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Előszó

Az év elején nagyon izgalmas volt kézbe venni az „újszülöttet”. Amikor kijött a nyom-
dából – hosszú szünet után – a 2016-os Túri Kalendárium, gyönyörködtünk benne, 
forgattuk, dédelgettük és arra gondoltunk, ha szépen fogy, akkor készülhetünk a kö-
vetkezőre.

A fogadtatás nagyon kedvezően alakult, sok kedves, elismerő vélemény érkezett és 
gazdára találtak a példányok. 

Milyen legyen a folytatás? – tanakodtunk Nagy Adriennel, a kiadóval. Bizony, a teljes 
szabadságnak és bizalomnak súlya van, de nagyon köszönöm a felhatalmazást! Amikor 
még üres a papír, azaz a fájl, a mappa, akkor riasztóan soknak tűnik háromszáz ol-
dal. Azután beindul a tröszt, felszínre törnek régi álmok, elaltatott elképzelések, jönnek 
kedves találkozások, beszélgetések, egyik ötlet szüli a másikat, s már érezni a koncep-
ciót. A végén pedig fáj, hogy lapzárta, búcsúzni kell, el kell engedni az alkotást, pedig 
mennyi mindenről lehetett volna még szólni! Tudom én, hogy a mi kalendáriumunk 
nem a klasszikus szerkezetet követi, lehetne portré kötetnek is hívni, de szívem szerint 
minden itt élőt, innen elszármazottat megbeszéltetnék. Mindenkinek vannak fontos 
gondolatai, tettei amiről jó tudni! A kötetben lévő riportok, interjúk, tájékoztatók, le-
velek közreadásával szeretnénk biztatást adni ahhoz, hogy merjük megosztani a nyil-
vánossággal gondolatainkat, álmainkat vagy megélt élményeinket, eredményeinket, 
merjünk beszélni érzéseinkről. Érezzük, hogy kis családunk mellett, ennek a városnak 
a nagy családjához is tartozunk, ahol reméljük, az őszinte szó bizalmat szül, barátsá-
got éltet vagy gyökereztet. Ennek a kötetnek a készítése során ismét rengeteg jó szán-
dékú segítséget és sok szeretetet kaptam. Nagy öröm volt régi és új társakat találni a 
gyermek- és ifj úkori emlékek felidézéséhez és különösen meghatott, amikor ezt mások 
szervezték meg számomra. Minden riportalanynak, beszélgető társnak és a szerzőknek 
köszönet az együttműködésért és a sok-sok fényképért, akik velem együtt anyagi el-
lenszolgáltatás nélkül segítették a kötet megszületését – közös szívügyünket – az előző 
évhez hasonlóan. E helyen külön megköszönöm: Fekete Julika rajzait, dr. Keresztes Ká-
roly verseit, a Mezőtúr és Vidékétől, és a Lámpástól kapott szerzői támogatást, a Móricz 
Zsigmond Városi Könyvtár által nyújtott technikai segítséget, a kiadó által biztosított 
feltételeket, Polgármester Úr és munkatársai segítségét, valamint az önkormányzat 
támogatását, szerkesztőtársaim és Szűcs Péter tördelőszerkesztő igényes munkáját és 
partneri együttműködését! 

Áldott ünnepeket és nagyon boldog új esztendőt kívánok!

- Berczeliné Boldog Mária -
felelős szerkesztő 
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József Attila: Th omas Mann üdvözlése 

Mint gyermek, aki már pihenni vágyik
és el is jutott a nyugalmas ágyig
még megkérlel, hogy: „Ne menj el, mesélj” -
(igy nem szökik rá hirtelen az éj)
s mig kis szive nagyon szorongva dobban,
tán ő se tudja, mit is kiván jobban,
a mesét-e, vagy azt, hogy ott legyél:
igy kérünk: Ülj le közénk és mesélj.
Mondd el, mit szoktál, bár mi nem feledjük,
mesélj arról, hogy itt vagy velünk együtt
s együtt vagyunk veled mindannyian,
kinek emberhez méltó gondja van.
Te jól tudod, a költő sose lódít:
az igazat mondd, ne csak a valódit,
a fényt, amelytől világlik agyunk,
hisz egymás nélkül sötétben vagyunk.
Ahogy Hans Castorp madame Chauchat testén,
hadd lássunk át magunkon itt ez estén.
Párnás szavadon át nem üt a zaj -
mesélj arról, mi a szép, mi a baj,
emelvén szívünk a gyásztól a vágyig.
Most temettük el szegény Kosztolányit
s az emberségen, mint rajta a rák,
nem egy szörny-állam iszonyata rág
s mi borzadozva kérdezzük, mi lesz még,
honnan uszulnak ránk uj ordas eszmék,
fő-e uj méreg, mely közénk hatol -
meddig lesz hely, hol fölolvashatol?...
Arról van szó, ha te szólsz, ne lohadjunk,
de mi férfi ak férfi ak maradjunk
és nők a nők - szabadok, kedvesek
- s mind ember, mert az egyre kevesebb...
Foglalj helyet. Kezdd el a mesét szépen.
Mi hallgatunk és lesz, aki csak éppen
néz téged, mert örül, hogy lát ma itt
fehérek közt egy európait.

1937. január eleje
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Kedves Olvasó! 

Sokéves kihagyás után 2016-ban újra megjelent a mezőtúri kalendárium. Min-
den kinyomtatott példány gazdára talált. A sikeres kezdeményezés folytatódik, 
melyet önkormányzatunk is örömmel támogat. „A könyv –arany kincsesláda.” 
egy közmondás szerint. Lehet-e „kincsesláda” ez a könyv is? Meggyőződésem, 
hogy már a műfaja miatt is az. 

A kalendárium tartalmában gazdag, sokszínű, változatos és az év bármely nap-
ján haszonnal forgatható, olvasható gyűjtemény, mely elsődlegesen mezőtúriak-
nak, mezőtúriakról szól. 

Mezőtúr város igyekszik megbecsülni minden polgárát, különösképpen azo-
kat, akik példaértékű teljesítményükkel élenjárnak. Ezért is üdvözlendő, hogy 
a rendszerváltás után kitüntetetett díszpolgáraink megkülönböztetett fi gyelmet 
kapnak a 2017. évi kalendáriumban. Rajtuk kívül is különböző személyiségek 
vallanak magukról, eseményekről, jelenségekről, köztük ifj ak és idősebbek, kép-
viselők, kultúrakedvelők, vállalkozók, tudósok és sportolók. Ami közös ben-
nünk, hogy idetartozónak érzik magukat. Jeleket adnak nekünk és jeleket hagy-
nak az utókor számára. 

Kedves Olvasó, Ön Mezőtúr 2016-ban megfogalmazott „jelenképét” tartja a 
kezében. 

Köszönet mindazoknak, akik ebben önzetlenül közreműködtek. 

Ajánlom fi gyelmükbe ezt a kiadványt, amely nemcsak otthoni kellemes időtöl-
tésre, de ajándéknak is kitűnő. 

Sikerekben gazdag, boldog új esztendőt kívánok 2017-re minden olvasónak, a 
kalendárium iránt érdeklődőknek, a könyv barátainak! 

- Herczeg Zsolt -
polgármester
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JA N UÁ R
 1 Vasárnap Újév, Fruzsina
 2 Hétfő Ábel
 3 Kedd Benjámin, Genovéva
 4 Szerda Leóna, Titusz
 5 Csütörtök Simon
 6 Péntek Boldizsár
 7 Szombat Attila, Ramóna
 8 Vasárnap Gyöngyvér
 9 Hétfő Marcell
 10 Kedd Melánia
 11 Szerda Ágota
 12 Csütörtök Ernő
 13 Péntek Veronika
 14 Szombat Bódog
 15 Vasárnap Lóránd

 16 Hétfő Gusztáv
 17 Kedd Antal, Antónia
 18 Szerda Piroska
 19 Csütörtök Márió, Sára 
 20 Péntek Fábián, Sebestyén 
 21 Szombat Ágnes
 22 Vasárnap Artúr, Vince
 23 Hétfő Rajmund, Zelma
 24 Kedd Timót
 25 Szerda Pál
 26 Csütörtök Paula, Vanda
 27 Péntek Angelika
 28 Szombat Karola, Károly
 29 Vasárnap Adél
 30 Hétfő Martina, Gerda
 31 Kedd Marcella
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Húsz éve történt…

Hegedűs Annamária
Tiszta forrás:

Gondolatok a Kultúra Napja elé

Ezúttal kérdéssel szeretném kezdeni: fontos-e a kultúra? Esetleg, 
valamivel szerényebben: fontos-e a fi lm, a színház, a képzőművészet, 
a zene a könyv? Önmagam megnyugtatására még az Értelmező Szó-
tárt is fellapoztam, hogy idézhessem: fontos az, ami „jelentőségénél 
fogva különös gondot, fi gyelmet érdemel, jelentős, lényeges…” És ugyancsak megnyugtatásul, a 
latin cultura szó ebbéli jelentése: a szellemi kiművelést, nemesítést jelenti. Mit kezdhetünk ma 
ezekkel a kifejezésekkel? Ma a kultúra fogalmát: alaphitek, alapértékek, alapgondolatok, alap-
cselekvések-kén értelmezzük, úgy mondjuk, hogy kulturált, az önmagával, másokkal és a min-
denséggel harmóniában lévő ember.

Sokan vallják, hogy a kultúra válságban van; mások szerint a kultúra nem, csak az ember van 
válságban, vannak, akik a közvetítő rendszert érzik válságban. Az én értelmezésemben a kultúra 
egy olyan állandó, amelyet semmiféle válság nem képes eltüntetni, mert leszivárgott a társada-
lom gyökereibe.

Az lenne jó, ha sokan átéreznénk a kultúra, a kultúraközvetítés, műveltség, művelés – néha 
elcsépeltnek tűnő szavak jelentését… Hogy felelősséget érezzünk értük… Önpéldámmal élve 
tudnom kell, hogy nem csak a jelzetekkel ellátott jelek (könyvek) őrzője és szolgáltatója vagyok, 
hanem önmagam is egy jel ennek a városnak művelődéstérképén. És ez mindenkire értendő! … 
kell éreznünk a különböző szövegek jeladását, mikén Pilinszky oly szépen képletesen írja, „az 
emberi élet nem csak szakadatlan létezés, de szakadatlan olvasás is…”

Higgyük el, hogy nem a műalkotás a fontos a mi számunkra, hanem az élet; nem az a fontos, 
hogy érthető-e a mű önmagában és önmagáért, hanem az, hogy érdemes-e megértenünk? Ne-
künk az a fontos, hogy meg tud-e értetni velünk valami lényegeset az életről, a sorsunkról, jö-
vőnkről, emberi harcainkról. Hogy a „könyves” példánál maradjak: a könyvtárban betérő olvasó 
ne csak a könyvet találja meg, hanem önmagát is.

A Himnusz születésnapján merjük kimondani, hogy a kultúra a tiszta forrás, tér és eszköz, tá-
jékozódási pont, hiteles hely a másik ember számára… A kultúra közvetítése pedig az embertől 
emberig ható megszólító erő…

Végezetül: úgy gondolom, ebben a városban azért vagyunk néhány százan vagy pár ezren, akik 
makacsul hisszük, hogy a kultúra még ma sem mellékes magánügye az alkotóknak és a javaik-
ban részesülőknek, a termelőknek és a fogyasztóknak, és akkor talán mégis érdemes feltenni a 
kérdést, hogy fontos-e és kinek fontos a kultúra 1997-ben? …És erre a polemikus kérdésre azzal 
válaszolunk, hogy sokan iratkoznak be a könyvtárba, ellátogatnak a kiállításokra és a közelgő, 
a Magyar Kultúra Napja alkalmából rendezendő Újévi Tanári Koncerten legalább olyan sokan 
leszünk, mint az elmúlt esztendőben… és azt is megfontoljuk, hogy mit támogassunk jövedel-
münk egy százalékával.

(Mezőtúr és Vidéke 1997.)
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F E B RUÁ R
 1 Szerda Ignác
 2 Csütörtök Aida, Karolina
 3 Péntek Balázs
 4 Szombat Csenge, Ráhel
 5 Vasárnap Ágota, Ingrid
 6 Hétfő Dóra, Dorottya
 7 Kedd Rómeó, Tódor
 8 Szerda Aranka
 9 Csütörtök Abigél, Alex
 10 Péntek Elvira
 11 Szombat Bertold, Marietta 
 12 Vasárnap Lídia, Lívia
 13 Hétfő Ella, Linda
 14 Kedd Bálint, Valentin
 15 Szerda Georgina, Kolos

 16 Csütörtök Julianna, Lilla
 17 Péntek Donát
 18 Szombat Bernadett
 19 Vasárnap Zsuzsanna
 20 Hétfő Aladár, Álmos
 21 Kedd Eleonóra
 22 Szerda Gerzson
 23 Csütörtök Alfréd
 24 Péntek Mátyás
 25 Szombat Géza
 26 Vasárnap Edina
 27 Hétfő Ákos, Bátor
 28 Kedd Elemér
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Ezt írta a Mezőtúr és Vidéke 1997 februárjában

„Bemutatjuk” sorozatunkban a KÖTIVIZIG vezetőjével és a sza-
kaszmérnökség munkájával ismerkedhetnek meg olvasóink.

Felkai István vagyok, 42 éves, nős, kétgyermekes mezőtúri lakos, 
1954-ben Galgamácsán születtem de feleségem (Kovács Anikó) és 
gyermekeim született mezőtúriak. Gyermekkoromat Örményesen 
töltöttem, ahol szüleim az általános iskolában tanítottak, majd Me-
zőtúrra kerültem a Dózsa György Mg. Gépészeti Szakközépiskolába. 
Érettségi után a DATE Szarvasi Öntözéses- Meliorációs Főiskolai ka-
rán szereztem első diplomámat. Első munkahelyemen, a Közép-tiszai Állami Gazdaságban há-
rom évet töltöttem el, majd 1978-tól a KÖTIVIZIG Mezőtúri Szakaszmérnökségén dolgozom. 
Az elmúlt szűk húsz esztendő alatt különböző előadói munkaköröket töltöttem be, míg 1996 
májusában megbízást kaptam a szakaszmérnökség vezetői feladatainak ellátására. 

A rövid bemutatkozás után ugyancsak röviden és a teljesség igénye nélkül szeretném munka-
helyemet, második otthonomat is bemutatni. A térség vízgazdálkodásának úgymond „felelős 
gazdája” a Közép-Tisza Vidéki Vízügyi Igazgatóság, melynek egyik operatív feladatokat ellátó 
területi szerve a Mezőtúri Szakaszmérnökség, amelynek központja a Pétery Károly u. 5. sz. alatt 
található. Működési területünk a Tisza bal part – Óballa – Örményes – Túrkeve vonaltól délre 
fekvő terület, melyet a Tisza, a Hármas-Körös és a Hortobágy-Berettyó határolnak. Ezen az 1600 
négyzetkilométeren, 30 település közigazgatási területén folytatjuk vízgazdálkodási és vízkár-
elhárítási munkánkat. Fenntartjuk és üzemeltetjük a kezelésünkben lévő vízgazdálkodási léte-
sítményeket, szakhatósági felügyeletet látunk el, vízjogi ellenőrzéseket végzünk és öntözővizet 
szolgáltatunk. 

Vízrajzi feladataink közé tartozik vízállások regisztrálása, csapadékadatok gyűjtése, felszíni és 
felszín alatti vizekre vonatkozó adatgyűjtés. Árvízvédelmi töltéseink folyamatos karbantartása, 
a védképesség megtartása érdekében a gyeptakaró ápolás, töltéskorona-rendezés, töltéstartozék 
karbantartás, a véderdő ápolás és felújítás igen komoly feladatokat ró ránk. A belvízelvezető 
csatornák és vízkormányzó műtárgyak üzemeltetése, karbantartása, a belvízátemelő szivattyú-
telepek üzemeltetésének biztosítása a jelenlegi szűkös anyagi keretek és a komoly problémát 
okozó vandál rongálások miatt alkalmanként erőfeletti teljesítést követel munkatársaimtól. Az 
Igazgatóság jelenlegi védelmi szervezete képes közepes árvizek elleni védekezés műszaki irányí-
tására és levezetésére a területen. Emellett rendelkezik a védekezéshez szükséges eszközökkel, és 
anyagokkal, melyeket állandó készenlétben tartunk. 

A védekezési feladatok irányításához a Mezőtúri Szakaszmérnökség igen jó személyi állo-
mánnyal és megfelelő tárgyi feltételekkel rendelkezik. Belvízvédelmi tevékenységünket az ár-
vízvédelmi szakaszhoz kapcsolódó védelmi szakaszokra osztva végezzük 72 munkatársunkkal. 

Köszönöm a lap munkatársainak a lehetőséget, hogy ez a cikk megjelenhetett és kérem a Tisz-
telt Olvasókat, hogy amennyiben megválaszolatlan kérdések merülnek fel tevékenységünkkel 
kapcsolatban, úgy keressenek fel bennünket, szívesen állunk rendelkezésükre. 

Felkai István 
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M Á RC I U S
 1 Szerda Albin 
 2 Csütörtök Lujza
 3 Péntek Kornélia
 4 Szombat Kázmér
 5 Vasárnap Adorján, Adrián
 6 Hétfő Inez, Leonóra 
 7 Kedd Tamás
 8 Szerda Zoltán
 9 Csütörtök Fanni, Franciska 
 10 Péntek Ildikó
 11 Szombat Szilárd
 12 Vasárnap Gergely
 13 Hétfő Ajtony, Krisztián
 14 Kedd Matild
 15 Kedd Nemz. ünnep, Kristóf

 16 Csütörtök Henrietta
 17 Péntek Gertrúd, Patrik
 18 Szombat Ede, Sándor
 19 Vasárnap Bánk, József
 20 Hétfő Klaudia
 21 Kedd Benedek
 22 Szerda Beáta, Izolda
 23 Csütörtök Emőke
 24 Péntek Gábor, Karina
 25 Szombat Irén, Írisz
 26 Vasárnap Emánuel
 27 Hétfő Hajnalka
 28 Kedd Gedeon, Johanna
 29 Szerda Auguszta
 30 Csütörtök Zalán
 31 Péntek Árpád
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NŐNAPI KÖSZÖNTŐ
„A virág elhervad, a szó elszáll, az írás is megfakul, de a szeretet megmarad”

Nő vagy Te, és a 
Csillagokból úgy 
Jöttél hozzám
A Földre, 
Hogy elhoztad
Nekem a 
Nap melegét

Szivárvány színű
Ruhádban 
Hozzám hajoltál
És Megmutattad
Nekem
Szíved szeretetét

Szíved
Dobbanásában 
Gyermekemnek 
Adtál életet, 
És érezhette
Szívem tested
Melegét és 
Csillagfényedet

Nő vagy Te, és 
Itt a Földön
Te viszed át
Az Életet,
A csillagok
Fényvilágába, 
Mit csak Veled mérhetek

Dr. Keresztes Károly : Csillagfényű nő

Trnyik Pálné Kissné Mikes Éva

Négy régi Újvárosi Tanárnéni

Guttyan Jánosné K. Nagy Istvánné

Jöjj hát, és 
Maradj itt
Örökre
Nekem, 
És fogadd el 
Tőlem
Itt a Földön
Örök szeretetem.
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Á P R I L I S
 1 Szombat Hugó
 2 Vasárnap Áron
 3 Hétfő Buda, Richárd
 4 Kedd Izidor
 5 Szerda Vince
 6 Csütörtök Bíborka, Vilmos
 7 Péntek Herman
 8 Szombat Dénes
 9 Vasárnap Erhard
 10 Hétfő Zsolt
 11 Kedd Leó, Szaniszló 
 12 Szerda Gyula
 13 Csütörtök Ida
 14 Péntek Nagypéntek, Tibor
 15 Szombat Anasztázia, Tas

 16 Vasárnap Húsvét, Csongor
 17 Hétfő Húsvét, Rudolf
 18 Kedd Andrea, Ilma
 19 Szerda Emma
 20 Csütörtök Tivadar
 21 Péntek Konrád
 22 Szombat Csilla, Noémi
 23 Vasárnap Béla
 24 Hétfő György
 25 Kedd Márk
 26 Szerda Ervin
 27 Csütörtök Zita
 28 Péntek Valéria
 29 Szombat Péter
 30 Vasárnap Katalin, Kitti
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Ezt írta a Mezőtúr és Vidéke 1997-ben

Kaán Károly 1867-1940

A 130 évvel ezelőtt született Kaán Károly munkásságának tiszteleg a Mezőtúron immár ötödik 
alkalommal megrendezésre kerülő természet- és környezetismereti verseny. Itt az Alföld köze-
pén vajon miért emlékezünk a nagy erdészre és természettudósra, aki 1867-ben a Dunántúlon, 
Nagykanizsán született, ahol középiskoláit is végezte, aki a selmecbányai Erdészeti Akadémián 
folytatta tanulmányait, ahol kitűnő minősítésű oklevelet szerzett, s erdészként Besztercebányán 
kezdett el dolgozni? Nos, 1908-ban, amikor minisztériumi szolgálattételre rendelték be egy ter-
mészetvédelemmel foglalkozó művet alkotott: „A természeti emlékek fenntartása” címmel, itt 
lett a kincstári erdők vezetője, itt élte át a korábbi magyar erdőte-
rület megfogyatkozását az első világháborút követően, itt ismerte 
fel, hogy a korszerű erdőgazdálkodást ki kell terjeszteni az Al-
földre is. Ő adta ki az „Erdőt az Alföldre” jelszót. Programadó 
írásában az erdészeti érdekek mellett mezőgazdasági, egészség-
ügyi és esztétikai érveket hozott fel. A minisztériumban 1921-ben 
már létrehozták az „Alföldi Erdőtelepítési Szaktanácsot”, az „al-
földfásítás nagy apostola” érvei alapján született meg az 1923-ban 
elfogadott négy erdészeti törvény, amely kiemelten foglalkozott 
az alföldi erdők telepítésével és a fásításokkal, amely alapján ti-
zenöt éves munkaterv készült az Alföld erdősítésére. Bizonyítani 
kellett az Alföld és a gyakran szikes területek fásíthatóságát. Bát-
ran mondhatjuk ebben a témában Tessedik Sámuel utódjának….
Munkásságának köszönhetően mintegy 20 ezer ha erdőt és 26 
ezer km fasort telepítettek 1937 végéig, ami az Alföld képének 
átformálásában sokat jelentett. Ebben a témában 1939-ben jelent 
meg egy átfogó művel „Erdők és vizek az Alföld kérdéseiben” 
címmel. Az erdészeti művekhez kapcsolódóan a természetvédel-
mi kérdések felé fordult. 1931-ben jelent meg a laikusok számá-
ra is eligazítást nyújtó művel „Természetvédelem és a természe-
ti emlékek” címmel. Munkásságának köszönhetően kerültek az 
1935-ös évben deklarált erdőtörvénybe azok a természetvédelmi 
vonatkozások, amelyek ma is alapját képezik a törvényhozók 
munkájának. Ennek is tulajdonítható, hogy 1938-tól haláláig az 
Országos Természetvédelmi Tanács elnöke Kaán Károly.

Alapvető volt munkássága az Alföld fásításában, természetvédelmi és vízügyi kérdésekben. A 
hazai, s köztük kiemelten az alföldi emberek életének teljesebbé tételét szolgálta munkásságával, 
amelyet megőrízve és fejlesztve tudunk úrrá lenni nehézségeink nagy részén. Ezt az eszmeiséget 
őrzi és ápolja a Kaán Károly természet- és környezetismereti verseny. 

Összállította: Botyánszkiné Kati 

Kaán Károly szobra
a Gál Ferenc Hittudományi 

Főiskolán, Mezőtúron - alkotó 
Györfi Sándor szobrászművész
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M ÁJ U S
 1 Hétfő Munka ünnepe, Fülöp, Jakab
 2 Kedd Zsigmond
 3 Szerda Irma, Tímea
 4 Csütörtök Flórián, Mónika 
 5 Péntek Adrián, Györgyi
 6 Szombat Frida, Ivett
 7 Vasárnap Gizella
 8 Hétfő Mihály
 9 Kedd Gergely
 10 Szerda Ármin, Pálma 
 11 Csütörtök Ferenc
 12 Péntek Pongrác
 13 Szombat Imola, Szervác
 14 Vasárnap Bonifác
 15 Hétfő Szonja, Zsófi a

 16 Kedd Botond, Mózes
 17 Szerda Paszkál
 18 Csütörtök Alexandra, Erik
 19 Péntek Ivó, Milán
 20 Szombat Bernát, Felícia
 21 Vasárnap Konstantin
 22 Hétfő Júlia, Rita 
 23 Kedd Dezső
 24 Szerda Eliza, Eszter 
 25 Csütörtök Orbán
 26 Péntek Evelin, Fülöp 
 27 Szombat Hella
 28 Vasárnap Csanád, Emil 
 29 Hétfő Magdolna
 30 Kedd Janka, Zsanett
 31 Szerda Angéla, Petronella
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Ez történt 2002 májusában

Férfi  kézilabda

1998 egyik őszi estéjén 15 kézilabdát szerető fi atal a város sportéletének palettájára új színt 
hozott: a kék-sárgát. Megalakult a Túri Kézilabda Klub és Sport Egyesület. A hívó szóra senki 
nem mondott nemet. Mezt húzott magára a kézit valamilyen ok miatt félbehagyott játékos: Bor-
si Tibi, Kovács Józsi, Lakatos Tibi, Nándori Sapi, Sipos Sanyi, Ratkai Robi, Somogyi „Soma”. A 
főiskolásokkal kiegészülve – Vas Laci, Tiborcz Tomi, Kerekes Sanyi – észre sem vették és már 
csapat voltak. Önerőből, sportszeretetből megnyerték az 1999. évi megyei bajnokságot, kivívták 
az NB II.-ben való indulás jogát. ….

2002 május 18-án este pedig történelmet írnak a fi úk, mikor is nyakukba akasztják a 
2001/2002. évi NB II. férfi  kézilabda-bajnokság dél-keleti csoportjának bajnokaként az aranyér-
met. Ezt mindenkinek látnia kell! Igaz a fi úk négy év alatt jártak ki két osztályt, de Karászek Fe-
renc edző, Kovács József csapatkapitány és Balogh Péter, Baranyi Antal, Bordás József, Ferenczi 
Károly, Gulyás Károly, Lukács Csaba, Lukács István, Ratkai Róbert, Rézsó János, Patocskai Lász-
ló, Somogyi István, Szelei Balázs, Igor Szemenov, és Tanczer György év végi bizonyítványának 
záradékában ez lesz olvasható: 

„Felsőbb osztályba léphet.” (juno)

*  *  *
Aki az emberiséghez szólt

Sok túri ember kérdezte már tőlem, hogy a Kelemenné Marika által 
vezetett klub miért éppen Henry Dunant nevét viseli. Nem tudják kiej-
teni ezt. Lehetséges. Ám, ő igazán méltó arra, hogy megtanuljuk a helyes 
kiejtést: Anri Dünan. A név kiválasztása pedig nagyon dicséretes, nemes 
lélekre vall.

Henry Dunant a Vöröskereszt megalapítója. Nemzedékeknek adott és 
ad példát. Ő az, aki az 1859-ben lezajlott solfernói csata után a huma-
nista ember legmélyebb érzéseit juttatta kifejezésre, s ebből nőtt ki a Vöröskereszt, mely a béke 
eszméjének hirdető je is. 1901-ben a Nobel-díj Bizottság Henry Dunant-nak ítélte oda az első 
békedíjat.

Mivel 1828. május 8-án született (Genfb en), azt a napot a Vö röskereszt világnapjává nyilvání-
tották. Az idén 125 éve annak, hogy a Magyar Szent Korona Országainak Vöröskereszt Egylete 
alakuló közgyűlését tartotta (1881. május 16.) és azt a Vöröske reszt Nemzetközi Bizottsága 25. 
tagegyesületként ismerte el.

A mezőtúri klub a fentiek szellemében tartott ünnepi összejö vetelt június 1-jén. Meghívott 
előadójuk dr. Vértes László főorvos, orvostörténész, Budapest főváros kerületi Vöröskereszt el-
nöke volt. A magas színvonalú előadást Báthori Dorottya telekis diáklány fel olvasása színesítet-
te. Több érdekes kérdést tett fel a hallgatóság a főorvos úrnak és szó esett az egészségügy mai 
helyzetéről is. Kór házunk fejlesztése, az új kórházi szárny megépítése reménysugár ként futott át 
a nagy létszámú hallgatóság soraiban.

Henry Dunant
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J Ú N I U S
 1 Csütörtök Tünde
 2 Péntek Anita, Kármen
 3 Szombat Klotild
 4 Vasárnap Pünkösd, Bulcsú
 5 Hétfő Pünkösd, Fatime
 6 Kedd Cintia, Norbert
 7 Szerda Róbert
 8 Csütörtök Medárd
 9 Péntek Félix
 10 Szombat Gréta, Margit
 11 Vasárnap Barnabás
 12 Hétfő Villő
 13 Kedd Anett, Antal
 14 Szerda Vazul
 15 Csütörtök Jolán

 16 Péntek Jusztin
 17 Szombat Alida, Laura
 18 Vasárnap Arnold, Levente
 19 Hétfő Gyárfás
 20 Kedd Rafael
 21 Szerda Alajos, Leila
 22 Csütörtök Paulina
 23 Péntek Zoltán
 24 Szombat Iván
 25 Vasárnap Vilmos
 26 Hétfő János, Pál
 27 Kedd László
 28 Szerda Irén, Levente
 29 Csütörtök Péter, Pál
 30 Péntek Pál
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Ezt írta a Mezőtúr és Vidéke 2007. május 25-én

Berczeli Endre
Zenei hírek

Korábban írtam Csajkovszkij titokzatos mecénásáról, Nagyezsda von Meck asz-
szonyról, aki jelentős összeggel támogatta a zeneszerzőt. Manapság inkább a sport 
támogatóit, szponzorait ismeri a nagyérdemű, a kultúráét kevésbé. Ezúttal egy ro-
hamosan fejlődő cég, az Agrohíd Kft . tulajdonosát, Gonda Sándort mutatom be. 
Őt, mint a zene, de főleg a képzőművészet támogatójaként ismertem meg. ….

- Hol tanultál és milyen kapcsolatod volt a zenével, művészettel? 
- Mezőtúri lévén gimnázium helyett, baráti befolyásra a technikumba iratkoz-

tam be. Anyai nagyapám, aki Sarkadon volt lakatos- és kovácsmester, keltette fel bennem a technika iránti 
érdeklődést. A művészet világába rajztanárom, a híres festőművész, Csabai Wagner József vezetett be, aki 
kiváló pedagógus volt. Középiskolai éveim alatt, 1962-66-ban virágzott a beatkorszak: Beatles, Rolling Sto-
nes stb. Ez a zene a lázadó ifj úság zenéje volt, ahogy apáink és a hivatalos propaganda mondta a korról. 
Mi is alakítottunk egy rock együttest, és szép sikereket értünk el vele. Legismertebbé közülünk Kiss Ernő 
Pál vált, aki hivatásos zenészként több ismert együttesben játszott, többek között az új Illés együttessel. Ma 
Németországban él. 

- Milyen zenét hallgatsz? 
- Természetesen a rockot és a beatet ma is szeretem, de kikapcsolódásnak népszerű klasszikusokat és 

dzsesszt, azon belül is jazz-rockot hallgatok szívesen. 
- Térjünk át a képzőművészetre! 
- Sok évvel ezelőtt sikerült szereznem néhány Csabai Wagner képet, és ez alapozta meg a képzőművészet-

hez fűződő további kapcsolataimat. 
- Beszélj ezekről a kapcsolatokról és pályafutásodról! 
- A gödöllői egyetem mezőgazdasági gépészmérnöki karán végeztem. 1971-től a helyi Magyar-Mongol 

TSZ-ben a ranglétrákat végigjárva, műszaki főmérnök lettem. Akkor még a tsz tulajdona volt a Takács 
tanya, ahol 1981-ben megalakult a művésztelep, mi voltunk a felelősek azért, hogy létrehozzuk a működés 
feltételeit. Én ’86-ig dolgoztam a tsz-ben, majd 1990-ig a főiskolán dolgoztam, mint a tanüzem igazgatója. 
Ott most a Klíma működik. Egy német partnerrel 1990-ben létrehoztuk az Agrohíd Kft -t, és innentől vál-
lalkozóként segítettem az alkotótelep munkáját. Az idők folyamán egyre kevesebb pénzt tudott a város biz-
tosítani, és a megszűnés fenyegette ezt a nagyszerű művészeti tábort. Dr. Draskovits Dénes polgármester 
úr 2004-ben felkért az alkotótelepet működtető Mezőtúr Művészeti Közalapítványa kuratóriumába, mivel 
tudott vonzódásomról a képzőművészethez, és hogy áldozatot is hozok érte. Eszembe jutott, hogy micsoda 
nagy művészek fordultak meg itt. Borbás Tibortól, Rékassy Csabáig, aki nemcsak az ország, hanem a világ 
egyik legjobb grafi kusa volt. 

- Érdemes ma a magyar vállalkozónak támogatni a kultúrát? 
- A magyar közteherviselési szemlélet rendkívül alacsony színvonalú. Sokan kijátsszák az adózást. Mi-

nimálbérért foglalkoztatják az embereket, inkább zsebből fi zetnek. Így szűkül az a réteg, akitől be lehet 
hajtani az adót, amit egyre jobban emelnek. Így azokat büntetik, akik rendesen fi zetnek. Az első német 
partneremnek természetes volt az adófi zetés. Miután megvásároltam a részét, ezt az egészséges szellemet 
továbbvittük. Egyik legjobban fi zető cég vagyunk Mezőtúron. A kultúrára fi zetett összeg adóalap csökken-
tő. Ahol feketén mennek a dolgok, ott nincs miből csökkenteni. …Egyik legfogékonyabb nemzet vagyunk 
a művészetekre, fantasztikus képességek vannak bennünk, de az erkölcsi mércénk nagyon mélyen van. 
….Én hiszek benne, hogy a jó példa követésre talál. Ha az általános megítélés eljut oda, hogy azokat az 
embereket jobban megbecsülik, akik a közért tesznek, akkor lesznek követők! 

Gonda Sándor



- 18 -

Túri Kalendárium 2017

J Ú L I U S
 1 Szombat Annamária, Tihamér
 2 Vasárnap Ottó
 3 Hétfő Kornél, Soma
 4 Kedd Ulrik
 5 Szerda Emese, Sarolta
 6 Csütörtök Csaba
 7 Péntek Apollónia
 8 Szombat Ellák
 9 Vasárnap Lukrécia
 10 Hétfő Amália
 11 Kedd Lili, Nóra 
 12 Szerda Dalma, Izabella
 13 Csütörtök Jenő
 14 Péntek Örs, Stella
 15 Szombat Henrik, Roland

 16 Vasárnap Valter
 17 Hétfő Elek, Endre
 18 Kedd Frigyes
 19 Szerda Emília
 20 Csütörtök Illés
 21 Péntek Dániel, Daniella
 22 Szombat Magdolna
 23 Vasárnap Lenke
 24 Hétfő Kincső, Kinga 
 25 Kedd Jakab, Kristóf
 26 Szerda Anikó, Anna 
 27 Csütörtök Liliána, Olga 
 28 Péntek Szabolcs
 29 Szombat Flóra, Márta 
 30 Vasárnap Judit, Xénia
 31 Hétfő Oszkár
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Berczeliné Boldog Mária
Julika – és a július 

(Zemlényi Lajosné) 

Julika a vidámság hírnöke, szeme mindig fi ata-
losan mosolyog, és könnyen megnyerhető egy jó 
kirándulásra, színházi előadásra, hangversenyre és 
rákészülés nélkül bármikor elmond egy-egy verset. 
A legjobban Várnai Zseni Csodák csodája című 
versét szeretem tőle hallgatni --- a tavasz minden 
szépségét felidézi! Nyitott a világra, minden iránt 
érdeklődik, huncutságaival, józan világlátásával 
üdítően hat környezetére. A tiszaszőllősi fi atal lány 
1962-ben egy szolnoki továbbképzésen ismerke-
dett meg leendő férjével, egy év múlva házasságot 
kötöttek és egy mezőtúri albérletben elkezdték kö-
zös életüket. Bozsó László a héki Táncsicsban kul-
túrfelelősként dolgozott, Julika pedig a mezőtúri 
Magyar-Mongol Barátság Termelőszövetkezetben 
könyvelői állást kapott. Harminc évig kötődött e 
munkahelyhez, majd ….engedett a csábításnak és a Városházán dolgozott belső ellenőrként. 
Férje időközben ének tanári képesítést szerzett, Túrkevén tanított, mellette jó néhány éven át – 
hirtelen bekövetkezett haláláig - vezette a Magyar-Mongol Barátság TSZ Pávakörét. Két lányával 
újra kellett formálni sorsukat. … Julika imádta a számok világát, az egzaktságot, a mérhetőséget, 
de legalább ennyire szerette és szereti a művészeteket és legfőképpen a verseket, e szenvedélyé-
nek nyugdíjasként egyre több időt szentelhet. Örömteli versmondását városi, megyei és országos 
versenyeken kapott elismerések fémjelzik. A Július a melegség, a vidámság, a nyaralás hónapja 
– asszony hónap, mondom én. Várnai Zseni és Julika lelke között érezhető a közelség, egy vers 
részlettel köszöntjük Őt!

Várnai Zseni: Szeretni
Szeretni ezt az életet,
az egyetlent a végest,
Szeretni még ha bánt is,
ha mostohánk is néhanap,
de kék az ég, és süt a nap,
van benne boldogság is.
…

Fogyó hold már az életem,
de dolgom még töméntelen,
még tenni, adni vágyom...
Csak lenne még erőm elég,
zengni a béke énekét...
e felbolydult világon!

Csak élni, élni emberek!
Időnk oly gyorsan el pereg,
egy perc csupán az élet...
de ez a perc lehet csodás
teremtő munka, alkotás
amely megőriz téged!

Zemlényi Lajosné Julika
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AU G U S Z T U S
 1 Kedd Boglárka
 2 Szerda Lehel
 3 Csütörtök Hermina
 4 Péntek Dominika, Domonkos
 5 Szombat Krisztina
 6 Vasárnap Berta, Bettina
 7 Hétfő Ibolya
 8 Kedd László
 9 Szerda Emőd
 10 Csütörtök Lőrinc
 11 Péntek Tiborc, Zsuzsanna
 12 Szombat Klára
 13 Vasárnap Ipoly
 14 Hétfő Marcell
 15 Kedd Mária
 16 Szerda Ábrahám

 17 Csütörtök Jácint
 18 Péntek Ilona
 19 Szombat Huba
 20 Vasárnap Állami ünnep, István
 21 Hétfő Hajna, Sámuel
 22 Kedd Menyhért, Mirjam
 23 Szerda Bence
 24 Csütörtök Bertalan
 25 Péntek Lajos, Patrícia 
 26 Szombat Izsó
 27 Vasárnap Gáspár
 28 Hétfő Ágoston
 29 Kedd Beatrix, Erna 
 30 Szerda Rózsa
 31 Csütörtök Bella, Erika
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Ezt írta a Mezőtúr és Vidéke 2007. augusztus 17-én

Berczeli Endre
Zenei hírek

Újra gyönyörködhetünk városunkban a kultúra, 
főleg a zene sokszínűségében. Egy hétig kimozdul-
nak az emberek az otthonukból, késő éjszakáig ván-
dorolnak egyik színpadtól a másikig. Él a város. Az 
előző számban Nemes Ági nagyon jó összeállítást, 
tudnivalót közölt több fellépő együttesről. Néhányat már hallottunk Mezőtúron. Emlékszem, 
két évvel ezelőtt a Kálvin téren az esős idő ellenére is kitartottunk az Egy Kis Erzsi Zene koncert 
végéig. Érdemes volt. Kiemelném a Mezőtúrról indult dobosukat, G. Szabó Hunort, aki Szávai 
Viktória színésznő testvére. Örömmel olvasom, hogy a Borago trió is újra eljön. Természetesen 
a mezőtúri fúvószenekar szervezésében létrejött fúvószenekarok és majorette-csoportok talál-
kozójára is el kell mennünk. Egy világsztárt is üdvözölhetünk a programban, ő Sharrie Williams. 
Remélem több fi atal kap majd kedvet a blues, gospel, dzsessz éneklésre. Sipos Karina a Túr Jazz 
Band szólistája mesélte, hogy milyen hatással volt rá Rácz Kati dzsessz éneklése, aki néhány év-
vel ezelőtt szerepelt a Művészeti Napokon. Végre Major Balázs Mezőtúron élő dobművész újra 
játszik a városában. …A Művészeti Napok kiemelkedő eseményeként Pitti Katalin operaénekest 
újra köszönthetjük Mezőtúron. Teleki Miklós orgonaművésszel közös hangversenyüknek a ka-
tolikus templom a helyszíne. A szalonzene kedvelőinek Orosz Zoltán harmonikaművészt és 
zenekarát ajánlom. …A helyi Dalvarázs énekegyütteshez néhány új énekes is csatlakozott. Ők 
24-én 19 órakor a Városi Galériában lépnek fel. Műsorukon népszerű opera, operett, musical 
áriák, duettek, sanzonok és olasz dalok. 

A Túr Jazz Band 21-én a központi színpadon zenél.

Túr Jazz Band 2007-ben
Droscha Kimberley és Sipos Karina énekesek, Dávid Csongor, Várhelyi Dani, Némethi Ákos,

Iván János, Takács István, Szilágyi Sándor, Berczeli Endre
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S Z E P T E M B E R
 1 Péntek Egon, Egyed 
 2 Szombat Dorina, Rebeka
 3 Vasárnap Hilda
 4 Hétfő Rozália
 5 Kedd Lőrinc, Viktor
 6 Szerda Zakariás
 7 Csütörtök Regina
 8 Péntek Adrienn, Mária
 9 Szombat Ádám
 10 Vasárnap Hunor, Nikolett 
 11 Hétfő Teodóra
 12 Kedd Mária
 13 Szerda Kornél
 14 Csütörtök Roxána, Szeréna
 15 Péntek Enikő, Melitta

 16 Szombat Edit
 17 Vasárnap Zsófi a
 18 Hétfő Diána
 19 Kedd Vilhelmina
 20 Szerda Friderika
 21 Csütörtök Máté, Mirella
 22 Péntek Móric
 23 Szombat Tekla
 24 Vasárnap Gellért, Mercédesz
 25 Hétfő Eufrozina, Kende
 26 Kedd Jusztina, Pál
 27 Szerda Adalbert
 28 Csütörtök Vencel
 29 Péntek Mihály
 30 Szombat Jeromos
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Berczeliné Boldog Mária
Szeptember végén...

Amikor késő délután jövök el a házuk előtt – és benn 
már világítanak a lámpák – olykor meg is állok, hogy 
gyönyörködjem egy kicsit a mi utcánk virágmúzeumá-
ban. Zsúfolásig telve a négy ablak „hétköznapi” cse-
repesekkel és különlegességekkel. Ki tud csak úgy el-
menni egy virágzó Amarillisz mellett, hogy ne csodálja 
meg, vagy amikor az orchideák arzenálja mutogatja 
magát, vagy épp a begónia virágzik. A ház lakói Mol-
nárné Marika és fi a Tamás sok mindenről lemondanak 
azért, hogy az egzotikus növények jól érezzék magu-
kat. Főleg a tágas, kényelmes helyekről, hiszen a lakás 
minden helyiségében a növények a főbérlők. Nem is 
sejtjük, hogy a belváros egyik takaros kis udvarában 
egy buja növényzetű arborétum található. Molnár Ta-
mást jó tíz évvel ezelőtt ismertem meg, akkor még a 
kecskeméti Kertészeti Főiskolára járt és egy passzív 
félévben nálunk dolgozott a közösségi házban. Akkor 
szembesültem először szenvedélyes virágszeretetével. 
Minden fellelhető szakirodalmat elolvasott a könyvtár 
gyűjteményéből. 

Zsebpénzét virágokra és szakfolyóiratokra költi a mai napig. Szeptember elején megnéztem az 
udvari gyűjteményt. Talán a legegyszerűbb a sokak által kedvelt hajnalka és a lila akác, a legha-
talmasabb a mexikói kaktusz és az óriási bambuszok, de láttam fügefát, teltvirágú gránátalmát, 
vízi pálmát, vessző kaktuszt, több fajta kánát, sétányrózsát, leándereket, cigaretta virágot, dísz-
csalánokat, méretes majomfát,mindenfele terjeszkedő borostyánokat, csíkoslevelű japánfüvet, 
hogy ízelítőül nevesítsek néhányat. Amikor megkérdeztem, hogy melyikhez kötődik leginkább, 
a 15 éve magról kelt Washington pálmát választotta. Tamás általánosban a Kossuth térre járt, 
tagja volt a Búvár klubnak, majd középiskolába Jászapátiban tanult, növénytermesztő szakon. 
Napjainkban az Intézményellátó Kft  parkosítási feladataiban igyekszik hasznossá tenni tudását, 
Gonda Ágota főkertész csapatában szorgoskodik. Búcsúzóul a leánderek teleltetéséről kérdez-
tem, hiszen tudvalevő, hogy mediterrán növények, jól honosodtak nálunk, de a téli hideget nem 
bírják. Azt tanácsolta, hogy október közepén, amikor még tartósan 10 fok körüli a hőmérséklet, 
be kell őket telepíteni hasonló hőmérsékletű helyiségbe, hogy szépen elpihengessenek tavaszig. 
Kikeletkor nem szabad egyből erős napra tenni őket, hanem védett, árnyékos helyen kell hozzá-
szokatni őket a kinti léthez. 

Molnár Tamás
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OK TÓBE R
 1 Vasárnap Malvin
 2 Hétfő Petra
 3 Kedd Helga
 4 Szerda Ferenc
 5 Csütörtök Aurél
 6 Péntek Brúnó, Renáta
 7 Szombat Amália
 8 Vasárnap Koppány
 9 Hétfő Dénes
 10 Kedd Gedeon
 11 Szerda Brigitta
 12 Csütörtök Miksa
 13 Péntek Kálmán
 14 Szombat Helén
 15 Vasárnap Teréz

 16 Hétfő Gál
 17 Kedd Hedvig
 18 Szerda Lukács
 19 Csütörtök Nándor
 20 Péntek Vendel
 21 Szombat Orsolya
 22 Vasárnap Előd
 23 Hétfő Nemzeti ünnep, Gyöngyi
 24 Kedd Salamon
 25 Szerda Bianka, Blanka
 26 Csütörtök Dömötör
 27 Péntek Szabina
 28 Szombat Simon, Szimonetta
 29 Vasárnap Nárcisz
 30 Hétfő Alfonz
 31 Kedd Farkas
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Berczeliné Boldog Mária
Októberi könyvajánló

Az 1956-os forradalom és szabadságharc 60. évfordulójának tiszteletére jelent meg a MEZŐ-
TÚRI REKVIEM a kommunizmus áldozataiért: az üdözöttek, az elhurcoltak, a kisemmi-
zettek és 1956 az emlékezők tükrében című kötet. Szerzői Kiss Imréné Mikes Éva és a szintén 
mezőtúri származású D. Szűcsné Horváth Erzsébet, szerkesztő Juhászné Patkós Edit, kiadó a 
mezőtúri Príma Nyomda és Reklámstúdió, a megkapó szépségű borítóterv Mucza Kálmáné. 

A könyv korlátozott példányszámban jelent meg, a szerzőknél kereshető, és a városi könyvtár-
ból kikölcsönözhető. Ízelítőül egy rövid részletet olvashatnak a túri eseményekről: 

Mezőtúrra hírek gyorsan eljutottak. Hozták azt a hazatérő egyetemista és főiskolás fi atalok, hoz-
ták az ingázók, de hozták mások is. A rádiót is hallgatta mindenki, nemcsak a magyar rádiót, 
hanem a Szabad Európát és az Amerika hangját – titokban. Az emberek és a diákság kisebb cso-
portokba verődve beszéltek, suttogtak a helyzetről, a Piac (ma Kossuth) téren, a középiskolákban és 
a kapukon belől… Közben a helyzetre készülődve a város prominensei gyűléseztek, a pártbizottság 
megszervezte az őrséget az előrelátható események visszaverésére. Október 24-én a tanácsháza 
előtt gyülekező emberek arról tanácskoztak, hogy a város és rendőrség vezetését le kell váltani.

Mindhárom középiskola (fi úgimnázium, leánygimnázium, és a mezőgazdasági technikum) di-
áksága tüntető hangulatban volt, szinte a kezdetektől fogva. A diáksapkákra fölkerült a nemze-
tiszín szalag, sőt Kossuth-jelvényt is szerkesztettek a fi úk. A fi úgimnázium diákjait nagy tanári 
felelősséggel kellett fogni és visszatartani….Az Állami Biztosító homlokzatáról leszedték a rákosista 
címert. Kiss József cukrász kitette a Kossuth téri cukrászda fölött lévő lakása ablakába a nemzeti-
színű zászlót. …A diákság hangulata már 26-án a szovjet emlékmű ledöntésére való készülődést 
mutatta. 

A könyv bemutatójára és a hozzá kapcsolódó kiállításra és „nyitott könyv” tárlatra 2016. október 
23 délutánján került sor a Közösségi Ház nagytermében.

Könyvbemutató Kiss Imréné Mikes Éva és Berczeliné Boldog Mária
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NOV E M B E R
 1 Szerda Mindenszentek, Marianna
 2 Csütörtök Achilles
 3 Péntek Győző
 4 Szombat Károly
 5 Vasárnap Imre
 6 Hétfő Lénárd
 7 Kedd Rezső
 8 Szerda Zsombor
 9 Csütörtök Tivadar
 10 Péntek Réka
 11 Szombat Márton
 12 Vasárnap Jónás, Renátó
 13 Hétfő Szilvia
 14 Kedd Alíz
 15 Szerda Albert, Lipót

 16 Csütörtök Ödön
 17 Péntek Gergő, Hortenzia
 18 Szombat Jenő
 19 Vasárnap Erzsébet
 20 Hétfő Jolán
 21 Kedd Olivér
 22 Szerda Cecília
 23 Csütörtök Kelemen, Klementina 
 24 Péntek Emma
 25 Szombat Katalin
 26 Vasárnap Virág
 27 Hétfő Virgil
 28 Kedd Stefánia
 29 Szerda Taksony
 30 Csütörtök Andor, András
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Berczeliné Boldog Mária
Életem utazásokkal

Egy magánkiadásban megjelent könyvritkaságot ajánlok fi gyelmükbe ezúttal.
Török István ny. agrármérnök (felesége dr. Papp Róza) tavaly télen „nekiült” és pár hónap 

alatt megírta élete és utazásai történetét. Megismerhetjük a jó hírnevű, kertészettel, piacozással 
foglalkozó családot, barátaikat, rokonaikat a felmenőktől az unokákig –- s csak úgy melléke-
sen képet kaphatunk a kertváros fél évszázados fejlődéséről, várostörténeti érdekességekről. Az 
élvezetes sztorik révén átélhetjük az akkori diákéletet, ízelítőt kapunk a hadseregben töltött év 
élményeiről, munkahelyi, családi társaskapcsolatokról, szórakozási lehetőségekről és szokások-
ról, hazai és külföldi utazásokról. A sok-sok fényképet tartalmazó könyvből sugárzik egy békés, 
egymást nagyon szerető és becsülő család példásan összetartó ereje. 

E helyről is köszönjük a könyvtárnak adományozott kötetet, melyet a várható nagy érdeklő-
désre egy hétre kölcsönözhetnek ki az érdeklődők.

Hiszem, hogy a kötet sok örömet szerez olvasóinak és talán másokat is írásra bátorít!

„Ősszé válok
Már nem bánom.
Szélvész rázhat:
Van két lányom!”

Török István családjával
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DE C E M B E R
 1 Péntek Elza
 2 Szombat Melinda, Vivien
 3 Vasárnap Ferenc, Olívia
 4 Hétfő Barbara, Borbála
 5 Kedd Vilma
 6 Szerda Miklós
 7 Csütörtök Ambrus
 8 Péntek Mária
 9 Szombat Natália
 10 Vasárnap Judit
 11 Hétfő Árpád
 12 Kedd Gabriella
 13 Szerda Luca, Otília
 14 Csütörtök Szilárda
 15 Péntek Valér

 16 Szombat Aletta, Etelka
 17 Vasárnap Lázár, Olimpia
 18 Hétfő Auguszta
 19 Kedd Viola
 20 Szerda Teofi l
 21 Csütörtök Tamás
 22 Péntek Zénó
 23 Szombat Viktória
 24 Vasárnap Ádám, Éva
 25 Hétfő Karácsony, Eugénia
 26 Kedd Karácsony, István
 27 Szerda János
 28 Csütörtök Kamilla
 29 Péntek Tamara, Tamás
 30 Szombat Dávid
 31 Vasárnap Szilveszter
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Igen, volt ilyen is:
Szarkaláb néptánccsoport

1992 októberében alakult a mezőtúri Szarkaláb néptánc 
csoport, az akkor a népzenét, néptáncot talán még kevésbé 
ismerő- és szerető felső tagozatos diákokból.

A hagyományőrzés, a népi kultúra ápolása, terjesztése, 
azon belül elsősorban a népzene, néptánc iránti fogékony-
ság fejlesztése volt a cél a fi atalok körében.

Az együtt töltött több mint 10 év során számtalan helyi, 
megyei, országos rendezvényen vettünk részt. Rengeteg él-
mény mellett, igazán jó, szerethető közösséggé formálód-
tunk. A Közösségi Házban tartott próbáinkon túl, tudásun-
kat a rendszeres nyári táborokban is gyarapítottuk. (pl. Takács tanya, Jászberény, Mezőberény, 
Erdély) A teljesség igénye nélkül, eljuthattunk, bemutatkozhattunk pl. Pécs, Abádszalók, Debre-
cen, Kisújszállás, Eger, Szolnok, Ráckeve városok rendezvényeire. Rendszeresen részt vettünk a 
szegedi Ifj úsági Néptánc találkozókon. A csoport 1998-ban a Jászkun Világ Művészeti Szemlén 
Nívódíj-as, 1999-ben pedig az Országos Agrár Közművelődési Napokon, Gyöngyösön Külön-
díjas lett.

Nagy-Juhász Éva: Visszaemlékezések
„Ami nekem mindig nagyon sokat jelentett, a fellépések előtti közös készülődés. Hajfonás, 

öltözés, beéneklés. A közös utak is nagyon vidámak és élvezetesek voltak. Szívesen emlékszem 
pl. Abádszalókra, amikor Szabó Dani és Ferike is a szoknyáinkat próbálgatták. A szegedi fel-
lépések is izgalmasak voltak, sok-sok nevetéssel, izgalommal teltek. A séták, a városnézés, ill. 
a plázában a mozgólépcsőn való oda-vissza rohangálás, hisz nekünk akkor az újdonság volt. 
Sokat tanultunk egymástól/egy-
másról, az alkalmazkodásról és a 
segítségnyújtásról. Amikor úgy 
táncoltunk, hogy fogtuk a másik 
szoknyáját, hogy az le ne essen 
róla. Tudtuk, hogy számíthatunk 
egymásra. A spontán éneklések 
szinte bárhol, akár a nyílt utcán 
egy-egy rövidebb tánc után már-
is jobb kedvünk lett. És persze 
azoknak is akik látták.”

Némethiné Tolnai Edit
néptánccsoport vezető

Szarkalábos lányok
Tar Adrienn, Jakab Andrea, Nagy Éva, Arany Mónika, Lenkei Nóra 

- főiskolás fiúkkal

Némethiné Tolnai Edit
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Díszpolgárok 1993 – 2016

1993 Kun Zsigmond
1994 —
1995 Dr. Patkós István
1996 Uzsoki János
1997 Dr. Lapis Károly
1998 —
1999 —
2000 —
2001 —
2002 —
2003 Dr. Debreczeny András
 Kávási Sándor
2004 Dr. Gombás István
2005 —
2006 Musulin Béla 
 Veress Miklós
2007 —
2008 Dr. Faragó Tamás
2009 Györfi  Sándor
2010 Dr. Tolnay Gábor
2011 Dr. Papp Róza
2012 —
2013 —
2014 —
2015 —
2016 Tóth Boldizsárné 
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Kun Zsigmond
Mezőtúr, 1893 – Mezőtúr, 2000

Mezőtúr Város Díszpolgára - 1993

1893-ban született Mezőtúron, édesapja cipész iparos volt. 
Igen szegény körülmények között éltek, öten voltak testvé-
rek. Az elemi iskola elvégzése után felvételt nyert a mezőtú-
ri gimnáziumban. Az érettségit magánúton tette le, mivel a 
család szűkös anyagi helyzete miatt 14 évesen el kellett men-
nie  dolgozni.

Tizenhét évesen a Mezőtúri Sportkör titkára lett. 1912-ben 
elkerül Pestre, de máig is Túrinak érzi magát, és ennek szel-

lemében él és tevékenykedik. 1993-ban jelent meg a Mezőtúri Helytörténeti Fü-
zetek sorozatában 100. születésnapjára a „Kun Zsigmond és Mezőtúr” kiadvány 
Kissné Mikes Éva közreműködésével. Az ősi iskolájának a Túri Alma Maternek 
felajánlott alapítványáért és Mezőtúr város kultúrájának, művészetének ápolásá-
ért, gyűjtéséért javasoljuk e jeles kort megért Túri Öregdiáknak „Mezőtúr Város 
Díszpolgára” cím adományozását. – olvashatjuk Mezőtúr város honlapján. 

A Mezőtúri Helytörténeti Füzetek sorozat 24. köteteként, 2010-ben jelent meg 
Kissné Mikes Éva: Kun Zsigmond életútja és jeladásai című kötete, mely a nagy 
előd munkásságáról teljes képet ad – megvásárolható a Tourinform Irodában, köl-
csönözhető a Móricz Zsigmond Városi Könyvtárban. 

Kun Zsigmond néprajzi gyűjteménye 2011 óta a Teleki Blanka Gimnázium ud-
varában lévő „múzeumban” került elhelyezésre - látogatását a gimnázium portá-
ján, illetve telefonszámán (56/350-082) kell bejelenteni.

Kun Zsigmond és felesége Mezőtúron - 1989 Kun Zsigmond és Kissné Mikes Éva - 1994
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Részlet a Mezőtúr és Vidéke c. újság 1993. november 19-ei számából:

1993. X. 23. 
Mezőtúr Város Díszpolgára: Kun Zsigmond

Október 23-án délután az ünnepi hangulatú gyertyafényes Kossuth-téren egy 
törékeny alkatú idős ember érdeklődéssel fi gyelte az egybegyűlteket, a műsort, 
a toronyzenét, az Ady verset s az ünnepi beszédet, aki láthatóan megkülönböz-
tetett fi gyelemben részesült. Kun Zsiga bácsi volt ő, a 
város 101 éves díszvendége, akit az a megtiszteltetés 
ért, hogy ő lett városunk ez évi díszpolgára. S ebből az 
alkalomból illő, hogy felelevenítsük az ő Mezőtúrhoz 
való erős szálú kapcsolatát.

A legidősebb túri Öregdiák neve nem ismeretlen a 
város polgárai előtt, hiszen az elmúlt években is több 
ízben találkozhattunk vele. 100. születésnapjára pedig 
egy olyan kötettel kedveskedett neki városunk, amely-
ből bárki megismerhette munkásságát, írásait, verseit, 
elveit, műgyűjtő tevékenységét, óbudai múzeumát és 
Mezőtúrhoz tartozását egyaránt.

A régi túri családból származó Kun Zsigmond a húszas években került föl Bu-
dapestre a Mándy család jóvoltából.

Kezdetben a postánál dolgozott, majd a Pénzügyi Tisztviselők Országos Egye-
sületének (PTOE) titkára lett. Sok kockázatot vállalva jutatta pódiumhoz az 
egyesület helyiségeiben az üldözött írókat, művészeket. így került kapcsolatba a 
kor legnagyobb személyiségeivel, művészeivel, íróival, politikusaival.

1935-ben a gazdasági világválságról könyvet írt, melyről Jászi Oszkárnak az 
volt a véleménye, hogy a nemzetközi szakirodalomban is egyedülálló mű. 1938-
ban antifasiszta lapot szerkesztett Magyar Fórum címmel, melyet betiltottak. A 
Gesta- póval is meggyűlt a baja, mert üldözött barátaikat rejtegették, támogat-
ták, segítették feleségével. Közben járta az országot, előadásokat tartott. Nyíltan 
harcolt a hitlerizmushoz kötődés ellen. A humanizmust, az „Igaz Szót” hirdette 
maga körül. Csorba Géza Kossuth-díjas szobrász egyszer azt mondta: ha vala-
ha megmintázná az igazságszerető, gerinces, másokon mindig segíteni akaró 
ember szobrát, akkor Kun Zsigmondra kellene gondolnia. Életéhez, munkás-
ságához mindez szorosan hozzátartozik, sőt még az is, hogy 68 éves korában 

A 100. éves Kun Zsigmond
a Díszpolgári cím átvételekor
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elvégezte az ezüstkalászos gazdatanfolyam gyümölcs-szőlő szakát jelesen. És az 
is, hogy a mai napig szüntelenül tevékenykedik: előadásokat tart, tárlatlátogatá-
sokat vezet, emlékiratain dolgozik.

Ha megkérdezzük, honnan ez a kifogyhatatlan energia? - a mezőtúri anyaföld-
re szokott hivatkozni, a nehézsorsú szegény emberek keménységére, szívósságá-
ra. A mezőtúri zsellérek kiszolgáltatottsága indította a nép életének alaposabb 
megismerése felé. Ezen keresztül jutott a paraszti művészet becsüléséhez és an-
nak a felismeréséhez, hogy a parasztság tárgyi kultúráját meg kell menteni.

Felesége - Szabó Erzsébet, aki tavaly hagyta 
el őt - nagy anyagi áldozatot vállalva vásárolta 
vele együtt a népművészeti tárgyakat évtizede-
ken keresztül. Példa nélküli gyűjteményüket, 
mely az ország legeredetibb néprajzi gyűjte-
ménye volt, a hetvenes években Mezőtúrnak 
ajánlották fel. S mivel Mezőtúr azt nem tudta 
fogadni, elhelyezni, idővel Óbudáé lett. Ma is 
látogatható a Fő tér 4. számú házban. Ott lett 
közkincs, ott szolgálja a köz-művelődést. Ez a 
gyűjtemény azonban ott - Óbudán is - hírt ad 
Mezőtúrról, a túri népművészetben - a nagy al-
kotó, Badár Balázson - keresztül és nem utolsó 
sorban Kun Zsigmondon keresztül. E múze-
umban van elhelyezve Károly Éva fi atal festő-
művész róla készült kifejező portréja.

Egyébként Zsiga bácsi Óbudának is díszpolgára. Nincs olyan előadása, nincs 
olyan interjú vagy riport vele a rádióban, TV-ben, újságokban, hogy szülőváros-
ának értékeiről ne szólna. A Móricz Zsigmondhoz fűződő barátsága közismert. 
Az is tudott, hogy az Úri-muri alaptörténetét mint gyermekkori megrázó élmé-
nyét ő mesélte el a nagy realista regényírónak. De ő maga is több túri történetet 
dolgozott fel írásaiban. Széleskörű kapcsolatai révén sokat tett a mezőtúri refor-
mátus gimnázium és a Czebe-ház megmentéséért. S hogy mennyire törődik az 
iskolával ma is, jelzi az a 100 ezer forintos alapítvány, amit ez év május 15-én a 
református gimnázium ballagásán tett az ott tanuló tehetséges diákokért, ame-
lyért ezúton is fogadja őszinte tiszteletünket és köszönetünket.

A barátok és tisztelők nevében: Kissné Mikes Éva 

A gyűjteményt bemutató füzet borítója
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Kissné Mikes Éva 
Kun Zsigmond (1893-2000) 

Március 28-án lenne 107 esztendős városunk díszpolgára, a mi Zsiga bácsink, 
ha az Úr nem szólította volna őt magához január másodikán. 

Egy évvel  ezelőtt még együtt örülhettünk a 
gyönyörű óbudai népművészeti múzeumban, 
melyet ő és felesége hoztak létre egy élet gyűj-
tőszenvedélyével. Csodálhattuk még mindig 
friss szellemét, mesélő készségét, humorát, 
memóriáját. Mindig várta ezeket az ünnepi 
órákat. Örült a barátainak, a túriaknak, a fe-
léje áradó szeretetnek. Talán ez a szeretet él-
tette, mióta eltávozott a felesége, Erzsike néni. 
1912 óta a fővárosban élt, de szülővárosához 
rendkívüli módon ragaszkodott. Ezernyi történetet tudott a régi Túrról;  a Be-
rettyóról, a Makk Hetesről, a Református Gimnáziumról, a Casinóról, Badár Ba-
lázsról, az egykori híres lelkészről, Gergely Antalról, vagy a korabeli footballról, 
és még sorolhatnám sokáig. És arról a sok jelentős személyiségről, akiket a színes 
kultúrát szervező élete során megismert a két világháború közötti időben, ami-
kor a Pénzügyi Tisztviselők Országos Egyesületénél titkárként tevékenykedett. 

Önéletrajzi írásait éveken át diktálta feleségének. A szaporodó lapokon szó sem 
esett mindezekről. Szeretnénk hinni, hogy egyszer még kézbe vehetjük ezt a köny-
vet, a „Bolond vallások kakafóniáját” – ahogy ő nevezte a készülő írásművet. 

Életének ezt a szakaszát, melyet a „honmentő vállalások” jellemeztek, most bi-
zonyára folytatja  a „csillagmező” útját járva. Ezen el kell jusson az Úrnak zsámo-
lyáig, hogy ott kiönthesse nagy szívfájdalmát, és feltegye a nagy kérdést: Hogy 
engedhette meg a magyarok istene a hajdani „szív alakú haza” megcsonkítását? 

A hajdani szív alakú haza…! Ez az, amit ő megteremtett, odavarázsolt a saját 
lakásába, a Kárpát medence népművészeti tárgyaiból. Felvidék, Erdély, Dunán-
túl, Alföld lakói, népei ott az ő lakásában, majd lakásmúzeumában együtt van-
nak, s e múzeumban ő is mindig jelen van szellemiségével, és örökké ott is lesz. 

Ő ott – Ady szavaival élve – az őrző, aki vigyáz a strázsán. Példáját tisztelettel, 
emlékét szeretettel őrzi az MVSZ Mezőtúri szervezete, melynek tiszteletbeli tag-
ja volt.

Mezőtúr és Vidéke, 2000. január

A 106 éves Kun Zsigmond 1999-ben,
Tőkés Lászlóval és Csóóri Sándorral
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Prof. Emeritus Dr. Patkós István
Mezőtúr Város Díszpolgára - 1995

a volt Mezőtúri Főiskolai Kar
megalapítója és 18 éven át (1972-1990)
volt igazgatója, ill. főigazgatója,

Mlinárcsek János: 10+1 kérdés dr. Patkós Istvánhoz

1. Nagyon bántja, hogy élete főműve – a mezőtúri főiskola – „romokban hever”?

- Igen, nagyon bánt és elkeserít. Elkeserít nemcsak a megszűnés ténye, hanem 
az is, ahogy a „dolgok” történtek. A Mezőtúri Főiskolát ugyanis nem természeti 
csapás tette tönkre, nem egy országos felsőoktatási reform szüntette meg (mint 
ahogy egy ilyen reform hozta létre 1972-ben), hanem emberi gyarlóság, a gát-
lástalan szerzési vágy végzett vele.

Kezdődött a Tanüzem felszámolásával (1991/92), dolgozóinak elbocsátásával, 
eszközeinek és készleteinek értékesítésével. A megnevezett, mondvacsinált ok 
a Tanüzem csökkent rentabilitása és ezzel az intézmény költségvetési stabilitá-
sának veszélyeztetése volt (korábban a mi Tanüzemünknek is a Minisztérium 
által jóváhagyott külön költségvetése volt, amit a rendszerváltás előtti években 
– a minisztériumi hatáskör-leosztások során – megszüntettek és a költségvetési 
folyószámlás egységeket beolvasztották az intézményi költségvetésbe). Ez szá-
momra azért volt érthetetlen, mert amikor én 1990. július 31-én a Kart – benne 
a Tanüzemmel – utódomnak átadtam, akkor az átadás-átvételi jegyzőkönyvben 
szereplő, a Tanüzemre vonatkozó számok nem ezt mutatták (pl. az 1990. évi 
bevételi terv 52,7 %-a az első félév végére már teljesítve volt). 

Természetesen lehettek gazdálkodási nehézségek, de akarattal, úgy mint ko-
rábban is, azok kezelhetők lettek volna. Az akarat azonban más irányt vett, az 
egyéni érdek vált meghatározóvá, ami a felszámoláshoz vezetett. Ennek veszé-
lyére a Kari Tanács ülésén is és az 1990 Szeptember 18-i keltű, utódomnak, Dr. 
Lengyel Lajos Főigazgatónak írt levelemben is felhívtam a fi gyelmet, s számom-
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ra máig érthetetlen, hogy ő miért nem állta útját az egyéni érdekek érvényesíté-
sének illetve a Tanüzem tönkretételének.

A Tanüzem megszűnésével a Kar jelentősen meggyengült. Dolgozói létszá-
mának több mint felét (506 főből 315 főt) elvesztette és 259.113 eFt nagyságú 
költségvetése 83.810 eFt-ra esett vissza. (Ezek az átadás-átvételi jegyzőkönyvben 
szereplő adatok.) Az elismerést érdemlő sikeres lobbizás eredményeképpen lét-
rejött új Tangazdaság ezen a veszteségen sajnos nem sokat enyhített.

A Gödöllői Egyetem szervezetén belül, ill. annak karai között már nem Me-
zőtúr volt a legnagyobb alkalmazotti létszámú és legnagyobb költségvetésű kar. 
Azt azonban hangsúlyozni kell, hogy a Tanüzemnek saját bevételeiből kellett 
eltartania magát, s csupán a gyakorlati oktatási tevékenységéért részesült költ-
ségvetési támogatásban (1990-ben 11.595 eFt-ban). Ezzel azonban évtizedekig 
nem volt probléma.

A Kar intézményi részének problémái a szarvasi főiskolán kezdődtek, amikor 
Dr. Patay István rektornak nem sikerült a mezőtúri és szarvasi karok között – a 
párhuzamos képzés miatt kialakult vitában – „békét” teremteni.

A két kar közötti „kenyérharc” akkor, ill. akkortól mérgesedett el, amikor Me-
zőtúr integrációs ajánlatot kapott a Szolnoki Főiskolától.

Szolnoknak váratlanul szüksége lett arra a Mezőtúrra, amellyel korábban nem 
akart integrálódni. Ez a kezdeményezés Szolnok részéről érthető volt, hiszen a 
kisebb felsőoktatási intézmények (a Szolnoki Főiskola is az) növekedni akarnak, 
aminek a profi lbővítés a leginkább alkalmazott módja. Főiskolai Kari státuszá-
nak megtartása esetén, Mezőtúrnak is kedvezőbbnek látszott volna egy olyan 
főiskolán belül működni, ahol akkreditált szakjai nem ütköznek az intézmény 
meglévő szakjaival. Az csak később derült ki, hogy a feltételezett növekedési cél 
mellett van egy másik cél is, ez pedig az, hogy a Szolnoki Főiskola vezetői rektori 
titulust használhassanak.

Ezért az integrációért Mezőtúrnak aránytalanul nagy árat kellett fi zetnie. Azt 
is mondhatjuk, hogy tisztességtelen ajánlatot kapott, mert az integrációt kezde-
ményező partner azt kérte, vagy az integráció csak úgy jöhetett létre, ha Mező-
túr lemond több évtizeden át megérdemelten birtokolt rangjáról (arról, hogy 
mint Főiskolai Kar nevesítetten is tagja a Felsőoktatási Törvény mellékletében 
megnevezett magyar felsőoktatási intézmények táborának), s fogadja el az ennél 



- 38 -

Túri Kalendárium 2017

lényegesen alacsonyabb státuszú fakultás szervezeti formát. A köztük lévő 
különbséget a „Volt egyszer egy főiskola Mezőtúron” c. írásomban ismertettem 
(Lámpás, Mezőtúr 2015/1. sz.).

Ez a Mezőtúrt Szolnok érdekeinek alárendelő döntés – mint az utólag be is 
bizonyosodott – a Mezőtúri Főiskola számára halálos érvágás volt. Felelős kari 
vezető/vezetés ilyen ajánlatot vagy feltételt nem fogadhatott volna el. Ilyen áron 
bárkivel integrálódni az elárulása a mezőtúri alma maternek, a Kar volt kollek-
tívájának és Mezőtúr városnak.

A szóban lévő döntést, vagyis a fakultássá való leminősítést néhány éves 
leépülés, majd 2010-ben az intézmény bezárása követte. Erről bővebben is leír-
tam a véleményemet az előzőekben jelzett publikációmban.

Azt kiegészítendő itt csak az alábbiakat írom le.

Elérték-e az integrálódott felek az integrációtól remélt céljaikat?

Ami a Szolnoki Főiskolát illeti, szerintem igen!
 - Nagyobb és több tudományterületet képviselő intézménnyé vált, s vezetői 

rektori cím (titulus) viselésére lettek jogosultak. (Dr. Törzsök Éva, az in-
tegrációs megállapodást kezdeményező és aláíró szolnoki főigazgató már 
2006. március 1-jével rektori kinevezést kapott.)

Ami a volt mezőtúri kart illeti, szerintem nem!
 - Szolnokra került akkreditált szakjai nem kerültek jobb helyzetbe s foko-

zatosan kiüresedtek. Szolnok nem kívánta magát agrár felsőoktatási in-
tézményként exponálni sem publikációkkal, sem agrárszakmai rendezvé-
nyekkel1.

 - A Szolnoki Főiskola vezetésében a volt mezőtúri szakokat senki sem kép-
viseli, s a főiskola szenátusában ma már aránytalanul gyenge az agrár sza-
kok képviselete. Árulkodó erre vonatkozóan az is, hogy később, amikor ő 
maga is kénytelen volt integrálódásáról más, nagyobb intézményekkel tár-

1 Túróczi Imre rektornak 2010. október 30-i keltű levelemben – előzetes rövid szóbeli egyeztetés után – fel-
ajánlottam erre vonatkozó közreműködésemet. Levelemre választ nem kaptam, pedig rektor úr titkárságán 
ellenőriztem, levelemet megkapta.
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gyalni (pl. BGF, Kecskemét), könnyű szívvel lemondott agrár szakjairól és 
azok oktatóiról2. Tudomásom szerint jelenleg is ez a helyzet immár a most 
szerveződő kecskeméti egyetem kapcsán. Végül is a nemleges választ leg-
inkább a mezőtúri intézmény felsőoktatási törvényből való kikerülése és 
tulajdonképpeni jogutódjának, a fakultásnak 2009. évi megszüntetése3 – 
agrárfogalommal szólva beszántása – igazolja.

2. Több cikke is megjelent a Lámpás c. helyi folyóiratban, ahol a felelősség 
kérdését is fi rtatta. Ön szerint ki(k) a felelős(ök) azért, hogy a főiskolai képzés 
megszűnt Mezőtúron?

- Pontosítanom kell, csak egy cikkem jelent meg a szóbanlévő lapban „Volt 
egyszer egy főiskola Mezőtúron, hová lett, mi történt vele” címen. Ebben a cikk-
ben ill. annak végén a felelősöket is megneveztem.

Természetesen arra sem én, sem más nem adhat választ, hogy mi lett volna a 
mezőtúri Főiskolai Kar sorsa akkor, ha maradt volna a TSF főiskolai kara, mint 
ahogy az sem volt tudható, hogy magára a TSF-re milyen sors vár. Az azon-
ban állítható, hogy a mezőtúri intézmény főiskolai karként – saját döntéshozó 
testülettel, a Kari Tanáccsal – és rátermettebb, a mezőtúri felsőoktatás mellett 
elkötelezettebb vezetőkkel biztosabban tudott volna a változó körülményekhez 
alkalmazkodni.

Megmenthette volna a mezőtúri főiskolai képzést, a „főiskolát” az is, ha a 
Szolnoki Főiskola nem akadályozta volna meg Mezőtúr visszakerülését a volt 
anya-egyeteméhez, mai nevén a Debreceni Agrár- és Műszaki Tudományi Cent-
rumhoz. Sajnos a Szolnoki Főiskolán rektorhelyettesi megbízást kapott volt kari 
vezetők nem segítették elő ezt, a szolnoki vezetésen belül nem exponálták ma-
gukat ennek érdekében, sőt ellendrukkerekként viselkedtek.

A felelősség kérdésének van egy másik megközelítési módja is. Ha a kérdést 
úgy tesszük fel, hogy kinek vagy kiknek lett haszna abból, hogy Mezőtúron 

2 Azon csodálkozom, hogy mialatt ezek a dolgok történtek – különösen amíg még a fakultás létezett – veze-
tői tisztségéről vagy valamilyen testületi tagságáról tiltakozásul senki sem mondott le, még azok sem, akik 
belevitték a Kart ebbe a „megsemmisítő” integrációba.
3 Bekövetkezett az a furcsa és ismereteim szerint példa nélküli helyzet, hogy egy a Minisztertanács által 
1972-ben létrehozott felsőoktatási intézményt egy nem nagy múltú, viszonylag kis vidéki főiskola szená-
tusa egyszerűen megszüntet.
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megszűnt a Főiskolai Kar. Nyilván azoknak, akiknek a mezőtúri jövedelmeik 
mellett Szolnokon is számfejtettek (az összeférhetetlenségi törvényt is megszeg-
ve) vezetői pótlékot és más díjakat ill. jutalmakat. (Lehet, hogy itt kell keresni 
annak a magyarázatát is, hogy miért mentek bele egy Mezőtúr számára megalá-
zó integrációba?)

3. Lát-e reményt – ha más formában is – az újrakezdésre?

- 2011 őszén örömmel vettem hírét annak, hogy Herczeg Zsolt polgármester 
úr (a továbbiakban H. Zs.) Dr. Dávidházy Gábor (a továbbiakban Dr. D. G.) 
volt kollégámmal együttműködve lépéseket tettek a Szolnoki Főiskola által meg-
szüntetett mezőtúri felsőfokú oktatás újraindítására. Annak is örültem, hogy 
ehhez a szegedi Gál Ferenc Főiskolában (a továbbiakban GFF), ill. annak rek-
torában, Dr. Kozma Gábor (a továbbiakban Dr. K. G.) úrban partnerre találtak.

Dr. D. G. megtisztelt engem azzal, hogy az ezzel kapcsolatos történésekről fo-
lyamatosan tájékoztatott.

Meghívást kaptam a 2012. január 4-én megtartott, az újraindítás első lépése-
ként létrehozott GFF Mezőtúri Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Intézete újévi 
köszöntésére is (részt venni sajnos nem tudtam).

A város helyi lapja, a „Mezőtúr és Vidéke” (melyet köszönettel rendszeresen 
megkapok) is folyamatosan beszámolt az ezzel kapcsolatos történésekről. Idő-
közben elmúlt csaknem öt év és még nincs újraindított felsőfokú oktatás Me-
zőtúron. Közben leveleket is váltottam Dr. D. G-vel, ill. Mezőtúron többször 
is tárgyaltam vele. Volt módom erről néhányszor H. Zs. és Dr. K. G. urakkal is 
konzultálni, ill. véleményt cserélni. Őszintén szólva nem voltam elégedett sem 
a tervekkel, sem azok realizálásának mértékével. Ehhez kapcsolódóan idézek 
néhány sort Dr. D. G-nek 2012. szept. 18-i keltű levelemből. (Ezt a levelet egy 
Mezőtúron lefolytatott megbeszélés után írtam Dr. D. G-nek).

„Erre a megbeszélésre készülve azok a kérdések is megfogalmazódtak ben-
nem, amelyek az újraindítandó felsőfokú képzés megalapozottságával, ill. 
az erre vonatkozóan eddig meghozott döntések a felsőoktatási törvény-
ben meghatározott szintjeivel kapcsolatosak.

Másként fogalmazva: ki vagy kik milyen szintű döntést hoztak a Mezőtúron 
újraindítandó főiskolai képzésről, ill. egy új főiskolai kar létrehozásáról?
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Ezért tettem fel Neked azokat a kérdéseket, amelyek ezt firtatták és rá-
kérdeztem arra is, hogy tulajdonképpen ki a főszereplő úm. a vezérlobbysta 
és milyen testület felhatalmazásával irányítja a szükséges cselekvéseket 
és tárgyal az illetékes kormányzati és egyházi vezetőkkel.

Szerintem ez csak annak a közösségnek ill. testületnek a vezetője vagy 
meghatalmazottja lehet, amely közösségnek hiányzik a Mezőtúron meg-
szűnt főiskolai kar. Az országnak ugyanis nem hiányzik, mert mint fentebb 
írtam, a hazai felsőoktatásban inkább kapacitásfeleslegek, mintsem hiá-
nyok vannak. Az, hogy Neked vagy nekem, ill. Mezőtúr városnak hiányzik a 
volt főiskola, az önmagában nem sokat jelent, az újraindításhoz az kevés.

Azt is szerettem volna megtudni, hogy van-e a Gál Ferenc Hittudományi 
Főiskolának valamilyen kormányszintű ígérvénye ezzel kapcsolatban. A 
Gál Ferenc Főiskola ugyan megteheti, hogy oktatási tevékenységét kiter-
jeszti mezőgazdasági és vidékfejlesztési, ill. ezekkel kapcsolatos műszaki 
területekre, amennyiben ennek akkreditációs és más működési feltételeit 
biztosítani tudja, de főiskolai kart a Gál Ferenc Főiskolán is (ill. Mező-
túron) csak a a kormány alapíthat – hacsak az új, jelenleg hatályos fel-
sőoktatási törvényben ezt nem változtatták meg , mint ahogy a mezőtúri 
főiskolai kart is kormányhatározat szüntette meg (lásd: Magyar Közlöny 
2005/152. számát).”

Az idézett szöveg jól mutatja az általam észlelt bizonytalansági tényezőket.
A következő 2-3 évben a Mezőtúron létrehozott Mezőgazdasági és Vidékfej-

lesztési Intézet által szervezett és lebonyolított sikeres felnőttképzésekről lehe-
tett a helyi lapban4 többször is olvasni.

A felsőfokú képzés megindításáról, ill. annak tevőleges előkészítéséről azonban 
2016 februárjáig konkrét lépésekről nem olvashattunk.

Új, reménykeltő, ill. remény megerősítő bejelentésekre került sor 2016. február 

4 Ugyancsak többször lehetett olvasni a mezőtúri Főiskolai Kar kezelésében volt állami tulajdonban lévő 
ingatlanokkal (Campus, Tanüzem, Tangazdaság) kapcsolatos egyezkedésekről. A legutóbbi információk 
szerint ezeket Mezőtúr város és a GFF tulajdonba, ill. kezelésbe megkapta. Ezeken kívül azonban a mezőtú-
ri Főiskolai Karnak számos más ingatlana is volt, amelyek közül én itt a volt kari üdülőkre (Balatonszárszó, 
Berekfürdő és Ádánd) akarom a fi gyelmet felhívni. Ezek mind a főiskolai működés során saját erőből ún. 
társadalmi munkával készültek, ill. Szárszó esetében az tanüzemi többletbevételből került megvásárlás-
ra, majd ugyancsak társadalmi munkával rendbe tételre. Ún. állami pénz egyikhez sem kötődött, s ezért 
ezeket szerintem nem lett volna szabad Szolnoknak átadni. Igazságtalannak tartanám, ha azokban nem a 
mezőtúri emberek üdülhetnének. Ezért javaslom a Város vezetőinek azok visszaszerzését is.
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10-én a mezőtúri Városházán, ill. azt megelőzően Békéscsabán és Szolnokon. 
E bejelentések szerint a GFF szarvasi Pedagógiai Kara ez év szeptemberében 
levelező tagozaton 4 féléves agrár-mérnöktanár mesterképzést indít a mezőtúri 
Campuson. 

Ugyanezen a napon megalakult – a GFF kitartó szervező munkája eredménye-
ként – egy olyan, a térség vállalatai és intézményei által létrehozott konzorcium, 
amely érdekelt a szak- és felnőtt-, valamint a felsőfokú képzések helyi működé-
sében ill. fejlesztésében. (Lásd a Mezőtúr és Vidéke 2016. febr. 26-i számát.)

Ezek már tiszteletet érdemlő konkrét lépések a mezőtúri felsőfokú képzés új-
raindításához annak ellenére is, hogy az igazi felsőfokú képzés (az érettségizett 
fi atalok alapdiplomás szakemberekké való kiképzése) beindítása még várat ma-
gára. Ehhez még szerintem további előkészítő lépések megtételére, konkrét ter-
vek kidolgozására és kitartó lobbizásra lesz szükség5. Ennek érzékeltetésére elég 
belegondolnunk abba, hogy ha ma minden szükséges engedély és költségvetési 
fedezet rendelkezésre is állna, akkor is a három legszükségesebb feltétel közül 
(kik oktatnának, kiket és hol) a két elsővel komoly gondok lennének.

Ezért helyeslem azt, hogy a GFF a már működő karai bekapcsolásával – bizo-
nyos kihelyezett képzésekkel – kezdi meg a konkrét felsőfokú képzést Mezőtú-
ron és így próbálja felépíteni azt az intézményt, amely reményeim szerint 2-3 év 
múlva ismét önálló szereplővé válhat a hazai felsőoktatási palettán.

Az e kérdésre adott válaszom befejezése előtt még visszatérek a kérdés azon ré-
szére, ami az újraindítandó képzés formájára vonatkozik. Itt újra idézek néhány 
sort a Dr. D. G-nek írt 2012. szept. 18-i keltű levelemből6.

„Az újraindítandó felsőfokú képzés, ill. a létesítendő főiskolai kar kap-
csán itt is megismétlem azon felvetésemet (javaslatomat), hogy igazodva 
a kor követelményeihez, a gyakorlatias képzés általános hiányolásához a 
képzési céloknál fokozatosan (vagy akár direktbe is) át kellene térni egy 
piacképesebb és várhatóan több támogatást is vonzó képzésre új elneve-

5 Természetesen az én gondolkodásom ill. ismereteim az állami felsőfokú oktatásban szerzett tapasztala-
taimból következnek, s nem tarthatom kizártnak, hogy az egyházi fenntartású intézmények esetében más 
logika szerint működnek a dolgok.
6 Ezeket az idézett szövegeket is tartalmazó levél másolatát javaslatomra, tájékoztatásként Dr. D. G. meg-
küldte H. Zs. és Dr. K. G. uraknak is.
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zés alatt. Ez az „új” elnevezés az üzemmérnök lehetne. A bolognai képzési 
rendszer alapképzési szakait abszolváló hallgatók mérnök elnevezésű vég-
zettséget igazoló oklevelet kapnak. Ezek a fiatal kezdő diplomások sem a 
tantervük alapján, sem a mérnöki elnevezésük miatt nem gyakorlatorien-
táltságúak. Ezt hiányolják már régóta főleg a termelési és a szolgáltatási 
szférák vezetői.

Meg kellene próbálni – akár kísérletképpen – a bolognai rendszeren belül 
egyes kifejezetten a termelési és szolgáltatási szférák számára irányuló 
képzéseknél az üzemmérnöki elnevezés újbóli alkalmazását engedélyeztetni. 
Az üzemmérnök elnevezés ugyanis önmaga is sugallja, hogy a főiskolai vég-
zettségű kezdő diplomás rendelkezik bizonyos gyakorlati ismeretekkel is.

Szerintem egy ilyen képzési cél a Mezőtúron korábban alkalmazott klini-
kai rendszerű gyakorlati képzési rendszerre alapozva mind a kormány, mind 
a szakmai kamarák és a vállalkozói szféra részéről is nagyobb támogatásra 
számíthatna, mint az eddigi képzés folytatása és talán még az akkreditáci-
ót is könnyíthetné.”

Az idézetben szereplő javaslatot kiegészítve meggondolandónak tartom azt is, 
hogy olyan, az érettségire épülő szakképzéseket is meg kellene „célozni”, amely 
képzések nem a felsőoktatási, hanem a szakképzési törvény hatálya alá tartoz-
nak. Így egyfajta nagyobb biztonságot jelentő kétlábúság alakulhatna ki, ami 
Mezőtúr számára hosszabb távon is előnyös lehetne. Azt ugyanis világosan látni 
kell, hogy a mezőtúri felsőfokú oktatásnak stabilitást csak egy színvonalas, a 
kor követelményeinek megfelelő erős gyakorlati oktatás adhat. Korábban is ez 
jellemezte a mezőtúri Főiskolai Kart s e téren még vannak használható értékek 
Mezőtúron.

4. Milyen a kapcsolata a város vezetésével, illetve a mezőtúriakkal?

- Mezőtúr város vezetőivel mindenkor jó kapcsolatra törekedtem. Ez a normá-
lis emberi kapcsolatokon túl azért is fontos volt, mert a Főiskolai Kar fejleszté-
seihez erre feltétlenül szükség is volt. (Pl. a 2x16 lakásos lakóházunk számára a 
város biztosított támogatásként telket; a Petőfi  tér kialakításakor együtt oldottuk 
meg az elbontandó lakóházakban élők elhelyezését és a kollégium bejáratánál 
lévő szobor áthelyezését, vagy a Tanüzemünkkel szomszédos volt tenyészállat-
istálló, ill. a volt zsinagóga melletti földszintes lakóházunk elcserélését.)
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Ünnepségeinken és országos szakmai rendezvényeinken a város vezetői rész-
vételükkel mindig megtisztelték a Kart. Én ezt természetesen mindig viszonoz-
tam is és a személyemnek, ill. a Karnak szóló külön megtiszteltetésnek vettem, 
amikor a név szerint köszöntöttek között az én nevem is mindig elhangzott.

Mindig volt közöttünk, ill. a Főiskolai Kar és a város vezetése között írásba fog-
lalt együttműködési megállapodás, benne kölcsönösen megoldandó feladatok-
kal7. Ezt az engem a főigazgatói székben követő kari vezetők is és a várost vezető 
polgármesterek is fontosnak tartották.

Én nagy megtiszteltetésnek és a városban végzett munkám elismerésének vettem, 
amikor 1995-ben a város képviselő testülete díszpolgári címet adományozott nekem.

Ami a jelenre vonatkozik, miután nyugdíjasként már nem lakom Mezőtúron, 
találkozásaim a város vezetőivel nyilván nem gyakoriak. Minden évben van két 
olyan rendezvény Mezőtúron, amelyeken viszont rendszeresen találkozni és be-
szélgetni szoktam a város polgármestereivel. (Ezek: a május végén megtartásra 
kerülő évfolyamtalálkozók és az ún. mérnökbál, valamint a város 1956-os ün-
nepségeit követő fogadások.)

Úgy gondolom, hogy a város vezetőivel most is jó a kapcsolatom. Ebben nyil-
ván szerepe van annak is, hogy Herczeg Zsolt polgármester úr akkor végzett a 
Főiskolai Karon, amikor én még aktív főigazgatója voltam annak, s diplomája 
átadásakor én mondtam neki, hogy „üzemmérnökké fogadom”.

Ha valamiről, pontosabban a mezőtúri felsőfokú oktatás újrakezdéséről beszél-
ni akartam vagy akarok vele, mindig talált/talál erre lehetőséget. Normális, jó 
kapcsolatom van Batta Attila Viktor alpolgármester úrral is.

A mezőtúriakkal való kapcsolatomat is jónak tartom, ill. a családom is jónak tart-
ja. Feleségem is gyakran, megelégedetten emlegeti, hogy milyen komoly munkát 
bíztak rá a Téglagyár vezetői. Fiaink baráti köreinek egyes tagjai a Mezőtúron töl-
tött éveikhez kötődnek s osztálytalálkozókra mindmáig visszajárnak Mezőtúrra.

Én büszke vagyok arra, hogy Mezőtúron töltött éveim során baráti kapcsolatba 

7 Még jóval a rendszerváltás előtt egy rövid ideig tartó „mosolyszünet” is volt ebben a kapcsolatban. Én 
ugyanis mint nem a város felügyelete alá tartozó helyi intézet vezetője, a Városi Tanács középvezetőin szá-
mon kértem a megállapodásban szereplő, általuk elvégzendő feladatok teljesítését, amit ők zokon vettek, 
mert ilyenhez nem voltak hozzászokva.
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kerültem sok emberrel, köztük tanárokkal, orvosokkal, mérnökökkel, intéz-
ményvezetőkkel. Ma is jó szívvel gondolok rájuk s remélem, hogy ez fordítva is 
így van vagy volt. (Néhányan ugyanis már nem élnek.)

Én a mezőtúri embereket kari vezetőként is és mezőtúri lakosként is becsületes, 
dolgos emberekként ismertem meg és így is emlékszem rájuk. Természetesen 
kari vezetőként voltak ütközéseim is egyes helyi lakosú kari alkalmazottakkal, de 
haragban soha senkivel nem voltam. Ezekről bővebben a „Visszaemlékezéseim 
mezőtúri éveimre” c. írásomban írtam8.

Az e kérdésre adott válaszomat egy ez évi, számomra kellemes élmény, ill. 
történet leírásával zárom. Ez év tavaszán Nagypál Ferenc úr, a Mezőtúri Mér-
nökök Baráti Köre Egyesület alapító elnöke telefonon azt kérdezte tőlem, hogy 
kész lennék-e egy az egyesület által alapított kitüntetést átvenni, ill. elfogadni. 
Természetesen igennel válaszoltam, mivel azt is lényegében mezőtúriak adnák 
nekem, amit én megtiszteltetésnek vennék. Ezt az egyesületi kitüntetést (Tisz-
teletbeli Választott Tag) az Egyesület ez évi rendezvényén Nemes Istvántól, az 
Egyesület új elnökétől és Nagypál Ferenctől át is vettem. Azt gondolom, hogy a 
mezőtúriakkal való kapcsolatomat ez is minősíti.

Hálás vagyok a sorsnak, hogy aktív életem nagyobb részét Mezőtúron egy szá-
momra megtisztelő feladat végrehajtásával – egy felsőoktatási intézmény megszer-
vezésével – tölthettem. Ez a munka, ez a kihívás nekem sikerélményt és megbe-
csülést adott. Egész életutamra visszatekintve tulajdonképpen a Mezőtúron végzett 
munkám által lettem szakkörökben országosan is ismert ember, úm. „valaki”.

5. Folytatja tudományos tevékenységét? Jelennek meg publikációi?

- Tudományos tevékenységet már nem folytatok, s ebből következően kutatási 
eredményeket ill. szakcikkeket már nem publikálok.

Én mielőtt a mezőtúri Főiskolai Kar igazgatója lettem, a Gödöllőn székelő, akkori 
nevén Mezőgazdasági Gépkísérleti Intézetben tudományos osztályvezetőként 
dolgoztam s lényegében főfoglalkozású kutató voltam. Több országos kutatási 
programban vettem részt, néhányban témavezetőként is (pl. 1970-1975. között 

8 Megjelent a Mezőtúri Mérnökök Baráti Köre Egyesület kiadványaként 2014-ben
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a Tartástechnológiai témacsoport vezetője voltam, s Mezőtúrra kerülésem után 
előfordult, hogy az ebben a témacsoportban kutatást végző kutatók Mezőtúrra 
jöttek kutatói megbeszélésekre). 

Aktív kutatói tevékenységemet 75 éves koromig (2007 októberéig) folytattam, 
természetesen már nem főfoglalkozású kutatóként, hiszen Mezőtúrra kerülé-
sem más főfoglalkozást – a főiskolai képzés megszervezését, majd folyamatos 
fejlesztését – tette feladatommá. Ez a napi 15-16 órás munkaidőm túlnyomó 
részét lekötötte.

Az összesen 155 publikációt (benne 9, könyvkiadók által megjelentetett szak-
könyvben társszerzőség) tartalmazó publikációs jegyzékemben a legutolsó dá-
tum 2010. szeptember.

Talán nem esek a szerénytelenség hibájába, ha azt gondolom, hogy ez a publi-
kációs tevékenység – a 18 éven át végzett karigazgatás mellett – nem tekinthető 
gyenge teljesítménynek. Én mégsem vagyok teljesen elégedett, mert más – ko-
molyabb – terveim is voltak.

Tudományos, ill. kutatási terveimben – a minisztérium által jóváhagyott, ak-
kori megnevezés szerint ún. káderfejlesztési tervemben leírva is – szerepelt a 
tudományok doktora fokozat elérése, ill. az ehhez szükséges MTA doktori disz-
szertáció elkészítése. Az ennek alapját jelentő kutatási témám címe: „Anyag- és 
energiatakarékos tehenészeti tartástechnológiák” volt. (Egyébként ez volt a fen-
tebb említett tartástechnológiai témacsoporton belüli témám is.)

Erre a témára én és egyes munkatársaim is jelentős időt és pénzt fordítottunk. 
(A pénz nagyobb részét az országos kutatási program biztosította.)

Miután több éves munkával az irodalomfeldolgozások és a helyszíni adatgyűj-
tések, majd pedig az előfeldolgozások 1988-89-re megtörténtek, következett 
volna egy legalább fél éves alkotói szabadság igénybevétele a disszertáció meg-
írására. Erre azonban sem a főigazgatói időszakom utolsó éveiben (1988-1990)9, 

9 Ez az időszak az utolsó, 6. ciklusom volt, amely ciklus időszakára a minisztérium éppen azért enge-
délyezett egy harmadik főigazgatóhelyettesi munkakört létesíteni, hogy én tudjak a doktori disszertáció 
megírására elegendő időt szakítani. A harmadik főigazgatóhelyettes – aki arra számított, hogy ő lesz az 
utódom, s ebben csalódnia kellett, nem volt hajlandó ezt megértéssel fogadni, s segítő munkatárs helyett 
ellenségemmé vált. Ekkor le kellett mondanom a doktori disszertációm megírásáról, mert nem hagyhat-
tam sorsára a kart.
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sem az azt követő (1990 utáni) években nem volt lehetőségem. Az elsőnek em-
lített időszakban nem voltak meg az ilyen munkához szükséges nyugodt körül-
mények a Karon10, de a második időszakban sem, sőt. Utódom ugyanis, amíg 
főigazgató volt, végig ellenségesen viszonyult hozzám. Még kinevezése előtt az 
irodámban durva szemrehányást tett nekem, amiért én nem kerestem fel őt, 
felkérendő, hogy pályázzon a helyemre. A szóbanlevő ellenségességet az is jól 
mutatja, hogy tudtomon kívül levélben kérte a rektort, hogy engem „küldjön” 
nyugdíjba. Amikor közölték vele, hogy a nyugdíjazásomat nekem kell kérnem, 
akkor kvázi megfenyegetett, hogy ha nem írom meg a nyugdíjazási kérelmemet, 
akkor majd a rektor fog beszélni velem. Néhány nap múlva megírtam nyugdíja-
zási kérelmemet, de nem a fenyegetés miatt, hanem azért, mert nem volt nehéz 
előre látnom, hogy az új helyzetben jövedelmeim jelentősen csökkenni fognak, 
s későbbi nyugdíjba vonulásom esetén a nyugdíjam lényegesen kevesebb lenne.

Visszatérve a publikációkra, 2007-ben úgy döntöttem, hogy a doktori disszer-
tációhoz előfeldolgozott anyagok alapján két nagyobb terjedelmű, tanulmány-
szerű szakcikkbe foglalom össze kutatásaim eredményeit. Ezek a szakcikkek 
azokban a tudományos szakfolyóiratokban jelentek meg, amelyekben korábban 
is többször publikáltam. (Csak megjegyzem, hogy lektoraim közt akadémikus 
és tudomány doktorai is voltak.)

A különböző – főleg nagyüzemi – tehenészeti telepeken történt helyszíni adat-
felvételek során és a korábbi kutatásaim során készült diafelvételeimet (közel 
3000 db) – melyek az elmúlt fél évszázadban Magyarországon és egyes nyugati 
országokban alkalmazott tehenészeti tartástechnológiai megoldásokat mutatják 
– átadtam a Magyar Mezőgazdasági Múzeumnak.

A múzeum ezek digitalizálásáig történő tárolására megvette a Mezőtúri Fakul-
tástól azokat a speciális diatároló szekrényeket, amelyek az én terveim alapján, a 
tanüzemünkben készültek.

10 Ezt összefoglalásszerűen „Lemondásom okai” címen írtam meg. Olvasható a Volt egyszer egy főiskola 
Mezőtúron c. könyv 28-29. oldalain. (A szóban lévő szöveg 7. bek. 3. sorában egy kijavítatlan elírás maradt. 
„Felhívtam” helyett „felhívva” olvasandó.)
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6. Bemutatná kedves családját?

- Az előző kérdésekre adott válaszaim – a 4. kérdést kivéve – inkább problé-
mákról, negatív történetekről szólnak.

Erre a kérdésre szerencsére úgy tudok válaszolni, hogy megelégedés hatja át a 
gondolataimat. Végiggondolva életutamat, családi életemet, csak kevés kudarcot 
tudok emlékezetemben felidézni. Korábban is írtam már, hogy családommal, 
családi életemmel elégedett vagyok. Sokat köszönhetek Feleségemnek, akinek a 
segítsége és támogatása nélkül nem lennék ma az, aki vagyok. Ő hajlandó volt 
tudomásul venni, hogy olyan férfi hoz ment feleségül, aki a munkáját komo-
lyan veszi, aki szeret feladatokat megoldani és aki nem elégszik meg a közép-
szerűséggel. Mindez azonban a napi 8 órába nem fért bele, s ezért az ún. családi 
teeendőkből Ő többet vállalt, mint én.

Ötvenöt éve vagyunk házasok s felneveltünk két fi út: Istvánt (1964) és Gábort 
(1967), akik általános iskoláikat Mezőtúron, középiskoláikat Szolnokon végez-
ték. (Azért nem Mezőtúron, mert kollégiumba akartam küldeni őket azért, hogy 
minél hamarabb kezdjék meg az önálló életvitelt megszokni.)

Az idősebbik Sopronban, a Faipari Karon, a fi atalabbik a Budapesti Műsza-
ki Egyetem Villamosmérnöki Karán szerzett diplomát. Néhány évvel később 
mindketten ún. MBA11 diplomát is szereztek és angolul is megtanultak. (Mind-
ketten olyan munkakörben dolgoznak, ahol az angol nyelv ismerete alapköve-
telménynek számít.)

A családalapításaikra vonatkozó kép kissé vegyes. István fi unk már két váláson 
van túl, de második házasságában született, ma már 17 éves Petra nevű gimna-
zista lányát ugyanolyan törődéssel és felelősséggel neveli, mintha együtt élne 
vele, miközben ugyanezt teszi a harmadik házasságában született 3 éves Bence 
nevű fi ával, legkisebb unokánkkal is.

Gábor fi unk szerencsésebben nősült és első unokánk is, a ma már ugyancsak 
17 éves és szintén gimnazista Dóri az Ő házasságában született. Dóri unokánkat 
a ma már 13 éves Péter, majd a 6 éves Tímea követte.

Unokáink – mint mások unokái is – szépek, okosak és szorgalmasak, és ne-

11 felsőfokú menedzser képzésnek fordítható
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künk igen sok örömünk van bennük. (Mindkét u.m. nagylány unokánknak an-
gol nyelvből felsőfokú nyelvvizsgája van már. Péter unokánk pedig a Városligeti 
két tanítási nyelvű iskola 7. osztályos tanulójaként alapfokon beszél már angolul.)

Természetesen a „Papa és a Nagyi” szívét a két kicsi, az óvodás Timi és a 
bölcsödés Bence tudja a leginkább „megpuhítani”.

Családi életünkben természetesen kitüntetett szerepük van menyeinknek, Zsu-
zsának és Júliának. Ők tartják rendben fi zikálisan és morálisan is családjaikat.

Menyeink velünk – mint anyósukkal és apósukkal – kedvesek, segítőkészek és 
tisztelettudóak. Mindkettőjüket mi is szeretjük és természetesen amiben tudjuk, 
segítjük őket, főleg a legkisebb unokák kapcsán.

Menyeink szüleivel (nászainkkal) és az ő családjaikkal is normális, jó kapcso-
latban vagyunk, s fi aink családjaiban sorra kerülő név- vagy születésnapok al-
kalmával időnként találkozunk is.

Hát, ilyen az én családom kb. két hónappal 84. születésnapom előtt. (Lásd az 
itt látható fényképet is.)

A képen középen Feleségem és Én, tőlünk balra István fiunk és családja,
jobbra Gábor fiunk és családja látható
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7-8. Hogy néz ki egy napja Budapesten? Mivel tölti szabadidejét?

- Erre a két kérdésre – azok szoros kapcsolata miatt – egyszerre, ill. összevon-
tan válaszolok.

Az átlag napom reggel 7.00-7.30 körül kezdődik, legtöbbször valamilyen, az 
évszaknak megfelelő aktuális kertészeti vagy valamilyen más ház körüli mun-
kával. A 71 m2 alapterületű családi házunk egy zuglói 150 négyszögöles (528 
m2-es) telekre épült. E telek területének több, mint 80 %-a, sőt még a házunk 
előkertje is gondozást, művelést igényel, különösen abban az esetben, ha azon 
gyümölcs- és zöldségtermesztést is folytatunk. Nem akarom felsorolni, hogy 
telkünkön hányféle gyümölcsöt és hányféle zöldséget termelek, inkább úgy vá-
laszolok erre a kérdésre, hogy tavasztól ősz végéig ezekből önellátóak vagyunk, 
sőt gyermekeink is rendszeresen tudnak vinni belőlük. Számomra az egyik leg-
nagyobb boldogság, amikor azt látom, hogy unokáim jóízűen fogyasztják az ál-
talam vegyszertakarékosan termesztett gyümölcsöket.

A kertünkben megtermelt zöldségek és gyümölcsök egy része fagyasztással és 
befőzéssel tartósításra kerül. Ez is nem kevés munkát ad nekem és Feleségem-
nek. Lényegében azt mondhatom, hogy mára a kertészkedés vált főfoglalkozá-
sommá, amit egyébként szívesen csinálok, mert ezek a munkák edzésben is tar-
tanak (kertünket edzőkertnek is szoktam nevezni).

A másik „főfoglalkozásom” a családi házunk gondnokolása. Én vagyok a „ház-
mester” és a „karbantartó szerelő” is. 

Aki családi házban lakik, az tudja, hogy elég gyakran előfordulnak rámolási, 
takarítási, kisebb festési, javítási, kutyagondozási stb. munkák. Ezek kapcsán én 
ún. gyűjtögető életmódot folytatok. Akár az utcán is felveszem az ott heverő csa-
vart vagy más, általam használhatónak vélt anyagot. Az alkalmanként kiselejte-
zett bútort vagy eszközt általában szétszerelem és a használható alkatrészeket 
kimentem belőlük. Ezek eredményeként sokszor előfordul, hogy ha valamit sze-
relnem vagy javítanom kell, akkor nem kell vásárolnom hozzávalókat, s örülök 
annak, ha így sikerül az adott dolgot megoldanom.

E munkák mellett természetesen nekünk is, mint minden családnak sok 
minden mással is dolgunk van. Ezek közül a bevásárlások mellett, éveink 
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előrehaladtával az orvosi kezelésekre történő várakozási idők kívánnak külön is 
említést, és hát amit én a kertészkedés, a Feleségem a szokásos háztartási mun-
kák (pl. takarítás, mosás, főzés-sütés) mellett legszívesebben csinálunk, az az 
unokáinkkal való foglalkozás.

Mindeközben természetesen egyre több időt kell a pihenésre is fordítani. A te-
levízió, a rádió és egyes nyomtatott médiumok útján igyekszünk a mai világban 
„otthon lenni”, ill. országunk és a világ eseményeiről tájékozódni.

Nos, rátérve külön is a 8. kérdésre, összefoglaló válaszom a következő:

Az eddig leírtakból következően szabadidőm nem sok van, sőt mondhatom azt 
is, hogy nincs. (Nyugdíjasok körében gyakran hallható, hogy kevesebb szabad-
ideje van, mint amikor még nem volt nyugdíjas.)

Egy-egy jó könyv elolvasására, a TV-ben időnként elcsíphető régebbi márkás 
színdarab, vagy egy-egy jó meccs stb. megnézésére természetesen jut idő.

Színházba, hangversenyre már nagyon ritkán tudunk csak eljutni, főként 
egészségi okok miatt.

A kevés szabadidőnket is általában itthon töltjük a nagyrészt magunk által „te-
remtett” zöld környezetben.

9. Mi a legkedvesebb gyermekkori emléke?

- A sok-sok gyermekkori emlékem között a falusi (pilisi) disznótor az, amelyre 
legszívesebben emlékszem vissza.

Szüleim ún. nagycsaládján belül (édesapámék nyolcan, édesanyámék is nyol-
can voltak testvérek) az egymáshoz közelebb lakó vagy más-más szempontok 
miatt egymáshoz közelebb lévők kisebb csoportokat alkottak, akik a több sze-
mélyt igénylő munkákban (pl. kapálás, burgonyaszedés, szüret, disznóvágás) 
kölcsönösen kisegítették egymást12.

12 Egyébként ennek olyan praktikus oka is volt, hogy pl. disznótor alkalmával az egész nagycsaládot nem 
tudták volna hol lelültetni. Az ún. nagycsalád általában csak lakodalmakkor és temetésekkor gyűlt össze.
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A disznótorokra azért emlékszem jobban és szívesebben, mert azok kora haj-
naltól késő estig tartottak, sok érdekességet és különleges élményt adva a gyer-
mekeknek is.

Amikor nálunk volt disznóvágás, akkor már az előkészületek is élményt és iz-
galmat jelentettek. Ilyenek voltak pl.: száraz szalma, később száraz tűzifa előké-
szítése a pörzsöléshez; hagyma és fokhagyma tisztítás; edények, teknők, bográ-
csok, üstházak, kések előkészítése.

Az adott napon szüleink a szokásosnál sokkal korábban keltek, s nemsokára 
megérkeztek az ún. kiscsalád férfi  tagjai, köztük a kiscsalád böllére is. Miután 
kicsit beszélgettek és megitták az elmaradhatatlan pálinkát, s édesanyám előké-
szítette azt a tálat, amelybe a levágásra kerülő sertés vérét kellett felfogni, elin-
dult a kis csapat az ól felé. Elöl ment az édesapám, mert neki kellett az ólajtóhoz 
terelni a kiszemelt állatot, ahol a többiek arra vártak, hogy a fülét vagy szőrzetét 
(ha volt) elkapva kihúzzák az ólból, majd pedig a szúróhelyre vonszolták. Sze-
gény sertés természetesen visított mindaddig, amíg ledöntését követően le nem 
szúrták, ill. elvérzése után ki nem múlt.

Az eddig leírtakat természetesen csak amikor már nagyobbak (iskolások) vol-
tunk, akkor nézhettük végig, viszont a pörzsölést és az utána következő művele-
teket már korábban is megnézhettük. A szalmával való pörzsölés volt számunk-
ra (a többesszám az öcsémet jelenti) különösen érdekes a nagy lángok miatt.

Egyszer előfordult, hogy a szalmával való pörzsölés közben a leszúrt sertés fel-
kelt és tűzzel a hátán elindult, de szerencsére pár lépés után összeesett. Ez igen 
nagy riadalmat okozott, mert akkor még ún. zsupfedeles házban laktunk.

Később a szalmával való pörzsölést felváltotta a pörzsölőgép használata, ame-
lyet annak tulajdonosától 0,5-1 kg húsért lehetett igénybe venni, persze napok-
kal előre való lefoglalás után.

Mire a pörzsölés, tisztítás, majd a lemosás (nálunk az előre lemosott kertajtóra 
fektetve a sertést történt ez, mivel az egész művelet az udvaron zajlott) megtör-
tént s megkezdődött a darabolás, megérkeztek a kiscsalád asszonyai is, akik fő-
leg a belek tisztítását és az ún. abálásokat végezték, ill. édesanyánkkal a reggelit 
készítették.

Az abálás bográcsban történt, amely alá a pörzsöléssel egy időben kellett az 
üstházba tüzet rakni és arra folyamatosan fi gyelni, mert a reggelinek is való, 
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főleg belsőségeknek abban kellett megfőnie, míg a sült húsok a konyhában ké-
szültek.

Reggeli után a böllér irányításával a férfi ak a sertéstest feldolgozását, az asszo-
nyok a belek tisztítását és az ebéd, majd a vacsora előkészítését végezték, közben 
különösen a férfi ak körében érdekes beszélgetéseknek lehettünk tanúi. Persze 
kaptunk különféle – korunknak megfelelő – feladatokat, pl. vízhordás a kútról, 
tűzre való felügyelet, valamint valamit kivinni vagy behozni.

Elbeszélésemben most egy nagy ugrással a vacsorára (a torra) térek rá, de an-
nak is csak arra a részére, ami számomra a legkedvesebb emlékként maradt meg.

Az ételeket éppen csak megemlítem, azok a következők voltak: orjaleves, cson-
tos sülthús paradicsomos szósszal (helyi nyelven omácska), toroskáposzta, ke-
mencében sült kolbász, májas és véres hurka, majd hájas sütemény (a kolbász 
és a hurkák természetesen saját bélbe töltve s a hurkák fapálcikával lezárva13 /
spendlikolva/), és italként természetesen saját bor.

A vacsora, a disznótor este 6-7 órától 11-12 óráig tartott, jó hangulatban, kez-
detben anekdótázva, majd a jó bor hatására nótákat énekelve. Az éneklést előse-
gítendő néha citerást is meghívtak a vacsorára, amelyen a kiscsalád azon tagjai 
is részt vettek, akik napközben nem voltak jelen. Vacsora után mindenki kis 
csomag kóstolóval térhetett haza. (Itt jegyzem meg, hogy az ebédre elkészült 
pecsenyéből egy-egy tányérral a szomszédok is mindig kaptak és persze amikor 
ők vágtak, akkor azt viszonozták.)

Befejezésképpen írom le a disznótorokhoz kötődő valóban legkedvesebb gye-
rekkori emlékemet. Ez pedig az, hogy amikor nem nálunk volt a disznótor, ha-
nem valamelyik, a kiscsaládhoz tartozó rokonunknál, és amikor vacsora után 
onnan éjszaka mentünk a szüleinkkel haza.

Azokban az időkben a falvakban közvilágítás természetesen nem volt. (Lehet, 

13 Azóta természetesen sok helyen ettem hurkát, de olyan fi nomat, mint amilyet Pilisen készítettek, sehol 
nem találtam. (Sok évvel ezelőtt egy TV beszélgetésben Pártai Lúcia, az ismert meteorológus, aki ugyan-
csak Pilisen nevelkedett, mondta ugyanezt.) Ezt a saját vastagbélbe töltött, fapálcikával lezárt hurkát min-
dig kerestem a pilisi piacon, de sajnos az utóbbi években már nem található. Kérdésemre a piacon műbeles 
hurkákat is árusító embertől megtudtam, hogy ennek oka az, hogy ma már nincs, aki a béltisztítást vállal-
ná. Hát e szempontból is új világ van.
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hogy sok helyen még ma sincs.) Édesapánk viharlámpával a kezében ment elöl, 
mi édesanyánkkal libasorban utána. Közben megszólalt egy-egy kutya, egyébként 
síri csöndben gyalogoltunk. Így értünk haza, ahol a mi kutyánk üdvözölt minket.

Ez a vaksötétben – legtöbbször csillagos ég alatt – való gyaloglás kellemes él-
ményként máig emlékezetemben él.

U.i.
Amikor e kérdésre válaszolandó napokig azon gondolkodtam, hogy mit is, mi-

ről is írjak, hiszen a gyerekkor több évet és sok-sok történést foglal magába, ak-
kor a legkedvesebb emlék mellett a legemlékezetesebb emlék is eszembe jutott. 
Ha ez lett volna a kérdés, akkor azt válaszoltam volna, hogy a legemlékezetesebb 
emlékem az, amikor a II. világháborúban a front a falunkat is elérte, s én mint 
12 éves gyermek rövid ideig német, majd hosszabb ideig orosz katonákkal ke-
rültem kapcsolatba és szem-, ill. fültanúja voltam annak, amikor az utcánkban a 
mi kertünk mellett egy orosz lovaskocsi aknára hajtott és felrobbant. Kertünket 
elborították a szétrepült, szétszaggatott holmik, köztük emberi testrészek is.

10. Mi az, amit életében saját kárán tanult meg?

- Azt, hogy kinyilvánítottan nem szabad megsértődni. Sértődéssel ugyanis sem-
mit nem lehet elérni, viszont a potenciális, jövőbeli kapcsolatokat – elhamarko-
dott sértődéssel – el lehet rontani. Ez nem jelenti azt, hogy fogadjuk el azt, amiért 
egyébként joggal megsértődhetnénk, csupán azt jelenti, hogy adjunk magunknak 
időt arra, hogy a kérdésre számunkra kedvezőbb körülmények között térhessünk 
vissza, de csak akkor, ha időközben az aktualitását nem vesztette el a dolog.

Pályám elején előfordult, hogy valami miatt megsértődtem és azt ki is nyilvá-
nítottam, ami megnehezítette elsősorban munkakapcsolataimat, de esetenként 
baráti kapcsolataimat is. Partnereim ugyanis nem tudták, hogy hányadán állnak 
velem, s én sem tudtam ugyanezt róluk.

Természetesen a kinyilvánított sértődés elkerülésére való törekvés nem jelenti azt, 
hogy ne vitatkozzunk és ne érveljünk a saját álláspontunk mellett. Azt sem jelenti, 
hogy fogadjuk el azt, amivel az elhangzott érvek és ellenérvek megismerése után 
sem értünk egyet, de ahogy a diplomáciában is alapszabály, a jövőbeli kapcsolatot 
kinyilvánított sértődéssel nem szabad kockáztatni. Azt sem jelenti persze, hogy ezt 
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a kapcsolatok fenntartására, s ezért értelmes kompromisszumokra is kész törekvé-
sünket olyan partnerek esetében is fontosnak tartsuk érvényesíteni, akik magukat 
különbnek tartják nálunk, s ezt érzékeltetik is velünk, ill. akiket hiúságuk képtelenné 
tesz arra, hogy saját helyzetüket reálisan fel tudják mérni. Ilyenekkel a minimális 
szintre célszerű kapcsolatainkat korlátozni, de nemtetszésünket feléjük különösen 
nem célszerű kimutatnunk. Hadd higgyék, hogy elfogadtuk vagy tudomásul vettük 
álláspontjukat. A higgadtság és a türelem még ilyen esetben is hasznunkra válhat.

10+1. Milyen tervei, álmai vannak, amelyeket szeretne megvalósítani?

- A közelgő 84. születésnapomra és ebből következően koromra való tekintet-
tel hosszabb távú terveim már nem lehetnek még a magánéletemben sem.

Rövidebb időigényű terveim természetesen vannak. Ezek azonban egy kivéte-
lével mind a családommal kapcsolatosak.

A kivétel az, hogy kezdeményezni tervezem (részben már meg is történt), s 
amíg tudom, részvételemmel segíteni is egy öt évenként Mezőtúron megren-
dezendő emlékező ülés megtartását „Emlékezzünk volt Főiskolai Karunkra” 
címmel. Ezzel is ébren tartandó Mezőtúr város közvéleményében és kulturális 
életében azt az időszakot, amikor a városban már folyt érettségire épülő felsőfo-
kú (főiskolai) oktatás.

Ami az álmaimat illeti, azokban még „szegényebb” vagyok. Realistának tar-
tom magam, nem szoktam – vagy csak nagyon ritkán – álmodozni. Gondolom, 
hogy a kérdésben is álomként inkább az elvileg megvalósítható, a hosszútávú 
tervekkel rokon dolgokról, elképzelésekről lehet szó.

Nos, mint általam még megvalósítható, megvalósítandó terveket, elképzelése-
ket nem dédelgetek már.

Az életben, de főleg a kisvárosi felsőoktatásban szerzett tapasztalataimat azon-
ban szeretném még hasznosítani és azokkal azon fi atalabb kortársaimat segíte-
ni, akik – a kérdéshez, a felsőfokú oktatáshoz méltó komolysággal „hozzányúl-
va” – megpróbálják a tönkretett mezőtúri felsőoktatást újraéleszteni.

Remélem – s ha tetszik, egyik lassan megvalósulóban lévő álmom , hogy a fel-
sőfokú oktatás Mezőtúron újra megkezdődik és a nagyrészt az én menedzselé-
semmel kiépült campus újra élettel fog megtelni. Erre a reményre az igen hosszú 
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előkészítéssel 2016 februárjában létrejött  Duális Képző és Technológiai Kutató-
Fejlesztő Központ Konzorcium, ill. az a hivatalos bejelentés ad alapot, ami sze-
rint a Gál Ferenc Főiskola szarvasi Pedagógiai Kara ez év őszén levelező tago-
zaton 4 féléves agrár-mérnöktanár mesterképzést indít a mezőtúri campuson.

Névjegy
1. Név: Dr. Patkós István Prof. Emeritus

2. Személyi adatok:

 Születési hely, idő: Pilis, 1932. október 9.
 Családi állapot: nős, felesége Dr. Patkós Istvánné (Ludányi Márta)
   két gyermeke: István (1964) és Gábor (1967)

3. Egyetemi képzés, képesítések, tudományos címek és fokozatok:

 1952-57. Gödöllői Agrártudományi Egyetem, Budapest, okl. mg-i gé-
pészmérnök (1957)

 1965-68. MTA Tudományos Minősítő Bizottság, Budapest, mg. tud. kan-
didátusa (1972)

 1972 Gödöllői Agrártudományi Egyetem, Gödöllő, mg. műszaki dok-
tor (1972)

4. Munkahelyek, beosztások:

 1957-1962 Állami Gazdaságok Főigazgatósága, Budapest, műszaki előadó
 1962-1965 Földművelésügyi Minisztérium, Budapest, főmérnök
 1965-1968 Tudományos Minősítő Bizottság, Budapest-Gödöllő, ösztöndí-

jas aspiráns
 1968-1972 Mezőgazdasági Gépkísérleti Intézet, Gödöllő, tud. osztályvezető
 1972-1986 DATE Mg. Gépészeti Főiskolai Kar, Mezőtúr, tanszékvezető 

főisk. (1983-tól egyetemi) tanár, kari igazgató
 1986-1990 GATE Mg. Gépészüzemmérnöki Főiskolai Kar, Mezőtúr, tan-

székvezető egyetemi tanár, kari főigazgató
 1990-1993 GATE Mg. Gépészüzemmérnöki Főiskolai Kar, Mezőtúr, egye-

temi tanár



- 57 -

Díszpolgárok

 1993-2000 GATE Mg. Gépészüzemmérnöki Főiskolai Kar, Mezőtúr, ny. 
egyetemi tanár

 2000-2005 TSF Mg.-i Főiskolai Kar Mezőtúr ny. egyetemi tanár
 2005-2007 SZF Mg.-i Fakultás Mezőtúr, ny. egyetemi tanár

Megjegyzés! Az 1972-2007 között felsoroltak lényegében egy munkahelyet jelentettek.

5. Tudományos és szakmai megbízatások:

 1970-1993 MTA Mezőgazdasági Műszaki Bizottság tagja
 1970-1976 MTA Mezőgazdasági Építési és Belsőgépesítési Albizottság titkára
 1970-1976 MTA Üzemtani és Üzemvezetési Bizottság tagja
 1970-1980 Szarvasmarhatartás-fejlesztési K+F program tartástechnológiai 

témacsoport vezetője
 1976-1980 MTESZ Szolnok megyei Szervezete társelnök
 1976-1985 MTESZ Szolnok megyei Szervezete elnökségi tag
 1976-1990 MTA-DAB Mezőgazdasági Bizottság tagja
 1976-1990 MTA-DAB Mezőgazdasági Műszaki Munkabizottság elnöke
 1976-1980 MÉM tudományos és Szakoktatási Tanács tagja
 1981-1995 TMB Állattenyésztési és Állatorvosi Szakbizottság tagja
 1990-1998 A TIT Mezőtúri Városi Szervezet elnöke
 1990-1998 A TIT Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Szervezet elnökségi tagja
 1993-2000 MTA Mezőgazdasági Műszaki Bizottság állandó meghívottja és 

a GATE ill. SZIE Professzori Tanács tagja

6. Fontosabb elismerések kitüntetések

 • Szabó Gusztáv emlékérem (1979)
 • Munka Érdemrend Ezüst fokozat (1979)
 • Munka Érdemrend Arany fokozat (1985)
 • DATE Pro Universitate (1986)
 • Bugát Pál emlékérem (1992)
 • GATE Főtanácsosa (1994)
 • Mezőtúr Város Díszpolgára (1995)
 • GATE Professor Emeritus (1997)
 • Magyar Köztársaság Arany Érdemkereszt (2003)
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Uzsoki János
Mezőtúr, 1972

Mezőtúr Város Díszpolgára - 1996

Részlet a felterjesztésből, Mezőtúr város honlapjáról:
„10 éves korától 16 éves koráig Mezőtúron az AFC szí-

neiben versenyezve 7 országos bajnoki címet szerzett. 
Korosztályos országos csúcsot ért el távolugrásban. 1989-
től a Videoton és az UTE színeiben versenyez. Részt vett 
ifj úsági világbajnokságon, Felnőtt Európa Kupán, Európa 
Bajnokságon és több rangos nemzetközi versenyen. Ebben 
az évben 808 cm-es távolugró eredményével részt vett az 
Atlantai Olimpián, ahol 782 cm-es eredménnyel 22. helye-
zést ért el. Teljesítménye minden idők 4. legjobb magyar 
eredménye.

Szülővárosához mindig erősen kötődött. Hétvégi edzéseit gyakran itthon vég-
zi. Tanácsaival segíti a fi atal mezőtúri atléták felkészülését. Az edzők tapasztala-
ta alapján a fi atal mezőtúri sportolók körében kiemelkedő versenyzői és emberi 
tulajdonságai eredményeként már most példaképpé vált. Teljesítményéért 1996-
ban Mezőtúr Város Önkormányzata Díszpolgári címet adományozott részére.” 

Uzsoki János 24 évesen lett Mezőtúr legfi atalabb Díszpolgára. Húsz éve ve-
retlenül tartja magát ezen a ranglistán is. Amikor egyeztettük találkozásunk 
időpontját, jelezte, hogy néhány nap haladékot kér, mert elmegy vadászni a 
hegyekbe. Ketten tértek haza, egy vaddisznót is hozott magával, de ő már örök 
álomra szenderült. Beszélgetésünk során is okoz még meglepetést szerteága-
zó érdeklődésével, sokrétű tevékenységeivel. Ismerjék meg Önök is az alábbi 
beszélgetésből! 

- Kedves János! Mesélj egy kicsit a gyermekévekről, a szülői házról! Hova jártál 
iskolába? 

- Gyermekkoromban az ifj úsági lakótelepen éltünk, szüleim a szolgáltatóház-
ban működő FÉNYSZÖV-nél dolgoztak, azt gondolom mindenki ismerte őket 
a városban. Az első osztályt a Katolikus Templom melletti suliban kezdtem el, 
ott működött akkor a Rákóczi úti Iskola alsó tagozata. Második osztályosok vol-
tunk, amikor átadták a „kék iskolát”. Alsóban Dr. Draskovitsné Mártika néni, dr. 

Uzsoki János feleségével 
Krisztivel
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Tolnay Gáborné Margitka néni és Weigertné Angéla néni tanított. Az általános 
elvégzése után a Dózsa György Gépészeti Szakközépiskolába kerültem, de csak 
egy évet végeztem itt, mert 16 évesen a sport miatt átigazoltam Székesfehérvár-
ra, ott érettségiztem. 

- Hogyan vezetett utad a sportpályára? Ki látta meg benned a sportolót, ki nyert 
meg a folyamatos edzéseknek? Ki ébresztette fel benned a versenyszellemet? 

- Nagyon mozgékony kissrác voltam. A lakótelepen sok gyermek élt, mindig 
lenn voltunk a téren. Akkoriban vetítette a tv a Mekk Elek című mesefi lmet és 
annak a mintájára játszottuk a fogóversenyeket. Engem senki nem tudott meg-
fogni, olyan gyors voltam. Ez a suliban is feltűnt a tanító néniknek és ők java-
solták, hogy menjek ki a pályára. Elmentem és ott is ragadtam. Ekkor kerültem 
kapcsolatba Barta Gyulával, akivel több mint harminc éve dolgozunk együtt, 
különféle minőségben. Ő és Bagdán Sanyi lett az edzőm. Szerencsére jó fi zi-
kummal születtem, kedvező adottságaim miatt több sportágban láttak bennem 
fantáziát. Az atlétika mellett köteleződtem el. Nem kellett küldeni edzésre, első-
nek mentem, utolsónak jöttem el. Terhelhető voltam, szerettem a kihívásokat, 
nagyon motiváltak a gyorsan érkező sikerek. Szerettem a hétvégéket, állandóan 
versenyekre jártunk. 

- Ahogy jöttek az eredmények és dönteni kellett a továbblépésről, könnyen tud-
tál elszakadni a szülői háztól? 

- Igen, 16 éves voltam, befejeztem a középiskola első tanévét, amikor a Székes-
fehérvári Videoton és a MAFC között született egy egyezség, hogy Péter Ági, 
Iglódi Ervin, Pabar Öcsi, Tiba Jani és én elmegyünk Fehérvárra, Bagdán Sándor 
edzőnkkel együtt, aki ekkor végezte szakedzői tanulmányait. Érdekességként el-
mondom, hogy el akartak vinni a Budapesti Honvédosok is futball kapusnak, 
mert a válogatón – amire, csak úgy becsábítottak – 250 kapura rúgást védtem 
hibátlanul, de ebben az időben keresett meg a Szolnoki Olajbányász is kosaraz-
ni. Annyira szerettem az egyéni küzdést, hogy nem tudtam elképzelni a jövőmet 
csapatjátékban. Az én főszámom a távolugrás és a hármas ugrás.

Anyunak biztos nagyon nehéz lehetett elengedni, - hiszen aput is ekkor vesztet-
tük el -, de egy szóval sem panaszkodott. Tudta, hogy ez az életem, engedett, támo-
gatott, emberileg is nagyon megbízott bennem. Egyébként ettől kezdve mondhat-
ni önellátó lettem, mert a Videotonban a szállás mellett ösztöndíjat, kalóriapénzt 
biztosítottak. Természetesen azért kaptam mindig a pótolhatatlan hazait is! 



- 60 -

Túri Kalendárium 2017

- Hosszú időre Székesfehérvár volt a bázisod, ott tanultál és ott készültél a nagy 
versenyekre. Ott készültél az olimpiára is? 

- Jó emlékeim vannak Székesfehérvárról, a mezőtúri kis társaságunk mind-
egyike hajtós volt. Rengeteget edzettem, mindig ráhúztam a kiszabott penzum-
ra. A középiskolás időszakban is nagyon sok versenyen vettünk részt, nagyon jól 
teljesítettem ebben az időszakban is, állandó tagja voltam az ifj úsági válogatott 
keretnek, a 752 cm-es ifj úsági magyar csúcsom azóta is veretlen. 

Az olimpiára történő készülés már új csapathoz kapcsolódik. Érettségi után 
Budapestre kerültem az Újpesti Dózsához. Elsőre nagyon szokatlan volt nekem 
az ottani versenyzőtársak szokása, szerettek bliccelni az edzéseken, lecsípni a 
gyakorlatokból – én fordítva működtem.

- Húsz évvel ezelőtt – 1996-ban - volt az Atlantai Olimpia, mely koronája lett 
sportolói pályafutásodnak. Hogyan készültél rá? 

- Tudni kell, hogy egy olimpiai ciklus az előző olimpia évében elkezdődik. Te-
hát 1992 őszétől már elkezdtünk készülni Atlantára. Az első évben nem jöttek 
az eredmények, ekkor még jártam a fényképészeti szakképzésre. Ez azzal járt, 
hogy reggel héttől, délután négyig benn kellett lenni az elméleti oktatáson vagy 
a laborálási gyakorlaton. Nem volt pardon, nagyon szigorúan vették, és nekem 
is fontos volt, mert a megélhetésemhez a fotózás jelentette az egyik forrást (a 
versenyeken készült képeimet a Nemzeti Sport is közölte). Ezután indult a há-
rom órás edzés. Nagyon intenzív időszak volt. 

A 1992-93-ban jött el nálam a stagnálás időszaka. 
Szinte egyetlen versenyzőt sem kímél meg a sors 
attól, hogy töretlenül jusson az egyéni csúcsára. A 
szervezetnek szüksége van újjászületésre. Nálam ez 
1993-ban következett be. Nagyon bántott. Tanul-
mányoztam az edzésnaplómat, amibe az étkezési, 
egészségügyi, technikai és eredményességi adatokat 
– a kezdetektől fogva - napi rendszerességgel vezet-
tem. Kerestem a megoldást, nem vagyok egy feladós 
típus. Egyik alkalommal – amikor a sporttársaim 
két hétre külföldre mentek alapozni - elhatároztam, 
hogy kipróbálok egy új légtechnikát a két és feles ol-
lót az ugráshoz. Magyarországon ezzel a technikával 
senki nem ugrott akkor. Sok gyakorlással, de bejött. 
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A legközelebbi versenyre óriásit javult az eredményem, 7.91-et ugrottam. Az 
edzőim is hitetlenkedve örültek velem. Jött az országos felnőtt bajnokság, Deb-
recenben egy hét múlva – ismét a legjobb voltam 788 cm-rel! Sikeres időszak 
következett újból. Az Európa Kupán Lillehammerbe 2. helyezett lettem. Pálya-
futásom alatt 28 alkalommal voltam országos bajnok, és szép sikereim voltak 
nemzetközi versenyeken. Célul tűztem ki, hogy ott leszek Japánban az 1995-ös 
UNIVERSIADÉN. Beiratkoztam a szegedi egyetemre, tanultam, edzettem és fe-
lejthetetlen két hetet töltöttem Japánban, és a siker sem maradt el. 

A nagy álom folyamatosan motivált – eljutni az olimpiára! Úgy tűnt, nyíl-
egyenes és sima az út, mígnem 1995 novemberében súlyosan megsérültem. Az 
egyetemi kézilabda órán keresztszalag szakadást szenvedtem a térdemben. Kon-
zultáció: műtét vagy alternatív kezelés, gipszeléssel, akupunktúrával stb. Nyolc 
hónap volt a legnagyobb világversenyig. A műtétet nem vállaltam, az orvosok 
által előírt hat hónap felgyógyulást lerövidítettem és január végén elkezdtem 
alapozni, terhelni magam. Nem ragozom, hihetetlen fájdalmak mellett építet-
tem újra magam, és június első hetében, a Budapest Bajnokságon 808 cm-rel 
nyertem. 

Befordultam a célegyenesbe, UTAZOM AZ OLIMPIÁRA. 
Magyarország 22 sportágban 212 fővel képviseltette magát az 1996-os olimpi-

án, összesen 21 érmet nyertek a magyarok. Ugrásban hárman kvalifi káltunk, én 
22. helyen végeztem távolugrásban; hármas ugrásban Czingler Zsolt 24. Ordina 
Tibor pedig 33. helyen végzett. 

Óriási élmény volt, visszaadhatatlan a hangulata. Na-
gyon szurkoltunk egymásért. Jó formában voltam. Tudni 
kell, hogy az edzőink nem utazhattak velünk és a hely-
színen egy-egy hazai sportoló segített bennünket. Én egy 
nagyothalló, idős urat kaptam, aki bizony nem tudott ele-
get tenni az elvárható feladatnak (információ, edzés segí-
tése), nem kellett volna helyettem ugrania, de hozhatott 
volna jobb helyzetbe, azzal, hogy „tükröt tart”, azaz szak-
értőként visszajelez. Mindent összevetve egész életemre 
meghatározó boldogság és mérföldkő, hogy teljesítmé-
nyemmel kiérdemeltem az olimpiai részvételt és azért nagy dolog a nemzetek 
szintjén 22.-nek lenni. Az olimpiai faluban töltött három hét hangulata vissza-
adhatatlan. Mi hárman nem akartunk az első géppel hazajönni, a verseny után 
szurkoltunk a többieknek, felfedeztük a várost.
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- Hogyan folytatódott életed az olimpia után? 
- Van egy mondás, fi atalon az első olimpiára azért kell menni, hogy rutint 

szerezz, a másodikra azért, mert már van esélyed. 1999-ben visszaigazoltam a 
Mezőtúri anyaegyesületemhez és megpróbáltam a mezőtúri egyesület színei-
ben felkészülni Sydney-re. De akkor már 28 éves voltam, a versenyeken sokszor 
megsérültem. Azért még sikerült Mezőtúrnak megszereznem az első felnőtt 
magyar bajnoki címet. Ez is egy sporttörténelmi esemény, azóta sem sikerült ez 
senkinek. Ekkor már nagyon erős voltam, sok volt rajtam az izom, ami nagyon 
sérülékeny, és nem volt orvostudomány mögöttünk semmi. A sok sérülés miatt 
sajnos az olimpia nem jött össze. Ez a magyar rendszer hibája, nagyon kevés az 
igazán nagy sportolónk és hiányzik mögülük egy igazán felszerelt, világszín-
vonalú sportkórház. Nagyon kellene vigyázni ezekre az emberekre, a műtéti 
és rekreációs feltételek sokkal színvonalasabb biztosítására. Akkor már együtt 
voltunk Krisztivel – anno az edzéseken ismerkedtünk meg, Ő szintén verseny-
szerűen sportolt gerelyhajítóként. A sport mellett fotóztam és még sok min-
dennel foglalkoztam – ekkor még Pesten éltünk -, Kriszti műtősként dolgozott. 
1998-ban megszületett a lányunk, akit Virág-Olimpiának kereszteltünk és csak 
a humor kedvéért említem meg, hogy stílusosan az Uzsoki Kórházban érkezett 
közénk. 2001-ben hazaköltöztünk Mezőtúrra. Egyértelmű volt, hogy a szüleim 
által megalapozott családi fényképész vállalkozásában kamatoztatom a Buda-
pesten már elmélyített szakmai tudásom. Édesanyámmal együtt, felváltva ott 
vagyunk a városi rendezvényeken, iskolai ünnepségeken, családi eseményeken, 
és műtermünkben is garantált minőséggel készítjük a felvételeket. 

- Virág is örökölte a sportolói vénát, s hozzá a kitartást. A Református Kollé-
gium végzős diákja. Emlékszem, eredményeiért, szorgalmáért az elmúlt évben 
elnyerte a városi önkormányzat „Kiváló sportoló, kiváló tanuló” kitüntetését! Te 
vagy az edzője. Hogyan tovább? 

- Több nagyon tehetséges tanítványom volt az elmúlt időszakban. Néhány év 
alatt 6-8 gyereket juttattam el a válogatottságig. Máté Barbi, Kun Peti, Balogh 
Ádám, Aranyi Feri, Nagy Csaba Olivér. Barta Gyulával közösen dolgozunk a 
fi atalokkal. Máté Barbi nagyon erős genetikával született, sajnos nem párosult 
mellé kitartás szerintem Ő lehetett volna a következő mezőtúri olimpikon. Köz-
tudott, Feri aranyérmes lett tavaly az Európai Ifj úsági Olimpián, gyönyörű ered-
mény, de nála én csak a felfedezője vagyok neki Barta Gyula az edzője! Nagy 
Csaba Olivér, aki kiváló adottságokkal rendelkező, országos válogatottként is 



- 63 -

Díszpolgárok

versenyző távol és hármasugró atléta volt, egy rossz döntéssel abbahagyta sport-
pályafutását – legnagyobb sajnálatunkra. Lányom, Virág is szép sikereket tudhat 
maga mögött, ifj úsági országos bajnokságon volt dobogós helyezése hármas ug-
rásban, ebben a versenyszámban ifj úsági válogatottságig jutott. Gerelyhajítás-
ban és diszkoszvetésben többször is az országos dobogóra állhatott. Nagyon jól 
rajzol, az Ybl Miklós Főiskolára készül, építész szeretne lenni, az alkalmassági 
vizsgán, a „kockológián” már túljutott. 

- Apropó! Erről jut eszembe, hogy néhány évvel ezelőtt, karácsonykor hoztál be 
a közösségi házba mezőtúri téli csendéleteket, melynek nagy sikere volt, elkap-
kodták. Ápolod az alkotói énedet, szoktál még festeni? 

Persze. – mondja, s közben már nyúl az okosért és mutatja szebbnél szebb képe-
it. Izgalmas mobil-tárlat. Késsel festett olajképek: prágai látkép, budai panoráma, 
portrék a Győri ETO kézilabdás lányairól, téli tájak, vadak erdőn-mezőn. A festett 
vaddisznók, őzek és fácánok láttán kínálja magát a következő kérdés. 

- Olykor fested, olykor lövöd a vadakat? 
- Igen. Nagyon szeretem a természetet, a horgász szenvedélyem a vizekhez visz, 

és szintén nagyon kikapcsol a vadászat. Gyerekfejjel én is hajtóként kezdtem és 
folyamatosan haladtam előre. Májusban a Fekete István Vadásztársaság elnöké-
nek választottak. 

- Te főzöd-sütöd a zsákmányokat? 
- Természetesen! Imádok főzni, nagy ínyenc vagyok. Sokat tanultam a nagy 

öregektől, de én nem állok meg a pörköltnél. A baráti körben Miskolczi Imivel 
sokat foglalkozunk a gasztronómiával. Szeretek vendégségbe menni, még job-
ban szeretem, ha hozzánk jönnek a barátok és feldob, hogy valami gasztronó-
miai különlegességgel fogadjam őket. Úgy is alakítottam ki az új házunkat, hogy 
kényelmes legyen, ha többen vagyunk is. 

- Volt-van példaképed? 
- A civil életemben feltétlenül anyai nagyapám, Szilágyi Gábor. Akkurátus, csa-

ládjáért élő ember volt és szinte mindenhez értett. Nem dédelgetett, de szeretve 
nevelt. Középiskolás koromban engem is megvárt hétvégéig egy-egy feladattal: 
fűnyírás, favágás, kerti munkák, nehogy elbízzam magam a „semmit tevés-
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ben”. Mindig szívesen voltam a társaságában, öcsémmel és unokatestvéreimmel 
együtt. Az ő házuk helyén építkeztem – magam készítettem a terveket, amit Tiba 
Jani barátom még átnézett – , a régi házból átmentettem téglákat, gerendákat – 
mint stafétákat a múlt és a jelen között. Őseim emlékére megőriztem a régi górét. 

A sportban Carl Lewis volt a példaképem, kiváló atléta, sokszoros olimpiai baj-
nok. Négy egymást követő olimpián sikerült megnyernie a távolugrást és pont 
Atlantában volt a negyedik ahol egymás után ugrottunk a sorozatokban. Szerez-
tem is tőle egy relikviát.

- A közelmúltban láttam, hogy a Mezőtúri Önkormányzat által is meghirde-
tett „Legszebb konyhakertek” pályázaton a „Minikert” kategóriában elvitted a 
pálmát, nemcsak helyben, de országos szinten is díjaztak. Gratulálok!

- Nagyon szeretek kertészkedni, nem nagyüzemben, de a hátsó udvarunkban 
szépen lekerített kiskertben. Minden megterem benne, igyekeztem egy kis fan-
táziát is vinni a látványba. Szeretem a szépet, nem sajnálom rá az időt, nem 
beszélve arról, hogy tudom is, hogy mi kerül az asztalra! Egyébként a versenyre 
anyukám nevezett be! 

- Tudom, hogy a sportnak egész életedre elköteleződtél. Fő szervezője vagy a 
Túri Vásárhoz kapcsolódó futóversenyeknek – ami az idén valamiért elmaradt 
– a szilveszteri Tó futóversenynek, melyek remekül népszerűsítik a tömegspor-
tot, egyre több embert megnyerve az egészséges életmódnak. Mi mindennel fog-
lalkozol még, milyen társadalmi kötelezettségeid vannak? 

- Családunk megélhetését a gyógyászati segédeszközöket értékesítő üzleteink 
biztosítják elsősorban, melyet feleségemmel üzemeltetünk. Én a logisztikai, 
szállítási teendőket koordinálom, Ő minden egyebet, de valójában ez az Ő szak-
területe. Jól kiegészítjük egymást mindenben. 

Soha nem unatkozom! A bolt mellett a legtöbb időt a Magyar Atlétikai Szö-
vetség régiós igazgatói teendői kívánják meg tőlem. Az északi-, és közép-alföl-
di terület tartozik hozzám, 70 szakosztály különféle problémáit menedzselem. 
Ez nagy szakmai elismerés számomra, ezáltal is nagyon széleskörű a kapcso-
latrendszerem. Ezen keresztül a mezőtúri atlétákat is tudom segíteni, azon túl, 
hogy saját kocsimmal szállítom a versenyzőket. A helyi atlétikai élet fejlesztése 
érdekében Bagdán Sanyival és Bartha Gyulával és még néhány megszállottal 
egy új egyesületet hoztunk létre, néhány évvel ezelőtt Mezőtúri Atlétikai Klub 
néven. Az elnöki teendőket én látom el, akárcsak a Református Kollégiumban 
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működő egyik alapítványnál, mely Pályi István testnevelő tanár emlékét életben 
tartva segíti az iskola sportolóit. 

Még beszélgetünk arról, hogy milyen remek előadást tartott a Belvárosi Nagy-
templomban az „Ép testben, ép lélek!” című program keretében, a Református 
Kollégium diákjainak. Elmondja, hogy nagyon jó kapcsolatban vannak az intéz-
mény vezetéssel és sportvezetéssel, kölcsönösen számítanak egymásra, szoros 
az együttműködés. Elmondja, hogy szívesen venné, ha bevonnák a város sport-
koncepciójának megújításában, úgy véli jó ötletekkel és kapcsolatokkal tudna 
hozzájárulni. Érdeklődöm, hogy készen áll-e a közelgő télre a „Túri nádvágók” 
jéghoki csapata - akikkel Szarvasra, Szentesre, olykor Jászberénybe is eljutnak 

edző meccsekre -, igen, a válasz. Beavat, hogy réges régen a Bodzás-kerti hon-
védségi tavon hétköznapi eszközökkel kezdődött minden, s bizony a botokkal 
vágták a nádat, hogy megtalálják a korongot. Szenvedélyük egyre erősebb, csa-
patuk összetartó, a hokin kívül gyakran síelni is „elugranak” Szlovákiába, Olasz-
országba. 

Nagyon tudatos ember, kiforrott véleménnyel, széleskörű érdeklődéssel, ten-
ni akaró, elkötelezett lokálpatrióta szellemiséggel. Aktív Díszpolgár – polgári 
szemlélettel! 

Berczeliné Boldog Mária

A „Túri nádvágok” csapata a kezdetekkor.
Álló sor: Uzsokiné Kriszti, Uzsoki Krisztián, Uzsoki Virág, Uzsoki János, Balázs Árpád, Szabó Gábor,

Tóth István, Papp Csaba, előtte Kaszanyi Judit, mellette Baukó Péter.
Ülő sor: Debreczeni Zsolt, Debreczeni József
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Dr. Lapis Károly
Túrkeve, 1926

Mezőtúr Város Díszpolgára - 1997

Széchenyi-díjas orvos, patológus, onkológus, professor 
emeritus, az orvostudományok kandidátusa (1957) a Magyar 
Tudományos Akadémia tagja (1968).

Középiskolai tanulmányait a Mezőtúri Református Gim-
náziumban kezdte 1936-ban, 1944-ben érettségizett. A Ko-
lozsvári Tudományegyetem orvosi karára 1945-ben nyert 
felvételt, de csak 1947-ig tanult ott. 1947-1950 között már a 
Budapesti Orvostudományi Egyetemre került, s itt is szerzett 

diplomát. 1951–1951-ben a fővárosi egyetem I. számú Kórbonctani Intézetében, 
1951 és 1954 között a Debreceni Orvostudományi Egyetem Kórbonctani Inté-
zetében kapott megbízatást. 1954-től 1958-ig ismét a fővárosban dolgozott mint 
az Országos Onkológiai Intézet Onkopatológiai Kutatóintézetének tudományos 
munkatársa. 1959–1959-ben rövid ideig az orvostudományi egyetem II. számú 
Női Klinikáján dolgozott, 1959-től 1963-ig ismét az Onkopatológiai Intézet al-
kalmazásában állt. 1963–1968 között a kórbonctan tanszékvezető egyetemi ta-
náraként tevékenykedett az Orvostovábbképző Intézetben. 1968-tól huszonöt 
éven keresztül, 1993-ig volt intézetigazgató egyetemi tanár a Semmelweis Or-
vostudományi Egyetem I. számú Patológiai és Kísérleti Rákkutató Intézetben. 
1972-ben az amerikai Duke Egyetem vendégprofesszora volt, 1984–1985-ben 
pedig a bethesdai National Cancer Institute ösztöndíjas munkatársa volt. 1985 
és 1991 között tudományos rektorhelyettesi posztot töltött be a Semmelweis 
Orvostudományi Egyetemen. 1996 óta professor emeritus, 1997 óta pedig az 
Országos Bőr- és Nemibeteg-gondozó Intézet szaktanácsadója.

Bevezetőül elmondom, hogy egy kicsit a végére hagytam a vele készülő be-
szélgetést, de Dr. Lapis Károly professzor úr, amikor megkerestem telefonon 
elsőre készségesen fogadott és azonnal átsegített a „nagy emberekkel” szem-
ben bennünk lévő megilletődöttségen. Utánozhatatlanul szerény, közvetlen 
és precíz! Másnap ugyan egy hosszabb külföldi utazásra indult, de gondos-
kodott róla, hogy az életét bemutató DVD-t azonnal postára adja, illetve 
még aznap válaszolt kérdéseim zömére. A fi lmben is egy higgadt, békessé-
get sugárzó, a tudományos tartalmakat is közérthetően megjelenítő tudós 
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embert ismerünk meg, aki a munkahelyén vezetőként szigorú elvárásokat 
támasztott, de minden cselekedetében, mondatában, ott van a mások iránti 
nagyfokú tisztelet. 

- Tisztelt Professzor Úr! A mezőtúriak nevében én is szeretettel köszöntöm e 
helyről is születésének 90. évében! Szeretném, ha mesélne egy kicsit Mezőtúrhoz 
fűződő emlékeiről, a gimnáziumi évekről! Ki volt az Ön legkedvesebb tanára? 
Van még lehetőség középiskolai osztálytalálkozót szervezni – élnek még az osz-
tálytársak közül?

- Ötödik gimnazista koromtól kezdve, anyám halála után a gimnázium interná-
tusában ingyenes bentlakó lettem, így tudtam tanulmányaimat folytatni gimná-
zium és a Református Egyház jóvoltából. Minden Tanáromat szerettem és tisztel-
tem különösen Dr. Boros Istvánt aki osztályfőnökünk volt, Benkő Gyula, Patkós 
János és Papp László tanár urat valamint Csenki Imre tanár urat szeretném külön 
is kiemelni. 1944-ben érettségi után az Apró utca 5.sz. alatt élő nagyanyámhoz 
költöztem és Mezőtúron vasúti pályamunkás lettem, valószínű ez mentett meg az 
elhurcolástól, mert az oroszok bejövetele után kaptam egy igazolást (BUMAGÁT) 
és egy karszalagot, hogy vasutas „zseleznó dorozsnyik” vagyok. 

Osztálytársaim közül úgy tudom már senki sem él, testi lelki jó barátom B. 
Nagy Gergely már több mint 15 éve meghalt az idén pedig Kocsis István osztály-
társam hunyt el, aki bányamérnök volt és Zircen lakott.

1944-ben, amikor márciusban a németek megszállták az országot, Tanára-
ink alig tudtak bennünket visszatartani a tüntetésektől. Az is egy felejthetetlen 
emlékem, amikor a Ferencváros játszott a mezőtúri futballistákkal (MAFC) és 
a mezőtúriak 2:1-re győztek, ha jól emlékszem két fi atal csizmadia fi ú: Borza 
gyerekek voltak a hátvédek, Hódi a szőnyeggyár dolgozója pedig a közép hát-
véd. A rendszerváltás után 2002-ben dr. Bagdán Piroska polgármester asszony 
felkérése alapján október 23-án, a forradalom 46. évfordulóján én tartottam az 
emlékbeszédet, kézirata most is megvan. Arra az emlékbeszédre ma is büszke 
vagyok, mert igen jól ítéltem meg benne az Európai Unióba történő belépés 
után a hazánkra váró feladatokat, ahhoz, hogy ne csak EU közösség öblébe, ha-
nem a révbe is beérjünk. 

- A rendszerváltás előtti utolsó években alakult meg Mezőtúron a gyógyult 
rákbetegek közössége. Úgy emlékszem, többször tartott itt előadásokat, ahova 
talán még felesége is elkísérte. 
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- A Rákbetegek klubjának megalapításának gondolatát nagyon jónak tartottam 
és a igyekeztem segíteni a leendő klubvezetőt, Magyar Bélánét. Fontos, hogy a 
nagy küzdelmeket, félelmeket átélő emberek, gyógyult sorstársaikkal meg tud-
ják osztani érzéseiket, tapasztalataikat. Ki tudják cserélni a táplálkozásra vonat-
kozó ismereteiket, előadásokat hallgassanak meg az életvitelükkel kapcsolatban. 
Jó szívvel mentem mindig hozzájuk. 

- Milyen a kapcsolata manapság Mezőtúrral, és szülővárosával, a szomszéd 
Túrkevével?

- Én azért vagyok túrkevei születésű, mert édesanyám odavalósi lány volt, és 
akkoriban úgy tartotta a szokás, hogy a fi atal asszonyok a szülői háznál szültek. 
A szüleim Mezőtúron éltek, édesapám cipőfelsőrész-készítő mester volt. Na-
gyon szépen dolgozott. 

Túrkevébe csak az Anyám sírjához járok és szomorúan tapasztalom, hogy a 
volt vasúti temetőben az elhanyagoltság és gaz miatt alig lehet megközelíteni a 
sírokat. 

A gimnáziumommal jó kapcsolatom van, nekem az az épület a szentélyem, 
ahova ezer jó emlék kapcsolódik, ahol kiváló útravalót kaptam mind tudásban, 
mind a jellemem formálódásában. Legutóbb dr. Tóth Albert barátom hívott 
meg a Benkő Gyula – milyen lenyűgöző órákat tartott nekünk a tanár úr! - nevét 
viselő oktatási központ jubileumi ünnepségére – külön öröm volt számomra, 
hogy erre az alkalomra a gimnázium dísztermében került sor. A polgármester 
úr pedig igen megtisztel azzal, hogy meg küldi a LÁMPÁS című kiadványokat. 

A családi kötelékek is kötnek szeretett városomhoz, néhány évvel ezelőttig ott 
lakott húgom is (Kozák Dezsőné Esztike) és Péter Öcsém pedig ma is, és van 
még néhány közvetlenül alattam járó iskolatársam, akikkel nagyon szívesen ta-
lálkozom – pl. dr. Gombás István. 

- Ebben a felgyorsult, stresszes világban, ahol ráadásul még a táplálkozásunk-
ra sem fi gyelünk oda eléggé, nagyon sok a rákos megbetegedés. Úgy érezzük, 
hogy az ország keleti régióiban, de városunkban is egyre több a beteg ember? 
Megerősítik a statisztikák, ezt a tapasztalatot?

- Nagyon is megerősítik! Számomra különösen riasztó adat volt, hogy Jász 
Nagy- kun-Szolnok megyében különösen sok a tüdőrákos halálozás. Egyébként 
mikor tudomást szereztem róla, hogy Mezőtúr városában emlőrák szűrés lesz 
cikket küldtem a Mezőtúr és Vidéke című újságba. A cikkben a mezőtúri nőket 
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arra biztattam, hogy minél nagyobb számban vegyenek részt a szűrésen. Sajnos 
az a helyzet, hogy az ilyen ANTSZ által szervezett szűréseken a meghívottak 
fele sem vesz részt ami jelzi, hogy milyen hiányos és eredménytelen az iskolai 
egészségtan oktatás és nevelés. 

- Ritka, hogy valaki kilencven évesen aktívan tevékenykedik a munkahelyén, 
úgy tudom professzor úr viszont napjainkban is rendszerességgel dolgozik. Azon 
túl, hogy hivatása a szívügye, szenvedélye, ami boldoggá teszi, mit tesz még az 
egészsége megőrzéséért, a fi atalos lendület megtartásáért? Hogyan él manap-
ság, hogy telik egy napja?

- Igyekszem előmozdítani a rákos betegek ellátásának javítását és regionális 
egyenlőtlenségek kiküszöbölését ahogy csak tudom. Egészséges életmód, mér-
téktartó táplálkozás, napi torna és Duna parti sétával őrzöm az egészségemet. 

- A szakirodalmon kívül, tud időt szakítani szép-
irodalom olvasására is? Az új világ infokommuni-
kációs technikáival mennyire barátkozott meg, szí-
vesen használja őket?

- Az utóbbira egyre kevesebb időt fordítok mert 
a látásom sajnos az utóbbi időben sokat romlott. 
Nagyon sokat használom a számítógépet, ugyanis 
ezen megtudom nagyítani az olvasandó szöveget. 
Használom a gépet a kutató munkában, a szakterü-
letemen megjelenő új publikációkról való tájékozó-
dásra, vagy egyszerűen csak kapcsolattartásra, hi-
szen a fi am Amerikában él, vele is így beszélgetünk. 
A napi posta zöme is így érkezik számomra. 

- Telefonbeszélgetésünk elején úgy értettem, hogy Belgrádba utazik egy kon-
ferenciára. Szívesen vállal még külföldi előadásokat, nem fárasztja az utazás? 

- Igen, jót tetszett érteni! Örömmel vállalok előadásokat, mert érzem, hogy 
nemzetközi viszonylatban is számítanak még rám. Én nagyon sokat köszönhe-
tek a rákkutatásnak – az elsődleges szempont természetesen, hogy rengeteget 
fejlődött a terápia, sokkal kíméletesebbek lettek a kezelések, nagyobb az érintet-
tek esélye a teljes gyógyulásra – de ezen túlmenően, így lett külföldön rengeteg 
barátom, akiktől rengeteg pozitív visszajelzést kapok. 

A Pathologia sorozatának I. kötete
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Tisztelt Professzor Úr! 
Munkásságát számtalan elis-

meréssel díjazták, publikációs 
listája több oldalas, több külföldi 
egyetem díszdoktora, mindeh-
hez szívből gratulálunk! Mezőtúr 
büszke Önre!

Olvasóinkkal most inkább a 90. 
születésnapjára szervezett tudo-
mányos köszöntéséről szóló be-
számolót, illetve a daganatos be-

tegségek kutatásáról készült, közérthető riportját osztjuk meg. 
Isten éltesse még sokáig, ilyen erőben és egészségben! Örömteli napokat kívánunk!

„Tudományos köszöntések” a 90. születésnapon

Kilencvenedik születésnapja alkalmából köszöntötték Dr. Lapis Károlyt a 
I. Sz. Patológiai és Rákkutató Intézetben. Az ünnepségen Dr. Szél Ágoston 
rektor, valamint Dr. Lapis Károly munkatársai és tanítványai mondtak kö-
szöntőt, felidézve személyes emlékeket, tudományos és oktatói tevékenysé-
gének legemlékezetesebb pillanatait.

Dr. Szél Ágoston rektor köszöntőjében arról beszélt, a Semmelweis Egye-
tem nemzetközi hírneve azoknak a nagy személyiségeknek köszönhető, akik 
az évek során ezért az egyetemért rengeteget tettek. Mint mondta, Dr. Lapis 
Károly ilyen karizmatikus személyiség. „Mi, akik tanítványai vagyunk, en-
nek a nagyságnak, ennek az ünneplésre méltó habitusnak vagyunk haszon-
élvezői” – fogalmazott. Kiemelte, hogy a Semmelweis Egyetem hírnevében 
Dr. Lapis Károly tudományos munkássága is jelentős szerepet tölt be, aki 
irigylésre méltó, tiszteletet parancsoló módon mind a mai napig aktívan 
dolgozik ezért.

Dr. Kosztolányi György, az MTA Orvosi Tudományok Osztályának elnöke 
a Magyar Tudományos Akadémia nevében köszöntötte Dr. Lapis Károlyt. 
Személyes emlékeit felidézve arról szólt, Dr. Lapis Károly egyik leglényege-
sebb vonása a nyitottság: mindig hozzászól a témákhoz az akadémiai ülése-

A Széchenyi-díj átvételekor
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ken, és részt vesz a legkülönbözőbb tudományos rendezvényeken. Kiemelte, 
hogy az ünnepelt eddig 46 évet töltött el akadémikusként, ami egyedülálló.

Dr. Kopper László, az I. Sz. Patológiai és Kísérleti Rákkutató Intézet pro-
fessor emeritusa azt emelte ki, hogy Dr. Lapis Károly jó menedzserként irá-
nyította az intézetet és mindig jó csapatot állított össze a munkatársaiból. 
Felidézte az intézet fejlődésének állomásait, melyek során egyre fejlettebb 
technikai eszközökkel végezhették munkájukat. A professor emeritus is 
megerősítette, hogy Dr. Lapis Károly mindig biztatta tanítványait nemzet-
közi szereplésre, kongresszusokon való részvételre és külföldi publikációkra 
ösztönözve őket.

Dr. Szende Béla, az I. Sz. Patológiai és Kísérleti Rákkutató Intézet professor 
emeritusa – aki 48 évig dolgozott együtt Dr. Lapis Károllyal – felidézte, hogy 
professzor volt az osztrák-magyar onkológusok találkozóinak szervezője. 
Többek között ennek is köszönhető a többi nemzetközi kapcsolat mellett, 
hogy tanítványai megtanultak angol nyelvű előadást tartani, szélesebb látó-
kört szereztek a tudományos életben – mondta.

Dr. Kovalszky Ilona, az I. Sz. Patológiai és Kísérleti Rákkutató Intézet egye-
temi tanára úgy fogalmazott, Dr. Lapis Károly legendásan szigorú főnök 
volt, aki mindenre odafigyelt. Kiemelte rendkívüli tájékozottságát és a tu-
domány iránti elkötelezettségét. Mint mondta, ugyanabban az évben, 1968-
ban került tudományos diákkörös hallgatóként az intézetbe, mint amikor 
Dr. Lapis Károly az intézet vezetője lett. A legendás szigor az eltelt évtizedek 
alatt feloldódott, „megértő, kedves és vidám ember lett”.

Végül az intézet nevében Dr. Matolcsy András, az I. Sz. Patológiai és Kí-
sérleti Rákkutató Intézet igazgatója köszöntötte Dr. Lapis Károlyt, és egy az 
intézetet ábrázoló festményt adott át neki.

Az ünnepelt megköszönte a visszaemlékezéseket. Mint mondta, büszke 
arra, hogy tanítványai teljesítménye messze meghaladta az övét, és hogy 
nemcsak a patológia szakterületén tevékenykednek. Hozzátette: nagyon bol-
dog, hogy volt olyan periódus, amikor az egyetem öt tanszékének vezetője is 
az intézet korábbi munkatársa volt.
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Dr. Debreczeny András
Túrkeve, 1925

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2003

„Aki pedig jót tehetne, de nem teszi azt, bűne az annak.”
/Jakab 4. 1

Részlet 2003-as Díszpolgári felterjesztéséből:

„Orvosi diplomája megszerzése után 1951-ben alor-
vosi beosztásba Mezőtúrra került, majd két évig kör-
zeti orvosként dolgozott Kondoroson. 1959-ben ismét 
Mezőtúron lett orvos. 1969-ig a rendelőintézet igaz-
gató-főorvosa, majd a Városi Kórház járó beteg ellátás 
igazgató-helyettese és egyben 1968-85-ig a Véradó Ál-
lomás vezető főorvosaként dolgozott.

Három - sportorvosi, belgyógyászati és transzfi zioló-
giai - szakterületből tett szakvizsgát. Az orvosi gyógyí-

tó munka mellett emberséges magatartása, empátiakészsége a beteg emberek 
biztonságérzetét növelte. Személyisége példamutató volt az egészségügyben 
dolgozók közében.

A közéleti munkában tevékenyen részt vett, 10 évig a Mezőtúri Városi Tanács 
VB tagja volt. A Mezőtúri Véradó Állomás létesítésével és beindításával kapcso-
latos személyi és tárgyi feltételek megteremtése és az ott folyó munka irányítása 
személyéhez fűződik. Az egészségügy terén végrehajtott szervezeti változásokat 
a lehető legjobb megoldásokkal segítette.

Az MTA által kiírt az anaemia epidemiológiája és az újszülöttek sárgaságos 
megbetegedésének kutatási programjában vett részt. Az újszülöttek anti D im-
munglobulin védelme Mezőtúr, Törökszentmiklós és Túrkeve vonzáskörzeté-
ben, országos viszonylatban is az elsők között valósult meg. Orvosi kongresszu-
sokon előadásokat tartott (54 alkalom) szakmai folyóiratokban, kiadványokban 
publikált (42).

Élete nyitott könyv a mezőtúriak számára, melyben nincs egyetlen folt sem. 
Orvosi hivatása mellett sokrétű közéleti tevékenységét is a becsület, a közös-
ségért való tenni akarás és az emberség vezérelte. Tevékenységét egész életén 
át szolgálatnak tekintette. Mint belgyógyász hematológus, sportorvos tudása 

Dr. Debreczeny András és 
felesége
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legjavát nyújtotta és emberi nagyságára jellemző, hogy ötvenszeres véradó. A 
gyógyítás mellett mestere volt a betegekkel való kapcsolatteremtésnek. A szak-
mai tudás és bölcsesség mellett utánozhatatlan nyugalmával szeretetet és vigaszt 
árasztott maga körül.

Számos szakmai és társadalmi kitüntetése között a „Kiváló Orvos” és „Mezőtúr 
városért” helyi kitüntetést is megkapta.”

„…Őrizd az embert. Magadban, hogy jogod legyen a szóhoz, hogy súlya lehessen 
szavaidnak, hogy méltó maradj a munkádhoz, mert a mű, amit alkotsz, mindig 
kifejez téged. Őrizd az embert, mert hivatásod nem más, mint elkötelezettség, nem 
kevesebb, mint szabaddá tenni másokat. Őrizd az embert. A szabadság rendjét 
soha, egyetlen pillanatra se téveszd össze a rend szabadságával. Őrizd a szabadsá-
got, mert csak addig vagy ember, amíg szabad akarsz lenni. S ha reggel újra látod, 
amint felelősségük elől saját hátuk mögé bújnak az emberek, a szemed se rebben-
jen. Végezd a dolgod. Gondolj a Napra. Ő se szól, csak fölkel és járja az útját…” 

Kósa Ferenc fi lmrendező gondolatai harmonizálnak azzal a szép pályafutással, 
méltóságteljes emberi tartással, mellyel Dr. Debreczeny András főorvos úr köztünk 
él. Legidősebb díszpolgárunk az idén életének 92. évébe lépett. A fenti idézettel és 
egy 2002-ben készült beszélgetéssel – mely közös kitüntetésük, a Jász-Nagykun-
Szolnok Megyéért Díj átvétele alkalmából készült – köszöntjük Őt és örök táma-
szát, kedves feleségét! 

A házaspár élete munkájának jelentős részét Mezőtúrnak szentelte, évtizede-
ken át gyógyítva, nevelve városunk lakóit. 

Hivatásuk befejeztével az életük során összegyűjtött tárgyi értékeik közül a 145 
darabos cserépedény és a 75 darabos festmény-, és képzőművészeti gyűjtemé-
nyüket városunknak ajándékozták. 

Otthonukban beszélgettünk velük.

- Tudatlanságomat árulom el, de őszintén csodálkoztam azon, hogy egy kis-
város orvosaként vett részt az MTA kutatásaiban. A témák közül melyiket 
emelné ki? 

- Az újszülöttek sárgaságos megbetegedésének prevenciója témakörében az 
újszülöttek anti D immunglobulinnal való védelmének Mezőtúr, Túrkeve és Tö-



- 74 -

Túri Kalendárium 2017

rökszentmiklós körzetében végzett tapasztalati eredményét, mely hozzájárult e 
megelőzési forma országos kiterjesztéséhez. 

- Tisztelt Főorvos Úr! Hosszú szakmai pályafutása összegzéseként, mire emlék-
szik vissza szívesen, mire a legbüszkébb?

- Talán arra, hogy vezetésem ideje alatt a Véradó Állomáson téves vércsoport-
meghatározás nem történt. Transzfúziós fertőzés nem alakult ki. A laboratóriu-
mi és egyéb szakmai vizsgálatok feldolgozása, az eredmények publikálása nem 
történhetett volna meg felkészült munkatársaim nélkül. Büszke vagyok rájuk, 
akik pontosságra, megbízhatóságra törekvők, a donorokkal és betegekkel szoli-
dáris, egymást segítő, összehangolt, a fegyelmet önként magukra vállaló kolle-
gák voltak. Köszönet és elismerés illeti őket mindenkor. 

- A rendszerváltás elején hallottam az Ön nevét a második világháborús em-
lékmű felállításának kapcsán. 

- Önálló javaslatként terjesztettem a tanácsülés elé. Figyelemre méltó, hogy a 
történelmi megállapításokat tartalmazó beszéd után a spontán kitörő, hosszan-
tartó taps az ülés résztvevőinek egyöntetű véleményét tükrözte. 

- Tudjuk, hogy szívesen olvassa a magyar történelemmel foglalkozó irodalmat, 
azon belül is a magyarság eredetét vizsgáló-feltáró könyveket. Azt hallottam, 
hogy családja eredetére vonatkozóan DNS vizsgálatot végeztetett egy amerikai 
kutató intézettel. Elmesélné olvasóinknak, milyen választ kapott?! 

- Igen, mindig foglalkoztatott ez a tudományterület, nagyon izgalmasnak tar-
tom a magyar nép eredetét, a Kárpát-medencébe való letelepedését. Azt gon-
dolom, hogy a tárgykörben megjelent könyveket, kutatásokat mind elolvastam. 
Miután a hematológia a fő szakterületem, egy ízben igénybe vettem egy ameri-
kai DNS vizsgálatot, saját családom eredetét illetően. Ez a vizsgálat megállapí-
totta családunk ősi ágának szkíta-jellegű eredetét. 

- Hogyan képes egy ember egyszerre ennyi munkát és olyan minőségben végez-
ni, ahogyan az köztudott Önről városunkban és olvasható minősítéseiben? 

- Ehhez elsődlegesen szükségem volt a munkatársak szakmai, fegyelmezett, 
pontos munkavégzésükre és ezen túlmenően a legfontosabb, feleségem mara-
déktalan támogatása. De kötelezett a családi és iskolai nevelés szelleme is: em-
bert tisztelő, tetteiért felelősséget vállaló embernek maradni. A család tagjainak 
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példamutatására, akik a haláltáborba hurcoltak értékeit mentették át és hazaté-
résükkor adták vissza, vagy amikor Tito partizánjai tizedelése elől menekítették 
a Bukovinából Bácskába áttelepített Istensegíts-i székelyeket. Jómagam is min-
dig, minden körülmények között az elesettek, a védtelenek, az igazságtalanul 
megvádoltak, a segítségre szorulók mellé álltam, és támogattam. 

- Mennyi rendszerváltó fordulatot élt át? 
- Horthy korszak, majd a megszállások: a nácizmus a nyilas érával, a kom-

munizmus a Rákosi padlást kisöprő korszakkal, az 1956-os forradalom, Kádár 
puha diktatúrájával és az 1990-es fordulat az utóbbi évek globalizmusával. Ezek-
ben az időkben is mindig az egységes magyar nemzethez való tartozás tudata 
volt az iránytű számomra. 

- Ez azért sok társadalmi trauma. Hosszú évekig volt pártonkívüliként vezető 
beosztásban? 

- Emiatt 12 éven át politikai nyomás alatt álltam. 1971-ben azért lettem párt-
tag, mert elhárult az a feltétel, amellyel indokoltam párton kívüliségemet. De 
1974-ben több igazságtalan esemény után lemondtam közszereplésem egy ré-
széről és a párttagságról is. Ez utóbbit nem fogadták el. 

- Lehet-e készülni a hosszú életre? 
- A napi munka mellett fi zikai munkát is végeztem, sportoltam. A rómaiak azt 

mondták, aki korán készül a halálra, az él sokáig. Egyébként „Minden dolognak 
rendelt ideje vagyon…ideje van a születésnek és ideje van a meghalásnak…” 
Préd. 3,1-3. Bár remete típus vagyok, a visszahúzódás nem jelent passzív életet. 

- A pedagógus életpálya azok közé a hivatások közé tartozik szerintem, amely-
nek gyümölcse, eredménye általában későn érik. Te is így látod? - kérdezem 
most már Dr. Debreczeny Andrásné Ica nénit.

- Nem, nem! Hiszen a gyerekekkel és szüleikkel való kapcsolatainknak minden 
napján kaphattunk visszajelzést nevelő-oktató munkánk napi gyümölcstermé-
séről. Az viszont igaz, hogy a „végeredményt” csak az évtizedek múlása hozza 
el. Bihariné Bándy Ági óvó nénivel egyszer összeszámoltuk, tizenhárom óvodá-
sunkból lett óvónő. Erről Makarenkó jut eszembe, aki azt mondta, aki maga he-
lyett egy pedagógust állít, az megtette a kötelességét. Volt olyan nagycsoportunk 
is, amelyből csak ketten nem végeztek főiskolát, egyetemet. 
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- Mire emlékszel szívesen aktív munkás életedből? 
- Két dologra mindenképpen. Az egyik, amikor az Újvárosi iskolában cigány 

gyerekek részére csináltunk iskolai felkészítő foglalkozásokat több héten ke-
resztül. Erről Uzsoki János és Magyar Vince amatőr fi lmet is készítettek, amivel 
országos első helyet értek el egy országos megmérettetésen. A másik, amikor a 
tanyasi, túlakörösi gyermekeknek heti két alkalommal tartottuk az iskolai elő-
készítőket úgy, hogy a rendkívül nehéz utazási nehézségeket a felnőttek segítsé-
gével legyűrő gyerekek soha nem hiányoztak. 

- Ajándékot kapni öröm. S ti megajándékoztátok városunkat - ahol alkotó, majd 
most nyugdíjas éveiteket élitek - két csodálatos gyűjteménnyel. A városházán el-
helyezésre kerülő galéria lányotok, Andrea nevét viseli, az Ő emlékét őrzi. 

- A cserépedény gyűjteményünk azon 145 da-
rabja került a Túri Fazekas Múzeumba, amelyek 
mezőtúri mesterek keze munkája. Ezek ösz-
szegyűjtésében nagyon sok óvodásom szülei is 
segítettek. Ezúttal is köszönöm nekik. A többi 
nyolcvan edény – melyet más honi városi, szász 
és erdélyi mesterek készítettek – szülőhelyemre, 
a Hajdú-Bihar megyei Szerepre kerülnek, szin-
tén ajándékozás formájában. Férjem Túrkeve vá-
rosának – szülővárosának – ajándékozott három 
kézi csomózású eredeti perzsa szőnyeget, ezek 
egyike selyem perzsa, egy antik, védett, magyar 
paraszt gobelint, egy fehér és egy fekete subát, 

egy valódi csikós kalapot, régi okiratokat. Köztük a Debreczeny nemzetség ne-
mesi címerét. 

Az ajándékozás fenti momentumáról a Példabeszédek egy mondata jut eszem-
be: „Az ajándékozó bővelkedik, és aki mást felüdít, maga is felüdül” Péld. 11,24

Jávorcsik Sándorné

A család még Andikával
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Kávási Sándor
Mezőtúr, 1925 – Mezőtúr, 2013

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2003

Életrajzi kivonat életének első 25 évéből:

1937-ben a Mezőtúri Református Gimnáziumba iratko-
zott be. Ugyanebben az évben a gimnázium énektanári ál-
lását Csenki Imre foglalta el, aki azonnal hozzálátott az 
énekkar megszervezéséhez. Két év múlva a közel 50 tagú 
fi úkórus olyan színvonalas műsort adott, hogy meghívást 
kapott az Országos Középiskolai Dalosversenyre, melyet 
Budapesten rendeztek meg. 1939. április 23-án a kisdiákok 
zeneszóval vonultak a Deák térről a Vigadóba, a hangverseny színhelyére. A 
„Dalosünnepély”-en Kodály Zoltán: Mátrai képek c. kórusművének előadásáért 
a Mezőtúri Református Gimnázium fi úkórusát I. díjjal jutalmazták. Ez volt az 
alt szólamban éneklő gimnazista Kávási Sándor első énekkari közreműködése, 
egyben meghatározó - életre szóló elkötelezettséget jelentő - zenei élménye.

1941-ben Csenki Imre ajánlásával a Debreceni Református Kollégium Tanító-
képző Intézetében folytatta tanulmányait. Tanárát, Csenki Imrét is áthelyezték a 
főiskolára, ahol az ének-zene tantárgyat oktatta.

1946-ban Debrecenben kántor-tanítói oklevelet kapott. Diplomájára feljegyez-
ték: „Az ének órák teljes óraszámban való ellátására alkalmas.” Ez korabeli szo-
kás szerint azt jelentette, hogy kiváló eredményére való tekintettel szaktanító-
ként az általános iskola 1-8 osztályában taníthatott éneket.

1946. szept. 1-én Mezőtúron, az Alsórészi Általános Iskolában állt munkába, 
ahol azonnal megszervezte az énekkart. Az iskola gyermekkórusa Kávási Sán-
dor vezényletével először 1946. december 2-án mutatkozott be a „Vallásos ün-
nepély” műsorában.

1947-ben gyerekkórusával egy mesedélutánon lépett fel, amelyet az Ipartestü-
let épületében rendeztek. (Műsoruk: Az én tyúkom megbódult…; Három sza-
bólegények…; Egy boszorka van…; Mezőtúri tóban van egy béka…) 

1947. október 31-én a Reformáció emlékünnepélyén a Belvárosi Református 
Templomban énekel a kicsinyek kórusa. Schütz: Mi hisszük Isten egy fi át c. kó-
rusművét adják elő.

1947. nov. 16-án a Mezőtúri Általános Iskola Gyermekkórusa az - 1848-ra em-
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lékező centenáriumi ünnepségek keretében megrendezett - körzeti kultúrverse-
nyen I. díjat nyert.

1948 augusztusától K.S. a Mezőtúr Városi Énekkar (később Petőfi  Énekkar) 
vezetését is elvállalja. Erről a felnőtt férfi karról, mint az Ipartestület kórusáról 
először 1949-ben jelenik meg fotó és újságcikk.

(Ebben az évben házasságot köt Juhász Máriával.)
1949. jún.5-én az Újvárosi Úttörők Énekkarának fellépése Békéscsabán nagy 

siker volt. A Bartók Béla Szövetség által rendezett kórustalálkozóra egyetlen 
gyermekkórus kapott meghívást, a mezőtúri úttörők kórusa.

1950. dec. 3-án - a Kultúrotthonban - az Újvárosi Állami Általános Iskola út-
törő csapatának műsorában az énekkar mellett a szólisták is bemutatkozhattak.

(1950-ben megszületik első gyermeke: Kávási Mariann.)
1951. június 9-10-én a felnőtt dalosokból álló Petőfi  énekkar Nyíregyházán 

vendégszerepelt a „magyar-szovjet kultúrhét” keretében. Ez az első alkalom, 
amikor a Városi énekkart Petőfi  énekkar néven említik az újságban.

(Megszületik második gyermeke: Kávási Klára.)
Az első rádiószereplésre a gyermekkórussal 1951 őszén kerül sor.

*  *  *
Füstös Jenő 

Kávási Sándor
 Ha kóruséneket hallok, vagy a kórus szóval önmagában találkozom is – előt-

tem mindig ő jelenik meg. Nekem ő „A KARNAGY”, életem kóruskarnagya! 
Ő az, aki az élő hangszerek együttesét érzelmi magasságokba emeli, az értelem 
szivárványfénnyel díszes csúcsai fölé!...

1947 őszén, 11 évesen léptem úttörő kórusába az újvárosi általános iskolában. És 
micsoda kórus volt az! Dübörgött ég-föld, felragyogott a Nap, virágok bomlottak 
ki, friss élet lüktetett, vibrált, zakatolt egyetlen intésére, amikor felzengett a dal: 

„Szívünk mélye új lánggal, 
Új dalra hív most az élet!
Tűző fényben megtört a jég, 
Minden mi szunnyadt, fölébred. 
Víg szél, ágat lenget az égben, 
Tél volt, most a nap tüze égjen!”
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És egy szörnyű háborút megélt ifj ú nemzedék ujjongva harsogta sugárzó sze-
me villanására: 

„Hogyha mindenütt hallani nótánk, 
És ha mindenik szívhez elér, 
Akkor ezzel is szépül az élet, 
S ez a víg dal is kincseket ér!”

Soha nem gyengülő életerő, akarat, bizakodás áradt és árad belőle ma is. Életem 
meghatározó élménye, hogy énekelhettem gyermekkórusában, férfi karában, 
vegyes kórusában, egyesített énekkarában és temetési dalárdájában is. Minden 
próbán és fellépésen tapasztalhattam kiemelkedő szakmai tudását, zenei tehet-
ségét, párját ritkító dallamformáló készségét, a kórusépítésben kifejtett örökös 
megújhodást eredményező munkáját. 

Egy év sem telt el, amikor az énekkar mellé zenekart szervezett. A nyári szünidő-
ben általa betanított, és az iskola színpados termében előadott műsorunk bevétele 
alapozta meg a hangszerek beszerzését. A Városi Kultúrotthon naplójának 1950. 
december 17-i bejegyzése tanúskodik arról, hogy az újvárosi úttörő furulyazene-
kar aznap a színházteremben már hangversenyt adott 350 fős közönségnek. 

És mennyi munkának, hány sikeres fellépésnek kellett addig történnie, míg 
egy kis alföldi város legszegényebb negyedében lévő iskola, zömmel kubikusok 
gyermekeiből álló „csodaegyüttesét” 1951 nyarán az a szenzációs elismerés érte, 
hogy a Magyar Rádió hangfelvételre hívta a budapesti stúdióba! 

E sikerekkel párhuzamosan emelte hazánkszerte ismertté a Városi Petőfi  Ének-
kart. 1953-ban a Magyar Rádió helybe jött, hogy külföldre szóló adása részére 
60 perces anyagot vegyen fel az énekkar műsorából – az akkor legnépszerűbb 
riportere, a mezőtúri születésű Gyalog Rozi konferálásával. Ennek eredménye-
ként azután a rádió révén éveken át ország-világszerte hallani lehetett énekünk, 
és karnagyunk méltán érezhette, hogy így valóban „mindeni szívhez elér”!

Az ötvenes-hatvanas években gyermekkórusán és a Petőfi  Énekkarán kívül volt 
kórusa a Teleki Blanka Gimnáziumban, a Magyar Néphadsereg helyi alakulatá-
nál, a Kereskedelmi Szakmunkásképző Iskolában, a Dózsa György Gimnázium-
ban, majd népdalköre a Magyar-Mongol Barátság Termelőszövetkezetben. Ezen 
énekkarokból egyesített kórusával is számtalan sikert aratott helyi-, megyei-, és 
országos versenyeken. 



- 80 -

Túri Kalendárium 2017

Mindeközben – új munkahelyén – a Kossuth téri 
iskolában is létrehozta az ország egyik legrango-
sabb gyermekkórusát, és annak kamarakórusát. 
A Hargittai Zoltán-Rácz Lajos úttörő énekkettőse 
nem talált legyőzőre éveken át az egész országban. 
Számtalan gyermekszólistát nevelt – (szerk. megj: 
köztük a felnőtt korában is kiváló szólóénekes 
Juhász Böskét, Jakab Ilit, Szilágyi Sanyit, Katona 
Rózsit, Takács Elvirát ) – akik eredményeikkel 
rendszeresen „bearanyozták” nevelő karnagyuk, 
no és Mezőtúr hírnevét! 

Majd jöttek a „Röpülj Páva” népdalversenyek 
sikerei, a kórusminősítő versenyek arany okle-
velei… Hát így lett ő Mezőtúr aranydiplomás 
rendkívüli és meghatalmazott zenei nagykövete! 
Megérdemelten kapta meg az 1974-ben első ízben 
odaítélt „ PRO URBE MEZŐTÚR” (Mezőtúr vá-

rosért) kitüntetést. Jól emlékszem könnyes meghatottságára, amikor idős, ősz 
hajú társai közt egyetlen fi atalként átvette a kitüntetést. 

Megtiszteltetés volt számomra, hogy volt tanáromnak és karnagyomnak a 90 
éves Petőfi  Énekkar történetéről írt munkája megjelentetését, majd a MEZŐ-
TÚRI HELYTÖRTÉNETI FÜZETEK sorozatban a „Túri vásár sátor nélkül” 
címmel közreadott mezőtúri dallamokat és népdalokat tartalmazó gyűjtésének 
kiadását gondozhattam. …

Tevékenységének állami elismeréseként 1978-ban „Munka Érdemrendet” ka-
pott, majd pedagógiai munkája koronájaként a „Gyermekekért Érdemrendet” 
Bárdos Lajossal együtt vehette át. Legutóbb pedig „Jász-Nagykun-Szolnok Me-
gyéért Nagydíjban” részesült. Felmérhetetlen az a hatás, amit tanítványainak és 
kórusa tagjainak jellemformálásban, érzelmi gazdagodásukért kifejtett. 

Nem könnyen félreállítható, eltökélt szándékkal rendelkező egyéniség. A min-
dig többre vágyó célja olykor viták, nézeteltérések közé sodorja, de ezek soha 
nem egyéni érvényesülését, anyagi érdekeit szolgálják, hanem a város ének-
zenei előrehaladását. Ezért is kivételes értéke ő a városnak! S kell, hogy tudja, 
érezze: termékeny szívekbe ültette tehetségének, élete munkásságának gazdag 
termését. 

(Megjelent a Mezőtúr és Vidéke 2001. február 15-i számában)

Egy boldog karácsony
a nyolcvanas évek végén



- 81 -

Díszpolgárok

Kedves Olvasó! Egy kötet készülése során történnek örömteli meglepetések, 
így adódott, hogy egy alkalommal Szilágyi Sanyi telefonált, megírta a Sanyi 
bácsihoz, az énekléshez kapcsolódó élményeit, melyből férjemnek szeretne 
juttatni egy példányt. A tartalmas, olvasmányos tanulmány a Művészetek ro-
vatban olvasható! 

Petőfi Dalkör a 120 éves jubileumi hangversenyen - 1993. május 8.
Első sor: Iván Jánosné, Vecseiné Szentesi Ilona, Varga Diána, Murányi Erzsébet, Molnár Erzsébet,

Molnár Andrea, Mihály Mária, Papp Katalin, Nagyné Szegény Ilona
Második sor: Molnár Lászlóné zongorakísérő, Balázs Jánosné, Molnár Márta, Szabóné Fejes Dóra,

Csabai Andrea, Molnár Anikó, Gondáné Szilágyi Eszter, Varga Beáta, Balázs Beáta, 
Harmadik sor: Deme Mihály, Szilágyi Lajos, Tamáshidy Ernő, Madarász Sándor, Iván János,

Szilágyi Sándor, Kun Imre 
Negyedik sor: Molnár Imre, Borbély József, Vecsei Antal, Molnár László, Balázs Péter,

karnagy: Kávási Sándor
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dr. Gombás István
Mezőtúr, 1927

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2004

Szüleivel és két testvérével szűkös anyagi körülmények kö-
zött éltek, ami miatt csak egyedül tanulhatott tovább. Ele-
mi iskoláit és a középiskolát Mezőtúron végezte, 1947-ben 
érettségizett a Mezőtúri Református Gimnáziumban.

A háború után szülei még szűkösebb anyagi helyzetbe ke-
rültek, így csak saját erejéből tudta továbbtanulását meg-
oldani. Beiratkozott a Pázmány Péter Tudományegyetem 
Bölcsészettudományi Karára, földrajz-történelem szakra. A 
nyári szüneteket végigdolgozta, mint tehenész, cementipa-

ri segédmunkás, földtani felvételező. 1951. szeptemberében kerül kinevezésre 
a Mezőtúri Dózsa György Gimnáziumhoz, mint gyakorló tanár, majd 1952-től 
mint képesített tanár földrajz-történelem szakra. Közben dolgozott mellékfog-
lalkozásban kollégiumi nevelőtanárként, vezette az iskola tanulószobai foglal-
kozásait, a mezőtúri középiskolák történelmi és földrajzi munkaközösségeit, az 
iskola osztályfőnöki munkaközösségét. 1967-ben szerzett doktorátust a buda-
pesti Eötvös Lóránd Tudományegyetemen, disszertációját a szülőhelyéről írta 
Mezőtúr településföldrajza címmel. Tagja a TIT-nek, melynek keretében hazai 
idegenvezetéssel, honismerettel is foglalkozik. Az utóbbival kapcsolatosan több 
pályázata, tanulmánya jelent meg.

1988. szeptember 1-jétől a Dózsa György Gépészeti Szakközépiskola nyugdíjas 
tanára. Nyugdíjba vonulása után óraadóként dolgozott a Teleki Blanka Gimná-
ziumban. Társadalmi tevékenységéért, pedagógiai munkájáért sok elismerésben 
részesült. Volt iskolája hagyományainak ápolásában kiemelkedően tevékenyke-
dett. Szívügyének tartotta az Alma mater 450 éves évfordulójának színvonalas 
megünneplését, melynek érdekében sokrétű és gyümölcsöző kapcsolatot tartott 
fenn és alakított ki az iskolában végzett diákokkal.

Kezdeményezte és megalakította az itt végzett öreg diákokkal együtt a Túri 
Öregdiákok Baráti Körét. Összeállította a végzett diákok névsorát, címjegyzékét, 
hogy bármikor, bárhol elérhetők legyenek, ha a város hazahívó szavát hallatja. 
Humánus gondolkodású, szerény, fi nom humorú egyéniség. Volt kollégái, tanít-
ványai tisztelik, becsülik. Személye igazi tanárembert takar, lelkes lokálpatrióta, 
nagyszerű Túri öregdiák. – olvasható Mezőtúr város honlapján. 
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Kedves Olvasóink! A következőkben egy napjainkban készült portréval és 
egy 1993-ban a Mezőtúr és Vidékében megjelent beszélgetéssel köszöntjük dr. 
Gombás István tanár urat. 

Berczeliné Boldog Mária 

Soha ne múljon el nap, jó tett nélkül!

Teljesen elvarázsol a történeteivel, szeme huncutul mosolyog és egy-egy de-
rűs története kapcsán jókat kacagunk. Jövőre lesz esedékes a 70 éves érettségi 
találkozója. Amikor rákérdezek, hogy hol lesz, és hogyan készülnek rá, akkor 
józanodok ki, hogy tanár úr hónapokon belül betölti a kilencvenet és bizony 
már csak néhányan élnek az osztályából, akik tudomása szerint már nemigen 
hagyják el otthonukat. Anekdotáit hallgatva egy percig nem jut eszembe, hogy 
milyen tisztes kora van. A tapasztalata, a műveltsége, az intelligenciája, szelle-
mének frissessége nyűgöz le! Nevetve állapítjuk meg, hogy akár kollegának is 
tekinthetjük egymást, hiszen mindkettőnknek nagy tapasztalása van a tanya-
si élet küzdelmes, de varázslatos világából, a föld művelésének jellemformáló 
erejéből. Mindkettőnk gyermekkora kötődik a Törőhalmi iskolához – csak há-
rom évtized ékelődött közénk. Örömmel értjük egymás nyelvét, melyben fontos 
földrajzi fogalmak a Csordajárás, az Öcsödi út, a Közép-halom, az Entz-dűlő, a 
Csergettyű. Hihetetlen! Évtizedek óta semmit sem változik, sudár tartását né-
melyik ötvenes is megirigyelhetné! Gimnazista korában szertornázott, s a mai 
napig igyekszik karbantartani magát. Stílusa van, öltözetében, viselkedésében, 
megjelenésében hordozza a fontos polgári értékeket. Mosolyával, előzékenysé-
gével sugallja nyitottságát, érdeklődését az emberek felé, nem tudatosan –, de 
mélyről fakadó emberséggel és alázattal. Képzeljék el! - kora ellenére nem restell 
akár előre is köszönni! Díjazom, mert ez ma nem mindenkinél trendi – pedig, a 
sok megtáltosodott egót olykor csendesíteni kellene! Istenfélő, szolid úri ember, 
aki hűséggel emlékszik arra, hogy a mezőtúri határból, az Érhátról indult el a 
Református Gimnáziumba, tanítója és édesapja biztatására. Mindennap hálás a 
Mindenhatónak, hogy bár nagy küzdelmek elé állította, de kivezette a háború és 
az azt követő nincstelenség alagútjából.

Nem kell megkérdeznem, hogy ki volt a legkedvesebb tanára – a sok kiváló 
pedagógus közül – mert ha az iskola szóba kerül, szinte minden mondatban 
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jelen van Őri Zoli bácsi, aki fi atal tanárként kapta meg ’39-ben a 48 fi út, akik 
1947-ben tettek érettségi vizsgát. 

Óriási szerencséjének tartja, hogy Őri Zoli bácsi lett az osztályfőnökük – hiába 
szeretném, hogy önmagáról meséljen, történeteinek elsősorban szeretett tanára 
a főszereplője, esetleg valamelyik kedves diáktárs. Olyan atyai-baráti volt közöt-
tük a viszony, hogy – miután Pista bácsi jó néhány ismerősnél volt „ágybérlő” 
(mert ezt az olcsóbb lehetőséget tudták megfi zetni) a gimnázium 8 éve alatt -, az 
utolsó előtti évben az Őri házaspár fogadta be szerény otthonába a szorgalmas 
diákot. Ennek apropóján meséli el, hogy a háborúban Zoli bácsi francia fogság-
ba került, ahol két hónapig napi egy szem főtt krumpli vagy 10-15 szem nyers 
bab volt az eledelük. Sokan éhenhaltak. Soha nem felejti el - osztályfőnökük 
azt mondta nekik, hogy a Bibliája nélkül ő sem élte volna túl ezt a sorspróbáló 
időszakot. Beszélgetésünk elején – szinte észrevétlenül – kezembe csúsztat két 
verset, fényképet, melyek azt örökítik meg, hogy „fi ai” annyira tisztelték Zoli 
bácsit, hogy emléktáblát avattak tiszteletére a gimnázium falán, illetve kopja-
fát állítottak sírjánál a révfülöpi temetőben. Beszélgetés közben érzek rá, hogy 
a szemben ülő díszpolgárt – akinek díjazott pályafutását szeretném bemutatni 
- igazán azzal tenném boldoggá, ha példaképét, osztályfőnökét, majd főnökét 
méltatnám, azt az embert, aki egy negyed századon át sok-sok diáknak mutatott 
tudásból, emberségből, szerénységből és segítő készségből példát. 

Csillag voltál alma materünk egén, 
Sziporkázó, fénylő, ritka tünemény!
Isten jókedvében teremtett Téged, 
S folyton ezt a derűt sugározta lényed. 
Tanárnak, embernek voltál-e nagyobb? 
Mindkettőnek! Élted mély nyomot hagyott!
Csodáltuk tudásod, szakmai készséged, 
Hitedet, tartásod, igaz emberséged! 

…
Emléktábla őrzi az emlékedet, 
Utókornak kőbe vésve a neved
Felkerült az ősi skóla falára: 
ŐRI ZOLTÁN, MEZŐTÚR NAGY TANÁRA! 

(Madarász Tibor)
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Szemében látom, ahogy az emlékek 
szárnyán hazaszáll az ősi alma mater, 
és a nagytemplom falai közé: - Min-
den vasárnap Zoli bácsival együtt 
mentünk a templomba, a többi osz-
tályhoz hasonlóan – meséli. Marjai 
Károly tiszteletes prédikációi mé-
lyen megtapadtak lelkében. A fi úk a 
karzaton ültek, a lánygimnazisták a 
Telekiből a földszint belső terében, a 
bejáratnál a „civilek” a szószékkel szemben a presbiterek és a tanárok. 

Szóba kerül, a nemrég elhunyt Szentesi 
Sanyi bácsi, a kortárs jó barát, aki a há-
ború után műszaki tudásával irányította 
a háborúban megsérült „fehér templom” 
helyrehozatalát. 

Bízik a hit erejében, több Bibliája is van, 
de az a legkedvesebb, amit még Perjési 
Sándor nagytiszteletű református lelkész 
dedikált neki – a Belvárosi Nagytemp-
lom ’80-as évekbeli felújításához szük-
séges források előteremtésében nyúj-
tott segítségéért. Nem beszél róla, de én 
sok-sok forrásból tudom, hogy diákjai 
– köztük én is - Őt is nagyon tisztelet-
ben tartják. Minden osztálytalálkozóra 
igyekszik eljutni. Az én generációmnak 
és a nálam idősebbeknek Ő egyet je-
lent az alma materrel. A nagy öreg, aki 
örökké fi atal. Amíg Ő van nekünk, nem 
vagyunk „árvák”! Jelenlétében vissza-
mehetünk gyermekbe, óriási kegyelem, 

amíg vannak tisztelhető felnőttjeink! Nagyra becsülöm, hogy mindig mérték-
tartással élt, soha nem volt körülötte semmi bulvár. Feleségét még diákként 
megismerte, hiszen későbbi sógora, Baráth Barna osztálytársa volt. Kati nénivel 
1952-ben házasodtak össze, lányuk Katika ’54-ben született. Ő is a fi úgimiben 

Révfülöp - Őri Zoli bácsi kopjafája állítatták régi diákjai
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tanult, Pista bácsi is tanította. Albert 
Kati, Antalicz Mariann, Gombás 
Kati – a három örök eminens, az 
iskola büszkeségei és mindhárman 
végtelen szerények! Orvosok lettek 
– sajnos Mariann már régóta nincs 
köztünk. Tanár Úr boldogan meséli, 
hogy Katikát, mint rendkívül lelkiis-

meretes házi orvost, október 23-án kitüntette a szentendrei önkormányzat. Kati 
néni – költözésünk miatt - csak egy fél évig tanított engem elsőben, az újváros 
iskolában. Mi szentként tiszteltük a 
tanítónkat, szünetben igyekeztünk 
egy kicsit közelebb kerülni hozzá, 
megsimogatni a köpenyét, elnyer-
ni a fi gyelmét, mosolyát. Csodáltuk 
jellegzetes kék kosztümjében – sze-
retetteljes határozottságával, alapos-
ságával. Az Ő munkásságát is több 
elismeréssel díjazták! 

Dr. Gombás Istvánról köztudott, hogy hihetetlen tudással bír városunk tör-
ténetéről és jó néhány kötettel gazdagította már a helyismeret tárházát. Olykor 
fölkérésre, de többnyire saját kezdeményezésre kutat és publikál. Amikor azt 

kérdezem, melyik munkáját tartja a 
legfontosabbnak, azt mondja: - „leg-
többet a „Református gimnázium 
főgimnáziummá szervezése” című 
könyvön dolgoztam. Óriási mennyi-
ségű irathalmazt tanulmányoztam 
át, nagy szerencse, hogy az egyházi 
irattár nem sérült meg a háborúban, 
ellentétben a városházi iratokkal, 
melyek az elmenekítés során meg-
semmisültek.”

Írásaival, szerkesztői munkával segítette a iskolája 450 éves évfordulójára meg-
jelent összegző kötetek megjelenését. A rendszerváltás hajnalán újra indított 

Gombás Kati családjával

A Gombás házaspár

Tanár úr kutatás közben - a Telekiben
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helyi lapban, a Mezőtúr és Vidékében folyamatosan jelentek meg magvas tar-
talmú írásai, de egy éven át a „Nahát” című rovatában humoros karcolatokkal is 
megörvendeztette az olvasókat. 

Mostanság sem tétlenkedik. Az egészségügy, kiemelten a városi kórház meg-
alapításának és működtetésének történetét kutatja, előreláthatólag néhány hó-
napon belül megjelenik ez a műve is.

Művei közé sorolom be szeretett unokáit Tündit, aki orvos lett – és  két déd-
unokával is megajándékozta őket - , és Gergőt, aki a szentendrei intézményellá-
tást vezeti. Vejéről is nagy elismeréssel beszél. Tanár úr – földrajz szakos révén 
talán nem is véletlen – nagyon szeretett utazni. Nyaranta barátaival útra kel-
tek és bejárták Skandináviát, eljutott Szamarkandba, Taskentbe, Egyiptomba és 
nem fogják elhinni, hogy ez a „ez a fi atal ember” tavaly még bevállalta a Máltai 
utazást, ahová a lányáék kísérték el, az út az unokák ajándéka volt. 

Tisztelt tanár Úr! Sok erőt, egészséget és derűt kívánunk a mindennapokhoz, 
és szeretettel köszöntjük e helyről is közelgő születésnapja alkalmából! 

Fontosabb művei: 
• Mezőtúr településföldrajza (Mezőtúri Helytörténeti Füzetek) – Mezőtúr, 1982.
• A Mezőtúri Teleki Blanka Gimnázium története - Mezőtúr 1997.
• A Mezőtúri Református Gimnázium Főgimnáziummá szervezése 1850-1915. 

Mezőtúr, 2004.
• A Mezőtúri Kaszinó (Úri kaszinó) története – Mezőtúr, 2009.
• A 600 éves Mezőtúr (Föld és Ég 1978. 1. sz.)

Diáktalálkozó Kele Sándor, Berczeli Endre, Kovács Sándor, dr. Mezey Károly, dr. Gombás István,
dr. Csikász József, Roszik János
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Részlet a Mezőtúr és Vidéke c. újság 1993. november 19-ei számából:

Múlt, jelen, jövő - Portré dr. Gombás Istvánról

Otthonában beszélgettem a tanár úrral. A barátságos, az otthon illatát árasztó szo-
bában a falakon családi fényképeket láttam. Az egyiken egy idős ember éppen csak 
fogja egy aprócska lány kezét, hátuk megett egy tehén fordítja félre a fejét. A képen 
a tanár úr édesapja és leánya látható. A hangulatos, világos szoba meghitt rendjé-
ben - mely gondos háziasszonyra utal - beszélgetésünk légköre is meghitté vált.

- Doktori értekezése és már publikált tanulmánya, pályázata is Mezőtúr föld-
rajzával, történelmével foglalkozik. Miből eredhet a Mezőtúrhoz való ilyen erős 
kötődése?

- A mezőtúri tanyavilágban születtem, Mezőtúron végeztem általános és kö-
zépiskoláimat s a Pázmány Péter Tudományegyetem elvégzése után Mezőtúrra 
jöttem volt középiskolámba tanítani. S ma is Mezőtúron élek.

- Igen. Dehát sokan vagyunk ebben a városban, akik itt születtünk, itt végez-
tük elemi és középiskoláinkat; az egyetem elvégzése után visszajöttünk s én úgy 
érzem, alig teszünk városunkért valamit. Különösen így, hogy ismerem Tanár 
Úr munkásságát.

- Nem biztos, hogy jól látja! Ma is vannak itt nagyon sokan, akik lehetőségeiket 
és tehetségüket kihasználva a városért dolgoznak. Csakhogy ez a munka nem 
mindig látványos.

- Mikor döntötte el, hogy földrajz-történelem tanár lesz?
- Eredetileg a Testnevelési Főiskolára akartam menni. A középiskolában szertor-

nász voltam. Egyesek szerint jó szertornász. A felvételim azonban nem sikerült.

- Megtudhatnám miért nem?
- Ahhoz, hogy a továbbtanulásom költségeit fedezni tudjam, ezt a nyarat is 

munkával kellett töltenem. A nagy munkanélküliség miatt azonban Mezőtúron 
nem kaptam munkát. Ekkor elhatároztam, Pesten próbálok szerencsét. Egy éj-
szaka aztán egy zsákból összecsomózott hátizsákkal Pestre utaztam. Édesanyám 
adott egy öt kilós kenyeret és egy kilónyi szalonnát s hozzá még plusz 20 fo-
rintot azzal a kéréssel, hogy azt majd a keresetemből küldjem vissza az itthon 
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maradottaknak. Ebből a pénzből vettem meg 19 forintért a vasúti jegyet. Szent-
endrére kerültem, ahol leendő apósom - akit Mezőtúron ,,B” listára tettek - a 
városházán dolgozott; ő segített munkához. A Szentendrei Szigeten a Budapes-
ti Vízművek gazdaságában dolgoztam, mint tehenész, napi 15 órában, 1 forint 
30 fi lléres órabérrel. Nem volt lehetőségem felkészülni a felvételire, pedig mint 
szertornász, erre nagy szükségem lett volna. Ezért nem is sikerült a felvételim. 
De ha már Pesten jártam, hát elmentem a Pázmány Péter Tudományegyetemre 
és beiratkoztam a földrajz-történelem szakra.

- Ott nem kellett felvételi vizsgát tenni?
- Akkor nem. 110 jelentkezőt vettek fel s ebből 42-

en végeztünk. Lehet, hogy most is így kellene csi-
nálni. Kezdje el mindenki, aki akarja az egyetemet s 
majd a tanulás eredménye eldönti, ki bírja s ki nem.

- Menjünk az időben kicsit visszább! Hol kezdte 
tanulni a betűvetést, az olvasást?

- A törőhalmi tanyasi iskolában, majd a Sugár 
úton, utóbb a Rákóczi iskolában. A végén már 
hat-hat kilométert gyalogoltam oda-vissza. Persze, 
nemcsak én. No, nem volt ez olyan tragikus, mint a mai gyerekek számára lenne, 
akiket néhány utcával odább már kocsival visznek az iskolába a szülei. Remekül 
eltöltöttük az időt, különösen hazafelé. Télen csúszkáltunk, nyáron golyóztunk.

- Aztán következett a református gimnázium. Hogyan emlékezik erre tanár úr?
- A II. világháború kitörésének napján 1939. szeptember elsején lettem elsős 

gimnazista. Nagyon megilletődtem, amikor beléptem az iskola „rettenetes nagy 
épületébe”, az ott zsibongó diákok közé. A mai ember nem is tudja már érzékel-
ni, hogy az akkor mit jelentett, hiszen egyáltalán nem volt természetes, hogy 
valaki gimnáziumban tanuljon. Internátusban sosem voltam, mert 60 pengő 
volt a havi teljes ellátás akkor, amikor 160 pengő volt egy fejőstehén ára. S 40 
pengő kellett minden évben a beiratkozáshoz. Úgynevezett kosztos diák vol-
tam. Együtt éltem a családdal, ahol a szállást és a kosztot kaptam. Nyaranként 
a tanyán, majd mikor nagyobb lettem, cséplőbandában dolgoztam. A háború a 
családi gazdaságot tönkretette, s amikor 1947-ben leérettségiztem, édesapámat 
nagyon bántotta, hogy nem tud tovább taníttatni.

A „Mezőtúr Városért” díj
átvételekor - 1993
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- Meséljen a középiskolás túri emlékeiről, kérem...
- Az egyes társadalmi osztályok zártak voltak, de a gimnáziumban sosem érez-

tették senkivel, ki milyen vallású és honnan jött. Nem számított, csak a tudás, de 
az annál inkább. Jártak a gimnáziumba katolikus és zsidó gyerekek is, nemcsak 
reformátusok. Emlékszem, milyen magas kitüntetésnek számított a Horthy ösz-
töndíj! Az iskolában csak két tanuló részesülhetett benne. Ezt is több éven át két 
munkás szülő gyermeke kapta meg.

- Milyen érzés volt abban az iskolában tanítani, ahol középiskoláit végezte?
- Nagyon nagy megtiszteltetésnek éreztem, hogy közel fél évtizeden át együtt 

taníthattam volt tanáraimmal, akiktől nemcsak pedagógiát és bölcsességet, de 
emberséget is tanultam. Vallom, az új generációnak a tapasztalt öregek között 
kell felnőnie, mert csak akkor maradhat a tantestület igazán stabil.

- Az idén nyáron egy hónapot töltött Amerikában egy volt tanítványánál. 
Mondana erről pár szót?

- A pályámon ennél nagyobb sikert - úgy érzem - nem érhettem volna el. Ez a 
meghívás s az ott töltött egy hónap többet jelent számomra minden más elisme-
résnél. Nem az a lényeg, hogy minden költségemet fedezte, hanem az, hogy nem 
felejtette el a túri gimnáziumot, ahol középiskoláját befejezte. Ez a tanítványom 
Pestről került Túrra s mint mondta: a mezőtúri fi úgimnáziumnak köszönheti, 
hogy ember lett belőle. Ez is igazolja Őry Zoli bácsinak, a gimnázium egykori 
igazgatójának azt a megfogalmazását - ami az egész gimnázium szellemiségét is 
tükrözte - a gyereknek nincs múltja, csak jelene és jövője.

- Harminchét évet tetszett tanítani a volt református gimnáziumban. Az idén 
múlt öt éve, hogy nyugdíjban van. Hogy érzi magát Tanár Úr?

- A feleségemmel mindketten nyugdíjasként tanítunk. Ő teljes óraszámban fi -
atalos lendülettel a katolikus általános iskolában, én már csak csökkentett óra-
számban a Telekiben. Az egészségem szerencsére még nem hagyott cserben és 
úgy érzem, addig él az ember, míg dolgozni tud.

- Köszönöm a beszélgetést és jó egészséget kívánok mindkettőjüknek.

 Jávorcsikné
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Musulin Béla
Budapest, 1907 – Mezőtúr, 2007

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2006

Részlet a Mezőtúr város honlapján található előterjesztésből:

„1907. június 28-án született Budapesten. Szegeden a Pia-
rista Gimnáziumban érettségizett 1925-ben, majd az egyete-
met matematika-fi zika-ábrázoló geometria szakon végezte el. 
A diplomát 1930-ban szerezte meg. 1933-1938-ig Orosházán 
magán gimnáziumi tanfolyamot szervezett és vezetett. 1934-
ben kötött házasságot Bordács Elvirával. 1938-ban ismét Sze-
gedre került tanárnak 1949-ig, ekkor elküldték az intézményből. Ezután 2 évet 
Budapesten töltött egy tervező vállalatnál, mint matematikus, majd 1952-ben a 
Szolnoki Műszaki Egyetem ábrázoló geometria adjunktusa lett.

1955. szeptemberétől a Teleki Blanka Gimnázium, Közgazdasági Szakközép-
iskola és Kollégium matematika-fi zika tanára, 1975-ig tanított ebben az intéz-
ményben, a levelező oktatás, a technikusi képzés szervezője és vezetője volt. A 
városi TIT keretén belül több alkalommal tartott előadást. Tanári pályafutása 
elismerést váltott ki tanártársaiból és tanítványaiból. Jelenleg Mezőtúr legidő-
sebb pedagógusa. Idős kora ellenére a város közéletében néhány éve még aktí-
van tevékenykedett.” 

A következőkben - négy tételben - , barátai, tanítványai írásával emlékezünk 
Béla bácsira. 

Varga Mihály 
„Én vagyok a XX. század” – Beszélgetés Musulin Bélával 

Egy Vargáné Olga nénivel történt beszélgetés egyenes következménye, hogy 
felhívtam Musulin Béla bácsit, beszélgethetünk-e életéről olyan szándékkal, 
hogy megírom majd az újságba. „-Három óra előtt ne gyere, mert főzök ma-
gamnak, eltelik vele az idő”. Mikor megjelentem nála és kérdeztem, hogy nem 
fog-e ki rajta a főzés, máris megrökönyödött: -„Cserkész vagyok én, a főzés nem 
lehet probléma.” Mielőtt bármi egyebet is mondana magáról, „lekáderez”, mert 
nem ismerjük egymást. Úgy látszik, „átmentem a vizsgán”, mert két órányit in-
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tenzíven beszélgettünk. És ilyen művelt emberrel, mint vele, aki kortársa volt 
Móra Ferencnek, Juhász Gyulának, Tömörkény Istvánnak, és nemcsak azt tudja 
róluk, amit a tankönyvek írnak, csakis élvezetes lehet beszélgetni. 

Nem állom meg nevetés nélkül, hogy a diák Musulin Béla felpofozta a diák 
Ortutay Gyulát, nem politikai okokból, csak mert szemtelen volt. Néhány élet-
rajzi adat: édesanyja pesti sváb lány, édesapja Erdélyből, Gyergyóból származott 
és MÁV tisztviselőként dolgozott. Az egyetem előtt a Piarista Gimnáziumban 
tanult - innen Sík Sándor zsidó származású pap-költőt, piarista tanárt említi, 
mint aki meghatározó volt életére. Négy lánytestvéréből három pedagógus lett. 
Matematika-fi zika-ábrázoló geometria diplomával a zsebben Szegeden inter-
nátusi felügyelő, majd 1933-ban kerül Orosházára, ahol megszervezte azt a bi-
zonyos „magángimnáziumi tanfolyamot”, aminek a tanulói az első két évben 
Mezőtúron vizsgáztak.

1938 szeptemberétől a szegedi Klauzál Gábor Gimnáziumban (ma Radnóti 
Gimnázium) folytatta tanári pályáját. Közben 1934-en elvette feleségül Bordács 
Elvirát, a mezőtúri ügyvéd lányát, aki itt érettségizett és tanított a Telekiben. 
Ma is a Bordács-féle házban lakik Nelli lányával. (szerk. megj.: Házasságukból 
négy gyermekük született, még Szegeden: 1939-ben Béla, ’41-ben Mária, ’46-

ban Kornélia és ’48-ban Miklós, mindegyik 
egyetemet végzett, szorgalmas emberré lett). 
1920 óta aktívan cserkészkedett – öt évvel 
idősebb, mint a cserkész mozgalom. (Említi 
Teleki Pál miniszterelnököt, aki a cserkészet 
politikai vetületének – a Fiatal Magyaror-
szágnak – volt a vezetője.) Szegeden anti-
kommunista kiállítást szervezett, így kitették 
az állásából, sőt felesége sem kapott tanári 
állást. 1949-ben már négy gyermekükkel ke-
rültek Mezőtúrra. Ekkor Ő Budapesten tud 
elhelyezkedni a Mélyépítő Tervező Intézet-
ben matematikusként. 1952-ben Szegedről 
Szolnokra helyezték át a Közlekedési Műsza-

ki Egyetemet. A családjához való közelség miatt, itt vállalt állást, előbb tanárse-
géd, majd adjunktus az ábrázoló geometria tanszéken. A szolnoki városi vezetés 
nem ragaszkodott az egyetemhez, mely 1955-ben megszűnik. Béla bácsi ekkor 
végre végleg hazakerül a városba, a Telekibe. A tanítás mellett is megszervezte 

Anno -A nagyok Mária és Béla, Elvira néni, 
Béla Bácsi és a kicsik Miklós és Kornélia
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a felnőtteknek a levelező tagozatot, hiszen a városban sokan dolgoztak felelős 
beosztásban érettségi nélkül. 

A feleségével együtt ment nyugdíjba 1969-ben, de 1975-ig még óraadóként 
folyamatosan tanított. „Átéltem két kommunizmust” – mosolyog rajta. „Épí-
tettem a szocializmust.” A rendszerváltás után újraszervezte Mezőtúron a cser-
készmozgalmat, de bevallja, hogy lanyhán működik. Valamikor dohányzott, de 
leszokott. Nem antialkoholista, de mindig mértéktartóan élt. Tavaly nyáron, 90 
évesen járta be Spanyolországot Nellivel, a kisebbik lányával! Ma is van tanítvá-
nya, még főiskolás is, akinek magyarázza a diff erenciálás és integrálás rejtelmeit. 
Az a lényeg, hogy az ember mindig tevékenykedjen. Nem szabad, hogy egyolda-
lúan képezzük magunkat. Vétek, ha valakiből szakbarbár lesz! 

Végül hüledezzenek az alábbi tényeken: Olga néni tanítványa volt Musulin Bé-
lának! És amikor majd Béla bácsi átveszi a rubin diplomát a század és ezredfor-
dulón, 2000-ben majd újra írok róla – ha még élek. 

Róla, az örök szervezőről, aki maga a XX. század. 

Mivel engem Béla bácsi nem tanított, ezért megkértem a könyvtáros Hegedűs 
Pannikát, mondja el: Ő hogyan emlékszik volt osztályfőnökére. Ez következik 
az alábbiakban: 

„Béla bácsiról nagyon szívesen emlékszem. Olyan nagyon még az emlékezetem-
ben sem kell kutatni, mert a vele való kapcsolatom – amely – közel negyven éves 
– ma is élő. A centenárium idején tartottuk 35 éves érettségi találkozónkat Azon 
szerencsések közé tartozom, akiknek osztályfőnöke volt négy évig. Hogy milyen 
volt?...olyan mint most …szigorú (önmagával szemben is és velünk is), következe-
tes, bölcs és igazságos. Gondolom, nem volt könnyű dolga közel negyven lánnyal. 
Szeretett volna nekünk mindent megmutatni és mindent megmagyarázni. Elsőben 
a matematikán kívül logikát is tanított – ezt nagyon szerettem. Később az ábrá-
zoló geometria óráit élveztük nagyon. Az ő tanáregyénisége révén számos orvos, 
mérnök, kutató került ki közülünk. Akinek nem volt kellő „affi  nitása” mondjuk a 
matematika iránt, az ő osztályában az sem volt elveszett. Engedte, hogy más tár-
gyak felé orientálódjunk, de volt egy minimum, amiből nem engedett, hiszen mégis 
egy „reál” osztály voltunk, az ő osztálya. Velünk is voltak gondok, de ő rendkívül 
jól kezelte a problémáinkat. Magunk között megszidott, haragudott is, de más 
tanárok előtt, vagy Ida néni előtt „anyafarkasként” megvédett bennünket. Nem 
szerette a közömbösséget. Ma is a fülünkbe cseng egy jellemző mondása… Ami-
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kor más sokadszorra vettük pl. a számtani és mértani sort és bizony még mindig 
nem ment a dolog, ráadásul az arcunkról a bárgyúságon kívül nem sok minden 
sugárzott, kifakadt: „Birkák maguk, vagy mik!??” S, hogy mennyire igaza volt, 
sok-sok mindenben arról nemrég hosszasan beszélgettünk! Szeged, életének fontos 
állomáshelye. Harmadik év végén elvitt bennünket oda… emlékszem, egy hajón 
laktunk…Tisza…ez volt a neve. Mindent meg akart mutatni! Még egy mondat…
azt hinné az ember, hogy talán egy kedves osztályfőnöknő jobban boldogult volna 
egy véka lánnyal…nem így volt. Ő szerető szigorával, tartózkodó-nevelő módsze-
rével tökéletes közösséget tudott teremteni. Olyat, akiknek ma is élmény a találko-
zás és ma is emlékszünk kedvenc dalára

„Sárga a csikóm, sárga a nyereg rajta,
Most akartam hozzád menni rajta,
Most akartam véled beszélgetni…” 
…hát igen…szívből remélem és hiszem, hogy még nagyon sokáig fogunk vele és 

róla beszélgetni. A harmincöt éves találkozóra készülve Béla bácsi minket az osz-
tályok Osztályának nevezett. Bennünk úgy él, mint a Tanárok Tanára…mind-
örökké.” 

(1997)
*  *  *

Berczeli Endre
Zenei hírek – Beszélgetés Musulin Bélával 

Mint már hosszú évek óta, az idén is Musulin Béla 
bácsi szü letése napján iszom meg éves söradago-
mat, egy fél üveggel. Ismeretségünk ott kezdődött, 
hogy Béla fi ával egy osztályba jártunk, a katolikus 
templom ban ministráltunk, a Dózsa György (ma 
Szegedi Kis István) gimnáziumban zenekart alapí-
tottunk. Úgy gondolom, Mező túr talán legidősebb 
polgára a Teleki Blanka gimnázium nyug díjas mate-
matika tanára a 99. évét betöltő Béla bácsi. Mozgá sa 
lelassult, hallása kissé meg kopott, de emlékezetét, 
szelle mi frissességét megirigyelhet nék fi atalabb kor-
társai. Ez a be szélgetés nem a szokásos vis szatekintés 
az életpályára, ha nem főleg zenével foglalkozik, vagy 
más kulturális események re keres választ.

Béla Bácsi és felnőtt gyermekei:
balról Kornélia, Béla, Miklós és 

Mária
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- Tudjuk, hogy erősen kötődik Szegedhez, mely nagy kulturális hagyo mánnyal 
rendelkezik. Milyen emlékei vannak a huszadik szá zad első felének Szegedéről?

- Nagy esemény volt a Foga dalmi templom építése, amit 1912-ben kezdtek el. 
Az I. világ háború miatt félbe maradt épít kezést 1930-ban fejezték be. Az ava-
táson cserkészparancsnok ként én is ott voltam. Sok egy házi és világi személy, 
többek között Horthy Miklós kormány zó, Serédi Jusztián hercegprí más volt 
tanúja a nagy ese ménynek. Természetesen hang versenyek is voltak a dómban. 
Főleg adventkor és a húsvét előtti böjti időszakban. Nagy passiókat, miséket, 
oratóriumo kat adtak elő. Teljes zenekarral, kórussal és szólistákkal. Sok hí res 
énekesnőt én vezettem a pó diumra.

- Színházba és más hangver senyre járt-e?
- Főleg az operetteket szeret tem. Kedvenc énekes színésze im voltak Kiss Manyi 

és Páger Antal, akik később drámai, ill. karakter színészként is óriások voltak. 
Aki tehetséges, annak mindegy, hogy milyen műfaj vagy stílus. Ebben is, abban 
is nagyot alkot!

- Milyen más emlékezetes esemény volt a II. világháború előtti Szegeden?
- Talán a legnagyobb a Szentgyörgyi Albert Nobel díja tiszteletére rendezett 

ünnepség és hangverseny, amit az egye tem épületében tartottak. Büsz kék vol-
tunk magyarságunkra. Nem sokkal Trianon után jól jött ez a nagy elismerés. 
Ráadá sul itt élt, és mindennap láttuk Szentgyörgyi professzort.

- Kedves Béla bátyám! Hogyan került kapcsolatba Mezőtúrral? 
- Mezőtúrról először Hőgye Sándortól hallottam, aki csoporttársam és jó bará-

tom volt és mezőtúri. A barátságán túl két igazán nagy dolgot köszönhetek neki, 
ebből is a jelentősebbel kezdem. Neki köszönhetem a feleségemet, Ő hívta fel a 
fi gyelmemet, hogy jön Mezőtúrról az egyetemre egy nagyon okos és szép lány, 
akit feltétlen meg kell ismerjek. Ő volt Bordács Elvira, Ő lett a feleségem, a tár-
sam, gyermekeim édesanyja. A másik dolog, hogy Sándor hívott el koncertekre, 
általa kedveltem meg a zenét

- Találkozott-e a harmincas évek zenei életét befolyásoló emberekkel?
- Megismerkedtem Vécsey Artúrral (1858-1938), aki Bécsben végezte zenei 

tanulmánya it, ugyanott színházaknál ze nélt. Mezőtúrra az 1800-as évek végén 
jött. A fi úgimnázium ze netanára, megalapítja az „Úri zenekart”. 1903-ban Ko-
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dályt hívja Mezőtúrra, akivel közös hangversenyt ad. Bohém termé szetű em-
ber volt, aki nem vetet te meg a jó bort, és más szeszes italt. Történt, hogy kissé 
elázottan ment haza és ruhástól leve tette magát az ágyra, ahol rög tön elaludt. 
Barátai ágyastól kivitték a városháza előtti, akkor még piactérre, reggel a piaci 
el adók és vásárlók jóízű nevetésé re ébredt. Ő volt Wagner tanár úr mintaképe 
Móricz Úri muri jában. Nagyon jó tanár volt, aki felismerte és irányította a fi atal 
tehetségeket.

Másik nagy név Mezőtúr ze nei életéből feleségem rokona, Báthori Sándor 
(1904-1993) gordonkaművész és zenetanár, aki Mezőtúron a fi úgimnázium ban 
zeneiskolát létesített. Báthori Sándor Szegedre ment, ahol a Vaszi Viktor vezette 
szín házi zenekar szólócsellistája volt. Később a Zeneművészeti Főiskola szegedi 
tagozatának igazgatójaként ment nyugdíjba.

(Lassan kialakul a kép! Váro sunk zenei életének alapjait Vécsey Artúr rakta le. 
Báthori Sándor, Putz Jakab, Csenki Im re, Nádházi Sándor, Herbály András, sok 
kitűnő tanár, ci gányzenész, tánczenész vitték tovább a stafétát. B. E.)

- Itt áll a nappaliban a stílbú torokhoz illő, bár javításra váró szép zongora, 
milyen volt az itt honi zenei élet?

- Volt úgy, hogy a négy Musulin és a három szintén eb ben a házban lakó Bor-
dács gye rek tanult zenét. A zongoránál mindig ült valaki. Béla napon eljöttek a 
barátok. Két kollega nőm, Nádháziné Erzsike és Berényiné férje, Hőgye Sándor-
ral hegedültek. Zárásként a Rá kosi és a Kádár korszak tiltott dalait is elénekel-
tük. Például a Székely himnuszt.

- Köszönöm a beszélgetést. Jó egészséget kívánok. Jövőre a 100 éves születés-
napon a cser készetről, Béla bácsi másik szívügyéről is írok.

(2006)
*  *  *

Tóth Boldizsárné – Boldog Terézia
A mi Béla bácsink (nekrológ)

Napsugaras ősz volt, Iskolakezdés a Telekiben. Fehér blúzos, rakott szoknyás 
lányok álltak szép, egyenes sorokban az udvaron, a tanévnyitó ünnepségen. Én 
is köztük voltam, III. b. osztályos. Hallgattuk Sárközi Aladár igazgató úr beszé-
dét, miközben petúnia illata áradt felénk a sportpálya felőli kiskertből. Poroszlai 
Ibi súgta, hogy új osztályfőnökünk lesz. Ugyan ki? – motoszkált agyunkban 
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a kíváncsiság. Nem sokáig. Igazgatónk bejelentette, hogy az erre felkért tanár 
Musulin Béla lesz. Eddig Őt csupán látásból ismertük, ám felesége, Elvira néni 
tanította nekünk a matematikát, és Őt nagyon-nagyon szerettük. Így azután 
megnyugodtunk. 

Jöttek a hétköznapok…ábrázoló geometria órák! Nem volt gyerekjáték. Ám 
Béla bácsi oly nagy türelemmel és kiváló pedagógiai érzékkel magyarázott, hogy 
nem létező térlátásunk egészen kifi nomult. 

- Nézzed csak kislányom! Látod? Ez itt a 4. képsík! Itt a döféspont! No, hol a 
metszésvonal? Várt egy pillanatig, azután megmutatta ő az elbambult leányzó 
helyett. A lelkét tette ki, hogy képzelőerőnket a geometriai idomok terén a lé-
nyegre összpontosítsa. Bár nem sok jeles osztályzat született ebből a nagyon ne-
héz tantárgyból, de a szekundától (egyestől) nem kellett félnünk. 

Nem csupán oktatott, hanem állandóan, szinte észrevétlen, de hatásosan nevelt 
minket. Nevelt becsületre, pontosságra, kitartásra, tiszteletre, ember- és haza-
szeretetre. Nehéz korszak volt az. Az ötvenes évek! Mégis megtalálta az arany 
középutat, melyen elindított bennünket a nagybetűs ÉLETBE. 35 leánya röpült 
ki az „atyai fészekből” , s valamennyien hitben, szeretetben, tisztességben let-
tünk azzá, olyanná, amilyennek Ő megálmodott bennünket. 

Köszönjük Neked Béla bácsink! Köszönjük (ki tudja hány ezren) az útravalót, 
melyet szívünkbe véstél, mellyel lelkünket gazdagítottad. Hálát adunk a jóisten-
nek, hogy adott Téged az iskolának, nekünk tanítványaidnak és városunknak! 

Kedves emlék számunkra az 1999-ben rendezett 41 éves érettségi találkozónk, 
ahol vidáman elbeszélgettünk, s Te ebédnél egy remek pohárköszöntőt mond-
tál. Optimizmusod megőrízted agg korod ellenére, megjegyzéseid, viccelődése-
id hangneme semmit sem változott hosszú évek során. Pár héttel ezelőtt – bár 
kissé gyengélkedtél – de mosolyogva, nagy örömmel fogadtál. Terveztük, hogy 
folytatod az igaz mesét a rég letűnt időkről. 

A végzet közbeszólt. Elmentél a nagy útra – a csillagok közé. Elmentél a 100. 
évedben. Hiányzol Béla bácsi! Szerettünk és szeretünk Téged, sok-sok tanítványod. 
És…akit szeretnek, az nem hal meg soha, mert emléke örökre szívünkben él. 

Isten veled Béla bácsi! 

(2007)
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Veress Miklós
Mezőtúr, 1929 – Budapest, 2016

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2006

Részlet Veress Miklós 2006-os Díszpolgári felterjesztéséből:

Általános és középiskolai tanulmányait Mezőtúron végezte. 
1952-ben felvették az Iparművészeti Főiskolára, Borsos Mik-
lós, Gádor István, Somogyi József, Kovács Margit és Gorka 
Géza segítették porcelántervező és keramikusi pályája indu-
lását. 1956-1966 között a Kőbányai Porcelángyár tervezőmű-
vésze, művészeti vezetője. 1966-1989-ig a Hollóházi Porce-

lángyár tervező művésze, majd művészeti vezetője, 1989-től nyugdíjas, önálló 
alkotóművész. 1952-től él Budapesten, de mindig mezőtúrinak vallotta, érezte 
magát.

Szakmai sikereivel, életművével jelentősen hozzájárult városunk hírnevének 
öregbítéséhez. A városhoz való ragaszkodásáról, szeretetéről vallanak az 1952-
től mezőtúri barátjának írt levelei. A művészeti pálya ideje alatt több mezőtúri 
köztéri alkotása bizonyítja szülővárosa szeretetét: Túri fazekas emlékmű (1973), 
melyet a mezőtúri fazekasság emlékének készített örök hálája jeléül, A tudás 
fénye (1976), Szegedi Kis István Református Kollégium falát dísziti; a Sport rit-
musa (1978), a Sportlétesítményekben, Teleki Blanka szobra, melyet a Teleki 
Blanka Gimnázium, Közgazdasági Szakközépiskola és Kollégium 100 éves év-
fordulójára készített, stb. 1975-ben Mezőtúron volt először gyűjteményes tárla-
ta, számot adva annak a városnak, amely az egész életére szóló elhivatottságot 
adta. A tárlat megnyitóján jelentette be, hogy az összes alkotását Mezőtúrnak 
ajándékozza.

Több mint 50 kiállításon szerepelt alkotásaival, hazánkban és külföldön. Mű-
veit Hódmezővásárhelyen, Kecskeméten és Mezőtúron készítette. Mindig a 
maga útját járta, nem utánozott senkit. Szakmai hitvallását a következőképpen 
foglalta össze: „ Minden pillanat, amit nem hasznos munkával töltök, pazar-
lás az életemből és mindig, mindenkor a tőlem telhető legjobbat kell adnom.” 
Veress Miklós iparművész elmondhatja, egész életében azt csinálta, amit szere-
tett. Ráadásul azon szerencsés kevesek közé tartozik, akit családja is „megértett”, 
ugyanis iparművész felesége és grafi kus fi a szintén jól ismerik az alkotás szen-
vedélyét. …
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A 70. születésnapja tiszteletére az Iparművészeti Múzeum kupolatermében 
életmű-kiállítást rendeztek 1999. augusztusában. Ezen alkalomból írta e sorokat 
barátjának:

„Annak idején megfogadtam, miszerint Mezőtúrt be fogom vinni az iparmű-
vészet fellegvárába, templomába. Nos, teljesítettem.”

Számtalan terve, elgondolása volt arra vonatkozóan, hogy szülővárosának 
köztereire, jeles intézményeibe milyen alkotásokat tudna elképzelni. Vallotta, 
hogy bármerre veti a sors, Mezőtúrt szeretni kell, és köszönetet kell mondani 
szülővárosa mindenkori művészet pártoló vezetőjének és a fazekasság volt és 
mai művelőinek. Alkotásaival a valóság és az álomvilág cserépbe, porcelánba, 
gránitba zárt darabjaival több, mint 40 éve folyamatosan megajándékozza Me-
zőtúrt, mert a gyökerei eltéphetetlenül ide kötik.

*  *  *
Pusztai Zsolt

Veress Miklós, aki volt

A szomorú tény: Életének 87. évében, 2016. június 3-án elhunyt Veress Miklós 
Ferenczy-díjas, Izsó Miklós- díjas, a Magyar Köztársaság Arany Érdemkereszt-
jével kitűntetett keramikus, Mezőtúr Város Díszpolgára.

Mezőtúron, 2005 tavaszán, a Sugár úti Badár Ház egyik raktárában csoma-
goltam össze száznál több hollóházi porcelánt, talán úgy kéttucat nagyméretű 
pirogránit szobrot, fazekasmázas étkészleteket. Volt már hová vinni, akkoriban 
adták át a Fazekas Múzeum új épületét, a málló dobozokból és az egérszagú 
újságpapírból polcokra került…nem is tudtam hirtelen, mi minden, valaki csak 
mellesleg jegyezte meg, hogy Veress Miklós keramikus eddigi munkáinak válo-
gatása ez, a szülővárosnak adományozta. 

Megismerkedtünk, „Tegeződjünk, fi atalok vagyunk, én alig hetvenöt, na meg 
kedvenc városomból jössz!”, kiállítást szerveztünk, folyamatosan tartottuk a 
kapcsolatot, ha új munkák születtek, ha jött a karácsony, ha éppen arra jártam, 
a budapesti, Hengermalom utcai lakásban és műhelyben (értsd: a lakás egyik 
szobája az agyag párás illatával) leültünk beszélgetni. 

A Túri Fazekas Múzeum kétszáz tételnél valamivel több kerámiát őriz Veress 
Miklóstól, az utóbbi tíz évben született darabok szinte mindegyike a gyűjtemé-
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nyünkbe került. Mezőtúr, Nagykörű, Budapest – az utóbbi évek önálló kiállítá-
sait én és kollégáim szerveztük, rendeztük. Tudom, fontos volt nekünk, sejtem, 
fontosak voltunk neki.

Mezőtúron született 1929-ben. Egyszerre volt szép és nehéz gyermekkora. 
„Édesanyám csodálatos ember volt, apám kemény, konok, néha féltem tőle. 
Voltak tantárgyak, amiket nagyon szerettem, voltak, amiket sehogy se tudtam 
megtanulni. A nyelvekhez semmi érzékem nem volt, viszont szerettem a spor-
tokat és a rajzot.” 1

A tanulás mellett dolgozott, illetve edzett, egyre jobb tornász vált belőle. A 
túri Református Gimnáziumban eltöltött évek alatt fogalmazódott meg benne 
először a gondolat, hogy a művészi pályát válassza. „Az újvárosi Hangya kocs-
mában pultos voltam, a sörcsapolás közben rajzoltam a vendégeket. Jöttek oda 
mindenféle munkások, ott találkoztam sok fazekassal…de voltak ott nők, gye-
rekek, alacsonyak és magasak, fi nom vonásúak és darabos arcúak. Rácsodál-
koztak, mikor lerajzoltam őket, hogy milyen élethűek a képeim. A szerencsétlen 
szerencse is velem volt, már olimpiai kerettag voltam a tornászoknál, mikor el-
tört a kezem…így maradt a rajzolás…1952-ben felvettek az Iparművészeti Fő-
iskolára.”

A főiskolán a kerámiát választotta fő szakának – ahogyan az akkor ott tanuló 
másik mezőtúri hallgató, a későbbi neves Zsolnay-tervező, Török János is – és 
belevetette magát a tanulásba. Borsos Miklóst és Gádor Istvánt vallotta közvetlen 
mestereinek, de Kerényi Jenő és Somogyi József művészete is nagy hatást gyako-
rolt rá: „Csodáltam a tanáraimat, mert művésznek és pedagógusnak is kiválóak 
voltak, karakteresek…értelmet adtak a tehetségnek, elmagyarázták, hogy mer-
re menjek. Olyan grafi kusokat, festőket, iparművészeket mutattak meg nekem, 
akikről előtte nem is hallottam. Szerettem a Főiskolát.” Harmadévtől gyakran 
előfordult, hogy tanárai kérésére az alsóbb évfolyamoknak rajzórákat tartott. 
1956-ban diplomázott és a Kőbányai Porcelángyárban elindul pályája, ahol ter-
vező és művészeti vezető beosztást kapott.

 A főiskolás évek alatt ismerkedett meg későbbi feleségével, Opra Gizella di-
vattervezővel, a diplomaszerzés után egy évvel megszületett Edit lányuk, majd 
1967-ben Tamás fi uk.

A Kőbányán eltöltött évek után, 1966-tól egészen 1989-es nyugdíjba vonulá-

1 A múzeumnak írt levelek, a tárgylistákhoz írt megjegyzései, a személyes elbeszélgetések és interjúk alapján.
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sig a Hollóházi Porcelángyár volt a munkahelye, tervezőművészetének hátteret 
biztosító műhelye. „A gyári tervezés, a klasszikus ipar-ipari művészet összetett 
munka, ezért is nagyon szerettem. Át kellett látni a technikát, a különböző gyári 
egységek működését, és persze akkor volt míves az eredmény, ha hozzá tudtuk 
rakni a saját művészi elképzeléseinket…én úgy gondolom, hogy a kőbányai és a 
hollóházi évek során sok jó tervet készítettem, jó részük megvalósult…különö-
sen szerettem az étkészleteket a sokféle formával…nem eredeztetem a munkás-
ságomat a népi kerámiaművességből, de az a fajta szemlélet, ami a népi cserepek 
kapcsán a praktikum és a dísz vonatkozásában megfi gyelhető, számomra is pél-
da volt. A túri korsó igazi design-remek, mikor fi atal koromban elmagyarázták, 
hogy ezen a tárgyon mi miért van így és úgy csinálva, rögtön jobban kezdtem 
tisztelni az edényt és a készítőt. Fontos értelmezni a tárgyakat.”

Korszakhatárokat nehéz meghúzni, munkásság első éveiben kötelező felada-
tokat teljesít, sok realista porcelánszoborral, nippel, sorozatgyártott díszekkel. 
Az 1960-as évek második felétől már egy kiforrott szemléletű művész készíti el 
első köztéri alkotását, végül bronzba öntve, Mezőtúron, a Fazekas emlékművet. 
A hetvenes évek elejének emblematikus alkotása az a pirogránit vázapár, ami a 
Parlamentben található ma is, de fontos az ugyanebből az anyagból elkészített 
Margaréta című kültéri dombormű ugyancsak a szülővárosban, és a hollóházi 
Istványi Ferenc portréja. Az 1980-as évek legismertebb munkái: a Gizella, Lívia 
és Veronika készletek, a magyar Forma-1 futamok díjainak sorozata, vagy az eh-
hez témában kapcsolódó, az autók kipufogócsövét formázó vázacsoport.

A nyugdíjas évek kezdetével egyéni alkotótevékenysége került előtérbe, több 
témaötlete közül talán az ún. kavicskerámiákat dolgozta ki legalaposabban, 
azaz a folyami kavicsok formai változatosságát használta fel edényei, szobrai és 
plasztikái elkészítésénél. Gipsz, porcelán, cserép, pirogránit – minden anyaggal 
kísérletezett. „ A Duna partján sétálva fi gyeltem fel a kavicsok formájára, hogy 
szinte minden emberi testrészre, állatokra, élőlényekre vonatkozóan találok 
bennük hasonlóságot, de bennük van egyfajta természetes torzulás is, ami na-
gyon megragadott…később már a gyökereket, megkövült fadarabokat, a cson-
tokat is azzal a szemmel néztem, hogy mit hozhatok ki belőlük és az agyagból.” 
Az új formanyelvből kiinduló kerámiák közül sorrendben elsők a különböző 
torzók, ezek összefoglalása az ötalakos Mai magyar Tympanon, de az Iparmű-
vészeti Múzeumban őrzött Napozók, vagy a több mértben elkészített Margaréta 
vagy Margarétás fej, valamint a Kosfej és a Bikafej is a főmunkák közé tartozik. 
Tömör, dísztelen fogalmazású, súlyos munkák, szinte tökéletes ellenpontjai a 
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porcelános időszak fi nomságainak.
Az ezredforduló utáni években ismét a realisztikusabb ábrázolás felé fordult, 

elsősorban vörösre égő fazekasagyagból, samottos masszából dolgozott. Törté-
nelmünk meghatározó alakjai (Szent István, Szent László, István és Gizella több 
változata), Villon, Faludy, más írók, költők és azok műveinek szereplői. Bohócok, 
busók, madársorozat egyébb állatok. Ötvennél több különálló darabbal mutatta 
be a régészek által különböző korokból – neolitikumtól a magyar honfoglalásig 
– kiásott kerámiákat, különös tekintettel az emberábrázolásokra. Hol saját ötle-
tet dolgozott ki, hol a hódmezővásárhelyi pályázatok és kiállítások témaadásai 
jelentették a kiindulópontot. 

A 2010-et követő időszakban már szakaszosan alkotott, erejét betegségek vet-
ték el időről időre, de amikor megerősödött, új témákat keresett. „…van, hogy 
az ujjaim nem engedelmeskednek, vagy fájdalom gyötör, akkor is dolgozom, 
csak fejben, az agyam viszi végig a folyamatot.” Legutóbb a dél-afrikai archaikus 
közösségek ábrázolásmódját követve színes fali képeket készített, illetve totem-
szerű 30-40 centiméteres egyenes falú vázákon és oszlopokon az afrikai dekorok 
társításával kísérletezett. 

Veress Miklós 2016. május 28 kiállítás megnyitó
Balról - Lánya Veress Edit, Veress Miklós, Herczeg József , Berczeli Endre, Kozák Júlia, Pusztai Zsolt,

fia Veress Tamás, Kiss Imréné, Gonda Zsigmond és Fekete Júlia
(fotó: Berczeliné)
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A kőbányai, hollóházi időszakban, majd 1989 után is aktív tagja volt a ma-
gyar művészeti közéletnek. Tíz éven át szakága művészeti vezetőjeként segí-
tette a tervezők munkáját, az iparművészeti zsűri mellett számos iskola hívta 
zsűrielnöknek, de pályázatok döntőbírái között is gyakran feltűnt a neve. Is-
merték a fazekasok, a keramikusok, a gipszesek, a díszítők, egykori kollégáival 
szoros volt a kapcsolata. 

Nagyon fontosnak tartotta a folyamatos bemutatkozásokat, utolsó, 2016-os 
mezőtúri önálló tárlatáig ötvennél több kiállításon vett részt, melyek közül a 
legnagyobb az 1999-es Iparművészeti Múzeumban megrendezett összefoglaló 
kiállítás volt. „Nagyszerű érzés az iparművészet magyar templomába bemu-
tatkozni és mélyen meghatott, hogy ki mindenki segített akkor nekem…a me-
zőtúriak, a kecskemétiek Probstner János vezetésével, a hódmezővásárhelyiek 
Pannonhalmi Zsuzsával, a múzeum, Laczkó Ibolya, a családom…A későbbi 
időszakból a fi ammal (Veress Tamás tipográfus, grafi kus) közös kiállításainkra 
emlékszem a legjobb szívvel, büszke vagyok rá és ki merem mondani, nagyobb 
tehetségű művész, mint én voltam.” 

„Ha az EMBER szó jut eszembe, először Veress Miklósra gondolok.”- ezt Hofi  
Géza nyilatkozta egyszer, aki mielőtt színészként ismert lett, a kőbányai gyárban 
segédmunkásként és porcelánfestőként dolgozott Veress Miklós irányítása alatt. 

Hofi  pontosan megfogalmazta a lényeget: humánum. Magánéletben, mester-
ségben, művészetben.

A Gizella teáskészlet néhány darabja
porcelán Hollóházáról

Teve - pirogránit szobor
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dr. Faragó Tamás 
Budapest, 1952

Olimpiai bajnok vízilabdázó
Mezőtúr Város Díszpolgára - 2008

Eredményei

Versenyzőként:

• olimpiai bajnok 1976.
• olimpiai ezüstérmes 1972.
• olimpiai bronzérmes 1980.
• világbajnok 1973.
• 2 x Európa bajnok 1974., 1977.
• 9 x Magyar bajnok
• 4 x Magyar Kupagyőztes

Edzőként:

• Európa Bajnok 2001 - női válogatott
• Világkupa győztes 2002 - női válogatott
• Magyar Kupagyőztes Vasas - 1996, 1998.
• 2 x Magyar Bajnok Vasas, 1996, 1998.

Érmeit, kupáit, kitüntetéseit Mezőtúr város rendelke-
zésére bocsátotta, amit egy szép kiállítás révén bárki lá-
togathat. Kilencedik alkalommal rendezte meg ez évben 
is a vízilabda „Rose” kupa országos utánpótlás versenyt 
Mezőtúron nagy sikerrel. Szoros rokoni szálak fűzik vá-
rosunkhoz, támogatja a Rákbetegek Mezőtúri Szerveze-
tét és közvetlenségével teljesen beilleszkedett a város éle-
tébe rengeteg ismerőst, barátot szerezve. Ő az az ember, 
aki a budapesti barátainak, egykori versenytársainak is 
úgy nyilatkozik, hogy „haza megyek Mezőtúrra!” Min-
denki szereti, tiszteli népes családjával együtt. – olvasha-
tó Mezőtúr város honlapján. 

Faragó Tamás gyermekeivel
a medencénél



- 105 -

Díszpolgárok

Faragó Tamás szerint az emberség manapság hiányszakma lett

Lehetett volna sprinter vagy válogatott kézilabdázó, ő mégis a vízilabdát vá-
lasztotta. Utólag ki lehet jelenteni, nem döntött rosszul, maradandót alkotott a 
sportágban. Faragó Tamás, alias Tonó elégedett, hiszen, mint mondja, megbe-
csült tagja a sportvilágnak.

A női utánpótlás-válogatott Faragó irányításával készül. 
– Ilyen alkattal akár a kosárpalánk alatt is vitézkedhetett volna.
– A kosár csak egy volt a sok sportág közül, amelyhez csábítottak. Százas 

sprinternek is megálltam a helyemet, és kézilabdában mint úttörő-válogatott 
Budapest-bajnokságot nyert csapat tagja voltam. Két testnevelő tanárom közül 
Faludi Mihály, a kézilabda, Patyi György, a kiváló utánpótlás-nevelő a vízilabda 
megszállottja volt. Végül kiderült, én a vízben vagyok a legtehetségesebb, így 
aztán második otthonom lett az uszoda. Először a BVSC, majd a Vasas követke-
zett. Tizenhárom és fél évesen kezdetem pólózni, és tizenöt éppen csak elmúl-
tam, amikor bemutatkozhattam az ob I.-ben.

– Pályafutása során védjegyévé váltak a távoli, nyolc-tíz méterről leadott bom-
baerős lövések, amelyek nagy százalékban góllal végződtek. Ma már ritkábban 
láthatunk ilyen kísérleteket.

– Szakkommentátorként én is gyakran rácsodálkozom arra, miért van az, 
hogyha egy játékos hat-hét méterre van a kaputól, nem azon töri a fejét, ho-
gyan tudná azt eltalálni, belőni a labdát, hanem miként lehetne azt centerbe 
bepasszolni, és egy kiállítást kiharcolni. Márpedig ez azt jelenti, hogy átadja a 
lehetőségét a bíró és a szerencse kezébe, ahelyett hogy saját maga oldaná meg a 
helyzetet.

– A magyar vízilabda krónikája igazi sikertörténet. Minden korszakának 
megvolt az a nagy gárdája, amely szállította az aranyérmeket, trófeákat a vi-
lágversenyekről. Ön is egy ilyen legendás csapat oszlopos tagja volt, azé, amely 
Montrealban olimpiát nyert. Mi kell ahhoz, hogy egy válogatott ilyen eredmé-
nyeket érjen el?

– A recept tulajdonképpen egyszerű. Az kell hozzá, hogy egy időben szülessen 
néhány olyan klasszis, aki aztán csapattagként is kiválóan funkcionál, és egysze-
rűen tudja, hogyan kell nyerni. Ez a győzelem titka. Márpedig ez időről időre elő-
fordult és elő is fog fordulni a nagy tradícióval rendelkező magyar vízilabdában.
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– Azt, hogy mennyire sikersport ez nálunk, mi sem mutatja jobban, mint hogy 
szép számmal botlunk olimpiai bajnokokba az uszodákban.

– Így van. Annál is inkább, mert a magyar valóság okán az egykori klasszisok 
és mai sztárok mellett minden vizessportoló csakis ugyanabba a két uszodában 
járhat. Ez egyben előny is, elvégre a kezdők is elleshetik a nagy bajnokok forté-
lyait. Vagyis így fordul a szegénység lehetőséggé.

– Mostanában egy-két fájdalmas kudarc érte a magyar vízilabdasportot, s ezt 
a szurkolók csendes döbbenettel fogadták. Fel lehet bukkanni a mélyből?

– Úgy gondolom, mindig van egyfajta aggodalom bennünk, amely abból fa-
kad, hogy túl magasra állítottuk a mércét. A magyar vízilabdában csak az első 
hely számít, a másodikat már kudarcként éli meg a közvélemény. Ezért aztán 
amikor nem jön a várt eredmény – lásd például a világbajnokság –, hajlamosak 
vagyunk rögtön sopánkodni. Én nem gondolom, hogy olyan helyzet alakult 
volna ki, amelynek nyomán most már mindig lejjebb és lejjebb kerülünk. Ez egy 
szerencsétlen év volt, amelyen túl kell lépnünk. Meggyőződésem, hogy a férfi  
vízilabda-válogatott éremesélyes az olim pián, a női csapat pedig kijut Rióba, és 
ott képes lesz arra, hogy a négy közé kerüljön.

– Hosszú edzői múlt van a háta mögött. Sok év Olaszországban, majd hazai 
csapatokat irányított. A számtalan feladat között talán a legérdekesebb az az 
öt esztendő volt, amelyet a női válogatott irányításával töltött. Kell valamilyen 
speciális módszer, különös hozzáállás a női csapatok edzésének irányításához?

– Amikor ezt a munkát elvállaltam, sokan azt mondták, nagyon adekvát foglal-
kozás mellett döntöttem, mivel két dologhoz értek igazán: a nőkhöz és a vízilabdá-
hoz. A női sportolókkal való foglalkozásnak megvannak az előnyei és a hátrányai 
is. Jó dolog, hogy a lányok végtelenül racionálisak, és ha valamiben megtalálják a 
rációt, nem okoskodnak, mint a férfi ak, hanem megcsinálják. Roppant szimpatikus 
tulajdonságuk, hogy hisznek abban, amiről az agyuk meggyőzi őket, ugyanakkor 
végtelenül szorgalmasak. A nehézség az, hogy meg kell tanítani őket férfi asan ví-
zilabdázni. Arra, hogy ne könnyed hancúrozásnak vegyék a meccset, és betartsák 
a taktikát. Külön fejezet a koncentráció kérdése. Sokszor láttam például, hogy a 
játékosom szeme, miközben felé szállt a labda, a nézőtéren pásztázott, és azt fi gyel-
te, ki kivel ül egy sorban, ki kivel beszélget. A női játékosoknak a győzelmet kell 
megtanítani, mert sokszor a meccseket nem az dönti el, hogy melyik csapat jobb a 
másiknál, hanem az, hogy az egyik elront valamit, és ezt a másik kihasználja.
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– Lesz ismét alkalma a győzelem tudományát beletáplálni a hölgyek tudtába, 
hiszen szeptembertől a női utánpótlás-válogatottak szövetségi kapitánya lett.

– Igazából a felnőtt válogatott kapcsán kerestek meg, hogy tudnék-e segíte-
ni. Ezt az ajánlatot elhárítottam, de jeleztem, átvenném a munka utánpótlással 
kapcsolatos részét. Annál is inkább, mert gyerekeimtől – akik mind vízilabdáz-
nak – inspirációt kaptam az ilyen típusú munkához. Van feladat bőven. Min-
denekelőtt olyan követelményrendszert szeretnék kialakítani, amelyet a játéko-
soknak teljesíteniük kell, ha válogatottak akarnak lenni.

– Ha már az utánpótlásnál tartunk, úgy tudom, Csapó Gáborral közösen 
pólósulit működtet. Gondolom, akad néhány tehetséges gyerek.

– Mindig vannak jó képességűek, a jelentkezők számát fi gyelembe véve mint-
egy tíz százalék az arányuk. Egyébként a lányoknál nem feltétlenül az a fontos, 
hogy roppant tehetségesek legyenek. Mi mindenkivel szívesen foglalkozunk, 
mert, ellentétben az úszással vagy a vízi akrobatikával, amelyet kilencvennyolc 
százalékos tehetséggel sem érdemes csinálni, mert nem jönnek az eredmények, 
nálunk egy hatvan-hetven százalékosan tehetséges lány akár válogatottságig vi-
heti. 

– Így, hogy új munkába kezd, nyilván tele van tervekkel, ezért korai lenne 
mérleget vonni. Mégis, elégedett eddigi pályafutásával?

– Egyértelműen igen. Én az élet napfényes oldalán álltam, jártam. Meg tud-
tam valósítani önmagamat, mégpedig a vízilabdán keresztül, amely számomra 
önkifejezés, és amelyet megpróbáltam a művészet szintjére emelni. És hogy jól 
csináltam, azt az bizonyítja, hogy emlékeznek rám. És ez roppant megtisztelő. 
Szeretettel vagyok körülvéve. Magyarország szeret engem, és én szeretem Ma-
gyarországot. Ez nagyszerű érzés. Egyébként adok egy névjegyet. Nézze meg a 
foglalkozásomat, mert igazi hiányszakma.

– Köszönöm. Látom, az áll rajta: Faragó Tamás, ember.

(Forró Péter - Magyar Hírlap) 



- 108 -

Túri Kalendárium 2017

Györfi Sándor
Karcag, 1951

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2009

Szervátiusz és Munkácsy díjas művész. A mai magyar 
szobrászok egyik legnagyobbja, akinek több száz alkotása 
található magyar és külföldi köztereken, intézményekben 
és híres városok főterein. 27 éve vezeti a mezőtúri Kép-
zőművészeti Alkotótábort, amit önzetlenül maximális 
szellemi és anyagi javakkal is támogat. Számtalan esetben 
a saját otthoni műhelyét is az alkotótábor rendelkezésére 
bocsátotta, csak hogy időben elkészüljön a város részére 
a szóbanforgó szobor. Külföldi testvértelepüléseink híres-

ségeit is kivitelezte és minden szakmai kérdésben bármikor a város rendelke-
zésére áll. Nélküle nem valósulhatott volna meg városunk büszkesége, a Flóra 
szobor.

Szerénysége, emberi magatartása, és amit a városért már eddig is tett – és amit 
remélhetőleg még tenni fog – mindenképpen méltóvá teszi a kitüntetés elnyeré-
sére. – olvashatjuk Mezőtúr város honlapján a 2009. évi felterjesztésében. 

A Nagykunság neves szobrászművésze. Munkásságával a Nagykun hagyomá-
nyok őrzésének egyik legfőbb istápolója. Már az általános iskolában kiderült 
róla, hogy ügyesen rajzol, fest és agyagból mindenféle fi gurákat formáz. Közép-
iskoláját Budapesten, a Képző- és Iparművészeti Gimnáziumban végezte. 1973-
ban felvételt nyert a Képzőművészeti Főiskola szobrász tanszakára. Öt évet vég-
zett a főiskolán. 

A főiskola elvégzése után ismét visszatért Karcagra. 1979-ben városától ösz-
töndíjat, egy műtermet és öntőműhelyt is kapott. Alkotásaiban különös elősze-
retettel ábrázolja a lovat. 1980-ban állította fel első karcagi köztéri szobrát, „A 
ménesek emlékére” című alkotást. Előszeretettel ábrázol történelmi személyeket 
is. Szülővárosában 12 köztéri szobra áll. Györff y István néprajztudós nagymé-
retű szobra, amely a Nagykun Múzeum bejárata előtt áll, meghozta számára az 
országos elismerést is. Munkájáért 1984-ben Munkácsy-díjat kapott. 1995-ben 
a Jászkun redemptio 250 éves évfordulója tiszteletére készítette el a kun ősök 
emlékét őrző szobor együttest, melyet a 4-es főút mellett a karcagi kijárónál ta-
lálhatunk. Kimagasló művészi munkáját, hagyományápoló tevékenységét szá-
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mos kitüntetéssel, díjjal ismerték el. Györfi  Sándor a kun hagyományok tudatos 
újjáélesztője és ápolója, méltán vívta ki a szakma és a helyi közösség elismerését 
és megbecsülését. 

Györfi  Sándor munkásságát Egri Mária művészettörténész írta és szerkesz-
tette egy impozáns monográfi ába, mely 2007-ben Szolnokon jelent meg. Az 
alábbiakban egy rövid részletet ebből olvashatnak. A kötet a városi könyvtár-
ban megtalálható! 

„Györfi  Sándor három évtizedes alkotói pályája a nyolcvanas évektől törés nél-
kül ível. Minden munkájával lenyűgöz az a mesterségbeli tudás, ahogy uralja az 
anyagot, amilyen könnyedséggel elénk teríti a legkülönbözőbb plasztikai megol-
dásokat. Láthatóan azt csinál az anyaggal amit akar, sem a méret, sem a technika 
nem befolyásolja. Valójában minden az ötleten, a formába kívánkozó gondola-
ton múlik, s alig van olyan elképzelése, amit nem sikerül teljes mértékben meg-
valósítani. Nem ismeri a konvenciót, csak a hagyományt. A szobrászat eszkö-
zeiben ősi technikákat alkalmaz, kézművesként dolgozik minden munkáján, az 
első perctől az utolsóig maga teremt. Szobrászművész, aki az éremtől a kisplasz-
tikáig, a többméteres köztéri munkáig a tér kis és nagy felületét uralni képes. 
A hét és a három dimenzióban egyaránt otthonos. Fő területe a bronz, de a kő 
faragásában is gyakorlott. „A szobor is egy személyiség – írja – igaznak kell len-
nie. Nem elég a formai játék, belülről sugározzon erőt. Ezt csak beleérzéssel lehet 
megcsinálni. Az ember 
személyisége a mintázás 
során a kezéből megy át 
mágikus, megmagyaráz-
hatatlan erővel a szobor-
ba. Az én munkásságom 
ilyen. Képvisel valami-
lyen plasztikai rendet, de 
mindig a belső sugárzás 
eszközeként.”

Munka közben
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Györfi  Sándor 1981-ben az egyik alapítója volt a Mezőtúri Képzőművészeti 
Alkotótelepnek. A művész idén lett 65 éves, az alkotótelep pedig 35 éves jubi-
leumát ünnepelte. E kettős ünnep alkalmából Kovács János írásával – mely a 
Lámpás c. folyóirat 2016/3-as számában is megjelent – köszöntjük a művészt, 
Isten éltesse erőben egészségben! 

Kovács János
Két jeles évforduló 2016-ban

Az idei esztendőben is – a történelmi hagyományokhoz híven –, jeles, épületes 
kulturális események, ünnepségek rendezője Mezőtúr városa, amely az utóbbi 
időkben külsőleg is folyamatosan épül-szépül. Ez az építkezés a lelkekben is fo-
lyik, egyházi, kulturális és művészeti téren egyaránt. És ez így is van jól, hiszen 
a tavalyi nagysikerű „Túri Kalendárium 2016” után a következő kötetben is lesz 
bizony írnivaló bőven.

Két, számomra és a mezőtúri emberek számára fontos évforduló is van 2016-
ban, amelyek szorosan összefüggenek egymással. Az egyik az, hogy a jeles 
Munkácsy-, Mednyánszky-, Szervátiusz- és Magyar Örökség-díjas karcagi szob-
rászművész, Györfi Sándor az idén 65 éves. Művészete országosan ismert, alko-
tómunkája már bőven megérett a Kossuth-díjra. Mezőtúr évtizedek óta egyik 
kedves városa, erősen kötődik hozzá. Egyike volt ugyanis azoknak a művészek-
nek, akik 35 esztendeje, 1981 nyarán megalakították az azóta is jól működő, 
országosan ismert, Mezőtúr kulturális életét nagyban gazdagító Művésztelepet. 
Ez a telep a Körös-folyó egyik festői szépségű holtágában, a Peresi-holtágban, az 
úgynevezett Takács-tanyán van, ahol nyaranta összegyűlnek művészek: festők, 
grafikusok, szobrászok. Anyaországi és határon túli művészek, valamint a nagy-
világon szerte lévő magyar művészek is képviselik itt magukat. De a magyarokon 
kívül mongol, kubai, bolgár, szlovák, belorusz, észt, udmurt és holland alkotók 
is évről-évre megtisztelik, munkáikkal gazdagítják a mezőtúri Művésztelepet.

A Művésztelep 35 éves tevékenységét itt nem akarom nagy részletességgel tag-
lalni, hiszen a mezőtúriak jóvoltából elég gazdag irodalma van már. Eddig két 
kötet is megjelent a Takács-tanyán zajló nyári tevékenységekről, amelyek egyik 
kezdeményezője, lelke, Berczeliné Boldog Mária, aki az első, 1996-ban megje-
lentet szerkesztette is. Valamint hosszú évekig, mint a kultúra lelkes mezőtúri 
munkása, segítette a Művésztelep gyakorlati, technikai ügyeit, a tőle már meg-
szokott szakértelemmel, humorral és szeretettel. Úgy az itt megjelent művészek, 
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mint a Marika életében feledhetetlen nyarak voltak ezek. Amelyek azonban nem 
múltak el nyomtalanul az időben, hiszen az itt készült alkotások egy része a vá-
ros tulajdonába került, Mezőtúr tereit, középületeit díszítik. Számos szép, érté-
kes köztéri szobor, emlékmű született a kultúrabarát város és a képzőművészek 
e szerencsés, több évtizede tartó kapcsolatából. 

A Művésztelep egyik megálmodója, megalkotója és vezetője, Györfi Sándor 
művei mellett megtalálhatók a városban a művészek közül többek között Balogh 
Géza, E. Lakatos Aranka, Borbás Tibor (őt tragikus autóbaleset 1995 nyarán, 
amikor a Művésztelep megnyitó ünnepségére igyekezett), Lóránt János Deme-
ter, Takács Győző, Papi Lajos művei is. S talán még nem is teljes ez a névsor.

A Művésztelep 35 év alatt egyedi intézménnyé vált Mezőtúron. A mezőtúri 
emberek örülnek neki, büszkék rá, szeretik a nyaranta megjelenő képzőmű-
vészeket. S vannak olyan alkalmak is, amikor minden érdeklődő mezőtúri és 

egyéb környékbeli vagy vendég megtekintheti a Takács-tanyát, részt vehet egy-
egy alkotási folyamatban, így például a bronzöntésben, amelynek az ma és itt 
használt technikája, az úgynevezett „viaszveszítéses módszer” szintén a kiváló 
Györfi Sándor nevéhez fűződik. Ő alkalmazta ezt a technikát először 1984-ben, 
a karcagi Györffy István-emlékszobor készítésekor, amely művet Munkácsy-díj-
jal jutalmaztak.

Természetesen, mint emberi életünk minden területén, az elmúlt 35 év alatt 
a Művésztelep működésében is voltak problémák. Anyagi és egyéb nehézségek 

A 35 éves Mezőtúri Képzőművészeti Alkotótelep kiállításának plakátja
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merültek fel itt is, mint a 
magyar közélet és kultú-
ra minden területén álta-
lában. Büszkék lehetünk 
azonban rá, hogy a 35 év 
alatt a város vezetése, va-
lamint a kultúra munkásai 
és a közvélemény is, min-
denkor a lehető legjobban 
és legpozitívabban állt eh-
hez a kérdéshez, mindenki 
mindent megtett, hogy a 
Művésztelep talpon ma-

radjon, éljen, virágozzék, gyarapítsa Mezőtúr amúgy sem csekély kulturális ér-
tékeit. A Művésztelep támogatásában, a mellette való kiállásban szinte fel lehet 
sorolni minden városvezetőt 1981 óta. Így megemlíthetjük itt Papp János ta-
nácselnök, Ádámné dr. Bagdán Piroska, dr. Draskovits Dénes és Herczeg Zsolt 
polgármesterek nevét. De rajtuk kívül sok olyan embert is említhetünk, akik 
munkájukkal segítették a Művésztelep zökkenőmentes tevékenységét. Testületi 
tagok, kulturális dolgozók, tanárok, vállalkozók érezték magukénak a mezőtúri 
kultúra e kimagasló és egyedi értékét. Ők is megérdemlik többen, talán a teljes-
ség igénye nélkül, hogy nevük megemlítésre kerüljön. Dr. Füstös Jenő, Molnár 
Sándorné Katika, Gonda Sándor, dr. Halas Béláné, Herbály Gergely, Jávorcsik 
Sándorné, dr. Krizsán József és felesége, Kissné Mikes Éva, Prokai Gábor mű-
vészettörténész, Szűcs Ferenc, Kádár Edit, Nagy Zoltán, Molnár Zoltán, Móricz 
Béla, Simon Lajos, dr. Patkós István, dr. Vincze Imre, Vida Anna, Magyar Vince, 
Ádámné Csete Gizella, Schneider Mónika, Bordács László, Berczeliné Boldog 
Mária, Ács Antal, Varga Lajos és Patkós Szilveszterné Ilonka. Közülük, sajnos, 
többen már nem élnek, de emlékük, érdemük szíveinkben, valamint a műalko-
tásokban megőrződnek, benne vannak. S remélhetőleg, ez a kis emlékező írás 
is erősíti ezt.

Most pedig vegyük sorba azokat a művészeket, akik a 35 év alatt a Művésztele-
pen megfordultak, alkotásaikkal erősítették, gazdagították azt. Remélem, hogy 
nem marad ki senki. Közülük, sajnos, már többen nincsenek az élők sorában. 
Az egyedülállóan gazdag és nagy névsor a következő: Ágotha Margit, Ásztai 
Csaba, Balás Eszter, Balogh Géza, Borbás Márton, Borbás Tibor, Csikai Már-

A jubileumi kiállításon megjelent érdeklődők
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ta, Monika Dulias (lengyel), Den Barsboldt (mongol), Dudás Gyula (Romá-
nia), Egri Erzsébet, Fazekas Magdolna, Garipov Menszadik (udmurt), Gariela 
Gaparova-Illesova (szlovák), Gáti Gábor, Györfi Sándor, György Borgo Csaba, 
Igor Kitzberger (cseh), Illyés Antal, Jakucs János, Kapócsy Judit, Kis Sándor La-
jos, Király András, Király Vilmos, Kovács Géza (Románia), Ladislav Sabo (szlo-
vák), E. Lakatos Aranka, Evelio Lecour (kubai), Lengyel Károly, Lestyán Goda 
János, Ligeti Erika, Lóránt János Demeter, Lukács Katalin, Laslo Ónodi (Kana-
da), Pjotr Javics Makszovics (ukrán), Meggyes László, Mihály Gábor, Mikulas 
Lovaczky (szlovák), Morelli Edit, Nádas Alexandra, Nagy Gábor, Németh József, 
Novák András, Orr Lajos, Papi Lajos, Papp György, Pázmándi Antal, Péter Ág-
nes, Rékassy Csaba, Rékassy Eszter, Randjarn Saima (észt), Simsay Ildikó, Silva 
Emőke (Szlovákia), Lous Stuijfzand (holland), Szabó Ágnes, Szabó György, Sza-
bó Iván, Székhelyi Edith, Szenteleki Gábor, Szilágyi János, Szily Géza, Szőllősy 
Enikő, Szilágyi Bernadett, Takács Győző, Talamasz Lajos, Tenk László, Ványai 
Magdolna, Váncsa Ildikó, Valintinpavlov Vitanov (bolgár).

A mezőtúri Művésztelep egyik megálmodója, megalkotója és 1983 óta szakmai 
vezetője Györfi Sándor karcagi szobrászművész, a Nagykunság, az Alföld, de az 
egyetemes magyar szobrászat egyik meghatározó nagy alakja. Gazdag és sok-
rétű életművét számtalan kitüntetéssel elismerték, amelyekből itt csupán a leg-
fontosabbakat említjük meg: Munkácsy-díj (1984), Pro Urbe Mezőtúr (1991), 
Jász-Nagykun-Szolnok Megyéért-díj (1993), Karcag Város Díszpolgára (1994), 
Mednyánszky-díj (1998), Tiszteletbeli Nagykun Kapitány (2001), Szervátiusz-
díj (2003), Nagykunságért-díj (2007), Príma-díj, Jász-Nagykun-Szolnok Megye 
(2007), Mezőtúr Város Díszpolgára (2009), Magyar Örökség-díj (2010), Magyar 
Köztársaság Arany Érdemkeresztje (2011).

Györfi Sándor erejét, energiáját, tehetségét, idejét, (olykor saját anyagi erőfor-
rásait) sem kímélve küzdött ezért a Művésztelepért, amely mára e vidék kultú-
rájának, értékeinek meghatározó része, a magyar képzőművészet egyik fontos és 
jelentős végvára. S kapitánya (mint ahogy 2001 óta tiszteletbeli nagykun kapitány 
is) Györfi Sándor, ez az idén 65 éves fiatalember, aki szinte ugyanaz ma is, mint 
akit harmincegynéhány éve megismertem. Az a fiatalos, energikus, zömök, szí-
vós, konok, fekete, göndör hajú, bajuszos, kevés szavú kun, aki alig változott va-
lamit. Csupán megalkotott, megteremtett egy egyedi, hatalmas és impozáns élet-
művet, amelyre minden nagykunsági (és magyar) ember is méltán büszke lehet. 
Hiszen páratlan, egyedi művészi tehetségéhez csak emberi értékei emelkednek 
fel: emberszeretete, szerénysége, munkabírása, jó szándéka és áldozatkészsége.
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Ebben az írásban csupán a mezőtúri alkotásait említem, a teljesség igénye nél-
kül. Ezek ma már hozzátartoznak Mezőtúr városképéhez, az emberek maguké-
nak érzik ezeket a műveket. A legjelentősebb (s talán legrégibb is) az Újvároson 
lévő „Kubikus emlékmű” (1988), amely Györfi Sándor legjobb alkotásai közé 
tartozik. A szobor emléket állít nemcsak a régen nagyszámú mezőtúri kubiku-
soknak, de az egész ország kubikusainak is, akik szinte emberfeletti nehéz mun-
kával építették meg a gátakat, halastavakat, vasúti töltéseket és egyéb létesítmé-
nyeket. A szobor környezete az idők során eléggé elhanyagolódott, ezért a város 
vezetése 2006 nyarán a szobor környékén szép teret alakított ki, Kubikusok tere 
néven, ahol ez év augusztus 20-án a tér ünnepélyes átadása is megtörtént. Itt 
jelen volt természetesen Györfi Sándor, valamint Prokai Gábor művészettörté-
nész. Az újvárosi Hagyományőrző Csoport tagjai felidézték a régi kubikus éle-
tet, megemlékeztek erről az elfeledett mesterségről és tisztelegtek a mezőtúri 
(és egyéb) kubikusok emléke előtt, akiket Jókai Mór így méltatott „Az Osztrák-
Magyar Monarchia írásban és képben” című több kötetes, impozáns munkában: 
„Minden munkás előtt tisztelettel hajtom meg fejem, de a Tisza menti kubiko-
sok előtt levett kalappal haladok végig, mert azok az Isten munkásai.”

1991-ben készült el Mezőtúr főterén a második világháború áldozatainak em-
lékműve, amelynek az elkészítésében részt vettek még Györfi Sándor mellett 
a Művésztelep más tagjai, így E. Lakatos Aranka, Balogh Géza, Borbás Tibor 
szobrászművészek. Ez is a város egyik fontos emlékműve, évről-évre ünnepsé-
gek, megemlékezések és koszorúzások színhelye.

2012. június 16-án az Evangélikus templom melletti téren került felavatásra, 
felszentelésre a Botyánszky János-emlékszobor, az Emberség Napján, amelyen 
2014 óta (már három alkalommal) kiosztásra került egy-egy arra érdemes me-
zőtúri személyiségnek a Botyánszky János-díj. Eddig Ondavay Tibor Balázs 
főesperes, pápai prelátus, Miskolczi Pálné nyugdíjas pedagógus és Magyar Bé-
láné Varró Gizella kapták meg. Ez az emlékmű is Györfi Sándor egyik fontos 
mezőtúri alkotása.

Szintén jelentős mezőtúri munkája Györfi Sándornak a 2006. október 23-án, 
a Városháza előtt felavatott „1956-os forradalom és szabadságharc emlékműve”, 
ahol a városi ünnepségek, koszorúzások, megemlékezések zajlanak évről-évre 
nagy nemzeti ünnepünkön. Nagyon szép még Györfi Sándor törökszentmiklósi 
1956-os emlékműve is.

Mezőtúron, a Kun téren, egy mesterséges magaslaton került elhelyezésre il-
letve felavatásra 2011. október 23-án a „Mezőtúri kunbaba”, egy kun harcost 
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ábrázoló mészkőszobor, amely arra emlékeztet, hogy bár Mezőtúr történelmileg 
nem tartozott a Nagykun kerülethez, de sokan éltek a város területén, valamint 
élénk kapcsolat volt Mezőtúr és a nagykun városok között. Tavasszal, áprilisban 
itt kerül sor a Kun Emléknap megtartására, amelyen általában Györfi Sándor is 
jelen van.

A teljesség igénye nélkül megemlíthetjük még Györfi Sándor alkotásai közül a 
Gál Ferenc Főiskolán lévő Kaán Károly-mellszobrát, a Kossuth Lajos Általános 
Iskolában lévő Kossuth-mellszobrot, a Teleki Blanka Gimnáziumban lévő Teleki 
Blanka portré domborművet, a Fejes Imre- és Bárdos Lajos-domborművet, a 
Tiszti Kaszinó udvarán lévő női szobrot, valamint a gyönyörű köztéri „Flóra-
szobrot”.

Ebből is láthatjuk, hogy azért jócskán kötődik Györfi Sándor Mezőtúrhoz és 
szereti a mezőtúri embereket. Bár még ezen kívül két helyen is vezet művész-
telepet: A Nyíregyháza-Sóstói alkotótelepet, valamint a horvátországi Lendván 
lévő művésztelepet. Több műalkotása van a határainkon kívül is, így Erdélyben 
a Boldogasszony-szobor, Kassán a Rákóczi-szobor, a délvidéki Pacséron egy 
„Kunbaba” (2006 nyarán avatták fel), Törökbecsén egy Leiningen_Westernburg-
mellszobor (Mezőtúr város és a művész ajándéka). De három szobra van Török-
országban is, egy Zrínyi Ilona- és Mikes Kelemen-relief, valamint egy Guyon 
Richárd-mellszobor.

Végül a saját gondolataimból, emlékeimből idézek néhány mondat erejéig. Is-
ten nagy ajándékának tartom, hogy évtizedek óta jó ismeretségbe vagyok Györfi 
Sándorral, akit tisztelek, szeretek és sokat adok a véleményére. Örülök, hogy 
többször megtisztelt a társaságával, meghívott a műtermébe, megosztotta velem 
terveit, gondolatait. Számtalan ünnepségen voltunk együtt, sokszor jót beszél-
gettünk. Nagyon szeretem, becsülöm az alkotásait, s büszke vagyok rá, hogy a 
mi vidékünk ilyen nagy művészt adott a nemzetnek. Több írásom foglalkozott 
már áldásos tevékenységével, s remélem, hogy még fog is. 

A végén sok szeretettel köszöntöm a 65 éves Györfi Sándort, s az Isten további 
bőséges áldását kérem az életére és munkásságára. S természetesen a Művészte-
lepre és a mezőtúri emberekre is, hiszen a művész és a város kapcsolata immár 
megbonthatatlan és örök. Isten segítségével bőven gyümölcsözzön még a jövő-
ben is, mindannyiunk örömére, kultúránk hasznára.
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dr. Tolnay Gábor
Öcsöd, 1931

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2010

Gabi bácsi több mint negyven éve él Mezőtúron a „Lor-
dok házában” . A Kossuth téri emeletes világ magaslatai-
ból is szerves kapcsolatot őriz a földdel, igaz nem kapával 
művelve azt, hanem agrártörténészként. Életműve fóku-
szában a XX. század első felének agrártörténete, a Nagy-
atádi-féle földreform és annak megvalósítása áll. Évek óta 
tanulmányozza és feldolgozza a gyümölcsnemesítő Be-
reczki Máté életművét, benne a mezőtúri Dörgő Dániellel 
folytatott szakmai levelezését. Ebből állapította meg, hogy 

a két ember kapcsolatának köszönhetően 1850 és 1895 között robbanásszerűen 
honosodott meg a kertészeti kultúra Mezőtúron. Mezőtúr város önkormányzata 
2010-ben díszpolgári címet adományozott részére, elismerve ezzel a kiemelke-
dő színvonalú tudományos életutat, a városi múzeum új helyre költöztetése so-
rán kifejtett tevékenységét.

Januárban lesz 85 éves, de napjainkban is aktív szellemi életet él. Könyvtár- és 
dolgozószobájának falait több ezer kötet tudományos irodalommal bélelte ki, 
melyek között jelentős számú az általa írt vagy szerkesztett könyv. 

A barátságos otthont feleségével, Margitkával rendezték be, aki már 2008 óta 
nincs közöttünk, de a fi nom tárgyak, textilek, a pedáns rend, az elhalkuló szavak 
most is idézik emlékét. 54 évet életek együtt. Ez a beszélgetés 2015-ben történt.

 
Arra kértem Gabi bácsit, meséljen a gyermekkoráról, ifj úságáról.
 
- 1931. január 18-án születtem Öcsödön. Elég rossz származásúnak számítottam, 

hiszen az édesapámtól örökölt 45 kat. hold föld miatt „kulák-származásúnak” 
számítottam, amit még tetézett az is, hogy édesanyám, – Golián Ilona – akkor 
„népnyúzó-nak” nevezett főjegyző lánya volt. Ráadásul alig hagytam el a két éves 
kort, amikor édesapám, – Tolnay Antal Gábor – fi atalon meghalt. Kemény sors 
méretett anyámra, de nem adta fel. Szervezte, irányította az apai örökségemmel 
együtt járó tennivalókat. Szigorú volt magával, a környezetével és természetesen 
velem is. Rendszerint csak Tolnaynak szólított. Elemi iskoláimat helyben végez-
tem, majd a szarvasi gimnáziumban érettségiztem. Akkor vezették be a tanító-



- 117 -

Díszpolgárok

képzésben a gyakorló évet, amit letöltve képesítőztünk és ált. isk. tanítók lettünk.
Már a gyakorló évet tanyasi iskolában töltöttem és az alsó tagozatban szerzett 

„gyakorlat” után képesítőztem és kaptam diplomát. Közben lemondtam a föl-
demről, majd pár hónap után államosították még a házunkat is.

Meg kell említenem, hogy kaptam a sorstól egy igen nagy ajándékot. Dr. Hanzó 
Lajos történelem-földrajz szakos tanárunk már 1942 óta fi gyelemmel kísérte ta-
nulmányaimat, szinte pótapámként és mentoromként fi gyelt rám, még tanító-
ként is fi gyelemmel kísérte pályámat. A múlt évben – 2014-ben – november 
21-én volt 50 éve, hogy fi atalon elhunyt. 1955-ben Kossuth-díjat kapott. Úgy 
gondolom, hogy az ő hatása is közrejátszott abban, hogy agrártörténész lettem.

Első munkahelyemül az öcsödi bábockai tanyai iskola szolgált. A boldogság 
nem tartott sokáig, ugyanis 1952. július 18-án be kellett vonulnom Miskolc-
ra, munkaszolgálatra, ami el is tartott 1954. október 7-ig. Ahogy hazakerültem 
konstatáltam, hogy hat fi atal pályatársammal bővült az öcsödi általános iskola 
tantestülete. Köztük egy csinos, nagyon kedves, megnyerő tanítónővel, Varga 
Margitkával. Ő lett a feleségem, mindenben hűséges társam, gyermekeim anyja, 
1955 júliusában házasodtunk össze. Két fi unk született Gábor (1956) és Ferenc 
(1958), ők is itt élnek Mezőtúron.

 
- Mikor kerültek Mezőtúrra?
- Óh, attól még messze vagyunk! Összesen 13 évig voltam tanyai tanító. Nagyon 

szerettük a kinti életet, a természet közelségét, a szófogadó és szorgalmas tanyasi 
gyerekeket, a tiszteletet adó, ragaszkodó szülőket. De nem bírtam magammal, 
tanulni akartam és 1957-ben beadtam a jelentkezésemet a budapesti ELTE ma-
gyar-történelem szakára. Nagyon szerettem az egyetemi éveket a sok-sok ne-
hézség ellenére, hiszen eljutni sem volt egyszerű feladat. Summa summárum: 
1963-ban diplomáztam és a 111 vizsgám négyesen felüli átlaggal összegezhető. 
Büszke vagyok arra, hogy Szabad György azt írta a leckekönyvembe: igen jeles! 
Hívott is a tanszékre maga mellé, de amikor otthon feltettem a nagy kérdést, 
Margitka nemet mondott. Sohasem bántam meg, hogy tiszteletben tartottam a 
kérését! Akkor már egy éve a falusi iskolában igazgatóhelyettesként dolgoztam, 
a következő tanévben pedig a gimnáziumi tagozat vezetését bízták rám, amit 
közel tíz éven át láttam el.

No és 1973-ban járunk, amikor is könyvtárvezetőnek pályáztam a mezőtúri Fő-
iskolára. Örömmel vállaltam el, augusztus 15-én dátumozták a kinevezési okmá-
nyomat. Margitka pedig a Rákóczi úti iskolába került tanítónak, majd rövidesen a 
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Városi Művelődési Osztályra került tanfelügyelőnek. Szerettem a főiskolás éveket, 
a könyvek birodalmát és főleg a tanítást. De volt egy tévedésem, elvállaltam az 
igazgatói hivatal vezetését, pedig tudtam, hogy nem való vagyok hivatalnoknak. 
Amint lehetett át is mentem a Dózsa Gimnáziumba, 1978-ban Györfi né Katika, 
az iskola 40.000 kötetes könyvtárának rendbe tételét bízta rám, ahol a könyvtá-
ri ismeretek mellett nagy hasznát vettem az előző években szerzett gyakorlatnak 
is. Taníthattam is, nagyon szép évek voltak. Itt lettem nyugalmazott 1990-ben, 
de végül is egy napot sem pihentem. A rendszerváltáskor indult el a kárpótlás, 
a „felszabaduláskor” államosított területetekből a jogszabály által meghatározott 
módot lehetett visszaigényelni földeket. Ennek a lebonyolítására hozták létre a 
Megyei Kárpótlási Hivatalt, itt dolgoztam már nyugalmazottként 1991-94 között.

- Úgy emlékszem ezután következett a múzeum, melyhez engem is sok szemé-
lyes emlék köt. A nyolcvanas évek elején éppen gazdasági vezetőként dolgoztam a 
Művelődési Központban, mi leltároztuk be azt a kerámiagyűjteményt, amely az-
után alapját képezte majd a múzeumnak. Az első kétszázötven darab leltározása 
számunkra is élményt jelentett. Ezt követőn szerveztük a fazekas alkotótáborokat, 
aktívan vettünk részt az ország első fazekas múzeumának létrehozásában, akkor 
még a Zsinagóga melletti épületben. Az avatás 1983 október 7-én történt, az első 
igazgató, Nagy Molnár Miklós a debreceni egyetemről kikerülve érkezett hozzánk. 
Sokat segítettünk a honosodásában. Azután ’94-ben, Bellon Tibor igazgató halála 
után, átkerült a karcagi Györfi  István Múzeumba. S ekkor jött egy lelkes ifj ú hat-
vanas, dr. Tolnay Gábor személyében, aki ekkor már a történelemtudományok 
kandidátusa volt. Könnyen megnyerhető volt erre a szép feladatra?

- Igen, igen! Mindennap bejártam Szolnokra a Kárpótlási Hivatalba, s egy al-
kalommal itt keresett meg Tálas Laci barátom, aki a megyei múzeumot irányí-
totta. Elmondta, hogy igazgatót keresnek a Túri Fazekas Múzeum élére, beval-
lotta, hogy az igazgatáson túl a tudományos fokozatom is sokat jelent a múzeum 
akkreditációs megítélésében. Boldogan elvállaltam! Rövidesen még a Megyei 
Múzeumi Szervezet tudományos titkári feladatát is megkaptam, nagy lelkese-
déssel dolgoztam az új feladatkörökben.

- Gabi bácsi ma is számos civil szervezet tagja, a Honismeret című folyóirat 
szerkesztőbizottságában is 18 éven keresztül tevékenykedett. 

Több mint száz tudományos publikációja mellett főszerkesztője a megyénk 
történetének kutatásában hiánypótló Documentatio Historica című forrásköz-
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lő sorozatnak, mely sorozat folyamatosan, napjainkban is készül. Ebben a so-
rozatban kiadásra került a mezőtúri oklevelek két kötete is. Egyik legfontosabb 
publikációja, tudományos kutatásai összegzésének a 2004-ben megjelent Föld, 
ember, törvény című agrártörténeti munkája számít.

- Az 1990-es években igen, mert nagyon sokan írtak a Nagyatádi-féle föld-
reform történetéről, de egyetlen munka sem foglalkozott azzal, hogy egy-egy 
helységben valójában mekkora területű földet osztottak ki. A gyulai levéltárban 
a 142. helység levéltári anyagát átkutatva találtam meg az első olyan helységet, 
amely a reform teljes iratanyagát tartalmazza. Ez volt Dévaványa. Ennek tüzetes 
leírása ezért lett modellértékű a magyar agrártörténelemben.

A Documentatio Historica sorozatban jelent meg még egy „unikumként” 
kezelehető forrásgyűjteményem. A „Dél-alföldi haszonbérleti szerződések” 
című forrásgyűjtemény és bevezető tanulmány azért nevezetes, mert ez az első 
olyan nyomtatásban megjelent kötet, amely haszonbérleti szerződéseket közöl.

- Feltételezem, hogy most sem pihen. Jól gondolom?
- Igen, jól gondolja. Immár 16. esztendeje foglalkozom Bereczki Máté 19. századi 

pomológus és Dörgő Dániel (1831-1891) mezőtúri földbirtokos levelezésével. En-
nek eddig 938 levelét találtam meg. Ezt „betűhű” másolatban számítógépre vittem 
és jegyzetekkel láttam el. A Magyar Mezőgazdasági Múzeum egyik munkatársa – 
Takáts Rózsa – szegődött társamként ennek INTRNETRE vitelében. Hogy tájéko-
zódni tudjon ennek méretéről: mintegy 3500 gépelt oldalról van szó. Ezt hét kötet-
ben visszük fel az internetre, öt kötet már olvasható a szolnoki „Verseghy Ferenc 
Elektronikus Könyvtár” oldalain. (A gép keresőjébe ezt kell beütni, megjelenik a 
„Belépés”, arra rákattintva már meg is nyílt a könyvtár. A jobb felső részben lévő 
keresőbe kell beütni „Bereczki Máté és Dörgő Dániel levelezése” + a kötetszám. 
Türelmesen várni kell a betöltődésig és máris olvasható a keresett kötet.)

Munka közben arra gondoltunk, hogy nem lenne baj, ha a 19. századi gyü-
mölcskertész Bereczki tudományos jelentőségét, gyakorlati munkájának értékét 
a jelenleg élő legjelentősebb tudósok egy-egy tanulmányban ismertetnék is. Így 
került azután kiadásra a különböző kötetekben Nagy Tóth Ferenc akadémikus, 
Ambrus Lajos, Andrásfalvy Bertalan, Csoma Zsigmond, Geday Gusztáv, Nagy 
Zsolt, Surányi Dezsó, Szini Zsolt, Tóth Magdolna (pomológusok), Kárpáti Ele-
mérné (néprajz, Dörgő Dániel), Pelczéder Katalin (nyelvészet) Takáts Rózsa 
(korabeli szakirodalom), Szabó Ferenc, Tolnay Gábor (agrártörténet) egy-két 
dolgozatának elhelyezésére. Így nőtt meg még ezer oldallal a levélgyűjtemény 
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terjedelme. Meg kell jegyeznem, hogy Kárpáti Elemérné nagyon jó dolgozatot 
írt Dörgő Dánielről és Mezőtúrról, ami már olvasható az INTERNETEN.

Közben írtam egy dolgozatot „Mezőtúr és Szarvas villamosítása” címmel (180 
oldal) a Mezőtúri Füzetekbe szántam. Talán a részletekben lehozza a LÁMPÁS. 
Érdekessége, hogy olyan eldugott helyen találtam meg a gyulai levéltárban, hogy 
talán soha nem került volna elő, ha véletlenül nem találom meg. Azért is fontos, 
mert olyan adatok vannak benne, ami a mezőtúri levéltár elégésével megsemmi-
sült. A mezőtúri és a szarvasi polgármesterek közösen is kiadhatnák.

Tolnay Gábor senior kutató, de alkotó kedve semmit sem csökkent az idők fo-
lyamán, napjainkban is el-el jár még levéltárakba, szakmai találkozókra. Lépést 
tart a kor technikájával, mindennaposan használja a számítógépet, az internetes 
adatbázisokat.

Feleségével együtt meghatározó egyéniségei voltak Mezőtúr pedagógus társa-
dalmának, évtizedeken keresztül generációk tanultak tőlük az iskolákban. Min-
dig a legkedvesebb, legemberségesebb tanárok között tartották számon őket. 
Főbb díjai: 1994 Csete Balázs díj, 1999 Bél Mátyás díj, 2000 Jász-Nagykun-Szol-
nok Megyéért Nagydíj, Bugát Pál díj (2001). Mezőtúr város (2010) és Öcsöd 
nagyközség (2000) díszpolgára, címzetes főiskolai tanár (2000).

Beszélgetésünk végén örömmel mesél három dédunokájáról, majd útra kelünk 
a Suzukijával, én hazamegyek, Ő pedig Ferenc fi ához, aki rendszeresen meleg 
ebéddel várja.

Berczeliné Boldog Mária

dr. Tolnay Gábor feleségével Tolnay-Tóth Vince
dr. Tolnay Gábor unokája
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Dr. Tolnay Gábor legfontosabb művei:
 • A parasztság történetének kutatási módszertana a Horthy-korszakban (1972)
 • A Nagyatádi-féle földreform végrehajtása Öcsödön az 1920-as években (1975)
 • Az 1920-as évek földreformja Szolnok megyében (1987)
 • Agrárszövetkezeti mintakörzet terve Békés vármegyében 1935-ben (1990)
 • A helyi mezőgazdasági önkormányzat működési feltételei a két világhábo-

rú között (1990)
 • A Nagyatádi-féle földreform és az 1935. évi mezőgazdasági statisztika (1990)
 • Szántóföldi növénytermesztés Jász-Nagykun-Szolnok vármegyében a két 

világháború között (1990)
 • A Nagyatádi-féle földreform végrehajtásának néhány sajátossága (1991)
 • A Nagyatádi-féle földreform végrehajtása Túrkevén (1992)
 • Jász-Nagykun-Szolnok vármegye mezőgazdaságának egyes kérdései 

1920-1944 között (1994)
 • Epizódok a Nagyatádi-féle földreform jászsági végrehajtása történetéből (1995)
 • A Nagyatádi-féle földreform és a gazdasági cselédek ügye (1995)
 • A tószegi Hitelszövetkezet működése 1929 és 1941 között (1996)
 • Öcsöd 1848/1849-ben (1998)
 • A mezőgazdaság helyi érdekvédelme a két világháború között (1999)
 • Vita – legelőügyben – Dévaványa és Túrkeve között (1999)
 • Az 1915.évi árvíz Dévaványa térségében (2002)
 • Dévaványa mezőgazdasága a XX. század első felében (2001)
 • Néhány kataszteri fogalom agrártörténeti vonatkozása (2002)
 • „Dévaványa köztársaság” (2000)
 • Kossuth és a reformkori agrárkérdések (2002)
 • Kossuth és a reformkori agrárkérdések (2002)
 • Az 1853. évi úrbéri pátens (2003)

Három Gábor és a mama
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Dr. Papp Róza
Mezőtúr, 1952

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2011

Részlet Dr. Papp Róza 2011-es Díszpolgári felterjesztéséből:
„Már középiskolásként, mint a Teleki Blanka Gimnázium tanulója hírnevet 

szerzett Mezőtúrnak. A Szegedi Orvostudományi Egyetemen évfolyamelső. Az 
Egyetem elvégzését követően a Mezőtúri Kórházban dolgozik különböző be-

osztásokban. Állandóan képezte ma-
gát, megszerezve a belgyógyászati és 
diabetológiai szakvizsgát.

A Szociális Otthonban évekig nagy 
türelemmel gyógyította az idős embe-
reket. A belgyógyászati osztályon és 
szakrendelőben sok-sok ezer ember 
fordult hozzá bizalommal. Munkáját 
nagy odaadással, de szerénységgel, 
sok mosollyal és nyugtató szavakkal 
végezte. Megalakította a Cukor Klu-

bot. Éveken keresztül közérthető ismeretterjesztő előadásait örömmel hallgat-
tuk. Mezőtúr lakossága, fi atalok és idősebbek egyaránt tisztelettel és szeretettel 
gondolnak rá.

Mivel az országban a jó orvosok sem erkölcsileg, sem anyagilag nincsenek 
megbecsülve, legyen Mezőtúr kivétel. Azt az orvosát, aki egész életén át hű ma-
radt szülővárosához, így is ismerje el. Mivel kedves Főorvos Asszony, úgy tud-
juk, rövidesen nyugdíjba vonul, nagyon sokan úgy gondoljuk, hogy városunk e 
magas kitüntetése méltó kézbe kerülne.”

Arra kértem Rózsikát, hogy válaszoljon néhány kérdésre! 

- Első emlékem rólad a PIK-NIK klubhoz kapcsolódik - a ’70-es években a vá-
rosi könyvtárban működött - , akkor hallottalak verset mondani először. Ma is 
emlékszem rá, Garai Gábor: Bizalom című versét szavaltad, szelíd, megkapó 
méltósággal, felejthetetlenül. A Teleki centenáriumi ünnepségén is hallhattuk 
Tőled ezt a költeményt. Ma is eleven kapcsolatban vagy a gimnáziummal. Mi-
lyen volt telekisnek lenni, milyen útravalót kaptál? 

Papp Rózsika a Díszpolgári oklevéllel
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- A Telekiben szigorú, jól felkészült, lelkiismeretes tanáraim voltak. Öröm volt 
ebbe a gimnáziumba járni. Tartást, fegyelmezettséget, a rendszeres munka sze-
retetét és igényességet kaptunk útravalóul.

- Negyven éves egyetemi évfolyam találkozóra készülsz. Mikor határoztad el, 
hogy orvos leszel? Mesélj az egyetemi évekről! 

- Negyedik általános iskolás korom óta orvos akartam lenn, olyan sokszor 
segített rajtam kisgyermekként Váradi Mária doktor néni, hogy Ő lett a 
példaképem. Az Egyetemi évek alatt összetartó, személyes kapcsolatunkat mai 
napig ápoló és fenntartó csoportunk volt. A nagyon komoly, intenzív tanulás 
és vizsgák között mozi, színházlátogatás és határon belüli számos kirándulás is 
szerepelt.

- Köztársasági ösztöndíjas voltál az egyetemen, ami csak a legkiválóbbaknak 
járt. Bizonyára benn maradhattál volna kutatónak, tanársegédnek és bizonyá-
ra bármelyik nagyváros kórházában szívesen fogadtak volna. Egyértelmű volt, 
hogy Mezőtúrt választod? Milyen volt pályád kezdetén a városi kórház? Kik 
voltak a kollégáid? 

- Végzés után eredeti elképzelésem az volt, hogy patológiai majd sebészeti szak-
vizsgát teszek, bár marasztaltak, hogy maradjak bent az egyetemen. Azonban 
1976-ban hat üres belgyógyászati státusz volt Mezőtúron így az osztályvezető 
főorvos- dr. Antal Imre- ,addig győzködött míg ide is beadtam a pályázatomat. 
(a Hetényi Kórház patológiai osztályán már akkora biztosítva volt az állásom.)

Végülis nagyon örültem, hogy hazakerültem. Jó kollegiális légkör volt, a kór-
háznak jó híre volt, nagyon sokan még területen kívülről is jöttek betegek.

A belgyógyászati osztályon belül dr. Erdősi Katalin, dr. Bodó Zsolt és dr. 
Abaházy Attila voltak a kezdeti években a munkatársak, de dolgoztam közvetle-
nül Szentes dr., Tálas dr., Simon dr., Donkó doktornővel is.

Kimagasló szaktudású főorvosi kar volt a kórházban Antal Imre belgyógyász, 
Molnár Sándor gyermekgyógyász, Kabdebó Ottó szülész-nőgyógyász, Farkas 
Attila radiológus főorvos, valamint Papp Sándor sebész főorvos és kórházigaz-
gató személyében.

Mindennaposak voltak a röntgenben az összorvosi konzíliumok, melyekből 
rengeteg gyakorlati tapasztalatot lehetett szerezni.
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- Vannak bizalmi szakmák, hivatások. Az orvosunkra rábízzuk magunkat, 
az egészségünket. Feltétel nélkül szeretnénk hinni tudásában, jó szándékában, 
odaadásában. Papp Rózsika ilyen orvos, akihez mindenek fölött ragaszkodnak 
betegei. Szeretik alaposságát, türelmét, érdeklődését és tisztelik tudását, ember-
ségét, szerénységét. A belgyógyászat a szakterülete, de azon belül is kiemelten 
foglalkozik a cukorbeteg gondozással. A nyugdíj mellett is számíthatnak még 
rád a páciensek? 

- Nyugdíj mellett heti 1 napot dolgozom, diabetológiai járóbeteg szakrendelésen.

- Férjed, Török István is gyógyító, a növényvédelem orvosa. „Életem utazások-
kal” címmel megírta a Török család történetét, saját pályafutását. A kötet kis 
példányszámban, magán kiadásban jelent meg, a városi könyvtárban is meg-
található, nagyon sokan olvasták el az elmúlt évben. A kötetben végig érződik a 
család iránti nagyfokú szeretet, ez biztos, hogy közös bennetek. Kérlek, mutasd 
be a családotokat! 

- Férjem Török István növényvédő szakmér-
nök, nyugdíj mellett is gyakorolja a szakmáját 
valamint aktívan kertészkedik. 37 éve házasok 
vagyunk.

Eszter lányunk közgazdászként végzett az 
egyetemen a pénzügyi főiskolát követően.

Rózsa lányunk is közgazdászként végzett kül-
gazdasági szakon a gazdálkodási főiskolát kö-
vetően.

2013-ban férjhez ment Ábrahám Zoltánhoz, 
jelenleg fél éves kisfi ával gyesen van.

Egy húgom van, aki óvónőként dolgozik vég-
zése óta a Kiss János úti óvodában.

Férje kertészmérnök, a férjem öccse.

- Mit jelentenek számodra a versek, az irodalom?! Milyen köteteket vinnél ma-
gaddal arra a bizonyos lakatlan szigetre? 

 - A vers egész életemben meghatározó volt. Középiskolában végig tagja voltam 
az irodalmi színpadnak, mely mind a 4 évben az egri diáknapokról aranyérem-
mel tért haza. Emellett a győri Kazinczy Gimnáziumban rendezett szépkiejtési 
versenyen két alkalommal Kazinczy érmet kaptam.

Papp Rózsika és családja
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A klasszikus nagy magyar költők, írók mellett nagyon szerettem Garai Gábor 
és Bella István verseit is.

„A lakatlan szigetre” szívderítőnek Astrid Lindgren: Britta kiönti szívét valamint 
Janikovszky Éva köteteit vinném. A József Attila és Ady Endre összes költeményei 
mellett Radnóti Miklós, Weöres Sándor, Zelk Zoltán, Németh László köteteit va-
lamint a férjem által írt „Életem utazásokkal” könyvet vinném magammal.

Berczeliné Boldog Mária
*  *  *

Garai Gábor: Bizalom
S ha százszor is becsapnak és ezerszer
csalódom abban, kinek szívemet,
mint álmából a rózsát, kitakartam,
s ha épp az árul el, kit életemmel
fedeztem én,
s ha tulajdon fi am
tagad meg,
s ha nem harminc ezüstért,
de egy rongy garasért adnak el engem
barátaim,
s ha megcsal a reménység,
s ha kudarcaim térdre kényszerítenek
és elátkozom már, hogy megszülettem,
s ha csak a bosszút hízlalja a hála
híveimben,
s ha rágalom kerít be,-
akkor se mondom,hogy nem érdemes!

Akkor se mondom, hogy nem érdemes
hinni az emberben, akkor se mondom,
hogy megélek magam is, néptelen 
magányban, mert irgalmatlan az
élet.-

De csöndes szóval eltűnődve mondom:
bizalmam sarkig kitárt kapu,
nem verhet rá lakatot a gyanú;
ki-bejár rajta bárki szabadon.

Egy besurrant csaló tiszteletére
nem állítok őrséget tíz igaznak!
Kit tegnap itt gyöngeség bemocskolt,
megtisztálkodva ma betérhet újból;
ki kétélű késsel jött ide ma,
köszönthet holnap tiszta öleléssel!

Nem, nem a langy irgalmat hirdetem.
Nem hirdetek bocsánatot a rossznak,
kegyelmet a hazugnak,
nem tudok
mentséget a könnyes képmutatásra,
s az öngyilkos szenvelgést gyűlölöm,
akár a nyers önzés orvtámadását.

De hirdetem, hogy bűneink mulandók!
Mint a mammut és az ősgyík, a múltba
porlad a gyűlölet és a gyanakvás;
dühünk lehűl,
csak szerelmünk örök.

S halandó gyarlóságai között
csupán maga az ember halhatatlan.
Kérlelhetetlen gyötrelmei ellen
irgalmas vára bizalomból épül;
s az önmagával vívott küzdelemben
csak jósága szolgálhat menedékül.
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Tóth Boldizsárné Boldog Terézia
Mezőtúr, 1939 

Mezőtúr Város Díszpolgára - 2016

„Porszem vagy, egy villanás az életed. Élj úgy, hogy a porszem 
kivirágozzék, a villanás fényt sugározzon a lelkekbe, adj teret 
más, sok millió porszem kiteljesedésének is! Jutalmad az örök 
élet…” ezzel a nemes és nagy életbölcsességről tanúskodó egyé-
ni hitvallással zárul Tóth Boldizsárné utolsó könyve – Sorsok 
és tragédiák címmel – , mely 2009-ben gyönyörű karácsonyi 
ajándékként kerülhetett városunk szimbolikus fenyőfája alá.

A Toldy Ferenc díjas Tóth Boldizsárné az egyik legtermékenyebb írója a Nagy-
kunság-vidéknek, de Mezőtúr városnak mindenképpen. Az utóbbi másfél év-
tizedben 10 művel gyarapította a magyar társadalom- és kultúrtörténetet. Va-
lamennyi írása mélyen szántó, mélységesen emberi szociográfi ai dokumentum 
kötet. Olyan értékfeltáró, értékközvetítő írások, amelyek ebben az értékeket 
könnyen veszni hagyó világunkban fontos fi gyelmeztetések. 

A nyugdíjas biológia-földrajz szakos középiskolai tanárnő – a mezőtúri Tele-
ki Blanka Gimnázium egykor diákjaként, majd négy évtizeden át tanáraként 
– csak addig hagyta el szülőföldjét, amíg Budapesten diplomát szerzett. Azután 
visszatért szülővárosába, mert visszahívta a felnevelő szülőtáj. A szántóföldek, 
az egykori tanyavilág gyermekének vallja magát. Negyedszázadot töltött el ta-
nyán, s ebből a legfogékonyabb gyermek- és ifj ú éveket. Itt formálódott jelleme.

„Elődeim tősgyökeres földművelő emberek voltak. Én 1939. július 27-én szü-
lettem a túri tanyavilág, Póiszík területén, s ott nőttem fel a gondosan művelt 
szántóföldek világában. …A szőkén hullámzó búzatáblák, a kék búzavirág, a 
napfeljötte és a naplemente, esti tücsökzene, tavaszi pacsirtadal, nyári zivatar 
és téli hópelyhek…e földi világ minden szépsége, de küzdelme, keserűsége is 
írásaim ihletői.” – meséli Terike. 

A gyermekkori útravaló ma is benne él: alkotni, segítséget nyújtani, a kitűzött 
célt soha fel nem adni, megbecsülni elődeinket, értékeinket, s megmenteni azo-
kat az utókor számára. Megannyi újságcikk, tanulmány és tíz kötetének témája 
Mezőtúrhoz kapcsolódik. A tanyasi iskolák történetéről, életéről teljes körű ké-
pet kaphatunk a Pacsirtadal trilógiából. Ezeket a műveit országszerte kutatási 
forrásként és hivatkozásként használják, hiszen az oktatásügy egy fontos korsza-
káról és területéről nyújt átfogó számadást. 
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Könyvei által nagyon sok mezőtúri család életébe, sorsába nyerhetünk bete-
kintést. Igazi össznépi együttműködéssel készültek el ezek a kötetetek, remek 
szerkesztéssel, gazdag fotódokumentációval. Megírta a mezőtúri cserkész élet, 
a csugari kistemplom valamint Mezőhék nagyközség történetét majd az első és 
a második világháború mezőtúri áldozatainak, eseményeinek szentelt egy-egy 
kötetet (A pokol tornáca és a Sorsok és tragédiák címmel). 

Gimnáziumi magyar tanára lett a férje. Ma már csak két fi ával osztja meg ott-
honát, ereje olykor meggyengül, de lelkesedése szülőhelye iránt – ennek ellenére 
is - lankadatlan. Helytörténetünk aranytollas mecénása ő, aki méltán érdeme-
sült városunk legrangosabb elismerésére is. 

Berczeliné Boldog Mária
Tóth Boldizsárné korábbi kötetei:
• 1994: Dr. Homoki Nagy István
• 1998: Pacsirtadal (Vallomások egy tanyasi iskoláról)
• 2000: A pacsirta újra szól (Mezőtúr tanyasi iskoláiról)
• 2000: Cserkészliliom
• 2003: Héki barázdák (Mezőhék története)
• 2001: Amiről a pacsirta énekelt
• 2004: Áldás és kárhozat (A csugari templom története)
• 2006: Tücsökzene (Családregény)
• 2007: A pokol tornácán (Az I. világháború mezőtúri vonatkozásai)
• 2010: Sorsok és tragédiák (A II. világháború mezőtúri vonatkozásai)

Bihari Kamilla kompozíció - (Badár pályázat 2015 - különdíj)
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R észlet a Mezőtúr és Vidéke c. újság 2006. július7-i számából: 

Tücsökzene
„Tudom, semmi, de semmi közötök Hozzám, butuska tücskök a fű között,
 Mégis jólesik azt képzelni, hogy Mikor, így este, ablakot nyitok,
 Nekem üzentek, sok hú. kis barát, Lelkendezve, hogy csak szép a világ,-,,

(Szabó Lőrinc: Tücsökzene -r-)

Milyen szerencsés az a város, mely gazdag irodalmi, művészeti értékekkel bír. 
Milyen szerencsés az a város, amely az országos könyvünnepen helyi szerző, 
frissen megjelent kötetével büszkélkedhet. Mezőtúr szerencsés, hiszen az idén 
Tóth Boldizsárné (Boldog Terézia Ibolya) hetedik kötetét köszönthetjük. A hi-
hetetlenül népszerű Pacsirtadal trilógiáját ez évben stílusosan a TÜCSÖKZENE 
követte.

Milyen összetett folyamat egy könyv megírása: az álom megszületése; az anyag 
gyűjtögetése sok-sok beszélgetéssel, kutatással; a gondolatok kiérlelése, felvál-
lalása; de talán a legnehezebb és egyben a legszebb pillanat a kész kötet elen-
gedése, útrabocsájtása -, hogy azután a „mű” megjárja a maga útját, betöltse 
küldetését az olvasóknál.

Küllemében is gyönyörű Terike új könyve, a borítóról a mezőtúri Virág László 
festménye mosolyog ránk. A 280 oldalas családregény folyama pedig magával 
ragadó. Éltető szeretettel íródott minden sora. Kicsit személyes ajándékomnak 
is tekintem ezt a kötetet. Elsősorban nem a távoli rokonság miatt, hanem azért, 
mert gyermekkorom egy időszakában én is tanyán nevelkedtem, s most ebben 
a kötetben

Terike által - visszakapom azoknak az éveknek az örömét, megnyugtató, kelle-
mes hangulatát, újraélem minden fájdalmát

Szavak...elaltatott érzéseket föl- ébresztő, elfelejtett szavak, szinte minden olda-
lon! Mennyi mindent tud az életről ez a szelíd, halk szavú, mindannyiunk által 
tisztelt asszony, s milyen lelki fi nomsággal osztja meg ezt velünk!

„Apai ági őseim, a Boldog család története ez, ám azon jóval túl mutat. Apai 
nagyanyám, Boldog Mihályné Lázi Rozália életén keresztül mutatom be ősei-
met, a rokonokat, barátokat, ismerősöket. A történetben egy parasztcsalád küz-
delmes, de tragédiáival is szép életét ismerhetjük meg. Láthatjuk majd, hogy a 
korán árván maradt Rozika miképp nő fel szolgálólányként fi nom lelkű, jóságos 
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asszonnyá, s hogyan emelkedik túl a nehézségeken. Fájdalmaiban Istenhez és a 
természethez menekül. Isten vigaszt ad, a természet szépségei és hangjai, a tü-
csökzene pedig lecsillapítják háborgó lelkét....” olvashatjuk a szerző előszavában.

A regényben korrajzot is kapunk Mezőtúrról, elsősorban a túri tanyavilágról. 
A regényt történelmi, néprajzi, szociográfi ai, szociológiai, politikai, gazdasági, 
vallási elemek szövik át, sok érdekes történettel, népi hagyománnyal, az egykori 
életforma, a paraszti szokások lassan feledésbe merülő értékeivel. Helytörténeti 
könyv ez a legjavából, melyet jó szívvel ajánlok minden mezőtúri fi gyelmébe! 
A könyv nagy sikerű bemutatójára 2006. május 31-én került sor a Móricz Zsig-
mond Könyvtár és Közösségi Házban, dr. Vértes László budapesti orvos profesz-
szor beajánlásával, aki annak idején a Terike által jegyzett Homoki Nagy István 
életrajzi kötet után kutatva került jó barátságba Mezőtúrral és a szerzővel.

A jó minőségű fényképekkel gazdagon illusztrált kötet intézményünkben és 
Tóth Boldizsárénál vásárolható meg, akinek ezúton is gratulálunk és további 
sikeres alkotómunkát kívánunk! 

Sz. Boldog Mária 

Az ülősorban tanárok Tóth Boldizsár, Cseriné Mezey Beáta, Musulin Béla bácsi,
túri lányok középső sor jobb 3. Tóthné Boldog Terike, hátsó sor középen Vargáné Poroszlai Ibolya
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Papp István:
Egy régi kollégium utolsó tanúja dr. Dobos István
Csak most olvastam a hírt, hogy néhány hete eltávozott, csaknem évszázados 

földi pályafutás után Dobos István tanár úr közülünk. Azért is választottam 
Gyulai Pál regényének címére koppintó felütést, mert itt tényleg helytálló. Do-
bos tanár úr 1917-ben született, s 1942 nyarán kezdett el angolt tanítani a me-
zőtúri református kollégiumban. Szinte bizonyos vagyok benne, hogy ő volt az 
utolsó tanár, aki még a háború előtti gimnáziumban oktatott.

Nagyon más volt még akkoriban szülővárosunk. A fi atal tanárt visszaemlé-
kezései szerint az utcákon a tehenek nyomán szálló por ragadta meg, amelyet 
a lemenő nap megvilágított. Művelt, szabadelvű polgár volt, ritka embertípus 
a korabeli, s főként a mai Mezőtúron. A gimnáziumban a 30-as évek közepén 
vezették be nagy újításként az angol nyelv tanítását, s ő volt a harmadik tanerő, 
aki a katedrára lépett. Csokornyakkendőben lépkedett, szerette az angol detek-
tív regényeket, a háború után Szerb Antal nagy összefoglalója alapján tanított 
magyar irodalmat.

1944 tavaszán, a német megszálláskor megtanította diákjainak angolul a Kos-
suth-nótát, hogy így tiltakozzanak a függetlenséget elvevő idegen csapatok ellen.

Később oroszt tanított, majd az államosítás, később pedig a gimnázium meg-
szűnése után a Főiskolára került, az idegen nyelvi lektorátusra. Anyu is járt hoz-
zá rövid ideig, s megőrzött egy kis történetet Dobos tanár úr nyelvi módszeréről. 
Nem tudom, hogy olvasta-e Németh László esszéjét arról, hogy mennyi idegen 
eredetű szó fedezhetünk fel a mindennapokban, s mennyivel könnyebb így ide-
gen nyelveket megszeretni. Ő a pulóvert hozta példaként, a pull over igére utal-
ván, s a fejen át húzott ruhadarab etimológiáját felfedve.

Én csupán nagyon idősen, ősz fejjel, de szálfaegyenes testtel láttam őt. Egy is-
merősöm aláírást gyűjtött díszpolgári címe érdekében, azt hiszem nem kapta 
meg. De nem is olyan fontos. Szinte mindenki kapcsolatba került vele, aki az 
elmúlt évtizedekben angolt tanult, majd tanárként maga is kamatoztathatta a 
tőle kapottakat.

Berzsenyi írta, hogy „nem sokaság, hanem lélek, s szabad nép tesz csuda dol-
gokat.” Dobos tanár úr is csodatevő lélek volt, aki rajta hagyta nyomát egy alföl-
di kisváros szellemén.

(Az íráshoz tartozó fotó, a könyv végén, a színes oldalakon található. A szerk.)
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120 éves az Újvárosi Templom

A 120 évvel ezelőtti beszámoló úgy kezdődött, hogy felzúgtak az újvárosi temp-
lom harangjai és hívogatták az ott lakó reformátusokat. Ez a mostani reggel is 
pontosan így indult.

Csak most nem amiatt, mert felszentelték a templomot és átadták a reformá-
tus híveknek, hanem azért, mert hálát adtak az ott levők, hogy ez már 120 éve 
történt. Azóta is ott áll a templom hirdetve Isten nagy dicsőségét mindenkinek, 
aki arra jár.

9 óra előtt tíz perccel mindhárom harang megkondult és a templom egyre 
csak telt a gyülekezet tagjaival. Öröm volt látni, hogy idősebbek és fi atalabbak, 
olyanok, akik gyermekkorukat töltötték a templomban és környékén, valamint 
olyanok, akik most gyermekek és ragyogó arccal jöttek be bámulva a hatalmas 
magasságokat, mind izgalommal várták az istentiszteletet. 

A harangok elhallgatásával Mihalina László lelkészelnök és Beder Imre, kéz-
divásárhelyi lelkész lépett a szószékre, illetve az úrasztalához. Testvérgyüleke-
zetünk lelkésze hirdette az igét a megjelenteknek a Péter első levele 2. rész 5. 
verse alapján - „ti magatok is mint élő kövek épüljetek fel lelki házzá” - majd a 
lelkészelnök köszöntötte újra a gyülekezetet és adott közre egy rövid történeti 
áttekintést a templomról és az újvárosi gyülekezetről.

A két képeslapot Szabó András gyűjteményéből kaptuk
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Hogy mi is történt az elmúlt bő évszázadban, azt egy fényképkiállítás mutatta 
be a gyülekezetnek. Ezt a kiállítást Égerné Tamás Annamária lelkésznő nyitotta 
meg a templomban megköszönve azok segítségét, akik régen őrzött kincseiket 
bocsátották a közönség elé. A képek jelenleg megtekinthetőek az újvárosi pa-
rókián, majd miután azok beszedésre kerülnek, digitalizálás után a gyülekezet 
honlapján is elérhetőek lesznek.

A záróének és a Himnusz eléneklése után egy szeretetvendégségre volt hiva-
talos mindenki, amelyet a nőszövetség tagjai és áldozatkész gyülekezeti tagok 
felajánlásából szerveztünk. Közben pedig sokan megnézték a kiállított képeket 
és azt a videót, amely Borzi Lajos és Rácz Péter felvételeiből, valamint a korabeli 
képek digitalizált változataiból állt össze.

Öröm volt együtt lenni a gyülekezettel ezen a napon. És öröm volt együtt lenni 
Istennel, aki úgy megáldotta napunkat, hogy az esős és borongós napok kö-
zepette ezen a vasárnapon, 2016. szeptember 18-án az Ő áldott napja sütött le 
ránk.

Éger Ádám lelkész-vallástanár
*  *  *

Kedves Marika!

A következő gondolatokat az újvárosi templom 120. évfordulója alkalmából ír-
tam le. A visszaemlékezést fogadják szeretettel egy újvárosi-túri lánytól. A meg-
tett útért egyedül Istené a dicsőség.

„Nem éltem még e Föld színén, te értem megszülettél...” 

A 329. dicséret 2. verse nekem személyes bizonyságtételemmé vált az életem során. 

44 éve 1972. szeptember 8-án kereszteltek meg a belvárosi nagytemplomban 
Perjési Sándor Nagytiszteletű Úr által. 

1982-től 10 évesen kezdtem járni az Újvárosi gyülekezetbe a nagypapámmal, 
aki haláláig, 25 éven át a gyülekezet presbitere volt. Dévay Józsi bácsi volt a gyü-
lekezet lelkésze, 1985-ig a lelkészelnök is. Ekkor ment nyugdíjba és még 9 évig 
szolgált, majd Törökszentmiklóson élt. Akkoriban sok idős paraszt bácsi és néni 
járt a gyülekezetbe. Ők már nem élnek. Tóth Sanyi bácsi és a testvére Tóth Fabi 
(Fábián) bácsi, Herbály Ilonka néni, Samu Feri bácsi volt a kántorunk. Tóth Feri 
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bácsi, Esztike néni a felesége és Sz. Nagy Erzsike néni a testvére. Vad Sanyi bácsi, 
aki nagypapám komája volt. Dávid Ferenc, aki Kétpón pék volt és a felesége. Szi-
gethy Józsi bácsi agrármérnök volt a gyülekezet gondnoka, felesége Katika néni.

Nagyon nagy szeretettel fogadtak. Azóta járok a református gyülekezetbe. 
Amíg el nem kerültem Mezőtúrról, addig mindkét gyülekezet alkalmain ke-
resztül növekedtem az Úrban. 1990-1993 között ebből a gyülekezetből jártam a 
debreceni Református Th eologia levelező katecheta szakára. Az itteni testvérek 
között tértem meg 1992-ben. Itt voltam először hitoktató 1995-ben. Első hitta-
nosaim: Zrinyi Orsi, Lovas Viki... 1995-ben írtam egy húsvéti történetet, ame-
lyet az újvárosi templomban adtunk elő a húsvéti istentisztelen. 

Már csak Samuné Zsuzsika néni él. Fabóné Ica néni is a 80-as évek közepétől 
került haza és járt a gyülekezetbe. Nővérként a Szociális Otthonban dolgozott.

Lelkészeink: 

 • ... -1985-ig Dévay József református lelkipásztor (megválasztott lelkész)

 • 1985-1988: Hajdú Lajos református lelkipásztor (megválasztott lelkész)

 • 1988-1992: Katona Miklós református lelkipásztor (megválasztott lelkész)

 • 1992-1995. Visky Lator Elemér és Visky Latorné Dögei Edit református 
lelkipásztor házaspár 

 • Battyányi Géza és Battyányiné Somogyi Angéla református lelkipásztor 
házaspár

 
 • Papp Tibor és Papp Tiborné Papp Mónika református lelkipásztor házas-

pár 

 • 2002 - Mihalina László és Mihalináné Lipták Judit református lelkipásztor 
házaspár, Nagytiszteletű Lelkészelnök Úr és Nagytiszteletű asszony 

 • 2007 - Éger Ádám és Égerné Tamás Annamária református lelkipásztor 
házaspár
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Isten áldja meg életüket, szolgálataikat. Isten iránti hálaadással gondolok rájuk.
Hálás a szívem azért is a mi Mennyei Atyánknak, hogy az elmúlt évtizedben ál-

landóságot adott gyülekezetünkben, és lelkészeink meggyökereztek közöttünk. 
Végezve szolgálataikat, mindannyiónk és városunk lelki épülésére.

Ez a fénykép 1984-ben virágvasárnap az újvárosi templomkertben készült. 8 
év után először volt ismét gyermekkonfi rmáció, amely nagy öröme volt a gyü-
lekezetnek. Egy kis kék kátéból tanultunk. A kérdés - feleletekre és az énekekre 
most is emlékszem. Pl. Mi a konfi rmáció? A konfi rmáció hitünk megerősíté-
se a Szentlélek által. Miért akarsz konfi rmálni? Konfi rmálni azért akarok, hogy 
magamra vegyem a szüleim és keresztszüleim által megkeresztelésemkor tett 
fogadalmat. Az úrvacsora szereztetési igéje, 10 parancsolat... Akkor indultunk 
el Isten megismerésének útján, aki ismert és előbb szeretett minket.

Konfi rmáltak: balról jobbra ül: Farkas István, Papp Antal, jobb szélen én. 
Bal szélen a testvérem. Mögöttünk a családtagok állnak. Balról Farkas Pisti 

szülei, középen Papp Anti szülei, jobbról Anyukám, és Tóth Feri bácsi, Sz. Nagy 
Esztike néni (aki most halt meg) és a testvére Erzsike néni. Ők édesanyám mun-
katársai voltak. 

Dévay Józsi bácsi volt a lelkészünk, akit nagyon szerettünk. Szeretetével, szelíd, 
alázatos életével maradt meg az emlékeimben. A gyülekezeti teremben konfi r-
máltunk, mert a templom romos állapotban volt.

Csipes Piroska 
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Egyház- és templomtörténet

Városunk mai arculata jórészt 120 évvel ezelőtt alakult ki, amikor több jelentős 
építkezés folyt a Millennium környékén (pl. Református Főgimnázium és az Ál-
talános Iskola épületei, Központi Kaszinó, Nemzeti Szálloda). Ezen építkezések 
sorában foglal helyet a neogótikus stílusban 120 éve épült Újvárosi Templom.

A hely, ahol a templom épült, valamint a városrész, melyet Újvárosnak nevez-
tek, az 1850-es évekig szőlőskert volt. A lakók legnagyobb része szegény sorsú, 
vagyontalan ember, vallására nézve református, akkori elnevezés szerint helvét 
hitvallású volt. 1855-ben e területen már 454 ház állt, lakói kezdetben is érez-
ték gyermekeik iskoláztatásának hiányát. Az első iskolaépületet 1855. november 
1-én adták át, melyet több is követett.

Az újvárosi buzgó reformátusok szerették volna, ha vásár- és ünnepnapokon 
nem nélkülözik Isten Igéjének hallgatását. 

A gyarapodó gyülekezet először saját perselyt állított fel, harangot öntettek, ha-
rangozót fogadtak. Gyikó János, akkori lelkész előrelátását dicséri, hogy 1862-től 
úgy választják az újvárosi tanítót, hogy az egyúttal kántor is legyen, majd 1874-
ben úgy építenek új iskolahelyiséget, hogy annak tantermét imaházul is használ-
hassák. Ekkorra már külön fi ú- és külön lánytanító oktatja az újvárosi ifj úságot. 
1878-ban Krizbai Péter és felesége harangot öntettek a gyülekezet számára. 

Ezidőben már 700 egyházfenntartó református élt az Újvároson. Ők panaszu-
kat megújították, miszerint sok az idős ember, akik sáros, havas időben nem 
mehetnek templomba (a városban a századforduló táján építették a járdákat), 
nem részesülhetnek úrvacso-
rában, a keresztelés is sok ne-
hézséggel jár.

Az 1879. május 4-i presbiteri 
ülésen Mészáros Lajos főgond-
nok az újvárosi presbiterekkel 
úgy határozott, hogy az iskola 
szomszédságában lévő telkek 
megvásárlásával biztosítják a 
templom felépítését. Időköz-
ben létrehozták az újvárosi 
templomalapot, mely tekinté-
lyes összegűre növekedett.

Mihalina László lelkészelnök,
Égerné Tamás Annamária lelkész-vallástanár

és Beder Tibor vendéglelkész
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1892-ben, nagytemplomunk 100 éves fennállásának emlékére Túron tartatott 
az egyházmegyei gyűlés. Itt az újvárosi hívek újabb kérvényt adtak be, hogy az 
akkor kb. 5000 főre tehető újvárosi egyháztagok lelki szükségleteit vegyék fi gye-
lembe, építsenek templomot, s rendes lelkészi hivatalt szervezzenek. A novem-
ber 8-i presbiteri ülésen templomépítő bizottságot hoztak létre.

Tagjai: Turgonyi Lajos lelkész, dr. Ádám Sándor, G. Szöllősi Lajos, Szilágyi Já-
nos, Igari Szűcs Antal, N. Szűcs Sándor, dr. Tóth Ignác, Kecskeméthy László.

Az 1893. július 16-i egyházi gyűlésen az építőbizottság a következő javaslatot 
tette: „Hogy magyar hazánk ezeréves ünnepélyét, mint annak igazán szerető 
gyermekei méltón ünnepelhessük, s oly maradandó emléket állíthassunk, mely 
századok vagy ezredéven át hirdesse unokáink unokáinak is a most élő, hitbuz-
gó s vallásukért, egyházinkért minden áldozatra kész apák, anyák és gyülekeze-
ti tagok buzgóságát: az újvárosi templomépítéshez már 1894. év kora tavaszán 
hozzá kezdend, hogy annak ünnepélyes felavatását az országos ezeréves ünne-
pély napján jó Istenünk dicsőségére, hazánk, nemzetünk s különösen oly sokat 
szenvedett református Sionunk megtartásának megköszönésével mi is megün-
nepelhessük.”

E határozat után megállapodtak Nagy Virgil budapesti műépítésszel a szép 
feladat megoldására. Kimondták, hogy a felépítendő templom 1000 férőhelyes 
legyen. A kivitelezést a békéscsabai Wagner József cégére bízták. A szószéket 
Ruprich Károly budapesti műbútorasztalos készítette, ki akkor a monarchia leg-
képzettebb mestere volt. A belső bútorzat Piros Lajos ceglédi műasztalos mun-
káját dicséri. Az orgona elkészítésére ifj . Bakos Károly kapott megbízást, a torony 
és a templom bádogos munkáit Rosenberg Adolf, helybéli iparos végezte. Az épí-
téshez a város teljesen ingyen 650 ezer db téglát és cserepet ajándékozott. A vö-
rös márványból készült keresztelő medence költségeit Egei Sándorné Pap Zsófi a 
fi zette ki, az úrasztali terítőt özv. Mészáros Lajosné Nagy Julianna ajándékozta. 
Az újvárosi templom tornyában van egyházunk legrégebbi, valószínűen a refor-
máció befogadása korából származó harangja. Újraöntötték legutóbb 1900-ban.

Az alapkőletétel 1894. szeptember 2-án zajlott le, díszes ünnepség keretében. 
Az alapkőben elhelyezett irat tanúsága szerint az egyháznak akkor két rendes 
lelkészi hivatala, egy 8 osztályos főgimnáziuma, és 27 elemi iskolája volt, ahová 
2038 növendék járt. Akkor a város lakosainak száma 23.757, ebből református 
19.860, katolikus 2.659, izraelita 902, evangélikus 472, görög katolikus 18, gö-
rögkeleti 13, unitárius 6, egyéb 7. Az alapalkotmányt egy 40 cm hosszú és 30 cm 
széles ólomdobozba zárva, a torony tömör alapzatának közepébe, a föld színétől 
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kb. egy méter mélyre helyezték. Az építkezést S. Tóth Sándor, majd dr. Ádám 
Sándor főgondnokok felügyelték.

A templom felavatása 120 évvel ezelőtt, 1896. szeptember 20-án történt. Reg-
gel fél nyolckor megzendültek az egyház összes harangjai, díszes fogatok sora és 
nagy csapatokban özönlő ünnepi közönség töltötte meg a templomhoz vezető 
utakat. A templomnál dr. Ádám Sándor fogadta a vendégeket. A felavató isten-
tisztelet a következőképpen zajlott le:

A megnyitó imát Kiss Áron egyházkerületi püspök mondta, az egyházi beszé-
det Madarász Imre, karcagi lelkész tartotta a templomban bentlévő híveknek a 
Filippi levél 4,5 alapján („Az Úr közel vagyon”). A templomba nem férő gyüle-
kezetnek Sarkady N. István kunhegyesi lelkész szolgált az 1Mózes 28,17. alapján 
(„E hely nem egyéb, hanem Istennek háza és a mennyeknek kapuja”). Tizenhét 
gyermeket kereszteltek, három párt eskettek Lukács Dániel és Turgonyi Lajos 
helybéli lelkészek. A bezáró imát Dorogi Lajos esperes mondta el.

Mikor az istentisztelet bevégződött, a mély áhítatra hangolt gyülekezet megle-
petésére Kiss Áron püspök, kezében egy levéllel az úrasztalához lépett s felbont-
va, azt felolvasta. A levelet Nagy József és neje Váradi Emília írták, kik az újvá-
rosi evangélium szerint reformált parókia javára örök időkre átadtak a lelkészi 
fi zetés alapjára 60 hold szántóföldet, a kántor részére 8 holdnyi szőlőföldet, azt 
kérve csupán, hogy minden évben József napkor emlékbeszéd tartassék a hívek 
buzdítására, és sírjukat az újvárosi parókia gondoztassa. Míg a püspök a levelet 
felolvasta, nem volt, kinek e nemes tett hallatán a szeme könnybe ne lábadt vol-
na. Végül a gyülekezet a püspök áldáskívánatai közt szétoszlott.

Az újvárosi gyülekezet 1904-ben kapta első beiktatott lelkészét, dr. Lencz Géza 
személyében. Nevéhez fűződik a toronyóra felállítása (közadakozásból), a kedd 
esti hitmélyítő alkalmak kezdeményezése, az újvárosi posta felépítésének kérel-
mezése. Miután 1907-ben Bécsben doktori képesítést szerzett teológiából, 1909-
től debreceni professzor lett.

Kónya Gábort 1909-ben választották meg lelkésznek. Mezőtúri születésű, is-
koláit a helyi gimnáziumban, Debrecenben és Genfb en végezte. A KIE első, or-
szágos utazó titkára, evangéliumi szemléletű igehirdető volt. Megalakította az 
egyház ifj úsági énekkarát és a Kék Kereszt antialkoholista egyletet. 

Az Első világháború és Kónya Gábor korai halála után Falussy Gusztáv került 
az Újvárosra. Széles látókörű, a társadalmi életben tevékeny szerepet vállaló lel-
késznek ismerték, akit 1933-ban belvárosi lelkésznek választottak.

Komlósi Gábor követte őt, aki jeles szónok, és a szeretetszolgálat területén te-
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vékenykedő személyiség volt. A kormányzó 1942-ben a Magyar Vöröskereszt 
érdemkeresztjét adományozta neki. Rá várt a feladat, hogy 1945 után a gyüleke-
zetet újjászervezze.

A II. világháború nem múlt el nyomtalanul a templom felett. A harcok so-
rán több belövés érte; a templom is, az orgona is használaton kívül állt. E rö-
vid templomtörténet 1896-1945-ig foglalja össze a legfontosabb tudnivalókat, 
Bodorik Sándor munkája nyomán készült.

Mezőtúri Református Egyházközség Presbitériuma
2016. szeptember 20.

Samu Ferenc, Dr. Erdős Éva, Samuné Zsuzsika néni
2006 környékén

Mlinárcsekné Katika, Bányainé Marika és
Makainé Irénke

Mlinárcsek János, Irházi Sándor, Kissné Mikes Éva, 
Berczeli Endre, Éger Ádám
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Berczeliné Boldog Mária
Berec Kata

Még általános iskolás volt, amikor Márai Sán-
dor: Mennyből az angyal című versét szavalta. 
Első pillanatban meg is döbbentem, hogy ez 
még túl korai egy lánykának, de Berec Katalin 
hittel teli, meggyőző versmondása rácáfolt erre 
a kósza gondolatomra. Minden versmondó 
versenyen elindult és szinte kivétel nélkül díj-
jal tért haza. Felkészítője Soós Árpádné Metz 
Edit tanárnő. Az Edit néni versmondó körének 
állandó és meghatározó tagja. Nemzeti és egyházi ünnepeken, irodalmi évfor-
dulókon rendszeres felolvasó és versmondó estekre hívják a város lakosságát az 
Erőd-be. Kata a Mezőtúri Református Kollégiumban végezte el a középiskolai 

tanulmányait, 2016-ban érettségizett kiváló eredmény-
nyel. Iskolatársai körében is nagy népszerűségnek és 
elismerésnek örvendett, éveken át Ő volt az iskolai di-
ákönkormányzat vezetője. A suliban talált rá a szere-
lem, Dormán Doriánnal remek párt alkotnak, közös a 
hitük, melynek megerősödéséhez nagyban hozzájárul-
tak a kiváló lelkészek, lelkésztanárok. Együtt látogatják 
az istentiszteleteket és vesznek részt a gyülekezeti al-
kalmakon, mely közös lelki erőforrásuk. 

Kata szeptembertől a Károli Gáspár Református 
Egyetem hallgatója hittanár-nevelőtanár-angoltanár 
szakon. 

- Kedves Kata! Kinek a hatására indultál el ezen az úton, mely a tanári pályá-
hoz vezet? 

- A szakpáromat már általános iskolás koromban megszerettem, az angol és 
hittan szakos tanáraim is meghatározóak voltak a pályaválasztásomban. Ren-
geteget jelentett számomra az órán kívüli foglalkozások sokszínűsége, a mindig 
érdekes szakkörök és ifj úsági hittanos órák. A szeretetem középiskolában egyre 
csak fokozódott, angoltanáraim nagyon támogatóak voltak, mindenben segí-
tettek, a nyelvvizsga és az emelt érettségi során. Megpróbáltam a gyülekezeti 

Berec Kata szüleivel

Dormán Dorián és Berec Kata
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alkalmakon részt venni, testvériskolánk ifi seivel találkozni és emellett a hittan 
óra tananyagából is minél többet elsajátítani. 

- Mit jelent számodra hitben élni? 
- Már óvodás koromban is jártam hittanfoglalkozásra, ez volt az oka annak 

is, hogy a szüleim református általános iskolába írattak be. Ötödik osztályos 
hittanórám hatására döntöttem el, hogy szeretnék járni a vasárnapi istentiszte-
letekre, ahol nagyon jól éreztem magam, szerettem az alkalom hangulatát és a 
gyülekezeti tagok kedvességét, odafordulását. Kilencedikes koromban konfi r-
máltam és azóta is ennek a gyülekezetnek a tagja vagyok. Nyaranta részt vettem 
a hittantáborban, néhány éve pedig a Doriánnal segítőként is jelen vagyunk a 
táborban. Dorián hangszeres tudásával szolgál, én pedig az esti missziós törté-
netet adom elő a gyerekeknek. Hálásan köszönöm, a vallástanáraimnak, akik 
bizalommal adták nekem ezt a feladatot, mert ez jelentette a legnagyobb moti-
vációt abban, hogy tanári szakra jelentkezzek. 

- Hogyan telik egy napod az egyetemen? Beszélj a versekhez való viszonyodról! 
- A hétköznapokat Érden töltöm, innen járok be minden nap az egyetemre. A kép-

zés két épületben történik, így napközben is ingáznom kell, de ehhez már egészen 
hozzászoktam. A Hittudományi karon nagyon családias a hangulat, az áhitatok és 
közös programok jó hangulatban és érezhetően Istentől megáldottan telnek. A Böl-
csészettudományi karon tartják az angol óráimat és a pedagógia órákat. A tanára-
ink és a felsőbb évesek is segítőkészek, bizalommal fordulhatunk hozzájuk. Emellett 
azért rengeteg a tanulnivaló és hatalmas mennyiségű a kiadott olvasmányanyag, de 
minden segítséget megkapunk a legeredményesebb tanulás érdekében. 

A versekhez fűződő szeretetem is általános iskolás koromra nyúlik vissza, nyol-
cadik osztályos voltam, amikor megismertem Edit nénit. Délutánonként verseket 
tanultunk, beszélgettünk, és ha nem is tudatosan, de tanácsokkal látott el engem 
a tanári pályához saját tapasztalatai alapján. Számos szavalóversenyre készített fel, 
ami nem csupán munka volt, de minőségi időtöltés Tanárnővel, akitől nagyon sokat 
tanultam. Sajnos mióta elkezdődött az egyetem nem nagyon van lehetőségem, időm 
és kapacitásom versenyezni, de az olvasás most is szerves része a napjaimnak. Az 
egyetemen angol irodalmat is tanulok, ebben nagy hasznát veszem az eddig tanul-
taknak és a versek iránti szeretetem megkönnyíti a tárgy elsajátítását és a felkészülést. 

Élményekben gazdag egyetemi éveket kívánok!
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Kovács János
Fontosnak tartom hitünk továbbadását…

Beszélgetés Szabó Viktória középiskolai tanulóval,
a „Dalvarázs” Együttes tagjával

A kedves olvasóim nem először találkoznak már Szabó 
Viktória nevével, hiszen az elmúlt évek során már több-
ször volt okom, hogy írjak róla, vagy legalábbis a nevét 
megemlítsem. Ez az ok elsősorban az volt, hogy gyönyörű 
énekével felvirágoztatta a különböző rendezvényeket, kiál-
lítások megnyitóit, a Hagyományőrző Kézimunka Szakkör 
ünnepeit, vacsoráit, valamint az én könyvbemutatóimat is, 
már három alkalommal. A jó ismerősei csak Vicának ne-
vezik, tehát a következőkben én is ennél maradok.

Vicáék 2010 nyarán kerültek Budapestről Mesterszállásra. Ő akkor ment a ne-
gyedik osztályba, s a vakáció alatt ismerkedett a mesterszállási gyerekekkel és a 
községgel. Én egy meleg nyári délután éppen a portámon dolgoztam, a vetemé-
nyessel bíbelődtem, amely mellett egy mezei út vezetett. Néhány gyerek járkált 
az úton, s láttam, hogy az egyik kislány idegen. Közelebb jöttek és az idegen 
kislány nagyot köszönt, szép búzavirágkék szemeiből áradt a bizalom, miköz-
ben munkálkodásomat nézte nagy érdeklődéssel. Szóba elegyedtünk, elmondta, 
hogy Budapestről költöztek ide az édesanyjával és a testvérével, Lizával. Nagyon 
szeret olvasni, szavalni és énekelni, Pesten a barátnőjével sorban nyerték meg az 
ének- és szavalóversenyeket. Hát ezeket itt is lehet, mondtam, sőt a könyvtárban 
is szép és értékes könyvek várják az érdeklődő gyerekeket. Addig is ismerkedjék 
ezzel a szép alföldi sík vidékkel, s élvezze a vakáció örömeit.

Néhány nap múlva felkeresett a könyvtárban, ahol szintén jót beszélgettünk, majd 
kikölcsönözte Móra Ferenctől a „Kincskereső kisködmön” című szép könyvet 
(amely negyedikben kötelező olvasmány), valamint Szabó Magda „Abigél” című 
regényét, amelynek, mint mondta, nagyon tetszett neki a fi lmváltozata. Mondtam 
neki, hogy szerepeljen itt is szorgalmasan az iskolai rendezvényeken, a jövő tavasszal 
majd elviszem Berekfürdőre, a Nagykun Vers- és Prózamondó Versenyre.

Hát így kezdődött ennek a rokonszenves és tehetséges gyereknek a mesterszál-
lási (és mezőtúri) életútja, pályafutása, már több, mint hat esztendeje. Ma már 
nagylány, a Történelmi Emlékhellyé nyilvánított és Magyar Örökség-díjjal ki-
tüntetett Mezőtúri Református Kollégium 10. osztályos tanulója. Ötödikes kora 



- 142 -

Túri Kalendárium 2017

óta a Seres Attiláné által vezetett kollégiumi gyermekkórus tagja, néhány éve a 
kiváló mezőtúri „Dalvarázs” Együttes tagja. Többször volt erdélyi és csángó tele-
püléseken is az iskola képviseletében. 2015 őszén Pusztinában, a Magyarok Há-
zában képviselték a mezőtúri Alma Matert. Ő és Bíró Szabina énekeltek, Olasz 
Ákos pedig szavalt. 2016. március 15-én pedig Kézdivásárhelyen, a nemzeti ün-
nepen Madách Imre „Nem féltelek, hazám” című költeményét szavalta.

Ezt a hat évet beszélgetjük most Vicával, s azt az utat, amit ez idő alatt megtett. 
Amelyhez a jóakaratú emberek támogatása mellett bizony kellett az ő tehetsége, 
akaratereje, szorgalma, jószándéka, kedvessége, embersége, hite és fantáziája is. 
S bizony jó páran büszkék is vagyunk rá, mesterszállási, mezőtúri és mezőhéki 
emberek egyaránt. 

- Kedves Vica! Mik voltak az életedben ezeknek az éveknek a legfontosabb ese-
ményei, eredményei, sikerei - modern kifejezéssel szólva -, koordinátái?

- A legfontosabb eseménye, aminek köszönhetem azt, hogy itt tartok, az az, 
hogy Mesterszállásra kerültünk, és hogy nem sokkal később bekerülhettem a 
Mezőtúri Református Kollégium falai közé. Innentől pedig szépen lassan beéke-
lődtem a mezőtúri tudatba, mint refi s diák. Az iskolai programok, rendezvények 
nagyon meghatározó események az életemben. De nemcsak ennek köszönhe-
tem a mostani állapotomat. Annak is, hogy néhány tanár mindig a segítségemre 
volt, bármi történt is.

- Te mint városi, pesti gyerek, hogyan szoktál meg itt az Alföld szívében, e pusz-
ták körülvette kis faluban, Mesterszálláson, majd a mezőhéki tanyán? A nagy-
város után milyennek látod a vidéket, a Nagykunságot?

- Amikor ideköltöztünk 2010-ben, rendkívül nagy változást jelentett az életem-
ben. Furcsa volt a nagyváros zaja és pörgése után ez a csend és nyugalom. Örök-
mozgó gyerekként hiányzott a nyüzsgés, de az évek teltével egyre inkább megszok-
tam a környezetünk adta körülményeket, így most már kikapcsolódás ez a csend. 
Gyönyörűnek találom, amikor kimehetek a határba, és nem ütközik bele a szemem 
egy-egy hegybe, hanem addig vizsgálhatom a mezőt, ameddig a szemem ellát.

- Jó ismerőseid nagy örömmel és büszkeséggel vették tudomásul azt a tényt, hogy 
ez év szeptemberétől, a tanévkezdéstől te vagy a Mezőtúri Református Kollégium 
Diák-önkormányzatának az elnöke. Az érettségiző, végzős Berec Katalin helyét 
vetted át, aki ezt a feladatot nagyon jól ellátta. Ez természetesen nagyon nagy 
rang és megtiszteltetés, de rengeteg felelősséggel, feladatokkal, kihívásokkal is jár. 
Kissé már belekóstolva ebbe a szép és nemes munkába, hogyan látod ezt a tevé-
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kenységet, milyen benyomásaid, élményeid, ötleteid vannak ezzel kapcsolatban?
- Rendkívül felelősségteljes feladatnak gondolom, és igen nagy megtiszteltetés 

hogy ennek az iskolának én lehetek a diák-önkormányzati elnöke. Mint emlí-
tette Jani bácsi is, már egy kicsit belekóstolhattam a munkába, hiszen Katánk 
az érettségi ideje alatt már nem vállalta ezeket a feladatokat, amiket meg is ért-
hetünk, hiszen a jövője volt a tét. Az a benyomásom, hogy a határozottságo-
mat mindenféleképpen növelnem kell még. Az első nagyobb élményem az volt, 
amikor Mikulásnap előtt pár nappal felvetették, hogy vezessem én a szépség-
versenyt. Nem sikerült annyira rosszul, de kifejezetten örültem, hogy Kata ott 
ült a sorokban, és biztatott. Ötletekkel kapcsolatban gyakran van új gondola-
tom. Ezek kivitelezésében szerencsére segítségemre van Szűcs István tanár úr, a 
DÖK-öt segítő pedagógus.

-Te a negyedik osztály elvégzése után a nagyhírű, Református Kollégium tanu-
lója lettél, s rögtön tagja is a Kollégium Gyermekkórusának. Gondolom, hogy 
ez megkönnyítette a te mezőtúri beilleszkedésedet, hiszen hamarosan élenjáró 
énekes lettél, szólóénekeidben, a kábeltévé jóvoltából sokan gyönyörködhettek. 
Az énekelt zsoltárokból, dicséretekből évszázadok református szellemisége su-
gárzik, szinte a hitvalló, helytálló ősök szelleme szólal meg bennük. Hogy látod 
a Református Kollégium által sugárzott erkölcsi értékeket, a református hit lé-
nyegét? S hogyan látod Seres Attiláné, az általad szeretett és tisztelt Jutka néni 
tevékenységét ezen a téren?

- Én úgy gondolom, hogy a mai világban rendkívül nehéz helyzete van egy 
egyházi iskolának, mert sokan nem tudnak, de nem is akarnak azonosulni az 
egyház szellemiségével. Én fontosnak tartom a református hitünk továbbadá-
sát, hiszen Isten megismerése csak a javunkra szolgálhat. Úgy érzem, hogy az 
evangélium örömhírének átadásában iskolánk, egyházunk nagy szerepet játszik, 
hiszen amikor lehetőség nyílik, hallatják az Igét. Ebben játszanak közre nagy-
szerű lelkészeink, akik nemcsak a Szentírás megértését segítik, hanem életükkel 
példát mutatva láthatjuk rajtuk az isteni szeretet végtelenségét. De ez nemcsak a 
lelkészeinkkel van így, hanem jó néhány tanárunkkal, akik szintén az erkölcsös 
életre nevelnek bennünket. Hiszen rendkívül odafi gyelnek ránk, igyekeznek 
nemcsak a testi és észbeli nevelésre energiát fordítani, hanem a lelki fejlődésün-
ket is fontosnak tartják.

Jutka néninek pedig minden tiszteletemet odaadom, hiszen rendkívüli nagy 
szeretettel és odaadással, a saját szabadidejéből áldoz ránk rengeteg időt. Tényleg 
mindig csodálkozom azon, hogy mekkora türelemmel bír velünk, pedig ötven 
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gyerekkel nem könnyű. De ennek ellenére is, ő igyekszik átadni a több évtizedes 
tudását számunkra, és mindig a legjobbat akarja nekünk. Általa tapasztalhattuk 
meg, hogy a hangunkkal is szolgálhatunk Istennek, és nem utolsó sorban azt, 
hogy aki énekel, az kétszer imádkozik. 

- Neked van egy nagy vágyad és életcélod a jövőben, amelyet, azt hiszem, raj-
tam kívül nem olyan sokan tudnak. Te ugyanis lelkész és vallástanárnő sze-
retnél lenni, mint egyik tanárod és példaképed, Égerné Tamás Annamária. Az 
egyik legszebb emberi hivatás ez, különösen a mai megromlott, elferdült, tenge-
lyéből kifordult világban. Amikor a jóra lényegesen nagyobb bátorság kell, mint 
a rosszra. Amikor öröknek hitt erkölcsi értékek bomlanak fel szinte a szemünk 
láttára. Óriási nagy hit, elszántság, lelki szépség, szeretet és áldozatvállalás kell 
ehhez a nemes, gyönyörű és nehéz hivatáshoz, méltósághoz. Hogyan jött neked 
ez a gondolat, ez az elhatározás?

- Érdekes, éppen a napokban gondolkodtam el ezen… úgy érzem, ahhoz, hogy 
erre a kérdésre igazán válaszolni tudjak, az elejétől kell kezdjem. Hatodik nyarán 
lehetőségem nyílt, hogy eljussak iskolánk hittantáborába. Emlékszem, egyik este 
kimentünk éjszakai túrára, de viszonylag kevesen voltunk. És én rettentően el-
kezdtem félni. És akkor mondta Gulyás Laci bácsi, hogy mindig jusson eszembe 
az a mondat a Bibliából, ha félek, hogy „Ne félj, csak higgy!” (Mk. 5:36). És elkezd-
tünk énekelgetni ifj úsági énekeket, és akkor már éreztem, hogy valóban nem kell 
félnem, mert Isten mindig ott van velem. A következő hittantábor hetedik osztály 
nyarán volt, akkor is nagyon jól éreztem magam, és itt gondoltam azt, hogy egy-
szer talán vallástanár leszek. Eljött a nyolcadik osztály, és gyönyörű konfi rmandus 
évet tudhattam magam mögött. Ekkor erősödtem meg hitemben leginkább, ám 
még mindig úgy gondoltam, hogy belőlem nem lesz több, mint vallástanár, mert 
egyszerűen nem tudnék egy gyülekezetet önállóan vezetni. Borzasztó nagy fel-
adatnak és felelősségnek éreztem. Ám a hittantábor valamit megváltoztatott ben-
nem, mert rájöttem, hogy Isten vezetésével semmi sem lehetetlen, és én is szeret-
ném azt a csodát hirdetni, amit én nap mint nap tapasztalok. Hogy meg akarom 
másnak is mutatni azt a forrást, ahonnan ezt a végtelen szeretetet kapom én is. Így 
született meg bennem ez az elhatározás, hogy lelkész legyek. És remélem, hogy 
egyszer lehetek én is olyan nagyszerű, mint a lelkész-példaképeim. 

- Kedves Vica! Többekkel együtt én is büszke vagyok Rád. Kívánom, hogy szép 
terveid, álmaid váljanak valóra. További életutadra az Isten bőséges áldását 
kérem. Valamint nagyon szépen köszönöm a beszélgetést.
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Dr. Keresztes Károly
A mezőtúri pléh-Krisztus története

A mai napig nagyon szeretek kirándulni. Az 
ország számos, közelebbi és távolabbi területein 
volt szerencsém olyan emlékhelyek, műemlékek, 
kegyhelyek, templomok helyéhez eljutni, ahova 
mindig szeretne újra és újra elmenni az ember, 
de ha már egyszer is eljutott, az különleges ado-
mánya a sorsnak. 

Ebben a sorban foglalnak el különös, megma-
gyarázhatatlan érzelmeket és áhítatot kiváltó 
erejükkel az út menti szakrális emlékek, emlék-
helyek. 

Elkezdtem elmélyülten tanulmányozni a vonat-
kozó könyveket, történeti leírásokat, és ezekből 
sok mindent tudtam meg az út mentén található 
szakrális emlékekről, így például a pléh-Krisztus 
emlékekről is. 

Én a mai napig, ha tehetem, megállok az utam során az út menti kereszteknél, 
és visszakalandozva a régi időkbe, mindig eljutok napjainkig. Miért akkor, miért 
csak akkor, és miért ma már nem, vagy csak alig állítanak hasonló kereszteket? 

Változott a világ? Ma már nem történnek csodák, említésre méltó események 
az életünkben? 

De igen, ma is történnek, csak nem, vagy alig vesszük észre. Ma is születnek Is-
ten ajándékaként gyermekek, ma is kötnek boldog házasságokat, és ma is épül-
nek boldog hajlékok, otthonok, templomok. 

Nos, ezeknek ma is állíthatnánk emlékeket, csak talán eszünkbe sem jut? 
Én abban a szerencsés helyzetben voltam, hogy iskolás koromban egy évig – 

sajnos csak egy évig – , járhattam hittan órákra. Később már erre nem volt mód, 
de ez az időszak is hagyott olyan mély nyomokat lelkemben, ami adott időben 
meg is mutatkozott. 

Mert életünkben a hit pótolhatatlan erőt ad a bajban, és az Isten mindig meg-
mutatja a helyes utat. 

Vannak foglalkozások, ahol a hit és Isten segítsége nélkül nem lehet dolgozni. 
Az én foglalkozásom is ilyen volt, körzeti-háziorvosként dolgoztam (ma már 



- 146 -

Túri Kalendárium 2017

nyugdíjas vagyok), de az élet bármely területére is elmondható ugyan ez. 
Vonzódásom a pléh-Krisztusok irányába erősödött meg, mert ahányszor meg-

álltam előtte, mindig olyan különös érzés kerített hatalmába, amit nem tudtam 
mivel magyarázni. 

Emberközeli és kedves, jóságos volt. Mintha beszélt volna hozzám. Csak ké-
sőbb jöttem rá, hogy ez egy egész közösség szellemi ereje volt, azoké, akik részt 
vettek a megalkotásában. 

Mert a fából faragottat egy fafaragó készítette, a kőből levőket kőfaragó és kő-
műves készítette. 

A pléh-Krisztust azonban egy közösség együttes munkája hozta létre. 
Elhatároztam, hogy pléh-Krisztust készítek családom segítségével. A támoga-

tás azonnal megvolt, párom Ilonka (dr. Baukó Andrásné), és húgom, Bujdosó 
Istvánné (Keresztes Kunigunda) és férje Bujdosó István részéről. 

Arra hamar rájöttem hogy a határban elhelyezni szinte lehetetlen a sok-sok ha-
tósági eljárás miatt, a biztonságról már nem is beszélve. Így hát a család Mezőtúr 
városban levő kertes házának kertjében terveztük elhelyezni. 

Eljött a megvalósítás ideje. Számos előtanulmányozás után Ilonkával elkészí-
tettünk egy 30x20 centiméteres Krisztus képet, a Corpust. Ennek kerestük meg 
az ember nagyságúra történő nagyítás lehetőségét. Kiválasztottuk a lakásunk 
egyik szekrényét, erre kemény kartont rögzítettünk. A kartonnal szemben egy 
állólámpát helyeztünk el, éles fénnyel, és a lámpa és a karton közé tartottuk a ké-
pet. Közelebb, távolabb mozgatva, a kartonon megjelenő nagyított formát kiraj-
zolva, készen állt a papír alapú Krisztus alak, a kereszten megfeszített formában. 

Ezután elvittem Lakatos Béla mezőtúri mesterhez, aki vasból készít igen szép, 
művészi értékű tárgyakat. Elmondtam neki, hogy szeretném, ha vaslemezből el-
készítené a papír minta alapján Krisztus alakját. Kérésemre azonnal igent mon-
dott, és pár nap alatt elkészült. A munkát teljesen ingyen végezte, nagyon szépen, 
és még egy kisebbet is készített. Következett a festés. Erre a munkára korábbi 
ismeretségünk alapján Virágh László, mezőtúri festőművészt bátorkodtam meg-
kérni. Azonnal igent mondott és mindkét alakot megfestette. Virágh Lászlóról 
tudni kell, hogy gyönyörű festményei számos kiállításon válnak egyre szélesebb 
körben ismertté. Napjaink egyik legjelentősebb mezőtúri festőművésze. 

A pléh-Krisztus elkészült, már csak a fakereszt volt hátra. Ennek alkotója Rácz 
Gábor mezőtúri asztalos mester. Teljes odaadással és szakmai hozzáértéssel na-
pok alatt elkészítette a helyhez és a corpusnak megfelelő méretű keresztet. Ő is 
teljesen ingyen végezte el a munkát, nagy szeretettel. A végső összeállítást Nagy 



- 147 -

Hitben élni

János mezőtúri bádogos mester végezte el – terveim alapján a kereszt tetején és 
oldalán elhelyezett díszítő és védő borítást is remekül kivitelezte. Elkészült az 
INRI felirat is (INRI= Jézus Nazarénus Rex Judeorum, Jézus a zsidók királya). A 
pléh-Krisztus állítóinak nevét és a dátumot Gyomaendrődön csináltattam meg.

Készen állt a pléh-Krisztus, annak minden jellemző alkotó elemével, teljes 
pompájában, és Krisztus erejét sugározva. … És én ugyanazt éreztem, mint 
amikor az országút mellett levő pléh-Krisztusok előtt álltam meg. Nyugalmat és 
biztonságot. Elhelyeztük és naponta gyönyörködtünk benne, meghatottsággal 
és igaz hittel. Mindez 2005-ben történt. 

Teltek az évek, és egyre többször jött elő a gondolat: hogyan lehetne közkinccsé 
tenni úgy, hogy felszentelve, biztonságos helyen adjon erőt az emberek minden-
napi gondjainak megoldásához? 

Ekkor már javában épült az új katolikus iskola. Naponta eljártam mellette, 
többször meg is álltam és egyszer csak megszületett a gondolat. 

Ennek a pléh-Krisztusnak méltó gazdája a mezőtúri Katolikus Plébánia le-
hetne, Ondavay Tibor, pápai prelátus, esperes plébános úr gondoskodásában. 
A plébános úr örömmel fogadta felajánlásunkat, melyet adományozó levélben 
rögzítettünk. Közel két év is eltelt, amikor plébános úr telefonált, hogy másnap 
lesz az új általános iskola felszentelése és a pléh-Krisztust méltó helyre el tudják 
helyezni. 

Az események felgyorsultak, a szállításban Baukó Péter segített és a pléh-Krisz-
tus az új épület Könyves Kálmán úti főbejáratának bal oldali kültéri falán ke-
rült elhelyezésre. A pléh-Krisztus megszentelése – 2012. szeptember elsején – a 
Szent István Katolikus Iskola és Óvoda új épületének püspöki szentmisével egy-
bekötött szentelési ünnepségén megtörtént. Szentmisét celebrált dr. Kiss-Rigó 
László megyéspüspök úr.

A mezőtúri pléh-Krisztus méltó helyére került, ahol minden arra járóra adja 
áldását, segíti és támogatja a hozzáfordulókat.
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Berczeliné Boldog Mária
Kovács Feri AZ ÚTON

A „Camino”, vagyis az „út”, Spanyolország északi részén áthaladó, a Pireneusok 
lábánál fekvő Saint Jean Pied de Port-tól, Santiago de Compostela végállomásig 
tartó, majd nyolcszáz kilométeres zarándok út. A Camino mentén nyomon lehet 
követni az ereklyék kultúráját, a természet, az ősi művészet és építészet remekeit. 
A néhol misztikus ködbe burkolózó galíciai táj folyói s fái, a régmúlt kelta hagyo-
mány istenségeit, mondáit, manóit és tündéreit idézik. A csillagos ég alatt húzó-
dó útvonal, a Tejút által kijelölt ösvény azonban túlmutat a Szent Jakab apostol 
tiszteletére emelt Compostela-i katedrálison. Egészen elnyúlik a „világ végéig”, 
vagyis a Santiago-tól kb. 50 km-re lévo Finisterre-ig, ahol a Nap az Atlanti-óceán 
végtelenjében tér nyugovóra. Az elmúlt évben egy mezőtúri ismerősünk is zarán-
dokolt ezen az úton. 

Kovács Feri osztálytársam 
volt a gimiben. Sűrű kötésű, 
zömök, de nagyon mozgé-
kony srácként emlékszem rá. 
Élt-halt a sportért, azon belül 
is a kézilabdáért. Minden reg-
gel nagy lobogással érkezett 
a suliba, sorolta az előző napi 
események eredményét, az út-
közben beszerzett sportújsá-
got óra előtt és a szünetekben 
sorról sorra átolvasták, kiérté-
kelték haverjaival. Az iskolai 
meccseken is nagyon tudott 

lelkesedni, szenvedélyesen játszott, nehezen tudott veszíteni, ostorozta magát 
és csapattársait. Gondoltuk kiváló tornatanár lesz belőle, de érettségi után más 
irányt vett az élete. Jó földrajzos is volt, s talán így nem is meglepő, hogy a folyó 
vizekkel és a belvizekkel került kapcsolatba, ezen a területen képezte magát, jó 
ismerője, majd szakértője lett a megye vízrajzának. Terepasztalt épített, mely 
az érdeklődők számára látványosan szemlélteti a szövevényes vízi létesítmé-
nyeket. Könyvet írt (Tisza-Körös Együttműködő Vízgazdálkodási Rendszer)…
Közösségi ember, munkahelyén és lakóközösségében is. Baráti házaspárokkal 

Feri és felesége Zsuzsi
a negyven éves érettségi találkozón
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minden évben hosszabb kirándulásokat tesznek Közép-Európa több pontjára, 
így fedezték már fel együtt Erdély legszebb részeit is. Többször tapasztalhatták 
meg közösen az egyedülálló, magasztos élményt a csíksomlyói búcsúban. Tavaly 
nagy útra szánta el magát, szeptemberben neki vágott a leghosszabb zarándok 
útnak a spanyolországi El Caminónak. Tapasztalatairól az Ünnepi Könyvhét ke-
retében tartott élménybeszámolón hallhatott a szépszámú érdeklődő közönség. 
Arra kértem, olvasóinknak is meséljen erről! 

- Mikor született meg benned a gondolat, a vágy, hogy el kellene menni erre a 
hosszú útra? 

- 2013 októberében egy baráti összejövetelen beszélgettünk a zarándokutakról, 
többek között az El Caminoról. Itt merült fel bennem először, hogy meg kellene 
próbálnom. Interneten utána nézve rábukkantam a zarándoklét bölcseleteire. 
Elolvasva azokat, azonnal döntöttem, hogy 2015-ben, 60. születésnapomra tel-
jesíteni fogom a zarándokutat. Néhány nemes gondolatot megosztok az olva-
sókkal: 

 „A Santiagóba vezető zarándokút nem csupán egy végigjárandó szakasz, hogy 
valahova elérhessünk, se nem egy jutalmat érdemlő megpróbáltatás.

 A Santiagóba vezető zarándokút egyszerre hasonlat és valóság, mert a napi 
szakaszok idején és egész életed során kívülről és belülről egyszerre ér el hozzád, 
amikor engeded, hogy áthasson, alakítson és megváltoztasson.

A Zarándokút egyszerűbbé tesz, minél könnyebb a zsákod, annál kevésbé gör-
nyeszti a hátad, és annál inkább megtapasztalod, hogy milyen kevés elegendő az 
élethez.

A Zarándokút testvérré tesz. Bármilyen kevés is, amivel elindultál, késznek 
kell lenned arra, hogy megoszd, mert ha, egyedül is indultál útnak,társakra 
fogsz találni.

 A Zarándok út közösséget teremt. Egymást köszöntő, a másik útja iránt ér-
deklődő, beszélgetésbe elegyedő, megosztásra kész emberek közösségét.

A Zarándokút igényeket támaszt, napkelte előtt fel kell kelni a fáradtság és a 
vízhólyagok ellenére is; az éjszakában kell gyalogolni a napkelte felé, ahogyan a 
nap születik; pihenni kell, hogy tovább lehessen menni.

A Zarándokút szemlélődésre hív, hogy engedd magad meglepni, vendégül 
látni, hogy merj megismerkedni, elmélyíteni, megállni, csendben lenni, hall-
gatni, csodálni, áldani a természetet, zarándoktársakat, önmagadat, Istent.”
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- Mennyit olvastál róla, láttál-e fi lmet a zarándokokról? 
- Internetről szinte minden információt próbáltam összegyűjteni. Nagyon so-

kat foglalkoztam a napi távolságok beosztásával, szálláshelyek kiválasztásával, 
de ez utólag kiderült teljesen feleslegesen. A valóság mindent átrendezett. 

Csupán két könyvet olvastam, az egyik Paulo Coelho: A zarándoklat című szép-
irodalmi műve, a másik pedig egy – mezőtúri író-olvasó találkozó után – Sándor 
Anikó: El Caminó: Az út ami hazavisz című könyve. Zarándok utam során állan-
dó társam volt, Cordula Rabe: Szent Jakab-zarándok út A Pireneusoktól Santiago 
de Compossteláig túrakalauza,amely nagyon sok hasznos tudnivalóval látott el.

- Hogyan készítetted fel a szervezeted és a lelked a 800 kilométeres gyaloglásra?
- Elterveztem, hogy napi rendszerességgel gyalogolni fogok kb. 10-12 km-t, 

hátizsákkal, amelybe 10 kg nehezéket teszek. A terv azonban csak terv maradt. 
Sikerült mindig megmagyaráznom magamnak, hogy majd holnap vagy holnap 
után kezdek hozzá. Egyszer hátizsákkal kimentem az Árvízkapuhoz próbakép-
pen és mértem az időt, hogy mennyi idő alatt teszem meg a 13 km-es utat.

Sokan mondták is családtagjaim és ismerőseim közül, hogy ilyen felkészület-
lenül nem szabad neki vágni az útnak. Ennek ellenére bíztam magamban, hogy 
hittel és akaraterővel, teljesíteni fogom az Utamat. Az indulás napjáig nagyon 
hullámzó volt a lelkivilágom. Egyik nap határozottság, elszántság, a következő 
nap kétkedés vett rajtam erőt. Sokszor felmerült bennem, hogy 60 évesen egye-
dül, szerény nyelvtudással valóban meg tudom csinálni?

- Milyen előkészületeket kellett megtenni indulás előtt (védőoltás, repülőjegy, 
vonatjegy, stb.)

- Kiutazásom Párizsig repülővel, majd Bayonne-ig a TGV-vel (320 km-es se-
bességgel közlekedő vonat), Saint Jean Pied de Port-ig normál vasúton történt. 
A repülő és vasúti jegyeket már az oda-vissza útra július elején elővételben meg-
vásároltam, így jelentős költségeket takarítottam meg. Az előkészületeknél na-
gyon fontos volt eldönteni, hogy mi kerüljön a hátizsákomba. Csak a legszük-
ségesebb, és a kényelem és a strapabírás szempontjából megfelelő túracipőt és 
ruházatot választottam. Ekkor jött a felismerés, hogy katonakoromban mostam 
kézzel utoljára, de ezt is kétnaponta gyakorolhatom. Először az volt a szándé-
kom, hogy nem viszek sem telefont sem fényképezőgépet. Kitartó rábeszélésre 
végül is telefont vittem. A hátizsákom súlya így is 10,7 kg lett.
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- Milyen érdekes találkozásokban volt részed?
- Ezek felsorolására 10-12 oldal is kevés lenne. A legfontosabb találkozás azt 

hiszem az volt, hogy megtaláltam önmagam. Az út során nagyon sok szép és jó 
lelkű emberrel találkoztam.

Segítőkészek, megértőek, önzetlenek és barátiak voltak. Egyik barátomnak ír-
tam is, hogy milyen más lenne ez a világ ha ilyen lenne! A kérdésre válaszolva 
Carrion de los Condes – a pap egy esti misén a pap megkérdezte a zarándoko-
kat, hogy melyik országból jöttek. Amikor Magyarországot említette egyedül 
tettem fel a kezem. Megtapsoltak és két olasz megveregette a vállam. A felsorolás 
után kihívott, áldást adott, majd adott egy csillagot, melynek átadásakor a szí-
vemre mutatott. Elérzékenyültem.

Hospital de Orbigoban ültem az alberge udvarán a padon, amikor megszólított 
egy nő és azt kérdezte, ugye te magyar vagy? Igen, válaszoltam! Rövid időn be-
lül jött a társa is és egy pohár Rioja 
mellett kellemesen elbeszélgettünk.
(Ők önkéntesként szolgáltak.) Este 
együtt mentünk el a templomba. A 
mise után elhívtak egy kis kápolná-
ba, ahol lehetőségem volt a Tisztele-
tes úrral beszélgetni. Ez a beszélgetés 
a hátralévő életem egyik meghatá-
rozójává vált. Lényegét röviden úgy 
foglalhatnám össze, hogy ami eddig 
velem történt: jó vagy rossz az már 
a múlté nem kell vele foglalkozni. 
Mindig a jelen és a jövő az érdekes. 
Úgy kell élni és cselekedni, hogy a 
magamban megtalált belső csendet 
ne háborgassa semmi.

Minden napra jutott valami csoda. 
Józseff el való találkozás, aki szombathelyről jött és felesége hamvait vitte a háti-
zsákjában az O Cebreiró-ra és az Atlanti Óceánig. Az amerikai nő, aki megosz-
totta vacsoráját velem, Sahagunban a szabadban kört alkotva és egymás kezét 
fogva tartott istentisztelet, a Pireneusokon való átkelés, a pamplonai találkozás 
magyarokkal stb, stb, stb...

Kovács Feri unokájával, Lilikével
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- Olvastam már több könyvet ebben a témában, a zarándokok legtöbbje arról 
számol be, hogy égi üzeneteket, Isteni kegyelmeket kapott az út során. Neked 
volt-e ilyen élményed? 

- Ha égi üzenetnek veszem, hogy 60 évesen megtaláltam önmagam, megta-
pasztaltam, hogy az élet öröméhez a boldogsághoz és ennek következménye-
ként a belső csend eléréséhez milyen kevés is elég, akkor a válaszom igen. Az Út 
óta az emberekben is folyton a zarándoktársaimat keresem. 

- Hiányzott-e valami, valaki az út során? 
- Biztos sejted a válaszom, hiszen ismersz! Nagyon szeretem a családom és kis 

kedvencem az unokám Lilike. Nagyon sokat gondoltam Rájuk! 

- Lesz-e folytatás? 
- Határozott igen a válaszom. A Camino olyan varázslatot adott számom-

ra, amelyet sokszor meg akarok még tapasztalni. Rájöttem, hogy a valódi 
“camino”számomra akkor kezdődött, amikor az valójában véget ért. 

Jövőre (2017) a Szent Ferenc zarándokutat választottam, melynek fő állomásai 
Dovadola-La Verna-Assisi-Róma lesznek. Tervben van még a Portugál út, vala-
mint megígértem barátaimnak, hogy nyugdíjba vonulásom évében kigyalogo-
lok az Erdélyi Bölönbe Dr. Mikó Zoltán barátom szülőfalujába. 

Köszönöm a beszélgetést, és sokakkal együtt nagyon jó utat kívánok Neked!

Lilike a magyarok útján...a Hargita csúcsán
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Mlinárcsekné Deme Katalin
Színházi emlékek

Szeretek színházba járni.
Első élményem a gimnáziumhoz kötődik. Harmadikos osztálykirándulásun-

kon Szegeden jártunk. Dobosné Ica néni, aki irodalmat és művészettörténetet 
is tanított nekünk, akkor vette 
át az osztályt. A szombat esti 
program a Szegedi Nemzeti 
Színház előadása volt. Itthon-
ról édesanya úgy engedett el, 
hogy oda – mint a templomba 
– szépen fel kell öltözni, meg-
adva a hely tiszteletét. Ezt az-
óta is megfogadom, ilyenkor 
a lelkem is ünneplőbe öltözik. 

Előtte többször jártam a szü-
leimmel a Szabadtéri Játéko-
kon, de kőszínházban még 
nem voltam. Engem már a 
színház épülete is lenyűgözött. Az előadás és címe örökre bevésődött az emlé-
kezetembe: Ilf és Petrov: 12 szék. A színpadon székek sokasága, több díszletre 
nem is emlékszem. A darab a 20-as évekbeli bürokratikus, nyárspolgári elemek 
kigúnyolásáról szólt. Nem hiszem, hogy 17 éveseknek szórakoztató lett volna, a 
színpadkép is lehangoló, szürke volt. Semmi látvány és vidámság.

Ennek ellenére a színház megérintett. Munkahelyeimen bérletet vásároltunk, 
és közösen jártunk színházba. Hosszú évek óta a Móricz Zsigmond Könyvtár és 
Közösségi Ház szervezi a Szolnoki Szigligeti Színházba való eljutásunkat. Már 
40 éve, hogy láthatjuk a legkülönbözőbb műfaji megjelölésű darabokat. Egy év 
maradt ki az átépítés miatt, akkor a Kecskeméti Katona József Színházba jártunk 
bérletesként. Ezekre az előadásokra mindig nagyon jó kis közösség kovácsoló-
dott össze. A 70-es, 80-as években nem volt a maihoz hasonló pezsgő színházi 
élet, nehezebben jutottunk el egy-egy fővárosi előadásra. Még a nagy művészek 
is ritkán vagy nem is tudtak a más színházbeliekkel közös előadásban részt ven-
ni. Ruttkai Évától hallottam, hogy Psota Irénnel – jó barátnők voltak – legna-
gyobb sajnálatára nem játszottak együtt, kivéve a televízióban.

45 éves gimnáziumi osztálytalálkozó, IV. a, 2016.09.30.
A képen láthatók az alsó sortól, balról jobbra kezdve:

Marinka Erzsébet tanárnő, Dr. Horváth Józsefné Marika tanárnő,
Tóth Magdolna, Deme Katalin, Varga Edit, Szujó Éva,

Bodorik Katalin, Turák Erzsébet, Nagy Irén, Achs Ágnes,
Pázmány Edit, Nagy Ilona, Dinya Magdolna, Kiss Erzsébet
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Örültünk, hogy eljuthattunk Szolnokra, ahol a 90-es évektől jó néhány orszá-
gosan ismert, elismert színész is játszott, illetve az idők során a társulat tagjává 
vált, ha csak 1-2 évadra is. Ma már a lehetőségek, azok felfedezése és az oda való 
eljutás sokkal egyszerűbb. Bárhol vagyunk, és lehetőségünk van, mindig elme-
gyünk színházba. Az utóbbi években „aratnak” a musical-ek, szinte a bemutató 
után láthatjuk az előadásokat, fantasztikus zenével, koreográfi ával, díszlettel, a 
fények és színek játékának kavalkádjával. Az utóbbi években jó néhány non-
replika előadást láttunk, amelyek remek szórakozást, kikapcsolódást nyújtottak. 
Időnként azonban jó átélni egy-egy katarzist is. Ha végiggondolom – sok év 
távlatából –, mely előadások maradtak meg bennem, szinte kizárólag ezek az 
emelkedett esték a legszebb emlékeim. 

Első ilyen katartikus előadás 1976-ból való Shakespeare: Athéni Timon Piróth 
Gyula főszereplésével. Temessy Hédivel a főszerepben láthattam Friedrich Dür-
renmatt: Az öreg hölgy látogatását, mely nagy siker volt. Székely János: Caligu-
la helytartója, ahol Fodor Tamás és Kézdy György remekelt. T. Williams: Nem 
félünk a farkastól, Margitai Ági és Végvári Tamás főszereplésével, ahol Márta 
szerepében a szemünk előtt változott gyűlölködő fúriává Margitai Ági. Gabriel 
García Márquez: Száz év magány Törőcsik Marival a főszerepben. Hegedűs a 

háztetőn: Tevje a tejesember szerepében Gre-
gor József. Peter Schaff er: Amadeus, melyben 
Salierit Darvas Iván, Mozartot Alföldi Róbert 
alakította, a zenei aláfestést a Rolla János ve-
zette Liszt Ferenc Kamarazenekar szolgáltatta. 
Az Ezeregy évben Román Sándor táncszín-
háza, az Experidance történelmi tánc show-t 
adott elő. A Kelet és Nyugat határán egyen-
súlyozó Magyarországot, színes, változatos 
múltunkat, gazdag táncstílusunkat mutatta be 
kiváló zenéivel. 

Sok-sok előadás volt még, de talán ezek a leg-
emlékezetesebbek számomra. Abban a szeren-
csében volt részem, hogy a Száz év magányt 
Budapesten Börcsök Enikő főszereplésével is 
láthattam. Fantasztikus előadás volt. Enikő az 
előadás végén kis csapatunkat a Pesti Színház 
büféjében megvendégelte, ahol művésztársai-

A Pesti Színház büféjében az előadás után 
Börcsök Enikővel 2006-ban
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val együtt (Venczel Vera, Hegedűs D. Géza) egy órát eltölthettünk. Enikő a tőle 
megszokott szerénységgel köszönte meg, hogy ott voltunk, és elmondta, ezen az 
estén nekünk, mezőtúriaknak játszott. Igazi emberi nagyságból, alázatból mu-
tatott példát. Büszkék voltunk rá, hogy Ő közülünk való, és városunkból indult 
Th ália templomába. 

A „Nem félünk a farkastól” című előadást követően a fi lmet is megnéztem 
Elizabeth Taylor és Richard Burton kettősével. A fi lmben nyújtott alakításáért 
Elizabeth Taylor Oscar-díjat kapott. Úgy éreztem, a szolnoki előadás nagyobb 
hatással volt rám, jobban megérintett. Ez a színház varázsa. Látom a színész 
minden rezdülését, olyan pillanatokat élhetek át – szerencsés esetben – vele 
együtt, ami megérinti a lelkemet, így könnyen befogadóvá válok, úgy érzem, én 
is részese vagyok a történetnek. Megtörténik a varázslat. 

Sok évvel később Margitai Ági nézőként volt Szolnokon, a mögöttem lévő sor-
ban ült. A szünetben elmondtam neki az előbbieket. Megköszönte, majd sze-
rényen azt mondta: „maga akkor még nagyon fi atal, szinte gyerek volt.” Pedig 
nem. Örült neki, hogy ennyi év után ilyen szép emlék maradt az Ő és Végvári 
Tamás alakítása. 

Örültem, hogy a tavalyi évadban újra láthattam Almási Évát a Nagymama 
címszerepében. Ő is sok évvel ezelőtt Örkény Macskajátékában volt látható. A 
nagymama szerepe könnyedebb téma, úgy érzékeltem, lubickol ebben a darab-
ban. Jelenleg – egyik – kedvencem Molnár Nikoletta, aki a Tanítónő címsze-
repét remekül alakította. Kiemelkedő alakítást nyújtott a Bánk Bánban, Stuart 
Máriában, Salemi boszorkányokban, Üvegcipőben. Nem véletlenül kapta meg 
2013-ban a Junior Príma-díjat. Barabás Botond a Kakukkfészek előadásán le-
nyűgözött. Szeretem Jankovics Annát, Mészáros Istvánt, Gombos Juditot. Az 
elmúlt évadban Svejk szerepében – mintha őrá szabták volna – Mészáros István 
remekelt. 

A 2016/17-es évad jónak ígérkezik. Várom a Szent Johannát Molnár Nikolettel 
a főszerepben, melyet Babarczi László rendez. Csiszár Imre „A kőszívű ember 
fi ait”, igazi klasszikus művet állít színpadra. A My Fair Lady főszerepében Ker-
tész Marcellát láthatjuk. A vidám kísértetben Gombos Judit komédiázik, várha-
tóan kirobbanó sikerrel. 

A következő évad is igazi – vállaltan – népszínházi program, melyben megta-
lálható a színjátszás valamennyi válfaja. 

Bízom benne, hogy még sok-sok évig láthatunk magával ragadó, lelki feltöltő-
dést nyújtó előadásokat.
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Berczeliné Boldog Mária
Volt egyszer egy kultúrotthon…

Az 1950-es évek elején szerte az országban megalakultak a kultúrotthonok és 
a népkönyvtárak, segítve a lakosság kulturálódási lehetőségeit. „A kialakítandó 
új szocialista kultúra legfőbb jellemzője a teljes központosítás, a kulturális élet 
(irodalom, színház, mozi, képzőművészet, zene), valamint a közművelődés (népi 
színjátszás, dalárdamozgalom, népi tánc stb.) minden területének egységes párt-
állami irányítás alá vonása” – írja Romsics Ignác. Nem volt egyszerű helyzet a 
kultúra munkatársai számára. Egyszerre kellett ötletesnek, az elvakult hatalom 
irányában lojálisnak, bölcsnek, előrelátónak, ugyanakkor dörzsöltnek, szakmai-
lag felkészült, elfogadott embernek kellett lenni, ahhoz, hogy a dogmák is járják 
a maguk útját, és a kulturális szolgáltatások is nívósak legyenek. Galgóczi Er-
zsébet (1930) író, szociográfus riport körútra indult az országban, azzal a céllal, 
hogy helyzetképet adjon a kulturális intézmények működéséről. 1956 nyarán vá-
rosunkba is eljutott. Az alábbi írásából képet kaphatunk az itt folyó népművelési 
munkáról, a sokszínű, gazdag tevékenységről, melyre még ma is többen vannak, 
akik örömmel emlékeznek vissza. Mezőtúron 1950 októberében avatták fel a 
kultúrotthont a Petőfi  úton, az Ipartestület épületében. Az első igazgató – közel 
két évig - Hargittai Jenő volt, akit Berczeli Gyula követett, közel másfél évtize-
den irányítva, szervezve a kulturális életet. Szerencsére a háború előtt is több 
egyesület, művészeti kör működött, melyek felélesztésével mozgósítani lehetett az 
érdeklődőket. Ők ketten az akkori színjátszó csoportban és dalárdában mozgató 
rugók voltak, szerencse,, hogy őket választották, illetve bízták meg az új rend-
szerben az igazgatói feladatokkal. Mindketten kiváló színjátszók és rendezők 
voltak, akik kisugárzása, szenvedélye és hozzáértése vonzotta az ifj ú színjátszó-
kat, dalosokat. Megnyerő személyiségükkel együttműködésre ösztönözték a kü-
lönböző művészeti körök tagságát egy-egy nagy sikerű színi előadás érdekében. 
2011-ben találkozóra hívtuk a régi „színészeket” a városi könyvtárba, előzetes 
megkeresésünkre többen eljutatták régi fotóikat, melyet ifj . Berczeli Gyula digi-
talizált és ezen az összejövetelen együtt elevenítették fel a régi szép emlékeket. A 
következő írások, plakát szövegek, és a fénykép válogatás ezt a korszakot idézi 
meg, tisztelegve a nagy elődök és társaik előtt. 
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MEGHÍVÓ
1950. október 15-én, vasárnap este 7 órakor a Kultúrház nagytermébe

KULTÚROTTHON
avatásra

1./ Kultúrotthon avató vers Varga Erzsi (MSZT)

2./ Magyar népi tánc Szövőgyár Kultúrcsoportja

3./ A falu esze – vidám jelenet A gimnáziumok DISZ szervezetei

4./ Ady Endre: Álmodik a nyomor Benkő Gyula tanár szavalata

5./ Petőfi Dalkör előadása

6./ Ukrán népi tánc Leánygimnázium 

7./ Traktoros lakodalom -  jelenet MNDSZ**

8./ Szavalat Kalocsai Rózsa

9./ Matyó népi tánc

10./ Majakovszkij vers dr. Dobos Istvánné – Kiss Ilona

11./ Újvárosi úttörő énekkar Kávási Sándor vezényel

12./ Fogorvos – vidám tréfa Szövőgyár Kultúrcsoportja

13./ Köztársaság dala mindenki énekel

Felelős rendező: Hargittai Jenő *

* a kultúrotthon első igazgatója   
** Magyar Nők Demokratikus Szövetsége
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Galgóczi Erzsébet
A hetvenezer holdas óceán közepén…

Három évvel ezelőtt Mezőtúron vakációztam. Igen rossz emlékem maradt a 
városról, kellemetlen érzés, mint amikor törek kerül az ember ruhája alá. Nem-
csak az aszály miatt, ami errefelé különösen lesújtó volt – mert van-e lesújtóbb 
látvány, mint a kiszáradt csatornák, kiégett rizsmezők? – hanem a közöny, a tes-
pedtség miatt, amibe folyton belebotlottam, beleragadtam. Mennyit bicikliztem 
a fátlan, poros dűlőutakon, a végenincs búzatáblák között, életemben először lát-
va s csodálva kombájnt, nyergében traktoristalánnyal – mintha játékos képzelet 
újkori sellőt teremtett volna a mai ízlésnek, a mai szükségletnek megelelőt, ide 
a hetvenezer holdas óceán közepére -, de lelkesedésemet lelohasztotta a meddő 
kísérlet, hogy a gyönyörű nevű tanyaközpontokon (Csiderberek, Szárazlapos, 
Tulakőrös, Ötölesút, Felsővízköz, Törőhalom, Peres, Csugar…) kultúrcsoportot, 
vagy leglábbis agitációs brigádot szervezzek. Mint egy lomha bivaly! – szidtam a 
síkságon kényelmesen szétterpeszkedő várost, s büszkén gondoltam a Dunántúl 
sűrű és nyüzsgő városaira.

Ennyi maradt bennem Mezőtúrról, s néhány megkedvelt ember elmosódó 
képe, köztük Berczeli Gyulának, a kultúrotthon igazgatójának, öregek, fi atalok 
kedves „Gyuszi bácsijának” fi nom vonalú arca. – Kis komám – szinte hallom 
még, ahogy mondja -, vagy: ides bátyám, öcsém vagy komám – mert semmit 
sem utál annyira, mint a hivatalos hangot. 

S most itt üldögélünk a barátságosan rendetlen irodában – Gyuszi bácsi sem-
mit sem változott az elmúlt három esztendő alatt, sőt, ha lehetséges, fi atalodott, 
nem értem, miért? 

Negyven év körüli szőke férfi , ha szeretem: magas homlokú, ha nem szeretem: 
kopaszodó – tehát magas homlokú, szeme kék, mint a lenvirág, vagy nem sok-
kal napnyugta előtt az ég, s olthatatlan derűvel s érdeklődéssel néz a világba. 
Asztalán dossziék, előjegyzésekkel telezsúfolt naptár s keménypapirosból csinos 
színpadkép, Szigligeti Cigány-ának egyik díszlete. 

Már mindent megnéztem Mezőtúron, amit érdemes megnézni, kissé zsong is a 
fejem a sok furcsa benyomástól – jólesik ez az esti eleven csönd. A szomszédból, 
Pirike szobájából vidám terefere hallszik: asszonyok varrogatják a Cigány-hoz a 
kosztümöket. Nem kérte fel őket senki, de úgyis eljönnek esténként a kultúrott-
honba, s ha már úgyis itt vannak, miért ne varrják? 
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A másik oldalról énekszót szűr meg a fal, aztán egy fehér hajú bácsi jön be 
megkérdezni: mit csináljon valamelyik díszlettel? Csabai Wagner, a képzőmű-
vész-szakkör vezetője. 

Este van, hétköznap, a kultúrotthonban, mint máskor pezseg az élet.
- Itt bent a városban lényegében már minden kulturális problémát megoldot-

tunk – mondja Gyuszi bácsi. 
- Nono, hát a gépállomás? – Az imént hallottam a könyvtárban egy beszélge-

tést: te, Jenő, menj ki valamelyik nap a gépállomásra – mondta a népművelési 
előadó a fi atal könyvtárosnak -, mert egyetlen traktorista sem olvas. 

- Azért mondtam, hogy csak lényegében – folytatja Gyuszi bácsi. – Ezt az esz-
tendőt arra szánjuk, hogy a tanyák népét is bekapcsoljuk a kultúra áramkörébe. 

Persze, a „külterület” Mezőtúr határa kis híján hetvenezer hold. Akkora terület 
ez, mint egy járás, csak éppen falusi közigazgatás, falusi kultúrotthon nélkül. 
A legtávolabbi tizenhét kilométerre van a várostól, és ebben a furcsa január-
ban némelyik se autóval, se kocsival, de még lóháton se közelíthető meg, mert 
Túlakörösre például nem jár a komp. S a tanyaközpontokban emberek élnek, 
téeszcsé-parasztok, s egész kevés – négy százalék – egyéni gazdálkodó. Ott él-
nek, beleragadva a sárba, a télbe – s az unalomba, sajnos, a műveletlenségbe is, 
ha nem gondoskodunk róluk. 

De hogyan gondoskodjunk? Berczeli szótlanul kezembe nyom egy ív papírt 
– beszél az magáért! Olvasom: „Szocialista szerződés”, amely egyfelől a város 
népművelési hivatalok, másfelől – a tanyai tanítók között jött létre. Lényege: a 
város biztosít kiállítási anyagot, térképet, mikroszkópot, fi zikai kísérletező esz-
közt, diavetítőt és fi lmet, könyveket, előadói tiszteletdíjat, szállítási költséget – a 
pedagógusok pedig vállalják, hogy minden tanyai iskolában havonta két kiállí-
tást és egy ismeretterjesztő előadást szerveznek, illetve tartanak ha nem kapnak 
központi előadót, hogy a hazafi ságra, munkaszeretetre és szocialista erkölcsre 
neveljen. Aláírók: a tizennégy tanyaközpont tizennégy tanítója. 

Ezek közül is a legfontosabb és a legnehezebb terület – tájékoztat Gyuszi bácsi 
– Túlakörös. Ide tagosították azt a négy százalék egyéni parasztot, aki még van 
Mezőtúron. Nagyon nehéz ezeket bevonni. – Elmosolyodik. – Nehéz, de nem 
lehetetlen. Ez a két fi atal tanítónő, a Kovács Éva, meg a Patkós Júlia, aki ott van, 
olyan belevaló gyerek… igen szeretem őket…

A külterület meghódítása: a következő feladat. De hogy erre sor kerülhessen, 
ahhoz előbb a városban kellett gyökeret verni. S központ: a városi kultúrotthon. 
Olyan ez a kultúrotthon a város életében … nem is tudom mihez hasonlítani: 
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tán a vegytanból ismert kristályosodási folyamathoz lehetne leginkább.
Csak két szám elöljáróban, tájékoztatásul: ötszáz aktívája van az otthonnak, 

ötszáz ember, aki nemcsak műélvező, hanemm műalkotó is a maga módján – s 
százötezren látogatták tavaly a kultúrotthon előadásait. 

A kultúrotthon (50-ben alakult) az első esztendőkben az öregek háza volt. A 
fi atalok legfeljebb bálokra jöttek el. Berczeli aztán ideszoktatta őket is. Az egyik 
szobát felajánlotta a területi DISZ-nek, s a fi atalok nem tudtak olyat kérni tőle, 
amit ne teljesített volna. S amikor már megszerették őt meg a házat, akkor be-
vonta őket valamelyik szakkör munkájába. Ugyanezt csinálta az úttörőkkel is. 

Most már tizennégy igen jól működő szakköre van a kultúrháznak. A szok-
ványos szakkörökön kívül (ének, zene három is, képzőművész gyerekeknek és 
felnőtteknek, sakk, modellező, gazdasszony és színjátszó szakkör), érdekessége 
a kultúrháznak a méhészkör, a „bogarasok”. Száz tagja van, majdnem mind pa-
raszt. Lassanként minden téeszbe, minden tanyába betelepítik a méheket. Nem 
is annyira a méz kedvéért – ez másodrendű haszon -, hanem mert ahol van mé-
hészet, ott nagyobb a termés, mert a méhek a növények porzásának igen fontos 
munkáját tökéletesebben végzik el, mint a szél.

A színjátszó csoport a közeli napokban adja elő Szigligeti darabját, a Cigány-t. 
„Színházba szoktató” darab – jellemzi Berczeli. Ezzel vizsgázik a Népművelési 
Intézet rendezői tanfolyamán. Következő előadásuk új magyar darab Füsi József 
Majá-ja lesz. 

Berczeli legbüszkébb az úttörőkre: a táncosokra, a száztagú kórusra és a csöpp 
képzőművészekre, mert úgy érzi, hogy ezzel segíti az iskolai nevelést. 

Két éve kísérletezik, hogyan lehetne szilárd kollektívává kovácsolni a szakkö-
röket, olyanná, hogy külső nehézségek és belső viszályok ne bomlasszák szét? S 
megtalálta a módját: a szakkörök önállóak, mindegyiknek megvan a maga ve-
zetősége, az igazgató csak ellenőrzi, s neki csak terveiket, javaslataikat s eredmé-
nyeiket mondják el. Most már a szakkör két régi tagjának az ajánlása kell ahhoz, 
hogy újabb tagot felvegyenek. 

De hát mi a titka ennek a nagy eredménynek, arról is beszéljen már – kérem 
az igazgatót. 

Elgondolkozik. – Hát, sok titka van. Sok… Itt születtem, itt nőttem fel, isme-
rem az embereket, eszük járását, szokásaikat… Például egyesek nagyon furcsál-
lották, hogy karácsonykor bált rendeztem és nem előadást. De tudom, hogy a 
tanyasi paraszt ősrégi szokása, hogy karácsonykor ünneplőbe öltözik, s bemegy 
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a városba táncolni. Ha én előadást rendezek, akkor üres a terem, a paraszt pedig 
a kocsmában táncol. Akkor inkább itt táncoljon, igaz-e? 

- És még? 
Itt nincs nyolcórás munkaidő – itt csak cél van. S a célt egyedül elérni nem 

lehet. Közös munka – ez a legfontosabb. …
- Jól esik visszagondolni, hogyan kezdtük 48-ban – mereng el Gyuszi bácsi. – A 

kultúrház még nem volt a mienk, csak az egyik szobája. Az udvaron próbáltunk, 
a gyerekek a téglával lerakott járdán üldögéltek sorba, mint a fecskék a villany-
dróton… Egy év múlva megkaptuk az épületet…és nem kell csak öt év, hogy 
az ember elégedetlen legyen a vannal. Ha látom, milyen remek új műhelyt kap-
tak a gölöncsérek (fazekasok), bizony irigylem őket, s eszembe jut: jó lenne egy 
új épület, ahol nem mállik a vakolat, nem kell örökké a tetőt javítani, hogy ne 
folyjon be az eső. … Pedig tudom, hogy 1958-ig nincs mód változásra, mégis… 
Hiába ilyen az ember. Addigra – teszi hozzá élénken, s lenkék szeme felragyog 
– addigra nemcsak ötszáz aktívája lesz a kultúrotthonnak, hanem a tanyák be-
kapcsolásával legalább…legalább még egyszer ennyi…!

A kultúrotthon a legfontosabb, de mégiscsak egyetlen részlete a mezőtúri nép-
nevelési munkának. Sokat lehetne írni a híres fazekasokról, akik azt a modern, 
egészséges műhelyt kapták a várostól – a városi könyvtárról, ahol Jávori Jenő, a 
fi atal könyvtáros elpanaszolta, hogy kevés öt és félezer kötet könyv harmincezer 
embernek! De milyen rettenetesen kevés, és ennek is tizenhét százaléka olyan 
könyv, amit alig olvasnak, és mit csináljon, ha jönnek a gyerekek, meg a tanyáról 
a parasztok, és jó könyvet kérnek tőle, s a jó könyvek folyton kézben vannak? 
– Meg Badár Erzsi néniről, a népművészről, aki elbeszélte, hogy 40-ben náluk 
ebédezett Móricz Zsigmond; meg Posta István fi atal tanárról, aki a mezőgazda-
sági technikumban Hamlet-et tanítja a kultúrcsoportnak – meg a zeneiskoláról, 
amely olyan jól működik, hogy a szolnoki konzervatórium elvállata fi ókintéze-
tének…

Aha, értem már, miért nem változott, öregedett Gyuszi bácsi semmit, mióta 
nem láttam: mert gyökeresen megváltozott, megfi atalodott körülötte, az ő keze 
nyomán is, Mezőtúron az élet. 
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KARCSAI-KULCSÁR ISTVÁN:

VARÁZSMAG
mesejáték

János ifj. Berczeli Gyula

Andris Elek Ferenc

Ilon Kálnai Mária

Benyhe István T. Nagy István

Orsika Kara Éva

Facsar Béni

 Papp Dénes

Kacor

Gáspár Csipes Mihály

Harmincas évek színjátszói
Első sor balról haladva 2. Ugrai Ferenc kereskedő, középen: Törzsök Béla anyakönyvvezető és 

kórusvezető, rendező 6. Berczeli Gyula 
Második sorban jobbról 2. Fancsali László kereskedő 

Berczeli Gyula
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T. Nagy István Úrhatnám polgár - Berczeli Endre és T. Nagy István

Pálfi Eszter - ma Szűcs Lajosné Ambrus Árpád

Kecse István
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T. Nagy István, Nándori Sándor, ifj. Berczeli Gyula, 
Papp Dénes, Füstös Jenő, Csipes Mihály,

Kálnai Mária és Elek Ferenc 

Hátul: Kecse Pista, Juhász Gabi
Máté Emília, Pálfi Pöszi, Kálnai Manci, Máté Imre, 
?, Füstös Jenő, Szabó Gabi, Papp Zsiga és Elek Feri

Lovas Klári, Török Antal, Törjék Éva,
ifj. Berczeli Gyula, Pabar Ica

Papp Dénes, Pálfi Eszter,
Papp Zsigmond, Nándori Sándor

Kirándulás

Szabó Gábor, Nádházi Gyula, ifj. Berczeli Gyula,
Török Imre, Krajcsi Lajos
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1959. augusztus 18-án 8 órakor

NAGYKUN NAPOK kulturális rendezvény

GÁLL ISTVÁN:

GYILKOSOK
VICA

ORVOS Papp Dénes

FERI

MÁRI

SÁRI

HUSZÁRVÁGÁS
3 felvonásos vígjátéka kerül bemutatásra

1962. február 20. este 6 órai kezdéssel 
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Mezőtúri siker
a IX. Nemzetközi Simándy József Énekversenyen
Major Attila a Szegedi Tudomány Egyetem Zeneművészeti Karának hallgató-

ja, akit a mezőtúri közönség többek között a Dalvarázs Együttesből is ismerhet. 
Először vett részt 
a IX. alkalom-
mal megrende-
zett Nemzetközi 
Simándy József 
Énekversenyen. 
Óriási siker, hogy 
a 140 magyar és 
külföldi indu-
ló közül bejutott a döntőbe, sőt elnyerte a Kálnay Zsófi a operaénekesnő által 
felajánlott 100.000.- Ft értékű különdíjat. Ezen kívül a Szegedi Operabarátok 
Egyesületének 50.000.-Ft pénzjutalommal járó elismerését is a nagy tehetségű 

mezőtúri fi atal ember kapta. 
Várható, hogy további juta-
lomként, a többi díjazottal 
együtt Attila is fellépési le-
hetőséget kap magyarorszá-
gi dalszínházakban. A zsűri 
elnöke Ókovács Szilveszter a 
Magyar Állami Operaház fő-
igazgatója volt. A mezőtúriak 
nevében e helyről is szívből 
gratulálunk Major Attilának 
és további sikereket kívánunk 

Neki! Nagy örömünkre szolgált, hogy a nyári Dalvarázs koncerten ismét hall-
hattuk őt Mezőtúron is!

Az őszi szezon is sikeresen indult a fi atal művész számára, ugyanis szerepet 
kapott a Szegedi Nemzeti Színházban - Erkel Ferenc ős-Bánk bánjában a Királyi 
tiszt szerepét énekli. 

Gratulálunk és további sok sikert kívánunk! 
Berczeli Endre

Kiemelt Simándy énekverseny

A Bánk bánban a Királyi tiszt szerepében
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Major Mihály énekművész 65 éves
Több mint száz meghívott vendég, családtag, barát, zenésztárs, klubtag volt 

hivatalos arra a közös ebédre és lemezbemutatóra, ahol Major Mihály mező-
túri népdalénekest, énekművészt, a Magyar Állami Operaház és a Fővárosi 
Operettszínház egykori tagját köszöntötték a mezőtúri Közösségi Ház dísz-
termében, 2016. május 7-én, születésnapja alkalmából.

Elsőként Rusziné Mucha Anna felolvasta a megyei közgyűlés alelnökének kö-
szöntőjét, majd Herczeg Zsolt, Mezőtúr város polgármestere üdvözölte meleg 
szavakkal Major Mihályt. A Vasutas Nyugdíjas Klubok Országos Szövetségé-
nek (VNYKOSZ) képviseletében előbb Borsi Sándorné elnökhelyettes egy szép, 
szívhez szóló verssel, Horváth László elnök pedig – miután „tiszteletbeli fi ává” 
fogadta az ünnepeltet – ünnepi köszöntővel, ajándékokkal, díszoklevéllel és az 
alkalomhoz illő dalokkal is kedves és megható perceket szerzett mindenkinek. 
A fi nom ebéd elfogyasztása közben már nézhették az ünnepség résztvevői a 
„Megkötöm lovamat” című összeállítást, amelyet Borzi Lajos válogatott össze az 
énekművész emlékezetes fellépéseiből. Ebéd után a mezőtúri nyugdíjasok ének-
kara népdalcsokorral kedveskedett, szegedi vendégei Pál apostolnak, a szeretet 
dicséretéről írt leveleiből válogattak az ünnepeltnek. Természetesen nem ma-
radhatott el a pezsgős koccintás sem: a pohárköszöntőt Horváth László mondta 
el, majd felidézték „Misi” életútját is. Major Mihály 1951. május 2-án Mező-

Középen az ünnepelt, balra a cikk szerzője, jobbra Berczeli Endre
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Mucha Pannika, Horváth László és Major Misi

túron született: szép énekhangjára, már kisiskolás korában felfi gyeltek. Egy te-
hetségkutató versenyen – a zsűriben Vikár Béla, Béres János, Grabócz Miklós 
is ott ült – már Budapestre invitálták a jó hangú fi atalembert. Énektanulás, kü-
lönórák, megélhetés, szakmatanulás... 1979 – ben a Szegedi Szabadtéri Színház 
egyik nagy sikerű előadása után – a társulat több tagjával együtt – külföldre 
távozott. Előbb Németországban, később Ausztráliában telepedett le. Szinte 
mindent énekelt – elsősorban az ott élő magyaroknak, kiváló zenészek közre-
működésével – miközben egy jó nevű szálloda szakácsaként is dolgozott. Sok-
sok kiváló művész – Talabér Erzsébet, Máté Ottilia, Maros Gábor, Jákó Vera, 
Kállai Bori, Leblanc Győző, Berkes János – kalauzolója volt a távoli kontinensen, 
de az őt fellépései sorén rendszeresen kísérő ifj abb Sánta Ferenc vezette kiváló 
zenekar útját is ő egyengette Ausztráliában. Szíve azonban hazahúzta: előbb la-
kást vásárolt, majd 2000 után hazaköltözött Mezőtúrra. Tagja a helyi Napsugár 
Kultúrkörnek és a Túri Olvasókör Egyesületének. Kellemes megjelenésével, ki-
váló énekhangjával, kiemelkedő hangulatteremtő képességével, megnyerő mo-
dorával a térségi rendezvények keresett szereplője: rendszeresen lép fel közös 
műsorban – többek között – Kalmár Magdával, Sülyi Károllyal, Koltai Lajossal. 
A VNYKOSZ rendezvényeinek, klubnapjainak állandó, megbecsült és szívesen 
hallgatott fellépője. Kísérői: Lévai János, Berecz Zsolt Miklós, Milák Géza szíve-
sen emlékeznek rá és a felejthetetlen fellépésekre, koncertekre. 

Szentes Bíró Ferenc - Szeged
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Bach Hédi és fia, Szervátiusz István
közös kiállítása

(Mezőtúr, Városi Galéria, 2016. május 7.)

Benedek Katalin művészettörténész megnyitó beszéde

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! Gyermek korom, de talán életem egyik megha-
tározó emléke, élménye volt és marad a kolozsvári Szervátiusz-házban töltött ta-
vaszi és téli napok. Egy hosszú évtized. Három generáció élt együtt: Szervátiusz 
Jenő, a zseniális szobrász, fi a Szervátiusz Tibor szobrászművész, felesége Bach 
Hédi textil- gobelinművész és gyerme keik: Anikó és István. Ez a hely alkotó mű-
hely, műterem és családi otthon volt. Mondandóm természetesen nem a szöve-
vényesen alakult művészi, emberi sorsuk ki- és beteljesedéséről szól. Mindössze 
annyit jegyzek meg, hogy mindegyikőjük útja az anyaországba vezetett.

Az a fontos, hogy most itt vagyunk Mezőtúron, Bach Hédi és fi a, Szervátiusz 
István közös kiállításának megnyitóján. Különleges esemény. Bach Hédi a gyu-
lafehérvári Bach fényképész családból szár mazik. Ebben a műteremben mozgat-
ható háttérképek, kulisszák alkalmazásával, művészi színvonalon megkompo-
nált fényképek örökítették meg a megrendelő ket. Nem véletlen, hogy az erdélyi 
fény képész műtermek sorában igen rangos helyet vívott ki magának.

A művésznő számára a gyapjú nemes anyaga jelenti a kiindulópontot. Mind-
az, ami alkotói képzeletében, majd a szövő széken szőtt gobelin formában 

megszüle tik, azt a gyapjú ter-
mészete is inspirálja. Művészi 
kifejező eszköz. Bach Hédi tu-
lajdonképpen csak fehérben, 
szürkében, feketében, rőtes és 
szürkésbamákban fogalmaz. 
Mondhatnánk úgy is, hogy 
a gyapjú természetes színár-
nyalataiban. Mégis, a szűk-
re fogott színskálával, vég-
letekig egyszerűsített formai 
megoldások kal, viszonylag 
kis számú formaelemmel is 
érzékeltetni tudja gondolatai-

A megnyitó pillanatai. Szűcs Dániel képviselő, Bach Hédi, 
Szervátiusz István kiállító művészek, Benedek Katalin 

művészettörténész, Pusztai Zsolt a helyi múzeum igazgatója
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nak, mon danivalójának lényegét. Gondolok példá ul a Harmónia című kárpitra. 
Autonóm művész. Úgy látom és úgy érzem, hogy az ő esetében a címeknek 
elsősorbanismeret közlő szerep jut. Az alkotások kifejező és megjelenítő ere-
je, a bennük föllelhető -természetesen szövött- impro vizációk által eljutunk a 
jelentéshez. Ezek az improvizatív elemek, aff éle szellemi kalandként, de egyre 
közelebb visznek a tartalmas főgondolathoz. Bámulatos, hogy látszólag redukált 
színskála, (ámde ezernyi árnyalat!) használatával milyen kontrasztokat érzékel-
tet, visz át a fonalba. Bach Hédi műveinek lendülete, feszítő ereje szinte kozmikus 
távlatok felé viszik a nézőt (Hőenergia, Robbanás). Munkái egyszerre ábrázolják, 
megéreztetik a vi lágegyetem végtelenségét, miközben az emberi élet eredendő, 
örök gyökerei felé vonzódnak (A jövő körei, Egyetemesség, Pályák, Folytonosság, 
Termé kenység). Izgatja a kérdés: mi van a felszín mögött? Lágy formák megje-
lenítésével ha lad lefelé és fölfelé, befelé és kifelé, (az irány nála megfor dítható) 
igyekszik a mikro- és makrokozmoszba látni, a pólusok rejtélyét megfejteni.

Az egyetemesség érdekli, úgy ábrázol, hogy az absztrakció és az átírt forma 
mindig meg őrzi elsődleges jelentését. „A természet ciklikus rendszerbe foglalá-
sával a körü löttünk lévő világ térbeli és időbeli vál tozásait szeretném megfogal-
mazni, mely metaforikusán az emberi életet is magába foglalja” -vallja a művész. 
Az haute lisse technikával készített gobelinjeinek monu mentalitása nem csak a 
nagy méretekből fakad, hanem abból a kifejező erőből, amelytől azok kis méret-
ben is ugyanazt a hatást keltik. Az alkotó legkedvesebb motívuma a fa. Jelképi 
értelménél fogva lehet életfa is. Bach Hédi számára leg tisztábban a fa rejti ma-
gában az ember és a természet kapcsolatát, olykor a jó és a rossz örök harcát.

A most nyíló tárlat az alkotó visszate kintő, úgynevezett retrospektív kiállítása. 
Válogatás. Az eddigi életmű több szem pontból is sokszorta gazdagabb. Például 
a Németországban, Karlsruhe-ban töltött évek alatt a mű vészt az önkifejezés 
vágya igen érdekes képek festésére késztette. Külön kiállítást érdemelne.

Negyven év műalkotásai, a fi nom vona lú rajzokkal, tusképekkel együtt képezik 
e bemutató anyagát, melynek két időbeli pólusa az 1965-ben készült Királyleány 
és a 2006-7-ben született Évszakok című művek. A Mezőtúron élő textil művész 
az erdélyi tárlatok rendszeres szereplője volt, műveit külföl dön is bemutatták. 
Alkotásai köz-és magángyűjtemények megbecsült darabjai.

Ahogyan Bach Hédi a gyap jú anyagában találta meg művészetének leghitele-
sebb kifejező eszközét, azonképpen fi a, Szervátiusz István fa restaurátor, szobrász 
számára a fa jelenti művészi önkifeje zésének kiinduló- és végpontját. (Itt jel zem, 
hogy mindkettőjükben él a részben erdélyi magyarörmény származástudat.) A 
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fi út az anyag természete vonzza. Kicsi kora óta farag, a vele együtt élő és alko-
tó-dolgozó idősebb nemzedék mesterség beli tudása, művészi példája olykor 
elbi zonytalanítja, de faragóösztöne átlendíti ezen. Bútorrestaurátor mesterséget 
tanul. Ezt műveli és közben tovább érlelődik. Majd az 1990-es évek közepe táján 
ele mi erővel tör ki belőle az alkotó. Ekkor, a restaurátori tevékenység mellett 
ráta lál saját világára.

A magyar történelem és mondakör ihleti, nemzeti elkötelezettsége dominál, 
de műveit játékos elemekkel elegyíti, nem balladás komorsággal. „ Nem kény-
szer alatt születnek dolgaim, hanem kiérlelt és játékos hangulatban” -mondja 
Szervátiusz István. Szobrait, azoknak jelképi erejét üzenetnek is szánja. Egy 
korszerű formavilágba helyezve ősi motívumok (fa, tűz, föld, víz, fény) kelnek 
életre. Komolyan foglalkoztatja őt a keleti magas kultúrák fi lozófi ája, forma és 
színlátása. Művészi nyelvezetének legtisztább forrása a népművészet. Beletarto-
zik a díszítőkedv és a szakralitás is. Példaként említem: négy szimbólumba sű-
ríti Magyarország történetéi, Emese álmának, az őskereszténységnek, a Regnum 
Marianumnak és a Szentháromságnak megfelelően. Majd másutt: megfaragja 
a botjára támaszkodó Álmodozó juhászt, arany és ezüst színnel utalva a nemi-
ségre. Egy szellemes kompozíciós „csavarral” az aszimmetria irányába terelve a 
fi gurát. Arannyal és pirossal ékesíti a szilaj, körbe karikába nyüzsgő, egyszerre 
építő és romboló Garabonciásokat. A Tollászkodó páva pályaindító mű. Egyet-
len mozdulatba fogva, esszenciálisán bemutatja a „pávaságot”. Barlangrajzok 
sejlenek föl, ahogyan a Vadászat című munkáján Hunor és Magor mondáját 
meséli a szerző. Hattyújának domborulatai és homorulatai csábítanak. A Tán-
cospár Szervátiusz István táncos korszakának emlékét idézi. Itt azt a népi formát 
eleveníti meg, amelyben a nő forog a férfi  körül.

Kis méretű szobrai monumentalitás igényűek, akár sumér előképeik. Az Air, 
köztéri munkaként négy méteres. A művész odaadással polírozza, arany füst-
lappal, achát kővel dörzsöli fi guráit, melyeknek jellemzője, hogy egy robbanás-
pontban emelkednek ki. Eletközelség, ősmúlt, fi lozófi a, bölcsesség hatja át gon-
dolkodásra késztető, esztétikusán kivitelezett műveit. Várkonyi Nándor, László 
Gyula könyvei és a letűnt kultúrákkal foglalkozó munkák tanulmányozása vér-
tezi fel az uniformizálódott és populáris kultúra elleni törekvésében.

Szervátiusz István 1997 óta szerepel kiállításokon. Méltán elismert köztéri 
munkája az őrségi Kercaszomorban (itt él családjával) felállított hősi emlékmű. 
A jelszerű alkotás az égigérő fát mintázza. Bár a mű ősrégi népi hagyományból 
sarjadt, mégis értjük, vissza tudjuk olvasni. Említettem, a művész elhivatott fa-
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restaurátor, oltárok, bútorok eredeti szépségét kelti életre. Különös munka ez, 
hiszen kevésbé érvényesülhet az alkotói öntudat, önmegvalósítás; a tárgy meg-
munkálása bizonyos alázatot követel.

Szervátiusz István igen sokoldalú alkotó, mostanában kastélyokat restaurál 
Angliában. Őszinte szeretettel köszöntőm a művészeket e különleges és emléke-
zetes esemény alkalmából.

Köszönöm, hogy meghallgattak, a kiállítást megnyitom.

Szerk. megj.: Néhány éve Bach Hédi Mezőtúron él. Gyermekei: Szervátiusz Anikó 
és Szervátiusz István.

Dr. Begazy Zsolt, Cselényi Béla költő, Pusztai Zsolt, Szervátiusz Anikó, Bach Hédi,
dr. Benedek Katalin, dr. Szász István Tas.

Szervátiusz Anikó mögött Péterfia Borbála, Málnási Péter és Szervátiusz István.
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Egy új kiállítás és annak tudományos értékei
Az elmúlt hónapokban a 2016. március 19-én megnyitásra került Draskovits 

Kerámiagyűjtemény állandó kiállításával kapcsolatban az érdeklődők megis-
merhették szóban és írásban a tárlókba került kerámiák összegyűjtésének tör-
ténetét, a nyilvánossá tétel körülményeit. (Pl.: Mezőtúr és Vidéke LXXXVIII.
évfolyam 5. és 6. szám)

Kevesebb szó esett arról, hogy a jelenleg megtekinthető 445 darab kerámiának 
milyen néprajzi, művészettörténeti, ipartörténeti és helytörténeti vonatkozásai 
vannak. Erről az oldaláról, a muzeológia szemszögéből szeretném röviden be-
mutatni a gyűjteményt.

Egy-egy múzeumi állandó kiállítás megrendezésénél általános módszer az ún.: 
törzsanyag létrehozása, azaz a rendelkezésre álló tárgyakból, dokumentumokból 
ki kell válogatni a tudományos szempontból legfontosabbakat, a legjellemzőb-
beket. A Draskovits Kerámiagyűjtemény esetében azonban más volt a helyzet, 
hiszen a teljes anyag bemutatását kérte a gyűjtő. Ilyen esetben is rendszerezni 
kell a tárgyakat, nagyobb csoportok kialakításával, tárlónyi egységekkel, térbeli 
elkülönítéssel lehet magyarázó módon installálni.

A gyűjtemény két nagyobb egységre volt felosztható: a Badár család és tanít-
ványaik munkái, valamint az elsősorban 19. századi népi cserépedények gyűj-

teményrésze, kiegészítve azzal a 25-30 olyan 
kerámiával, amely a jelenkor mezőtúri faze-
kasságát mutatja be.

Badár Balázs munkásságát az 1880-as évek 
használati tárgyaitól egészen az 1939-ig fo-
lyamatosan készített változatos dísztárgya-
kig átfogóan mutatja be a gyűjtemény. Külö-
nösen értékes a hibátlan, illetve szakember 
által restaurált darabokból álló koronásváza-
sor (írókázott, karcolt és metszett dísszel), az 
ún.: 3 vagy 5 darabból álló szettek (főváza és 
kísérővázának két oldalán orgonavázák vagy 
hosszú nyakú lopóvázák), a korában egészen 
modern mintájú fekete-írókás dísztányér, il-
letve az ez idáig egyetlen ismert ilyen nagy-
méretű (60 cm átmérőjű) kulacs. 
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Ifj . Badár Balázs tárgyai közül a klasszikusnak számító „badáros” formákat kell 
kiemelni, jól látható, hogy nem egy edénytípust édesapja szakmai tudásának 
szintjén tudott megoldani. Butellái, kulacsai mellett érdekesek az egyedi megren-
delésre készített rajzos tányérok (karcolt karikatúra, tyúkos-kakasos minta stb.)

Badár Erzsébet jóval több kerámia elkészítésében vett részt, mint ahány edény 
alján szerepel a neve, hiszen édesapjával dolgozva annak vázáit, tányérjait is kar-
colta, írókázta, mázazta. Már saját névvel szignáltak a hagyományos mezőtúri 
edényekre visszautaló sárga mázas korsói, az Alföldön ritkábban megjelenő bo-
kályai, illetve a porcelánedények 
formáit átvevő modernebb hasz-
nálati tárgyai (pl.: teáskanna, só-
tartó stb.).

A Badár műhelyben megfordu-
ló inasok, segédek közül a leg-
híresebbek munkái ugyancsak 
megtekinthetők. Bozsik Kálmán 
mezőtúri évei után Kunszent-
mártonba tért vissza, itt ala-
pította meg a tiszazugi térség 
leghíresebb fazekasműhelyét. 
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Munkáiban a túri évek hatása 
ugyan jól észrevehető, de ő a 20. 
század elejének korszellemében 
az újító mesterek közül is a leg-
erősebben keresett egyfajta ma-
gyaros stílust. Fehér alapú, 4-5 
színnel festett díszvázáiból, dísz-
tányérjaiból harmincnál több 
szerepel a kiállításban, de talán 
még jelentősebb az a néhány 
tányérja, tálcája, melyek erő-
sen utalva az erdélyi központok 

(Nagybánya, Zilah, Torda stb.) mintakincsére, illetve a hódmezővásárhelyi kék-
fehér edénystílusra, egészen magas fokú kerámiaműves tudást bizonyítanak.

A másik, Bozsikétól egészen eltérő úton elinduló tanítvány Gorka Géza, a ma-
gyar modern kerámiaművészet egyik legismertebb és legtöbbre tartott alakja. 
Pályája során számtalanszor feltűnnek a magyar tárgyalkotó népművészetből 
átvett elemek, így a kiállításban szereplő kancsó is egy ilyen, a hagyományos bo-
roskancsókat idéző darab. A másik tárgy egy olyan tányér, melynek pecsételése 
az ifj . Badár műhelyét jelöli, ám dekorja és annak szignálása viszont Gorkáé.

Az említett másik nagyobb egység, a klasszikus (még nem az iparművészet 
felé mutató) népi fazekasmunkák közül előbb a butellák és kulacsok gyűjte-
ményrészéről kell szólnunk. A butella, mint a pálinka tárolóedénye kifejezetten 
alföldi edénytípus volt, legnagyobb központjai Hódmezővásárhely, Mezőtúr, 
Tótkomlós, Tiszafüred és Me-
zőcsát voltak. Ezen központok 
mindegyikéből találunk itt kü-
lönlegességeket is: a legkorábbi 
darab 1854-ből való Vásárhely-
ről; a klasszikus ovális mezőcsáti 
fajtából az egyik utolsó (1914, az 
utolsó fazekasokat elviszik kato-
nának); a tótkomlósi félig ma-
gyar, félig szlovák feliratú, tele 
egyszerű huszárábrázolásokkal 
vagy a messze földön híres túri 
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K. Nagy fazekas család egy szép 
zöld butéliája. A kulacsok, az el-
sősorban bor tárolására szolgáló 
edények közül az ún.: teli, áttört 
és a pereckulacs is megtalálható. 
Mezőtúr, Szarvas, Szentes, Sze-
ged, Hódmezővásárhely műhelyi 
mind képviseltetik magukat igen 
korai (1860-1870-es évek) dara-
bokkal. 

Kiemelkedő érték az a nagymé-
retű (kb. 20 literes), teljesen ép 
butykos, ami a régi stílusú (zöld máz alatt fekete írókás minták, színezés nélkül) 
mezőtúri fazekasságot fémjelző egyik legszebb darab. (Párja, egy kisebb méretű 
mellette áll a tárlóban. Előző tulajdonosa Békést jelölte meg készítési helynek. 
Majdnem bizonyos azonban, hogy a két tárgy egy kéz munkája, tehát valószínű, 
hogy Békés a lelőhely, de túri volt a műhely.)

Itt kell megjegyeznünk, hogy a gyűjtemény nem statikus, dr. Draskovits Dénes 
folyamatos bővítését tervezi. A megnyitó óta (március 19.) már majd egy tucat 
új darab került be, köztük egészen ritka, eddig csak szakirodalomból ismert ke-
rámiák is. (A bővítés leginkább a népi kerámia részt érintheti, Badár és Bozsik 
munkásságából már nem valószínű, hogy a meglévőket túlszárnyaló darabok 
kerülnek elő.)

Badár Balázs munkásságával párhuzamosan indul a hódmezővásárhelyi műhe-
lyekben, a túri mesterhez hason-
lóan az újító szándékú kísérlete-
zés. Számos új forma, minta és 
főleg szín kerül a vásárhelyi ke-
rámiába. Az Oláh, Csenki, Lázi 
műhelyekben, vagy a Majolika 
Gyárban készült kerámiák igen 
gazdag válogatása majd egy 
egész tárlót megtölt. 

Néhány kerámia születésének 
helye Gömör (sótartó, bödön, 
tepsi), egy tál az ukrán terüle-
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ten élő huculok valamelyik faze-
kasműhelyéből került ide. Kettő 
szép, jó 150 éves bokály felvillant-
ja Erdély kerámiakultúráját, de a 
Dunántúl is képviselve van tá-
nyérral, sütőedénnyel, korsóval. 

Kántor Sándor vagy Szabó 
Mihály karcagi munkái, a túri 
Török, Veres, Szabó, Steinbach 
műhelyek dísztárgyai már a köz-
elmúltat mutatják be. Az időren-
di zárást a jelenkor adja, Búsi La-

jos, Gonda István, Kozák Éva, Balogh Ibolya, Kovács Karolina és Bíró Szabolcs 
fazekasságának egy-egy szép darabja, vagy Veres Gyula szoborkerámiái.

Ahogyan dr. Draskovits Dénes már a megnyitó alkalmával is nyilatkozta, 
a gyűjtést a kiállítás átadása után is folytatni kívánja. E cikk megírása idején 
(2016. október) a márciusi indulóállapothoz képest 61 darabbal több kerámia 
látható már. Ezek közt vannak nagyméretű, Badár Balázs és ifj . Badár Balázs 
készítette dísztárgyak, de különösen jelentős a néprajz anyag fejlődés: mezőségi 
bokályok, túri, békési és hódmezővásárhelyi butellák, szegedi, nagybányai kula-
csok, Salánkról származó kisbutykos, tordai bokály-tányér pár került Mezőtúr-
ra. A kerámiákhoz kapcsolódó dokumentumanyag is bővül 13 darab, ifj . Badár 
Balázshoz kötődő oklevéllel, melyek reprodukciói is a kiállítótérbe kerültek.

A tudományos feldolgozás a kiállítás létrehozásával elkezdődött. A következő 
igen fontos lépés lenne az anyag szakkatalógusban vagy/és albumban való pub-
likálása - akárcsak a Túri Fazekas Múzeumban, a Badár Emlékáz és Műhelyben 
és a Kun Zsigmond Néprajzi Gyűjteményben őrzött rendkívül értékes anyag 
színvonalas kiadványban való bemutatása. E négy gyűjtemény kerámiaanyag  
– minden túlzás nélkül kijelenthetjük – a Néprajzi Múzeum szakgyűjteménye 
után ma Magyarországon a leggazdagabb, legértékesebb és legátfogóbb.

Pusztai Zsolt muzeológus
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Móricz Zsigmond: Mezőtúri csöcsös korsó
Alighanem az utóbbi évek legnagyobb horderejű vállalkozása Mezőtúr műve-

lődésének történetében a Draskovits Dénes által több évtized alatt összegyűjtött 
Badár-kerámiák kiállítása. Hosszú idő után olyan fontos ügy ez, amely sok hely-
ben élő és elszármazott túrit büszkeséggel tölthet el. A legnemesebb mecenatúra 
remek példája ez a történet. Többen méltatták már a nagyszerű tárlatot a Me-
zőtúr és Vidéke hasábjain, most jelképesen csatlakozom hozzájuk kis irodalmi 
sorozatom utolsó darabjával.

A magyar irodalom első vonalába tartozó alkotók közül Móricz Zsigmon-
dot fűzte a legszorosabb kapcsolat Mezőtúrhoz. Nem csupán az Úri muri köz-
ismert párhuzamaira gondolok, hanem 
arra is, hogy a jeles író több alkalommal 
is járt Mezőtúron, sokra becsülte a Badár-
családot és többször hivatkozott pozitív 
példaként riportjaiban, publicisztikai írá-
saiban városunkra. Így történt ez a Mező-
túri csöcsös korsó címet viselő riportjában 
is, amely 1927. február 6-án jelent meg a 
Magyarország című lapban. Móricz Hét 
pásztortűz ég címmel készített riportsorozatot alföldi körútjáról. Friss házas-
ként, második feleségével, Simonyi Mária színésznővel utazott és Mezőtúron 
kívül Gyomát, Szarvast, Orosházát, Békéscsabát és Gyulát keresték fel.

Móricz kiemelkedő írói tehetségének, hallatlan tömörítő erejének köszönhe-
tően, az írás rövidsége ellenére is nagyon pontos képet adott a városról. A keret 
egyébként a Badár Balázs műhelyében tett látogatás, amelynek során az író ala-
pos megfi gyeléseket tett. Észrevette, hogy milyen zárkózott volt még akkori-
ban a mezőtúri nép, milyen kevesen jártak a város határán kívül. Ennek is volt 
köszönhető, hogy 1941-ben 28 ezer fővel elérte valaha volt legnagyobb számát 
Mezőtúr lakossága.

Az azóta tartó szakadatlan csökkenés egyik legfőbb oka a rendkívül felgyor-
sult elvándorlás. Móricz kocsival utazott Mezőtúron és a város központjáról az 
alábbi leírást adta: „Végigment a kocsi a főúton, a szép kálvinista templom előtt, 
mely háttal áll a piacra, mert az ellenreformáció korában építették s csak így volt 
szabad. Pár nagy középület, iskolák, internátus, szép úri kaszinó s most tervezett 
városháza helye.”

Papp István előadás közben
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Móricz éles szemmel vette észre, hogy a XVIII. század végén, a Türelmi Rende-
let követően épült református nagytemplomunknak hátsó bejárata néz a főtérre, 
mert ez volt a megépítés feltétele. S a szövegben még csak tervezett városháza 
éppen Móricz látogatása után egy évvel később született meg, az író egy későbbi 
riportjában maga is utal az építkezésre.

Nagyon érdekes, hogy a kora visszásságait éles szemmel észrevevő és azokat 
szóvá tevő író Mezőtúron is talált javítani való dolgot. Azon aggódott, hogy más 
városokhoz hasonlóan itt is veszendőbe mennek a népi-paraszti kultúra kincsei, 
jeles alkotásai, így a mezőtúri fazekasság emlékei is. Ezért kissé lemondóan tette 
hozzá, hogy milyen jó lenne egy önálló múzeum a városban, ahol megőrizhet-
nék a Badár-család szép alkotásait is. Ebben, Istennek hála tévedett a nagy re-
gényíró és mindnyájan örülhetünk, hogy a Bolváry-ház épületében megvalósult 
a város múzeuma.

Papp István
*  *  *

Kiváló angolosok a Rákóczi Úti Iskolában
Sárkány Virág, Nagy Cintia, Hoti Fatime, Gyuricskó Botond, Patkós Ádám, Sipos Sarolta,

Hodos András, Juhász Balázs, Bán Lőrinc, Balaskó Csenge diákok és
Katona Tibor, Kecséné Varga Beáta, Adeola Fasola, Gondáné Borzi Anikó tanárok
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Elek Ferencné Ádám Jolán és Elek Tímea
szőnyegkiállítása a Túri Fazekas Múzeumban

2016. április 9-én délután nagy létszámú érdeklődés mellett nyílott meg a 
„Hold fonja Nap szövi” című kiállítás, mely anya és leánya rendkívül szép és 
érdekes szőnyeg és szövött kárpit munkáit mutatja be. A kiállítást Pusztai Zsolt 
múzeum igazgató bevezetője után Kiss Imréné Mikes Éva –Elek Tímea egykori 
rajztanára nyitotta meg. A megnyitó szövegből idézünk.

„E mai kiállításon olyan művészi 
alkotásokkal, olyan túri értékekkel 
találkozunk, amit kiállítóterme-
inkben már rég óta hiányolunk. 
Mert Mezőtúr másik nagy értékű, 
népművészeti ipara a túri szőnyeg, 
ami a Badár díszedények és más 
korsós termékek mellett minő-
séget adott a világban városunk 
nevének, az utóbbi évtizedek alatt 
eltűnt a piacról, eltűnt a kiállító 
termekből, eltűnt a város palettá-
járól. A mezőtúri szőnyegszövő ipar, mely közel 100 éve van (volt) jelen város-
unk értéket teremtő munkás életében, a legújabb kori változások áldozataként 
sajnálatosan megszűnt létezni. Nagy veszteség. Túri szőnyegiparunkra épp oly 
büszkék voltunk, mint a híres Badár vázákra. Örömünkre szolgál, hogy ez a hi-
ánypótló tárlat itt most megvalósult, ilyen nagyszerű formában és minőségben.

A túri szőnyegszövésnek szép története van, melyről néhány mondatot el kell 
mondani:

Mezőtúron az első 10 szövőszéket 1920-ban Bodócs Mártonné állította fel a 
Garibaldi utca egyik házában (4 szám). Ő tanította meg a túri asszonyokat és 
lányokat a torontáli szőnyeg szövésére és a perzsaszőnyeg csomózására.

A torontáli szőnyeg egyébként Torontál vármegyéről kapta a nevét, ahol a 19. 
század végén fellendült régi hagyományok nyomán a szőnyegszövő háziipar és 
néhány év alatt ismertté tette a gyapjúból készített mértanias mintázatú élénk 
szín világú, kelim szövésű tartós szőnyegeket. A túri nők, -asszonyok és lányok- 
hamar elsajátították e szőnyegszövési technikát, és nagyon örültek a kereseti le-

Pusztai Zsolt múzeumigazgató, Kissné Mikes Éva 
megnyitó, Elekné Ádám Jolán és Elek Tímea alkotók
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hetőségnek. Egyre többen álltak a szövőszékek mellé, és kitartóan vállalták a 
hihetetlen nagy fi gyelmet és pontosságot igénylő és igen fárasztó állómunkát. 
Az ügyes vezetés felvirágoztatta a kis manufaktúrát, és 15 év múlva már 200 
szövőszéken ment a termelő kézműves művészi munka, Békési Ferenc vezetése 
alatt és tervrajzai alapján. Sokan otthon szőtték háziiparszerűen a torontálit és a 
perzsát is. (A szakma ismerői szerint az akkori Magyarországon Mezőtúr volt az 
első város, ahol perzsaszőnyeget szőttek, azaz csomóztak.)

A túri szőnyeggyár 1935 őszén ünnepelte fennállásának 15 éves évfordulóját, 
és a 10 000. szőnyeg elkészültét. Ez alkalomból három nem mindennapi sző-
nyeget is készítettek, jubileumi ajándéknak: Ez egy gyönyörűen kidolgozott ár-
nyalt színezésű nagy Magyarországot ábrázoló irredenta szőnyeg volt, perzsa 
csomózással „Nem, nem soha” felirattal és a trianoni dátummal: Egy példányt 
lord Rothermere sajtócézárnak készítettek, hálából, amiért kiállt a magyarság 
fájdalmas trianoni ügye mellett, szorgalmazva a revíziót, egy példány Gömbös 
Gyula akkori miniszterelnök szobájába jutott, harmadik példány a mezőtúri 
polgármester hivatali szobájába került.(Írta az Egyetértés 1935. szeptember 22.)

A túri szövőnők többségükben a változatos torontáli mintázatú és kelim szö-
vésű szőnyegtípust szőtték a megadott tervrajzok alapján. Torontálit szőtt az itt 
most jelenlévő gyönyörű szőnyegek alkotója, Elek Ferencné Ádám Jolán is, aki 
olyan alázattal szereti ezt a szövőmunkát, a fonalat, a színeket, a technikát, az 
eszközöket és minden hozzátartozó részmunkát, hogy szinte szentként ápolja 
hozzákötődő minden emlékét, és hallatlanul boldog, hogy lánya Timi is a szövés 
általi alkotómunka elkötelezettje lett.

Jolika mindezt az édesanyjától, Panyik Júliától tanulta meg, aki nyilván szintén 
a Garibaldi utcai műhelyben tanulta meg a szőnyegszövést. Ádám Jolika az isko-
lában is kitűnt ügyességévek, jó rajzkészségével. Egykori tanárnője Németh Fe-
rencné Murányi Emma -aki maga is művészasszony volt- felfi gyelt rá és szeret-
te volna művészeti szakiskolába továbbtaníttatni. Erre azonban Jolikának nem 
volt lehetősége. De mivel már tudott szőni, 1954-ben felvették a szőnyegszövő 
részlegbe, ami akkor a Péteri és Munkácsi út sarkán működött. Otthon szőtt 
bedolgozóként 1956-ig. A szőnyegszövő részleg, - vagy gyár, ahogy akkor ne-
veztük, 1956-ban megvette a Tulipán úton lévő pamut szövőgyárat. Ettől kezdve 
ott szőtte a különböző méretű és mintázatú torontáli szőnyegeket, és falvédőket 
1964-ig. Ezután könyvelői, munkát bíztak rá főnökei, de a szövést nem hagyta 
abba a mai napig sem. A hetvenes évek elején Kordováner János iparművész lett 
a gyár (KFT) tervezője. Ettől kezdve zömmel az ő terveit, az árnyalt pasztelos 
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színvilágú fi gurális népies-kom-
pozíciókat, az úgynevezett Túri 
Szőnyeget és faliszőnyeget szőtték, 
ami szintén közkedvelt lett a pia-
con, s amely jól alkalmazkodott a 
modernebb lakásbelsőkhöz. Köz-
ben Jolika is megtanította a kislá-
nyait a szőnyegkészítés alapjaira, 
de őket az élet másfelé irányította.

Fiatalabbik lányában, Tímeában 
– aki egyébként általános iskolás 
korában szintén sokat rajzolt, festett, és batikolt – két éve kezdett működni az 
alkotói ösztön. Két éve kezdett önálló alkotó módon tervezni és szőni anyai pél-
da hatására, a mindennapi megélhetési munkája mellett. Szinte megszállottan 
hozta létre az elképzeléseit, terveit, és szőtte a kis és nagy műveket egymás után. 
És lám mire jutott szűk két év alatt. Csak ámulhatunk a sok gyönyörű és nagy 
formátumú szőnyeg és csodálatos falikárpit láttán. Az ő munkáiban nemcsak a 
régi hagyományok dominálnak, az ő munkáiban észrevesszük a keleti hatásokat 
is, melynek a szőnyeg művészetben jelentős múltja van. E keleti hatásokban ott 
van az ősi inka kultúra is. A szőnyeg sok mindent be tud fogadni. És Tímea jó 
érzékkel válogat a stílusok és a színek közt. Vörös - fekete szőnyegjeinek kompo-
zíciós biztonsága, ereje, a kék szőttesek harmonikus árnyalatai, és mind a többi 
is, biztos ízlésről, átgondolt érett tervezői készségről árulkodik. Figurális kom-
pozíciói nagy technikai biztonságról árulkodnak.

Meg kell hogy említsem, hogy a közelmúltban szép sikerük volt, édesanyjával 
együtt. A békéscsabai textil konferencián, melyre több mint ezer pályamű érkezett, 
elnyerték a szövött kategória rangos II. díjat, melyhez ezúton is szívből gratulálunk.

Jómagam, mint Timi egykori rajztanára boldog vagyok, hogy láthatom ezt a 
kiteljesedést. Eszembe is jutott egyik régi tanárnőnk mondása, aki egyszer az 
egyik órán így szólt akkor nekünk: lányok, a sors útjai kifürkészhetetlenek. El-
indulhattok most bármerre is, a bennetek szunnyadó hajlamok előbb-utóbb 
szólítani fognak. Timivel is csupán ez történt és még valami fontos, hogy ezen 
az úton nem volt magára hagyva, ott állt mindenben mellette a törődő anyai 
fi gyelem, - ami álljon ott mellette még nagyon-nagyon sokáig. 

Nagyon sok közös örömet kíván mindkettőjüknek ezúton is:
Kissné Mikes Éva ny. rajztanár

A kiállítás megnyitóján megjelent vendégek
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Ifjú komponisták versenye Mezőtúron
A nagy zeneszerzőket valamiféle misztikum övezi. Az életük jó témát szolgáltat 

egy fi lmhez, regényhez, színdarabhoz vagy tévésorozathoz. Amadeus (Mozart), 
Puccini, Verdi, Liszt és még sok-sok zeneszerző élete illette meg az alkotókat. 
Sokunkat ezekben az alkotásokban főleg az út eleje érdekel, ahogy a kezdeti pró-
bálkozásoktól nagy nehézségek árán, sok tanulás után eljutnak az első nagy si-
kerig. Ne feledjük, hogy már köztünk élnek a jövő zeneszerzői, akik közül lehet, 
hogy többen itt voltak a mezőtúri versenyeken! Aki hangszert tanul az általában 
szeret improvizálni, tudásához mérten kisebb-nagyobb műveket írni, amelyek 
harmonizálása, formája még egyszerű, de ilyenben is észrevehető a tehetség. 

A zeneiskolákban nincs külön zeneszerzői szak, de az igazi tehetség kipróbálja 
magát ebben is. 

Remek kezdeményezés volt a mezőtúri zeneiskolánktól a zeneszerzői pályázat 
kiírása. 

Karapancsevné Jász Ildikó taginztézmény-vezető asszonnyal beszélgettem a 
pályázat indításáról, tapasztalatairól.

Több magyarországi iskola vette fel Bárdos Lajos(1899-1986) zeneszerző, kar-
nagy és zenetudós nevét. Ezek az intézmények, iskolák jó kapcsolatban vannak 
egymással és elhatározták, hogy időnként országos találkozókat szerveznek az 
érintettek részvételével, mindig más helyen. 2011-ben Mezőtúr volt a házigazda. 
A találkozók apropóján a korábbi években minden szervező iskola rajzpályá-
zatot is kiírt valamilyen zenei témában. A mezőtúri Bárdosban zenét és táncot 
tanulhatnak a gyerekek, s ez adta az ötletet – hogy újdonságként – zeneszerzői 
pályázatot kell meghirdetniük. Óriási sikert aratott valamennyi iskola „induló-
ja” – ez volt a pályázat témája -, amit be is mutattak a találkozó ünnepi hangver-
senyén. A mezőtúriakat képviselve két helybeli tehetség – Karapancsev Kristóf 
Konsztantin és Garai Maja Anna - egy-egy saját szerzeménye hangzott el. Ott 
volt ezen a hangversenyen Uhljár Mihály Dávid a zeneiskola korábbi növendé-
ke, aki elmondta, hogy ő is szokott zenét írni. Tulajdonképpen ez adta az ötletet 
az iskola vezetőjének a zeneszerzői verseny elindítására. 

Az első alkalommal – 2012-ben – csak helybeli fi atalok indultak. A felkért bírá-
ló bizottság véleményezte a nyolc írásban benyújtott pályaművet (Chif Richárd, 
Gál Bertalan, Gácsi László, Karapancsev Kristóf Konsztantin, Garai Maja Anna, 
Tornyi Győző, Uhljár Mihály Dávid és Takács Lajos) melyet csak az érintettek 
ismerhettek meg. A pályázat érdekessége és egyedülállósága, hogy a szerzemé-
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nyek bemutatásra kerülnek, azaz felcsendülnek egy hangverseny keretében. Ez 
alkalommal még csak egy díj került kiosztásra, melyet a közönség szavazata 
alapján ítélték oda. A első Közönségdíjat Garai Maja Anna vehette át. 

A következő évben már új pályázóként Sebestyén Zoltán és Búsi Sándor csat-
lakozott a kretatív társasághoz. Ezzel együtt bővült a díjazási lehetőség is, a Kö-
zönségdíjat Uhljár Mihály a Szakmai díjat Garai Maja kapta. 

2014-ben a harmadik zeneszerzői pályázaton négyen vettek részt: Garai Maja 
Anna, Uhljár Mihály Dávid, Gácsi László és Gál Bertalan. A közönség díját ez 
alkalommal is Gácsi László nyerte el. 

2015-ben szélesre tárták a pályázat kapuit, ez alkalommal már nemcsak Mező-
túrról, hanem vidékről is többen nyújtottak be pályaművet. Több korcsoportban 
történt a bírálat, de csak a II. és III. korcsoportban érkeztek szerzemények. A II. 
korcsoportban Szakmai díjat kapott Mihalicza Csenge Érdről, a III. korcsoport-
ban Király Ádám Miklós Budapestről, aki még a Közönségdíjat is kiérdemelte. 

2016 is új változásokat hozott. Tekintettel a nagy érdeklődésre és a „szakmai 
igazságosság” érvényesülésére külön kategóriában mérték össze tehetségüket az 
alapfokú művészeti iskolák tanulói (A kategória) és a zeneművészeti szakkö-
zépiskolák hallgatói (B kategória), továbbá hagyományosan korcsoportokra is 
bontották a résztvevőket. A következő eredmények születtek: „A” kategória II. 

Az első zeneszerzői pályázat résztvevői -  Takács Lajos, Karapancsev Kristóf Konsztantin,
Uhljár Dávid Miklós, a Közönségdíjas Garai Maja Anna, Gácsi László, Chiff Richárd, Gál Bertalan és 

Karapancsevné Jász Ildikó tagintézmény-vezető
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korcsoport I. helyezett: a békéscsabai Makra Máté Levente; II. hely Németh Zol-
tán István Győrből. III. korcsoportban I. díj Hodován Milán-Kecskemét; II. díj: 
Gácsi László-Mezőtúr. Két különdíj került kiosztásra, melyet Garai Maja Anna 
és Uhljár Mihály Dávid mezőtúri versenyzők vehettek át. 

B-kategória I. korcsoport: első díj nem került kiosztásra, két II. díjas: Gál Isis 
– Budapest; Németh Kira Gabriella – Budapest; III. díjas: Bai Benjámin – Deb-
recen; Külön díj: Mihalicza Csenge – Budapest. 

II. korcsoport: I. helyezett és nagy díjas: Király Ádám Miklós – Budapest, II. 
helyezett Faragó Dániel – Debrecen. 

„A” kategóriában Gácsi László – Mezőtúr; „B” kategóriában Bai Benjámin – 
Debrecen nyerte el legjobban a közönség tetszését. 

Néhány szót a zsüri tagjairól, akik már hivatásos művészek, zeneszerzők, egye-
temi tanárok. Annyira örültek ennek a kezdeményezésnek, hogy az első négy 
alkalommal díjazás nélkül is vállalták a szakmai véleményezést. Az ötödik alka-
lom kortörténeti pillanat a verseny életében, mivel az elmúlt évek sikerei alapján, 
jó híre révén, már országos pályázaton is támogatásra érdemesnek tartották. Ez 
a forrás bővebb lehetőséget nyitott a versenyzők díjazására, vendéglátására és 
nem utolsó sorában a zsűri tagjainak honorálására is. Az elmúlt évek során a bí-
ráló bizottságok tagjai a következő szakemberek voltak: Daróczi-Bárdos Tamás 
zeneszerző, Szigeti Máté zeneszerző, Szentpáli Roland tubaművész, zeneszerző, 
Tóth Péter zeneszerző, Pavlovits Dávid gitárművész, zeneszerző Mohai Miklós 
zeneszerző.

Reméljük ez a verseny tovább folytatódik, sok örömet szerez a résztvevőknek 
és a hallgatóságnak egyaránt! Tovább segíti a helyi zeneiskolások tehetségének 
kibontakoztatását. Gratulálunk a kezdeményező és lebonyolító intézménynek – 
a mezőtúri Bárdos Lajos Alapfokú Művészeti Iskolának! 

Berczeli Endre
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Szilágyi Sándor (Szinkó)
Élete a kórusmuzsika volt

Talán nincs is olyan ember Mezőtúron, aki Kávási Sándor karnagy úr nevét ne 
ismerné. Amikor e visszaemlékezés megírására vállalkoztam, korántsem Kávási 
tanár úr teljes pályafutásának megírása volt a célom. Elsősorban azokat a sze-
mélyes élményeket, jellemző eseményeket akartam kiemelni, melyek abban az 
időszakban történtek, amikor énekkaros voltam. Azt írtam le, hogy milyennek 
láttam őt először mint iskolás, később mint felnőtt énekkari tag. Munkásságáról, 
személyiségéről élményeim alapján emlékezem.

Az általános iskola alsó tagozatát a Rákóczi úti iskolában végeztem, szüleim 
azonban 5. osztályos koromtól átírattak a Kossuth téri általános iskolába, ahol 
Kávási Sanyi bácsi volt az énektanár és énekkarvezető. Így neki köszönhetem, 
hogy megismertem a többszólamúságot, a kórusban való éneklés alapjait, magá-
nak az éneklésnek az általános és mindenkor érvényes szabályait. Ezek az isme-
retek belém ivódtak és végig kísértek a későbbiekben is. Akkor még nem tudtam, 
csak most a régi emlékekre visszagondolva érzem, hogy felső tagozatos ének-
karos koromban meghatározó, egész életemet végigkísérő élményt kaptam tőle.

Már egészen kisgyerek koromtól nagyon szerettem énekelni. Énekeltem min-
dent amit a rádióban, szüleimtől vagy a körülöttem lévő rokonoktól más fel-
nőttektől hallottam. Szerencsére elég muzikális családban nőttem fel. Szüleim, 
rokonaim szerettek és tudtak énekelni. Akkoriban még divat volt, hogy az em-
berek énekeltek. Elsősorban nótákat, népdalokat, táncdalokat, operett slágere-
ket. Tulajdonképpen a kórusmuzsika sem volt teljesen idegen számomra, hiszen 
a rádióban abban az időben gyakran lehetett ilyen jellegű zeneszámokat, főleg 
mozgalmi indulókat hallani, de műsorra tűzték népszerű operák kórusbetéteit, 
pl. Verdi Aidájából a bevonulási indulót, vagy a Trubadúrból a cigánykórust. 
Azt hiszen szerencsésnek mondhatom magam, hogy a Sanyi bácsi tanítványa 
lettem, hiszen ő a szokásos énektanítás mellett, már pályakezdése első pillana-
tától rendkívül lelkes és elhivatott énekkarszervező és vezető is volt. Számára a 
kórussal való foglalkozás nem munka, hanem hivatás, vagy talán még ennél is 
több, szenvedély volt. Tanítványaira úgy tekintett, mint olyan kis munkatársaira, 
akikkel közösen tudja megvalósítani álmait, vágyait. Az életét tette fel az énekta-
nításra, az énekkar vezetésre.

Mivel az énekkart elsősorban a felsősökből lehetett kialakítani, alig várta, hogy 
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a kicsik felső tagozatba lépjenek. Már az év első énekóráján az új ötödik osz-
tályosokat nagyon fi gyelmesen meghallgatta, és akiket arra alkalmasnak talált, 
meghívta az énekkarba. Így biztosította az utánpótlást, a folyamatosságot a vég-
zős nyolcadik osztályosok helyett. Tudatosan, gondosan és nagy-nagy szeretet-
tel építette, formálta kórusát. Nagyon rossz néven vette, ha valakinek jó hallása, 
szép hangja volt és mégsem volt hajlandó énekkarba járni. Igaz, hogy csak el-
vétve, de ilyen tanulók is akadtak. Sanyi bácsi gyakran hangoztatta: „Akit a ter-
mészet valamilyen tehetséggel megáldott, annak kutya kötelessége tehetségével 
a közösséget szolgálni.” Az új belépőket az első énekkari próbán skáláztatással 
tesztelte, meghallgatta, hogy kinek mettől meddig tart a hangterjedelme, s ettől 
függően osztotta be a hangjának megfelelő szólamba. Én is sorra kerültem. Mi-
vel gyermekkoromban is középfekvésű hangom volt, a középső (mezzoszoprán) 
szólamba kerültem. A skálázás után kicsit elvesztettem az önbizalmam, mivel 
egy bizonyos pontos túl sem felfele, sem lefele nem jöttek ki a hangok. Kicsit el-
szomorodtam, hogy én „csak” a mezzoba felelek meg. Később rájöttem, hogy ez 
egyáltalán nem alacsonyabb rendű szólam a másik kettőnél. Középső szólamot 
énekelni hangilag talán a legkönnyebb, mivel sem túl mély, sem túl magas han-
gokat nem kell kiénekelni, zeneileg viszont talán a legnehezebb, mivel jobbról is, 
balról is teljesen más dallamot hall az ember, mint amit neki kell énekelnie. Van 
akit ez zavar, és nem tudja tartani a szólamát. Ráadásul általában a középső szó-
lam a legkevésbé dallamos. A vezérdallamot, a legfülbemászóbb melódiát leg-
inkább a szopránok éneklik, de még az alt is dallamosabb. Nekünk mezzoknak 
viszont rendkívül tisztán, pontosan kellett énekelni. (Természetesen a többi szó-
lamnak is.) Sanyi bácsi gyakran hangsúlyozta, hogy mi mezzok vagyunk a kórus 
tartóoszlopa, rajtunk áll vagy bukik a mű sikere. Kiváló diplomáciai érzékkel, 
szemléletes példákkal a másik két szólammal is érzékeltette az ő fontosságukat 
is. Tulajdonképpen ezzel nem becsapott bennünket, hanem növelte jó értelem-
ben vett fontosságtudatunkat, felelősségérzésünket. Egy kórus akkor szól igazán 
jól, ha kiegyenlített, minden szólama egyformán erős. 

Ötödik osztályos koromban tehát belecsöppentem egy új közegbe, iskolán be-
lül egy szűkebb közösségbe, megismerkedtem egy számomra eddig új zenei vi-
lággal. Az énekkarnak közösség összekovácsoló ereje is volt. Mi, akik énekkarba 
jártunk, közelebb kerültünk egymáshoz. A közös cél elérése érdekében végzett 
munka, és a közösen elért sikerek valami olyan érzést váltottak ki bennünk, 
mint pl. azokban a focistákban, akik egy csapatban játszottak és értek el sikere-
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ket. Ez az együvé tartozó érzés máig megmaradt. Ma, több mint 50 év távlatában 
ha a piacon, vagy más helyen összetalálkozom valamelyik énekkaros társammal, 
mikor meglátom egyből az villan be az emlékezetembe, hogy 1963-ban vagy 
1964-ben, van akivel mindkétszer, 12-13 évesen ott énekeltünk egymás mel-
lett Csillebércen Kávási Sanyi bácsi aranyérmes kamarakórusában. És biztosan 
tudom, mert látom a tekintetéből, hogy ő is ugyanazt gondolja. Nem mondjuk 
ezt mindig ki, de ha nem rohanunk nagyon, megállunk egy kicsit beszélgetni és 
felidézzük a régi szép emlékeket. Ilyenkor Sanyi bácsi karizmatikus személye, 
színes egyénisége mindig szóba kerül. 

Térjünk azonban vissza a régi időkhöz. Miért is szerettünk mi énekkarba jár-
ni? Valószínűleg azért, mert Sanyi bácsinak volt egy olyan pozitív kisugárzása, 
szuggesztív ereje, amivel rá tudott bírni bennünket arra, hogy szívesen vegyünk 
részt az egyébként könnyűnek nem nevezhető próbákon. 

Megéreztük, hogy nagyon szerette és értette a szakmáját, és nagyon szeretett 
bennünket gyerekeket. Tiszteltük a zene iránti elhivatottságát és megértettük, 
hogy minket is olyan élményekhez akar juttatni, amilyenekkel eddig nem ta-
lálkoztunk. Nagyon nyitott, nyílt szívű, közvetlen, barátságos pedagógus volt. 
Diákjaival szemben nem tartotta a három lépés távolságot. Mindenkihez volt 
egy kedves szava, gesztusa, és mindenkihez megtalálta a megfelelő hangot. Hoz-
zá szünetben is bármikor oda lehetett menni, és zenével, de más témával kap-
csolatban is beszélgetést lehetett vele kezdeményezni. Elevenen él bennem az a 
kép, amikor ügyeletes tanárként áll az iskola udvarán és termetes alakját csillogó 
szemű gyerekek raja veszi körül. Természetesen őt is ki lehetett hozni a sodrá-
ból, hiszen mi gyerekek nem voltunk mindig angyalok. Esetenként fegyelmezet-
lenségünkkel, rendetlenkedésünkkel zavartuk, hátráltattuk a munkát. Ilyenkor 
a csak rá jellemző, mástól sosem hallott kifejezésekkel, emelt hangon előadott 
feddő szavakkal alaposan leteremtett bennünket. Mindez azonban csak egy pil-
lanatig tartott. A feszültséget tréfás megjegyzéseivel, humorával fel tudta oldani. 
A következő percekben már ugyanabban a mederben folyt tovább a próba, rossz 
érzés nem maradt senkiben. Éreztük, tudtuk, hogy amikor mérges volt, nem 
ellenünk, hanem értünk haragudott.

Amit csinált teljes szívvel, rendkívül lelkiismeretesen és elhivatottan csinálta. 
Kórusával eredményeket akart elérni és ezek az eredmények meg is születtek. 

Az énekkar több fronton működött. Volt a nagyénekkar, melyben emlékeze-
tem szerint 50-60 fő is énekelt. Ezen belül alakult egy 12 fős kamarakórus, mely 
vezénylés nélkül adta elő a műveket. Ez amatőr 12-13 éves gyerekektől igen nagy 
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teljesítmény. Ezen túl kvartett, trió, duett és szólista is képviselte iskolánkat a 
különböző kulturális seregszemléken. Az iskolai ünnepségeken pl. évzárókon a 
zeneiskolások mindig lehetőséget kaptak a fellépésre. Iskolán belül népdalének-
lő versenyt is szervezett.

Nem tudom pontosan megmondani, hogy mely szerv vagy szervek kezdemé-
nyezésére, de 1963-ban rendezték meg először Magyarországon az általános 
iskolai úttörő kamarakórusok országos versenyét. Akik az országos döntőbe 
jutottak, 1 hetes vagy 10 napos jutalomüdülésen vehettek részt Csillebércen az 
úttörőtáborban. Tulajdonképpen a versenyen való részvétel okán alakult meg 
Kávási Sanyi bácsi első kamarakórusa, melynek én is tagja voltam. Az orszá-
gos döntőbe való eljutásig hosszú és igen fáradságos munkát igénylő út veze-
tett. Emlékezetem szerint legalább három lépcsőfokon - járási, megyei és terü-
leti - versenyen kellett továbbjutni ahhoz, hogy eljuthassunk Csillebércre. A mi 
kórusunknak és duettünknek ez sikerült, készülhettünk a fi náléra. A sikerért 
keményen megdolgoztunk.

Kamarakórus tagnak lenni nagyon nagy megtiszteltetés, de nagy felelősség is 
volt. Sanyi bácsinak az a döntése, hogy a nagyon sok kiváló énekes közül pont azt 
a 12 embert választotta ki azt jelentette, hogy mibennünk bízott meg legjobban. 
Igyekezett a lehető legteljesebb mértékben felkészíteni bennünket a végső meg-
mérettetésre. Megpróbálta kihozni belőlünk a maximumot. Fontosnak tartotta, 
hogy értsük a művek mondanivalóját. Nagyon nagy súlyt helyezett a helyes, szép, 
érthető szövegmondásra, a lehető legtisztább intonálásra, a dinamikai részek ki-
dolgozására. Azt is megkövetelte, hogy az arcunkkal, szemünkkel is fejezzük ki, 
hogy mit énekelünk. A biztos szólamtudás elengedhetetlen volt. Mindenkinek 
egyenként szólóban is hibátlanul el kellett tudni énekelni a szólamát. A legapróbb 
hibák felett sem siklott el. Addig kellett gyakorolni, amíg a lehető legtökéleteseb-
ben nem ment. Azután szólamonként történt a gyakorlás, és csak utána „mondtuk 
össze” a műveket. Sanyi bácsi nagyon nagy mestere volt az ideális kórushangzás 
kialakításának. Rengeteg gyakorlással tudtuk elérni, hogy a kórus hangszínben, 
hangerőben összesimuljon, az összhangzat tökéletes legyen. Sanyi bácsi ezeket a 
dolgokat valósággal belénk szuggerálta. Nála tanultuk meg az egymás szólamát is 
hallva, illetve hallgatva való éneklés készségét és annak fontosságát. 

Az országos verseny július hónapban, tehát nyári szünidőben volt, de mi nem 
tartottunk szünetet. Önként vállalva, rendszeresen bejártunk az iskolába gya-
korolni, egészen az elutazásig. Ezt mi nem éreztük tehernek, boldogan, lelkesen 
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gyakoroltunk. Igaz, hogy még nagyon fi atal gyerekek voltunk, de azt hiszem, 
mégis valamennyien átéreztük, hogy a tanár bácsink nagyon komolyan veszi ezt 
a versenyt és a felelősségérzés miránk is átragadt.

Csillebércen a nemzetközi úttörőtáborban nagyon jól éreztük magunkat. Jól 
felkészült fi atal pedagógusok és egyetemisták voltak a táborvezetőség tagjai, 
akik nagyszerű programokat szerveztek számunkra. Azt hiszen társaim nevé-
ben is kijelenthetem, hogy egész életre szóló élményt jelentett ez nekünk. A tá-
borra zárt fegyelem volt a jellemző, civilek nem járkálhattak bármikor csak úgy 
ki-be. A szülők részére meghatározott időpontban engedélyezett volt a látoga-
tás, nagy örömömre édesapám is meglátogatott bennünket. Elvileg a művészeti 
vezetőkkel is csak a versenynapján - mely a táborozás utolsó napjaira esett - ta-
lálkozhattunk volna. Történt azonban egy kis csalafi ntaság. Sanyi bácsi valami-
lyen úton-módon mégis kifundálta, hogy a verseny előtt még egy utolsó próbára 
összeszedjen bennünket. Délutánonként szabad foglalkozás volt, ami nagyobb 
mozgás lehetőséget jelentett. Egy ilyen alkalommal mi a tábor drótkerítésén be-
lül felsorakozva adtuk elő a versenyprogramot, Sanyi bácsi pedig kívülről hall-
gatott bennünket, s adta meg az utolsó instrukciókat. Máig sem tudom, hogy ez 
a nem egészen szabályos dolog hogyan jött létre, de létrejött, és nem volt hiába 
való. A kamarakórusunk is és a duettünk is ARANYÉRMES lett. Azt hiszen, 
mondani sem kell, hogy nagyon boldogok voltunk. Az első aranyérmes kórusról 
és a duettről fényképes dokumentum van a birtokomban, melyet Sanyi bácsitól 
kaptam, így teljes felelősséggel merem a tagokat felsorolni.

A 12 tagú, vezénylés nélkül éneklő aranyérmes kamarakórus tagjai: 
Szoprán: Bíró Éva, Kávási Klára, Ádám Sándor, Rácz Lajos, Gonda Zsuzsa
Mezzo: Rácz Irén, Szilágyi Sándor, Ugrai Mária, Gábor Mária
Alt: Hargittai Zoltán, Czövek Teréz, Gellért János.
Előadott kórusművek: 
• Kodály Zoltán: Zöld erdőben
• Bartók Béla: Cipósütés
• Udvardi László: Egérbál
Az aranyérmes énekkettős Rácz Lajos és Hargittai Zoltán. Az ő műsorszámuk-

ra nem sikerült fényt derítenem, de arra emlékszem, hogy a Garibaldi csárdás 
kiskalapja kezdetű dal kétszólamú feldolgozását óriási sikerrel adták elő.

Eredményes munkájáért az országos versenyen kimagasló eredményt elért 
énekesek felkészítéséért Sanyi bácsi elismerő oklevelet kapott. 
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Ez az emlékezetes esemény a fénykép tanúsága szerint 1963. július 4-én történt.
Feledhetetlen élmény volt ez mindannyiunk számára. 

A következő évben az énekkar ugyanazt a munkát elvégezte, ugyanazt az utat 
végigjárta, és ismét kiemelkedő szinten teljesített, sőt még bővítettük is a siker-
listát. A 12 tagú kórus és a Rácz Lajos - Hargittai Zoltán énekkettős duplázott, 
ismét aranyérmes lett. Éneknégyesünk, Kávási Klára, Rácz Irén, Szilágyi István, 
Czövek Teréz összetételben, ezüst érmet szerzett. Juhász Erzsébet szólistát és 
Kávási Mariann zongora kísérőt bronz éremmel jutalmazták. A nagyénekkar 
is eredményesen szerepelt. A kamarakórus tagok összetétele iskola befejezés, 
hangváltozás, illetve az új tehetségek megjelenése miatt részben megváltozott. 
Sanyi bácsi olyan volt mint egy futball szövetségi kapitány. Mindenkinek egyen-
lő esélyt adott, de a „válogatottba” az általa abban a pillanatban legjobbnak vélt 
énekeseket állította be. Nem lehetett ez könnyű döntés a részéről, de meg kellett 
hoznia. Az eredmények azt igazolták, hogy jól döntött. Az 1964-es kamarakó-
rusban az előző éviek közül heten maradtunk. Az öt új közül három énekesre 
tisztán emlékszem, kettőt a korabeli fényképek megtekintése alapján feltételes 
módban merek leírni. Ezek szerint az 1964. évi aranyérmes kamarakórust a kö-
vetkező énekesek alkották:

Szoprán: Kávási Klára, Ádám Sándor, Rácz Lajos, Hegyi István és valószínű 
Juhász Erzsébet

Mezzo: Rácz Irén, Szilágyi Sándor, Bagdán Lajos, Szilágyi István

Az aranyérmes kamarakórus 1964 nyarán
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Alt: Hargittai Zoltán, Czövek Teréz és valószínű Jakab Ilona.
Feltétlenül meg kell még említeni a kiváló alt éneke Sőrés Erzsébet nevét, aki 

ugyan Csillebércen nem volt ott, de ebben az időszakban más alkalmakkor éne-
kelt a kamarakórusban, sőt még éneknégyesben is. 

Sanyi bácsi rendkívüli előrelátása és pedagógiai érzéke abban is megmutatko-
zott, hogy a 12 fős kamarakórusnak volt 1-2 fő un. póttagja is. Ők is jöttek min-
den szereplésre, ugyanúgy tudták a műveket, készenlétben álltak, hogy szükség 
esetén be tudjanak ugrani. Ennek elsősorban az utánpótlás nevelés volt az el-
sődleges célja, de volt rá eset, amikor tényleg helyettesítésre volt szükség. Ebben 
az időben rendszeres résztvevői voltunk a városházán megrendezésre kerülő 
névadó ünnepségeknek. Az egyik alkalommal is egy ilyen fellépésre készültünk. 
Már alig volt néhány perc hátra a kezdésig, de a 12 tagú kamarakórusból a 3 alt 
közül egyik sem jelent meg. Kávási Sanyi bácsi arcára kiült a rémült kifejezés, 
hogy most mi lesz és aggodalmát nem éppen a legszalonképesebb szavakkal 
is kifejezésre juttatta. Ekkor Szilágyi Pityu mezzos társammal gondoltunk egy 
merészet. Mivel az előadásra kerülő műveket rendszeresen és nagyon sokszor 
énekeltük, már annyira a fülünkben volt az alt szólam is, hogy úgy éreztük, bár 
addig soha nem próbáltuk, hogy el tudjuk énekelni. Szerencsére a mezzoban 
póténekesként, bevetésre készen ott volt Achs Ági, így a mezzoba igaz hogy né-
gyen kellett volna lenni, de hárman ők is maradtak. Odaálltunk Sanyi bácsi elé, 
és előadtuk ötletünket. Gyerekek vállaljátok? - kérdezte. Megpróbáljuk, mond-
tuk mi. Láttuk, hogy kissé megnyugodott. Arcáról a viharfelhők eloszlottak, 
belement a megoldásba. A műsor gond nélkül lement. Szereplés után odajött 
hozzánk és ezt mondta: „Köszönöm gyerekek, minden tőletek telhetőt megtet-
tetek.” Pistivel nem voltunk sem annyira beképzeltek, sem annyira naivak, hogy 
ne értettük volna a „minden tőletek telhető” minősítés jelentését. Megdicsért 
bennünket, hálás volt nekünk, de azért azt is tudomásunkra hozta, hogy min-
den szólam az oda legjobban megfelelő hangúak előadásában szól a legjobban. 
Ezt mi is tudtuk, de azért büszkék és boldogok voltunk, hogy megmentettük a 
helyzetet.

Sanyi bácsi szerette helyén kezelni az értékeket, és ez így volt helyes.
A Sanyi bácsi által vezetett nagykórus, kiskórus, valamint egyéb formációk si-

kere a korábban részletesen leírt nagyon alapos felkészülésen túl a jó érzékkel 
történő műsor összeállításon is múlott. Sanyi bácsi rendkívül nagy tisztelője volt 
Bartók Bélának és Kodály Zoltánnak. Műveiket, mint a magyar kórusirodalom 
reprezentáns alkotásait kötelességének érezte műsorra tűzni. Ebben az időszak-
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ban több nívós előadáson vettünk részt. Többször előadtuk Bartók: Jószágigé-
ző, Cipósütés, Bolyongás. Kodály: Zölderdőben, Túrót eszik a cigány, Katalinka 
című művét. Ezek rendkívül igényes, könnyen előadhatónak egyáltalán nem 
mondható kórusművek. Énekeltünk más hangvételű, kicsit könnyebben énekel-
hető, könnyedebb, de nagyon szép műveket is, pl. Békakoncert, Oly szép ma az 
ég, Kecske, Egérbál. Kamarakórusunk, mint ahogy a korábbiakban említettem, 
állandó közreműködője volt a városi névadó ünnepségeknek. Itt Csajkovszkij 
Régi francia dalocska nyomán írt kórusművét a Szép csillagos az ég kezdetűt, a 
Tente gyöngyöm, aludj már kezdetűt és más lelket melengető altatódalokat éne-
keltünk. Bárhol szerepeltünk Sanyi bácsi a kórusirodalom gyöngyszemeiből és 
az adott alkalomhoz leginkább odaillő művekből állította össze a műsorunkat.

Aztán vége lett az általános iskolás éveknek, mi kiöregedtünk, de jöttek helyet-
tünk újak. A folyamat nem szakadt meg. Kávási Sanyi bácsinak mindig nagyon 
erős kórusai voltak. Nagyon sok fi atallal szerettette meg a zenét, a kórusének-
lést. Aki gyermekkorában az ő kórusában énekelt, az később, felnőttkorában is 
kereste az együtténeklés lehetőségét.

Sanyi bácsi az általános iskolai kórus mellett más kórusoknak is vezetője volt. 
Volt olyan időszak, amikor egy időben 6 kórusnak, nem utolsó sorban a nagy 
múltú Petőfi  Dalkörnek is, mely jobb időszakaiban az ország legjobb amatőr 
kórusai közé tartozott, ő volt a vezetője. Ő hozta létre az 1960-as évek elejé-
től 2012-ig működő polgári temetési kórust is. Hosszú ideig volt a vezetője a 
Magyar-Mongol Barátság Tsz. által fenntartott népdalkörnek. A 80-as évek végé-
re sikerült megvalósítania régóta dédelgetett álmát, létrehozta a városi fi úkórust. 

Nagyon sok fi atal általa szerette meg oly mértékben a zenét, hogy később ezt 
a pályát választotta élethivatásának. Több nevet lehetne említeni, de én most 
teljesen szubjektív módon Lovas Ildikóról szeretnék beszélni. Ildikónak az édes-
anyja Juhász Katalin, aki egyébként osztálytársam és énekkaros társam is volt, 
csakúgy, mint a húga, Juhász Erzsébet erősségei voltak Sanyi bácsi gyermek és 
felnőtt kórusainak. Ildikó pedig méltó módon folytatta a hagyományokat. Ál-
talános iskolás korában vezéregyénisége volt az akkori kamarakórusnak. Egy 
Jászberényben megtartott ÁFÉSZ iskolaszövetkezetek kamarakórusai közötti 
versenyen, ahol az ÁFÉSZ részéről, mint kísérő voltam jelen, fi gyeltem fel rá. Az 
alt szólam legszélén állva ő adta meg az előadásra kerülő művek kezdőhangjait, 
ő volt az együttes irányítója. Ez a kórus is kiemelkedő eredményeket ért el. Ezen 
a versenyen is toronymagasan első lett, és elhozta az összes különdíjat. Ildikó 
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szólistaként is jeleskedett. Mezőtúri népdalokat énekelt a rádió 21-es stúdiójá-
ban, a Berki László prímás által vezetett 100 tagú cigányzenekar kamarazeneka-
rának a kíséretével. Ma Franciaországban zenepedagógus, ún. mozgó zenetanár, 
aki különböző városokat járva tanítja énekelni a gyerekeket. Beszélgetésünkkor 
elmondta, hogy óriási élmény volt számára, amikor a Kávási Sanyi bácsi által 
gyűjtött népdalokat néger kisgyerekek énekelték kitörő lelkesedéssel. 

Az általános iskola befejeztével egy időre a kórusban való éneklés kimaradt az 
életemből. Aztán egy véletlen találkozás alkalmával - 1972 nyarán - Sanyi bácsi 
meghívott a Petőfi  énekkarba. Boldogan tettem eleget kérésének. Nagyon ked-
vező időszakban kerültem a kórusba. Nagy létszámú, kiváló énekesekből álló, és 
jó szellemű közösségbe kerültem. Sanyi bácsi egykori általános iskolás énekka-
rosainak egy része, most már felnőttként a Petőfi  énekkart erősítette. Jó néhány 
általános iskolai énekes társammal újra találkoztam. A városban működő kö-
zépiskolák, főként a Teleki Blanka Gimnázium leányai komoly bázist jelentettek 
az énekkar számára. Az akkor szárnyát bontogató Szivárvány Citerazenekarral 
sok közös szereplésünk volt. Mikor népdalokat énekeltünk, ők adták a kíséretet, 
de ugyanakkor az énekkar tagjai is voltak. Ezen túl sok fi atal pedagógus, de más 
területen dolgozó zenekedvelő ember lett a dalos társam.

Az énekkar mindenki előtt nyitva állt, Sanyi bácsi mindenkit szeretettel fo-
gadott. Egy önkéntességen alapuló, minden ellenszolgáltatás nélkül működő 
amatőr művészeti csoport vezetése és összetartása rendkívül nehéz feladat. Itt 
parancsolni nem lehetett, csak kérni. Sikerek azonban kellenek, amelyek viszont 
csak úgy munka, gyakorlás nélkül nem születnek. Azt, hogy a célkitűzések meg-
valósuljanak, a szereplések eredményesek legyenek, olyan megszállottsággal, 
elhivatottsággal lehetett elérni, mint ami Sanyi bácsit jellemezte. Személyének 
hitelességével tudta elérni, hogy a kórustagok saját jószántukból vessék alá ma-
gukat a kemény munkának, hogy a próbák rendszeresek és intenzívek legyenek.

Tisztelettel adózott a nagy mesterek: Palestrina, Bach, Mozart, Beethoven és 
más géniuszok zsenialitásának. Az ő igazi zenei világa a kórusmuzsika volt. Azt 
hiszem, túlzás nélkül lehet mondani, hogy a zenén belül ennek a műfajnak min-
den csínját-bínját ismerte, és különös adottsága volt annak átadásához. Bartókot 
és Kodályt a legnagyobbak között tartotta számon. Műveiket, ha lehetőség volt 
rá, a Petőfi  dalkörben is, csak úgy mint az iskolai kórusokban is, műsorára tűz-
te. A Petőfi  Dalkör repertoárjára az volt a jellemző, hogy a nagy klasszikusok 
Händel, Mozart, Mendelssohn, Brahms és más szerzők csodálatos kórusművei 
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mellett, népdalfeldolgozások vagy akár egyszólamú, zongorakísérettel előadott 
népdalok is szerepeltek. Rendkívül tisztelte azokat a zenei szakembereket, akik 
szívügyüknek tekintették a kórusmuzsika, a népzene életben tartását. Büszke 
volt arra, hogy a Magyar Állami Népi Együttest létrehozó Kossuth díjas kar-
nagynak, Csenki Imrének, hosszú ideig a tanítványa lehetett. Róla mindig a leg-
őszintébb tisztelet hangján szólt. Azt is nagyra értékelte, hogy a karnagy képzőn 
Bárdos Lajos személyes útmutatásait hallgathatta. Szeretettel beszélt a Liszt díjas 
karnagy Vass Lajosról, aki annak idején tévéműsorában az egész országot meg-
énekeltette. Vass Lajos a kántorképzőn osztálytársa volt. A kortárs zeneszerzők 
közül többek között Várnai Ferenccel, a Baranya megyei KÓTA főtitkárával jó 
barátságban volt. Személyes véleményem szerint Várnai Ferenc nagyon tisztelt 
Kávási tanár urat, és több alkalommal, kifejezetten a Petőfi  énekkar számára írt 
műveket, melyeket rendszeresen elő is adtunk. Kodály Zoltán születési évfordu-
lóján - minden évben - a zeneszerző életéről történő megemlékezéssel egybekö-
tött ünnepi hangversenyt tartottunk.

Lehet, hogy ismétlésekbe bocsátkozom, de ki kell emelni Sanyi bácsi kiváló 
kórusvezetői módszereit. Mivel a Petőfi  dalkör zenei képzettség tekintetében ve-
gyes összetételű tagokból állt, úgy tanította be a műveket, hogy mindenki meg-
értse elképzeléseit. Nem dobálózott hangzatos zenei műszavakkal, nem voltak 
művészi allűrjei. Egyszerűen, érthetően és nagyon szemléletesen érzékeltette 
mondanivalóját. Az egyes szereplések előtt mindig kikérte a kórustagok véle-
ményét az előadandó műveket illetően. Amikor lehetőség volt rá, alkalmat adott 
a szólistáknak a műsorszámok színesítésére. A felkészüléskor alaposan „meg-
gyötört” bennünket. Nagyon jó füle volt és, ha valaki egy kicsit is mellé énekelt, 
egyből kiszúrta. Ilyenkor szinte rémület ült ki az arcára, s anélkül, hogy az illetőt 
megszégyenített volna, diplomatikusan jelezte, hogy valami nem volt rendben. 
A fellépés előtti próbákon, ha valamelyik számnál a mű végére lecsúsztunk egy 
fél hangot, ezt úgy élte meg, mintha valami óriási tragédia történt volna. Ő ezt 
tényleg úgy érezte, hiszen ez volt az élete. Mi pedig elszégyelltük magunkat és 
még jobban igyekeztünk odafi gyelni. A pontatlanságot, a harsányságot, az ön-
célú magamutogató ripacskodást, hatásvadász eszközöket nem tűrte meg. Kó-
rusának kialakult egy markáns arculata, színes, mértéktartó, kulturált stílusa. 
Minden szereplésre nagyon alaposan felkészített bennünket, és a fellépéseken 
mindig kihozta a maximumot a kórusból. Ilyenkor már levette rólunk a terhet, 
igyekezett olyan hangulatot teremteni, hogy felszabadultak legyünk. 

Elegáns, fi nom, de mégis rendkívül kifejező, határozott mozdulatokkal tudott 
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dirigálni. Nemcsak a kezével, a szemével, arcával, szájával is vezényelt. Tekinte-
tével derűt, biztatást sugárzott. Mimikájával a legapróbb árnyalatbeli dolgokat is 
érzékletesen tudta kérni, és a megvalósítást is azonnal nyugtázta. 

Magával tudta ragadni, tudta vinni a kórust. Karizmatikus személyiség volt. 
Egy-egy műsor után, soha nem mulasztotta el röviden értékelni és megköszönni 
a teljesítményünket. Köszönő szavai mindig szívből jövők és őszinték voltak. 

A 70-es évek sűrű időszak volt az énekkar életében. Sok színvonalas, jó hangu-
latú szerpelésen vettünk részt. 

Néhány kiragadott esemény:
 • az Arany Páva Népdalversenyen Tatán, 10 énekesből és 2 citerásból álló 

csoporttal az elődöntőig jutottunk. Műsorunkat a tévé egyenes adásban 
közvetítette.

 • részt vettünk Baján a Dunamenti Népek Folklór Fesztiválján, ahol szintén 
sikeresen szerepeltünk, a tévé ezt az előadásunkat is közvetített.

 • énekeltünk a Liszt Ferenc Zeneművészeti Főiskolán.
 • A Túri Vásár című, Mezőtúr hagyományait, népművészetét, népszokásait 

bemutató produkció - mely végül a tévé által is bemutatott műsorrá nőtte 
ki magát - a Petőfi  Dalkör tagjaiból álló, eleinte szűkebb témát felölelő 
zenés összeállításból nőtt ki. Szereplői a Petőfi  Dalkör tagjai voltak, és a 
műsor zenei szerkesztője és vezetője Kávási tanár úr volt.

A Petőfi dalkör Zeneakadémiai fellépése.
Első sor: Veress Ágnes, Tóth Klára, Szentesi Ilona, Bukovinszky Elza, Bíró Erika, Bagdán Valéria,

Czövek Judit, Szilágyi Eszter, Kiss Andrea, Patkós Mária és Kávási Sándor
Második sor: Szamos Ildikó, Kormányos Ildikó, Adamecz Ilona, Vidinszki Jolán, Madarász Sándor,

Bencsik Tünde, Bukovinszky Márta, Szabó Ildikó, Weigert Pálné
Harmadik sor: Savella Zoltán, Miskolczi László, Csabai János, Lévai János, ? Huszár Károly,

Szilágyi Lajos, Veres ?, Kun Imre 
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 • Ebben az időszakban kórusként arany minősítésűek voltunk, népdalkör-
ként országosan kiválóan minősültünk a zsűri külön dicséretével.

 • A kórusnak több rádió, tévé, CD felvétele készült, az ország nagyon sok 
városában szerepeltünk, sőt külföldre is eljutottunk.

Sanyi bácsi - ha segítséget kértek tőle - bárkinek szívesen segített. Egyszer pél-
dául tanúja voltam, amikor az egyik karnagy kollégájának segített egy népdal-
csokor összeállításában.

Egy másik alkalommal, amikor a kislányom 5. osztályos volt, városi népdal-
éneklő versenyt rendeztek az általános iskolák alsó, felső tagozatosai és a közép-
iskolások részére. Az én lányom is indult a versenyen. A Sanyi bácsi által gyűjtött 
népdalokból segítettem összeállítani a műsorát, és a tőle megtanult népdalének-
lési stílust a magam szerény képességei alapján igyekeztem átadni a kislányom-
nak. A verseny előtt pedig bevittem a Petőfi  énekkar próbájára, és megkértem 

a karnagy urat, hogy legyen szíves, hallgassa meg. 
Sanyi bácsi örömmel vette, hogy bizalommal for-
dultunk hozzá, és hasznos tanácsokkal, elsősorban 
a helyes légzéstechnika begyakoroltatásával segí-
tett. A kislányom kategóriájában megnyerte a ver-
senyt. A fő érdem természetesen az övé volt, hiszen 
ő énekelt, a sikerhez azonban az aprónak tűnő taná-
csok megvalósítása, s az, hogy kellő önbizalommal 
állt oda, mert Sanyi bácsi megerősítette, hogy jó az, 
amit csinál, szintén kellett.

1984-ben megrendezték a Nyílik a rózsa magyar 
nóta énekes versenyt. A versenyre Szilágyi Lajos a 
Petőfi  dalkör egyik kiváló szólistája is nevezett. An-
nak ellenére, hogy ez a műfaj nem állt túlságosan 
közel Sanyi bácsihoz, mégis teljes szívvel segített 
Lacit a felkészülésben, aki végül bejutott a legjobb 

10 közé, és a tévében is szerepelt. A verseny színvonalát fémjelezte, hogy az éne-
keseket kísérő zenekart a Kossuth és Liszt díjas ifj abb Sántha Ferenc és Mészá-
ros Tivadar a Belügyminisztérium Duna Művészegyüttesének vezető prímása 
felváltva vezették. 

Karnagyi tevékenységének középpontjában a Petőfi  Dalkör vezetése állt, de 
különböző kisebb létszámú népdalkörök segítését, sőt vezetését is vállalta.

Családi fotó 1985
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A Petőfi  énekkar életében voltak olyan időszakok is, amikor sajnos a létszám 
lényegesen lecsökkent. Sanyi bácsi azokban az időszakokban is megtalálta a 
módját a felszínen maradásnak. Ilyenkor az előadandó műveket a kórus pilla-
natnyi adottságainak megfelelően állította össze. Az volt az elve, hogy inkább 
kevesebbet, de azt jól csináljuk meg. Erejét meghaladó feladatokba nem hajszol-
ta bele a kórust. 

Hozzávetőleg 25 évet énekeltem a Petőfi  énekkarban, de emlékezetem szerint 
kudarcot egyszer sem vallottunk.

A népzene iránti elkötelezettségét igazolja, hogy a népdalok, népdal feldolgo-
zások állandó műsoron tartásán túl, kiemelkedő, és az utókor számára mara-
dandó munkát végzett a mezőtúri népdalok gyűjtésével.

Amikor már igen nagy zenei tapasztalattal rendelkezett, hangszerelői feladatra 
is vállalkozott. Mintegy 10-12, eredetileg egyszólamra írt egyházi népi éneket 
dolgozott át két, illetve háromszólamú vegyeskari kórusműre. Ezek a feldolgo-
zások igen alapos, körültekintő munkával születtek meg, és rendkívül sikeresek 
lettek. Elsősorban egyházi ünnepeken, templomokban szólaltattuk meg ezeket 
az alkotásokat, és nagyon szerettük énekelni őket. 

Mint a korábbiakból kitűnt Sanyi bácsi igen jó kapcsolatot tartott fenn éne-
keseivel, sokan atyai barátunknak tekintettük. A zongora kísérőkkel is mindig 

Petőfi Dalkör 1978 - Erkel Színház
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korrekt, jó kapcsolatban volt, bizonyos esetekben a művek előadás módját ille-
tően a szakmai véleményüket is kikérte. Különösen igaz volt ez Molnár Lászlóné 
Magdikával való kapcsolatára, aki hosszú éveken át, betegségéig a kórus hűséges 
zongora kísérője volt.

2002 nyarától egy örömteljes dolog történt. A körülmények úgy hozták, hogy a 
Finnországból akkor hazatelepülő, egykori mezőtúri kiváló zongorista, Berczeli 
Endre belátogatott a Petőfi  Dalkör próbájára. Az énekkar ebben az időszakban 
éppen zongora kísérő nélkül volt. Sanyi bácsi felkérésére Endre azonnal vállalta 
a zongora kísérői feladatot. Két elkötelezett, úgyis mondhatnám megszállott, ze-
neileg igen nagy tudású ember találkozása volt ez. A közös hangot egy pillanat 
alatt megtalálták, és kölcsönösen megkedvelték egymást. 

Endre több volt mint zongora kísérő, kreatívan részt vett az énekkar munká-
jában. A Sanyi bácsi által feldolgozott egyházi népi énekekhez zongora kísére-
tet komponált, amitől azok még gazdagabb, tetszetősebb hangzásúakká váltak. 
Amikor kíséret nélküli kórusművet adott elő az énekkar, Endre énekesként a 
basszus szólamot erősítette.

Sanyi bácsi Endre konstruktivitását jó néven vette, hálás volt érte, alkotótársá-
nak tekintette.

Mi, akik 20-30 évig énekeltünk kórusában, értettük jelzőit, tudtuk, hogy bizo-
nyos kifejezései mit takarnak, tudtuk, hogy csak a minőségi munkát értékeli.

Összességében mint karnagy jelentős életművet hagyott hátra, de lehet, hogy 
neki is maradtak megvalósítatlan vágyai. Az összes állami és szakmai kitünteté-
sét nem tudom felsorolni, valószínű ez nem is az én tisztem. Szeretném azonban 
kiemelni, hogy munkája elismeréseként Mezőtúr Város Díszpolgárává válasz-
tották, és halála után utcát neveztek el róla. A vele kapcsolatos emlékek meg-
őrzését segíti az is, hogy a róla elnevezett utcán járok a kertembe. Így tavasztól 
őszig majdnem mindennap arra visz az utam, s ha rápillantok az utcanév táblá-
ra, mindig jóleső érzéssel gondolok egykori kedves énektanáromra.

Személy szerint én nagyon sokat kaptam és sokat tanultam tőle, emberileg na-
gyon közel állt hozzám.

Elhalálozásakor a párom megjegyezte, az életed részéből elmúlt egy időszak. 
Találó megjegyzés volt.

Szilágyi Sándor
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Salánki Anikó: Magamról
Tanárnő vagyok és könyvtáros. Ez már így lesz akkor is, 

ha hivatalosan a státusz megváltozott. Kisváros lévén so-
kan ismernek – hiszik, hogy igen –, s talán ezért is olvas-
sák az interneten illetve most már nyomtatásban is azokat 
a szösszeneteket, karcolatokat, novellákat, elbeszéléseket, 
meséket, amiket írok. Mindig elmondtam, hogy én a 
„fészbukon” indultam el az írás csöppet se könnyű útján. 
Reggeli gondolatok címmel néhány sorban véleményt, 
eseményt, találkozást örökítettem meg.

Aztán ezek egyre hosszabbak lettek, karcolatok, majd pályázatokra elküldött 
mesék, novellák, elbeszélések. Férjemmel közös hobbink az utazás–túrázás és 
a fotózás, s ilyenkor nagyon sok téma kerül elém. Kíváncsian fordulok a világ 
felé, beszélgetni nagyon szeretek, s az őszinte kíváncsiság megnyitja az emberi 
szíveket. Egyszerű emberekről, sorsokról írok, gyerekekről/fi atalokról/öregek-
ről, és nekik. Antológiákban, gyűjteményekben jelentek meg 2014-től írásaim. 
Örülök, amikor megállítanak itthon, és elmondják, hogy tetszett egy írásom, 
vagy hallották a rádióban, láttak a tévében, olvastak rólam az újságban. (Itt 
köszönöm meg a helyi médiának, hogy foglalkozik velem.) Büszke vagyok az 
eredményeimre, mert nem könnyű „ebben az irodalmi szempontból nem túlsá-
gosan barátságos 21. században” elérni valamit, nem megalkuvón és igazat írva. 

A Vásárhelyi Látóhatár évfordulóján képzőművészeti ihletésű novellám kü-
löndíjas lett, mint ahogy idén a Forster Örökségvédelmi Központ „Költészet a 
kastélyban” határon is átívelő megmérettetésén szintén különdíjat kaptam. A 
Magyar Alkotók Internetes Társulása Aranypróza-díjjal jutalmazott.

2014-ben a Regénytár online irodalmi lap országos pályázatán első lettem – 
egy év múlva a lap nívódíjasa –, s talán ennek köszönhető minden további ered-
ményem is.

S Majoros Sándor József Attila-díjas írónak, aki mind ennek, mind az Irodalmi 
Élet című lapnak szerkesztő tulajdonosa, s rendszeresen közli írásaimat. 2016-
ban száz példányban jelent meg „Piros szemüveg” című novelláskötetem, csalá-
di-baráti összefogással. Néhány hónappal később az Ad Librum Kiadó lehető-
ségével élve belevágtam az „Anikomment” (cím-borítóterv: Nagy Ferenc) című 
kisgyűjtemény összeállításába. Októberben barátaimmal közös kiállítás keretén 
belül tartottam könyvbemutatót, mint ahogy az elsőnél is.
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Ha már kettő volt ilyen, az már hagyomány. Ezért reménykedem, hogy lesz 
még. 

Salánki Anikó
Hideg nyalatok nyári melegben

A „hideg nyalat” nagyon régen, de tényleg régen, még a nyelvújítás előtt, a 
fagylalt volt. Így, ilyen egyszerűen, semmi részletes etimológiai megvilágosítás, 
mert most nem ez a fősodor. Ez csak a kiindulási pont.

1. A fagyizó

A fagyizónak híre van, szájról szájra, fészről fészre terjed. Messze vidékről is 
zarándokolnak ide, így mindig hosszú sorok állnak a különlegességeket felvo-
nultató pultok előtt. Ez itt a hideg édességek Kánaánja, cukrászati költemények/
remekművek gyűjteménye. Robusztus /vagyis akkora, mint egy békebeli kre-
denc/, atlétatrikós és atlétatermetű fi atalember került a sor elejére. Minden lát-
ható testfelülete tetoválva (varrva, ha így jobb). Rajta virított minden ismert 
– tiltott és betiltott – önkényuralmi jelkép (szóval konkrét politikai állásfogla-
lással nem lehetett megvádolni). Olvasható volt rajta még az utónévkönyv női 
neveket tartalmazó fejezetének rövidített jegyzéke, biztos érzelmi időrendben, 
mert betűrendben nem. Kettő áthúzva, hát igen, a szerelem is véget ér egyszer. 
Nyakán rejtélyes keleti jelek,ha szerencséje van, nem egy kínai séf napi ajánlata. 
Bal karján a városnév (rovással is), ahova esetleges eltűnése /megtalálása után 
visszaszállítandó, mindez két vértől csepegő, indákkal körülfont tőr között. Mű-
remek volt. Hangosan olvasta a választékot, elég lassan, mondjuk/ a békesség 
és a tapintat kedvéért/: tagoltan és fi gyelmesen. A vörösboros eper könnyebben 
ment, a miami álom és a mascarpones amorella csak így fonetikusan, ahogy írva 
vagyon. A tiramisu már nyelvtörőnek bizonyult , a pina colada feliratnál kicsit 
elhalkult és bevörösödött a nyaka. A többi kisilabizálására már kísérletet se tett. 
Az ínyencségekre áhítozó, egyre szaporodó tömeg türelmesen várt. Elnézve az 
erőpólóból kitüremkedő izmokat , mondjuk, megértem. A tagbaszakadt fi ckó 
végül döntött. Kért egy gombóc csokit, meg egyet a vaníliából. Nesze neked 
választék!
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2. A jégkrém

A kövér – mondhatnám túlsúlyosnak is, de akkor nem jönne át a poén, ami 
persze lehet, hogy így se.

Szóval a kövér férfi  alig lépett ki a boltból, már tépte is le az egyik jégkrémről 
a papírt, mohón beleharapott, a vastag csokoládéréteg csak úgy roppant a foga 
alatt. Néhány gyors harapással eltüntette az egészet, majd lerogyott a legközeleb-
bi padra. A másodikat már lassabban bontogatta, cuppogott, egy vaníliacsöppet 
óvatosan felnyalintott. Ragacsos kezét pocakján megfeszülő ingébe törölte. Kö-
rülnézett, de nem volt sehol árnyék. Alig fi gyelt rá, hogy a naptól cserzett arcú 
öreg leereszkedett mellé, és váratlanul érte, amikor az szólt hozzá:”– Vigyázni 
kéne magára, sok bajt okoz, ha valaki ilyen jó súlyban van, már meg ne bántód-
jék a szóért. Főleg hőségben nem szabadna habzsolni, mert majd beüt a menny-
kő. Szegény szomszédom is így járt, hiába szóltunk neki, aztán már vitte is el 
a mentő.” Megkeseredett a szája íze. Mit akarhat tőle ez a fogatlan vénember? 
Sose látta azelőtt. Ócska kabát van rajta meg egy sokat mosott fehér ing nyakig 
begombolva, de meg se kottyan neki a hőség. Ő meg izzad, a nadrágja korcában 
megáll a víz. Honnan veszi a bátorságot, hogy így ismeretlenül faggassa, hogy 
hány kiló, meg mennyi a cukorja meg a koleszterinje, meg csak sóhajtozik, saj-
nálkozik. Hirtelen pattant fel, kicsit bele is szédült, az alig megkezdett jégkrémet 
belevágta a szemetesbe, felkapta a két dugig pakolt cekkert, és kacsázva neki-
vágott az utcának. A sarokról kopott rövidnadrágos, vékonyka kisfi ú szaladt a 
padhoz. Az öreg óvatosan kiszedte az olvadozó jégkémet, és a piszkos kis kézbe 
nyomta: „ – No, egyed! Mondta öregapád, hogy lesz néked is csemege.” A gyerek 
földöntúli mosollyal az arcán nyalogatta a csöpögő édességet.

A nap égetően sütött. Hiszen nyár van. Kinek ilyen, kinek olyan. 

*  *  *
Salánki Anikó

Panyóka néni nyaralója

Panyóka néni tisztes özvegyként éldegélt a faluban, a templomtól a negyedik 
házban. Régi kis ház volt, középen konyha, abból nyílt a két szoba , ahogy illett. 
Amivel kiegészítették a hatvanas évek végén – még szegény ura élt –, az egy kis 
fürdőszoba volt. Minden szombaton begyújtottak a fatüzelésű bojlerbe, micso-
da kényelem volt az a régi lavóros korszak után! Az udvaron kis ól készült a 
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disznóknak, az elkerített hátsó udvarban egy borzas kakas meg néhány tyúkocs-
ka kapirgált. A körte-és almafák is szépen termettek. Panyóka nénit mindenki 
ismerte, és persze ő is tudott mindent, ami mondjuk nem is csoda, mert a régen 
virágzó kis településen már alig éltek vagy háromszázan.

– Név szerint? – sütötte el igen gyakran a régi viccet Balázs bácsi, aki valami-
kor harangozó volt, de ma már a templom is csak sátoros ünnepeken nyitotta 
meg kapuját. Erre a kérdésre aztán nagyot nevetett a kocsma törzsközönsége, de 
amikor hazafelé baktattak, volt, aki megpróbálkozott a névsorral. Állítólag Fu-
varosnak sikerült is, de nem kérdeztek rá. A kocsma csak késő délután nyitott ki, 
és volt fontosabb megbeszélni való is. Ha valaki idejében nem spejzolt be egy kis 
itókát, vagy már elfogyott a saját főzésű, Panyóka nénihez ment. Bögrecsárdá-
nak nem lehetne nevezni, de amikor megkocogtatták a főútra néző ablakot – a 
fény mutatta, hogy szorgosan munkálkodik az öregasszony –, hangos csattanás-
sal kinyílt az évek óta repedt ablakszem, és homályos poharakban a párkányra 
került a kerítésszaggató vegyes, jól megmérve. A férfi ember meg letette a pár-
kányra a pénzt, és ment a dolgára.

Rend volt, hagyománytisztelet, férfi  és nő egyaránt tudta, hogy kell viselked-
ni. Az asszonyok legfeljebb késő délután dobtak be egy kis kontyalávaló édeset. 
Nem olyan volt itt az élet, mint a szomszéd faluban, ahol még a rendőrautó is 
rükvercbe ment be, hogy gyorsan el lehessen hagyni a telepet.

Itt mindennek megvolt a maga helye és ideje. András napkor – sem előbb, 
sem később – megtörtént az első disznóvágás, az Amerikásnál. Harminc évig élt 
Kanadában, onnan jött haza. Azon a régi őszön ment ki, hagyott egy sort a szü-
lőjének, hogy majd ír meg küld pénzt. Senki se hitte, legkevésbé az anyja, hogy 
ez bekövetkezzék, de vannak még csodák, alig telt el három év, és megjött az a 
levél. Néha csomag, sőt pénz is, míg volt kinek küldeni. Aztán maga a tékozló fi ú 
is megérkezett, megerősödve, inas izmos testén nem volt egy deka felesleg, de 
görbe háta és a bal kezén hiányzó két ujj mutatta, hogy veszélyes és nehéz mun-
ka a favágás. Nem várta már itthon senki, csak a megroggyant házikó, aminek a 
helyére rittyentett egy szép magas kőházat fájintos kerítéssel.

- Hát hiába, a pénz beszél – mondták az utcabeliek, de nem volt ebben semmi 
irigység.

Panyóka néni meg ment belet húrolni disznóvágáskor először hozzá, aztán a 
többi falubelihez, meg rizst fakasztani, mert az se tudott nála szebben senki. 
Nagymosás, tavaszi meszelés, festés utáni takarítás, tollfosztás, lekvár főzés, csi-
gacsinálás se mehetett végbe nélküle. A fi zetség mellé kóstolót kapott, tányérka 
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süteményt a vasárnapi sütésből, 
egy-egy melegebb ruhával is támo-
gatták, ne szenvedjen hiányt. A fát 
ősszel olcsón házához vitték, fel-
aprították, a fáskamrában takaros 
rend uralkodott. Ha nagy volt a hó, 
elhányták a háza előtt, ne kínlód-
jon vele. – Szegény öregasszony, 
úgyis olyan magányos – mondták 
az utcabeliek, és alig múlt el nap, 
hogy valaki ne nyitotta volna rá az 
ajtót, és üres kézzel nem illett be-
állítani.

Nem csoda, hogy amikor egy januári hideg délelőtt megállt a rendőrautó Pa-
nyóka néni háza előtt, a hír futótűzként járta be a falut. A szomszédok, utcabe-
liek, a mozgó bolt előtt ácsorgók rögvest ott termettek, persze a kellő távolságot 
megtartva. Panyóka néni meg jött ki a kapuhoz, a moslékot kavarta épp, kopott 
otthonkája fölött keresztbe megkötve a nagykendő.

A rendőr – falubéli, de már rég járt erre – nagy zavarban kezdte mondani, hogy 
baj van. - Baj? – kérdezte a kapu rozsdás kilincsét feszegetve az öregasszony, és 
kilépett a sáros, havas járdára. - Az – mondta a tizedes, és egy sokpecsétes borí-
tékot húzott elő, amiből rögtön kitetszett, hogy tényleg van valami probléma. - 
Betörtek a nyaralójába, és elvittek mindent – folytatta nagy kínban, és csuszatolt 
a lábával.

A közben kisebb tömeggé szaporodott kíváncsiskodók hitetlenkedve álltak a 
feltámadt szélben, ami a porhót az arcukba csapta. - Nyaraló? – kérdezte döb-
benten Amerikás a mellette álló Fuvarostól, de az csak intett, hogy hallgasson. 
Panyóka néni átvette a hivatalos értesítést, és szó nélkül elindult a ház felé. A 
rendőr meg zavartan kiáltott utána. - Hát nem szól hozzá semmit? Betörtek a 
nyaralóba! Mire az öregasszony visszalépett, és megkérdezte: - Melyikbe? – és 
ártatlan szemmel nézett előbb a hírhozóra, majd végig járatta szemét a némán 
álló falubelieken, és visszament kiadni a moslékot a cocáknak.

A füst vígan bodorodott az ég felé.
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Bélley Márta
szakmai életút

„A’ Magyarországi Állattenyésztő Társaság Választottsága által felszólítva, 
közlöm ezennel a’ nálunk tudtomra lévő angol telivér lovaknak általam több év 
óta nemkis fáradsággal egybegyüjtögetett származási jegyzékét; mellybe, a’Bécsi 
versenzési küldöttség kivánságára, a’ szomszéd Austriai birodalmi tartományok-
ban lévő telivér lovakat is bele foglalám. […] Habár tökéletlen de első nálunk, 
alapúl szolgálhat ez jövőleg más bevégzettebb munkának, és azonközben a’ szük-
séget pótolandja. […] Volna még sok mondandó a’ lótenyésztés javítása körűl; de 
már ez is hosszas vala előbeszédnek, ’s ezért egyedűl azon őszinte kivánságom: 
hazámnak hasznos szolgálatot tehetni, melly, érzem, tehetségeimet sokkal megha-
ladja, fog engem honfi társaim előtt kimenteni.”

(Gróf Nádasdy Tamás – Országos Méneskönyv, I. kötet, 1832)

2016. szeptember végén Berczeliné Boldog Mária kért fel, hogy a Túri Kalen-
dárium következő kötetébe, a Magyar Méneskönyv vezetőjeként, mezőtúriként, 
a nem mindennapi pályámról írjak egy keveset. Egészen meghatott ez a felkérés, 
de be kell valljam, nem könnyű összefoglalni a szakmai életutat, amelynek tu-
lajdonképpen még csak az első felében járok, és amely szakterületről a legtöb-
ben keveset tudnak. Eddigi pályámra kicsit úgy tekintek, mint ami sorsszerűen 
alakul úgy, ahogyan alakul, egy dolog azonban mindig tudatos, nem véletlen a 
mottó: „hazámnak hasznos szolgálatot tehetni”.

1981. június 4-én születtem Mezőtúron, 
Bélley Ferenc és Bélleyné Margó pedagó-
gusok gyermekeként. Az általános isko-
lás évek végéig éltem Mezőtúron. A gye-
rekkoromat elsősorban a zene határozta 
meg, hat évesen a Zeneiskolába kerülve 
először Ócsai Lászlóné, majd Haller Gá-
bor, vagyis nekem csak Ica néni és Gabi 
bácsi tanították a zongorajátékot, a zene 
erejét és szeretetét.

A testvérem, Nóra után a gimnáziumba 
Szolnokra kerültem, ahol 1999-ben érett-
ségiztem a Varga Katalin Gimnázium ta-Zeneiskolai növendék hangverseny, 1989
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nulójaként. A zenétől a középiskolás években sem szakadtam el, a németországi 
tanulmányok után Szolnokra hazatelepült Ócsainé Ica lett újra a zongorataná-
rom. Bár a szívemhez a zene mindig közel állt, és a tanárom biztatott is zenei 
pályára, mégis úgy láttam, racionálisabb szakmát érdemes választanom.

A gödöllői Szent István Egyetem Gazdaság- és Társadalomtudományi Karára 
jelentkeztem, ahol gazdasági agrármérnökként szereztem 2004-ben diplomát, 
emellett angol-magyar, magyar-angol szakfordító képesítést. Az öt év alatt ta-
nultam növénytermesztést és állattenyésztést, közgazdaságtant, pénzügyet és 
marketinget, gépészeti alapokat, fi lozófi át, matematikát és statisztikát, vállalat-
gazdaságtant és sok-sok angol nyelvet. A szüleimhez hazajárva Mezőtúrra azért 
visszavágytam a zenéhez: a sok év zongorázás után Szalma Judit segítségével 
fuvolázni is megtanultam.

2004-ben, felsőfokú angol nyelvtudással, gazdasági agrármérnöki diplomával a 
zsebemben természetesen adódott a kérdés: merre tovább? Budapest biztos volt. 
Azt is tudtam, hogy hasznosat szeretnék tenni, olyan munkát végeznék szívesen, 
amely egyszerre épít engem és szolgál másokat. A közszolgálat a személyisé-
gemhez közel állt. Így adódott, hogy a Bélley nagypapám, az egykori Országos 
Lótenyésztési Felügyelőség gazdasági igazgatója nyomdokain jelentkeztem a 
Földművelésügyi Minisztérium háttérintézményébe, az Országos Mezőgazda-
sági Minősítő Intézet (OMMI) Lótenyésztési Osztályára. A pályám alakulásá-
nak sorsszerűségét először igazán ekkor éreztem. Bár többen jelentkeztünk a 
Lótenyésztési Osztály egyetlen kiadó álláshelyére, a főigazgató engem választott, 
és így kezdtem el dolgozni Dr. Németh Csaba osztályvezető keze alatt, akit egy-
koron éppen az én nagypapám vett fel fi atal lovas szakemberként az Országos 
Lótenyésztési Felügyelőséghez dolgozni.

2004-ben, nem sokkal azután, hogy csatlakoztunk az Európai Unióhoz, 
a közigazgatás jogrendje átalakult, én pedig jó időben voltam jó helyen. 
Pályakezdőként olyan feladatot kaptam, amely itthon mindenkinek új volt: ki 
kellett adni a magyarországi lovak uniós előírás szerinti azonosító okmányát, 
a lóútlevelet. A lóútlevél iroda első vezetőjeként nehéz, de meghatározó évek 
voltak az elsők. Egy időben tanultam a lóról, a fajtáiról és hasznosításukról, 
az évszázados múltú lónyilvántartás rendszeréről, a hazai és nemzetközi jog-
szabályokról, közigazgatásról, fejlesztettünk modern informatikai szakrend-
szert, és kellett ezalatt koordinálni a néhány főről hirtelen 10-15 főre bővült 
lóútlevél-kiadó iroda szakmai munkáját. Hetente többször lovagolni is, számos 
hétvégén pedig különböző lovas rendezvényre szerte az országban eljártam. 
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Több alkalommal csatlakoztam a minisztériumi kiküldött mellé szakértőként 
brüsszeli konferenciákra, amelyeken az Európai Bizottság munkacsoportja a 
lónyilvántartás közösségi jogszabályának szövegét alkotta meg. Szerencsésnek 
éreztem magam, hogy olyan helyre kerültem, ahol fi gyelnek rám, kihívásokkal 
teli feladatokat és magas szintű szakmai iránymutatást kapok, egyszerre telje-
sedhetek ki önálló szakemberként és támaszkodhatok az osztályvezető tanácsa-
ira, kollégáim szakértelmére.

Bepillantásként abba a világba, amelyben egyetem után elkezdtem dolgozni, 
néhány mondatot megosztok a mezőtúri olvasókkal. Pályakezdésem idején a 
lónyilvántartás részben állami, részben társadalmi szervezetekben zajlott. A 
rendszerváltást megelőzően még a már említett állami Országos Lótenyésztési 
Felügyelőség (OLF) annak budapesti központján és vidéki kirendeltségein ke-
resztül irányította az állami ménesekben zajló lótenyésztői munkát, gyűjtötte és 
jegyezte fel a teljes magyar lóállomány származási, azonosítási adatait, legyen 
szó angol telivér, magyar hidegvérű, kisbéri félvér, lipicai, nóniusz, ügető és a 
többi fajtájú lóról. A rendszerváltást követően, éppen Dr. Németh Csaba osz-
tályvezető szakmai irányításával és a Lótenyésztési Osztály akkori dolgozóinak 
közreműködésével, magán lótenyésztők bevonásával létrejöttek az egyes lófaj-
ták tenyésztő egyesületei, amelyek az újonnan megalkotott Állattenyésztési Tör-
vény alapján saját törzskönyveik (méneskönyvek) vezetésére jogot szereztek. A 
méneskönyvek vezetése így vált állami felügyelet mellett végzett társadalmi fel-
adattá. A létrejött egyesületek, azonos múltjuk és hasonló tevékenységük okán 
megalapították közös szövetségüket, amely az egykori OLF mintájára, de már 
teljesen társadalmi alapokon látta el a központi lónyilvántartási feladatokat. A 
szövetség és tagegyesületeik törzskönyvezési munkáját ellenőrizte – és felügyeli 
ma is – a tenyésztési hatóság, és adta, adja ki a lóútleveleket az állami hivatal 
és tenyésztőszervezetek közösen fejlesztett és használt központi nyilvántartási 
rendszeréből.

Az angol telivér a világ egyik legkövetkezetesebb tenyésztői munkájával kite-
nyésztett lófajtája. Az angol telivér lovak törzskönyvi nyilvántartása pedig a leg-
régebbi az állattenyésztés történetében: több mint 200 évre visszatekintő állatte-
nyésztési nyilvántartás. Az eredeti angol telivér méneskönyvet, a General Stud 
Book első kötetét 1791-ben James Weatherby adta ki, és az angol telivérek eredő 
méneskönyvét azóta is a Weatherby család cége, a Weatherbys készíti Angliában.

A telivértenyésztés Magyarországon az 1800-as évek elején kezdődött, nagy-
részt Széchenyi István és Wesselényi Miklós kezdeményezésére, angliai import 
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telivér lovak behozatalával. A hazai telivértenyésztés a legjobb eredményeit a 
19. század utolsó negyedében érte el: 1876-ban Kisbér megnyerte az Epsomi 
Derby-t, és 1874-ben született az a Kincsem, akinek 54 versenyben aratott 54 
győzelmét sehol a világon eddig nem múlták felül.

A Magyar Méneskönyvnek, azaz a magyar tenyésztésű angol telivérek ménes-
könyvének kiadását is Széchenyi szorgalmazta. Gróf Nádasdy Tamás volt az 
első, aki felkérésre elkészítette az 1832-ben megjelent Országos Méneskönyv I. 
kötetét, vagyis az Angliából addig behozott telivér lovak és azok magyarországi 
(és osztrák) ivadékainak jegyzékét. A több mint 180 éve megkezdett és a magyar 
történelem viszontagságain átívelő törzskönyvezési munkát, a modern kor szel-
lemében és eszközeivel, egyedül az országban, ma én végzem.

Az OMMI dolgozójaként ezt a nemes fel-
adatot megörököltem. Az angol telivér (és 
ügető) méneskönyvek vezetése volt az utolsó, 
amelyet a központi igazgatási hatáskörből a 
törvényi előírás szerint átadtak a lófajta ál-
lamilag elismert tenyésztőszervezetének, így 
a Magyar Méneskönyvet és a Magyar Ügető 
Méneskönyvet az OMMI és utódszervezetei 
vezették 2012 végéig. Elődömet és kolléganő-
met 2007-ben nyugdíjazták, így ebben az év-
ben kért fel az osztályvezető, hogy a feladat-
kört vegyem át. A lóútlevél iroda vezetésének 
napi feladataitól elszakadva, így lettem a Magyar Méneskönyv vezetője. Örültem 
a változásnak, főleg azért, mert a különböző lófajták méneskönyvvezetése közül 
messze az angol telivéreké a leginkább beágyazott a nemzetközi életbe, és szeret-
tem volna ezen a területen is fejlődni.

Az angol telivér lófajta eredeti, angol és ír méneskönyvét vezető Weatherbys, 
valamint a legnagyobb telivértenyésztő országok, Franciaország, Ausztrália, 
Új-Zéland, az Amerikai Egyesült Államok és a Dél-Afrikai Köztársaság ménes-
könyvet vezető szervezetei hívták életre 1976-ban azt a nemzetközi bizottságot 
(International Stud Book Committee - ISBC), amely később Japánnal és Indiával 
kibővülve alakítja immár 40 éve a világ minden egyes telivértenyésztő országá-
ban folyó méneskönyvvezetési gyakorlat szabályait. Az ISBC szervezetei évente 
100.000 csikót regisztrálnak szerte a világon. Egy-egy csikó értéke akár 100 mil-
lió forint nagyságrendű is lehet. Érthető tehát, hogy az ISBC nagy gondot fordít 

Telivér csikóval a Dióspusztai Ménesben
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a telivér lovak nyilvántartásba vételének világméretű egységes szabályozására, a 
szabályok betartására. Az ISBC annak regionális szervezetein keresztül ismeri 
el és ellenőrzi a ma összesen 69 országban vezetett angol telivér törzskönyveket, 
amelyek mindegyike olyan lovakat jegyez, amelyek származása végső soron az 
angol General Stud Book 1791. évi első kötetében megjelent egyedeire vezethe-
tő vissza. Az ISBC elnöke Johnny Weatherby, az első méneskönyvet kiadó James 
Weatherby egyenes ági leszármazottja, II. Erzsébet királynő ascoti képviselője.

A Magyar Méneskönyvet az ISBC 1996-ban ismerte el. A méneskönyvvezetői 
feladat ellátása így azóta azzal is jár, hogy a hazai tevékenységet az ISBC európai 
és mediterrán országokat magában foglaló regionális szervezetében képviselni 
kell. A különböző országokból érkező kollégáimmal először 2008-ban Bécsben 
találkoztam. Ezt követően minden második évben a nemzetközi konferenciá-
kon: Marokkóban, Párizsban, Írországban és idén újra Párizsban.

Közben a Magyar Méneskönyv vezetésének feladata 2013. január 1-jétől át-
került a Magyarországi Galopp Versenyló Tenyésztők Egyesületéhez, ahol ezt a 
munkát azóta nem köztisztviselőként, hanem tenyésztőszervezeti alkalmazott-
ként végzem. A méneskönyv-vezetői feladatom tehát maradt, a szervezet mö-
göttem megváltozott. A Magyar Méneskönyv teljes irattárával és könyvtárával 
helyet kapott a budapesti Kincsem Parkban, szakmai lehetőségeink kitágultak, 
az angol telivérek versenyrendszeréhez, a lóversenyhez közelebb kerültünk, 
informatikai rendszert kezdhettünk fejleszteni, és a nemzetközi méneskönyvi 
szervezet életébe is aktívabban be tudtunk kapcsolódni.

A lótenyésztési hatósági irányítás, EU-s jogalkotás területén megszerzett ta-
pasztalataim, majd a stabil egyesületi keretekben folytatott, személyes munkám 
elismerése, hogy az összesen 33 országot felölelő európai és mediterrán ménes-
könyvi bizottság leköszönő vezetése tavaly felkért, hogy az újonnan létrejövő 
négytagú vezető testület tagja legyek. Bár a Magyar Méneskönyv mérete nem 
hasonlítható a nagy európai országok méneskönyveihez, az angol, francia és 
német méneskönyvek tekintélyes vezetői mellett mégis én vagyok a negyedik, 
aki a nemzetközi szakmai feladatok megoldásában, a fejlesztési irányok kialakí-
tásában részt vesz, és a környező országok tevékenységét felügyeli.

Valóban, ahogyan Berczeliné Marika fogalmazott a megkeresésében, „nem 
mindennapi üggyel” foglalkozok. A Magyar Méneskönyv vezetése: a legtöbbek-
nek mindez kevés tartalommal bír. A munkám azonban szerteágazó: azonosítok 
néhány hónapos telivér csikót, rögzítem és igazolom a származási adatait, ké-
szítek lóútlevelet, ellenőrzök bejelentett versenylovat a lóversenyen, szerkesztek 
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könyvet, defi niálok informa-
tikai fejlesztési célokat, ható-
sági, minisztériumi tisztvise-
lőkkel egyeztetek, nemzetközi 
konferenciákra járok, részt ve-
szek a nemzetközi szakmai 
diskurzusokban, ellenőrzöm, 
és ha kell, segítem Ausztria, 
Szlovénia, Horvátország, Ro-
mánia, Bulgária, Szerbia, Gö-
rögország és Ciprus szakmai 
munkáját.

A Magyar Méneskönyv XXX. jubileumi kötetét tavaly készítettem el. Egy éve 
az angliai Newmarketben jártam, ahol az ISBC méneskönyvi világszervezet éves 
konferenciára hívtak meg engem, mint az európai és mediterrán térségi szerve-
zet új vezetésének tagját. Az ISBC elnöke, Johnny Weatherby a világkonferencia 
hivatalos fogadásán maga mellé ültetve érdeklődött a szakmai tevékenységem-
ről, ami, úgy hiszem, a szakterületemen eddig példátlan fi gyelem-megnyilvá-
nulás. Idén márciusban a Weatherbysnél voltam, ahová azért hívtak, hogy a 
felügyeletem alatt álló, újonnan kinevezett szerb méneskönyvvezető kolléganőt 
a nemzetközileg elvárt szakmai munkavégzésre közösen felkészítsük. A májusi 
párizsi konferencián már az európai és mediterrán méneskönyvi bizottság új 
vezetésének tagjaként kaptam szerepet. A Magyar Méneskönyvnél folyó mun-
ka elismerése, hogy az ISBC-nek a nemzetközi szabályozás harmonizálásával 
megbízott igazgatója néhány hete két napot nálunk töltött a munkám megisme-
rése, a koncepcionális kérdések átbeszélése céljából. Két hét múlva Bulgáriába 
kell utaznom, hogy az ottani munkát ellenőrizzem. Mindemellett a versenyló-
tenyésztőket, versenyló-tulajdonosokat, trénereket, zsokékat stb. tömörítő, két 
éve megalakult Magyar Lóverseny Szövetség irodavezetői teendőit is ellátom. 
Közben pedig dédelgetem az álmomat, hogy a lovak mellett egyszer újra foglal-
kozok majd zenéléssel is... 

Látogatóban a Weatherbysnél, 2016
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Berczeliné Boldog Mária
Virágok közt - Botyánszkiné Katikával 

Botyánszkiné Katika évtizedeken át dolgozott a me-
zőtúri főiskolán, a főigazgatói hivatal vezetőjeként. 
Felkészült, határozott, céltudatos és precíz munkatárs-
ként szerzett magának tekintélyt kollégái körében és 
városszerte. Nyugdíjba vonulását követően sem csil-
lapodtak energiái, így jelentősebb feladatokat vállalt 
föl a családi vállalkozásban. Minden Túri Vásárban 
ott vannak gyógynövényeikkel, virágaikkal. Évek óta 
rendszeres látogatója a városi könyvtárnak. Többnyi-
re jegyzékkel felszerelve, konkrét elképzelésekkel érke-
zik. A téli hónapokban sem tétlenkedik, koszorút köt, 

angyalkákat horgol. A könyvtár adventi díszeinek egy részét minden évben tőle 
kapjuk, amiért innen is jár egy köszönet! Arra kértem Őt, mesélje el, hogy került 
Mezőtúrra, meséljen a főiskolai évekről, milyen feladatai voltak hivatalvezetőként. 
Ossza meg velünk, hogyan él nyugdíjba vonulása óta, hogyan működik a vállalko-
zásuk, milyen növényeket termesztenek!? 

1948-ban Újpesten (az akkor még Budapesthez nem tartozó iparvárosban) 
születtem. Édesapám foglalkozása: asztalos és szövőmester, édesanyám textil-
gyári munkásnő volt. Mindketten textilgyárban dolgoztak nyugdíjazásukig. Rá-
kospalotán éltünk. Édesapám volt a könyvek szerelmese. Nálunk életforma volt 
az olvasás. Fekete István írásain keresztül csábultam a természet szeretete felé. 
Olyan gimnáziumban tanultam, ahol a középiskolai tanulmányok mellett a dísz-
növénytermesztés és – hajtatás szakmát is megtanulhattuk. Az érettségi mellett 
szakmunkás bizonyítványt is szereztem. Innen egyenes út vezetett Gödöllőre 
az Agrártudományi Egyetemre, ahol 1970-ben lettem okleveles agrármérnök. 
Itt ismerkedtem meg Botyánszki Mihállyal, akivel 1971-ben összeházasodtunk. 

1971-ben Békéscsabán az akkori Május 1. MGTSZ-ben gyakornokként kezd-
tem, majd 1972-től a Gyulai Állami Tangazdaság tehenészeti telepén dolgoz-
tam, telepvezető helyettesként, ahol a férjem volt a vezető. 

1972 decemberében megszületett az első fi am, majd 1974-ben a második. A 
„szakmát” a GYES mellett otthon a háztájiban műveltem a kert, a baromfi  és a 
disznók hármasa keretében. 
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1976-ban helyezték át férjemet Mezőtúrra az Állami Gazdaságba, ahol állatte-
nyésztőként, később üzemgazdászként dolgozott. Én továbbra is gyermekeimet 
neveltem otthon, s ekkor lettem a városi Móricz Zsigmond Könyvtár olvasója. 
1977-ben a Debreceni Agrártudományi Egyetem mezőtúri főiskolai karán kap-
tam munkát, adminisztratív munkakörben. 1978-tól nyugdíjazásomig, 2005. 
decemberéig az igazgatói (főigazgatói) hivatal vezetőjeként dolgoztam. Felada-
tom a főiskolai kar adminisztratív munkájának vezetése, ellenőrzése volt. Az 
irattár, a hallgatói nyilvántartás, a tanszékek adminisztrációjának felügyelete, az 
intézmény jogszerű munkájának segítése, ennek keretében a szabályzatalkotás, 
a testületi ülések szervezése, munkájuk folyamatának és eredményeinek rögzíté-
se, a főiskolai kar belföldi és nemzetközi kapcsolatainak segítése, a kar szakmai, 
tudományos és tanulmányi rendezvényeinek a szervezése volt a feladatom. Hu-
szonhét éven keresztül sok testületi ülés jegyzőkönyve fogalmazásában vettem 
részt, melyek őrzik a nevemet, az aláírásomat. Négy egymást követő főigazga-
tó munkáját próbáltam segíteni. Ez idő alatt három felsőoktatási intézményhez 
való kapcsolódást, váltást éltünk meg. 

Emellett részt vettem a Háztartási Ismeretek tantárgy oktatásában, konzultál-
tam szakdolgozatra készülő hallgatókat, bíráltam szakdolgozatokat. 

Közben otthon is változásokat kellett végig asszisztálni. Fiaim elvégezték a kö-
zépiskolát a Teleki Blanka Gimnáziumban, és mindketten a mezőtúri főiskolán 
szereztek diplomát. Az idősebbik a mezőgazdasági gépészmérnöki szak szá-
mítástechnikai szakirányán, ezen a területen is dolgozik ma is, a fi atalabbik az 
agrármérnöki szakon, Ő segíti a családi gazdaságunkat. A férjem munkahelye 
megszűnt, helyette Békés megyében a kárpótlásként kapott szántóföldön gaz-
dálkodott, gazdálkodik a kisebbik fi unkkal, akinek kertészeti ambíciói miatt egy 
hektáron a Békéscsaba környéki tanyánk mellett szabadföldi évelő virágokkal és 
fűszernövényekkel kertészetet alakítottunk ki, több mint 20 éve. Ennek a családi 
gazdaságnak a munkájába kapcsolódtam be a hivatali munka mellett minden 
hét végén, a nyugdíjba vonulás után szinte minden nap. Így nem volt nagy a 
változás nyugdíjazáskor sem. 

A növények szaporítását, gondozását végzem a kertészetben most már rend-
szeresen. A családi gazdaságban szántóföldi növénytermesztést is folytatunk, de 
ez „férfi  munka”. Én még a kertészeti feladatok egy részét is magamra vállalom.

Olyan szabadföldi növényeket igyekszünk szaporítani, nevelni és terjeszteni, 
amelyek jól fejlődnek és díszlenek kis kertekben, felhasználhatók akár lakótelepi 
balkonokon is. 
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A fűszernövények nagy szerepet kaptak nálunk. Célunk, hogy megismertessük 
vásárlóinkkal a hagyományosabb növényfajtákon túl az érdekesebbeket, külön-
legesebbeket is. Nem számláltam még össze, de közel ezer fajta évelő- és fűszer-
növény gondozásával foglalkozunk. 

A Túri Vásárban – megújulástól – már szinte a kezdetektől az árusok között 
vagyunk, rendszeresen a békéscsabai és a gyulai piacon kínáljuk növényeinket. 
A korábban évi rendszerességgel megrendezett Hortus Hungaricus állandó sze-
replői voltunk, évek óta részt veszünk az egri egyetem Botanikai Hetén és a 
vácrátóti Nemzeti Arborétum őszi rendezvényén. 

A kertészethez hozzátartozik a saját termesztésű száraz virágok, koszorú alap-
anyagok feldolgozása is. Az előkészítés nyáron is sok fi gyelmet kíván, de ősszel 
és télen kiélhetem kreatív hajlamomat is. Koszorút, csokrokat, fenyőfácskákat 
kötök nem kis mennyiségben. Néha elkalandozok a horgolás felé is, követve csa-
ládom textiles múltját. Nyugdíjasként már több szabadidőm van. Pihenésként 
még mindig a könyv az első. A mezőtúri könyvtár jól segít a szakmai ismereteim 
állandó fejlesztésében és a kikapcsolódásban is. 

Botyánszkiné férjével és kisebbik fiukkal
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Berczeliné Boldog Mária
Magyarszentbendektől Mezőtúrig 

Beszélgetés Dr. Bodola Gyöngyi háziorvossal 

„Ha van mit adnod, add jó szívvel át, 
Add a munkád, s csekély tapasztalásod, 
S bár nem váltod meg vele a világot, 
De szebbé teheted egy pillanatát” 

(Várnai Zseni)

Bodola doktornő hitvallását Várnai Zseni fenti sorai fejezik ki legtalálóbban. Ő 
az egyik kedvenc költője. Gyöngyike harminc évvel ezelőtt költözött Mezőtúrra 
és igyekszik teljesen „őshonosnak” lenni. Orvosi rendelője a Kossuth téren talál-
ható, páciensei zömében az Oncsáról járnak hozzá, de - a szabad orvosválasztás 
keretében - természetesen a város más pontjairól is jönnek. Megszerette ezt a 
várost és betegei is hűségesen ragaszkodnak hozzá. Jó diagnoszta, mindenkit 
alaposan, türelmesen megvizsgál – mondják betegei. Nyitott, érdeklődő, kultú-
rabarát ember. Szívesen eljár hangversenyekre, gyakran csatlakozott hozzánk, 
ha az Operába mentünk és éveken át bérlete volt a Szigligeti Színházba. Imádja 
az irodalmat és a magyar történelmet alaposan ismeri. Erős a magyarság tuda-
ta. Elsőre így jellemzem, de egy rövid beszélgetéssel szeretném, ha még többet 
megtudhatnánk Róla! 

- Messziről indultál el szerencsét próbálni. Hol születtél? 
- Alsó-Fehér megyében, az Érc-hegység nyugati részén, a Torockó és Nagyenyed 

közötti dombos vidéken van az én kedves szülőfalum, Magyarszentbenedek. 
Közel voltunk a Tordai-hasadékhoz. Sokfelé jártam már a világban, de ennél 
mesésebb hely nincs számomra. Imádtam ott gyermeknek lenni. Édesapám je-
lentős birtokon gazdálkodott, bizalomból a testvérei földje is az Ő nevén volt, 
drága édesanyámmal nagy szeretetben, igényesen neveltek bennünket. 1949-
ben szörnyű dolog történt velünk. Kilakoltattak bennünket, éppen a sok föld 
miatt. 1949-ben március 3-ra virradó éjszaka megjelent nálunk a rendőrség - 
apámmal és a bátyámmal voltunk otthon, édesanyám elutazott Szászvárosba - 
,hogy pakoljunk össze egy hónapra való élelmet és hagyjuk el az otthonunkat. 
Kicsi voltam még, de jól emlékszem, hogy apám haja órák alatt elfehéredett a 
sokktól. Többet nem térhettünk vissza semmiért. 
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A felkínált három városból, apám Marosvásárhelyt választotta. Ott volt két 
nagynéném, anyám testvérei. 

- Ilyen fájdalmak révén kerültetek Marosvásárhelyre, melynek szépségéről 
mindig felsőfokon beszélsz. A nyáron mi is jártunk ott, valóban gyönyörű, fej-
lett, nyüzsgő város, sok-sok virággal, parkokkal, eszembe is jutottál a belvárosi 
sétánk során! Téged milyenek emlékek kötnek hozzá? 

- Rajongásig szeretem Marosvásárhelyt. Akkor ti is láttátok a Rózsák terét a 
sok szép barokk, szecessziós épülettel – a Kultúrpalota, a Közigazgatási Palota, 
az új magyar színház, a hatalmas templomok, a múzeumok, galériák, hát kell 
ennél szebb!? Hadd emlegessem meg dr. Bernády György nevét, akire minden 
vásárhelyi hálával emlékezik, mint városépítő polgármesterre, aki egyébként 
gyógyszerész végzettségű volt, de ma azt mondanánk univerzális menedzser. 
Úgy szerettem felsétálni a belvároshoz tartozó várba és az ott lévő református 
vártemplom volt az én lelki otthonom, vagy mostanság is szívesen megyünk fel 
a város legmagasabb pontján lévő Somos-tetői állatkertbe. Az én időmben még 
Marosvásárhely lakosságának fele magyar volt, a rendszerváltás idején – a köz-
ponti intézkedések, betelepítések miatt - már kisebbségbe kerültek. Ha mód van 
rá, egyszer egy évben hazamegyek, ott tudok igazán lelkileg magamra találni, 
még vannak ott rokonaim, ott van a szüleim sírja. 

- Hogyan lettél orvos? 
- Nem egyszerű történet! Amikor az előbb elmondottak után bekerültünk 

Vásárhelyre, néhány hónapig az egyik nagynénémnél laktunk. Utólag is úgy 
érzem, hogy a nehéz helyzetben apám jól döntött, hogy ebbe a kétszáz ezres 
nagyvárosba költöztünk. Apámnak ugyan minden héten jelentkeznie kellett a 
rendőrségen, de lassan munkához is jutottak, először anyámmal együtt a libaté-
pőben dolgoztak, később is gyári munkásként helyezkedhettek el. Sok segítséget 
kaptunk az egyszerű emberektől, sokan együttvérzően támogatták a családun-
kat, de olyanok is voltak akik naponta orruk alá dörgölték , hogy „élhettetek 
jómódban is”. A gimnáziumban velem is éreztették az osztályon kívüliséget. A 
legbántóbb ütés a felvételinél ért, gyógyszerészeti egyetemre jelentkeztem volna, 
de nem engedtek. Így ’57-60 között védőnőnek tanultam, három évig a gyakor-
latban is folytattam e szép hivatást. Ekkor szólt az ismerős egyetemi párttitkár, 
hogy most már évülnek a dolgok, megpróbálhatok jelentkezni. Ekkor kezdtem 
el intenzíven készülni az orvosi egyetemre, ahová fel is vettek, majd 1969-ben 
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avattak orvossá. Felemelő pillanat volt! A mai napig hálás vagyok szüleimnek, 
hogy vállalták ezt a nagy terhet, amivel a késői taníttatásom járt!

- Hogyan alakult a további életed, hogy kerültél Mezőtúrra? 
- Ó, az még odébb van! Az egyetem után Észak-Moldovába, Bukovinába helyez-

tek. A faluban az állatorvoson kívül senki nem beszélt magyarul. Megszerettük 
egymást, neki köszönhetem a lányomat. Sajnos én nem tudtam magyar szó nél-
kül élni, nem tudtam „elrománosodni”, nem tudtam a hitem gyakorolni, Ő pedig 
békességet kötött mindezekkel. Kértem az áthelyezésemet erdélyi magyarlakta 
településre, így kerültem Göde-mesterházára, majd Erdőszentgyörgyre – mind-
két helyre Marosvásárhelyről jártam ki. A kicsi lányomat a szüleimmel együtt 
neveltük. Néhány év múlva ismerkedtem meg egy magyarországi katonatiszt-
tel, akivel házasságot kötöttünk és hozzáköltöztünk Recskre, 1984 karácsonyán. 
Parádfürdőn kezdtem el dolgozni a Gyógykórházban. 1987-ben kerültünk Me-
zőtúrra a lányommal, hogy a kórházban belgyógyászati gyakorlatot szerezzek 
a kitűzött szakvizsgához. Rá egy évre meghalt dr. Szabó Imre körzeti orvos, e 
szomorú helyzet megoldására több körzet gazdát cserélt és engem is felkértek 
körzeti orvosnak. Az ifj úsági lakótelepet „örököltem meg”. Ezzel párhuzamosan 
szakvizsgázni jártam Budapestre és egyik alkalommal elütött egy külföldi autó, 
a balesetből kilenc hónapig gyógyultam. 1992-ben átalakult a rendszer, bevezet-
ték a szabad orvos választást és elindult a házi orvosi rendszer. 

- Mikor költöztetek át a Kossuth térre? Milyen a kapcsolatotok a kórházzal? 
- Hét évvel ezelőtt keresett meg bennünket Barna József és dr. Kiss Edit gyógy-

szerész, hogy a főtéri gyógyszertár mellett kialakítanak két korszerű orvosi ren-
delőt a szükséges kiegészítő helyiségekkel együtt. Dr. Szentes Jánossal együtt 
örömmel elfogadtuk ezt a lehetőséget, mivel a Dózsa György úti központi ren-
delő már nagyon leromlott állapotban volt. Nagyon hálásak vagyunk a Barna 
házaspárnak ezért a jó megoldásért! 

A kórházzal nagyon szoros és jó munkakapcsolatunk van. A 60 ágyas belgyó-
gyászati osztályt dr. Gáll Károly főorvos úr vezeti, aki kiváló gasztroenterológus, 
nagyon segítőkész minden szakmai megkeresésre. Beutalt betegeinket kiváló 
kardiológus fogadja – dr. Bándy Éva doktornő személyében. Dr. Vida Tünde 
neurológus vezeti a rehabilitációs osztályt, melynek szolgáltatásaira sok pácien-
sünknek szüksége van. Szerencsére a mentőszolgálat is korszerűsödött. 
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- Hogy viszonyul az állam a háziorvosi rendszerhez? 
- Én jónak tartom. A közelmúltban rendezték a fi zetésünket is, ami persze idő-

szerű volt. Nagyon sok a munka, sok egészségügyi problémája van az emberek-
nek. Az orvosok felé elvárás a továbbképzéseken való állandó részvétel, a folya-
matos ismeret karbantartás, ez alapján bírálják felül a működési engedélyünket. 

- A munkádon kívül mi jelenti az örömet? 
- Mióta megszületett az unokám, Ő az elsődleges örömforrás. Három éves volt, 

angyali teremtés, igyekszem minél többet élvezni a társaságát. Az életemben fo-
lyamatosan jelen volt a zene. Marosvásárhelyen is kiváló hangversenyeket hall-
gathattunk, még jól ismertem az ottani születésű Csiky Boldizsár zeneszerzőt. 
Ha meg tudom oldani, minden helyi zenei eseményre elmegyek, de nagyon ked-
velem a Szolnoki Szimfonikusok hangversenyeit. 

Szeretek fi lmeket nézni és rengeteget olvasok, elsősorban erdélyi szerzőket. 

- Kedves Gyöngyike! Köszönöm a beszélgetést! Egy szép Várnai Zseni verset 
választottál a bevezetőhöz mottóul, mivel zárjuk ezt a kis riportot? 

- Mindig ott lebeg előttem Paracelsus szép gondolata, ami vezér elvem a hiva-
tásom ellátásában, így hangzik: 

„A gyógyítás művészete és mestersége csak akkor tökéletes, ha szeretetből fakad.” 

Dr. Bodola Gyöngyi unokájával
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Berczeliné Boldog Mária: 
Metzker Krisztina

szerkesztő-riporter, rendezvényszervező, gyógymasszőr, városi képviselő

….elsőként ezek jutnak eszembe róla. Az a fajta nő, aki-
re azonnal oda kell fi gyelni és azután el lehet dönteni, 
hogy szeretjük vagy nem, de nem lehet nem észreven-
ni. Jelenség, nagy kisugárzással, teli ötletekkel. Gyalog 
Magda unokájaként ismertem meg. „Mezőtúr szerepe az 
Alföld kultúrájában” ezzel a címmel szerveztünk konfe-
renciát 1986-ban a városháza nagytermében. Az akkor ti-
zenéves kislány volt a legfi atalabb érdeklődő. Azt mondta 
egyszer, hogy a világ iránti kíváncsiságot a Metzger nagy-
papa csiholta benne már aprócska korában, és a versek 
szeretetét is ő plántálta belé.   Húsz évesen egy évig volt 
munkatársam a közösségi házban, szívesen dolgoztam vele, mert hihetetlenül 
érdeklődő, tenni akaró és együttműködő volt, de állandó lobogása, akkor még 
csapongva szárnyaló fantáziája, intenzív kommunikációja folyamatos fi gyelmet 
és „egyéni bánásmódot és törődést” igényelt. 

Általánosba a Rákóczi útra járt, majd középiskolába Szolnokra, környezet- és 
vízgazdálkodást tanult. Szülei válása az érettségi idejére esett, nem tudott tovább 
tanulni, dolgozni kezdett. Majd Budapestre járt dolgozni egy neves vendéglátó 
cég fi atal csapatában kapott lehetőséget, és ezért képes volt naponta megtenni 
a 300 kilométert vonattal, tette ezt abban a reményben, hogy a cég belátható 
időn belül Szolnokon is éttermet nyit. Másképp döntöttek, neki is mérlegelni 
kellett. Egy nagy szerelem, s vele az anyai örömök segítettek a váltásban. Nagyfi a 
Tamás, aki ha nem is első szülöttje, hiszen a férjével együtt ismerte meg mégis 
olyan helyett foglalt el szívében, ami örökre szól. Tamás ma már tanító Tószegen 
és párjával gyönyörű unokával ajándékozták meg a fi atal nagymamát!

Seres Benedek Sándor a legkisebb gyermek, aki ma már Békéscsabán egy két-
nyelvű szakgimnáziumban tanul, kiváló képességekkel, lendületesen veszi az 
akadályokat.

Krisztina mind a mai napig a nagy vizek mellett érzi legjobban magát. Így ke-
rült kapcsolatba a helyi horgászokkal, így lett egyik szervezője a Berettyón zajló 
sárkányhajó versenyeknek, évek óta házi asszonya több balatoni rendezvény-
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nek. Büszke rá, hogy beválasztották a gyulai Nepomuki Szent János lovagrend-
be. Hosszú évekig dolgozott gyógymasszőrként, 2010-ben végzett a Szegedi Tu-
dományegyetem Egészségügyi Szociális karán.

2009-ben megalakították a Mezőtúri Lokálpatrióta Egyesületet. Új rendezvé-
nyekkel szerették volna meglepni Mezőtúrt és erősíteni a közösségi szellemet. 
Az egyesület már két ízben indult a helyi képviselő választáson, ahol listás helyet 
szerzett. 2010-ben Bélley Ferencet, 2014-ben Krisztinát delegálták a képviselő-
testületbe. 

- Melyik bizottságban tevékenykedsz? 
- A megelőző ciklusban részt vettem két évig a Művelődés Oktatás Sport Bizott-

ságban. Ebben a ciklusban az Egészségügyi Szociális Bizottságban dolgozom, de 
minden más bizottsági ülésen ott vagyok lehetőségeimhez mérten, mert komp-
lex döntést csak így lehet hozni, illetve a megbeszélések, viták, ötletek a bizott-
sági üléseken vannak, a testületi ülésen már csak a kialakult álláspontot hallják 
és látják az érdeklődők.

- Milyen álmaid vannak a város fejlesztése érdekében? 
- Erről kisebb könyv hosszúságú kifejtést lehetne írni, mert elképzeléseim me-

rőben más irányokat mutatnának, a megszokott polgári irány mellett.

- Melyek azok a rendezvények, kezdeményezések, amelyekre a legszívesebben 
emlékszel, amiket úgymond sajátodnak érzel? 

- Az egyesületem rendezvényeit mind sajátomnak érezhetem, hiszen mind-
egyik szervezésében részt vettem. Néhány ezek közül: Civil Tóparty, Túri Muri, 
Majális, Tudomány Napja, Nyári mozi és számtalan rendezvény a fent említett 
sárkányhajó verseny az Alföldi Sárkányok Harca is. Mégis az elmúlt időszak fel-
hívta a fi gyelmemet arra, hogy a rendezvények mellett fi gyelnünk kell városunk 
olyan gyermekeire is, akiknek a támogatása több mint fontos. Karitatív téli étke-
zési programunk és nyári rászoruló gyermek táborunk a legfontosabb jelenleg 
számomra.

- Ma már köztudott, hogy egyesületetek a Vasutas Nyugdíjas Klubbal karöltve 
nagyobb ünnepek előtt „felvirágozza” a vasútállomás épületét. Azonban több-
ször találkozom veled ott akkor is amikor nem díszítesz, hanem utazol. Jó kap-
csolatot ápolsz a Békés megyeiekkel, mi mindennel foglalkozol? 
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- Ez egy érdekes kérdés, először is ha lehet mindenhová vonattal utazom, mert 
megrögzötten hiszem, hogy egy emberért nem szennyezem a levegőt a gépko-
csimmal. Én nagyon sokat utazom különböző helyekre a vonat környezetvéde-
lem, megtakarítás, észszerűség, hiszen az utazási időben is tudok dolgozni, biz-
tonságosabb, mint az utak és gyors. Emellett mindig azt mondják itthon, hogy 
bezzeg Szarvas, bezzeg Békés megye… ebből kiindulva akkor menjünk oda,  
ahol tudunk tanulni. Akkor nézzük meg mi is a szomszéd megye titka. Nagyon 
sokat tanultam tőlük és ezért mondtam az előző válaszban, hogy merőben eltérő 
elképzeléseim vannak gazdaságfejlesztésről a jelenlegi irány mellett, Mezőtúr 
jövőjét illetőleg. De nem álltam meg Békés megyénél, hanem Csongrád megye 
és a Dél-Dunántúl fejlesztései, gondolkodása, más látásmódját is törekszem „el-
tanulni”. Én régiókban gondolkodom, nem csak Mezőtúrban…szerintem gaz-
daságilag is többet tudnánk tartósan elérni, ha akaratlanul is nem szigetelőd-
nénk el, hanem önállóan belső gerjesztéssel alakulna ki egy terület. 

- Olyan sodró erejű ember vagy, aki mindenkiből kivált valamilyen érzést. Ki 
az, aki legjobban ismer Téged, aki legjobban elkapja a lényegedet az önismere-
tedhez képest, és neki mi a véleménye Rólad? 

- Akik a téli gyermekélelmezési időszakban kávét küldenek nekem...vagy ka-
rácsonyra kis arany diót kapok, vagy csészébe készített ajándékot...vagy egy jó 
szót...ők megértettek a többiek pedig segítenek fejlődni.

- Mit jelent Neked mezőtúrinak lenni? Melyik hivatásodban tudsz leginkább 
kiteljesedni? 

- Mezőtúrinak lenni a legszebb dolog, ezt tanultam a nagyszüleimtől. Én itt 
vagyok boldog, mert biztonságos, mindenkit ismerek, mert az ő arcukat szere-
tem látni ebben az egyébként arctalan világban. A város az otthonom újvárostól 
a kertvárosig. Tudom hova megyek, ha szomorú vagyok, ha boldog vagyok, ha 
gondolkodni szeretnék, ha feltöltődni szeretnék. És a leggyönyörűbb vizeinkkel 
vagyok körbe véve és a legjobb horgászokkal!

Hivatás? Anya szeretek a legjobban lenni ebben teljesedek ki, mert mindent 
tehetünk a világért, lehet oklevelünk, kitüntetésünk, de az anyaság a legfonto-
sabb, hogy a gyerekeim a legjobb helyen legyenek, az ő jövőjük az én álmom, a 
nyugalmuk az én nyugalmam és fejlődésük, elismertségük az én oklevelem…
ennél nekem semmi nem fontosabb!
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- Három fi lmet és három könyvet vihetsz arra a bizonyos lakatlan szigetre, 
melyek lennének azok? 

- Könyv: Rejtő Jenő: Fülig Jimmy és társai, egy tetszőleges Tolsztoj, Grecsó: 
Mellettem elférsz

Film: Indul a bakterház, Ízek, imák, szerelmek, Tizedes meg a többiek

Köszönöm a beszélgetést! Minden jót kívánok!

*  *  *

Dr. Keresztes Károly: Berettyó hídon

Berettyó hídon álldogálva
Visszatérnek a tegnapok, 
Berettyó vizén csónakázva 
Újra kelnek a sóhajok. 

Látom a lápot, 
Látom az ívet, 
Akkor még volt, 
Akkor még fénylett
Az ifj úságom csillaga, 
És nádból készült
Tutaj vitt át a 
Boldog partról
Még-boldogabbra.

Berettyó hídon álldogálva
Szél borzolja deres hajam, 
Kabátom egyre összébb
Húzva, 
Tudom, boldognak 
Érezhettem 
Egykor önmagam. 

Gyermekkorom csengő
Kacaja, az első
Csók és kézfogás, 
Pergő eső, hulló cseppek, 
Aranyfényt adó csillagok,

Egymáshoz simult 
Sóhajtások, 
Ez mind Te voltál, 
És én vagyok.

Rózsadomb fái, 
Bennünk élő tüzek, 
Berettyó gátjain 
Sétálgató lelkek, 
Fogjátok meg egymást
Evezzetek csendbe’, 
Vissza-vissza nézve
A szép messzeségbe, 
A múlt Arany ködébe.
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Berczeliné Boldog Mária
Patkós Lajos

Ismeri, szereti és tiszteli a földet. Gazdálkodó családban született, felmenői év-
tizedekre visszamenőleg földműveléssel foglalkoztak. Nagypapája még kulák-
listára került a túri határban lévő földjei miatt, édesapja később a termelőszövet-
kezetben kereste a boldogulás útját. 

A Patkós fi úk a tétlenséget hírből sem ismerték, a szorgalmas dolgosságot ta-
nulták meg otthon. Laci 1964-ben született, az újvárosi iskolában alapozott, 
majd az akkoriban Dózsa György Szakközépiskolában mezőgazdasági gépsze-
relőként gyarapította tudását. Szeretett tanulni, ennek eredményeként országos 
versenyeken is jól szerepelt, természetes volt, hogy elsőre felvették a Gödöllői 
Agrártudományi Egyetemre. A frissen végzett gépészmérnököt szívesen fogadta 
a mezőtúri Mentész Rt, innen 8 év után váltott a mezőhéki Táncsics Mezőgazda-
sági Termelőszövetkezetbe. Mindkét helyen nagyon szeretett dolgozni, de szíve-
sen emlékszik vissza arra, hogy a Táncsicsban az alig másfél évnyi munkáját már 
a második hónapban premizálták. A naptár ekkor az 1998. évet jelzi. Országos 
pályázatot hirdetnek fi atal kezdő vállalkozóknak. Használt gépeket lehetett be-
szerezni, nagyon kedvező feltételek mellett. Az ősök földjét a rendszerváltáskor 
visszaigényelte a család, ez megfelelő alap volt a vállalkozáshoz, így amikor a 
benyújtott pályázatot támogatásra ítélték megérett az idő a váltásra. Harminc 
hektáron kezdte a gazdálkodást, ma már a fölötte jár a 300 hektárnak az általa 
művelt földterület, melynek meghatározó hányada saját tulajdonú, más része 
bérlemény. Három alkalmazottjával – akik közül az egyik a kisebbik öccse – ösz-
szehangoltan dolgoznak együtt. Szántanak, vetnek, vegyszereznek, aratnak, ha 
kell, gépet szerelnek. Korán kel, az öt-hat óra ritkán éri ágyban. Minden reggel 
átbeszélik a napi teendőket. 

Szereti a földet és a gépeket. A hagyományos kalászosok mellett pl. durum 
búzát is termel, de kukoricát és napraforgót is. 

Nyugodt, megfontolt ember, akinek szakértelmére sokan kíváncsiak, ő pedig 
szívesen segíti a hozzáfordulókat. A Nemzeti Agrárkamara megyei alelnöke és 
a Mezőtúri Agrárgazdasági Bizottság elnöke és a helyi gazdakör is őt válasz-
totta vezetőjévé. A legmozgalmasabb évnek a 2002-t tartja, vállalkozását akkor 
alakította családi vállalkozássá, és ebben az évben mérette meg magát először 
a helyi választásokon, nem nyert, de a Fidesz indulói közül Ő volt a legeredmé-
nyesebb. 2006 augusztusában – a ciklus utolsó időszakában – a korábban súlyos 
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balesetet szenvedett Gyarmati Pista helyére delegálják. Az őszi választásokon 
körzetében fölényesen nyer. 2010-ben ismét magas szavazati aránnyal választják 
képviselővé, ekkor alpolgármesteri felkérést kapott, amit nagy megtiszteltetés-
nek érzett és igyekezett is maradéktalanul eleget tenni a feladatkörrel együtt járó 
elvárásoknak. Egy év után mérlegelnie kellett, mert a két teljes embert kívá-
nó munkakör falta az erejét. A családot és a földet választotta és természetesen 
odaadással végzi képviselői munkáját és társadalmi tevékenységeit. Huszonnégy 
évesen nősült, felesége a szintén újvárosi Simon Marika, akivel 1988 óta az anya-
könyvben is bejegyzetten társai egymásnak. Igazi társak, példásan harmonikus 
szövetségben. Három gyermekük született. Fiuk a legidősebb, a szegedi egyetem 
elvégzése után már szintén önálló gazdálkodó. 

A két lány – a bátyjuk példáját követve – szintén Szegeden tanulnak, vidékfej-
lesztő menedzser szakon. Szívesen segítenek a családi vállalkozásban, pályázat-
írásban, adminisztrációban. 

Már a negyedik ciklusban képviselő, napjainkban a Pénzügyi, városfejlesztési 
és környezetvédelmi bizottságnak a vezetője. Tisztelem a józanságát, mértéktar-
tását, azt, hogy közvetlen, barátságos, nyíltszívű ember tudott maradni. 

Patkós Lajos és családja
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Berczeliné Boldog Mária
Pusztai Zsolt

A Túri Fazekas Múzeum céltudatos, jól felkészült igazgatója. Több funkciós 
irodájában mindig kéznél van egy öltöny néhány váltás inggel, egy munkás 
szerkó, ezekhez illő lábbelikkel, hogy a hazamenéssel se teljen fölösleges idő. 
Kreatív, praktikus és rugalmas. Semmilyen feladat nem fog ki rajta. Egyik pilla-
natban még korongoz, majd egy gyors váltással előadást tart, ha a szükség úgy 
kívánja. A múzeum udvarára mindig úgy lépek be, mintha hazamennék, kicsit 
magaménak is érzem, hiszen a Bolváry-ház közintézménnyé válásának hosszú 

folyamatát több ízben hivatalból is segítettem. Jó érzéssel tölt el, hogy a kezdeti 
álmokat beteljesülve látom. Zsolti és lelkes kis csapata igazán gondos gazdái az 
ország egyetlen fazekas múzeumának. Az udvar rendezett, a gyep frissen vágott, 
mosolygó teremőrök és mosolygó virágok köszöntik a betérő látogatókat, akik 
az állandó kiállításból átfogó képet kapnak a mezőtúri fazekasságról. A szabad-
téri folyosón elhelyezett emléktáblák a híres iparos elődök dicséretén túl azt is 
jelzik, hogy a múzeum nagyon jó kapcsolatot ápol a Bodoki Fodor Helytörténeti 
Egyesülettel, nem véletlen, hisz Zsolt az egyesület elnökhelyettese. 

Legrégebbről könyvtári emlékeket őrzök róla, egyetemistaként sokat járt be 
szakirodalomért.

Pusztai Zsolt korongos bemutató közben
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Komoly, lényegre törő, kevés beszédű fi atalembernek ismertük meg. Ebben 
azóta sem sokat változott. Néprajzot tanult, megszerzett tudását remekül kama-
toztatja. 

1973-ban született Mezőtúron. Az újvárosi iskola szorgalmas növendéke volt, 
kézügyessége, fantáziája már ekkor is fi gyelmet kívánt, jó barátjával, Jakucs Ja-
nival minden jelentősebb rajzversenyen felváltva vitték el a pálmát. A sulihoz 
kötődő egyik legkedvesebb emléke a Trinyikné Rózsika által szervezett vándor-
táborok, a mából visszanézve úgy érzi sok életre szóló inspirációt kapott ezeken 
a túrákon, kirándulásokon, közösségi együttléteken. A könyvek szeretetét ott-
honról hozta, de a kamaszkori olvasási lázat a Sugár úti kiskönyvtárban, Salánki 
Pista ajánlásaival, beszélgetéseivel orvosolta. A középiskolás évek a fi ú gimihez 
kötődnek, mely akkor Dózsa György Gépészeti Szakközépiskola és Technikum 
néven működött. Minden esélye meg volt rá, hogy a mezőgazdasági gépészet is-
mereteket felsőfokon is elsajátítsa, de ekkor érett meg a váltásra. Könyvkötő sze-
retett volna lenni, de ez a képzés nem indult. Az útkeresés napjaiban találkoznak 
dr. Kőműves Lajossal, aki esélyt láttat arra, hogy kellő jelentkező esetén két éves 
kerámia formázó szakot indítanak érettségizettek számára. Marinka Verával, 
Bana Gyulával, Lévai Zolival és még néhány vidéki évfolyamtárssal összeszerve-
ződve megkezdik a tanulmányokat a szakmunkásképzőben, illetve a Túri Faze-
kas Kft .-ben. Minden munkafolyamatot megismernek, a szakma csínját-bínját 
eltanulják a nagy mesterek mellett. A tanulmányi időt még két évvel megfejeli 
a cégnél, de ekkorra megfogalmazódik benne, hogy szeretne váltani, így hu-
szonhárom évesen – szülei támogatását is megnyerve – felvételezik a Szegedi 
Tudományegyetem történelem szakára, nappali tagozaton. Egy év után korrigál 
és néprajza felvételizik. Ekkor már egyértelműen érzi, ez az ő világa. Néhány 
meghatározó tanárszemélyiség között első helyre sorolja tanszékük vezetőjét, 
Dr. Bellon Tibort, a vendégoktatók közül Dr. Boglár Lajost és Dr. Katona Imrét, 
valamint az ott tanító művészettörténészeket. Meglepő, de szakdolgozatát nem 
a túri fazekasságból, hanem a feketemunka szubkultúrája témakörből írja. 2002-
ben kerül a Túri Fazekas Múzeumba, ami akkor még a Damjanich út 2. sz. alatt 
működött, szűkös körülmények között. Nagy tisztelettel beszél dr. Tolnay Gá-
borról, aki korrekt főnöke és egyik szakmai atyamestere volt közel hat éven át. 
Nagy feladatok, nagy lehetőségek várnak rá – ki kell alakítani a Bolváry- ház ki-
állítási tereit, installációit, átköltöztetni, megrendezni az állandó tárlatokat az új 
helyen. Színvonalas munkájáért 2011-ben megyei közművelődési díjat és a mi-
nisztérium Életfa-díjat vehet át. Szakmailag sokat és eredményesen érvelt azért, 
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hogy a Szellemi Kulturális Örökség nemzeti jegyzékén a mezőtúri fazekasság is 
szerepeljen, méghozzá előkelő helyen, valamint ezt folytatja éppen napjainkban 
a Hungarikumok listájára való jelölés elkészítésével. Gabi bácsi nyugdíjba vo-
nulását követően ő lesz a múzeum vezetője, mely 2013-ig a megyei Damjanich 
Múzeum keretei között működik. A muzeológusok körében nem igazán nép-
szerű országos döntés a városokhoz rendeli a múzeumok fenntartását. Együtt-
működően és rugalmasan vesz részt a szervezeti átalakulásban. Időközben 
egyetemi szintű művészeti menedzseri és kiállítás szervezői végzettséget szerez. 
Csak az elmúlt két évre visszatekintve olyan sokakat vonzó alkalmi kiállításokat 
szervezett, mint Szabó György Európában is egyedül álló írószer gyűjteménye, a 
Néprajzi Múzeummal támogatásával idekerült Erdélyt bemutató szociofotó ki-
állítás, a helyi családfakutató kör sok érdeklődőt vonzó tematikus tárlata, Elekné 
Jolika és Elek Timi gyönyörű szőnyegeinek láttatása, Veress Miklós mezőtúri 
iparművész utolsó önálló bemutatkozását. A Városi Galériában ő rendezte meg 
a monumentális méretben bibliai témákat festő Incze Mózes kiállítását, illetve 
Bach Hedda és Szervátiusz István látványos tárlatát. E sorozat koronái volt a Fa-
zekas Triennálék, majd 2016. március végén a Draskovits Kerámiagyűjtemény 
megépítése, berendezése. Mezőtúr eddig 82 kiállítást szervezett, rendezett ap-
róbb kamaratárlatoktól az országos szimpóziumokig.

Kiváló kapcsolatot ápol fazekas kollegáival. Az elmúlt években ő is nyitottabbá 
vált és a múzeum is szélesre tárja kapuit a helyi közösségi programok befogadá-
sa számára. Közkedveltek a népi játszóházak, a nyári vetítések, melyek lebonyo-
lításában Zsolt is szívesen közreműködik. 

Életében  legfontosabb a család, gyermeke, felesége. Kisfi ának szeretne minden 
olyan hasznos útravalót – leginkább a tisztességet és a világra való nyitottságot – 
továbbadni, amit otthon szüleitől, nagyszüleitől ő maga is kapott. 

Így legyen!
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Berczeliné Boldog Mária
Zsuzsa néni

Alsó tagozatos korom javarészében a pusztabánrévei Csehalmi Iskola volt „az 
én iskolám”. Egy kis lankás emelkedőre építették a Klebelsberg korszakban. Na-
gyon szépnek láttam akkor is, és az emlékeimben ma is így jelenik meg, sok-sok 
fával körbe övezve, a háta mögött a gyakorló kerttel. A fő épületben két tan-
terem és a tanítói lakás, az udvar közepén egy új épületben könyvtár és klub-
szoba, egy régebbi kisépületben még egy tanterem. Az alsóban akkortájt Feller 
Ádámné Mária néni, Zuboki Magdolna és Seresné Zsuzsa néni tanított. A felső-
söket pedig B. Tóth Feri bácsi, Pigniczki Ferenc, Sándor Éva és Kovács Imréné. 
A ’60-as évek közepén még sokan jártunk oda. Zsuzsa néniről szeretnék írni 
most, akit nagyon lehetett szeretni, aki kedvesen volt szigorú, aki reggelente 
törődéssel várt bennünket. Télen jó melegre fűtötték a termeket, ami bizony jól 
esett, hiszen egészen elgémberedtünk a hosszú gyaloglásban. Annyira szerettem 
a nyugalmát, kedves mosolyát, az igazságos bölcsességeit, amilyen szeretettel 

tanított bennünket, ahogy beveze-
tett bennünket a tudás kincseshá-
zába. A kisebbik fi a, András (Öcsi) 
volt a padtársam, elevenek voltunk 
– Ő egy kicsit jobban. Kellett hoz-
zánk az elfogulatlan igazságosság 
– és volt. Nagyon szerettem, ha éne-
kelt, a csúcs az volt, amikor elővette 
a furulyát és azzal mutatta be az új 
dalokat! A Seres család ott lakott a 
suliban, időnként az egész osztállyal 

megszálltuk őket, náluk nézhettük meg az iskola televízió adásait. Ma is fülembe 
cseng a szignálja. A tanórák után jött az igazi csemege, a kiskönyvtár! Faltam a 
könyveket, rengeteget ábrándoztam olvasás közben, ennél nagyobb ajándékot 
nem is tudtam elképzelni –, persze Zsuzsa néni volt a könyvtáros is. 

Janurik Zsuzsika 1929 október 10-én született Kondoroson. Édesapja molnár 
volt, aki tudását később Csépán, Tiszakürtön kamatoztatta, majd 1936-ban Szar-
vasra költözött családjával, a Rózsási részen darálót üzemeltetett és jelentős föld-
területen gazdálkodott. A polgári elvégzése után Zsuzsa néni 14 évesen a szarvasi 
tanítóképzőbe iratkozott be. Itt ismerkedtek meg a debreceni származású Seres 

A Seres család a ’60-as években
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Attilával, 1949-ben házasságot 
kötnek, elkezdik közös életüket. 
Attila bácsi ’47-48-ban Mező-
túron kap állást, de 1949/50-es 
tanévre már a Csehalmi iskolá-
ba nevezik ki mindkettőjüket. 
Idősebb fi a, Attila is ekkor szü-
letik. Igazi lámpások lesznek a 
környékbeli családok számára. 
Balláék, Enyediék, Aszódiék, 
Mackóék, Boldogék, Hamzáék, 
Mikesék, Diószegiék, Fullaj-
tárék, Bregyánék, Szűcsék, Krajtsovitsék, Kunék, Tóthék, Molnárék, Vargáék, 
Fejesék, Csíderék, Keresztesék, Jeneiék, Patkósék, Pályiék, Szappanosék és Sza-
bóék – elsőre ők jutnak eszembe – ,de sorolhatnám még a családokat, ahonnan 
több gyermek járt a kezük alá. A lelkiismeretes tanítás mellett, felejthetetlen em-
lékek kötődnek az iskolai ünnepségekhez, nagyszabású sportrendezvényekhez. 
Az Állami Gazdaság központjában kultúrház működött melynek programját 
többnyire ők szervezték, fi lmvetítéseket, bálokat és színjátszó előadásokat tar-
tottak, és nagyon népszerűek voltak az általuk vezetett országjáró kirándulások. 
Olyan boldog voltam, hogy alsósként egy kis epizódot kaptam a Didergő Király-

ban, hiszen a jelentősebb 
szerepeket a felsősök 
játszották. Szerintem ott 
dőlt el a sorsom, ott fer-
tőződtem meg ember-
szeretettel, akkor – az Ő 
példáját követve - tanya-
si tanító szerettem volna 
lenni, de az a világ véget 
ért. Sajnos a külterületi 
iskolák rövidesen meg-
szűntek. A Seres család 
1966-ban beköltözött a 
városba, Zsuzsa néni a 
Tanyasi Kollégiumban 

Gyémántdiplomások 2009-ben Zsuzsa néni és
Miskolcziné Kati néni

2010 Pedagógusnap - Pedagógus dinasztia
Zsuzsa néni, Jutka, Oti és a díjazott ifj. Seres Attila
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folytatta munkáját, Attila bácsi a Művelődési Osztály vezetőjeként dolgozott. 
Boldogok voltak, hogy Attila fi uk és felesége Jutka szintén nagy odaadással, ki-
váló pedagógusként szolgálták a várost. Nagyon büszke unokáira, Oti is folytatja 
a dinasztikus örökséget, a Református Kollégiumban tanít és Orsinak is nagyon 
jó a pedagógiai érzéke. Öcsi a buszokhoz vonzódott, felesége Márti szociális 
dolgozó. 

Azon a vidéken Tőle-tőlük tanultuk meg – az otthoni, családi indíttatás mel-
lett – a szorgalmat, a közösségi lét fontosságát, a természethez és az egymáshoz 
való alkalmazkodást, törődést a társainkkal, a nehéz helyzetekben való helytál-
lást, segítőkészséget és felébresztették bennünk a tanulási vágyat, a világ iránti 
kíváncsiságot. 

Drága Zsuzsa néni! Sokunk nevében köszönet mindenért! 

*  *  *

B. Radó Lili: Tanítónk

Seresné Jutka, Albert Zsófi és Ákos (dédunokák), Zsuzsa néni, Seres Otília,
Seres Attila, Csúth Balázs – Seres Orsolya, Seres András – Márti, Albert Csaba 

Kézen fogott, és megmutatta 
hogy milyen szép a mi világunk. 
Az ő szemével kezdtünk nézni 
s ma már a magunkéval látunk. 

Látjuk hazánkat, életünket, 
s hogy mit tud tenni egy-egy ember, 
de e tengernyi tarka képet 
ő töltötte meg értelemmel. 
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Berczeliné Boldog Mária
2 kérés és 6 kérdés

Szűcs Dániel képviselőhöz,
a városi Művelődési-, oktatási és sport bizottság elnökéhez

Amit én látok: lelkes, szorgalmas, agilis és jóképű fi atal-
ember, aki a második ciklusban városi képviselő. 1987-
ben született Mezőtúron. Tanulmányait a Rákóczi Úti 
Általános Iskola sportosztályában, a Teleki Blanka Gim-
názium kommunikáció-dráma tagozatán végezte, majd 
a Szegedi Tudományegyetem testnevelő-edző szakán 
szerzett diplomát. A sport szeretetét édesapjától örököl-
te, bátyjával együtt. Hosszú éveken át úszott és játszott a 
mezőtúri kézilabda csapatban, ma már szakosztályveze-
tőként segíti az egyesület működését. A főiskola végén 
már dolgozni kezdett, így 2010 őszén örömmel kezdte el 
tanári pályafutását a Városi Általános Iskola Kossuth Lajos, valamint az Újvá-
rosi Iskola tagintézményében. Szintén a családban érintette meg a politika iránti 
érdeklődés. A Fidelitas helyi vezetője lett 2005-ben. Városi képviselő a FIDESZ 
színeiben, a választásokon mindig körzetétől kapta a felhatalmazást. Évek óta a 
Művelődési-, Oktatási és Sport bizottság elnöke. A tanári munka után pályázat-
írással foglalkozott, majd napjainkban a mezőtúri FF Fémfeldolgozó Zrt. mun-
katársaként dolgozik. 

1. kérés: Kedves Dani! Jó ideje közéleti szereplő vagy. Arra kérlek mesélj a csa-
ládodról és gyermekkori emlékeidről! 

- Édesanyám egy mezőtúri középiskola titkárságán dolgozik, édesapám pedig 
egy helyi cég vezetőjeként tevékenykedik. Bátyám Tamás családjával Pápán él 
és logisztikusként dolgozik egy celldömölki nagyvállalatnál. Én párommal és 
lányaival élek együtt családi házunkban. Társam Annamária közművelődési-
ágazatvezetőként dolgozik a Közösségi Házban. Lányai Anna és Flóra 10 éve-
sek, a Rákóczi Úti Általános Iskolába járnak. Legkedvesebb gyermekkori em-
lékem? A sok szép emlék közül mindenképp a családdal töltött ünnepeket és 
kirándulásokat, a barátokkal való közös lakótelepi foci meccseket és játékokat 
említeném. Rengeteg időt töltöttünk a szabadban a barátokkal, akkor még nem 
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nyomott el ennyi mindent a számítástechnika és egyéb más modern eszközök. 
Az iskolában is, ha tehettük minden szünetben kint voltunk az udvaron és ko-
sárlabdáztunk, vagy beszélgettünk a padon, a fák alatt. Egész gyerekkoromat vé-
gigkísérte a sport szeretete, ebben nőttem fel. Eleinte az úszás volt a mindenem, 
ezért a sportosztályban a reggeli edzések mellett minden nap délutáni edzésekre 
is jártam és ezekhez jöttek természetesen a hétvégi versenyek. Szerencsére a jó 
eredmények sem maradtak el, valamint a közösség is nagyon jó volt, így nagyon 
szerettem. Később az úszás mellett kezdtem el kézilabdázni, ahol szintén hamar 
megtaláltam a helyem, hiszen az életben is csapatjátékos vagyok.

- 2. kérés: Légy szíves mutasd be az NB II-es MAFC-Syngenta férfi  kézilabda 
szakosztályt! 

- A ma működő szakosztály a korábbi Túri Kézilabda Klub utódja, így sok-sok 
éves NB II-es múlt van már idősebb sportolóink mögött. Jelenleg a fi úknál 5 
utánpótláskorú és egy felnőtt csapatot versenyeztetünk rendszeresen, akik közül 
a kisebbek megyei és regionális gyermekbajnokságokban szerepelnek, a juni-
orok és a felnőtt csapat pedig az NB II-ben. Az utóbbi években számos regio-
nális eredményt és országos dobogós helyezést értek el együtteseink. Büszkék 
vagyunk arra, hogy az utóbbi években a női szakosztállyal közösen sikerült elér-
nünk, hogy egyesületünknél immáron több, mint 120 igazolt sportoló versenyez 
rendszeresen, és évről évre egyre több gyermek látogatja az edzéseket. A Magyar 
Kézilabda Szövetség is elismeri munkánkat, hiszen tervei között szerepel, hogy 
a mezőtúri kézilabdát még nagyobb mértékben támogassa, amely a későbbiek-
ben akár egy nagy infrastrukturális fejlesztést is eredményezhet városunkban. 
Ez egy régen megkezdett munka eredménye, amely köszönhető edzőinknek és 
mezőtúri testnevelő tanárainknak. Van azonban még sok más sportág, amelyről 
mindenképp szót kell ejteni. Azt gondolom, ha Mezőtúron egy gyermek spor-
tolni szeretne, akkor szerencsés helyzetben van, hiszen széles a skála, amelyből 
választhat. Atlétika, úszás, vízilabda, asztalitenisz, tánc, lovaglás, judo, kick&thai 
boksz, kung-fu, kosárlabda és még tudnánk sorolni. Városunk edzőit ismerve 
pedig csak biztatni tudok minden gyermeket és felnőttet, hogy nyugodt szívvel 
keressék fel az edzéseket, mert mindenhol jó kezekbe kerülnek.

- 1. Mivel foglalkozol jelenlegi munkahelyeden?
- 2015. óta dolgozom az FF Fémfeldolgozó Zrt-nél, ahol logisztikai vezető-he-

lyettesként végzem tevékenységemet. Munkám során a kedvező árú és minősé-
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gű alapanyag, valamint kereskedelmi áruk pontos beszerzéséért és az ezekhez 
kapcsolódó készletgazdálkodásért felelek. Ügyintézőként kapcsolatot tartok né-
met és magyar cégekkel egyaránt.

- 2. Melyik a három legkedvesebb sportágad?
-  A kézilabda, a labdarúgás és a vízilabda, ha hármat kell választani, de ezeken 

túl nagyon sok sportágat kísérek fi gyelemmel. Nagyon szeretem például a vízi 
sportokat, legyen az úszás, kajak-kenu, vagy éppen a nagyszerű sárkányhajózás. 
De a labdajátékokon és a vízi sportokon túl, például ha tehetem, mindig megné-
zem a TV-ben Michelisz Norbi WTCC futamait.

- 3. Mi a kedvenc zenéd? Van-e kedvenc költőd?
A Fish és a Brains zenekarok a kedvenceim, nagyon szeretek a koncertjeikre 

járni. Fergeteges hangulatot teremtenek minden egyes fellépésükön, ami rend-
kívüli módon magával ragadja a közönséget. Mindig is szerettem a verseket, 
ezért sok-sok költeményt olvastam, főként az iskolás időszakban. Nagyon sze-
retem Petőfi  Sándor és Ady Endre verseit, Márai Sándor műveit, de ha csak egy 
költőt kell megnevezni, akkor Radnóti Miklóst választom.

- 4. Városunk kiemelkedő programjai közül a Lampionúsztatás fűződik legin-
kább a nevedhez. Honnan jött a rendezvény ötlete?

- Korábban édesapámmal láttunk egy hasonló rendezvényt Szentendrén és na-
gyon szerettük volna, hogy Mezőtúron is létrehozzunk egy hasonló eseményt. 
Az elhatározás megvolt, így a megvalósuláshoz már csak támogatók, lelkes ba-
rátok és kollégák segítsége kellett, így rendezhettük meg először 2011-ben a 
Lampionúsztatást. Évre évről nagyon sokan jönnek el erre a programra, hiszen 
mindig csodás látvány nyújt a Hortobágy-Berettyó, ahogyan útjukra engedik 
a varázslatost látványt nyújtó lampionokat a vízen. Több nyári program szer-
vezésében is részt veszek, mivel azt gondolom, ezek a rendezvények építik a 
közösséget. Nagyon jó példa erre a Béke-telepi utcabál, amelyet anno gyermek-
koromban a szüleink szerveztek. Az utcabál célja nem volt más, mint hogy a 
környéken lakó felnőttek és gyermekek egy helyen összegyűljenek, süssenek, 
főzzenek egy fi nomat, beszélgessenek és szórakozzanak. Mára már ezt a rendez-
vényt mi szervezzük, akkori gyerekek, mivel jó szívvel emlékszünk vissza ezekre 
a napokra és fontosnak tartjuk, hogy tovább vigyük ezt a hagyományt.
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- 5. Ha nyernél egy milliárd forintot, mit fejlesztenél belőle a városban?
- Mindenképp jutna belőle burkolatlan utcák javítására, aszfaltozására, hiszen 

ez egy nagyon fontos feladat, amelyet önerőből csak kis lépésekkel tud fejlesz-
teni a város. Első hallásra ez az összeg soknak tűnhet, de mégsem az, hiszen 
már az imént említett feladat egészére sem lenne elegendő. Ha mégis lehetne 
több ez az összeg, akkor szívesen javasolnám a fürdőnk fejlesztését egy-egy 
újabb gyógy- és élménymedencével, extrém csúszdával és egy kalandparkot az 
Erzsébet-ligetbe, amely sok élményt nyújthatna mezőtúriaknak és turistáknak 
egyaránt. Ezek mellett fontosnak tartanám, hogy a kultúrára és az egészségre 
is költsünk ebből az összegből, így itt megemlíteném a mozi újraindítását és a 
tornatermek, sportlétesítmények fejlesztését. Tudom kicsúsztam a keretből, de 
sok szép és hasznos tervet fel tudnék még sorolni.

- 6. Hogy néz(ne) ki egy tökéletes napod? 
- Egy hétvégi, napsütéses tavaszi napot választanék, ahol a családé és a kikap-

csolódásé lenne a főszerep. Szeretjük a Balaton-felvidéket, ezért mindenképp 
kirándulnánk és megnéznénk azokat a helyeket, amelyeket még nem láttunk. 

Köszönöm, hogy rendelkezésünkre álltál! Jó munkát kívánok!

*  *  *

Dr. Keresztes Károly: Őszi séta

Hűvös szél zörgeti a fákat, 
Az emberek sietnek fáznak, 
Halk nesszel hullanak a levelek, 
Sárgára festik a járdát, s tereket. 

Sétálunk. Szívünkből meleg árad, 
Mások a kályha mellett állnak, 
S várnak egy új tavaszra, 
A mi szívünkben ott van bezárva
A tavasz, mit el nem űz az ősz szava. 
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Berczeliné Boldog Mária
Családfakutatók

„A CSALÁD olyan szó, amelynek jelentésében benne van a biztonság, a szikla-
szilárd alap, az a hely, ahová hazamehetünk, amelyben felnőhetünk…, amelyből 
kirepülhetünk, de mégis emlékszünk rá és belekapaszkodhatunk…, mert amit 
ott hallottunk, örökre megmarad a fülünkben és a szívünkben…, az emlékek 
színes szoborként egy életre belénk vésődnek, apró, csillogó színű szilánkokból, 
amelyek némelyike ugyan haloványabb, sőt néha egészen elhalványul, olyany-
nyira, hogy már-már elfelejtjük…, ám teljesen sohasem merülnek feledésbe. Ez 
az a hely, ahol elkezdődik az életünk, és ott szeretnénk, ha véget érne.” – ezt a 
kifejező, szép Daniel Steel idézetet az egyik beszélgető társamtól, Bordács Lajos-
tól kaptam.

Az elmúlt évben a Bodoki Fodor Helytörténeti Egyesület családkutató tagoza-
ta egy nagy sikerű kiállítást szervezett a Túri Fazekas Múzeumban, majd Szol-
nokon az Agóra kiállító teremben egy tematikus konferenciához kapcsolódóan 
megismételték. Ezeknek a rendezvényeknek a mozgatói: Ari Ilona tagozatvezető 
és Pusztai Zsolt múzeumigazgató. Jó néhányan bemutatták családjuk történetét 
különféle ábrázolási megoldásokkal szemléltetve, egyszerre látványosan és átte-
kinthetően. Közülük most két lelkes kutatót szólítottam meg.

Dr. Nagy Éva
Dr. Nagy Éva a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Kormányhivatal Mezőtúri Járá-

si Hivatal Népegészségügyi Osztályának vezetője. Bizonyára sok-sok tudnivaló 
lenne, amit szívesen megosztana hivatásáról, feladatairól, de én most hobbijáról, 
szenvedélyéről kérdezem, ugyanis évekkel ezelőtt – egy könyvtári kutató munka 
során – Éva megmutatta az áttekinthetően rendszerezett, már akkor legalább 10 
méteres családfa-táblázatát. Hasonló szintű munkát előtte néhai Tajthy János 
összegzésében láttam.

Kedves Évi! Régóta ismerjük egymást, igaz nem közeli barátságról van szó, 
sokkal inkább távoli tiszteletről. Ifj ú asszony koromban közel laktunk egymás-
hoz, és nagy dolognak számított, hogy a közeli szomszédék lánya Leningrádban 
jár orvosi egyetemre. Ismertem szüleidet, akik a kórházban dolgoztak, testvé-
redet, Sanyit, aki a Polgármesteri Hivatal műszaki osztályán dolgozik, férjedet 
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Bíró Istvánt, aki a helyi főiskola kiváló tanára volt, kislányotokat, aki a két éve a 
Református Kollégiumban végzett. 

- Hogyan kerültél Leningrádba, vagy ahogyan napjainkban újra nevezik: 
Szentpétervárra? 

- A Teleki Blanka Gimnáziumban szeretett osztályfőnököm, Lévai Albertné 
Zsuzsa néni hívta fel a fi gyelmem arra, hogy megpróbálhatnám a felvételi vizs-
gát külföldi ösztöndíjas hallgatónak a Leningrádi Higiénikus Orvostudományi 

Egyetemre. A felvételi jelentkezési lap leadási 
határidejének reggelén – 1982. január havá-
ban – a munkába igyekvő édesapám után pi-
zsamában és fapapucsban szaladtam egészen 
az első utcasarokig, és könyörögtem, hogy írja 
alá felvételi kérelmemet. Ez a jelenet aztán az 
egész életemet meghatározta. A felvételi „túl 

jól” sikerült, és én a szüleim 
nagy bánatára belevágtam a 6 
évig tartó küzdelembe. Vörös 
diplomával és a közegészség-
ügyi-járványügyi hivatás iránti 
mély elkötelezettséggel tértem 
haza, nem törődve az evangéli-
umi bölcsességgel, mely szerint 
egyetlen próféta sem kedves a 
maga hazájában.

- Arra kérlek, mesélj egy kicsit szűkebb családodról! Mit csinálnak, merre van-
nak mostanság? 

- A férjem 2009 óta a Szegedi Tudományegyetem Mérnöki Karán intézetveze-
tő egyetemi docens. Egyetlen kislányunk 2014-ben az Általános Orvosi Karon 
kezdte meg tanulmányait, ugyancsak Szegeden. A sors úgy hozta, hogy mie-
lőtt belekóstolt volna az egyetemi életbe, elkísérhettük férjemet egy nemzetközi 
bizottság soros ülésére, melyet éppen Szentpéterváron tartottak meg. Mindent 
igyekeztem megmutatni abból a gyönyörű városból, ahol a fi atal éveimet töl-
töttem. Hosszasan barangoltunk az utcákon, lenyűgözve ámultunk a csodálatos 
épületek, templomok, paloták, és egyéb nevezetességek láttán. Bejártuk a ha-

Visszatekintés a 30 éves
múltra Szentpéterváron,

az orvosi egyetemen
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talmas területen fekvő orvosi egyetem 
épületeit, megmutattam a termeket, 
ahol tanultam, a kopott kanapét, ahol 
egy vizsgára várakoztam, és az orosz 
nyelvi tanszéken egykori kedves tanár-
nőmmel együtt fi nom sütemény és tea 
mellett felidéztük a szép emlékeket. Éle-
tem egyik legmeghatóbb pillanata talán 
mégis az volt, mikor az éppen 100 éves 
fennállását ünneplő farmakológia tan-
székünk falára erősített tablók között az egyik fényképről 30 évvel ezelőtti ön-
magam fogadott bennünket. A tablón a tudományos diákkör munkájában részt 
vevő hallgatókat mutatták be, melyről az évek során teljesen megfeledkeztem. 
Azt pedig álmomban sem gondoltam volna, hogy valaha a szeretteimet ezzel kö-
szönthetem. Talán ez is motiválhatta a kislányunkat, hogy már másodévesen ő is 
bekapcsolódott a tudományos munkába a szegedi Orvosi Genetikai Intézetben.

- Hogyan kezdődött a gyűjtőmunkád, mi volt a motiváció, ami fellobbantotta 
ezt a kiolthatatlan tüzet? 

- 2001-ben történt. Rendszerint sokáig maradtam a munkahelyemen. Az 
egyik napon a takarítónőnk arról érdeklődött, hogy a férjem melyik Bíró csa-
ládhoz tartozik. Mivel apósom túrkevei, a beszélgetés itt megrekedt. Ez az ár-

tatlan kérdés azonban megmozdította bennem 
azt a szunnyadó érdeklődést, hogy megtudjam, 
valójában kiktől származom. Tudtam, hogy a 
gyermekkori keresztszemes kézimunka köny-
vemben lapul egy megsárgult füzetlap, melyen 
hajdan már összeírtam az ükszüleim nevét. Elő-
került anyukám kis lila füzete is, melybe szor-
galmasan feljegyezte a rokonságot érintő családi 
eseményeket. Innentől már nem volt megállás: a 
családi Bibliák hátoldalait, a szekrényben lapu-
ló régi hivatalos iratokat, fényképeket, tárgyakat 
kerestem elő. Mindent összegyűjtöttem, az ősök 
életéről hallottakat feljegyeztem. Kezembe akadt 
néhány eredeti anyakönyvi kivonat is, melyből 

Apa és lánya a Szegedi Tudományegyetemen

Hárman a Református Kollégium 
szalagavató bálján
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nagy meglepetésemre kiderült, hogy szarvasi születésű édesanyám dédnagy-
mamája mezőtúri volt. Minden előképzettség nélkül még azon a nyáron fel-
kerestem a mezőtúri református egyház lelkészét, aki készséggel bevezetett a 
levéltárba, elővette a keresett anyakönyvet, majd némi útmutatás után magam-
ra hagyott. Szinte a torkomban dobogott a szívem, mikor ráleltem egy-egy vér 
szerinti ősöm bejegyzésére, reménykedve abban, hogy nem hiányos a lap, vagy 
nem takarja el valami tintafolt a keresett nevet. Emlékszem, hogy azokban a 
kétszáz éves anyakönyvekben eleinte még a dátumokat is alig tudtam felismer-
ni, nemhogy a régies írást elolvasni. Az évek során aztán hosszas gyakorlással a 
különböző felekezetű anyakönyvekben még a legreménytelenebbnek tűnő írás 
is felfedte titkát. Megtanultam az 1750-es évek szarvasi evangélikus anyaköny-
veiben a gótikus kézírású betűket kiolvasni, a katolikus anyakönyvek latin be-
jegyzéseit értelmezni. Hihetetlennek tűnik, de ahogy a kutatásban elmélyültem, 
már nem csak neveket és adatokat láttam a lapokon. A sorok között mintha 
megelevenedett volna őseim élete, a betűk arcot és testet öltöttek, és megmutat-
ták a múltban élők örömeit, szenvedéseit.

- Mesélj egy kicsit a Bodoki Fodor Helytörténeti Egyesület családkutató tago-
zatáról, mióta vagy tagja? 

- A mezőtúri családkutatókhoz közvetlenül a tagozat – vagy ahogyan egymás 
között nevezzük: a klub – megalakulásakor csatlakoztam. Akkor már jó ide-
je nem magányosan, hanem szarvasi társaimmal – egyben távoli rokonaimmal 
– együtt kutattunk a szarvasi Ótemplomi, majd a Békés Megyei Levéltárban. 
Felismertük a közös kutatómunka örömeit, a módszeres adatgyűjtés előnyeit, 
megosztottuk egymással a forrásainkat, az anyakönyvekről készített fotóinkat. 
Tapasztalataimat igyekeztem átadni a mezőtúri kutatóknak is. Létrehoztunk egy 
adatbázist, mely zömében a felekezeti, valamint az interneten is megtalálható 
állami anyakönyvek és különböző összeírások fotóiból áll, hogy minél közelebb 
hozzuk a kutatás lehetőségét mások számára is. Már az elején megállapodtunk 
abban, hogy tiszteletben tartva egymás munkáját, megosztjuk adatainkat a ku-
tatótársakkal. Közös levéltári látogatásaink során – mivel nagyjából ismerjük, ki 
milyen családokat keres – többször sikerült egymást megörvendeztetni egy-egy 
újabb adattal.

A mezőtúri családkutatókkal rendszeresen eljártunk a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Levéltárba, a Mezőtúri Református Egyházközség irattárába, különbö-
ző kiállításokhoz gyűjtöttünk anyagot, neves túri családokat kutattunk fel, pá-
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lyázati anyagot készítettünk, előadásokat szerveztünk és tartottunk. Rendszeres 
összejöveteleinken megosztottuk tapasztalatainkat, és a hozzánk fordulóknak 
segítséget nyújtottunk a kutatás megkezdéséhez. Ténykedésünkre véleményem 
szerint a koronát az tette fel, hogy 2015-ben a Túri Fazekas Múzeumban egy jól 
sikerült – és talán hagyományteremtő – kiállításon mutathattuk be munkáinkat. 

- Hogyan rögzíted és rendszerezed az összegyűjtött ismereteket? Milyen kuta-
tási lehetőségekre hívnád fel a kezdők fi gyelmét, milyen módszereket javasolsz 
számukra? 

- A kutatás kezdetén engem még csak az egyenes ági ősök felkutatása érdekelt. 
Nem is fordítottam kellő fi gyelmet az oldalági rokonokra, holott nagyon sok 
időt és fáradságot megtakaríthattam volna, ha már az elején módszeresebben 
végzem a kutatást. Sokat törtem a fejem a számomra legjobban áttekinthető és 
könnyen használható családfa ábrázoláson, valamint az abban szereplő adatok 
visszakereshetőségén. Jó néhány számítógépes programot kipróbáltam, de iga-
zából egyik sem nyerte meg a tetszésemet, mivel a legtöbbjük ugyanazon az 
elven működik: egy-egy személy adatait egy ún. beviteli panelen tüntetjük fel, 
és a program a háttérben rakja össze kész családfává. Ezzel ellentétben én azt a 
módszert választottam, hogy egy bármely irányba bővíthető táblázat celláiba 
írom be az adatokat, és magam kapcsolom össze a rokonságot akár az ősök, 
akár a leszármazottak ábráján úgy, hogy a képernyőn mindig egyben látom az 
adott családfa részletet. Nagyon fontos az is, hogy a családfában szereplő házas-
párok – akik egy-egy újabb leszármazási ág kiindulópontját alkothatják – egy 
külön segédletben a házasságkötés évszámával és azzal a jelöléssel, hogy melyik 
leszármazási táblázatban találhatók, abc sorrendben is feltüntetésre kerüljenek. 
Ennek a segédtáblázatnak a használatával bármely anyakönyvi bejegyzésből 
rögtön megállapíthatom, hogy tartozik-e a családfám valamelyikéhez. Ugyan-
olyan hasznosnak bizonyul egy-egy családja iránt érdeklődő személy esetén a 
rokonság lehetőségének felismerésében is. Mivel őseimet illetően háromnegyed 
részben Szarvasról származom, az ehhez kapcsolódó, előzőekben említett se-
gédletem több mint 18 ezer házaspárt tartalmaz. Egyik alapelvem, hogy sokak-
kal ellentétben nem szorítkozom kizárólag a névviselő, azaz fi ú ágak felkutatásá-
ra. Számomra csakis úgy teljes egy családfa, ha tartalmaz minden anyát és leányt 
is, hiszen örökítő anyagunk fele édesanyánktól származik. Attól, hogy egy leány 
a múltban férjhez ment, és ezzel elveszítette családnevét, a gyermekei ugyanúgy 
ahhoz a leszármazási ághoz tartoznak, mintha a fi úk utódai lennének. 
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Sajnos a családkutatást most elkezdők nehezebb helyzetben vannak, mert a le-
véltárban őrzött állami anyakönyvi másodpéldányokban történő kutatás szabá-
lyai a 2014. júliustól hatályba lépett törvénymódosítás következtében oly mér-
tékben szigorodtak, hogy ha nem rendelkezik valaki a saját családjában őrzött 
kiindulási adatokkal, nem biztos, hogy megtalálja az összeköttetést a kutatható 
tartományhoz. Viszont ha valaki átlendül ezen a védelmi időszakon, mindenkép-
pen azt javaslom, hogy első körben készítse el az ún. ősfáját, amely az összes fel-
kutatott ősét ábrázolja. Utódai nagyon hálásak lesznek ezért, és ennek segítségé-
vel rátalálhat más kutatók ősfájában lévő egyezésekre, azaz rokon kutatótársakra. 
Hogy milyen módszert ajánlanék? Ez mindenképpen a kezdő kutató elképzelé-
seitől, elszántságától függ. Szívesen segítünk kiválasztani a megfelelőt. Nagyon 
fontos, hogy a kutatás során megtalált adatokat egy jól kigondolt rendszerbe 
foglalva tároljuk, utalva a visszakereshetőségre is. Bármely jelentéktelennek tűnő 
apró adat kimozdíthatja az elakadt kutatást, ezt mindannyian tapasztalatból tud-
juk. Ne szalasszuk el az idősebb rokonokkal való meghitt beszélgetéseket, akik 
rengeteg olyan érdekes történetet tudnak mesélni a családról, melyek a feledés 
homályába vesznének, ha nem gondoskodnánk megőrzésükről. Az anyakönyvek 
tudnak várni, nagy részük az interneten is elérhető, de az emberi élet múlandó. 

- Mit adott neked a családfakutatás? 
- Elsősorban nagyon sok szeretetet. Mély tiszteletet az őseim iránt, és hálát 

azért, hogy életük viszontagságai ellenére a család volt számukra a legfontosabb 
éltető erő. Elfogadást a más vallásúak, más nemzetiségűek irányában. Ragasz-
kodást szülővárosomhoz és őseim lakhelyéhez. Sok-sok új barátot, ismerőst, 
és egy olyan közösséghez való tartozást, amely átsegített életem nehéz idősza-
kain. Sok-sok vidám percet és órát velük, és rengeteg izgalmas felfedezést. Az 
örömkönnyek látványát az idős családtagok szemében, akik általam tudtak 
meg számukra fontos adatokat az őseikről. Váratlan felfedezéseket, mely szerint 
közvetlen szomszédom és közvetlen munkatársam is ugyanazon Mikes ősöktől 
származnak, melynek leszármazási ágat a tavalyi kiállításunkra készítettem el. 
Rengeteg szép élménnyel gazdagított a kutatás. Egyetlen dolog szenvedett csak 
hátrányt: a háztartás. Erre irányuló sajnálkozásomra egyszer kellő vigasztalást 
kaptam a békési levéltáros ismerősömtől: Évikém, a háztartás nem él téged túl, 
de kutatásaid eredménye igen. 

Ennek reményében folytatom ezt a munkát, hogy valódi értékként majdan ezt 
hagyjam örökül családomnak.
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Bordács Lajos 
Bordács Lajos ma már nyugdíjasként is nagyon aktív. 

Az volt a munkahelyén is a Mezőtúri Állami Gazda-
ságban, ahol 35 évig dolgozott. Őt is régóta ismerem. 
Még ifj ú házasok voltak, a munkahelye – valamint 
közös lakóhelyünk – , a várostól 10 kilométerre lévő 
Pusztabánrévén volt. 

Feleségével, Biró Erzsikével azóta is példamutatóan jó 
házastársak. Két fi úk a Berettyó tövében összetartó test-
vérként, szorgalmas vállalkozóként üzemelteti a jó nevű 
autószerviz üzemet. 

- Téged is arra kérlek mesélj egy kicsit a családodról! 
Mutasd be az ősöket akik megbecsült emberek voltak 
Mezőtúr életében.

- Az 1630-ban született Bordáts Lőrincznek született András (?)nevű gyerme-
kének a leszármazottja Bordáts András (?) aki az 1700 évek elején családot ala-
pít Mezőtúron. Gyermekei. István , Lőrincz, János, Benedek és Gáspár (az anya 
nevét még akkor nem rögzítik az anyakönyvek.)

Az öt fi ú gyermek önálló családi ágat alapított Mezőtúron ahol ma is élnek a 
Bordács ágak leszármazottjai. Kivétel János ága ahol ősvesztés volt.

Az én őseim a Bordáts Benedek (1733) ághoz tartozó János fi ának a leszárma-
zói, nevezetesen szépapám Bordáts István (1786) elvette Czebe Rebekát (1788). 
Itt meg kell jegyezni, hogy a család felvette a Czebe (CZ) előnevet. 

Egy fi ú született Cz. Bordáts Lajos (1820) üknagyapám, aki feleségül vette ne-
mes Patkós Juliannát. E népes családban született dédnagyapám Cz. Bordács 
Lajos (1854) - itt név átalakulás volt a Bordáts-ból Bordács lett - felesége Bagdán 
Rozália, fi uk Cz. Bordács Lajos (1878) nagyapám, neje B. Tóth Mária. 

Ebben a hét fős családban született édesapám Cz. Bordács Lajos 1903-ban, aki-
nek második felesége, Szász Irén volt az én édesanyám. Ketten voltunk testvé-
rek, Ferenc öcsémmel. 

Foglalkozásukat tekintve a Bordács-ok zömében földművesek, kis- és törpe-
birtokosok voltak valamint iparosok, kereskedők és szellemi foglalkozásúak. 

Felekezetileg a református egyházhoz tartoznak.

Bordács Lajos és
felesége Erzsike
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Helytörténeti kapcsolatban kiemelkedő Bordáts Lőrinc (1630), aki 1660-ban 
megszervezi Mezőtúr közbiztonságát. A János (?) nevű gyermeke 1690-ben tel-
ket oszt. (Magyar Országos Levéltárban talált adat)

A város főbírái voltak B. Lőrincz 1771; B. Benedek 1783, 1788; B. Lőrincz 
1827,1833 években. 

Dr. Bordács István (1869) városi főorvos, a járványkórház alapítója, Stefánia ház. 
Dr. Bordács Miklós (1872) városi tiszti főügyész. 
Cz. Bordács Lajos (1820) üknagyapám nemzetőr 1848-ban és városi képviselő. 

- Hogyan kezdődött a gyűjtőmunkád, mi volt a motiváció, ami fellobbantotta 
ezt a kiolthatatlan tüzet?

- Ott kezdem, hogy mindig érdekelt „ a NÉV”, az emberek neve így az én nevem 
eredete, keletkezése, jelentése. Fiatalon neki kezdtem a kutatásnak, de a szakmai 
elfoglaltság nem engedte a sok időt igénylő adatgyűjtést. Majd 2008-ban, egy 
könyvtári felhívásban olvastam a családfakutatással kapcsolatos előadásról …a 
folytatás ismert, azóta is megállíthatatlanul kutatom a családom és rokonságom 
familiáris kapcsolatait. 

Családi fotó (1925)
a Cz. Bordács Lajos és Hatvani Lajos családról (balról-jobbra)

Álló sor: Cz. Bordács János (nagybácsi), Hatvani Irén, Hácsik Bözsi, Cz. Bordács Mária (nagynéni),
Hatvani Rózsi, Gáti Ferenc, Cz. Bordács Erzsébet (nagynéni), Hatvani Margit,

Cz. Bordács Lajos (édesapám), Középső sor: Cz. Bordács Lajos (nagyapám), B. Tóth Mária (nagymamám), 
Hácsik Jánosné – Bagdán Rozália (nagymamám), Cz. Bordács Róza és Hatvani Lajos (édesapám 

keresztszülei), Alsó ülősor: Cz. Bordács Ilona (nagynéni), Hatvani Lajos, Cz. Bordács Róza (nagynéni) 
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Szerintem elévülhetetlen érdeme van Ari Ilonának (Budapest), hogy őseinek 
kutatása során a jó sorsa a Mezőtúri Bodoki Fodor Helytörténeti Egyesülethez 
vezette. Az egyesület felkarolta a témát és megalakult a családfa kutató tago-
zat mintegy 10-12 fővel, az ő kezdeményezésére és az ő vezetésével, Magyar-
országon elsőként. Az előadások fokozták érdeklődésem, felkészített, segített, 
inspirált családom őseinek felkutatásában. A tagozat „családfásai” szinte meg-
fertőzve, eltökélve, fáradságot nem ismerve kutatják, keresik, gyűjtik a családjuk 
adatait és közben önzetlenül segítenek egymásnak. 

- Hogyan rögzíted és rendszerezed az összegyűjtött ismereteket? Milyen kuta-
tási lehetőségre hívnád fel a kezdők fi gyelmét, milyen módszereket javasolsz a 
számukra? 

- Az ismert egyenes ági adatokat kiegészítettem a helyi református egyház szü-
letési, esketési és halotti anyakönyveiben talált Bordács családokra vonatkozó 
adatokkal, ezeket a forrásokat a mezőtúri családfakutatók szorgalmas tagjai le-
fotózták és számítógépre archiválták. Megkívánom jegyezni, hogy hálás köszö-
net illeti a református egyházat a példás és maradandó munkájukért. Az 1600-as 
évektől kezdve 1895- ig csak az egyház gyűjtötte a családok anyakönyvi adata-
it. Igénybe vettem még a Szolnoki Levéltár szükséges anyakönyveit, valamint a 
Famyli Search családfa programját is. 

A kutatás anyagát a családok leszármazási adatai alapján rendszereztem. (Az 
esküvő ideje, helye; a vőlegény és a mennyasszony neve és kora, szüleik és a 
tanúk neve,  lakhely. Keresztelés ideje,helye. Az újszülött neve, neme, szülök, ke-
resztanyák, tanuk neve. Elhalálozás ideje, a halott neve, kora, lakhelye, szüleinek 
neve). Kronológiai sorrendbe szedett családokból alakítom ki a családfa ágakat, 
és végül az ágak adják a családi Ősfát. (Az ősfa 1730-tól napjainkig - a felségeket 
is számolva - közel 530 nevet tartalmaz.)

Családfa kutatásnál többféle módszer lehetséges. Az biztos, hogy adatokat 
gyűjteni, kutatni kell! Ez történhet: élő személyektől, emlékezetből, ismeretség 
alapján, fotó, családi, történelmi, katonai társadalmi stb. események alapján. A 
tömérdek adatból felépítettem a házasság, a születés, és az elhalálozás sémáját. 
Én kézzel írtam az alapadatokat, ami időigényes és aprólékos volt , majd szá-
mítógépre „ vittem” és többszöri szerkesztéssel - az átláthatóság érdekében fel 
nagyítottam - építettem fel a mezőtúri Bordácsok ősfáját. A kutatás során elő-
fordulhat tévedés , de mindig a jóhiszemű felderítés és az emlékek tiszteletben 
tartása vezérelt.
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Tanulság: fontos a pontos aprólékos adatgyűjtés és annak rögzítése. Minden 
jelentéktelennek tűnő adat idővel döntőfontosságú lehet vagy lesz. Ma már so-
kat segít a digitálisan rögzített levéltári adatbázis, amit ajánlatos igénybe venni a 
családkutatáshoz, valamint a témával foglalkozó írásos kiadványok. 

Szeretnék megosztani egy kutatási sztorit. Idén januárban kezdtem kutatni a 
feleségem apai ágát, a Biró családot. A nagyapáról nem tudtunk adatokat sze-
rezni Mezőtúron, és Szandaszőlősön lakott. Az itteni anyakönyvekben nem ta-
láltam róla adatokat. A Szolnoki Levéltárban három alkalommal jártam és az 
1960-tól 1965-ig tartó időszakot, kötetenként 1500 nevet tartalmazó hét halotti 
anyakönyvet néztem át. Nem találtam mikor és hol halt meg a nagyapa. A szol-
noki temetőt javasolta a levéltáros. Felkerestem a református temető gondnokát. 
A sírhely már nem volt meg, 1970-től digitalizálták a nyilvántartást ott se talál-
tuk. A gondnok segítő készségének köszönhetem, hogy még talált egy elnyűtt, 
„rozoga” temetkezési lajstrom naplót amiben fellelhető volt a nagyapa elhalá-
lozásának ideje. A Biró családot 1730-ig vezettem vissza. Az elkészült családfát 
Antal sógorom kapta 60. születésnapja alkalmából.

- Mesélj egy kicsit a Bodoki Fodor Helytörténeti Egyesület családkutató tago-
zatáról, mióta vagy tagja, mit adott neked a családfakutatás?

- Maga a családfa kutatás „vitt be” az egyesületbe! Megismerve az egyesület 
célját, a mezőtúri múlt értékeinek, neves személyek emlékének megbecsülésé-
re, nevezetes szakmák és tárgyak megőrzésére tett vállalkozását megkedveltem, 
megszerettem nem is beszélve a prominens vezetésről és tagságáról.

 Az egyesület égisze alatt ténykedő családfakutatók egyénileg és közösen is 
hozzájárultak az egyesület , és azon belül a tagozat eredményes működéséhez. 
Előadások, rendszeres havi találkozások, családtörténeti írások. A mezőtúri 
Badár Balázs családfájának elkészítése. Sikeres volt a városi, majd szolnoki csa-
ládfa kiállítás a „Hetedíziglen”!

 Nagyon megszerettem a témát. Lelkesít, leköt, izgalmas, visszavisz a múltba, 
kicsit közelebb kerül az ősök emlékezete. Kapcsolatokat épít, történelmi és hely-
ismereti szemléletet bővít. Közös kirándulásokat teszünk, az idén jártunk a szlo-
vák paradicsomban, a Kassai levéltárban, a Kalocsai Levéltárban, az Országos 
Levéltárban. Szakmai élmény a szolnoki családfakutatókkal való kapcsolat. 

Több esetben feléledt a már halványuló rokoni kapcsolat. Unokatestvérek vagy 
családjaik, közeli és távoli rokonok örömmel veszik a családfa kutatásomat. Pld: 
A Hódmezővásárhelyen lakott néhai Cz. Bordács Erzsébet unokatestvérem lá-
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nyának, az orvostanhallgató fi a Szombathely mellől elutazott a mezőtúri család-
fa kiállításra, a Budapesten lakó Cz. Bordács Mária unokanővéremmel együtt. 
Mindegyik családban kimagasló a gyerekek, az unokák, a dédunokák száma. 

Maga a kutatás és annak eredményessége olyan belső lelki örömet jelent amit 
vétek lenne kihagyni. Bízom abban, hogy az utódaim utódainak leszármazottai 
folytatni fogják a kitartó kutatásomat. A két fi amtól három unokám született, 
két lány és egy fi ú, Zoltán aki egyben a név védnöke A családfa kutatás elter-
jedőben van egyre több helyen alakulnak meg a szervezett csoportos kutatói 
klubok. 

Lejegyezte : Bordács Lajos (1943),  azaz születet Cz. Bordács Lajos

Bordács Lajos
(1820 – 1820)

Cz. Bordács Lajos
(1820 – 1893)

Cz. Bordács Lajos
(1854 – 190?)

Cz. Bordács Lajos
(1878 – 1938)

Bordács Lajos Attila
(1969)

Bordács Zoltán
a név „védnöke”

Cz. Bordács Lajos
(1903 – 1971)

Cz. Bordács Lajos
(1943)

HETEDÍZIGLEN
Bordácsok
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Farkas Anikó 
Eshet eső, fújhat szél, Anikó töretlenül pozitív. Bencét, az egyik fi át ismertem 

meg leghamarabb családjukból. Még 10. éve környékén járt, remekül trombi-
tált, majd klarinétozott és sokat jött a könyvtárba, szerette a könyveket. Nagyon 
„bejött neki” a zene, kis szünet után a szaxofont választotta, azzal bejátszotta 
magát a fúvós zenekarba. Nagyon jól nevelt és rendkívül érdeklődő kis srác volt. 

Mindezek mellett nyolc évig kézilabdázott. Ma már Budapesten él, turizmus-
vendéglátás szakos közgazdász diplomáját még gyakorlati alapokkal is felvértez-
te: „A vendéglátás szakmai alapjait a Gundel étteremben sajátítottam el, majd a 
L’Occhio di Stile-ben eltöltött időszak egy teljesen új világot és szemléletmódot 
nyitott meg előttem” – olvasom róla, a neves budapesti Márga étterem honlap-
ján, ahol üzletvezetőként dolgozik. A fi atalabb srác, Olivér Egerben végzős az 
egyetemen, rekreáció szervező és egészségfejlesztő szakon. Ő 15 évig focizott a 
MAFC-ban. Olykor-olykor látok róluk egy-egy fényképet, mindig átjön, meny-
nyire fontosak egymásnak. Anikó is könyv- és könyvtárpárti, rengeteget olvas 
és támogatja a könyvtári rendezvényeket. Nyitott személyiség, nagylelkű, segí-
tőkész. Egy gyülekezetbe járunk. Ritkán beszélgetünk egymással, de tudom, ha 
segítségre lenne szükségem, rá is biztos számíthatnék. Közel három évtizede 
dolgozik az egészségügy különböző pontjain. 

Munkáján túl is teli van érdeklődéssel a világ iránt, egyik hobbija az utazás, 
párjával sokfelé kirándulnak, fi ai külföldi utakkal ajándékozták meg – nagy 

Olivér, Anikó és Bence
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örömére. Azt látom, hogy sok-sok elfoglaltsága mellett, mindig fi tt, ápolt és ér-
deklődő. Sokunk számára jó példa lehet Ő, éppen ezért arra kértem válaszoljon 
néhány kérdésemre! 

- Mennyire fontos az életedben a barátság? 
- A barátság nagyon fontos dolog az életemben, és egyre fontosabb. A barátaim 

nincsenek túl sokan, de nagyon szeretem őket. Az egyik barátnőm Kormányos 
Ildikó jelenleg a világ másik végén él, de az internetnek köszönhetően szinte 
napi kapcsolatban vagyunk. Lassan 2 éve a Nordic Walking-ot is szenvedélyesen 
űzöm, néhány mezőtúri hölggyel együtt rójuk a kilométereket, mélyülő barát-
sággal. 

- Ó, mi is hoztunk botokat Finnországból egy pár évvel ezelőtt (akkor itt még 
nem volt elterjedve) és sokat gyalogoltam is vele, remek testedzés – lehet, hogy 
előkeresem őket! Van még más sportos meglepetésed? 

- Van saját Bakancslistám is (ez a fi lm a kedvencem volt!), amelyen szorgal-
masan gyűjtöm a pipákat, egy ilyen pipáért úsztam át nyáron a Balatont. Olivér 
fi am évek óta mondogatja, hogy képes lennék rá, mert minden fejben dől el, és 
ő nagyon büszke lenne rám ha megcsinálnám. Kipróbáltam - tényleg fejben dőlt 
el, bizonyítottam magamnak! Nagyon elfáradtam, de nagyon elégedett voltam a 
teljesítményemmel. Ide kapcsolódik, nagy vágyam, hogy egyedül végig menjek 
az El Caminón. 

- Gratulálok a balatoni úszáshoz! Apropó fi lmek, színház ! Milyen élmények 
vannak nálad első helyen?

- A kedvenc fi lmjeim az előbb már említett Bakancslista mellett, „A szív hídjai” 
, „ Sült zöld paradicsom”, „Halálsoron”, és tavasszal láttam a fi aimmal a Tiszta 
szívvel című fi lmet amit már azóta többször megnéztem. Idekapcsolódva elme-
sélem, hogy a színházat is imádom. Szerencsére mostanában ismét több elő-
adásra eljutok. Legnagyobb - azt hiszem egy életre szóló - színházi élményem 
Londonban volt, amikor is 2016 februárjában Bence fi am szülinapi ajándéka-
ként a Lyceum Th eatre-ben a Th e Lion King musical-t nézhettem meg a New 
Yorki Brodway’s előadásában.

- Tavaly boldogan újságoltad, hogy elvégezted a virágkötészeti tanfolyamot 
Budapesten. Miért is? 



- 250 -

Túri Kalendárium 2017

- Régi vágyam teljesült ezzel. Mindig vonzottak a virágok, a szépségük, a har-
mónia ami belőlük árad. A hobbim a virágkötészet, ami nagy szerelem az éle-
temben, és álmaimban virágkötőként dolgozom. Egyenlőre csak a családomat 
és a barátaimat örvendeztetem meg az alkotásaimmal.

- Láttam, hogy a nyáron jártatok a Krisna-völgyben. Milyen motiváció veze-
tett oda? 

- Krisna völgy: Református vagyok, de az Isten képe minden vallás megköze-
lítéséből érdekel.

A budapesti Buddhista Központ az országszerte fellelhető Buddhista Stupák, 
a Krisna-völgy Somogyvámoson nagyon érdekes, nyugalmas helyek, minden-
kinek javaslom, hogy ha teheti kukkantson be a világukba az életükbe – felejt-
hetetlen.

Ugyancsak hatalmas élmény volt Rómában a Vatikánban járni, ha vissza gon-
dolok rá, beleborzongok a mai napig. Ilyenkor érezzük meg, hogy milyen kicsik 
vagyunk és milyen csodálatos ez a hatalmas világ, s milyen nagy gondja van 
ránk a Mindenhatónak! 

- Kedves Anikó! Köszönöm a beszélgetést és kívánom, hogy a bakancslistádon 
egyre több pipa jelezze a beteljesült álmokat! 

*  *  *

Györfi Sándor - Kubikus szobra
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Negyedik alkalommal a Zrínyi Ilona
Matematikaverseny országos döntőjében

A Zrínyi Ilona Matematikaverseny az ország legnép-
szerűbb matematikaversenye. A kecskeméti Matema-
tikában Tehetséges Gyermekekért Alapítvány szervezi 
1990 óta. 1992- től országos, 1995- től a határon túli 
magyar diákok is részt vesznek rajta. Két fordulós. Az 
első fordulón több tízezer most már 2.-12. osztályos 
tanuló próbálja ki magát, közülük kerül be a döntőbe 
létszámtól függően megyénként 1-2 gyerek, illetve az 
országos összesítésben legjobbak. Az idén közel 70000 
tanuló indult a versenyen. Közöttük voltam én is, Biró 
Ádám Márk a Kossuth Lajos Magyar - Angol Két Taní-
tási Nyelvű Általános Iskola 7. osztályos tanulója, me-
gyei első helyezettként negyedik alkalommal vehettem 
részt az országos döntőn. Harmadik osztályban Kecs-

keméten, negyedikben Veszprémben, hatodikosként Pécsen, az idén pedig szin-
tén Kecskeméten versenyeztem eredményesen. Az idei döntőt március 23- 25. 
között rendezték meg ünnepélyes megnyitóval, ahol a Varga Tamás Matema-
tikaverseny eredményhirdetése is megtörtént és átvehettem a negyedik helye-
zettnek járó könyvjutalmat, oklevelet és névre szóló gravírozott kockát. Ezután 
következett a verseny, ismerkedés a város látnivalóival, majd a közös szabad 
programok, remek társasjátékok, ünnepélyes eredményhirdetés. A 6306 hete-
dikes induló közül 65-en kerültek a döntőbe, én ötödikként, 90 perc alatt kellett 
a 30 feladatot megoldani. Nehéz volt, 100%-ra nem is tudta senki megoldani 
ennyi idő alatt. Büszkén vettem részt ezen az eredményhirdetésen is, ahol ha-
todik helyezést értem el, oklevelet, könyvjutalmat és egyhetes tehetséggondozó 
természettudományos tábori meghívást kaptam Orfűre, melyet a Messzehangzó 
Tehetségek Alapítvány ajánlott fel. Ezúton is köszönet érte.

Ebben a tanévben elért további matematika versenyeredményeim:
• Pangea Matematikaverseny országos 1. hely, Budapest
• Tudásbajnokság országos 1. hely, Szeged
• KockaKobak Matematikaverseny országos 4. hely, Budapest
• Kenguru Nemzetközi Matematikaverseny megyei 1. hely, országos 20. hely
• Németh József Matematika Emlékverseny megyei 1. hely, Mezőtúr

Biró Ádám
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• Kecske Kupa Matematika Csapatverseny országos 2. hely (Biró Ádám, Dor-
mán Gerda, Nagy Sándor, Rácz Rikárdó), Kecskemét

• Dürer Matematika Csapatverseny országos 9. hely (Biró Ádám, Mészáros 
Viktória, Benke Laura), Miskolc

• Bólyai Csapatverseny országos 11. hely (Biró Ádám, Dormán Gerda, Nagy 
Sándor, Rácz Rikárdó), Budapest

• „35 év emlékére” Matematika Csapatverseny városi 1. hely (Biró Ádám, 
Nagy Sándor, Rácz Rikárdó), Mezőtúr

Ebben a tanévben is sok szép helyre jutottam el a matematika révén. A 
pénzdíjas Pangea Matematikaverseny ünnepélyes díjátadóján szintén a Mariott 
Hotel bálterméből csodálhattuk a Budai Várat a szüleimmel és a bátyámmal 
együtt, a KockaKobak díjátadója harmadik alkalommal volt a Csodák Palotájá-
ban, a Kecske Kupán második alkalommal lettünk másodikak a Kodály Zoltán 
Általános Iskolában. Második alkalommal állhattam Szegeden a színpadon és 
vehettem át a győztesnek járó kupát, aranyérmet, oklevelet és könyvjutalmat. 
Csodálatos élmény volt!

Ettől a tanévtől tanárom Farkas Sándorné, Tünde néni, és ugyancsak 7. osztály 
kezdetétől járok matekozni hetente egy alkalommal Marinka Lajosné, Gizi né-
nihez, aki segít felkészülni a versenyekre. Ezúton is köszönöm! Végül, de nem 
utolsó sorban köszönöm édesanyámnak, Biróné Dragán Enikőnek, aki már 
alsó tagozattól támogatta részvételemet a versenyeken, segített a felkészülésben, 
majd 5.-6. osztályban matematikatanárom volt, felkészített a versenyekre és el-
kísért azokra ebben a tanévben is.
Életre szóló élményekkel gazdagodtam én is csapattársaimmal együtt. Kö-

szönet a KLIK Mezőtúri Tankerületének és Tar Anikó tagintézmény-vezetőnek, 
hogy támogatta részvételünket a versenyeken.

A matematikaversenyek mellett zeneiskolába is járok, és tanév végén sikeres 
művészeti alapvizsgát tettem szolfézsból és klasszikus gitárból. A sport iránti 
szeretetből a maradék szabadidőmben focizni is járok a MAFC U14 csapatába.

Zárásként a Tanévzáró ünnepségen harmadjára vehettem át az iskolánk által 
2014-ben alapított dr. Varga Kálmán díjat, a reáltantárgyak terén elért kimagasló 
eredményeimért, a legtöbb igazgatói dicséretért járó oklevelet, a legtöbb ötösért 
emléklapot valamint oklevelet és könyvjutalmat kitűnő tanulmányi eredménye-
mért, versenyeken való eredményes részvételemért, példamutató magatartáso-
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mért és szorgalmamért, énekkari tevékenységemért. Végül, de nem utolsó sor-
ban egy cirkuszi belépőt is kaptam, mint kitűnő tanuló, a Fővárosi Nagycirkusz: 
Atlantisz gyermekei című vízi cirkuszi előadására. Köszönet érte!

 
Biró Ádám Márk, 8. osztályos tanuló

Kossuth Lajos Magyar–Angol Két Tanítási Nyelvű Általános Iskola

*  *  *

Dr. Keresztes Károly: Most hagyd abba

Ha már elhúztál 
Minden ravaszt, 
Ha már megöltél 
Minden tavaszt, 
Ha már fölrobbantottál
Minden folyón
Átívelő hidat, 
Kibe küldesz
Akkor golyót, 
Ki őrzi majd 
A házadat? 

Ha már megöltél
Minden élőt, 
Ha kiirtottál
Minden erdőt, 
És elhallgatott 
A madár is, 
Már összedőlt 
A te házad is, 
Ki fogja majd
A kezedet, 
Ki kíséri a lelkedet
Utolsó utadra? 

Ha majd magadra 
Kell lőnöd immár,
Mert a jövő a jelened 
Fordítsd magadra 
Fegyvered, és 
Érezd te is milyen 
A halál, 
Vagy állj meg, s 
Segíts a még 
Élőkön, hogy 
Újra zengjen az 
Élet hangja, 
Most hagyd abba, 
Vagy lőj magadra
Az életért! 
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Junior Prima Díj
„A természet hatalmas, az ember parányi. Ezért aztán az ember léte attól függ, 

milyen kapcsolatot tud teremteni a természettel, mennyire érti meg, és hogyan 
használja fel erőit saját hasznára.” 

(Szent-Györgyi Albert)

„Tisztelt Olvasó! Hatalmas változások zajlanak a világban. Számos olyan kér-
dést tett fel a hetedik éve forrongó válság, amelyre korábban voltak válaszai a 
gazdaságnak és a politikának – csakhogy kiderült, ezek a válaszok elavultak. 
Mozgásban a politika is, újraépülnek a gazdasági struktúrák – szinte minden 
másképpen lesz a jövőben, mint ahogyan korábban volt, ahogyan megszoktuk. 
Az új kihívásokhoz alkalmazkodni kell, ez a túlélés előfeltétele. Magyarország 
sikeres alkalmazkodásának megalapozói a tudósok. A tudósok, akik mindnyá-
junk holnapját készítik elő. A fejlődésnek nincsen más valóságos rugója, csak az 
alkotóképesség. Kreativitás nélkül csak lefelé vihet az utunk. Az alkotó, egyszer-
smind példamutató embereket meg kell becsülnünk, ezzel a céllal alapították 
2003-ban a Prima Primissima Díjat, és ehhez a nemes célhoz csatlakozott 2007-
ben a Magyar Fejlesztési Bank, a Junior Prima Díj magyar tudomány kategóri-
ájának gondozásával. A Prima Primissima Díjat a példamutatóknak, a Junior 
Prima Díjat a sikeres példakövetőknek szánták az alapításkor. Évről évre meg-
tapasztalhatjuk azonban, hogy a Junior Prima díjasok sem csupán példaköve-
tők, a nagy mesterek szorgalmas tanítványai, hanem ők maguk is példaadók, 
tanítványokat vezetnek, sőt van, akit nyugodtan mondhatunk iskolaalapítónak. 
Idén is nagy örömmel adjuk át a díjakat, mert arra érdemes kezekbe kerülnek. 
Díjazottjaink kutató szelleme bejárja az univerzumot, és a bolygók keletkezésé-
nek vizsgálatától a sejtek működéséig, az antik nyelvektől a kvantumfi zika újabb 
területéig ível… . Régi igazság, hogy a tudományba fektetett tőke hasznosul a 
legjobban, és díjazottjaink pályája mutatja, hogy Magyarországon ismét van be-
csülete a tudománynak. A Magyar Fejlesztési Bank a jövőben is ott fog állni a 
fi atal tudósnemzedék mellett. Hogy mi kell a tudóssá váláshoz, arra világított rá 
Szent-Györgyi Albert, amikor azt mondta a hallgatóknak Szegeden: „Shakes-
peare-t úgy lehet a legjobban megérteni, ha eljátssza az ember”. 

Budapest, 2014. november Nagy Csaba vezérigazgató
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dr. Bordács Sándor fi zikus

Mezőtúr 1984. március 23.
Édesanyja: dr. Donkó Zita 
Édesapja: Bordács Sándor agrármérnök, másik fi ával mezőgazdasági vállalkozó

Tanulmányok
 • 2002–2007 Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Termé-

szettudományi Kar, mérnök-fi zikus 
 • 2007–2011 Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Termé-

szettudományi Kar, fi zika PhD-fokozat 

Érdeklődési kör:
  kísérleti szilárdtestfi zika, THz és infravörös spektroszkópia 

Munkahely
 • 2012–2014 University of Tokyo, Department of Applied Physics 
 • 2014– Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Fizika Tanszék 

Ajánló
 • Dr. Domokos Péter, „Lendület” kutató-csoport vezető, a Magyar Tudomá-

nyos Akadémia levelező tagja 
 • Dr. Kamarás Katalin, kutatóprofesszor, a Magyar Tudományos Akadémia 

levelező tagja 
 • Dr. Kézsmárki István, egyetemi docens, az MTA-BME „Lendület” cso-

portvezetője 
 • Dr. Mihály György, BME Fizika Intézet vezetője, a Magyar Tudományos 

Akadémia rendes tagja

Bordács Sándor a modern optika és szilárdtestfi zika kiemelkedő tehetségű ku-
tatója, aki egy személyben kreatív kísérletező és elméleti modellalkotó. Több új 
optikai jelenséget fedezett fel és értelmezett, ennek köszönhetően szakterületén 
komoly nemzetközi elismerést vívott ki. Kutatásainak fő célja olyan új anyag-
családok vizsgálata, amelyek napjaink technológiáit, az optikai kommunikáci-
ót, adattárolást és bioszenzorikát forradalmasíthatják. Bordács Sándor a mág-
neses kristályokat vizsgálva megfi gyelte, hogy az optikai tulajdonságok erősen 
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függnek ezen anyagok kiralitásától, azaz 
a jobb- és a balkezes tükörképi módosu-
latukban terjedő fénynyalábok polarizáci-
ója ellentétesen változik. A királis szerves 
molekulák (aminosavak és cukrok) ilyen 
optikai tulajdonsága másfél évszázada is-
mert, és fontos szerepet játszik például a 
gyógyszerkutatásban. Ennek ellenére a 
jelenség eredetének megértése mágneses 
kristályokban korántsem volt kézenfekvő. 

A jelenség leírásán túl azt a meglepő felfedezést tette, hogy egyes mágneses kris-
tályok esetén a jobb- és balkezes módosulat – mágneses tér segítségével – egy-
másba alakítható, ellentétben a szerves molekulákkal, ahol a kiralitás tisztán a 
molekula szerkezetéből adódó, „vele született” jellemző. Ezt az eredményét a 
fi zika legelismertebb szakfolyóiratában, a Nature Physicsben tette közzé 2012-
ben. Bordács Sándor legkomolyabb nemzetközi visszhangot kiváltó felfedezése 
szintén a mágneses anyagok optikai viselkedéséhez kötődik. Megmutatta, hogy 
mágneses kristályokból optikai egyenirányítókat lehet készíteni, amelyek a fényt 
az egyik irányban átengedik, az ellentétes irányban elnyelik. A mágneses tér 
segítségével a fényelnyelő és -áteresztő irányok felcserélhetők, azaz ezen anya-
gokból mágnesesen vezérelhető optikai kapcsolók építhetők. Ebben a témában 
eddig öt publikációja született, egy közülük idén jelent meg a neves Nature 
Communications interdiszciplináris folyóiratban. Bordács Sándor felfedezései 
ígéretes alkalmazási lehetőségeket kínálnak az optikai kommunikációban fény-
egyenirányítók és fénykapcsolók formájában, míg a bioszenzorika területén új 
utat nyithatnak királis molekulák – például fehérjék és vírusok – nagy érzékeny-
ségű optikai kimutatásában. Emellett szép eredményeket ért el az optikai spekt-
roszkópia és az anyagtudomány más területein is. Ezt alátámasztja a nemzetkö-
zi tudományos folyóiratokban eddig megjelent 21 cikke és a munkáira kapott 
nagyszámú hivatkozás. Bordács Sándor az előző években a Tokiói Egyetemen 
dolgozott posztdoktorként, a fi zikai Nobel-díjra több alkalommal felterjesztett 
Tokura Yoshinori professzor csoportjában. Idén tért vissza hazánkba, hogy ku-
tatásait a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Fizika Tanszékén 
folytassa. Bordács Sándor fi atal kora ellenére kiforrott kutatói személyiség, aki 
már saját ötleteit valósítja meg, kreatív a kísérletezésben, jó előadó és igényes 
cikkíró. 

Úton a csúcs meghódítására
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Az Élet és Tudomány 2016/32. számában, a HÉT KUTATÓJA rovatban olvas-
ható Trupka Zoltán dr. Bordács Sándorral készített interjúja, melyből most egy 
rövid részletet idézünk: 

A MÁGNESES SÜNDISZNÓKÉ A JÖVŐ?

Korunk egyik nagy kihívása, hogy a szinte exponenciálisan növekvő digitális 
adatmennyiséget hogyan lehet minél kisebb helyen, olcsón és megbízhatóan 
tárolni. A megoldást az úgynevezett mágneses skyrmionok jelenthetik. Ezek 
új típusát fedezték fel nemrégiben a BME Fizika Tanszékének munkatársai. 
Köztük van a Bolyai Ösztöndíjas fi zikus, Bordács Sándor, vele beszélgettünk 
erről az ígéretes lehetőségről. 

– A tudománynak számtalan érdekes ága van. Hogyan és miért választotta 
ezek közül az elvontnak tűnő sziládtestfi zikát? 

– Mindig is természettudományos kutatással szerettem volna foglalkozni. Ál-
talános iskolásként még a biológiához vonzódtam (szerk. megj.: oszlopos tagja 
volt dr. Krizsánné Búvár szakkörének), amely azon a szinten a minket körülvevő 
és könnyen megérinthető természet leírását adta. A fi zikában az tetszett meg, 
hogy egyszerű modellekkel, egyszerű elvek segítségével nagyon bonyolult dol-
gokról lehet beszélgetni. Nagy hatással volt rám a kémia is. Bár akkor még nem 
tudtam, hogy ezek határterülete a szilárdtestfi zika, amely az szilárdanyagok 
mechanikai, hőtani, optikai, elektromos stb. tulajdonságait próbálja megérteni. 
Nagy élmény volt számomra, hogy amit könyvekben olvastam például arról, 
hogy így vagy úgy játszódtak le a természeti folyamatok, azt a laborban vagy 
kint a természetben is megtapasztaltam. A gimnázium után a BME-re jelentkez-
tem, mert azt gondoltam, hogy ott gyakorlatias az oktatás. Itt a szilárdtestfi zika 
tanítása és kutatása nagyon erős, így természetes volt, hogy közel kerülök ehhez 
a területhez. 

– Itt került a mágnesesség vonzásába?
– A TDK és a diplomamunkám kapcsán Mihály György laboratóriumában 

Kézsmárki Istvánnal a spintronikához kapcsolódó kutatásokkal foglalkoztunk. 
A mai számítógépek processzorában az elektronok töltése hordozza az infor-
mációt: a van áram/nincs áram képviseli a 0-át és az 1-et. A spintronikában az 
elektronok spinje hordozza az információt. A spint úgy lehet elképzelni, mint 



- 258 -

Túri Kalendárium 2017

egy picike mágneses iránytűt, amely ugyanúgy az elektron tulajdonsága, mint 
a töltése. Mostanában multiferroikus anyagokkal foglalkozom, illetve újabban 
skyrmionokkal. Ezekkel a témákkal Japánban találkoztam a doktorim alatt, il-
letve az azt követő 2-3 évben, amit a Tokiói Egyetemen töltöttem. 

– Mik azok a skyrmionok? 
– A skyrmionokat Tony Skyrme angol elméleti fi zikus vezette be, hogy segít-

ségükkel megmagyarázza a részecskék stabilitását. Ezt a koncepciót vették át 
szilárdtestfi zikusok, amikor mágneses rendszerekben néhányszor 10 nanométe-
res részecskeszerű mintázatot fedeztek fel. A skyrmionok középpontjában a spi-
nek mintha csomót alkotnának, és így nagyon stabilak a kristályhibákkal vagy 
a hőmozgással ellentétben. A spinek a skyrmion magja körül örvénylenek, és az 
örvénymintázat tovaterjedhet az anyagban, hasonlóan, mint a víz örvénylése a 
medencében. A skymionok további érdekessége, hogy elektromos és mágneses 
térrel terelgethetők, manipulálhatók. A szakemberek azt várják, hogy segítsé-
gükkel az adattárolásban újabb miniatürizálási lépést lehet tenni, mivel sokkal 
sűrűbben lehet egymás mellé pakolni őket, nagyon stabilak, így memóriákat 
lehetne készíteni belőlük. 

– Saját, nemzetközi szinten is fontos felfedezéseik is vannak ezen a területen.
– Figyelmesek lettünk a spintronikában ígéretes mul ti fer roikus anyagok tanul-

mányozása közben egy új vegyületre, melynek a mágnesezettségi görbéje szokat-
lan platókat mutatott. Ezt a kristályt mágneses atomierő-mikroszkópiával kezdtük 
vizsgálni. Ennél egy tűt nagyon közel húzunk el a minta felülete felett, és a tű érzi, 
mekkora erő ébred közte és a felszín között. Amikor barázdák fölé ér, változik az 
erő, így lehetett megismerni a felszín topográfi áját. Mi hasonló eszközt használ-
tunk, de a tű ferromágneses volt. Ahogy végighúztuk a minta fölött, a mágnese-
zettség változásait is meg tudtuk mérni. Ez a kísérlet volt az, ami először mutatta, 
hogy az anyag felületén különböző modulált struktúrák jelennek meg. Ezek közül 
a legegyszerűbb a mágneses ciklois, ami azt jelenti, hogy a spinek mint klasszikus 
nyilacskák hegyei, ciklois mintázatot írnak le a térben, ahogy rácshelyről rácshely-
re haladunk. Amikor a ciklois fázisból eljutottunk a skyrmion fázisba, azt láttuk, 
hogy mágneses csomók jelentek meg a minta felszínén, amelyekről a későbbi vizs-
gálatok kiderítették, hogy valóban skyrmionok. 

…
A teljes cikk a városi könyvtárban megtalálható.
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dr. Varga Kálmán
Ez a szelíd tekintetű ember – akinek arcképén látni vélem 

mindkét szülőjének vonásait is – az Amerikai Egyesült Álla-
mok rangos magánegyetemén asztrofi zikával, csillagászattal 
és űrkutatással foglalkozik, tanítja és kutatja ezt a területet. 

Szemléltetésül „loptam” egy kis ideillő szakirodalmat az in-
ternetről – remélhetőleg helyénvalót – ami, sejtetni engedi a 
tudomány magaslatait, korunk csúcstechnológiát alkalmazó 
módszereit. 

„Kevésbé ismert, hogy összetett, közel fehér színű fényt kibocsátó lézereket 
is lehet építeni, és hogy ezek jelentős szerepet kapnak olyan, a természetben 
nagyon gyorsan lezajló folyamatok vizsgálata során, melyek mindössze néhány 
attoszekundumtól néhány femtoszekundumig terjedő időtartamúak (1 fs = 10-

15s, 1 as = 10-18s). Ahhoz, hogy ilyen extrém rövid időskálán végbemenő folya-
matokat vizsgálni tudjunk, kontrollálható, rövid lézerfény-felvillanások, ún. 
lézerimpulzusok szükségesek. Jelenleg a lézerek jelentik az egyetlen lehetséges 
megoldást az ilyen ún. ultragyors, atom- és molekulafi zikai, kémiai folyamatok 
egyes fázisainak láthatóvá tételére. Ezért az ehhez szükséges lézerrendszerek fej-
lesztése és alkalmazásaik egyre nagyobb jelentőséggel bírnak mind a felfedező, 
mind az alkalmazott kutatásokban.” 

Számomra nagy elégedettséget jelen-
tett – miután sikerült magamhoz térni a 
mínuszos hatványtól, rájöttem, hogy az 
attoszekundum nem lehet más, mint a 
másodperc milliárdnyi töredéke – a többit 
a tudósokra hagyom. Az inkább elgondol-
kodhatott, hogy három évtizeden belül két 
olyan lángelme született Mezőtúron – Var-
ga Kálmán professzor és Bordács Sándor 
fi zikus személyében – akik földön járó ter-

mészetességgel vannak otthon a világ titkainak megfejtésében. 
Varga Kálmán a Kossuth úti iskolában kezdte el tanulmányait, hiszen szülei 

már akkor is az iskola szomszédságában laktak. Édesanyját Vargáné Ibit (a Rá-

Mama az unokákkal 2014-ben balról Balázs és 
az unokatesók Bence és Vince
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kóczi úti iskola egykori igazgatója és a Túrtű Foltvarró szakkör vezetője) kértem 
meg, hogy meséljen egy kicsit fi áról, pályafutásáról, családjáról. 

- A fi zika szeretetét Balázs István tanár úrnak köszönhetjük, mindkét fi am 
esetében, de anyai örökség is lehet benne, mert én is jó voltam ezekből a tan-
tárgyakból. A matekot Németh József alapozta meg, a Telekiben érettségizett. 
Maximalista gyerek volt, mindenből kitűnőre törekedett, még egyetemistaként 
sem fogadta el a négyest. 

Debrecenben végzett fi zikus szakon, diplomázás után az Atomkutató Intézetbe 
került, de fél év múlva már megnyílt előtte egy svédországi ösztöndíj. A hideg 

Skandinávia életvitelszerűen nem kötötte 
magához, viszont sokat tapasztalt a féléves 
kutatómunka során. Úgymond meg sem 
melegedtek itthon, amikor már családos-
tul indultak Japánba, ahol hat évet töltöt-
tek. Tokióban, majd Niigatában tanított 
és kutatott. A legnagyobb fi ú, Kristóf ott 
kezdett el óvodába járni, a középső, Mar-
ci Magyarországon született, de öt hetesen 
már visszarepültek a szigetországba. Az 

1995. január 15-i kóbéi földrengés még Japánban érte őket. Rövid idő múlva 
Amerikába hívták, Chicago mellett egy atomerőműben dolgozott, mint elméleti 
kutató. 

Néhány év után Tennessee államba költöztek, Hendersonvillben laknak, a 
munkahelye Nashville-ben van, a híres Vanderbilt magánegyetemen. Néhány 
évvel ezelőtt tanszékvezető professzornak nevezték ki, asztrofi zikát tanít dok-
torandusz hallgatóknak. Ez nagyon rangos megbízatás, úgy éreztem, hogy erre 
talán még az én nagyon szerény fi am is büszke volt, hiszen a kinevezése napján, 
a mi időnk szerint éjjel 12-kor hívott fel, hogy nekünk mondja el elsőként a 
jó hírt. Egyébként roppant szerény, azt, hogy milyen kitüntetései vannak, hogy 
több könyve jelent meg angol nyelven, hogy benne van az USA energetikai 
tanácsadó testületében, hogy előadásokat tart konferenciákon, egyetemeken 
Amerikán kívül is szerte a világban – ezt szolidan kezeli. Ez évben „itt volt Eu-
rópában”, Görögországban, Szicíliában és Spanyolországban tartott előadásokat. 

A harmadik fi ú Balázs már ott született, 15 éves ő első gimis, kitűnő tanuló, 
főleg a földrajz és a történelem érdekli, ezekből nyeri a versenyeket. A középső 
fi ú, Marci Atlantában egyetemista Georgia Egyetemen, ez Amerika 10 legjobb 

 Balázs és Marci
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egyeteme között van, maximális pontszámmal került be, másodéves, a fi zika 
és az informatika ötvözetével, komputer-technikával emberi művégtagokat fog 
majd tervezni. Itt nagyon fontos a biológia is , de ő abból nagyon jó, azt tervezi, 
ha itt végez, hazajön Magyarországra és elvégzi az orvosi egyetemet. Nagyon 
szeretnénk megélni! 

A legidősebb, Kristóf szintén egyetemre jár, PR-menedzsernek készül, kiváló 
szervező. Az egyetem mellett dolgozik – mert imád dolgozni – mindent bevál-
lal, olykor még a tanulás rovására is. 

A menyem Nyírbátorba való, nagyon jó anya és jó feleség, most, hogy a fi úk 
felnőttek elkezdett dolgozni. A fi am „természetesen” munkamániás, de van egy 

hobbija, imád sütni-főzni. Sokszor elkápráztatja a családját, akikért minden-
re képes; egyszerű, ragaszkodó, családcentrikus ember. A barátaival itthon is 
tartja a kapcsolatot, tavaly ősszel nálunk volt 12 barátja az ország különböző 
pontjáról jöttek, csodálatos volt.. bográcsoztak, beszélgettek, 50 évesek múltak...
 Mindkét gyermekemet és feleségeiket,és persze 5 fi ú unokánkat imádom és na-
gyon-nagyon büszkék vagyunk rájuk a papával együtt!

Ui.: dr. Varga Kálmánt a fi zikatudományok professzorát ez év októberében az 
Amerikai Fizikusok Társasága is taggá választotta. 

Lejegyezte: Berczeliné Boldog Mária

Associate Professor of Physics Kalman Varga have been elected fellows of the 
American Physical Society. https://news.vanderbilt.edu/2016/10/18/vanderbilt-
physicists-keivan-stassun-and-kalman-varga-elected-aps-fellows/

Rómában Tímea a feleség
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dr. Pesti Sándor
az ELTE ÁJK Politikatudományi Intézet igazgatója

Szakmai önéletrajz:
1966. március 23-án születtem, Mezőtúron érettségiztem 

1984-ben. Földrajz tantárgyból az Országos Középisko-
lai Tanulmányi Versenyen 1983-ban országos 7. helyezést 
értem el, így mentesültem a felvételi vizsga kötelezettsége 
alól. 1984-ben felvételt nyertem a JATE földrajz-történelem 
szakára, amit 1 év sorkatonai szolgálat után, 1985-90 folya-
mán végeztem el. Mind a 10 félévben jeles voltam, kiváló 
diplomával végeztem. Az egyetemen harmadik szakként fel-

vettem a latint, amiből 1993-ra szereztem diplomát. Egyetemi tanulmányaim 
során a JATE történész hallgatóinak folyóiratában, az Aetas-ban jelentek meg 
publikációim. Jelessel jutalmazott diplomamunkámat Bártfa város középkori 
joghatóságainak történetéből írtam. Egyetemi tanulmányaim végeztével a bu-
dapesti Szinyei Merse Pál Gimnáziumban helyezkedtem el, 1990-ben. 1993-
ban elnyertem a Sasakawa-alapítvány 2 éves akadémiai ösztöndíját, az újkori 
magyar parlamentarizmust érintő kutatásaimra. 1996 és 1999 között az ELTE 
Állam-és Jogtudományi Karának Politológia Tanszékén voltam PhD-ösztöndí-
jas. Kutatási témám: Az újkori magyar parlament működési és szervezeti rendje 
(1848-1998). Doktori értekezésem nyilvános vitája 2000. november 16-án zaj-
lott le, ahol a disszertációt summa cum laude minősítéssel védtem meg. Az ér-
tekezés kibővített változata könyv formájában 2002 tavaszán jelent meg. Már 
harmadéves PhD-ösztöndíjas koromban tanítottam a tanszéken óraadóként, 
1999. szeptember elsejétől pedig a Politológia Tanszék (később Politikatudo-
mányi Intézet) főállású oktatójaként tevékenykedem (először tanársegéd, majd 
adjunktus, 2009. október 1-től pedig docens). 2008 decemberében sikeresen 
fejeződött be habilitációs eljárásom. 2010. július 1-től intézetigazgatóként tevé-
kenykedem. 1998-ban elnyertem a Magyar Tudományos Akadémia Kutatói Pá-
lyadíját, 2001-ben a 3 évre szóló Békésy György posztdoktori ösztöndíjat, 2010-
ben pedig az MTA szintén 3 éves Bolyai János kutatói ösztöndíját. Tudományos 
és oktatói tevékenységem elismeréseként az ELTE ÁJK Dékánjától 2003-ban az 
Ezüst Eötvös Emlékérmet, 2009-ben pedig a Pro Facultate Emlékérmet vehet-
tem át. Latinból felsőfokú, németből C típusú középfokú, franciából és angol-
ból alapfokú nyelvvizsgával rendelkezem. 2001 novemberében és 2004 nyarán a 
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berlini Humboldt Egyetemen folytattam kutatásokat, 2002 októberében pedig a 
DAAD támogatásával szintén Berlinbe vezettem egy tíz fős hallgatói csoportot, 
az út során számos szakmai programon vettünk részt. Rendszeres résztvevője 
vagyok külföldi konferenciáknak. 2002 óta egyetemközi együttműködés kereté-
ben minden évben egy hetet tanítok a kolozsvári BabesBolyai Tudományegye-
tem Politikatudományi Tanszékén. Ezen kívül 1999-2009 között oktattam az 
ELTE Jogi Továbbképző Intézet jogász levelező képzésén, és az elmúlt évek so-
rán kurzusokat tartottam a Századvég Politikai Iskola egri kihelyezett tagozatán 
valamint a Mathias Corvinus Szakkolégiumban. 2006 januárjában választottak 
meg a Magyar Politikatudományi Társaság Politikai intézmények-Közpolitika 
szakosztályának elnökévé, ezáltal a társaság elnökségének is tagja lettem (2009 
decemberében pedig a választott elnökségi tagságot is elnyertem). 2005-ben be-
választottak az OTKA jogász-politológus zsűrijébe, meghosszabbított mandátu-
mom 2009. január 31-én járt le. A Kommentár című közéleti folyóirat szerkesz-
tőségi tagja vagyok, a Politikatudományi Szemle szerkesztőségét pedig felkért 
konzulensként segítem. Tagja vagyok továbbá az ELTE Jogi Kari Tanulmányi 
Bizottságnak, a Kreditátviteli Bizottságnak, valamint a Politikatudományi Inté-
zet Tanulmányi Bizottságának.

Édesapja az újváros köztiszteletben álló körzeti orvosa volt 1973-ig. Özvegyen 
maradt édesanyja, Kenéz Sára egyedül nevelte. Sárika a Városháza Szervezési 
Osztályáról – kiváló dolgozó elismeréssel – ment nyugdíjba. 

Az ELTE Rektori Kiválóság Különdíjának átvétele - 2016. október
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dr. Slíz Mariann
1979-ben született Mezőtúron. 1997-ben érettségizett a 

Szegedi Kis István Református Gimnáziumban, egyetemi 
tanulmányait pedig az ELTE Bölcsészet tudo mányi Karán 
végezte 1997–2004 között. Itt szerzett magyar és történe-
lem szakon böl  csész- és középiskolai tanári, általános és 
alkalmazott nyelvészet szakon pedig bölcsészdiplomát, 
kitüntetéses oklevéllel. 1998–2006 között az ELTE Eötvös 
József Collegium tagja, éveken át e szakkollégium Magyar 
Műhelyének a titkára.

2003–2006 között az ELTE Magyar Nyelvtudományi Doktori Program Névtan 
alprogramjának ösztöndíjas hallgatójaként folytatta tanulmányait, közben pe-
dig megbízott előadó ként órákat tartott a magyar szakos hallgatók számára az 
egyetemen és az Eötvös Collegiumban. Óraadóként több évet oktatott az ELTE 
Tanító- és Óvóképző Főiskolai Karán és a Károli Gáspár Református Egyete-
men is. 2006-ban az ELTE Tanító- és Óvóképző Főiskolai Karán, majd 2009-től 
az ELTE BTK Magyar Nyelv történeti, Szociolingvisztikai, Dialektológiai Tan-
székén kapott tanársegédi állást. 2014-ben nevezték ki adjunktusnak. Az ELTE 
11-féle képzésében oktat az alapképzéstől a doktori képzésig, számos szakdol-
gozó és doktorandusz témavezetője. A kutatás és az oktatás mellett a tehetség-
gondozást is a feladatának érzi, ezért oktatásszervezőként folyamatosan segíti 
az ELTE Magyar Nyelvtudományi Doktori Programjának hallgatóit, és az általa 
társaival együtt 11 évvel ezelőtt életre hívott, Félúton című doktoranduszkon-
ferencia mindenkori szervezőit, a névtani diákműhelyben pedig az érdeklődő 
hallgatókat igyekszik segíteni a tudományos pályán tett első lépéseik során. 

1999–2003 között, még egyetemi hallgatóként részt vett a Szabó T. Attila 
hagyaté ká ban maradt Erdélyi Helynévtörténeti Tár feldolgozásában, köteteiből 
kettőnek a társ szerkesz tője volt. 2003-ban kollégáival az erdélyi Háromszék te-
rületén végzett helynévgyűjtést, melynek feldolgozását társszerzőivel adta köz-
re. 2009-ben doktori értekezése elkészítéséhez elnyerte a Magyar Tudományos 
Akadémia Deák Ferenc Ösztöndíját. Az Anjou-kori személynévadásról készí-
tett doktori disszer tációját 2010-ben védte meg, summa cum laude eredmény-
nyel. 2012–2015 között a Bolyai János Kutatási Ösztöndíj keretében folytatta 
az Anjou-kori személynevek gyűjtését, illetve az ómagyar kori személynévadás 
és névhasználat vizsgálatát. 2015 óta a Dictionary of Medieval Names from 
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European Sources (DMNES) nevű nemzetközi névszótári projekt magyar szer-
kesztője.

Eddig 3 önálló és 1 társszerzős kötete, továbbá 1 névszótára jelent meg magyar 
nyelven, 1 angol nyelvű monográfi ája pedig közvetlenül megjelenés előtt áll Né-
metországban (Personal Names in Medieval Hungary). Több mint 60 nagyobb 
és 20 kisebb tudományos közleménye jelent meg magyar és angol nyelven. Tu-
dományos munkáira 350-nél több alkalommal hivatkoznak a magyar és a nem-
zetközi szakirodalomban. Fontosabb könyvei: Személynévadás az Anjou-korban 
(2011), Anjou-kori személynévtár (1301–1342) (2011), Személynevek a közép-
kori Magyarországon (2011). 

A kutatás mellett a tudományos ismeretterjesztést is fontos tartja, ezért szíve-
sen tart előadásokat különféle ismeretterjesztő rendezvényeken (pl. Kutatók Éj-
szakája, Múzeumok Éjszakája, Folyóiratok Éjszakája, ELTE Egyetemi Anyanyelvi 
Napok), illetve többnek a szervezésében maga is részt vett.

A tudományszervezés szintén fontos szerepet játszik munkásságában. A Név-
tani Értesítő című nyelvtudományi folyóiratnak 2006 óta technikai szerkesztője, 
2010-től a szerkesztő munka társa, 2015-től pedig szerkesztője. 2011–2012 kö-
zött a Magyar Könyvszemle című folyóirat olvasó szerkesztőjeként is dolgozott. 2 
tanulmány- és 1 konferenciakötet társ szerkesz tője. Rendszeresen végez lektori 
feladatokat nyelvészeti szakfolyóiratok és kiadványok szá mára. Számos tudomá-
nyos konferencia társszervezője. 

Tagja a Magyar Nyelvtudományi Társaságnak, az MTA Köztestületének és a 
Nem zetközi Névtudományi Társaságnak (International Council of Onomastic 
Sciences), illetve az utóbbi Terminológiai Munka csoport ján belül működő ma-
gyar albizottságnak. 

Tevékenységét 2011-ben Gombocz Zoltán-emlékérem és -díjjal, 2014-ben 
Kiss Lajos-díjjal, 2016-ban pedig az ELTE Rektori Kiválósági Különdíjával is-
merték el.
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Kiss Imréné Mikes Éva
Sipos Lászlóné Bujda Sárika

„A szőnyegszövés gyönyörűséges feladat””

95 év bizony szép tisztes kor. Keveseknek adatik meg, 
hogy ennyi év távlatából nézzen vissza élete eseményeire, 
örömökre, bánatokra, történelmi fordulókra, idegen meg-
szállásokra, méltánytalanságokra, újrakezdésekre, majd 
az örömteli pályára. Még kevesebbeknek adatik az, hogy 
tökéletes memória birtokában, fi atalos derűvel és mély 
bölcsességgel élve fi gyelje a világ dolgait, és naprakész is-
meretek birtokában ítélje meg az eseményeket, túllátva a 

mindennapok apró-cseprő gondjain. Sipos Lászlóné Bujda Sára asszonyt ilyennek 
ismertem meg. Régebben is hallottam róla, mint kiváló szövőnőről, aki a ma már 
nem létező szőnyegszövő szövetkezetben szőtte művészi tervek alapján a nagy 
pontosságot igénylő torontáli és túri szőnyegeket. S mivel a művészi kézművesség 
–főleg helyi szinten– mindig is érdekelt, régi vágyam volt, hogy megismerjem őt, 
főleg, mióta ez a szép túri művészi ipar, megszűnt városunkban, mint olyan gyár-
ipar vagy szövetkezeti ipar, mely sok országba szállította a híres Túri Szőnyeget.

Telefonhívásomra egy meglepően fi atalos hang reagált. Amikor megtudta, 
hogy szeretnék írni róla és életéről e helytörténeti folyóiratban, először megle-
pődött, el is bizonytalanodott, de aztán kedvesen hívott egy beszélgetésre.

Az Újváros hetedik utcai ház kapuján betérve a ház előtt három fekete cica 
fogadott. Belépve a kicsinynek látszó régi ház küszöbén, meglepődve láttam, 
hogy belől milyen tágas az előtér, majd ugyanúgy a három szoba is. Az üvegezett 
verandán a rengeteg növény közt a falon a kövezeten, a székeken, asztalon s a 
küszöbön, a hangulatos szőnyegek, szőttesek látványa rögtön elárulta, hogy a 
lakás tulajdonosa alkotó éveiben mivel foglalkozott. Siposné Bujda Sárika néni 
mosolyogva jött elém, s én mindjárt láttam, hogy ő korántsem egy matróna, 
mint ahogy a 95 év után gondolhatná bárki. Össze is barátkoztunk hamar. Sári-
ka vagy a fi atalabb korosztálynak Sárika néni, – egy kedves fi atalos mentalitású 
józan gondolkozású asszony, akivel sok-sok mindenről el tudtunk beszélgetni, 
több ízben is – a családról, a múltról, gyerekekről, unokákról, kertészetről és a 
szőnyegszövés szépségeiről, szerelemről, okos állatokról az élet megannyi cso-
dájáról és rejtelmeiről. És persze ez mind kimeríthetetlen téma.
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A következőkben megpróbálom összefoglalni mindazt, amit az elmondottak 
alapján le tudtam jegyezni, hogy láttatni tudjak valamit életérről, életükről, az 
ötvenes évek viszonyairól, kiszolgáltatottságukról, imádott munkájáról, a szö-
vésről,- egyszóval ő magáról, Sipos Lászlónéról, -akiről azt is tudják a közelebbi 
ismerősei, hogy ő a miniszterelnökünk nagymamája.

Családról, gyerekkorról, ifj úságról, házasságról.

- 1921 április 11-én születtem itt Mezőtúron. Szüleim: Bujda András és Együd 
Sára is túri családból származtak. Őseink gazdálkodók, földművesek voltak tu-
domásom szerint. (Valamelyik Együd ős állítólag Átányból került ide). Apám a 
téglagyárban dolgozott fi zikai munkásként, égették, szállították a téglát. Később 
kertészkedett, mert volt egy 3 holdas kertünk az újvárosi Regáléban a Kert út 
mellett rengeteg gyümölcsfával. E kertet - mely a Slezák kertészetmellett volt 
- apám Korom Antaltól vásárolta, mint csupasz földet. Ezt ültette be 1400 tő 
szőlővel, 100 őszibarack fával és egyéb gyümölccsel. Egy kunyhó is volt rajta. 
Nagyon sokféle különleges és fi nom gyümölcs termett benne, melyeket apám 
csupán rézgáliccal permetezett, nem úgy, mint a mostani kertészek. Édesanyám 
Együd Sára a háztartáson kívül e gyümölcsösben dolgozott. Ő értékesítette a 
termést a piacon. Volt egy jóval idősebb testvérbátyám, de az sajnos meghalt 21 
éves korában. Ettől kezdve egyedüli gyerek voltam.

Mivel a hetedik utcában éltünk, ennél fogva az Újvároson a templom alatti 
iskolába jártam. (Ezt az iskolát 1892-ben építtette a református egyház) Első 
osztályban Tóth Teréz volt a tanító nénink. Második osztályban már Domonkos 
Albert tanított bennünket,- aki ’45 után polgármester is volt. Erről az osztályról 
van is egy fényképem, melyen 39 lány látható.
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Én a tanító mellett ülök, tőle jobbról, koszorúba rakott fonatokkal. A harma-
dik osztályban Jezerniczki László, negyedikben Nyitrai Gyula, ötödik, hatodik 
osztályban Pásztorné Szöllősi Sárika volt a tanítónőnk. Őt mindenki nagyon 
szerette. Türelmes jószívű, jólelkű asszony és tanítónő volt. Szívesen tanultam 
volna tovább is, de szegények voltunk, és otthon is nagyon sok volt a munka.

Nagyon szép volt a gyerekkorom. Az a kert, a Regáléban, a rengeteg gyümölcs, 
és virág, a természet, a Holt-Berettyó közelsége, felejthetetlen. A gyümölcsöt a 
piacra gondosan válogatva vittük. Anyám egyébként nagyon gondos és takaré-
kos asszony volt, emiatt tudtak a szüleim boldogulni.

Az apám egyébként beteg ember volt, tébécés azaz tüdőbeteg. Több mint 180 
cm-es magasságához képest már 48 kg-osan Takács tanár doktor úr kezelte. 
Egyszer egy parasztember a következő gyógymódot ajánlotta apámnak: Hét po-
hárba tegyen egy-egy tojást, annyi citromot csavarjon rájuk, hogy a tojást lepje 
el a citromlé. És tegye ki e tojásos poharakat a napra egy hétre. A citromlé a 
tojáshéjat teljesen feloldotta, amit meg kellett naponta enni. Ezzel kúrálta apám 
magát, és tejjel. Amikor a legközelebbi vizsgálatra mennie kellett, Takács doktor 
úr felkiálltott. Mit csinált ember? Eltünt a tüdejéről a folt. És apám elmesélte. A 
doktor úr ettől fogva ajánlotta a betegeinek is e módszert, mert a beteg tüdőt a 
gyógyintézetekben is meszesíteni kellett. Apám meggyógyult, felhízott 90 kilós-
ra. (Lám az ősi tudás itt is a természet erejéhez folyamodott)

Említettem már, hogy a hetedik utcában éltünk, csak nem ebben a házban. Ezt 
a házat édesapám később vette egy szinte véletlenszerű alkalommal. E házban 
én már 70 éve élek.

Az öreg Badár Balázs a VI. utcában lakott az udvarunk mögött. Olykor átmen-
tem, szerettem nézni, ahogy dolgozott. Nem igen beszélt, némán dolgozott. Ak-
kor kezdett beszélgetni, amikor felállt, és kiment a nagy udvarára, ami lenyúlt a 
Kert út felé. Akkor beszélt a fákról, a gyümölcsökről, bogarakról, az állatairól, 
akkor volt beszédes. Nagyon egyszerű ember volt, szerette és fi gyelte a termé-
szetet, a vázájait is tele rajzolta művészi virágokkal. A lányát Badár Erzsi nénit 
is nagyon jól ismertem, nagyon kedves asszony volt, sokszor behívott. Móricz 
Zsigmondról is mesélt.

A nagylány korom is szépen telt. Sokat dolgoztunk a kertben, és piacoltunk, 
korán keltünk de ez nem volt teher. Szórakozásként jártunk a moziba és a Gu-
ba-féle tánciskolába, amely a Nagykút úton volt akkor. Oda komolyabb rendes, 
mondhatom válogatott társaság járt. A keringő, angolkeringő, tangó, csárdás és 
egyéb társastáncok mellett illemtant is tanultunk. Hogy kell viselkedni, bemu-
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tatkozni, felkérni, haza kísérni, a lányoknak azt, hogy legyenek szerények, és 
kedvesek az illendőség határain belől, stb. Az Iskola úton (Újváros Tartsai Vil-
mos út) volt egy kaszinóféle az iparosoknak. Ott is voltak rendezvények, mulat-
ságok. A barátnőmmel el-elmentünk oda is, szerettünk táncolni.

A férjemet 1940 szilveszterén ismertem meg az egyik 
barátnőmnél, ahol készülődtünk a szilveszterre. Onnan 
mentünk együtt az iparos kaszinó szilveszteri mulatságá-
ra. Ő akkor adótiszt volt a városházán. Vele kapcsolatban 
egy nagyon érdekes dolog történt velem. Megismerkedé-
sünk előtt: megálmodtam a férjem nevét, akit egyáltalán 
nem ismertem akkor még, és nekem akkor még egy másik 
fi ú udvarolt, egy katonatisz jelölt. De tudtam, hogy ez a  
vonzódás nem jöhet számításba, mert az én szüleim nem 
tudnak kauciót fi zetni, ami akkor a tisztek házasodásánál 
elő volt írva.

A férjem egyébként budapesti származású volt. Az ősei bajor földről kerültek 
Magyarországra, de az édesanyja tősgyökeres mezőtúri volt, Cseri Juliának hív-
ták. 1932-ben érettségizett a református fi úgimnáziumban, Varga Gábor tanár 
volt az osztályfőnöke, (akiről egy igen jó festmény is van a falon). Az osztályuk 
tablója ma is itt van a lakásban, mert valamelyik osztálytalálkozó alkalmával 
elhozták ide. Érettségi után kitanulta a műbútorasztalos mesterséget.

1941 májusában házasodtunk össze. Nagyon szép magyaros  sujtásdíszes ru-
hában esküdtünk a belvárosi református templomban. Marjai Károly lelkész 
esketett bennünket össze, aki régi kedves ismerőse volt a családnak. De még 
a polgári esküvőnkön is magyaros ruhában jelentünk meg. A fényképünket a 
Lévay műterem csinálta. 67 évet töltöttünk el együtt jóban, rosszban. 

Négy gyermekünk született: 1942-ben Kata, 1944-ben Erzsi, 1946-ban László, 
és 1956-ban Józsa.

Kata Erzsi Józsa
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- A háború és az utána következő idő hogyan éreztette hatását a család életében?   
- 1942 Katalin napján a férjemnek be kellett vonulni Pesterzsébetre kétnapi 

élelemmel. Onnan vitték az orosz frontra. Több mint két év múlva tért haza 
Kievből. Ez az időszak nagyon megviselte. Nem is szeretett erről az időről ké-
sőbb sem beszélni. Nyírfakéregre írt levelet, lapot is kaptam onnan, ami Laci 
fi amnál van. A rendfokozatát itthon aztán el is vették. 

A német megszállás alatt az 
apósomékhoz (a Fóti utcában ) beszál-
lásoltak egy német tisztet. Az apósom 
aki jól beszélt németül, akkor a refor-
mátus internátusban volt altiszt. Igen 
fess, csinos  és udvarias ember volt ez 
a tiszt. De másra nem igen emlékszem, 
csak a nagy lövöldözésre, amikor vissza 
akarták foglalni a várost A bombázást 
is bizonyára a németek miatt kaptuk.

1945-ben tanyán éltünk egy évig. Ott az oroszok úgy kiraboltak bennünket, 
hogy a világon semmink nem maradt. Nemcsak az állatokat szedték össze az 
utolsó csirkéig, de még ruhánk, cipőnk sem maradt. A férjem mezítláb jött haza 
az orosz parancsnokságra bejelenteni a történteket. Nekem jóformán egy kom-
biném maradt. El is fogták a rablókat, de azok akkorra már mindent eladtak, 
semmi nem került elő. Mindezeken túl osztályidegenek, osztályellenség lettünk, 
mert a férjem nem volt hajlandó belépni a pártba. Ezek után 1948-ban a város-
házán az adóhivatalban a férjemet is bélistázták. Állástalan lett.

A Szentmiklósi zugban volt 9 hold földünk, -a Soós doktorék földje közelében-, 
azt elnyelte 1950-ben a téesz. A férjem is belépett a téeszbe, ahol idővel főköny-
velő lett 1956-ig. Akkor a téesz felbomlott. 1957-től az asztalos KTSZ-ben talált 
munkát. Ott dolgozott nyugdíjazásáig. A Regáléban volt még a gyümölcsöskert, 
ahhoz tartozott egy hold epres föld, amiről fénykép is van.

Ez az egész gyönyörű gyümölcsöskert elpusztult amikor, lepermetezték a 
szomszédságunkban lévő Nagy Kálmán féle híres rózsakertészetet méreggel és 
szándékosan. A szél ránk hozta a permetet. Nagy csapás volt. Később eladtuk az 
egészet, de Erzsi lányunk egy részét visszavásárolta.

Azt még elmondom, hogy a gyerekeinket miért nem járattuk az újvárosi isko-
lába. Az úttörő miatt Katát  az egyik tanárnője itt az Újvároson csúnyán leszidta, 
mindenféle hazaárulónak a haza ellenségének elmondta! Sírógörccsel jött sze-

Sipos László dolgozói igazolványa
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gény haza. A dolog nyilván nekünk szülőknek szólt. A vallásoktatás miatt is volt 
probléma.

Nehéz idők voltak azok az ötvenes évek, sok szülőnek, de sok régi gondolkozá-
sú tanítónak is. Az új idők új tanait nem mindenki tudta bevenni egy csapásra. 
Alkalmazkodni viszont  muszály volt, élni kellett.

- A gyerekek milyen pályára kerültek?
- Katából magyar szakos tanárnő lett. De ő Pesten egy minisztériumban dol-

gozott. Egy lánya született. Sajnos korán, 40 éves korában meghalt, betegségben. 
Férje Vitézi László fi mrendező volt.

Erzsi -aki ’44-ben pont karácsonykor született- gyógypedagógus lett, ők Szé-
kesfehérváron élnek. Az ő férje Győző a mezőtúri főiskolán tanult. Nekik három 
fi uk született: Viktor, Győző és Áron. Kata lányom halála után ők nevelték Kata 
árváját, Zsófi kát is.

Laci főiskolát végzett vadász volt, ma már 
nyugdíjas. A Mátrában él Dorogházán. Neki 
egy fi a van.

Józsa Debrecenben él. A Posta igazgatónője. 
Neki két gyermeke van, egy fi a és egy leánya. 
A férje sajnos meghalt.

Így van 7 unokám és 16 dédunokám, és vá-
rom, hogy üknagymama legyek. A családom 
egyébként nagyon összetartó, és hazatartó, 

jönnek, ellátnak mindennel, és visznek mindenüvé. Most 
a hét végén is itthon voltak Erzsimék.

ifj. Sipos László az elejtett vaddisznóval

Ők már dédunokákAz első unokám Viki volt



- 272 -

Túri Kalendárium 2017

- És beszéljünk még a szövőgyári munkáról is.
- 1957-ben vettek fel a szövőgyárba hat nőt tanulni, engem is. Akkor még nem 

tudtam szőni, de egész hamar megtanultam. Szabóné nevű szövőnő segített eb-
ben. Ott dolgozott akkor Czakó Jenő tanító úr felesége Katóka is. A lelki nehéz-
ségeken ő segített át. Mert volt bizony néhány asszonynak olyan beszéd stílusa, 
amihez én nem voltam hozzászokva és nehezen viseltem. 

A szőnyegszövést nagyon megszerettem, pedig ez 
egy igen nehéz munka. Állva kell dolgozni, kézzel 
is, lábbal is nagyon nagy fi gyelemmel a tervrajz 
alapján. Téveszteni nem szabad. Ha mégis előfor-
dult, vissza kellett bontani nagy türelemmel és idő-
veszteséggel.

Rendkívül szerettem szőni. Számomra ez csodá-
latos dolog volt, pedig nagy fi zikai megterheléssel 
járt, főleg a lábainkat terhelte. Sok szép mindent 
szőttünk, eleinte főleg torontáliakat, később moder-
nebb terveket. De meglehetősen gyengén fi zették.

Hét évig voltam a gyárban. Azután csak a kerté-
szetnek éltem és a családnak. Később 14 év múlva 
visszatértem, és még öt évig szőttem, hogy meg 
legyen a nyugdíjam. Ez időben már a Kordováner 
János tervei szerint az úgynevezett Túri szőnyege-

ket, faliképeket csináltuk. Ezek a modernebb népies fi gurális kompozíciók is 
népszerűek és kelendők voltak. Öröm volt csinálni őket. Tanítványom is volt. 
Marinka Erzsike -a tanárnő- az érettségije után jött a gyárba. Az egyetemi fölvé-
tele előtt egy évig ő is itt dolgozott. Én tanítottam meg a szövésre, nagyon ügyes 
volt. Az édesanyja is szőnyegezett, sokat beszélgettünk. Makainé Bányai Irénkét 
is megtanítottam rá. Ö is nagyon szép remek dolgokat szőtt csupán kedvtelésből 
önmaguknak..

1981-ben mentem nyugdíjba. Később itthon is sokat szőttem magunknak, 
mert vettem egy szövőszéket a gyártól Makainé Irénkével együtt. Nagy kár, hogy 
megszűnt ez a szép túri művészi ipar itt a városunkban, amely sok ügyes kezű 
nőnek és férfi nek adott feladatot. Valaha nagyon büszkék voltunk, amikor lát-
tuk a pesti kirakatokban a kezünk munkáit. Mezőtúr hírét növelte a túri cserép 
mellett a túri szőnyeg is.

Kordováner János iparművész 
tervei alapján készült faliszőnyeg
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Ui.: Elmondom még, mert ide tar-
tozik: Megkérdeztem Marinka Er-
zsébet nyugalmazott magyar szakos 
gimnáziumi tanárnőt, emlékszik-e 
még a szövőgyári időszakára? Erzsike 
felkacagott, és elmondta hogy az egy 
nagyon boldog éve volt amit ott töl-
tött a szövőgyárban. Sárika néni egy 
tündér türelmével oktatta és nevelte 
a szőnyegszövésre. Egy szövőszéken 
dolgoztak és mindég restellte, hogy 
nem tudta átvenni a Sárika néni tempóját, pedig együtt kellett volna haladniuk. 
Sárika néni türelmesen alkalmazkodott őhozzá. „Csodálatos tanítóm volt Sárika 
néni a szövőgyárban”

Mindezek után megköszönöm Sipos Lászlóné Bujda Sárikának,(Sárika néni-
nek) hogy szakított időt a kérdéseimre, bizalmába fogadott, beavatott -és az ol-
vasókat is- élete eseményeibe, emlékeibe.

Kedves Sárika néni közelgő születésnapjára kívánunk minden jót, sok örömet, 
jó egészséget, további életére a jó Isten gazdag áldását.

Ketteseben a szép, udvari kertjükben, a VII. utcában

Torontáli szőnyeg
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A rák és áttétei
Ha örökítő anyagának valamilyen módosulása miatt az egészséges sejt rákossá 

válik zabolátlan osztódásával (burjánzásával) rosszindulatú daganatot idéz elő. 
Minthogy a betegek kevesebb mint tíz százalékának az életét oltja ki a kelet-
kezése helyén növekvő daganat a legnagyobb veszélyt a kirajzott ráksejtekből 
képződő áttát jelenti. Miért és hogyan alakul ki ez a daganatsejttelep? Megaka-
dályozható-e a létrejötte? Erről beszélgettünk Dr. Lapis Károly akadémikussal, 
a Semmelweis Egyetem I. számú Patológiai és Kísérleti Rákkutató Intézetének 
nyugdíjas tanszékvezető tanárával. 

- Mint a bevezetőből kiderül, az át tétet, amely voltaképpen másodlagos da-
ganat, elsődleges daganat előzi meg. Hogyan jelenik meg az egészsé ges sejtek 
miilliárdjai között a rákos sejt?

- A rák keletkezésében örökletes és környezeti tényezők egyaránt szere pet 
játszanak. Ezek úgy teszik daga natossá az egészséges sejtet, hogy va lamilyen 
károsodást idéznek elő az örökítőanyagában (DNS-ében). Ez azonban nem 
okvetlenül vezet rossz indulatú folyamatra, ugyanis jó né hány hatásos mecha-
nizmus műkö dik a szervezetben, amely oltalmat nyújt ez ellen. Egyrészt kijaví-
tódhat a DNS-beli károsodás, másrészt meg esik, hogy az örökletesen módosult 
sejt - életképtelen lévén - magától el pusztul (ez az egyszerűbb eset), illet ve – ha 
a szervezet számára bizonyos mértékig idegenné válik – a termé szetes védeke-
zési (immun-) rendszer bánik el vele. Mindig akadnak azon ban olyan rákse-
jtek, amelyek min denféle hatást túlélnek. Ha ezek ne kik megfelelő körülmények 
között alakulnak ki, illetve ilyen viszonyok közé kerülnek, s ott gondoskodni 
képesek vérellátásukról, nincs akadá lya annak, hogy rosszindulatú daganatot 
hozzanak létre.

- Az elmondottak azt su gallják, hogy ez aligha egyik pillanatról a má sikra 
következik be.

- A tapasztalatok azt mu tatják, hogy a rák kialaku lásához időre van szükség, 
s ez daganattípusonként és szervenként változik. Akadnak olyan daganatok, 
amelyeknek hat-hét, másoknak harminc, megint mások nak kétszáz nap alatt 
kettőződik meg a tömegük. A legtöbb daganat féleségre az jellemző, hogy évek 
tel nek el addig, amíg klinikailag kimutathatóvá válnak. Ekkorra a daganatos 
sejtnépesség már túl van életének a felén.
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Sok országhoz hasonlóan nálunk is az a fő probléma, hogy a rosszindu latú 
daganatok többségét későn, azaz előrehaladott állapotban ismerik fel, amikor 
azok már nemcsak a kialaku lásuk helyén növekednek, hanem áttétük is van. A 
ráksejtek ugyanis haj lamot mutatnak arra, hogy a nyirok kal vagy a vérrel a test 
más részeire is eljussanak.

- Minthogy a kezdődő da ganat nemigen látható, nemhogy tapintható vol na, 
s nincsenek tünetei sem, ezért alighanem csak véletlenül fedezik fel az orvosok.

- Való igaz, hogy hosszú ide ig nincsenek tünetei, de a vélet len felismerésnél 
sokkal nagyobb szerepe van az időszakos rákszűrés nek, amelyen elsősorban 
azoknak ajánlatos részt venniük, akik bizo nyos kockázati tényezők miatt ve-
szélyeztetettek. Például a családjukban halmozottan fordul elő bizonyos fajta 
rák. Elsőként a méhnyakrákot kezdték világszerte szűrni. Ennek igen egyszerű 
és fájdalmatlan a me nete. A hüvelyből tamponnal vála dékot vesznek, s az abban 
levő sejte ket a megfestésük után mikroszkóp pal megvizsgálják. Ezzel az úgyne-
vezett Papanicolaou- vagy rövidítve Pap-teszttel megállapítható, hogy akadnak-
e közöttük kóros sejtek.

Ezt az eljárást ugyan már több mint harminc évvel ezelőtt bevezették hazánk-
ban is, s létrehozták a végzé sére képes országos hálózatot is, de a teszt, sajnos, 
sohasem terjedt ki a nő lakosság egészére, ekképp jóval több méhnyakrákos 
betegünk volt és van, mint amennyinek lennie illene. Biz tatónak tartom, hogy 
a most induló kormányprogram keretében nem csak a méhnyakrákot, hanem 
az em lő- és a vastagbélrákot is szűrni fogják. Ami az utóbbit illeti, azt fogják 
el lenőrizni, hogy a gyomor-bél rend szerben van-e valahol vérzést okozó elvál-
tozás. Ha igen, akkor utánanéz nek, hogy milyen eredetű az: gyulla dással, fekél-
lyel, jóindulatú daganat tal (polippal) vagy rákkal van-e kap csolatban.

- A Pap-teszttel csak rákos sejtek fe dezhetők fel vagy a rákelőző szakasz ra 
jellemzően elváltozott sejtek is?

- Kimutathatók úgynevezett diszpláziás (rendellenes) sejtek is, amelyek még 
nem ráksejtek, de azt jelzik, hogy valami már nincs rendjén.

- Egy amerikai professzor népszerű sítő könyvében olvastam, hogy az el-
sődleges daganatból egyáltalán nem könnyen alakul ki áttét.

- Ez így is van, hiszen az áttétképző dés többlépéses folyamat. Ahhoz, hogy 
a ráksejtek útra keljenek, előbb át kell hatoljanak a közelükben levő ér- vagy 
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nyirokpálya falán, mert enélkül nem szállítódhatnak el a test más részére. De 
ezután is több aka dályt kell leküzdjenek. Először is el engedhetetlen számukra, 
hogy a vérben vagy a nyirokban ne pusztul janak el, hiszen e folyadékokban vé-
dőelemek is vannak. Ha ezt megúsz ták, akkor újfent át kell hatoljanak az érfa-
lon, s meg kell teremtsék ma guknak azokat a mikrokörnyezeti feltételeket, hogy 
a megtelepedésük után osztódhassanak. Nos, ez a ma gyarázata annak, hogy 
több százezer ráksejtből jó, ha egynek vagy né hánynak sikerül ez.

Az áttét fejlődésének igen fontos feltétele, hogy a daganatsejtek hoz zájussanak 
a vér szállította anyagok hoz (legfőképp tápanyagokhoz). Evégett vérérrel kell 
kapcsolatba ke rülniük. Ehhez megvan a képessé gük, hiszen érképződést tud-
nak kivál tani. Ismeretes egy olyan vélekedés, hogy mindaddig, amíg az egy-két 
milliméternél kisebb átmérőjű átté tek nem hoznak létre véreret, a létük veszély-
ben van. Az ilyen ráksejtgó cok ugyanis nem tekinthetők defi nitívnek, azaz vé-
glegesnek, s ez nagy mértékben befolyásolja a sorsukat. E nézetet illetően azon-
ban egy kissé szkeptikus vagyok mert az az át tétként létrejött daganatsejttömeg, 
amely már egy-két milliméteres gó cot alkot, szerintem előbb-utóbb defi nitívvé 
válik, s továbbnövekszik.

- Köztudomású, hogy vannak áttét képzésre igen hajlamos daganatok, s olya-
nok is, amelyek megmaradnak a helyükön, legalábbis jó ideig. Mi en nek az 
oka?

- Az áttétképzési potenciál valóban jellemző tulajdonsága a különböző da-
ganatoknak, de ez az életük, fejlő désük során folyamatosan változik. Ebben a 
környezethez való alkalmaz kodásnak ugyanúgy szerepe van, mint a daganat-
ban megjelenő hetero genitásnak, azaz annak, hogy nem teljesen azonos tulaj-
donságúak a sejtjei. Ezeknek révén állandóan ki válogatódnak a legéletképesebb 
daga natsejtek, s nagy valószínűséggel be lőlük jönnek létre az áttétek is. De ez 
a magyarázata annak is, hogy nagy viselkedésbeli különbségek adódhat nak az 
elsődleges daganat és áttétje, sőt az áttétek között is.

A vizsgálatok feltárták, hogy sok tényező befolyásolja a daganatsejtek áttét-
képzését. Ebben sejthártyájuk vegyi szerkezete (például proteoglikánjaiknak 
a glikolizációs vagy szulfatáltsági foka) ugyanúgy szerepet játszik, mint az, 
hogy hol és milyen feltételek között képesek megtele pedni. Máig sincs teljesen 
meggyőző magyarázat arra, hogy bizonyos da ganatoknak miért jellegzetes he-
lyen (szervben) lesz áttétjük. Hiába jutnak el sejtjeik a vérrel vagy a nyirokkal 
több helyre is, mégis előnyben ré szesítik a nekik leginkább megfelelő szervet. 



- 277 -

Egy kis egészségügy

Például a tüdőrák előszere tettel hoz létre áttétet a mellékvesé ben, a vastagbélrák 
pedig a májban.

Ez alapozta meg az áttétképzés úgy nevezett talaj elméletét, amely szerint 
megfelelő „talaj”, azaz szerv és kör nyezet szükségeltetik a vándorút ra kelt rák-
sejtek megtelepedéséhez. Ebben a sejtfelszíni jelfogóknak (re ceptoroknak) ug-
yanúgy szerepük van, mint a sejt közötti állomány kü lönböző összetevőinek. 
Ehhez jön nek azok a ráksejtek termelte anya gok, amelyek akadályozzák a 
védősej tek működését, mert ez is növeli a daganatos sejtek életben maradási esé-
lyeit.

- A védősejtek említésével Professzor Úr igen fontos területét érintette a szer-
vezetnek a rosszindulatú daga natokkal szembeni küzdelmének.

- Köztudomású, hogy a védekezési (immun-) rendszernek a daganatok létrejöt-
téhez is közük van. Erre az idősödő emberek a legjobb példák, akiknek a fi a-
talkorinál kisebb teljesít ményű az immunrendszerük, nem véletlen, hogy job-
bára közülük ke rülnek ki a rákos betegek. Az amúgy is kisebb erejű védekezési 
rendszert tovább gyengíti az a stressz, amely ben a rákdiagnózist megismerő 
em bernek lesz része. Ehhez jön a műtét, amely ugyanúgy igénybe veszi az im-
munrendszert, mint a szükséges sé váló vérátömlesztés, a sebészeti be avatkozás 
vagy az esetleg utána tá madó fertőzés. Pedig igen szükség volna az erős véde-
kezési rendszerre, hogy a műtét után netán visszamara dó ráksejteket elpusz-
títsa. Minthogy azonban erre nemigen számítha tunk, a műtétet rendszerint 
gyógysze res és/vagy besugárzásos kezeléssel is társítani kell, amelyek szintén 
gyen gítik az immunrendszert. Tehát a megfelelő táplálkozástól a különbö ző 
anyagokig minden jót tesz a be tegnek, ami erősíti a védekezési rendszerét. 

- Ugye az áttét megjelenése megvál toztatja a rákról addig vallott véle ményt?
- Igen, ugyanis ettől kezdve súlyo sabb a baj. Ezt a diagnosztizált rossz indulatú 

daganatnak a stádiumba besorolásakor is tekintetbe veszik. Nem mindegy ug-
yanis, hogy a da ganat megmarad-e kialakulása he lyén, vagy a sejtjei vándorútra 
kel nek, s ekkor csak a közeli vagy a tá volabbi nyirokcsomókat szűrik be, vagy 
szervi áttétet is létrehoznak. Ez nemcsak a betegség lefolyásának és kimenetelé-
nek megítélés szempontjából fontos, hanem a kezelést is meghatározza. 

- A diagnosztizálásban manapság a kórboncnokoknak is nélkülözhetet len 
szerepük van.
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- Míg régebben a patológusok fő feladata az elhunytak boncolása volt, nap-
jainkban ők végzik azokat a szö vettani vizsgálatokat, amelyeken nagy ban múlik 
a kezelés mikéntje. Gya kori dolog, hogy a rákos beteget operáló sebész kivesz 
egy-egy nyi rokcsomót, amelyről a kórboncnok állapítja meg, van-e daganatos 
áttét benne, vagy sem. Természetesen mi nél több nyirokcsomót ellenőriznek, 
annál nagyobb valószínűséggel akad nak mikroáttétre, illetve mondhatják ki azt: 
a nyirokcsomókra még nem terjedt rá a rosszindulatú folyamat. Sajnos, e tekin-
tetben kevés patológiai intézmény jár el a kor követelmé nyeinek megfelelően, 
hiszen a sta tisztikai felmérések azt mutatják, hogy ha a nyirokcsomóból nem 
egy szövettani metszet készül, hanem több, akkor az esetek csaknem har minc 
százalékában mégiscsak találnak mikroáttétet az egy metszet alapján épnek 
látszó nyirokcsomóban. E té ren mi sem állunk jól, mert egyrészt nincs elég 
patológusunk (olykor még főorvosi állást sem tudnak meg felelő szakemberrel 
betölteni!), más részt a többletvizsgálatok sokba ke rülnek, s ezt nincs ki fi nan-
szírozza.

- Könnyű ráakadni a nyirokrend szerbe jutó ráksejtekre?
- Ma már igen. Régen azonban nem álltak rendelkezésre megfelelő mód szerek. 

Fiatalkoromban nekem is azt a feladatot adta a főnököm, hogy igyekezzem 
felismerni a nyirokrend szerben elsodródott (disszeminált) daganatsejteket. 
Szerencsés választás volt, hogy nyáktermelő gyomorrá kot vizsgáltam, mert a 
nyirokcsomó ba jutó ráksejtek a nyák alapján könnyen azonosíthatók voltak. 
Ma napság az úgynevezett monoklonális antitestek (vagyis egy-egy B nyiroksejt 
leszármazot tai – klónjai – által termelt el lenanyagok) vannak az orvo sok segít-
ségére, mert ezek faj lagosan kötődnek azokhoz a sejtfelszíni anyagokhoz, ame-
lyekkel szemben létrejöttek, ekképp akár egyetlen elsod ródott sejtnek is a nyo-
mára bukkanhatnak.

- Ha – mint említette – anyagi és személyi okok mi att nem olyan biztonságos 
a kórszövettani diagnosztika, mint az immár a XXI. szá zadban jogos elvárás 
volna, nem fordulhat elő, hogy a se bészek látszólag tökéletesen eltávolítják a 
rosszindulatú daganatot, mégis maradnak ráksejtek a testben?

- Ennek, sajnos, fennáll a le hetősége, ugyanis nem lehet minden nyirokcsomót 
vagy egyéb gyanús részt kivenni a testből, ekképp áttét marad hat benne. Ez is a 
rosszindulatú da ganat idejében való felismerésére hív ja fel a fi gyelmet, hiszen ez 
életet je lenthet. Erre csak egy közelmúltbe li példát hadd említsek. A páciens nél 



- 279 -

Egy kis egészségügy

olyan végbélrákot diagnosztizál tak egy megyei kórházban, amikor is a rossz-
indulatú daganat egy nyéllel rögzült a bél falához. Az orvosok úgy döntöttek, 
hogy a nyél átmet szésével távolítják el a daganatot. A műtétet el is végezték, ám 
mivel a testben hagyott csonkban ráksejtek maradtak, hónapok múltán kiújult 
a betegség. Minthogy az illetőt jól is mertem, azonnal elhelyeztem egy budapesti 
kórházban, ahol sort kerí tettek a belet csonkoló műtétre, ám ezzel már elkéstek, 
mert a ráknak máshol is áttétei voltak. Az ilyen ké sés megpecsételheti a beteg 
sorsát.

- Ez az eset is a megelőzésre, az egészségügyi felvilágosításra hívja fel a fi -
gyelmet.

- Ezt roppant fontosnak tartom. Erre már az iskolában nagy gondot kellene 
fordítani, hiszen a gyerme kekbe bele kellene ivódjon, hogy az egészség érték, s 
annak megóvásá ra tudatosan törekedni kell. Nem tudom, jelenleg milyen egész-
ség- ügyi oktatás folyik az iskolákban, azt viszont tudom, hogy a Magyar Tudo-
mányos Akadémia Orvosi Osztálya évtizedeken át szorgal mazta az egészségtan 
tantárgy beve zetését, mert nagy szerepe lenne a: egészséges életre nevelés-
ben. Ebből a tömegtájékoztatásnak is ala posabban ki kellene vennie a részér 
A megelőzés fontosságára tekintettel írtam én is egy könyvet A rákról őszin-
tén férifi aknak és nőknek címmel, ami ebben az évben jelent meg a Medicina 
Könyvkiadó gondozásában. Úgy éreztem ugyanis, hogy rohanó világunkban, 
amikor az orvos-beteg kapcsolat súlyos válságban van, mert az orvos nemi-
gen szán elegendő időt arra, hogy kellően felvilágosítsa páciensét betegségéről, 
annak kezeléséről és esetleges szövődményeiről, talán én is hozzájárulha-
tok az egészségmegőrzéshez a rákkal kapcsolatos tudnivalók közreadásával. 
Könyvemet nemcsak rákos betegek és hozzátartozóik forgathatják haszonnal, 
hanem azok is, akik tenni akarnak azért, hogy ne legyen rosszindulatú daga-
natuk. Még ha ezt százszázalékosan senki sem tudja garantálni nekik.

Dr. P.T. 

(Megjelent az Élet és Tudomány 2001. évi 39. számában – közreadása dr. Lapis 
Károly támogatásával történik.) 
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Berczeliné Boldog Mária
A méhek titkos élete:

beszélgetés Kun Lilla mezőtúri méhésszel
„A méz volt az életünk. Reggel ettünk egy kanállal, hogy felébredjünk, este meg 

hogy elaludjunk. És minden étkezésnél egy kicsit, hogy szellemünket megnyug-
tassuk, erőnlétünket karbantartsuk és a gyógyíthatatlan betegségeket elkerül-
jük. Mézet kentünk a sebekre, hogy fertőtlenítsük őket, vagy a kicserepesedett 
ajkunkra. Mézet tettünk a fürdővizünkbe, az arckrémünkbe, az eperteánkba és 
a süteménybe. Méz került mindenbe. Vézna karom és lábam egy hét alatt kitelt, 
bodros hajam selymesen hullámos lett. August azt mondta, hogy a méz az iste-
nek eledele és az istennők samponja. 

Én a méhészházban dolgoztam August mellett, miközben Rosaleen Maynek 
segített a ház körüli munkában. Megtanultam, hogyan kell végigfuttatni a gőzzel 
felmelegített kést a kiépített kereten, lenyesni a viaszsapkát a lépekről, és beada-
golni a mézet a pergetőbe. Megtanultam beállítani a lángot a gőzkazánban és ki-
cserélni a nejlonharisnyákat, amikkel August a mézet szűrte az ülepítő kádban.” 

(SUE MONK KIDD: A MÉHEK TITKOS ÉLETE)

Nagyon szerettem Sue Monk Kidd könyvét, mely ugyan egy komoly sorstörté-
net, de a cselekmény fonalához minden fejezetben megidézi a nagy kolóniákban, 
többnyire békességben élő méhecskék „emberi” tulajdonságait, rovar-társadalmi 
szokásait. 

Azt gondolom, hogy letűnt álom már számomra, hogy aktívan méhészkedjek, de 
volt amikor eljátszottam ezzel a gondolattal. Általában egy budapesti út után ka-
cérkodtam vele, amikor frissen élt bennem Szegedi Laci - a városháza gépkocsive-
zetője - aktuális, lelkes kiselőadása. Néhány kilométer után mindig szóba kerültek 
a méhek, és Ő mindig élvezetesen, rendkívül szuggesztíven mesélt a méhek gondo-
zásáról, utaztatásáról. A hetvenes-nyolcvanas években jól működő méhészkör mű-

ködött a művelődési központban, az ÁFÉSZ 
támogatásával. Az utóbbi években újból 
egyre többen foglalkoznak méhészkedéssel, 
örömmel látom, hogy fi atal szomszédaink, 
Kun Lilláék is szorgalmasan hódolnak en-
nek a tevékenységnek. Szegedi Laci – maga 
helyett – őt javasolta riportalanynak. 
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- Kedves Lilla! Meséld el, hogyan kerültél kapcsolatba a kis fullánkosokkal? 
Hol, kitől tanultad meg, hogyan kell bánni ezekkel az érzékeny rovarokkal?

- Pár éve még magam sem gondoltam volna, hogy nem a diplomámat fogom 
kamatoztatni, hanem beleszeretek a méhek világába. Nagy fába vágtam a fej-
szém, hiszen a méhek élete roppant összetett. 2010-ben ismerkedtem meg ve-
lük, igaz csak megfi gyelőként, mivel az újszülött lányommal töltöttem időm 
nagy részét. Ebben az évben megvettük az első családokat is, a párom akácra 
is elvitte őket. Hamarosan rájöttünk, hogy szakmai tudás hiányában, és megfe-
lelő mentor nélkül nem fogunk előre haladni. 2011-ben Kenderesen indult egy 
méhészeti szakmunkás képzés, amit több mezőtúri méhésszel együtt sikeresen 
elvégeztem. A képzés segített abban, hogy jobban megismerkedjek a méhekkel, 
és alaptudást adott arról, hogyan is kell méhészkedni. Persze korántsem ele-
gendő ez a tudás, hiszen a gyakorlat teszi a mestert, és úgy gondolom, hogy a 
méhészetet holtig lehet tanulni. Kapcsolatba kerültem több tapasztalt méhésszel 
és rendszerint kikértem véleményüket. Folyamatosan fi gyeltem, tanultam tő-
lük, és alkalmaztam a megszerzett tudást a gyakorlatban, tanultam a hibáimból. 
A következő lépés a 2014-ben Gödöllőn megszerzett méhegészségügyi felelős 
képesítés volt. Egy méhegészségügyi felelős feladata az, hogy minden ősszel és 
tavasszal megvizsgálja a hozzá tartozó méhészek méhállományát, hogy egész-
ségesek e. A képesítés megszerzése óta méhegészségügyi felelősként ténykedek 
Mezőtúron, és szándékom segíteni a társakat a még sikeresebb méhészkedés 
érdekében. Saját méhészetemet tekintve alacsonykeretes rakodó kaptárral, 70 
családdal dolgozom. A vándorlásban és pergetésben a párom nagy segítségem. 
Célom 100 család, ennyit birok ellátni felelősséggel. Mivel tanulási vágyam csil-
lapíthatatlan, idén, 2016-ban Gyulán elvégeztem a méhészmesteri képzést is, 
amire nagyon büszke vagyok. 

- Manapság hány ember foglalkozik méhészettel Mezőtúron? (Sok ez vagy kevés?)
- Adatokat tekintve növekvő tendenciát mutat a méhészetek száma. 2011-es 

adat szerint 74 méhészet volt bevizsgálva ősszel. Tavaly, 2015-ben ez a szám 
már 92 volt. A 2016-os eredmény még nem feldolgozott, de vélhetően több lesz. 
Véleményem szerint Mezőtúr közigazgatási területéhez képest magas ez a szám, 
egyre nagyobb a méhsűrűség, egyre telitettebbek a méhlegelők, nagyobb az esély 
betegségek elterjedésére. A vidékről érkező vándorméhészek pedig tetézik a 
dolgot. Kijelenthetem, hogy egyre nehezebb méhészkedni ma Magyarországon 
a kedvezőtlenül alakuló mézárak, a legelők leterheltsége és a szélsőséges időjárás 



- 282 -

Túri Kalendárium 2017

miatt. A mezőgazdaságban alkalmazott csávázószerek és rovarölő szerek miatti 
rendszeres mérgezések is aggasztóak.

- Mennyire optimális a mezőtúri környék a méhek tartására? Milyen messze 
vándoroltok el a méhekkel, hogy jó legelőket biztosítsanak számukra? 

- Az állományomat vízparton tartom, ami egy szerencsés helynek mondható, 
hiszen már a kora tavaszi füzeseket szeretettel látogatják a méhek, és viszony-
lag korán el tudják kezdeni feltölteni a kiürülő virágporkészletüket. Természetes 
vízlelőhelyük is van. A füzek után kezdenek virágozni a különböző gyümölcs-
fák, mind segítvén a méhek tavaszi fejlődését. Mezőtúron sok a holtág, erdős 
ligetes terület, jó minőségű földek vannak, amiből következik, hogy optimális 
a méhek tartására. Környékünk egyre gyakorta látogatottabb más megyékből 
érkező méhészek által, ami miatt még nagyobb méhsűrűséggel kell szembenéz-
nünk. Tavasszal a repce virágzás, ősszel pedig a napraforgó, ami nagy terüle-
teken elérhető, és nem feltétlen kell a helybéli méhésznek vándorolnia rá, ha 
a telephelyén elérik a méhek. (A méhek röpkörzete 3-4 km) Mezőtúr akácosai 
nem túl jelentősek, ezért aki vándorméhész, szívesen költözteti a méheket akár 
több akácra is, fi gyelvén a virágzási ciklusokat. Az utóbbi évek szélsőséges idő-
járásai miatt nem igazán mondható el, hogy sikeres volt akáctermésben, mert 
vagy esett, vagy elfagyott. Emiatt saját magam is kénytelen voltam az ország 
több pontját is megjárni sikert remélvén. (Mátra, Nyírség, Nógrád megye, Pest 
megye) Akác és napraforgó között közkedvelt a vaddohány, amire Bács-Kiskun 
megyében lehet megfelelő legelőket találni. 

- Van-e szervezetük, egyesületük a mezőtúri méhészeknek? Ha igen, milyen 
érdekképviseletet tudnak biztosítani a tagok számára? Tartanak-e szakmai, is-
meretterjesztő előadásokat?

- A méhészek országos egyesülete az OMME (Országos Magyar Méhésze-
ti Egyesület), melynek megyénként vannak helyi egyesületei. Mezőtúron nincs 
külön egyesület, ezért a mezőtúriak jobbára a szolnokiakhoz tartoznak. Ősszel 
kezdődnek a gyűlések, és havi rendszerességgel a méhész szezon indulásáig tarta-
nak. Érdemes látogatni a gyűléseket, mert hasznos információkat lehet szerezni az 
aktuális helyzetről, esetleges változásokról. Előadókat hívnak meg, és különböző 
méhészeti témákról hallhatunk érdekes és tanulságos előadásokat. A tagság fel-
tétele tagdíj befi zetése, de ezért cserébe havonta kapunk méhészeti szaklapot, és 
támogatási lehetőséget különböző méhészeti eszközök megvásárlásakor.



- 283 -

Cégek, vállalkozások

- Hogyan lehet ma értékesíteni a mézet? 
- A kipergetett, letisztított mézet 120 literes műanyag hordókban érdemes tá-

rolni, ha már nagyobb mennyiséget termelünk, mert a mézfelvásárló így veszi át 
a mézünket az aktuális ár szerint. Különbséget tehetünk vegyes méz és fajta mé-
zek között, utóbbiak ára magasabb. A felvásárló által kínált ár azonban messze 
elmarad a bolti áraktól. Jelen pillanatban is nagyon alacsony árakkal küzdünk. 
A felvásárló a mézet egy mézüzembe szállítja, ahol a méz vagy a hazai boltok 
polcára kerül ki vagy külföldre. A méhész saját maga is kiszerelheti mézét és 
eladhatja háztól vagy piacon, persze megfelelő engedélyekkel és nyugtával. Így 
a felvásárlói ártól drágábban, de a bolti árakhoz képest mégis olcsóbban lehet 
értékesíteni mézünket.

- Egy méhészkedni szándékozó személy számára milyen tanácsokat adnál? Mi-
lyen minimális összeggel, milyen nélkülözhetetlen kellékekkel rendelkezzen az 
induláskor? Hány kaptárral érdemes elkezdeni a működést? Milyen képzésben 
sajátítható el a nélkülözhetetlen ismeret?

- Először is győződjön meg róla, hogy nem allergiás a méhszúrásra, és ha nem, 
akkor milyen hatással van rá a méhszúrás, (fájdalomtól elmegy a kedve) hiszen 
az elkerülhetetlen. El kell dönteni, hogy milyen kaptártípussal szeretne mé-
hészkedni, és ha teljesen kezdőről van szó, érdemes tapasztalt szakemberhez 
elszegődni, és megtanulni a méhészkedést gyakorlatban. Érdemes elvégezni a 
méhészszakmunkás képzést, mert előbb utóbb végzettséghez fogják kötni ezt 
a szakmát, amit nagyon helyesnek tartok. Ha ezek után is kedvet érez, akkor 
sem javaslok nagy állománnyal kezdeni. (5-10 méhcsalád). A méhészkedés nem 
olcsó mulatság és eszközigényes. Körülbelül 1 termelő méhcsalád tavasszal jó 
állapotú kaptárban 45-50ezer Ft. A méhészkedéshez kell füstölő, kaptárvas, vé-
dőruha, ez igénynek megfelelően 10-20ezer ft . A mézet pergetni kell, hordóban 
tárolni, hordástalan időben a méheket etetni kell. Lehet venni akác után kölyök-
családokat is, amik persze olcsóbbak, de én tavasszal javasolnám a vásárlást, hi-
szen akkor van lehetőségünk megtermeltetni a méhekkel a beleforgatott pénzt. 
Így is látszik, hogy többszázezres nagyságrendű lehet egy indulás. Egy termelő 
méhcsalád egy jónak mondható évben képes 60 kg elvehető mézet is begyűjte-
ni. Ez jól hangzik, de ehhez az eredményhez kedvező időjárás, kellő erősségű 
családok, és vándorlás szükséges. Ha valaki hobbiméhészetben gondolkozik, az 
sikeresen tud méhészkedni 20-30 családdal, de aki szeretné megélhetését a mé-
hészkedésből biztosítani, akkor 80-100 családban legalább gondolkoznia kell, 
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és kalkulálnia kell, hogy a fokozatosan belefektetett pénz jó esetben 5-6 év alatt 
térül meg. Mégis a legfontosabb, hogy aki méhészkedésbe vágja a fejszéjét, sze-
resse a méheket, még akkor is, ha nem túl eredményes az év, nem olyan erősek 
a családok. Nincs annál rosszabb látvány, mikor elhanyagolt méhészettel talál-
kozom, mert nincs ideje a tulajdonosnak velük foglalkozni, meg rájött, hogy 
nem érdekli. Felelősséggel tartozunk a pici szorgos méhecskékért, pusztulásuk 
hatalmas katasztrófa lenne, óvjuk őket, ezzel a gondosan méhészkedők érdekeit 
is képviseljük.

- Köszönöm az együttműködést és minden jót kívánok! 

Együtt a család

Hozzávalók:
• 9 evőkanál kristálycukor • 2 egész tojás + 2 tojás 
sárgája • 1 mokkáskanál fahéj • 7 dkg zsír • 7 dkg 
vaj • 2 kanál tejföl • 9 evőkanál méz • fél evőkanál 
szódabikarbóna • 60 dkg liszt

ELKÉSZÍTÉS:
Elkészítés: A cukrot, a tojásokat, a fahéjat, a zsírt, 
a vajat és a tejfölt egy tálban összekavarjuk.  A 
szódabikarbónát a mézzel felforraljuk, majd a 
masszához öntjük és belerakjuk a lisztet, összedol-
gozzuk. Három órára hűtőbe tesszük, akkor köny-
nyebb vele dolgozni, de idő hiányában azonnal is 
nyújtható. 

Lisztezett nyújtódeszkán - félujjnyira kinyújtjuk és 
kiszaggatjuk a formákkal. 
Előmelegített sütőben, kb. 160-180 fokon pár perc 
alatt világosra sütjük, vigyázzunk, hogy ne barnul-
jon meg nagyon, mert akkor nem marad puha.
Különféle alakzatokat szoktunk kiszaggatni, amit 
pedig a fenyőfára szeretnénk tenni, abba hurka-
pálcikával szúrjunk egy lyukat, hogy később át 
tudjuk rajta fűzni a cérnát. Díszítéshez 1 tojás-
fehérjét keverjünk el annyi porcukorral, hogy 
folyós, szép fehér masszát kapjunk. Pár óra alatt 
megszárad. 

Jó étvágyat!

Nagyon puha mézeskalács receptje
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„KELETI” Kereskedelmi és Szolgáltató Kft.
A társaság rövid neve: Keleti Kft . 
Székhelye:
 5400 Mezőtúr, Puskin út 29.
Telephelyei:
 1. sz. telephely: 5400 Mezőtúr, Szentmiklószug 120. 
 2. sz. telephely: 5500 Gyomaendrőd, 02447/4. hrsz. 
Elérhetőségek:
 keletimajor@gmail.com, +36 30 299 22 07, Iroda az 1. sz. telephelyen

A Keleti Kft . 1990. december 18-án alakult, majd 1991. február 15-i cégbejegy-
zéssel kezdte meg működését. A két oszlopos alapító tag a néhai Major Tamásné 
(Muzsai Erzsébet) és Major Tamás. A gazdasági társaság megalapítása egy stabil 
családi összefogás eredménye, céljuk egy versenyképes, főként mezőgazdasági 
profi lú vállalkozás létrehozása. 

A társaság fő tevékenysége a kezdetekben a szolgáltatásnyújtás volt.  Hibridku-
ko rica aratást vállaltak önjáró csőtörőjükkel, valamint lábas jószágok kereske-
désével foglalkoztak, különös tekintettel a sertés és szarvasmarha fajtákra, majd 
hibridkukorica termeltetéssel is foglalkoztak. 

1994-ben az első gabona kombájnjuk megvásárlásával szélesedett a növényter-
mesztési szolgáltatásuk, valamint bővült a saját tulajdonú és haszonbérbe vett 
földterület.

A család két fi ú gyermeke: a már felnőtt ifj . Major Tamás és Major Viktor, akik 
kiskoruktól kezdve a gazdasági életbe nőttek bele. Minden évben egyre több 
segítséget nyújtott a fi úk elhivatottsága a mezőgazdaság iránt. A főiskola elvég-
zése után mindketten főállásban kezdték meg munkaviszonyukat a gazdasági 
társaságnál. 

A fokozott gazdasági növekedést beárnyékolta azonban, hogy a család 2003. 
decemberében elveszítette a szeretett Feleséget, az Édesanyát - Erzsikét. Így a 
gazdaság alapító tagjai közül mára már csak Major Tamás szerepel a tagok kö-
zött 50 %-os törzstőkével, kiegészülve gyermekei ifj . Major Tamás és Major Vik-
tor 25-25 %-os törzstőkéjével. A sorscsapás utáni „kényszer átalakulás” után is 
folytatták növénytermesztési és állattenyésztési tevékenységüket. 

2005-től kezdve gabonafélék és egyéb termények fuvarozását vállalták. Majd 
a piaci szükségleteket felmérve 2006. december 7-én megalakították a másik 
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vállalkozásukat - MASZA Transport Szolgáltató és Kereskedelmi Kft . néven 
(röviden: MASZA Transport Kft .), melynek fő tevékenysége a közúti áruszál-
lítás. A megrendelők igényeinek kielégítésére több gépjármű áll rendelkezésre: 
3,5 tonna össztömeget meghaladó tehergépjárművek, kisfurgonok. 

2013-ban nyitotta meg kapuit a Keleti Kft . Terményboltja Mezőtúron a Bajcsy 
Zsilinszky utca 55. szám alatt, ahol a Kft . által megtermelt terményeken kívül az 
állattartáshoz szükséges gazda eszközöket és egyéb termékeket is megvásárol-
hatunk.

Jelenleg is az ügyvezető-Major Tamás, mezőgazdasági gépészmérnök végzett-
séggel és több, mint 35 éves mezőgazdaságban eltöltött vezetői tapasztalattal, 
valamint fi ai ifj . Major Tamás és Major Viktor, agrármérnöki végzettséggel dol-
goznak a gazdasági társaságoknál. A foglalkoztatási létszám a Keleti Kft -nél 13 
fő, a MASZA Transport Kft -nél pedig 8 fő dolgozik; mezőgazdasági gépkezelő-
ket, állattenyésztőket, gépjárművezető munkavállalókat alkalmaznak.

Gazdálkodásukat az 1. sz. telephelyen, a Soós majorban kezdték annak idején, 
de ma már két telephelyen folytatják a tevékenységüket. 2010-ben vásárolták 
meg 2. sz. telephelyet Nagylaposon, ahol a tisztító, rostáló berendezés mellett 
magtárak találhatóak. 

 Középen az alapító-tulajdonos Major Tamás fiaival; balra Viktor, jobbra Tamás
Fotó: Major Levente
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Napjainkban a növénytermesztést közel 2.000 ha saját és bérelt földterületen, 
korszerű gépparkkal végzik. Az erőgépek, betakarítógépek, teherautók, tisztító-
szárító berendezés, mezőgazdasági munkagépek, kiegészítő berendezések, a két 
telephelyen található állattartó istállók, terménytárolók, színek, szerelő műhely, 
mérlegház mind a saját részre és a megrendelő ügyfelek részére történő teljes 
körű munkavégzést/ügyfélkiszolgálást biztosítják. Munkájukat a szakértelem és 
a már említett korszerű géppark mellett a hatékonyság jellemzi legfőképpen. 
Ugyanez az elv érvényesül a talajmunkák, talajjavítás, betakarítás, rakodás és 
szállítás területén egyaránt. 

A magas eredményességet, a növekedő terményfelvásárlás és értékesítés, ga-
bonatároló bérbeadás, bérmunka, valamint a szarvasmarha tenyésztés, a me-
zőgazdasági szolgáltatás felfejlesztése eredményezi. A jó eredmények elérésé-
ben rendkívül fontos és elengedhetetlen tényező a családi összetartás. Mottónk: 
„Egységben az erő!”

„Együtt még sok mindent elérhetünk, bízunk benne,
hogy a jövő generációi is felismerik a családi összefogás értékét!”

Major-Szabó Szilvia

*  *  *

Két székely találkozik. Kérdi az egyik a másikától: 
- Miért vagy ilyen gondterhelt? 
- Ismered Kovács Sárit?
- Igen. Mi van vele?
- Holnap lesz az esküvője. Nem tudom, elmenjek-e vagy nem? 
- S ki veszi el? 
- Hát, ha elmegyek, akkor én!
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Mentész Zrt.
Mlinárcsek János 13+1 kérdése Nagypál Ferenchez,
a Mentész Zrt. nyugalmazott vezérigazgatójához.

1. Mikor alakult a részvénytársaság? Jelenleg hány tulajdonosa van?
- A MENTÉSZ Zrt. a Mezőtúri Állami Gazdaság jogutódjaként alakult 1993. 

november 15. napján. A vállalkozásnak jelenleg 17 tulajdonosa van.

2. Mennyi árbevétellel, illetve eredménnyel zárták az elmúlt évet? Az árbevéte-
len belül milyen az egyes ágazatok megoszlása?

- Társaságunk a 2015. évet 480.139 e Ft nettó árbevétellel és 49.394 e Ft összegű 
mérleg szerinti eredménnyel zárta. Az árbevétel 58,14%-a ma is a mezőgazda-
ságból (növénytermesztés, mezőgazdasági bérmunka) származik. Egyéb ágaza-
tainkon belül egyre jelentősebb hányadot képvisel az élelmiszeripari termék-
előállítás, amely keretében saját termelésű durumbúzánkat, tönkölybúzánkat 
és rizsünket puff asztjuk és ízesítjük. Az árbevétel-megoszlást az alábbi táblázat 
tartalmazza:

Megnevezés Nettó árbevétel (e Ft) %-os megoszlás 

Növénytermesztés 194 939 40,60% 

Mg-i szolgáltatás 84 204 17,54% 

Alaptevékenység: 279 143 58,14% 

Élelmiszeripari tevékenység 30 349 6,32% 

Élelmiszeripari bérmunka 418 0,09% 

Belkereskedelmi tevékenység 135 360 28,19% 

Egyéb tevékenység 34 869 7,26% 

Alaptev.kívüli tevékenység: 200 996 41,86% 

Tevékenység mindösszesen: 480 139 100,00% 
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3. Mennyi földterületet bérel a vállalkozás? Hány hektár az integrációval érin-
tett terület?

- Társaságunk jelenleg 970 ha területű szántót bérel, amelyhez további 1.100 ha 
integrációval érintett terület kapcsolódik.

4. Beszélne kicsit részletesebben a feldolgozóipari tevékenységről?
- Puff asztó üzemünket 2005-ben alakítottuk ki pályázati forrás segítségével, 

majd újabb támogatás keretében termékfejlesztéssel foglalkoztunk. A jelenlegi 9 
db-os szortiment a következő termékekből áll:
 natúr puff asztott: 
 • fehér rizs
 • barna rizs
 • durumbúza
 • tönkölybúza
 mézes-fahéjas:
 • fehér rizs
 • durumbúza
 tejcsokoládés:
 • fehér rizs
 • durumbúza
 étcsokoládés durumbúza
Termékeinket egyrészt zsákos kiszerelésben értékesítjük nagykereskedők felé, 

másrészt kiskereskedelmi csomagolásban közvetlenül a fogyasztók részére. 
Megvásárolhatók a Tesco üzletekben, Mediline, Herbaház és Bijó hálózatokban.

Európai uniós támogatásnak köszönhetően mind jelentősebb összeget tudunk 
marketing jellegű kiadásokra fordítani: ennek keretében sikerült kialakítanunk 
az aktuális trendeknek megfelelő csomagolóanyagokat, prospektusokat, szóró-
lapokat, Friss Pufi  logóval ellátott ajándéktárgyainkat. Termékeinkkel számos 
kiállításon megjelentünk, illetve több, mindenekelőtt helyi szervezésű rendez-
vényt támogatunk puff asztott termékeinkkel. 

A következő lépcsőben a piaci keresletnek megfelelve gluténmentes szortiment 
kialakítását, valamint termékeink szelet formájában történő előállítását tűztük 
ki célul, amelyeket szintén pályázati úton tervezünk megvalósítani.

5. Mely növények termesztésével foglalkoznak?
- A szikes, gyenge minőségű talajadottságok meghatározzák a termelhető nö-
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vénykultúrákat. Elsősorban gabonaféléket és olajos magvakat (őszi káposzta-
repce, őszi árpa, őszi borsó, tönkölybúza, durumbúza, őszi búza, napraforgó) ál-
lítunk elő. A pusztabánrévei telephelyünk környékén művelt földterületek nagy 
részén az ’50-es években rizstermesztés folyt. Megőrizve a hagyományokat 450 
ha területen ma is fehérrizst és indián rizst termelünk. Az ökológiai gazdálko-
dás új piaci lehetőségeket nyit meg, ezen felül jelentős támogatással bír, ezért bio 
termőterületeinket 260 ha-ra növeltük.

6. Voltak-e jelentős beruházások az elmúlt hét évben? A következő hét évben 
milyen uniós forrásokra pályáznak?

- Az elmúlt hét évben minden számunkra releváns pályázaton indultunk és 
meg is nyertük azokat, sőt már az elszámolások is sikeresen lezajlottak. Uniós 
támogatással 15.000 tonnás terménytárolót, lineár öntözőtelepet, szárítóüze-
met, puff asztóüzemet létesítettünk, számos termeléshez szükséges gépet és be-
rendezést vásároltunk, infrastrukturális fejlesztéseket hajtottunk végre. 

A következő években sem szeretnénk unatkozni: egy, már benyújtott élelmi-
szeripari pályázat keretében szeretnénk megvalósítani az említett puff asztóüzem 
átalakítást, új, gluténmentes üzem és hozzá kapcsolódó infrastruktúra építését, 
automata csomagolórendszer kiépítését. A jövőben is szeretnénk minden pályá-
zati lehetőséget megragadni, de vannak kiemelt célterületek: ilyen pl. az öntözé-
si kapacitás növelése.

7. Hány alkalmazottja van a részvénytársaságnak? Milyen juttatásokban ré-
szesülnek a dolgozók? Vannak-e betöltetlen álláshelyek?

- 34 fő dolgozik a MENTÉSZ Zrt.-nél. Mivel termelő munkát végzünk, így 
dolgozóinkat teljesítménybéres rendszer alkalmazásával motiváljuk. Alkalma-
zottaink számára minden hónapban 18.000,- Ft összegű Erzsébet-utalványt biz-
tosítunk, ezen felül iskolakezdéshez nyújtunk további támogatást. Jelenleg teljes 
létszámmal üzemelünk, azonban élelmiszeripari beruházásunk megvalósítása 
esetén további munkaerő felvételét tervezzük és vállaljuk.

8. Bemutatná közvetlen munkatársait?
- 2016. január 1-től a vezérigazgatói feladatokat fi am, Nagypál Zsolt látja el, én 

csupán tulajdonos-szaktanácsadóként segítem a munkáját.  Közvetlen irányítá-
sa alá tartozik Balog Szilvia marketing ügyintéző, Sólyomné Tóth Edina integ-
rációs vezető, bérszámfejtő és puff asztóüzem-vezető, Pályi Andrea pályázati és 
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földhivatali ügyintéző, Derecskei Szilvia értékesítő munkatársak. Lányom, 
Polecsák-Nagypál Anikó a pénzügyi és számviteli feladatokat látja el,- Ő a pénz-
ügyminiszterünk -, két kolléganőnk: Acsádiné Nagy Piroska főkönyvelő és Ko-
romné Komlós Judit könyvelő segíts égével. Vejem, Polecsák András műszaki 
vezetőként irányítja a termelést Juhász István agronómus és Takács István nö-
vényvédelmi szaktanácsadó segítségével. 

9. Milyen közéleti tevékenysége volt, illetve maradt Mezőtúron?
- 1997-től 2015-ig a Mezőtúri Mérnökök Baráti Köre Egyesület elnökeként 

18 éven át irányítottam civil szervezetünket. Szerveztük a Mezőtúri Főiskolán 
végzett hallgatók évfolyamtalálkozóit, kapcsolatot biztosítottunk a végzett hall-
gatók és a főiskola között. 2016-ban társadalmi munkám elismeréseként a köz-
gyűlés díszelnöki kitüntetésben részesített, mely az elnökségünk szerint további 
kötelezettséget is jelent, melyet természetesen vállalok.

A Fekete István Vadásztársaságnál régebben az Intéző Bizottság elnökeként, 
jelenleg az Ellenőrző Bizottság elnökeként tevékenykedek, a Berettyómenti Va-
dásztársaságnál pedig évek óta elnöki tisztséget töltök be. Természetesen ezen-
kívül több megyei ill. országos civil szakmai szervezetben is dolgozom: többek 
között a Magyarországi Rizstermelők Országos Szövetségének vezetőségi tagja-
ként, továbbá a Jász-Kun Beszerző Szövetkezet Felügyelő Bizottság Elnökeként 
is végzek társadalmi munkát.

Nagypál Ferenc

Nagypál Ferencné

Nagypál Zsolt

Polecsák-Nagypál Anikó

Polecsák András

Balog Szilvia
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10. Hogy néz ki egy tökéletes napja?
- A „tökéletes nap” fogalma számomra sokat változott, ugyanis a kor előre 

haladtával az ember megtanul apróságoknak is örülni. Szeretem a harmatos reg-
geleket egy 40 perces úszással 
kezdeni, majd egy kényel-
mesen elfogyasztott reggeli 
után átnézni a napi postát az 
irodában, egyeztetni a kollé-
gákkal az aktuális teendőket, 
majd kimenni a területekre és 
– mivel ez egy tökéletes nap - 
gyönyörködni a vetésben. Sze-
retem a feleségem főztjét jó-
ízűen elfogyasztani, majd egy 

egyórás sziesztát is beiktatok a napomba, mely legfőképpen hétvégen sikerül. 
Egy tökéletes nap nem telhet el anélkül, hogy a kis unokámat, Borcikát ne ölel-
gessük meg a feleségemmel. Egy „ilyen” nap esti ulti-partival és lakomával zárul 
nálunk vagy valamelyik „fi únál”.

11. Mivel tölti a szabadidejét?
- Akár egy otthon eltöltött nap is lehet tökéletes, mégis azt szeretem legjobban, 

ha a természetben lehetek – akár a földeken, akár egy szép őszi erdőben álló 
lesen és fi gyelhetem a tájat, a vadak mozgását. 

12. Mire sajnálja a legjobban az időt?
- Magam sem szeretek senkit megvárakoztatni, így én sem szeretek sokáig vá-

rakozni, tiszteletlenségnek és időpazarlásnak tartom.

13. Hol ette életében a legjobbat?
- Gyerekkorom apró káposztájának ízét még most is érzem a számban, hiszen 

Édesanyám főzte.

13+1. Van-e olyan álma, ami még nem valósult meg?
- A 60. születésnapomra a családomtól kaptam egy 8 napos namíbiai vadásza-

tot, amely tényleg egy egzotikus, felejthetetlen élmény volt. Ha már vadászat…
egy szép nagy barna medvebőr jól mutatna a nappaliban.

Együtt a Nagypál család
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Mongol-Agrár Zrt.
• Névjegy: Fűzfa Noémi, 34 éves
• Iskola: Debreceni Egyetem
 Agrártudományi Centrum
 (Debrecen)
• Végzettség: Agrármérnök
• Munkahely: Mongol-Agrár Zrt. (2006-tól)
• Család: Férjezett, 2 fi ú gyermek
• Elismerések: TDK. 3. helyezett,
 Köztársasági Ösztöndíj

Mlinárcsek János 13+1 kérdése
Fűzfa Noémihez, a Mongol-Agrár Zrt. vezérigazgatójához.

1. Hány tulajdonosa van a részvénytársaságnak, amelyet édesapja 1999-ben 
alapított?

- 258 fő

2. Mennyi árbevétellel, illetve eredménnyel zárták az elmúlt évet? Az árbevéte-
len belül milyen az állattenyésztés és a növénytermesztés megoszlása?

Értékesítés nettó árbevétele: 2.096.224 e Ft
Adózás előtti eredmény: 91.457 e Ft
Mérleg Szerinti Eredmény: 87.378 e Ft
Állattenyésztés: 314.000 e Ft
Növénytermesztés: 472.000 e Ft

3. Mennyi földterületet bérel a vállalkozás? Milyen műszaki háttérrel rendel-
keznek a növénytermesztésben, illetve az állattenyésztésben?

- 3530 ha földterületet bérel a Zrt. Éppúgy jelen vannak az új, mint a pár éves, 
ill. még régebbi használt gépek, állattenyésztésben technológiák. Természetesen 
lehetőségeinkhez mérten önerőnkből és pályázatok útján is a folyamatos tech-
nológiai fejlesztéseken vagyunk.

4. Hány ágazata van az állattenyésztésnek?
- Három állatfajtára specializálódtunk: szarvasmarha, sertés, nyúl.

Fűzfa Noémi és férje Major János
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5. Milyen növények termesztésével foglalkoznak?
- Gabonafélékkel, fehérjenövényekkel és olajos magvakkal egyaránt, úgy ex-

tenzívekkel, mint intenzívekkel. Szántóföldi és kertészeti kultúrákkal, ipari, ill. 
takarmánynövényekkel. (Többféle csoportosítási szempontból nézhetjük.) 

Konkrétan: Őszi árpa, őszi búza, tavaszi- és öszi sörárpa, tritikálé, szójabab, 
ipari napraforgó, takarmány kukorica, siló kukorica, csemegekukorica, patto-
gatni való kukorica, hibridkukorica, lucerna.

6. Voltak-e jelentős beruházások az elmúlt hét évben? A következő hét évben 
milyen uniós forrásokra pályáznak?

- Jelentős beruházások voltak az elmúlt 7 évben az egész cég vonatkozásában.
(Állattenyésztés, növénytermesztés tekintetében egyaránt, menedzsment, lo-
gisztika stb.) 

Következő hét év pályázatairól sajnos konkrétumot nem tudok mondani, any-
nyira távlati. Egy biztos, ami lehetőség lesz, mindent meg fogunk ragadni. Jelen-
leg döntést várunk ATK-s pályázatra, trágyakezelési pályázatra is.

7. Hány alkalmazottja van a részvénytársaságnak? Milyen juttatásokban ré-
szesülnek a dolgozók? Vannak-e betöltetlen álláshelyek?

- 126 fő alkalmazottja van jelenleg a Mongol-Agrár Zrt.-nek.
Havi 6.000 Ft Erzsébet-utalványban részesülnek dolgozóink, ill. karácsonykor 

+ 3 havi utalványban és egy szerény kis csomagban.
Folyamatos munkaerőhiány van, nagyon kevés a szakképesített szabad mun-

kaerő. Betöltetlen álláshelyek: Víz-, és gázszerelő, villanyszerelő, szárítógép-ke-
zelő, erőgépvezető, gépszerelő, karbantartó-hegesztő, állatgondozó.

8. Bemutatná közvetlen munkatársait?
- Bizonyos szempontból munkatársam, de elsődleges szempontból, mint 

TÁRSAM-at kell bemutatnom férjemet, Major Jánost, aki az élet minden terén 
az. Életünk forgatókönyve úgy íródott, hogy soha nem kellett megosztanunk a 
szerepeket. Gondolok itt arra, hogy bár mind a ketten általános agrármérnökök 
vagyunk, Ő az állattenyésztést preferálja én pedig a növénytermesztést. Őrá a 
kinti körlet tartozik, míg rám inkább az iroda. Amíg Ő már 8 előtt is útnak tud 
indulni, hiszen az állattenyésztés ezt meg is kívánja, én a legfontosabbaknak, az 
anyai feladataimnak is eleget tudok tenni, mert tudom kint is minden rendben 
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lesz, Ő pedig nyugodt, mert a gyerekek velem vannak. Az Élet nagy dolgaiban 
mindig együtt döntünk. 

Közvetlen munkatársaim közé a jobb kezeimet – mert 4 is van – sorolnám, 
akik remélem ugyanúgy magukénak érzik a feladatokat, mint ahogyan mi is. A 
növénytermesztés területén természetesen elsődlegesen a főmérnök kollégámat 
említeném (Palcsesz Sándor), gépészet terén pedig gépész-főmérnök kollégát 
(Szabó Zsolt), a főkönyvelő asszonyt (Hegedűs Beáta), no és természetesen a 
titkárnőt. (Patkósné Iván Ildikó).

9. Milyen a vezetői módszere? Mindennek utánajár vagy megbízik a munka-
társaiban?

- Egy szóban: következetes. (Legalábbis remélem!) 
Úgy gondolom, a hangsúlyos dolgoknak mindenképpen utána kell járni, de 

természetesen a bizalom nagyon fontos egy kollegiális kapcsolatban is, kell egy 
kis szabad mozgástér. 

10. Szeret-e főzni? Hol ette életében a legjobbat? 
- Nagyon szeretek főzni! Édesanyámnál ettem a legfi nomabbat. Nem tudok 

választani melyik volt a „LEG”, mert minden nagyon fi nom nála. 

11. Hogy néz ki egy tökéletes napja? 
- Felébredek és megpuszilgatom a gyerekeimet, no és persze a férjemet is, de 

ez tényleg csak a tökéletes napokon van, mert Ő sajnos szinte minden hajnalban 
úton van. Van érkezésem reggel sportolni. Végre hazaérkezik „apa” is és együtt 
tudunk tenni-venni, játszani, főzni, sétálni és este nyugovóra térni.

12. Mivel tölti a szabadidejét?
- Főzés, gasztronómia, kertészkedés.

13. Mire sajnálja a legjobban az időt?
- A várakozásra! 

13+1. Van-e olyan álma, ami még nem valósult meg?
- Ami meg tud valósulni olyan nincs, úgy gondolom elégedett lehetek. (Olyan 

van, ami sajnos nem valósulhat meg.)
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Kovács János
Mozzarella - Egy sikeres mezőtúri projekt

Jó dolog az emberek életében, hogy a szép tervek, elképzelések, álmok általá-
ban előbb-utóbb megvalósulnak. Persze ehhez kell rengeteg kitartás, szorgalom, 
céltudatos munka s talán némi szerencse is. Ha ezek a tényezők megvannak, 
akkor már nagyobb baj nem lehet.

Egy régi, körülbelül 7-8 éves elképzelés, álom valósult meg ebben az évben 
Mezőtúron. 2016. május 20-án, pénteken került sor a mezőtúri tejtermelő bi-
valytelep átadó ünnepségére, amely telep egyedi a vidékünkön, de talán az egész 
országban is. A beruházás hatalmas jelentőségű Mezőtúr város életében, s egyre 
szélesedni, bővülni fog a jövőben. Elgondolás szerint az első bivalytejből előállí-
tott mozzarella néhány hónapon belül elkészülhet.

Az olasz-magyar tulajdonú Italiagro Kft . újonnan épített bivalytelepének az 
ünnepélyes átadása nagyon jól sikerült, úgy olasz, mint magyar vendégek, veze-
tők és szakemberek részvételével.

A bivalytelep megtekintése után az ünnepség szakmai konferenciával folytató-
dott a Városházán. 

A magyar vidék egyszerű embere bizony ma még nemigen tudja, hogy mi is 
voltaképpen az a mozzarella? A mozzarella porcelánfehér színű, szálas szerke-
zetű gyúrt sajt. A délolaszországi Campania és Lazia tartományból származik, 
ahol a 16. század óta készítik. A gasztronómiai hagyományok szerint az első 
mozzarellának tekinthető sajtot 1200 körül készítették a bencés szerzetesek. A 
16. században honosították meg Róma és Nápoly környékén is. Szokásos for-
mája gömb alakú volt, a tojás és a zsemle nagysága között. A nevének jelenté-
se: „tépett”, „tépett darabka”, amely az előkészítésének a módjára utal, ugyanis 
a nagyobb sajttömbből kézzel tépték ki a kisebb darabokat, amelyet kör ala-
kúra formáztak. Olaszországban a mozzarellának több változata is ismert. Az 
olaszok nemzeti eledelének is tekinthető a mozzarella. A campaniai és nápolyi 
olasz paraszt valószínűleg a múltban, s talán még ma is, olyan büszke a maga 
mozzarellájára, mint nagykunsági társa a jó birkapörköltre, a disznótorosra, 
vagy a paprikás, fűszeres alföldi ételekre. De abba is hagyom már ezt, mielőtt 
mozzarella-szakértőnek képeznénk ki magunkat. Jómagam soha életemben 
nem ettem még mozzarellát, de ha a mezőtúri gyártás be fog indulni, valószínű-
leg én is megkóstolom majd.

Ha már belekezdtünk ebbe a témába, néhány mondatban nem árt áttekin-
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teni a magyarországi mozzarella-készítés nem olyan régi történetét is. Ez is a 
környékünkhöz kötődik, a Békés megyében lévő Szarvas városhoz. A Szarvasi 
Mozzarella története 1991-ben vette kezdetét. A cég akkor kezdte meg működé-
sét a Szarvashoz nem messze található Örménykúton. A cél már akkor is az volt, 
hogy minél több hazai vásárlóval megismertessék, megkedveltessék a különbö-
ző olasz sajtféleségeket. A környék számos, kiváló minőségű nyerstejet előállító 
gazdasága nagyban hozzájárult a cég gyors fejlődéséhez. Így 1996-ban a Szar-
vasi Mozzarella Kft . már az első számú, olasz sajtokat előállító hazai vállalattá 
fejlődött. 2006-ban megnyitották a budaörsi logisztikai és értékesítési központ-
jukat, amelynek köszönhetően még hatékonyabban kezdték kiszolgálni az egyre 
növekvő fogyasztói igényeket. 2010-ben egy készáru hűtőraktárt hoztak létre 
az örménykúti központjukban. 2012-ben a Szarvasi Mozzarella Kft . elnyerte a 
Magyar Brands-díjat. 2014-ben egy új Integrált Vállalatirányító Rendszert is be-
vezettek. Napjainkban a Szarvasi Mozzarella Kft . termékei a mozzarella őshazá-
jának tekinthető Olaszországban is megtalálhatóak. E mellett még Romániába 
is exportálják termékeiket.

2014. szeptember 19-én, pénteken fontos eseményhez ért a mezőtúri bivaly-
telep története. Ekkor került sor az ünnepélyes alapkőletételre. A bivalytelep a 
mezőtúri Önkormányzat 2,3 hektáros telkén lesz kialakítva, ezzel a város is tu-
lajdonrészt szerez a gazdasági társaságban. A komplexum felépítésére a vállal-
kozó nyolcvan millió forintot költött. Az Italiagro Kft . még az Önkormányzat 
tulajdonában lévő mintegy hetven hektáros legelőt is szeretné használni, amitől 
a város vezetése nem zárkózik el, de tulajdonjogát megtartja. Az ünnepélyes 
alapkő letétellel megindult a telep kialakításának első fázisa, az istálló megépíté-
se, amelyet a kivitelező 2014. december 20-i határidővel vállalt.

Ekkori tervek szerint a bivalytelepre 2015 tavaszán érkeztek volna a bivalyok, 
körülbelül 50 állat, Nápoly környékéről. Ez az időpont azonban némileg elhú-
zódott, mert a bivalyok Mezőtúrra érkezésének várva-várt napja 2016. február 
26-a lett. Ekkor érkezett Észak-Olaszországból, Cremona megyéből szám sze-
rint 34 bivaly, ez a mai embereknek már eléggé ismeretlen állat. 32 vemhes üsző, 
valamint 2 bika érkezett, hiszen tudnivaló, hogy ezek az állatok csak természetes 
úton szaporodnak. Miközben a mai embereknek talán már egzotikumot jelentő 
bivalyok békés egykedvűséggel hersegtették a szénát és szokták az új helyet, a 
televízió munkatársai meginterjúvolták a jelenlévőket, akik örömüket fejezték 
ki, hogy hosszú évek várakozása után végre megérkeztek Mezőtúrra a bivalyok. 
Takács Zoltán ügyvezető szerint nem kevés küzdelem után jutott ide a projekt. 



- 298 -

Túri Kalendárium 2017

A jövő azonban már talán könnyebb és zökkenőmentesebb lesz. A bivalyok kö-
rülbelül négy hónap múlva ellenek majd meg, s az ellést követően tíz nap múlva 
lesz használható a tejük. Az Italiagro Kft . megállapodást kötött a gyomaendrődi 
Bethlen Gábor Mezőgazdasági és Élelmiszeripari Szakképző Iskolával. Az elő-
zetes megállapodás értelmében a bivalytej felhasználása, a sajtkészítés az iskola 
sajtüzemében kezdődik, amelyet az Italiagro Kft . működtet. A bivalytelep veze-
tője néhány hetet töltött Olaszországban, hogy tanulmányozza az állatok tartá-
sának a módját, valamint érkezett egy olasz sajtmester is, aki Gyomaendrődön 
fog tevékenykedni.

A mezőtúri bivalytelep egyedi dolog, unikum, nemcsak az Alföldön, hanem 
talán az egész országban is. Ebből az egyediségből adódóan lehet remélni, hogy 
idővel nagy idegenforgalmi, turisztikai vonzása is lesz. Hiszen a fi atalabb gene-
rációk többsége talán még soha életében nem látott bivalyt. De fontos ez a pro-
jekt Mezőtúrnak és környékének munkahelyteremtés szempontjából is. Hiszen 
a bivalytelep bővítésével, a bivalyok szaporodásával és a tejhozam megnöveke-
désével lehetőség nyílik arra is, hogy itt helyben, Mezőtúron létesüljön olyan 
üzem, amely jó minőségű mozzarellát és egyéb élelmiszereket gyártana majd. 
Hiszen nagyon fontos dolog az, hogy a hazai állatállomány növekedjék, s a la-
kosság itthon gyártott, jó minőségű, egészséges élelmiszereket tudjon vásárolni 
és fogyasztani. Ezt erősíti ez a régi álom megvalósulása, ez a sikeres projekt, a 
mezőtúri bivalyfarm létrejötte is.

Magam csupán ezzel a kis írással tudok hozzájárulni valamicskét ehhez a si-
keres mezőtúri projekthez. S teszem ezt jó szívvel s igaz örömmel, már csak 
azért is, mert nekem egyáltalán nem ismeretlenek ezek a jámboran kérődző, 
dagonyázó fekete állatok. Gyermek- és ifj úkorom világát idézik, amikor a mes-
terszállási termelőszövetkezetben talán még tizenöt-húsz bivaly is volt. Boldo-
gult édesapám mellett sokat dolgoztam nyáron már gyermekkoromban, s még 
később is a bivalyokkal.

Erősítse meg ez a szép történet mindannyiunkban azokat az értékeket, amivel 
ez a sikeres mezőtúri projekt létrejött: a munka szeretetét, a hitet, a kitartást, 
a merész álmokat, a küzdőszellemet, az együttműködést, az emberi értékek és 
hagyományok megbecsülését és az ezekre való tudatos építkezést. Hiszen élhe-
tő jövőnk is körülbelül ezeken a dolgokon alapszik. Köszönet mindazoknak a 
magyaroknak és olaszoknak, akik Mezőtúron ezért a jövőért dolgoztak és dol-
goznak.
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A fotók a bivalytelepen készültek.
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Barna László és a RAFI
I. Egy rövid előzmény
Barna Laci ismeretségét is a kultúrotthonnak köszönhetem. 

1974 szeptemberében kezdtem az új munkahelyen, ahol ak-
kor – emlékeim szerint - Molnár Sándorné igazgató, Magyar 
Vince, Sipos Sándor, Bihari Ági (Medgyesi Ferencné) dol-
goztak művelődésszervezőként (akkor persze népművelő 
volt még az elnevezés), dr. Füstös Jenő a társadalmi bizottság 
elnökeként szintén minden este bekapcsolódott a napi mun-
kába, Arany Laci bácsi részmunkaidős dekoratőrként készí-
tette a plakátokat, Papp Sanyi bácsi vezette a művelődési autót, mellyel könyvet 
kölcsönzött, fi lmet vetített; Fási Lidika néni gondnokolta a házat a két kiváló 
takarítónő Márton Józsefné és Sőrés Zsigmondné, „a Rózsikák” segítségével, a 
gazdasági ügyeket Virág Ili intézte… és volt még egy vidám, kedves munkatárs 
– aki Ilike és Ágikám mellett, nagyon készséges volt a beilleszkedésem meg-
könnyítésében – Ő volt Barnáné Marika. Néhány hónapja költöztek Mezőtúrra, 
úgy emlékszem dr. Pesti Sándorné Sárikánál laktak albérletben. Nagyon boldog 
fi atalasszony volt, telve tervekkel és sok jó sztorival. Nagyon kedveltük férjét is, 
aki gyakran jött feleségéért a munkahelyre, s aki szintén rendkívül barátságos, 
nyitott természetű fi atal ember volt. Később, Ő alapította meg a RAFI BBP-t, 
Mezőtúr egyik legjobban működő cégét, mely napjainkban már több mint fél 
ezer embernek biztosít megélhetést! Nagyszerűen vitték sikerre a gyárat, de az 
is példás, ahogy nyugdíjba ment; bölcsen, higgadtan a sikerek közepette. Képes 
volt megállni és jó időben, méltósággal átadni a stafétabotot! Most új szerepben 
fürdőzik, feleségével együtt rengeteget játszik három unokájával. 

Arra kértem Őt meséljen pálya-
futásáról, melybe hobbi szintjén 
a fotózás is beletartozott. A ’70-es 
években még nem a telefonunkkal 
fényképeztünk és nem digitálisan, 
még sok múlott a jó gépen és a fo-
tós hozzáértésén. Az alábbi képet is 
Ő készítette a Művelődési Központ 
kollektívájának salgótarjáni kirán-
dulásán. 

Barna László

Kovács Sándor, Barnáné Marika, Molnárné Katika, 
Mártonné Rózsika, Magyar Vince, Sőrésné Rózsika, 

Sipos Sándor és Fróna Zsigmond
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II.
Ebben az évben decemberben töltöm be a 67. életévemet, amelyből a leghosz-

szabb időt éppen Mezőtúron töltöttem.
Nem vagyok ugyanis tősgyökeres „túri gyerek”, de 42 év itt megélt idő még 

házasságból is elég jó mutatószám. Véletlenül egyébként a két évszám nálam 
egyezik, ami persze mégsem véletlen, ugyanis 1974-ben végeztem Gödöllőn az 
Agrártudományi Egyetemen és házasságot is akkor kötöttem. Üzemszervező 
szakon végeztem, majd munka mellett elvégeztem a gazdaságelemző 
szakmérnökit és megszereztem a mérlegképes könyvelői képesítést is. Mindig 
is a közgazdasági terület érdekelt elsősorban, szerencsémre ilyen területeken 
dolgozhattam. Amit pedig imádtam az az emberekkel való foglalkozás, a 
motiváció megteremtése a kitűzött célok elérése érdekében. Kicsit snasszul 
megfogalmazva ez volt igazán jó „ móka „ az én életemben!

Az elején és még közel tizenöt évig a Magyar Mongol Barátság termelőszövet-
kezetben, illetve annak jogelődjében dolgoztam. Soha nem felejtem el volt jeles 
és kedves kollégám Dr. Szakács László jogászunk szavait, ugyanis azt mondta 
nekem:” Te Laci tudod a Túri sár olyan, hogy ha beleragad az ember az örökre 
itt tartja, vagy fogja magát és azonnal kereket old”. Mit se mondjak, igaza volt és 
nálam az első variáció működött.

Sokszor hallottam pedig a panaszkodó, elégedetlen szavakat a városról, de ak-
kor mindig az jut eszembe hányan nem ismerik igazán a város és környezetének 
természeti adottságait. A táj környezeti szépségeit, mint a folyók, a holtágak, a 
Körös-Maros Nemzeti Park színes kavalkádját.

Az élet persze számomra sem volt 
mindig fenékig tejföl, mégis Mező-
túrt tekintem igazi otthonomnak.

Minden bizonnyal sokat vet a lat-
ba az a tény, hogy 25 évvel ezelőtt 
egy német céggel, a bátyámmal és 
sógorommal együtt 1991. április 
17-én megalapítottuk a RAFI-BBP 
Kft .-t, amely ma már inkább csak 
RAFI-Hungaria néven ismert.

A három betű jelölte a három ma-
gyar tulajdonost – sorrendben – 
Barna Istvánt, Barna Lászlót és Papp 

Az alapítástól együtt dolgoztak - Sólyom Lajos,
Katona Zoltánné Zsóka, Papp Ferenc, Kovács Éva, 

Barna Laci, Bíró Eszter és Juhász Laci
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Ferencet. Az első évet 5 fővel kezd-
tük és 21 fővel zártuk, de a soron 
következő évek dinamikája mind 
létszámban, mind eredményben na-
gyon szép ívet írt le.

Egyetlen megtorpanást a 2008-
as gazdasági válság éve jelentette, 
amikoris mintegy 100 főtől kellett 
megválni, amit mindannyian ne-
hezen éltünk meg. A szépségtapasz 
pedig nemcsak az volt, hogy túléltük 

ezt az időszakot, hanem az is, hogy – ígéretünkhöz híven – szinte teljes mérték-
ben vissza tudtuk venni az elküldött dolgozókat.

Két nagy csarnoképítési projektet sikerült megvalósítani, ahol olyan körülmé-
nyek között lehetett már dolgozni, amelyre méltán lehetünk büszkék.

A napi munkán, a sikeres minőségbiztosításon, szállítási pontosságon és sok 
egyéb – a siker zálogát biztosító – körülményen túl igyekeztünk a szociális fel-
tételeket is a sport, a kultúra, a kirándulások, dolgozókkal közös rendezvények 
(gyermeknap, nőnap, gyermekrajzverseny, horgászverseny stb.) révén biztosítani.

Az első csarnok építést követően társadalmi munkában végeztük a fűvetést, 
egy kis pihenőpark fáinak a telepítését és elkészült egy sziklakert kerti tóval, 
vízjátékkal, ami aztán egészen a nyugdíjba menetelemig a „szívem csücske” volt. 
A beruházás átadásakor megkérdezte tőlem a német ügyvezető , ugyan Barna 
úr mondja már meg mennyibe került ez a tó. Erre azt válaszoltam hogy a közös 
munkánkon túl ötszázezer forintba (ez akkor nem számított kevés pénznek!). 
Rám nézett, kicsit megcsóválta a fejét, aztán kész, tudomásul vette és tulajdon-
képpen ezt meglepetést értékelte. Hát bizony a kövek tonnáit a hegyekből hozat-
tuk, de kellett még a tófólia és egyebek is. Ezt persze a beruházás keretéből csíp-
tük el. Kedvelték akkoriban dolgozóink nagyon, a cigiszünetet szívesen töltötték 
ott, de egyébként is kedvenc helynek számított.

A cég életének első 25 évéből – majdnem – 21 év jutott Papp Ferenc ügyvezető-
társamnak és nekem, amit egyéni életem egyik legnehezebb, de talán a legszebb 
időszakaként éltem meg. 

Időközben az anyacég is óriásit változott, mert egy acélipari konszern – test-
idegen elektromechanikai, elektronikai cégéből – egy önálló multinacionális 
céggé vált, amelynek több gyára, üzeme van szerte a világban. Több Németor-

Rafi vezetők
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szágban, de van az USA-ban, Mexikóban, Kínában, Olaszországban, Angliában 
és ezek közül a legnagyobb a Mezőtúron működő RAFI Hungaria, ahol ma már 
a legmodernebb technológia megszámlálhatatlan eleme van jelen. Létszám te-
kintetében az 500 fő körüli szintén igen tekintélyesnek mondható.

Az idő gyorsan repül, már öt év telt el a tényleges nyugdíjba vonulás óta és a 
fi atal – bennünket váltó menedzsment élén Tóth Lajos Ügyvezető úrral – jól élt 
a felkínált lehetőségekkel, felépült a harmadik és épül a negyedik csarnok és a 
Kft . látványosan fejlődik. Az elismerés sem maradt el hiszen a fi atal vezetésű cég 
vezetője 2016-ban vehette át a JÁSZ-NAGYKUN-SZOLNOK MEGYEI GAZ-
DASÁGI DÍJ-at, amelyhez így utólag is szívből gratulálok! Sőt már az építés ötö-
dik üteméről is hallani, pedig a beépített terület már most meghaladja a 10600 
négyzetmétert, amely tovább bővül az idén 2260 négyzetméterrel.

Annak is igazán örülök, hogy a családom tagjai is a Kft . különböző területén 
dolgoznak, így az én egykori aktivitásom – más formában ugyan – , de „ meg-
jelenik” ma is a cégben. A fi zikai aktivitást az úszáson és a kertészkedésen túl 
leginkább az unokáim kötik le, de azt sokszor 100 százalékosan. Ha csak a két 
fi úra gondolok, akik lassan öt évesek, bizony már a közös birkózósportban sem 
könnyű talpon maradni! 

Számomra, aki Mezőtúrt szereti nagyon nagy öröm és hihetetlenül jó érzés 
megélni a nyugdíjas mindennapokat, ugyanakkor látni a cég 25 éves fejlődését, 
aztán néha egy kicsit nosztalgiázni és arra gondolni, talán személyesen nekem 
is volt benne egy kicsi részem, mert bizony a RAFI Hungaria Kft . története egy 
igazi sikertörténet.

Barna Barnabás, László és Nándi Barna Laci unokákkal
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Egy kis mezőtúri focista nagy sikerei
Valószínűleg senki nem vitatja, hogy még a mai napig is a futball mozgatja 

meg a legnagyobb tömegeket a világ sportjában. Természetesen ez Magyaror-
szágon sincs másképp, még ha az eredmények nem is a legfényesebbek. De mi 
edzők a legkisebb sikereknek is nagyon tudunk örülni. Ebben a cikkben egy 
ilyen sikertörténetről szeretnék írni. 5 évvel ezelőtt egy nyári focitáborban is-
mertem meg az akkor nagycsoportos H. Gaudi Attilát. Az édesapja arra kért, 
hogy hadd jelentkezzen kisfi a a táborba, mert nagyon szeret focizni. Már az első 
pillanattól kezdve látszott a kisfi ún, hogy a focihoz való hozzáállása kitűnik a 
kortársai közül. Később az is kiderült, hogy Attila városunk egyik legtehetsé-
gesebb futballistája lehet. Azonnal javasoltam szüleinek, hogy jelentkezzenek 

egyesületünknél, a MAFC-nál. Az U-7-es korosztályban kezdett el focizni, és 
szerencsére olyan társakra akadt, akikkel rövid idő alatt sikert sikerre halmoz-
tak. Juhász Mihály edzőkollégám keze alatt olyan fejlődésen ment keresztül, 
hogy 2 évvel ezelőtt javasoltam az apukájának, keressük fel a Szolnoki MÁV FC-
t, hogy nézzék meg Attilát. 9 évesen miután túl volt az első edzésen Szolnokon, 
azonnal le is igazolták. Hamar kiderült, hogy nem tévedtünk akkor, amikor azt 
gondoltuk, hogy Attila magasabb osztályban játszó egyesületben is megállja a 
helyét. Szolnoki csapattársai nagyon hamar megszerették, majd rövid idő alatt 
csapatának meghatározó játékosa lett. Korosztályát meghazudtoló játékintelli-

Attila (középen) szüleivel és testvéreivel
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genciával rendelkezik, nagyon jól bánik a labdával, igazi csapatjátékos, gólerős. 
Bizony komoly áldozatokkal járt az, hogy Attila mára kiemelkedő tudású fo-
cista lett, bár még nagyon sok munka áll előtte. Sportsikerei mellett a Mezőtú-
ri Rákóczi Úti Iskola két tannyelvű osztályában is maximálisan helytáll, hiszen 
kitűnő tanuló. A futball iránti elhivatottságának már számtalan eredménye is 
van, amelyből most néhányat szeretnék felsorolni: Egyedüli vidékiként kivív-
ta magának azt az elismerést, hogy ő lett csapatában a csapatkapitány. Heti 5 
edzésen vesz részt, és szinte minden hétvégéje a futballról szól. (Bozsik-tornák, 
Kölyökliga- bajnokság, hazai és nemzetközi labdarúgó tornák). Ezeken a torná-
kon azonban nemcsak résztvevő volt, hanem bizony szép eredményeket ért el 
csapatával. Eredményei: - 2013-2014. : Intézményi Bozsik Program gólkirálya 
- 2013 őszén: Bozsik-torna U-9-es korosztály legjobb játékosa - 2013 tavaszán 
Bozsik-torna U-9-es korosztály legjobb játékosa - 2014.05.11-én csapatban, a 
Szolnoki MÁV FC-vel, Kölyökliga Országos Bajnokságon III. helyezett - 2014. 
05. 24. Tápiószentmártoni Országos Attila-kupa I. helyezés - 2015. 02. 04.- 05. 
VII. AGRIAPIPE Nemzetközi Utánpótlás Labdarúgó Torna, Eger : - ezüstérem 
csapatban, és holtversenyben gólkirály - 2015. 08. 13-14. V. HÍRŐS-KUPA 
KECSKEMÉT NEMZETKÖZI LABDARÚGÓ TORNA csapatban III. helyezés 
- ABONYI KID KUPA GÓLKIRÁLYA A 2015-ös év megkoronázásaképpen a 
Szolnoki MÁV FC. évadzáró ünnepségén korosztályában az ÉV LABDARÚGÓ-
JA elismerést kapta. Szép sikerei ellenére rendszeresen látogatja volt mezőtúri 
csapattársainak edzését, akik mindig nagy örömmel fogadják. Annak ellenére, 
hogy már nem Mezőtúron focizik, a minden évben megrendezett nyári MAFC 
focitáborban részt vesz és nagyon szeret közöttünk lenni. Külön köszönet Ne-
ked azért, hogy sosem felejtetted el, honnan indultál, hiszen sikereidet mindig 
megosztod velem. Ez inspirált a cikk megírására is, hiszen a 2016. január elején 
kapott, az „Év Labdarúgója” díjadat is azonnal megmutattad.Tiszta kis lelked 
bizonyítéka az is, hogy társaid sikereinek is őszintén tudsz örülni. Reméljük, mi-
nél többen olvassák ezen írást, és példaként szolgálsz más gyermekek számára is 
a kitartásoddal, az általad választott sportág iránti elkötelezettségeddel.

 Lázár Miklós
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Körmöndi Zoltán
Minden azon az őszi estén kezdődött...

Osló, Norvégia 2015. november 12. Kleinheisler Laci 
ballal betalált a norvég kapuba és itt kezdett el motosz-
kálni a fejemben a gondolat, hogy ha nem változik az 
eredmény és a hazai visszavágón sem kapunk ki akkor 30 
év után kijutunk egy nagy tornára. Márpedig akkor nincs 
mese csomagolni kell! Én ezt ki nem hagyom. A terv 
megvolt. A megvalósításhoz több dolog is kellett:

 1. A hazai visszavágót behúzni. Sikerült, itthon is 
nyertünk 2-1-re. Pipa. (Kijutottunk!!!!)

 2. Eldönteni, hogy melyik mérkőzést érdemes meg-
tekinteni. Ez ment a legkönnyebben. Az első mér-
kőzés az osztrákok ellen Bordeaux-ban. Borzalma-
san messze van, kiesett a rostán. Az utolsó mérkőzés a portugálok ellen 
Lyon-ban. A portugál sztárok nem érdekeltek (azt meghagyom a divat 
szurkolóknak), ráadásul két rossz eredmény esetén már lehet tét nélkül 
tingli-tangli meccs. Tehát ez a meccs is kuka. Mert én szurkolni akartam! 
Teli torokból! Izgulni az első perctől az utolsóig! Így esett a választás Mar-
seille-re és az izlandokra. Igazi ki-ki meccsnek ígérkezett a javából, és az 
előzetes esélylatolgatások szerint itt volt a legnagyobb sanszunk a pont-
szerzésre. (Mint később kiderült, tévedtünk)

 3. Jegyet szerezni. Na ez sem ment egyszerűen. Központilag, interneten lehe-
tett az UEFA honlapján keresztül. Mivel tudtuk hogy nagy lesz az érdeklő-
dés már a megadott 12 órás „nyitás” előtt a számítógép előtt ültem. Hiába. 
A nagy túlterheltséget nem bírta a honlap, így több órai kattintgatás után 
sem jutottam el a több lépcsős jegyvásárlási procedúra utolsó fokáig. Nem 
sikerült jegyet venni. Úgy tűnt távolodik a hajó. Szerencsére több olyan 
ember is vett erre a meccsre jegyet elővételben akit nem is érdekelt végül 
ez a mérkőzés. Így jutottam hetekkel később jegyhez egy francia illető jó-
voltából. Hallelujah. Ez is pipa.

 4. Összespórolni az útravalót. Mint nem túl tehetős uniós álla mpolgár itt 
bizony lépten nyomon faragni kellett valamit a költségeken. De a magyar 
ember kreatív és vészhelyzetben bármire képes.  Így ezt is megoldottam 
és még bankot sem kellett rabolni hozzá.
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 5. Az utazás megszervezése. Ez inkább időigényes volt mint bonyolult. Ki-
választani az optimális lehetőséget. A buszos, szervezett utazást rögtön 
kizártam. Azok csak a mérkőzés napján indultak, beestek a meccsre és 
utána indultak is haza. Én úgy voltam vele, ha már rászánok időt, pénzt, 
fáradtságot egy ilyen útra akkor bizony szeretném azt tartalmasabban el-
tölteni és némileg hosszabb időt szánni a ráhangolódásra.

Internetes fórumokon böngészve akadtam rá egy társaságra, akik egy hétsze-
mélyes autóval készültek nekivágni a nagy útnak és hasonló elképzeléseik voltak 
az útitervet illetően: monaco-i kiruccanás, marseille-i tengerpart fürdéssel, ott 
alvás egy helyi bérelt lakásban, másnap megkóstolni a helyi specialitásokat majd 
a kikötőben gyülekező azzal a pár szál (20 ezer) magyarral és együtt vonulni a 
stadionba. Pont így terveztem én is és éppen befértem hetedikként az autóba. 
Bingó. Tartottam a szűk hely okozta szorongástól a hosszú úton, de szerencsére 
a félelmeim alaptalanok voltak. Viszonylag kényelmesen be tudtunk cuccolni, 
sűrűn megálltunk megmozgatni az elgémberedett végtagokat és a társaság is na-
gyon kulturált volt. Csütörtökön délután indultunk Budapestről így az út nagy 
részét éjszaka tettük meg végig autópályán. A horvát, szlovén szakasz valamint 
Olaszország nagy része így teljesen kiesett mint látnivaló. Velence fényeit lát-
tuk csak ami megmozgatta a fantáziánkat, hogy ezt azért megnézhettük volna, 
azonban határozott útiterv volt amiben az szerepelt hogy egy helyen állunk csak 
meg hosszabb időre: Monaco-ban. Másnap a kora délelőtti órákban értünk oda. 
Kisebb csalódottsággal vettük tudomásul, hogy itt ilyenkor bizony mindenki al-
szik.  Hírességeknek nyoma sincs. Viszont maga a város fekvése, a kikötő és a 
tenger mindenért kárpótolt. Pár órát töltöttünk csak el. Megnéztük a yacht-okat 
a kikötőben. Némelyik akkora volt mint a parlament. Pompa, csillogás min-
denhol. Természetesen végigjártuk a Forma1-es pálya útvonalának jó részét a 
Casino kanyarral, az alagúttal.... Megittunk egy üdítőt, egy kávét a verőfényes 
napsütésben egy teraszos kávézóban és közben stíröltük volna a csajokat. Ez volt 
a terv. Hihetetlen, de egy ilyen elit környéken, nyár közepén kis túlzással alig 
akadt említésre méltó „látnivaló”. Azaz egy mégis. Egy fi atal, csinos, mosolygós 
lányt közös megegyezéssel megválasztottunk Miss Monaco-nak és ennek a vé-
leménynek hangot is adtunk élcelődös, vicces (de nem obszcén) beszólásokkal, 
ahogy egy férfi emberhez illik. Vagy nem illik, de ez most lényegtelen.  Leg-
nagyobb meglepetésünkre a szépségversenyünk győztese hátrafordult és mo-
solyogva megszólalt: „Sziasztok” és már vette is elő a magyar zászlót. Így újfent 
bizonyítást nyert az a tétel, hogy a magyar lányok a legszebbek! 
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Marseille-be érve megke-
restük a szállást. Egy teljesen 
kulturált 3 szobás lakótelepi 
lakás, szinte aprópénzért. A 
célnak –fürdés, alvás- tökéle-
tesen megfelelt. Lepakoltunk 
és irány a tengerpart illetve 
városnézés. A tengerparton 
szurkolói zóna volt kialakítva 

a terrorveszélyre való tekintettel némi fegyveres katonai jelenléttel, motozással 
de ez különösebb problémát nem jelentett. Nekünk ugyanis nem állt szándé-
kunkban robbantani. Fürödni viszont igen, ami némi alkohol elfogyasztása után 
a meglehetősen hideg víz ellenére is jó hangulatban telt. 

A másnapi program felsétálni a marseille-i Notre Dame de la Garde-ba. Ha 
hinni lehet a szóbeszédnek ott jártunkor Orbán Viktor miniszterelnök Úr is ép-
pen a bazilikában tartózkodott. De őt minden nap látjuk, halljuk így különöseb-
ben nem hozott lázba minket. A hely és a kilátás viszont gyönyörű. Látni többek 
között If várát a tengeren (itt raboskodott Edmond Dantes, a Monte Christo 
grófj a című Dumas regény főhőse aki 13 évig tervezte a szökését, mígnem si-
kerrel járt. Később gróf lett és megvásárolta a szigetet), illetve úticélunk végső 
állomását a Stade Velodrome-ot. Ekkor már bizsergett mindenünk a meccsláz-
tól. Innen egy hangulatos buszozás a kikötőbe, ahol megkóstoltuk a helyi ha-
lászlevet a bouillabaisse-t. Itt már azért minden krimó magyarokkal volt tele 
akik nem voltak halkak hogy fi noman fogalmazzunk. A nemzeti sláger (Az éjjel 
soha nem érhet véget....) percenként hangzott fel egy-egy torokból és minden 
alkalommal ezrek csatlakoztak hozzá félelmetes hangulatot keltve. Na, ezért a 
hangulatért utaztunk 1400 kilométert. A stadionba vonulást nem lehet szavakba 
önteni. A youtube-on található videók sem adják vissza teljesen azt az érzést. A 
hideg kiráz még most is ha belegondolok. Nem mindennapi élmény volt annyi 
szent. Felejthetetlen.

A mérkőzésre való bejutás sajna idegeskedéssel telt. A beléptetés olyan lassan 
történt hogy a mérkőzés előtt fél órával még több ezer drukker volt a kapukon 
kívül. Magyar és izlandi vegyesen. Attrocitásnak semmi nyoma, magyar és iz-
landi nagy egyetértésben fütyülte ki a francia lomhaságot és teszetoszaságot. 
Éppen csak beestünk a kezdésre, ahol szerencsére rögtön megtaláltam a tömeg-
ben Papp Csabi barátomat. Sajnos a helyünk a nagy magyar táborral pont az 
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ellenkező oldalon volt, közvetlenül az izlandi tábor mellett mindenféle elválasz-
tás nélkül. De nem is volt rá szükség, mindkét tábor sportszerűen csak a saját 
csapatával foglalkozott és szurkolt teljes hangerővel. Meglepő módon ameny-
nyire kis ország Izland és amennyire nincs túl nagy múltja náluk a futballnak 
ők is több ezres létszámmal tették tiszteletüket és bizony hangerőben is állták a 
versenyt a magyar szurkolókkal. Minden elismerés megilleti őket. Maga a mér-
kőzés nem alakult túl jól, hiszen az utolsó percekig az izlandiak vezettek, bár a 
fi úk a pályán küzdöttek becsülettel és ennek meg is lett az eredménye. Igaz hogy 
némi izlandi segédlettel de megszületett a várva várt gól és akkor.... „felrobbant” 
a stadion. Egymás nyakában minden játékos és minden szurkoló. Pár perccel 
később a spori le is fújta a találkozót. Ezzel a döntetlennel már a továbbjutás ka-
pujába került a válogatott, amiben valljuk meg nem mindenki bízott az Európa-
bajnokság előtt. Ez az öröm nagyon kellett az út hangulatához. Egy vereséggel 
kicsit rossz szájízzel tértünk volna haza. Így viszont a mérkőzés után minden 
magyar – és izlandi – a marseille-i szórakozóhelyek felé vette az irányt és egyik 
fél sem volt elégedetlen. Az utcákon óhatatlanul is egymásba botló ellendruk-
kerek is mosolyogva pacsiztak egymással és ez azért jó érzés. A futball nyelve a 
világon mindenhol ugyanaz.

Körmöndi Zoltán és Papp Csaba, az Izland–Magyarország EB mérkőzésen
2016. június 18., Marseille, Stade Vélodrome 
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Labdarúgó Európa Bajnokság 2016 
Papp Csaba

Közismert és népszerű alakja a túri sportvilágnak. Családjukban genetikailag 
is jelen van a sport iránti szenvedély, édesapja az NB. II.-ben is focizott, és a  

mai napig  elkötelezettje a túri labda-
rúgó életnek, a MAFC labdarúgó szak-
osztályának elnöke. Nagypapája Szi-
lágyi Sándor, alias „Mirci” évtizedeken 
át „gyúrta” a focistákat.  A Papp fi úk 
Csaba és Zoli „csak” hobbiból fociztak, 
mert a futball sérülések elkerülése miatt 
édesanyjuk jó időben az úszómedencét 
választotta számukra. A remek adott-
ságú srácok Tóth Karcsi bácsi irányítá-
sával edzettek és versenyeztek egy évti-
zeden át, igen eredményesen több túri 

csapattársukkal együtt.  Csabát azért szólítottam meg egy rövid portré erejéig, 
mert nagyon tetszik nekem, hogy milyen szenvedélyes foci szurkoló, akinek a 
2016-os év az Európa Bajnoksággal meghatározó az életében.  Ő is azok közé az 
elszánt magyar férfi ak közé tartozik, akik ott akartak lenni a magyar válogatott 
EB szereplésén, azt mondja Mezőtúrról közel 30 fő (Csipes Ádám, Csipes An-
dor, Kalmár Zsolti, Nádudvari Imi, Tanács Zoli, sorolja a neveket és persze Kör-
mendi Zoliék, akinek élvezetes beszámolóját is közöljük.)  volt ott a marseille-i 
meccsen, különböző szerveződésben. Öccse Londonból érkezett a meccsre. Úgy 
érzékelem, magyarság tudata minden tekintetben nagyon erős.  Csaba egy gép-
értékesítő cég munkatársa, a nagy útra néhány pesti kollegájával (barátaival) 
szövetkezett. A jegyvásárlási tortúra után, igen-igen várták a júniust, hogy au-
tóval útra keljenek. Az útvonal is látványos volt, de a meccs előtti közös magyar 
vonulást és a Magyarország-Izland mérkőzés feszes, de mindvégig barátságos 
hangulatát élete legnagyobb sportélményeként emlegeti. A siker olyan nemzeti 
összetartozást indukált, hogy  a különböző hazai klubok tagjai testvérként, békés 
együttünneplésbe feledkeztek. Csaba szerint nem volt elérhetetlen árú a mecs-
csen való részvétel: szállás+belépő+utazás bő ötven ezerből kijött. 

Nálunk a családban Papp Csabának nagy az ázsiója, hiszen Endre fél évszáza-
da Honvéd drukker, Csaba pedig több mint három évtizede, sok a közös téma!  

A család Balázs születésnapján
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Úgy meséli, hogy már ötévesen 
nem lehetett elküldeni a tv elől, 
ha a Honvéd játszott. A Hon-
véd, mely a ’80-as évek végén a 
’90-es évek elején élte második 
aranykorát: a nagy mítoszok 
Esterházy Márton, Kovács Kál-
mán, Détári Lajos bűvöletében. 

Férjem szerint a hűséges szur-
koló a hullámvölgyek idején is 

kitart csapata mellett, Csaba is osztja ezt a véleményt, tinédzser korától napja-
inkig hajlandó elutazni egy-egy ígéretes meccsre. Többször volt már válogatott 
meccsen is, de külföldi kedvencének az AC Milannak a mérkőzésére is kiutazott 
Olaszországba, feleségével együtt. 

Egyik lelkes szervezője a  „Túri 
Nádvágók”  névre keresztelt 
jéghoki csapatnak, mellyel a 
műjégpályák miatt Szolnok-
ra, Jászberénybe, Szarvasra, 
Szentesre is elmennek edzeni 
és játszani. Minden izgatja ami 
sport, mindent személyesen ki-
próbál és lelkesen keresi hozzá 
a társakat, négy éves kisfi ukat is 
igyekszik erre terelgetni, de ő még-már a játék autók, helikopterek világában 
szeret elmélyülten játszani. Kedvenc közös programjuk a kerékpározás, a város 
felfedezése, de már kajakoztak is együtt a Berettyón. 

Közösségi ember, azt volt 
már a Telekiben is, szereti a 
nagy együttléteket, szereti ezt 
a várost – itt építkezik. Tenni 
akaró fajta, lehet rá számítani 
– sportban, emberségben egy-
aránt! 

Berczeliné Boldog Mária

LABDARÚGÓ EURÓPA-BAJNOKSÁG
F-CSOPORT, 2. FORDULÓ

IZLAND–MAGYARORSZÁG 1–1 (1–0)
Marseille, Stade Vélodrome, 60 842 néző. Vezette: Karaszjov (orosz)
IZLAND: Halldórsson – Saevarsson, R. Sigurdsson, Árnason, Skúlason 
– Gudmundsson, G. Sigurdsson, Gunnarsson (Hallfredsson, 67.), B. 
Bjarnason –  Sigthórsson (Gudjohnsen, 84.), Bödvarsson (Finnbogason, 
69.). Szövetségi kapitány: Lars Lagerbäck és Heimir Hallgrímsson
MAGYARORSZÁG: Király G. – Lang, Juhász R. (Szalai Á., 85.), Guzmics, 
Kádár – Nagy Á. – Dzsudzsák, Gera Z., Kleinheisler, Stieber Z. (Nikolics, 
67.) – Priskin (Böde, 67.). Szövetségi kapitány: Bernd Storck
Gólszerző: G. Sigurdsson (40. – 11-esből), ill. Saevarsson (88. – öngól)

Vonulás Marseille-ben

Marseille, Stade Vélodrome
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Csak az játszik jól, aki edz is
Merza Andreával beszélgetek egy olyan sportágról, ami Mezőtúron mindig is 

népszerű volt.
Ez a kézilabda. Persze – mint minden csapatban végzett tevékenységnél – itt is 

voltak/vannak hullámhegyek és völgyek. Több ember szabad idejét, aktivitását, 
terveit nehéz koordinálni. Elhivatottság, lelkesedés, egy igazi közösséghez való 
tartozás élménye kell ahhoz, hogy aztán az örömjáték után megjöjjenek az ered-
mények is.

- Andi, mondanál néhány szót a múltról? Persze ha mindent tudni akarnánk, 
egy egész könyvet megtöltenének a híres edzők, játékosok, eredmények. Néhány 
gondolatot mondj arról is, amire ráépült a mai AFC kézilabda szakosztálya.

- A 80-as évek bizony már történelemnek számítanak a mai fi atalok előtt. A 
MAFC-ban kézilabdázók remek közösséget alkottak, vidám volt a hangulat. 
Persze a salak- és betonpálya más játékstílust kívánt, lassabb volt a játék, de 
fontos volt a technika és az erőnlét is, bár ezek nélkül ma se menne. Fabulya 

János, Gutyán János, Akli Tibor, Ács Bálint neve fémjelezte ezt a felejthetetlen 
korszakot. Egy évtized után Tanács Károly és az edzők: Bagossy Miklós, Szabó 
Teri, Lakatos Tibor áldozatkész munkája és a játékosok lelkesedése az NB II. 6. 
helyére vitték a csapatot. A Mezőtúri NSE 2000-es évek közepén Lakatos Tibor 
és Lakatosné Koós Márta edzők vezényelték a játékosok felkészülését. Az edzés 
és a tétre menő meccsek mindig korosztályonként folytak.

Álló sor: Farkas Norbert kapus edző,Takács Mónika, Klenyár Petra, Mészáros Viktória, Tömösközi Panna, 
Kiss Krisztina, Könyves Nikolett, Kovács Ákos edző, Szluka Szilvia, Meiszar Ramóna, Pászka Dóra, 

Nagy Szilvia, Juhász András szakosztály vezető, Somos András
Guggolnak: Darabos Adrien, Tóth Renáta, Szűcsné Merza Andrea, Patkós Petra, Kovács Anna,

Szász Kriszta, Trinyik Flóra, és aki fekszik - Lakatos Tibor vezető edző
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- Amikor nem vettél részt családi örömök – gyerekek – miatt aktívan az egye-
sület munkájában, akkor is fi gyelemmel kísérted, mi történik. Aztán egy jópofa 
ötlettel rukkoltál elő. Mi is volt ez? 

- Igen, egy „Öreg Lányok Torna”, ebből lett aztán az ÖTYE (Öreg Tyúkok Egye-
sülete), bár ezt a rövidítést nem kell komolyan venni, de játszani összegyűltünk, 
mi, akik jó pár éve már csak külső szemlélők voltunk és olyan jó érzés volt újra 
együtt lenni, érezni a hangulatot, az izmok játékát, a cselezés örömét.

- 2013. május 11. egy fontos dátum. Erről beszélj, jó?
- Igen, ez egy olyan dátum, amit meg kell jegyezni. Ekkor alakult meg hiva-

talosan a város által támogatott AFC női kézilabda szakosztály. Fontos, hogy 
a teremhasználatot azóta is biztosítják. Az első időszakban a régi sportiskolás 
lányok kezdtek játszani, a régi nagy játékosok mellett, akik segítették őket, majd 
edzők lettek. 

Farkas Norbert, Lakatos Tibor, Kovács Sándor, Juhász Sándor, Juhászné Benke 
Éva, Katona Tibor, Szűcsné Mrena Andrea – vagyis én, Szűcs Beatrix - a lányom, 
aki tovább viszi ezt a hagyományt, ők és Bánkiné Czikkely Zsuzsa, Mester Lajos 
mindig ott voltak a lányok mellett. 

- Nehezebb-e most „toborozni” játékosokat , mint régebben?
- A gyerekek szeretnek játszani, de a kemény edzéseket csak azok bírják, akik 

szívvel-lélekkel kiállnak e sportág emellett. Ez egy fanatizmussal fűszerere-
zett szerelem. A gyerekekkel meg kell szerettetni ennek a sportágnak minden 
szépségét/nehézségét, hogy meglássanak benne egy nagy közös célt. Azt, hogy 

Bondor Kata, Kozák Anna, Simai Viktória, Isaszegi Boglárka, Lovas Lilla, Hrncsárovits Enikő
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együtt győznek és örülnek, együtt veszítenek, de nem keserednek el, hanem egy 
új utat keresnek, lelkesebben edzenek. Most kb. 60 fővel dolgozunk-edzünk, és 
ez nagyon jó. Az a pillanat, amikor elkezdődik egy edzés, remek érzés. Fontos 
az atlétikai képzés, az erőnlét, a gyorsaság, s néha bizony – ahogy a fényképek 
bizonyítják, nem árt az akrobatikus elemek bevetése sem. 

Együtt vagyunk, magunk mögött hagyjuk a hétköznapokat, a problémákat. 
Beleadunk mindent. A meccs az már más, az már tétre megy. Egy győztes meccs 
semmihez nem hasonlítható, vérpezsdítő. Fontos a lelkes szurkológárda is, so-
kat segít, amikor felhangzik a buzdítás.

- Hogyan képzeled el a jövőt?
- Célunk, hogy minden korosztályban legyen csapatunk, és persze kellenek a jó 

eredmények, mert ez viszi tovább a lelkesedést. Az utánpótlás kinevelése fontos, 

hiszen ez az egyetlen olyan női csapatsport, ahol a versenyzőknek teljes felme-
nőrendszert tudunk biztosítani óvodától a felnőttkorig. Itt nincs olyan, hogy 
kiöregszik valaki. Aki megszereti a kézilabdát, az mindig szeretni fogja. 

- Andi, te meddig fogsz játszani?
- Mindig, mert játszani fantasztikus. Mozogni kell, valaha átlövő voltam, most 

kapus vagyok, tudom, mikor hogyan kell mozdulni. Nem lehet csak úgy félváll-
ról, kényszeredetten csinálni ezt a sportot se. Edzeni kell, akkor is, ha kényelme-
sebb lenne a tv előtt henyélni. Erre akarom megtanítani a gyerekeket-fi atalokat 
is. A nagylányom is edző és mint játékos a Gyomaendrőd NB csapatát erősíti. A 

Merza Andrea, Bíró Kiara, Patkós Rebeka Edina, Hegedűs Dorina, Tóth Kata Alexa,
Kiss Enikő, Fazekas Kitti, könyököl Cina Viktória
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kézilabda szép, dinamikus, fegyelemre nevel és tartást ad. Mindenkinek javas-
lom, jöjjön el egy meccsre, de szeretettel várjuk azokat is, akik csatlakoznának 

hozzánk – most kb. hatvanan dolgozunk együtt. Minden sportághoz kell az az 
igen komoly támogatás, megértés, biztatás, ami nélkül nagyon nehéz. Ezt a csa-
ládnak feltétlenül meg kellene érteni. A szülők, az edző, a gyerek közös, lelkes 
munkája meghozza az eredményt. A fegyelmezett edzés, a jó játék hatással van 
a jellem pozitív fejlődésére, s ez kihat az ember egész életére. 

Köszönöm Merza Andinak, hogy időt szakítva válaszolt a kérdéseimre. Maga 
köré gyűjtve az általános iskolás lányokat, már indult is, egy újabb edzésre. 

Salánki Anikó 

Álló sor: Juhász András szakosztályvezető, Kurilla Zita, Tóth Renáta, Mészáros Viktória,
Tömösközi Panna, Patkós Petra, Patkós Klaudia, Szűcsné Merza Andrea Edző, Lakatos Tibor edző,

Guggolnak: Varga Anna, Zoboki Alexandra, Klenyár Petra, Hoti Fatime, Makarov Dorina, Balaskó Csenge

Álló sor: Galáth Tamás, Molnár Ákos, Bohák Marcel, Dankó Andor, Merza Andi, Fórizs Balázs, Nagy Patrik
Guggol: Den Hertog Kevin, Borsi Tibor, Dankó Kende, Boldog Balázs,
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Éremeső Marosvásárhelyen
Az idén úgy alakult, hogy a Pünkösdi hétvégén ismét Erdélybe mentünk, de 

most nem a Csíksomlyói búcsúra, hanem egy nemzetközi úszóversenyre kap-
tunk meghívást, Marosvásárhelyre, Maros megye székhelyére.

Seres János a Mezőtúri Református Kollégium - Gimnázium, Szakközépisko-
la tanára és Csipes Andor úszóedző vezetésével Marosvásárhelyen, nemzetközi 
úszóversenyen vett részt az egyesület 5 úszója. A csapat összesen 9 (2 arany, 
5 ezüst és 2 bronz) éremmel tért haza! 4 ország 260 versenyzője mérte össze 
tudását az 50 méteres medencében. Országunkat Hajdúszoboszló, Miskolc, 
Szentes, Gyöngyös, Mezőtúr úszói képviselték. 

Dobogósaink: 
• Papp Lili (2006) 1 arany
• Sőrés Lujza (2007) 1arany 1 ezüst
• Nagy Zoltán (2003) 4 ezüst
• Király Dóra (2006) 1bronz
• Ugrai Nikoletta (2007) 1 bronz

A Szervezők kitettek magukért, remek versenyen vehettünk részt és pazar volt 
a körítés. 3 csillagos szálloda, napi 3-szori étkezés már a verseny előtti napon is, 
hazafelé úti csomag.

Az utazást összekötöttük egy kis kirándulással és kulturálódással János vezeté-
sével, aki mint köztudott Erdélyi származású, ráadásul Marosvásárhely szülötte.
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Odafelé megálltunk a Király hágónál, Erdély kapujánál. Lefotóztuk a bánff y-
hunyadi romák cifra palotáit, Körösfőn is pihentünk egyet, ahol a Sebes-Kö-
rös ered.

Marosvásárhelyen megnéztük a Középkori Várat, Kultúrpalotát, Teleki–Bolyai 
Könyvtárat, Bolyai-Farkas Középiskolát, Rákóczi lépcsőt. Kolozsváron Mátyás 
király és vele szemben a Bocskai István erdélyi fejedelem szülőházát. Igaz, hogy 
születésük között 1 évszázad az eltérés, de hogy két ekkora jelentőségű személyi-
ség egy utcában született, nem tudom, van-e erre más példa a történelemben. A 
főterén a Mátyás király szobrot és a templomot tekintettük meg és a Szervátiusz 
Múzeumot a kolozsvári Szent Mihály Plébánia épületében, aminek már mező-
túri kötődése is van.

A tordai sóbánya Torda egyik legfontosabb turisztikai látványossága és gyógy-
helye. A lépcsők 13 emeletnyi mélységbe visznek le, mindegyik emeleten meg-
jelölve a kiásás évét. Lehetőség nyílt az óriáskerék és a csónakázás kipróbálására, 
természetesen éltünk vele.

Végső állomás a nagyváradi bevásárlóközpont, ahol minden pénzem mics-re 
költöttem, alig várom, hogy itthon meggrillezhessem őket.  

Hatalmas élmény volt nem csak a gyerekeknek, de nekem is, aki már sokadik 
alkalommal járt Erdélyben. Hamarosan újra visszatérek, hogy egy kicsit lenyu-
godjak, oda ahol pipálnak a hegyek, ahol a fenyők illatát érzem, s ha jól fi gyelek, 
hallom a szavukat, oda ahol mindig lassabban jár az idő.

Csipes Andor
úszóedző

A székely nagytata háborús emlékeiről mesél az unokának. 
- Körülvett minket az ellenség. Élelmiszer tartalékaink teljesen 

kimerültek. Nem volt mit ennünk, és nem volt egyetlen csepp 
szilvapálinkánk sem. Már majdnem szomjan haltunk. 

- Tata, víz nem volt a közelben?!
- Az volt, fi acskám, de mosakodni nem értünk rá!
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Vízilabdacsapat alakult Mezőtúron,
klubunk szárnyai alatt

Új időszámítás kezdődött Mezőtúr sportjában, a kézi, a kosár és foci után most 
már vízilabdacsapatuk is van. A napokban meg is látogattuk őket.

Lehet mondani, hogy egy normál hétköznap volt a mezőtúri fedett uszodá-
ban, ahová betoppantunk. A medencében mozogni vágyó emberek tempóznak 
a kötelek között, a szaunában is zajlik az élet a pokoli forróságban. Az uszoda 
emeleti tornaterme is foglalt, ott tizenéves nebulók melegítik izmaikat, készül-
nek a közelgő vízbeszállásra. A Berettyó-parti városban most már nem csak az 
úszókról hallani, hanem vízipólós palántákról is, akik hamarosan a bajnoki küz-
delmekben is elindulhatnak.

Az edzésről nem hiányozhatnak a szülök sem, akik hozzák-viszik a gyerkőcei-
ket. Közülük Kovács Róbert, Dominik nevű fi át kísérte el a szokásos tréningre, 
és ha teheti a csapat többi tagjának is besegít az ügyes-bajos dolgok intézésében.

– Alig egy éve szerveződött csapatunk, amely 25 gyerekből áll – kezdte Róbert. 
Dominik fi amhoz hasonlóan szinte mindenki úszóként kezdte. Aztán megun-
ták az úszást, főleg annak monoton jellegét. Abbahagyták egy darabig a sporto-
lást, aztán hiányzott nekik a rendszeres mozgás, mindannyian a víz közelében 
akartak maradni, de játékosabb formában, mint előtte. Így jött az ötlet, hogy 
csináljunk egy vízilabdacsapatot.

Ami nagyon jó dolog, hogy a gyerekek mellett mindegyik szülő partner, ahol 
tud segít. Heti négy alkalommal másfél órás edzést tartunk.

Edzőnek sikerült megnyernünk Pályi Norbit, aki még ma is játszik a Szolnok 
OB I/B-s csapatában, nem utolsó sorban megszerezte a vízilabda edző képesítést 
is. Mint mondtam huszonöt fi ú és leányzó tartozik hozzánk, de nem egyidősek, 
hiszen 10-17-év közöttiek. Nyilván a csapat kialakításánál ezeket is fi gyelembe 
kell venni. Nincs ebből probléma, jó kis összetartó társaság a mienk, az uszodá-
ban és azon kívül is igyekszünk programokat szervezni.

Pályi Norbi húszas éveinek végén járó fi atalember, aki kellő határozottsággal 
gardírozza a csapatot.

– A szülők kerestek meg, hogy vállaljam el az együttest, tavaly nyár óta tartom 
a tréningeket, nagyon jól érzem magam ebben a közösségben – mondta Nor-
bi. A gyerekek lelkesek, szeretik és élvezik, amit csinálnak. Szüleik pedig min-
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denben partnerek, nagyon 
sok közös programot szerve-
zünk. Többek között már egy 
jó néhányszor Szolnokra bu-
szoztunk együtt szurkoltunk 
a Dózsának a bajnoki és kupa-
rangadókon.

Vettünk labdákat, varrattunk 
sapkákat. A szolnoki klubtól 
kaptunk kapukat, ami jó do-
log, október óta pedig már a 
szárnyaik alá tartozunk. Talán 
mondani sem kell, hogy mekkora élmény fi ataljainknak, amikor a szolnoki Ví-
zilabda Arénában, abban a medencében edzhetnek, ahol a bajnokcsapat, világ 
és olimpiai bajnokok is szerepelnek. Amit mindannyian nagyon várunk az a vi-
dék-bajnokság rajtra. Sajnos a mi uszodánk medencéje nem alkalmas a bajnoki 
meccsek rendezésére, ezért minden bizonnyal Martfűn fogunk majd játszani. 
Az ősszel lesz az első bajnoki vízbeszállásunk, de addig még nagyon sokat kell 
dolgoznunk.

A szolnoki klub nem titkolja, fontos számára az utánpótlás, bővíteni akarják 
bázisukat.

– Egy éve kerestek meg bennünket a mezőtúriak, hogy segítsünk nekik, vízi-
labdacsapatot alapítanának – kezdte Mohi Zoltán, a Szolnoki Dózsa-KÖZGÉP 
ügyvezető-igazgatója. Azt tudtuk, hogy városban aktív az úszóélet, Faragó 
Tamás által pedig ismert volt a településen a vízilabda. Találkoztunk Herczeg 
Zsolt polgármester úrral, a város vezetői támogatásukról biztosítottak bennün-
ket, megerősítettek hitünkben, hogy lehet jövője Mezőtúron is a sportágnak. 
A gyerekek óriási lelkesedéssel dolgoznak, szüleiek maximális támogatásával. 
Természetesen apró lépésenként, tervszerű munkával haladunk előre. Heti négy 
edzéssel, Pályi Norbi edző vezetésével dolgoznak a fi atalok, igyekszünk őket fel-
készíteni a szeptemberben induló vidékbajnoki küzdelmekre, ahol klubunk fi -
ókcsapataként indulnak majd. Természetesen nem csak Mezőtúron, hanem a 
térség további településein is igyekszünk majd népszerűsíteni a vízilabdát, bőví-
teni akarjuk bázisunkat – tette hozzá a sportvezető.

Forrás: Új Néplap 2016. 01. 22.
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Néhány gondolat a gyermekjóga – oktatásról
Ez idáig senki nem írt a 

magyarországi gyermekek 
jógaoktatásának első lépései-
ről. A jóga szellemében a ne-
velés-oktatás fontosságának 
felismeréséről, illetve ebben 
az életkorban való alkalma-
zásáról és azokról a komoly 
kezdeményezésekről, amelyek 
egyedülállóak voltak az or-
szágban. Két éves kutatómun-

kám eredménye az 1970-től 1995-ig tartó időszakot öleli fel. Az azt követő évek 
gyermekek jógaoktatásának eseményeivel kapcsolatos információk mellékesen 
vannak megemlítve. Ezzel a rövid történeti áttekintéssel közzé kívánom ten-
ni azoknak az embereknek a munkásságát, akik a gyermekek jógaoktatásának 
területén az első fecskék voltak. Napjainkban sokféle „felnőtt- és gyermekjóga-
oktató oktatóképzés” (?!) folyik az országban. Elöljáróban meg kell említeni azt 
a tényt, hogy az 1900-as évek elejétől Magyarországon már volt szó a jógáról és 
annak bizonyos fokú tanításáról. A teljesség igénye nélkül felsorolható: az indiai 
Krishnamurti, Selva Raja Yesudian, a Magyar Buddhista Misszió, Kaczvinszky 
József, Tamkó-Sirató Károly, Dr. Weninger Antal. 1945 után politikai okok mi-
att nem volt igazán lehetséges a jógával való nyílt foglalkozás, kb. az 1970-es éve-
kig. A jógaoktatás Magyarországon az 1970-es évektől kezdett el egyre jobban 
elterjedni és a köztudatba kerülni. Ekkor még csak a felnőttek jógaoktatásáról 
beszélhetünk. Zoltai Miklós (http://www.jogadebrecen.hu) már a ’70-es évektől 
felismerte, hogy a gyermekek testi-lelki-szellemi-szociális fejlődésében milyen 
óriási segítséget ad a jóga. Ugyanis ők a jövő letéteményesei és nem mindegy, 
hogy milyen lesz a jövő generációja. A gyermekek jógaoktatásának területén az 
első lépést a szegedi Móra Ferenc 600-as Ipari Szakmunkás és Szakközépisko-
lában ő indította el, aki az intézet tanáraként a középiskolás fi ataloknak tar-
tott jógafoglalkozásokat 1970-től. Ez a munka Apró Aranka vezető óvónő által 
folytatódott 1982-től, aki több éve Zoltai Miklós jógatanfolyamain vett részt. 
Az ő javaslatára a forráskúti óvodában alkalmazta a jógát az óvodai nevelés-
oktatás minden területén. Majd 1986-ban alapította meg hivatalosan az első 

Nagyné Terike lányával
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jógaóvodát (Reform Életmód Óvoda) Szegeden. Munkája kiemelkedően egye-
dülálló volt. Innentől kezdődött el és folytatódott a gyermekek jógaoktatása, 
melybe lelkesen kapcsolódtak be az első követők: Dr. Flender Györgyné Marosi 
Ilona (Békéscsaba), Nagy Jánosné Papp Terike (Mezőtúr), Bertalan Mónika 
(Békéscsaba, Debrecen), Szegedy Tünde (Tiszaújváros, Budapest). A kicsik jó-
gaoktatása könnyedén indult be mindenütt és nagy siker övezte a komoly kísér-
leti tevékenységeket. Magyarországon 1993-ban jelent meg Paramhans Swámi 
Maheshwarananda: „Jóga gyermekekkel” c. könyve, mely nagy segítséget adott 
a gyermekekkel foglalkozó pedagógusoknak. A Magyar Jóga Akadémia - első-
ként az országban - azt a célt tűzte ki, hogy a tanítás más legyen minden szakon. 
Eltérő az átlagostól vagy a gyorstalpaló képzésektől. Ez a magasan kvalifi kált, 
jól képzett gyermekjóga oktatók színvonalán is példásan mutatkozik meg. En-
nek a képzésnek az időtartama két év: az egy év alapképzéshez egy éves “Jóga 
gyermekeknek jógaoktatói szakirányú” oktatás kapcsolódik. Az Akadémián 
oktató tanárok több évtizede jógáznak és oktatnak, megfelelő tudással, nagy 
tapasztalattal és még nagyobb felelősséggel. Mindegyikük a Magyar Jógaokta-
tók Szövetségének Egyesülete által minősített, vezető jógatanári diplomával és 
nemzetközi oklevéllel rendelkezik. 

Nagy Jánosné Papp Terike (Parvati)

1955-ben születtem Mezőtúron. 1975-ben szereztem diplomát a szarvasi 
Brunszvik Teréz Óvónőképző Főiskolán. 2002-ig óvodapedagógusként dol-
goztam, majd 2002 óta kollégiumi nevelőtanárként folytatom munkámat. 1988 
októberében kezdtem el jógázni a JMÉ keretében. 1989. 07.15-én lettem tanítvá-
nya Paramhans Swami Maheshwarananda mesteremnek. 1989 szeptemberétől 
vezettem be a jógaoktatást a gyermekeknek abban az óvodában, ahol dolgoz-
tam. 1990-től először óvónők egy csoportjával, majd a logopédus kezdeménye-
zésére dadogó, hipermobilis és magatartászavaros gyermekekkel gyakoroltam 
jógát, nagyon jó eredménnyel. 1991-92-ben a gyermekek szüleinek, majd egy 
mezőtúri alapítványi óvodában gyermekeknek tartottam jógafoglalkozásokat. 
1993-ban a szegedi Juhász Gyula Tanárképző Főiskola Testnevelési Tanszéke 
mellett működő vizsgabizottsága előtt sportoktatói vizsgát tettem, jógaoktatói 
bizonyítványt kaptam. 1993-tól egyre több iskolás gyermeknek tartottam jó-
gafoglalkozást és sikeres jógabemutatókat. Ezek hatására sok felnőtt kezdett el 
gyakorolni minden korosztályból. Munkámhoz nagy segítséget adtak Swamiji 
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személyes tanítása, könyvei. Évente többször részt vehettem mesterem kurzu-
sain, táborokban tanulhattam, Bécsben és 1995-ben Indiában. 2003-tól 2012-ig 
a tatai Általános Iskola Speciális Szakiskola Diákotthon és Gyermekotthonban 
oktattam jógát autista gyerekeknek. Swami Maheshwarananda: Jóga a Minden-
napi Életben jógarendszeréből azokat a speciális jóga ászanákat gyakoroltat-
tam, amelyek a két agyfélteke működését harmonizálták, testi- lelki-szellemi 
kiegyensúlyozottságot eredményeztek. Az autista gyermekeknél különösen fon-
tosak a kifelé fordulást, a koncentrációkészséget és a kommunikációt fejlesztő 
gyakorlatok. Megtapasztalhatták az állandóságot, a nyugodt légkört. A halk 
zene. az állatok mozgását, néha hangját utánzó gyakorlatok, a mozgás, éneklés, 
a lazítás kedvelt tevékenységükké vált, és mindig nagyon várták. Növekedett ön-
bizalmuk, kommunikációs és koncentrációs képességük, mozgáskoordinációs 
készségük önmagukhoz képest, különböző, egyéni fokozatokban. Paramhans 
Swami Maheshwarananda: 1993-ban megjelent „Jóga gyermekekkel„ című 
könyve számomra alapmű és kincsek tárháza a mai napig. Az évek alatt azt 
tapasztaltam, hogy a gyermekek nagyon fogékonyak és örömteli élmény szá-
mukra a jógagyakorlás. A testi-lelki-szellemi harmónia, a szeretet, az elfogadás 
megtapasztalása meghatározóvá vált személyiség fejlődésükre, pozitívan hatott 
egész életükre. Azok az óvodások és iskolások azóta ma már felnőttek. Akiket 
nyomon követhettem, mindannyian jó emberek lettek és mosolyogva idézik fel 
a felejthetetlen jóganapokat, amikor a Berettyó-parton jógáztunk, bográcsban 
főztünk, játszottunk! Számomra ezek a beszélgetések a csillogó szemek többet 
érnek minden elismerésnél vagy dicséretnél. Megérte és megéri továbbadni ezt 
a csodát, amelyet JÓGÁNAK neveznek.

*  *  *

Öreg székely a fi ához: 
- Na, ide hallgass Fiam! Ezek után csak olyan menyecskék körül 
legyeskedjél, amelyikeknek legalább van még három lány testvére.
- Aztán mé’, édesapám? 
- Me’ ha itten is kötelező lesz a négy feleség, legalább ússzad meg 
egy anyóssal!
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Kormányos Ildikó
Üdvözlettel Ausztráliából

A világ másik végéről gondolok most 
Mezőtúrra és minden szülővárosombelire. 
Marika kérésére mesélek mezőtúri em-
lékeimről, elmesélem hogyan kerültem 
Ausztráliába és egyúttal üzenek mind-
azoknak akik időnként arról álmodnak, 
hogy elindulnak világot látni, hogy sze-
rencsét próbáljanak. 

Szeretem Mezőtúrt, rengeteg emlék köt 
oda és szívemnek legkedvesebb része csak-
is a szülővárosom lehet. Én mindig is otthon akartam boldog lenni, soha nem 
vágytam más városba nemhogy a világ egy másik tájára. Volt munkám, szeret-
tem a családom, voltak barátaim és voltak kedvenc elfoglaltságaim. De mint 
tudjuk, a sors útjai kifürkészhetetlenek és néha olyasmi történik velünk, amit 
soha, még a legmerészebb álmainkban sem képzeltünk volna. Nekem a családi 
életet és a kikapcsolódást nem sikerült összeegyeztetnem. 

Imádtam énekelni és amikor 2003-ban Berczeli Endre megálmodta a Dalvarázs-t, 
abban a megtiszteltetésben volt részem, hogy engem is megkérdezett, volna-e ked-
vem csatlakozni a kis csapathoz. Gondolkodás nélkül, boldogan mondtam igent. 
Szerettem a próbákat és örömmel énekeltem azoknak akik meghallgattak. Első két 
alkalommal saját dalaimat énekeltem, majd elénekeltem Iluska dalát a János Vi-
tézből, néhány örökzöld sanzont és Edith Piaf dalai is nagyon a szívemhez nőttek. 
Hálás vagyok Endrének ezekért a szép emlékekért és valahányszor megtudom, 
hogy Dalvarázs föllépés van valahol, fáj a szívem, hogy én már nem lehetek ott. 

Mezőtúron több éven keresztül idősekkel foglalkoztam. Nagyon erős kötő-
dést éreztem az idős emberek iránt és amikor később hazalátogattam, örömmel 
mentem be az otthonba és tartottam élménybeszámolót számukra. De a legked-
vesebb az a szeretet volt, amivel fogadtak még öt év után is. Egy-két volt kollé-
gával találkozva felelevenítettük a régi, szép időket, amikor együtt szerveztük a 
programokat, majd együtt szerepeltünk az otthonban. Néhányan létrehoztuk a 
kérész életű DAC színpadot és a mindennapok nehézségeibe ezáltal is tudtunk 
egyfajta felhőtlen boldogságot csempészni. 

Életem során amikor semmiféle kiutat nem találtam a problémák megoldására, 
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akkor mindig az volt a stratégia, hogy száznyolcvan fokos fordulatot kell tenni, 
egészen más irányba haladva tovább, mint addig. Ez nem azt jelenti, hogy vissza-
felé, csak azt, hogy valami teljesen mást, mert az addigi út már járhatatlan. Ezt úgy 
is lehet értelmezni, hogy az ember fi gyel valamiféle jelre, vagy lehetőségre és amint 
az elérkezik, akkor fogja magát és egyszerűen azt követi. No persze ez nem is olyan 
nagyon egyszerű a legtöbb esetben. Sok családi egyet nem értés után számomra az 
internet hozta a változást. Megismerkedtem valakivel aki békességet, nyugalmat 
sugárzott felém és én úgy döntöttem néhány hónap ismeretség után, hogy lesz ami 
lesz, én ezt az embert közelebbről is meg akarom ismerni. Ő vette a repülőjegyet és 
én három hónap távollétet terveztem. Egyedül vágtam neki a nagyvilágnak, nem 
tudtam a magyaron kívül semmilyen nyelvet és egyáltalán fogalmam sem volt, 
hogy mi vár rám Ausztráliában, 16000 km-re a hazámtól. Soha nem vágytam ide 
és egyszercsak itt voltam. Az első hónapok ismerkedéssel és sok-sok kirándulással 
teltek. Aztán három hónap múlva mivel haza kellett volna utaznom, úgy határoz-
tunk, hogy összeházasodunk, így már meghosszabbodhatott az itt tartózkodásom. 
Nem volt könnyű döntés, de valaki egyszer azt mondta nekem, hogy ha elindulsz 
arra a bizonyos helyre, akkor ne intézd el a dolgod az út közben. Hát gondoltam, 
hogy akkor ha már belevágtam, nekem ezt végig kell csinálnom. Az év végén ha-
zalátogattam és bár többen kérdezték, hogy nem gondoltam-e meg magam és nem 
maradnék-e mégis otthon, én azt mondtam, hogy nem. Mégpedig azért, mert itt 
engem békesség és minden feltétel nélküli elfogadás fogadott, olyan, amire mindig 
is vágytam. És mert legbelül, a szívem mélyén azt reméltem, hogy egyszer majd 
bebizonyosodik a szeretteim számára is, hogy jó volt a döntésem. Hónapokba, sok 
ezer dollárba és nagyon sok türelembe került mire végre állandó lakos lehettem 
ebben az országban. Bár házas voltam, egy ismerőssel még azt is igazoltatni kellett, 
hogy mi valóban együtt élünk a férjemmel és nem csak ál házasságot kötöttünk 
annak érdekében, hogy itt maradhassak. Mostmár lassan hét éve élek itt és hét év 
után újra nyilatkoznom kell, hogy mit akarok, menni, vagy maradni. 

Az első évem teljesen az angol tanulással ment el. Azután elvégeztem egy ta-
nársegédi kurzust, hogy legyen valamilyen végzettségem, mert az európai ta-
nulmányokat csak az érettségiig fogadják itt el. Amikor sikeresen végeztem, 
azt gondoltam, hogy sima út vezet a munkavállalás felé. De tévedtem. Hogy 
társaságban legyek és gyakoroljam az angolt, önkéntes munkákat vállaltam. 
Önkénteskedtem gyerekprogramok szervezésében és lebonyolításában egy 
könyvtárban, azután foglalkoztatásban segítettem egy idősek klubjában és egy 
iskolában kifestettem egy 3.5x7.5 m-es külső falat, amire 18 ausztrál állatot fes-
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tettem. Persze mindenzt önkéntesként, ingyen. Azon kívül, hogy örömöt je-
lentett nekem ez a tevékenység, azt gondoltam, hogy talán valamelyikből lesz 
később munkám. De a több elismerő oklevélen és megköszönő rendezvényen 
kívül más nem jött össze, így föladtam az önkénteskedést. 

Mivel sok szabadidőm volt, sokat festettem, a képekkel pedig kiállításokra pá-
lyáztam. Ennek köszönhetően minden évben két-három alkalommal veszek részt 
kiállításokon a megyeháza és más művészeti rendezvény szervezőknek köszön-
hetően. A képek mellett legújabban apró ajándéktárgyakat és képeket is festek, 
melyeken a magyar népművészet és az aboriginalok által szívesen használt pont-
festést kombinálom össze. Ezekkel a különlegességekkel fogok pályázni a 2016-os 
kiállításra is, melyet a helyi megyeháza szervez és a kiállítás címe „Élet mozaik” 
lesz. De a festés mellett az énekléshez sem lettem hűtlen. Csaknem három éve 
ismerkedtünk meg egy kis klubbal, ahová főként magyarok járnak. Magyarok a 
szervezők, de a fellépők között van német, lengyel, ausztrál nemzetiségű is, akik 
magyar ruhában csodásan táncolnak együtt magyar társaikkal. Ebben a klubban 
én már énekeltem, táncoltam, verseltem, saját színdarabban vettem részt, ünnepi 
beszédet mondtam és a képeimből önálló kiállítást is szervezhettem. A klub prog-
ramjai rendszeresen jelennek meg a Melbourne-i Magyar Televízió műsorában. 

Üzenem haza, hogy a sors útjai mindenki számára kifürkészhetetlenek és hogy 
minden változásnak ára van. Ha rosszul sikerül a változtatás, akkor a csalódás az 
ára, ha jól sikerül a változás akkor pedig az az ára amit föladtunk érte. Én a családom 
közelségét adtam föl, amit gyógyíthatatlan sebként hordozok. Bár az internet és a 
telefon segíti a kapcsolattartást, de semmi sem pótolhatja a személyes találkozást, 
egy közös sétát, beszélgetést, egy szeretettel teli ölelést és a másik közvetlen közelsé-
gét. Üzenem haza, hogy az én szülővárosomnál, Mezőtúrnál nincs kedvesebb hely 
számomra sehol a világon. Nem kedvesebb a Great Ocean Road, mely a Csendes 
Óceán mentén kacskaringózik, sem a Fülöp sziget a Koala Nemzeti Parkkal, sem 
Marisville-ben Bruno Torfs szoborkertje, sem pedig a sivatag közepén magasodó 
misztikus Uluru. Ezek a helyek gyönyörűségek, de a legkedvesebb emlékek mindig 
azok lesznek, amiket az ember saját gyerekkorában, majd később a gyerekeivel él 
meg. Üzenem haza, hogy a mezőtúri ételekkel nem versenyezhet egyik nemzet étele 
sem, s bár a tenger gyümölcseit nagyon szeretem, de a jó magyar gulyással még az 
sem veheti föl a versenyt. Üzenem haza, hogy aki elhatározza, hogy nyakába veszi a 
világot, annak mindenre föl kell készülnie, de legfőképpen arra, hogy végtelen türe-
lemre és alkalmazkodó képességre lesz szüksége, mert valami egészen más fog kö-
vetkezni, mint amit addig megszokott. Nekem legalábbis erre volt szükségem ahhoz 
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is, hogy az összeomlás helyett lélekben meg tudjak erősödni és ahhoz is, hogy több 
év tanulás után el tudjam fogadni azt, hogy az is jó munka, ha az ember másnak 
takarít. A lényege mindennek az, hogy értékeljenek és megbecsüljenek. Nos ezt, hét 
év után én már elmondhatom, hogy sikerült elérnem. 

2016. augusztus 22.

Kormányos Ildikó és alkotásai
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Szabóné Bukovinszky Márta
Mezőtúr, kisváros az Alföldön, a Viharsarok kapujában. Itt születtem 53 évvel 

ezelőtt 1963. szeptember 15-én. Édesanyám /Bukovinszky Lászlóné, Kati néni/ 
felügyelő óvónő, majd gyógypedagógus és logopédus  51 esztendőn keresztül 
töretlenül dolgozott e városban. Édesapám /Bukovinszky László/ 47 esztendőn 
át alapozta meg és bombázta matematikai ismeretekkel a leendő üzemmérnö-
köket a Mezőgazdasági Technikumként induló majd később Főiskolává alakult 
intézményben.

Kisgyermekként korán megismertkedtem és magamévá tettem a Kilián Lakó-
telepen a közösség összefogó és alkotó erejét, hiszen öt éves koromig ott éltem, 
játszottam és alkottam egy erős gyermekközösségben. 1968-ban költöztünk a 
Vágóhídi kertbe. Új emberek, új arcok. A Rákóczi úti óvodában már nagycso-
portosként kiderült a zenéhez erősen kötődöm. Kávási Sanyi bácsi már akkor 
kiválasztott és ez a kapcsolat 16 esztendőn keresztül szüntelenül és aktívan ívelt 
felfelé a kisdobos, úttörő majd a Petőfi  Dalkör tagjaként. Hat évesen szüleim 
beírattak a városban igen jól működő Zeneiskolába, ahol az 
akkori igazgatónő, Koós Andorné Ida néni 12 esztendőn át 
bevezetett a zene magasabb régióiba a szolfézs órákon, amit 
mindig nagyon vártam. Zongorázni a nemrégiben elhunyt 
Molnár Lászlóné Nádházi Magdi néni tanított meg. Órá-
in tanultam meg, hogy a zene alázat nélkül nem működik. 

Kedvessége segí-
tőkészsége pél-
daértékű volt! Alsó tagozatban a 
Szendy iskolába jártam nap mint 
nap. Tóth Sándorné Ilonka néni, 
Bihari Feri bácsi és dr. Orosz Ist-
vánné Erzsike tanító néni alaposan, 
érdekesen hatalmas hivatástudattal 
valóban megtanítottak bennünket 
írni, olvasni, számolni. A felső ta-
gozatot a Kossuth téren folytattam. 
Kiváló tanárok ismerték fel bennem 
a matematika és zene iránti komoly 
érdeklődésemet. A középiskola pon-

Molnár Lászlóné 
Nádházi Magdi

Építőtábor 1979.
Első sor: Tóth Éva Gyarmati Irén, Csipes Erika,

Fazekas Edit, Ónodi Csilla
Felső sor: Bukovinszky Márta, Balogh Gabriella,

Takács Mária, Bagdán Valéria, Pócs Mária
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tot tett a mondat végére. Rendkívüli osztályfőnököm Achs Károlyné Gizi néni 
olyan sokat formált, alakított a személyiségemen. Higgadtabbá, céltudatosabbá 
váltam. Tamáshidy Ernő tanár úr imádott matematika órái, Kugyela Anna ta-
nárnő lélekmelengető zene órái és kórusai meghozták bennem a végleges dön-
tést. Pedagógus pálya, matematika-ének-zene szak. Nyíregyházán végeztem. 
Mezőtúr város hozta meg nekem az első szerelmet is! Aztán úgy maradtunk 30 
évig. Sajnos a sors közbeszólt, elvesztettem a férjem! Három fi ú gyermekem is 
a zene szellemében nevelkedett, nem is volt kérdés, hogy a zene központi része 
életüknek ma is.

Mit kaptam Mezőtúrtól? Mindent. Egy igazi családot, amelyben felnőttem. Az 
iskoláktól? Megtanítottak mindenre, ami emberi! A táborok, a kirándulások, 
az őszi munkák, a versenyeken elért kiváló eredmények az énekkari fellépések, 
az arany minősítések, nívódíjak itthon és külföldön is, akkora élmény és siker 
volt számomra, hogy ezeket hoztam el Sarkadra. Ide, ahol ma is élek és taní-
tok már 32. éve ebben a szellemben. Ebből táplálkozom a mai napig. Szeretek 
ott élni mégis, ha Mezőtúrra gondolok, könnybe lábad a szemem. Sokat jövök 
haza, mert nekem az otthont, az erős gyökereket, a közösséget, a barátokat Me-
zőtúr jelentette és jelenti ma is. Amikor sétálok szülővárosom utcáin mindig 
találkozom ismerős arcokkal. Úgy érzem, mintha a beszélgetést ott folytatnám 
Velük, ahol 32 éve befejeztem. Büszke vagyok arra, hogy Mezőtúron születtem! 
Köszönöm volt pedagógusaimnak, diáktársaimnak, barátaimnak Mezőtúr pol-
gárainak azt, hogy Sarkadon is elismernek, tisztelnek az emberek a gyermekek. 
Köszönök mindent Mezőtúr.

Sarkad, 2016. 11.04. Szabóné Bukovinszky Márta pedagógus

Amikor még teljes volt a család
Márti férjével és három fiával

Bukovinszky Kati néni nyolcvan évesen 
Mártival
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Zenés képeslap Németországból,
Németh Csabától

Németh Csaba vagyok, 1986-ban születtem Me-
zőtúron. A családomban mindig fontos szerepet 
játszott a zene. A szüleim mindig zenét hallgat-
tak, egészen kicsi koromtól kezdve ehhez voltam 
szokva. Már korán elbűvölt ez a világ. A 80-as 
években adták le a tv-ben a „Buddy Holly Story” 
című fi lmet, amit a szüleim - mint utólag kide-
rült, véletlenül - videokazettára vettek. Éveken 
át naponta megnéztem, végül ennek a fi lmnek a 
hatására kezdtem el gitározni tanulni a mezőtúri 
zeneiskolában.

Rövid három év zeneiskola után kerültem Bé-
késcsabára, a Zeneművészeti Szakközépiskolába 
Varga Zsolt tanszakára. 2003-ban második- és 
2005-ben harmadik helyezett voltam az országos „Andrés Segovia Gitárver-
seny”-en és 2003-ban a németországi Magdeburgban is kiemelt díjazottja vol-
tam a „Jugend Musiziert” nemzetközi versenynek.

Az érettségi után a főiskolai tanulmányaimat a Debreceni Egyetem Zeneművé-
szeti Karán „Gitártanár-kamaraművész” szakon végeztem, dicsérettel.

2009-től a Szegedi Egyetem Zeneművészeti Karán tanultam, ahol tanárom 
Pavlovits Dávid volt. 2011-ben végeztem „Művész Master” szakon ugyancsak 
dicsérettel.

2012-ben nyertese voltam kettő nemzetközi gitárversenynek: a romániai 
„Transilvania Guitar Festival”- nak és a szerbiai „Open Guitar Festival”-nak.

Mindig fontos volt számomra, hogy a klasszikus zene mellett napjaink stílusai-
ban is jártas legyek, így már tizenévesen elkezdtem foglalkozni a Rock-, Rock ‚N 
Roll, Pop- és Jazz stílusokkal, és az elektromos szólógitározással. Az évek alatt 
ezeket az ismereteimet is magas szintre emeltem, otthonosan mozgok ezekben 
a stílusokban is.

2014-ben Németországba költöztem, ahol kollégámmal, Michael Dragiccal 
megalapítottuk a „Duo Tarantella” nevű formációt. A nevet az első közösen elő-
adott darab („Tarantella”) adta. A formációval saját műveimet, illetve fi lmzene-
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átdolgozásaimat játszuk  koncertjeinken szerte Németországban. Ezzel elárul-
tam, hogy zeneszerzéssel is foglalkozom, műveimet leginkább egy-, illetve kettő 
gitárra írom. Darabjaimra stílusilag ugyanaz az eklektikusság jellemző, mint a 
zenei ízlésemre. Próbálok mindig valami újat vinni a művekbe.

Jó kapcsolatot ápolok németországi magyar külképviseleti társaságokkal is, 
és fontos számomra a magyar-német kulturális kapcsolatok, illetve testvérvá-
rosi kapcsolatok ápolása, melyekben aktív szerepet vállalok. Idén a darmstadti 
„Deutsch-Ungarische Gesellschaft ” október 23-i ünnepségén is több zeneszám-
mal közreműködtem.

Jelenleg egy saját lemez elkészítésén dolgozom.

*  *  *

Öltönyös világ, avagy miért tartunk itt... 

Volt egyszer egy pásztor, aki egy magányos helyen a juhait legeltette. Egyik nap megáll mellette 
egy vadonatúj metálszürke Audi. A vezetője egy Armani öltönyös, magabiztos fi atalember.
Megkérdezi a pásztort:
- Ha megmondom magának, hogy hány juha van, nekem ad egyet?
A pásztor ránéz a fi atalemberre, aztán a békésen legelésző nyájra, és nyugodtan azt mondja:
- Rendben.
A fi atalember odamegy az Audihoz, összeköti a mobiltelefonját a notebookjával, az Interneten 
felmegy a NASA oldalára, GPS helymeghatározójának segítségével letölt egy megfi gyelő műhold 
képet a környékről, megnyit egy adatbankot, egy szkennelő-programmal, összeszámolja a juho-
kat, majd egy 15 oldalas jelentésben kinyomtatja, aztán odafordul a pásztorhoz és azt mondja:
- Pontosan 87 juha van itt a környéken.
- Igaza van, - válaszolja a pásztor.
- Válasszon ki egy juhot magának.
A fi atalember kiválaszt egy nem túl nagy, de szép bundájút, beteszi az Audi csomagtartójába.
A pásztor ránéz, egy kicsit gondolkozik, aztán megszólal:
- Ha megmondom magának, hogy mi a foglalkozása, visszaadja?
A fi atalember nagyképűen rábólint.
A pásztor erre azt mondja:
- Maga tanácsadó.
- Honnan jött rá? - kérdezi.
- Nem volt nehéz. - feleli a pásztor.
- Először is: idejön anélkül, hogy bárki is hívta volna.
- Másodszor: egy juhot akart fi zetségül, hogy megmondja nekem azt, amit úgyis tudtam.
- Harmadszor: fogalma sincs arról, amivel én foglalkozom.
Úgy, hogy most adja szépen vissza a pulikutyát!
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Berczeliné Boldog Mária 
Búvár Klub

1986-ben a Kossuth téri Általános Iskolában alakult meg a Búvár Klub azzal a 
céllal, hogy a kisiskolások természettudományos ismereteit bővítse, sétákkal, ki-
rándulásokkal, terepgyakorlatokkal felkeltse érdeklődésüket környezetünk iránt, 
és fejlessze felelősségérzetük kialakulását. A Szolnok Megyei Néplap 1986  július 
12-i számában tudósított a klub nyári táboráról, ebből egy kis ízelítő: „Gazdag 
program keretében a pajtások vizsgálták pl. a Berettyó vizének szennyezettségét 
és a város legforgalmasabb pontján a közlekedő gépjárművek levegőszennyező 
hatását. Megtekintették a DATE Főiskolai Kar anyagvizsgáló laboratóriumát és 
a kórház laboratóriumának munkájával is ismerkedtek. Riportot készítettek a 
táborozók egy vegyész-biológussal és egy kaktuszgyűjtővel. Jártak a Hortobágyi 
Nemzeti Parkban, a debreceni állatkertben, Karcagon a Zádor-híd környékének 
természetes élővilágával ismerkedtek, Szarvason pedig az Arborétum különle-
gességeivel. Kerékpártúrát szerveztek a Peresi Tájházhoz, ahol növényhatározási 
gyakorlaton vettek részt. A kiváló környezetvédelmi munkát végző pajtásokat 
„Búvártallér”- ral jutalmazták.” 

A tábor keretében 1986. június 26-án vették fel Benkő Gyula nevét, a Reformá-
tus Gimnázium dísztermében, ahol 2016. október 14-én a harminc éves jubileu-
mát ünneplő közösség ünnepség keretében emlékezett meg a jeles évfordulóról. 
Az ülésen részt vett dr. Lapis Károly akadémikus is, a kilencven éves professzor 
hiteles tanúként emlékezett Erdélyből származó kiváló biológia tanárára. 

Az első búvár sapka és póló - Fazekas Gabriella emblématervező,
dr. Krizsán Józsefné alapító klubvezető és Buzás Csaba szakköri titkár



- 332 -

Túri Kalendárium 2017

Ez alkalomból, valamint legújabb 
kitüntetése apropóján köszöntjük Dr. 
Krizsánné Józsa Piroskát, aki október 
29-én az ELTE Természettudományi 
Karán, a 25 éves Természet - és Kör-
nyezetvédő Tanárok Egyesülete ju-
bileumi rendezvényén, az „ökológiai 
kultúra terjesztéséért” Dr. Vida Gá-
bor akadémikustól, a kuratórium el-
nökétől vehette át, a Juhász-Nagy Pál 
Emlékérmet. 

A rendezvényen Köteles Beáta felol-
vasta a Természet Búvárban is meg-
jelent tábori élményeit, és még jó né-
hányan felidézték a klubhoz kötődő 
élményeiket. 

A Búvár Klub máig érő hatásának 
érzékeltetésére adjuk közre Zuppán 
Brigitta tanulságot írását. 

Kedves Búvár Klubosok!

Sajnos nem tudok részt venni az eseményen. Így magam helyett küldök egy 
levelet, hogy mit jelentett nekem Búvár Klubosnak lenni és milyen hatása lett a 
tagságnak a felnőtt életemben.

Először is köszönöm Piroska néninek, hogy megalapította ezt a klubot és lel-
kesen, idejét sem kímélve, szívét lelkét beleadva csinálta ezt. Ma már tudom 
mennyi plusz munkával járt ez az ő életében, a gyermekei nevelése mellett. Ő 
ezt sosem éreztette velünk, hogy neki ez mennyi idő és energia. Lelkesen és sok 
szeretettel fordult az ügyhöz és felénk is. Úgy gondolom, hogy minden lehetősé-
get megragadott és fi gyelt arra, hogy a klubosok a versenyeken részt vehessenek 
és jól szerepeljenek.

dr. Tóth Albert és dr. Krizsánné Józsa Piroska

Emlékérem
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Mindig előttem van az a csapatszellem, ahogy együtt, párokban készültünk fel 
ezekre a versenyekre. Az otthoni feladatokra is szívesen emlékszem vissza, hogy 
milyen izgalommal tanultam a szövegeket és rendezgettem a diáimat. A felnőtt 
életemben ez nagy segítséget adott abban, hogy nem volt számomra idegen sok 
ember előtt beszélni, szerepelni és tudtam, hogy ha előadást tartok bármilyen 
témával kapcsolatban is, azt milyen alapossággal kell kidolgoznom, hogy a célját 
elérje.

A táborok, a sok kirándulás, a táborokba meghívott értékes és érdekes előadók 
a mai napig a fejemben vannak.

A visegrádi táborban töltött nyarak meghatározó élmények voltak az életem-
ben. Annyira, hogy idén nyáron voltam Visegrádon, kerestem azt az utat, amin 
sokszor mentünk le a táborba. Először nem találtam meg, aztán véletlenül rá-
bukkantam. Felidéződött bennem minden emlék. Az ottani előadások, verse-
nyek, dilizések a sátorban, a közösségi élmény, a záró buli.

Számomra a klubnak közösségformáló ereje volt. A felnőtt életemben ezt arra 
tudom lefordítani, hogy mennyire fontos az, hogy hasonló gondolkodású, ér-
deklődésű emberekkel vegyük magunkat körbe. Akkor lehet a legnagyobb sike-
reket elérni és a támogató közeg ereje mindennél fontosabb.

A környezetvédelem pedig - a klubnak köszönhetően - természetes részévé 
vált az életemnek. Figyelek a környezetemre, tudatos fogyasztó vagyok.

A felnőtt életemben is fontos volt mindig a természet. Ebben találtam meg a 
gyógyírt, ami egy nagy traumát hivatott feldolgozni az életemben. A természet 
színei, a csend, a friss levegő a legjobb orvosság bármilyen bajra. Kirándulások, 
túrázások közben is sokat szoktam emlegetni a klubos emlékeimet és örülök, 
hogy részese voltam.

Felnőttként derül az ki, hogy milyen értéket képvisel egy közösség, egy közös 
cél, hogy nem csak bolyongtunk a suli udvaron meg itt-ott, hanem le volt kötve 
a fi gyelmünk és az érdeklődésünk. Valamint az is, hogy ezt nem csak úgy csi-
nálta valaki, hanem Piroska néni partnerként kezelt minket, hiteles volt (mind 
szakmailag, mind emberileg), szeretettel fordult felénk. Úgy gondolom, hogy ez 
mindennél többet ér! 

Üdvözlettel: Zuppán Brigitta
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Debreczeni János
Volt egyszer egy kaktuszkedvelők köre…

A növényvilág sajátságos, bizarr formákkal megjelenő csodái a succulensek 
(kaktuszok, pozsgás növények) akarva-akaratlan felkeltik az emberek fi gyelmét. 
Így történt ez Mezőtúron is. 

A ’30-as években Wágner Ferenc pékmester 
Rákóczi úti pékségének kirakatában pompázó 
kaktuszok felkeltették az újvárosi Nagy József 
fi gyelmét. A kertészvénával megáldott fi atalem-
ber otthonában elkezdte gyűjtögetni ezeket a 
növényeket picinyke üvegházában. Itt ismertem 
meg én is Józsi bátyámat és szúrós növényeit. A 
„fertőzés” után családi házunk verandáján egyre 
nagyobb területet foglaltak el ezek a növények 
az 1960-as évek végétől. Ugyanebben az időben 
néhány mezőtúri fi atal Egerben tanulta dísznö-
vénykertész szakmát, ahol megismerkedtek Ma-

gyarország egyik legismertebb, Európában is jegyzett, kaktuszgyűjtőjével, Hu-
bai Istvánnal. Tanulmányaik befejeztével a fi atalok visszakerültek Mezőtúrra, 
ahol több alkalommal találkoztunk, magokat majd növényeket cseréltünk. 

Később több idősebb ilyen érdeklődésű felnőttel is ismeretségbe kerültünk. 
Ahogy ismereteink bővültek, növénykéink lassan szaporodtak, tudomásunkra 
jutott, hogy kis hazánkban kik a nevesebb succulens gyűjtők, jó lenne megláto-
gatni őket! 

Felmerült bennünk a gondolat, hogy össze kellene fognunk, de hol lenne erre 
alkalmas hely? 

Régi iskolatársam, Magyar Vince, a Művelődési Központban dolgozott, fel-
kerestem, hogy mit szólna, ha egy természettudományi körrel bővülne az in-
tézmény. Molnár Sándorné igazgató asszony nyitott volt a megkeresésre, és így 
megalakult a Mezőtúri Kaktuszkedvelők Köre. 

Az alapító tagok – az időtávlatából már lehet, hogy hiányosak az emléke-
im, a nem említettektől elnézést kérek – , Nagy József, Iván János, Gonda Ist-
ván, Czihat Elek és kedves felesége, Hoprik Ferenc, Őry Zoltánné Edit néni, 
Muzsnyai Lajos, Túrkevéről Nagy Kálmán, Csáki István és a Nánási testvérek, 
Papp Sándor és felesége, Arany Laci bácsi valamint jómagam. 

Debreczeni János és unokája
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A gyűjtőtársak engem kértek fel a kör vezetésére. 
A Művelődési Központ által biztosított teremben két 
hetenként tartottuk összejöveteleinket. 

Már az első évben szerveztünk egy kiállítást, mely 
rendkívül sikeres volt. A „sarki” teremben sokszor 
alig fértek a látogatók! Az óvodásoktól az iskolák kis 
és nagy diákjain keresztül a szocialista brigádokig 
csoportosan is látogatták kiállításunkat. A vitrinek-
ben bemutatásra kerültek a fellelhető szakirodalom 
– akkor még nagyon szűkös – példányai. A kiállítást 
diafi lmek kivetítése és az Észak- és Dél-Amerikai 
indián zene lejátszása tetté érdekesebbé. A kiállítás 
minden évben megrendezésre került. 

A Művelődési Központ költségvetésében két meghívott szakelőadó és egy ki-
rándulás költségét biztosította szakkörünknek. A rendezvényeken neves gyűj-
tők, egyetemi szaktekintélyek tartottak előadásokat elméleti és gyakorlati tud-
nivalókról, diavetítéssel szemléltetve. Külföldi gyűjtőutakról és gyűjtemények 
látogatásáról számos útibeszámoló tette teljessé szakkörünk életét. Az előadások 
„nyitottak” voltak, sok külső érdeklődő is tiszteletét tette. 

Kirándulásunk során számos nagy gyűjteményt, országos kiállítást – ahol 
szakkörünk is kiállított 1-2 négyzetméteren –, látogattunk meg. Papp Sanyi bá-
csi mikrobusza a visszaúton tele volt új szerzeményekkel. 

Gonda István gyűjtőtársunk az amatőr gyűtők sorából továbblépve élethiva-
tásának is választotta a succulensek termesztését. Üvegházaiban komoly gyűj-
teményes és szaporító anyagot nevelt, mely Magyarország egyik legjelentősebb 
magángyűjteményévé vált, létezéséről Európában és a világ több kontinensén is 
tudtak. Megadta neki a sors, hogy külföldi barátai révén amerikai termőhelyek 
látogatásán és gyűjtő úton vegyen részt. 

Sajnos aminek kezdete van, annak vége is lesz, így lett ez szakkörünkkel is. 
Sok-sok év sikeres kiállításai, kirándulásai, előadásai is véget értek. Tagjaink lak-
hatási- és életkörülményei, egészségügyi változásai a kör feloszlásához, megszű-
néséhez vezettek. 

Ezt a kis megemlékezést Gonda István – idén tavasszal, hatvankét évesen el-
hunyt gyűjtőtársunk emlékének ajánlom. 

Mezőtúr, 2016. októbere 
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A Mezőtúri Mérnökök Baráti Köre egyesület 
múltja, jelene 

1997. december 10-én alakult meg a Mezőtúri Mérnökök Baráti Köre. A szer-
vezet 2001. június 5-től egyesületi formában működik, tagjai a főiskola végzett 
hallgatói. 

Célunk, hogy nem csak 5 évente, az évfolyam találkozókon jövünk össze al-
mamáterünkben, hanem szorosabbá fűzzük kapcsolatunkat a régi iskolánkkal, 
tanárainkkal, a volt tanítványokkal.

E célra elkészített és elfogadott alapszabályunk szellemében kezdtük el műkö-
désünket. 

Első elnökségünk 5 fős volt, egy elnökből, két fő alelnökből és két tagból állt.
A közgyűlés elnökének Nagypál Ferencet, alelnököknek Ország Lászlót és 

Zuberecz Györgyöt , elnökségi tagoknak Abonyi Ferencet és Bíró Imrét válasz-
totta meg.

Időközben 3 elnökségi tagunk elhalálozott. Abonyi Ferenc majd Zuberecz 
György s ezt követően Ország László kollégánk, barátaink estek ki a sorból.

Fontosnak éreztük, hogy a működő főiskola szerves részévé váljunk. A főiskola 
vezetése jóvoltából szinte valamennyi rendezvényen képviseltettük magunkat. 
Így a TDK-s rendezvények és a szakdolgozatok díjazásában vállaltunk szerepet, 
az államvizsga bizottság munkájában is részt vettünk. A “Mezőtúrról indultam” 
nevű, közel egy évtizeden át futó programunk keretében a végzett öregdiákok 
adtak számot pályafutásukról a harmadéves hallgatóknak. A szolgáltató főis-
kolai program részeként felméréseket végeztünk az öregdiákok között, ezzel is 
segítve a főiskola oktatásfejlesztési munkáját. 

Kezdeti munkánkat Bottyánszkyné Katika az egyesület titkáraként segítette. 
Az évfolyam találkozókat a Mérnökbállal egybekötve - 2008 óta rendezzük. 
A sajnálatos fl uktuáció miatt folyamatosan rendezni kellett sorainkat, de min-

dig sikerült olyan elkötelezett elnökségi tagokat, (Nemes István 2006., Dr. Szűcs 
Róbert Sándor 2014., Fekécs Gábor 2015., Liszkai Zoltán, Hamar Zoltán 2015. 
illetve titkárt (Ország Lászlóné 2008.) találnunk, akik szívesen jöttek közénk és 
felvállalt munkánkat magukénak tekintették.

Az elmúlt 19 évben a főiskola életében is jelentős változások voltak, amely ki-
hatott munkánk, feladataink újraértékelésére. Gondolok a Tessedik Sámuel Fő-
iskola megalakulására, majd a Szolnoki Főiskolához való csatlakozásra, a mező-
túri fakultás megszűnésére és a szolnoki főiskolába történő beolvadására.
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Az utóbbi években csak a bizakodás maradt számunkra, hogy egyszer még lesz 
Mezőtúron Főiskola.

Természetesen nem adtuk fel és nem adjuk fel, mi a magunk részéről továbbra 
is támogatjuk az esetleges újraindítást, mögöttünk tudva a Mezőtúron végzettek 
több mint 5000 fős csapatát.

Az elmúlt években alkalmazkodva a változásokhoz együttműködési megálla-
podást kötöttünk a Szolnoki Főiskolával. Tavaly – mivel a főiskola új ingatlan-
tulajdonosa az önkormányzat lett – együttműködési megállapodást kötöttünk 
az önkormányzattal, melyben vállaltuk, hogy az ingatlan hasznosítására tett lé-
péseket messzemenőkig támogatjuk, egyben biztosítva lett egyesületünk szék-
háza is.

Jelenleg egyesületünk közel 50 fős, melynek megújítása folyamatban van.
A 2016. május 11-i közgyűlésen Nagypál Ferenc Elnök Úr,   aki  18 évig irá-

nyította az MMBKE-t, megköszönte a bizalmat és a Közgyűlés új Elnökséget 
választott.

Az MMBKE új elnöke: Nemes István. Az elnökség további tagjai: Liszkai Zol-
tán, dr. Szűcs Róbert Sándor, Fekécs Gábor és Hamar Zoltán. 

Az egyesület titkára: Ország Lászlóné 

Nemes István
elnök

Hamar Zoltán Liszkai Zoltán dr. Szűcs Róbert Ország Lászlóné
titkár

Nagypál Ferenc
tiszteletbeli elnök

Fekécs Gábor
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A közgyűlés egyhangú szavazással a volt elnököt, – kiemelkedő munkája elis-
meréseképpen – díszelnökké választotta.

Az új vezetőség első feladatként a honlapot újította meg. Bízunk benne, hogy 
nagy segítséget fog nyújtani, és minőségi változást is elő fog idézni egyesületünk 
életében. 

Felvettük a kapcsolatot a Gál Ferenc Főiskolával, és 2016. június 4-én ünnepé-
lyes keretek között került sor az együttműködési megállapodás aláírására, me-
lyet Dr. Kozma Gábor rektor és Nemes István az egyesület elnöke írta alá.

Ez egy nagyon fontos előrelépés, hiszen bízunk benne, hogy volt főiskolánk 
élete folytatódik Mezőtúri Főiskolai Campusként a Gál Ferenc Főiskola berkein 
belül. Ehhez mi az egyesület segítséget szeretnénk adni, és bízunk benne, hogy 
városunkban újra lesz főiskolai képzés.

Jelenleg az egyesület elnöksége a 2017. május 13-ra tervezett X. Mezőtúri Mér-
nökök Találkozóját készíti elő. Ebbe a szervező munkába segítséget nyújt város-
unk polgármestere Herczeg Zsolt, hiszen ennek a rendezvénynek olyan szerepet 
szánunk, melyben a Mezőtúron élő mérnököket is meg szeretnénk hívni. 

*  *  *

A gyerekszerelem óta együtt maradt pár ötvenedik házassági évfordulóját 
ünnepli. Elballagnak hajdani iskolájukba, és megtalálják azt a padot, amibe 
a férj azt véste bele: „Szeretlek, Sally”. Útban hazafelé egy zsák pénz pottyan 
a lábuk elé egy arra elhaladó páncélautóból. Sally felveszi, hazaviszi, és ott-
hon kiderül, hogy 50 ezer dollár van benne. Stan, a férj azt mondja:
- Vissza kell adnunk.
Erre Sally: - Nincs kinek, talált pénz. - Még aznap rendőrök járnak házról 
házra, és őket is megkérdezik, tudnak-e valamit az eltűnt pénzről.
Sally azt mondja: - Nem.
Stan pedig azt: - A feleségem hazudik. A padláson rejtette el. Sally azt mond-
ja: - A férjem már kezd szenilis lenni.
Az egyik rendőr erre kéri Stant: - Legyen szíves az elejétől kezdve elmonda-
ni, mi történt.
Stan azt mondja: - Sally meg én épp hazafelé jöttünk az iskolából... A rendőr 
ránéz a társára. - Gyere, nincs itt semmi keresnivalónk
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Mezőtúri Ifjúsági Fúvószenekar
1991-ben alakult meg Mezőtúron a mai Bárdos Lajos Alapfokú Művésze-

ti Iskola falain belül Szúnyogh József tanár úr vezetésével a Mezőtúri Ifj úsági 
Fúvószenekar, amely régi és új fúvószenekari hagyományokat ápolt. A kezdet-
ben igen kis létszámú csapat tagjai nagyon fi atal, 10-14 éves gyerekek voltak. A 
fúvósegyüttes az évek folyamán fokozatosan bővült, az ifj ú muzsikusaink száma 
elérte a 40 főt. A repertoárban szerepeltek magyar történelmi és más indulók, 
XX. századi magyar szerzők fúvószenekari művei, klasszikus művek fúvószene-
kari átiratai, fi lmzenék és különböző stílusú tánczenék. Nagy sikerrel működött 
a zenekar, amit mi sem tükröz jobban, mint hogy a fi atal csapat 3 egymást köve-
tő évben is meghívást kapott Németországba, Malentébe, egy Nemzetközi Zenei 
Fesztiválra, ahol 1999-ben már Fesztiváldíjjal térhettek haza az ifj ú muzsikusok, 
szeretett és tisztelt karnagyunk, Szúnyogh József vezetésével. Számos fellépést 
követően, 2001-ben megyei versenyen is képviseltette magát a zenekar, ahol is-
mét Fesztiváldíj volt a jutalom. Még ebben az évben Angliában, Durhamben 
koncertezett az együttes. Szúnyogh József távozása nagy űrt hagyott az ifj ú ze-
nészek életében, de tovább szerették volna folytatni a közös muzsikálást, amit 
Szűcs Csabának és Debreceni Örsnek köszönhetően sikerrel meg is tehettek. 

2002-ben már országos versenyen előkelő helyezést ért el a zenekar. 2003-ban 
Lengyelországban egy Nemzetközi Fúvószenekari Fesztiválon ismét díjazott-
ként ünnepelhette a közönség a fúvósokat. Minden évben képviselhette magát a 
zenekar külföldön is, Törökbecsén, Szerbiában és Weida testvértelepülésünkön, 
Németországban. 



- 340 -

Túri Kalendárium 2017

2005-ben Katona Tiborné vette át a karnagyi pálcát és sikerrel működtette az 
együttest 2009-ig. Számos nagyszabású hangversenyt köszönhettünk munkás-
ságának, melyből a legemlékezetesebb, amikor kórus, vonós- és rock együttes 
közös együttműködésével koncertet adott a zenekar a Főiskolán. 2009-ben még 
Franciaországban egy Nemzetközi Találkozón közösen szórakoztatta a közön-
séget a zenekar és karnagya. 

Az időközben felnőtt zenészek útja más irányt vett, többek hobbi szinten azóta 
is zenélnek, Re*Flex Bandben többükkel a mai na pig találkozhatunk.

Tagok:

Ádám László – trombita;
Baláti Tamás – trombita; 
Balázs János (Balu) – trombita; 
Bene Bálint – fuvola; 
Bihari Kamilla – oboa; 
Bíró Tamás – vendég – trombita; 
Csapó Márton-tuba; 
Fási Ferenc – vadászkürt; 
Fekécs Gábor – tenorkürt; 
Fekete Ádám – tenorkürt;  
Janó Gizella – fuvola; 
Kálnai Katalin – klarinét 
Kálnai Péter – ütős hangszerek;  
Kiss Rita – szaxofon; 
Kovács Ilona – klarinét; 
Kovács János – tenorkürt; 
Kudlacsek Katinka –harsona; 
Kupai Zsuzsanna –szaxofon; 

Laurik László – tenorkürt; 
Molnár Éva – klarinét; 
Molnár Zsolt – harsona;  
Nagy Róbert – ütős hangszerek; 
Nagy Tamás – szaxofon;  
Nánási Anna – klarinét; 
Sáfár Attila – basszusgitár;  
Sebestyén Tamás – baritonkürt 
Sebestyén Zoltán – harsona;  
Simon Lajos – trombita; 
Sindel Csilla – fuvola; 
Sindel Tímea – klarinét; 
Székely Orsolya – fuvola; 
Szpisják Gábor – ütős hangszerek 
Tornyi Anna – klarinét; 
Tornyi Győző – szaxofon; 
Varga Lajos – trombita; 
Víg Gabriella – trombita
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Veres Kálmán Díj
Veres Kálmán szobrászművész, a Kossuth iskola egykori 

diákja 2009-ben régi iskolája fennállásának 100. évfordu-
lója alkalmából díjat alapított a képzőművészet terén te-
hetséges diákok számára. A díjat minden évben az a tanuló 
nyeri el, aki az adott tanévben a legkiemelkedőbb alkotáso-
kat hozta létre.

A Veres Kálmán Díj leírása:
8,5 cm hosszú, 5,5 cm széles, 4,8 cm magas márványtöm-

bön álló 15 cm magas, gyermeket ábrázoló bronz szobor.
A márványtömbön lévő 2,5 cm x 5 cm-es réztábla felirata: 

Veres Kálmán Díj (az aktuális évszámmal).

2016. Varga Ágnes 7. o. 
Újvárosi iskola

2014. Pénzes Kristóf
8. o. Kossuth iskola

2012. Fehér Attila
6. o. Újvárosi iskola

2015. Benczúr Henrietta
3. o. Kossuth iskola

2013. Burai Ádám
6. o. Kossuth iskola

2011. Kovács Anna Bíborka
3. o. Rákóczi iskola



- 342 -

Túri Kalendárium 2017

Évfolyamelsők
A Művészeti Nevelésért Alapítvány által a 2011/12-es tanévben alapított Évfo-

lyamelső címet a végzős diákok körében az a tanuló kapja, akinek az általános 
iskolai tanulmányi átlaga a nyolc év során a legmagasabb.

A 2015/2016-os tanévben ezt a kitüntető címet a ballagó diákok köréből
Tömösközi Panna Petra érdemelte ki, hiszen általános iskolai eredményei fél-

évkor és tanév végén mindvégig kitűnőek voltak.
Így Giricz Nóra, Kováts Petra , Horváth Kornél , Szűcs Gergő, Kötél Enikő Fló-

ra után Tömösközi Panna Petra is bekerült az Évfolyamelsők sorába.

2012.
Giricz Nóra

2014.
Szűcs Gergő

2013.
Kováts Petra

2015.
Kötél Enikő Flóra

2014.
Horváth Kornél

2016.
Tömösközi Panna Petra
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Képzőművészeti díj
A Művészeti Nevelésért Alapítvány hozta létre 2013-ban a képzőművészet 

területén kiemelkedő eredményt elért tanulók elismerésére a Képzőművészeti 
díjat. Az oklevelet és a plakettet Takács Győző keramikus mester tervezte és 
alkotta. A díjat a tanévzáró ünnepségen veheti át az a diák, aki éveken át kiemel-
kedő képzőművészeti tevékenységet folytatott iskolánkban.

2013/2014 
Pénzes Kristóf kiemelkedő képzőművészeti tevékenységéért 
- Képzőművészeti díjban részesült. Iskolai Képeslapkészítő 
verseny különdíjasa decemberben majd két 7. osztályos tár-
sával részt vett a március 15-én a tanár- tanítvány kiállításon 
a Zsinagógában. Ebben a tanévben elnyerte Veres Kálmán 
Képzőművészeti Díjat is.

2014/2015 

Nagy Gréta (8. oszt). Kiemelkedő képzőművészeti tevékeny-
ségéért június 4-én Díszoklevelet vehetett át.
Gréta felvételt nyert a Békéscsabai Szeberényi Gusztáv Adolf 
Evangélikus Iskola Művészeti Szakközépiskolájába.

Szintén e napon a nyolc éves kiemelkedő képzőművészeti te-
vékenységéért Képzőművészetért Emlékplakettet vehetett 
át Burai Ádám 8. osztályos tanuló, aki felvettek a szolno-
ki Széchenyi István Gimnázium Művészeti Képzés-vizuális 
kultúra szakágra.

2015/2016 
Benczúr Henrietta (4. o.) több más iskolai, intézményi, városi 
rajzpályázatokon is különdíjakat kapott. Tanév végére tudtuk 
csak meg hogy országos különdíjban is részesült. Az alsó ta-
gozaton végzett kiemelkedő alkotói munkájáért Képzőművé-
szetért Oklevelet vehetett át a tanévzáró ünnepségen.
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Szávai Viktória Elismerő Oklevél
Szávai Viktória a Kossuth iskola egykori diákja, a 2013/2014-es tanévtől kez-

dődően elismerő oklevélben és könyvjutalomban részesíti a vers- és prózamon-
dás területén az adott tanév során legkiemelkedőbb eredményt elért tanulót.

2014.
Szabó Lőrinc  4.o.

2015.
Dankó Andor Péter 

3.b

2016.
Varga Alexandra 8. o
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dr. Varga Kálmán Elismerő Oklevél és Plakett
Dr. Varga Kálmán a Vanderbilt University (Nashville, Tennessee) fi zika és csil-

lagászat professzora, a Kossuth iskola egykori diákja, a 2013/2014-es tanévtől 
kezdődően elismerő oklevélben és plakettben részesíti a reáltantárgyak terüle-
tén az adott tanév során legkiemelkedőbb eredményt elért tanulót.

2014. Biró Ádám Márk 5. o.
2015. Biró Ádám Márk 6. o.
2016. Biró Ádám Márk 7. o.

2015. Farkas Norbert 8.o.
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dr. Gombás István tanár úr, Sajtós Anikó, dr. Dobos István tanár úr és Soós Árpádné Metz Edit tanárnő.
Sajtós Anikó 1974-ben végzett tanítvány, a győri Révay Gimnázium angol tanára.

MEGYEI DÍJAZOTTAK:
RAFI-HUNGÁRIA – Tóth Lajos ügyvezető; Református Kollégium – Körmendi Zoltán; Teleki Blanka 

Gimnázium tantestülete – Majoros Gergely igazgató, Bárdos Lajos Alapfokú Művészeti Iskola
testület – Karapancsevné Jász Ildikó; Polgármesteri Hivatal – Csider István, Boros Istvánné;

Berec Zsolt – a megyei közgyűlés alelnöke; Városi Nyugdíjas Klub – Bacsa Miklósné;
Herczeg Zsolt polgármester; Városi Általános Iskola – Bánkiné Czikkely Zsuzsa
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Csehalmi osztálytalálkozó
Guggolnak: Hamza Ica, Fehér Éva, Enyedi Erzsike, ?, ?, Mikes Margit, Mikes Zsuzsa, ?,

… Kálmán, Enyedi Aranka, Fehér Bandi, Keresztes Erzsike, Mikes Imre, Szujóné Marika,
Bordácsné Erzsike, Bordács Lajos, Balla Teca, Gombos Béla, Derecskei Sanyi, Dávid Manci, Dávid Ica, 

Szabó Ica, ifj. Seres Attila és Seres Attiláné 

Osztálytalálkozó 2016. június 4. Kossuth tér:
Alsó sor: Olajos János, Takács Éva, Szécsi Ilona, Mészáros Valéria,

Hamza Ilona, Köteles Julianna, Nyíri Lajos,
Felső sor: Sárosdi Erzsébet, Varga Julianna, Molnár Erzsébet, Nagy Katalin, Till Mária, Kálmán Márta,

Sajbert Anna, Szentesi Mária, Kiss Károly, Kiss Károlyné, Izbéki Teréz, Varga Mihály
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1986-ban végzett telekisek találkozója
Fodor Ilona, Ácsné Török Katalin, Fehér Gabriella, Benséné Csordás Ilona osztályfőnök, Ádámné Erzsike,
Fazekas Ildikó, Németh Sándorné, Szász Irén, Mudra Krisztina, Kugyela Anna, Czakó Judit, Cseh Ágota, 

Nagy Mária, Farkas Kati, Papp Judit 

Újvárosi osztálytalálkozó
Sárvári Imre, Rácz Margit, Kovács Lajos, Gutyán Jánosné, Vékás Erzsi, Balogh Ica, Takács Kati,

Iglódi Eszti, Gulyás Klári, Tiba Kati, Cseh Béla, Kádár Erzsi, Nyitrai Pista, Nagy Istvánné, Hodos Magdi,
Veres Gabi, Hegedűs Icu, Hajdú Erzsi, Török Márti, Mihály Pista, Varga Rózsika, Gyurkin Éva, Szabó Kati, 

Balogh Mari, Kiss Imréné, Szabó Kati 
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A Szarkaláb Néptánccsoport tagjai
Némethi Ági, Nagy Éva, Lenkei Nóra, Arany Mónika

A Fúvószenekar a ’90-es években
a két karnagy: Szúnyogh József és Katona Tiborné Jutka
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Botyánszky János díj - 2016. június 16.

Magyar Béláné elismerését lánya Judit vette át
Herczeg Zsolt polgármestertől

Két mezőtúri győztes
a Legszebb konyhakertek országos versenyén; 
Uzsoki János - Minikert,
Fehér András pedig Vegyeskert kategóriában 
lett első helyezett
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Kitüntetések 2016. október 23-án 
Mezőtúr Város Önkormányzata az 1956-os forradalom és szabadságharc 60. évfordulója 
alkalmából rendezett városi megemlékezést 2016. október 23-án. 
Ünnepi beszédet mondott Kovács Sándor a POFOSZ Mezőtúr-Túrkevei Szervezetének el-
nökhelyettese, 1956-os nemzetőr őrnagy. Az ünnepi műsort a Mezőtúri Református Kol-
légium diákjai adták. Felkészítő tanárok: Hollósvölgyiné Gombos Anita és Csányi Tamás.
1956 hőseinek tiszteletére Viola László () és Fekete Júlia (alkotó) emléktáblát ajánlott fel, 
mely a Városháza főfolyosójára került elhelyezésre. A városi kitüntetéseket, díjakat Herczeg 
Zsolt polgármester adta át. 

Mezőtúr város képviselő-testülete: 
„Mezőtúr Város Díszpolgára” díjat adományozott Tóth Boldizsárné Boldog Terézia Ibo-
lya tanár és közíró részére – a díja fi ai (Tóth Zoltán és Tóth Árpád) vették át. 

„Mezőtúr Városért” díjat adományozott dr. Csellár Zsuzsanna kórházigazgató, és Szabó 
András tanár, egyesületi elnök részére; 

„Mezőtúr Város Szolgálatáért” díjas adományozott 
Bordácsné dr. Donkó Zita főorvos és Kozák Zsolt Gyula iskolaigazgató részére 

„Az év mezőtúri vállalkozója” díjat adományozott az FF Fémfeldolgozó Zrt. részére,
Az elismerést átvette: Rév András vezérigazgató 

„Mezőtúr Sportjáért” díjat adományozott Máté Ferenc részére
„Mezőtúr Kultúrájáért” díjat adományozott Derecskei Magdolna fazekas részére 

„Mezőtúr város jó tanulója, jó sportolója” díjat adományozott Karsai Bence (judo) orszá-
gos diákolimpiai bajnoknak

„Az év mezőtúri sportolója” díjat adományozott Tóth Richárd – korosztályában, országos 
szinten a legtechnikásabb cselgáncsozó – részére 

Az Emberi Erőforrások Minisztériuma „Pedagógus Szolgálati Emlékérem” elismerést 
adományozott Hegedűsné Balla Katalin és Iván Jánosné óvónők részére. 

Mezőtúr Város Önkormányzata az 1956-os forradalom és szabadságharc 60. évfordulója al-
kalmából a ma még közöttünk élő mezőtúri résztvevőknek – Fekete Ernő, Korom Kálmán, 
Kovács Sándor László – önkormányzati emléklapot adományozott. 
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Uzsoki János festményeiből
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A „Túri Nádvágok” 2011-es csapata
Hátul: Pappa Csaba, Vékony Gábor, Valuska Zoltán,
Elöl: Török Gergő, Debreczeni József, Uzsoki János

Az Uzsoki család
Uzsokiné Ballók Lilla, Uzsoki Krisztián, Uzsoki Jánosné, Uzsoki Virág Olimpia,

Uzsokiné Sőrés Krisztina, Uzsoki János, elöl Uzsoki Léna
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dr. Faragó Tamás családja körében.
Gyermekei Berta, Tamás, Emma és felesége Hilda.

A mezőtúri vízilabdacsapat
Puskás Nándor, Patkós Ádám, Csekő Benedek, Kovács Dominik, Kiss Mihály, Nagy Kornél,

Fazekas Sándor, Forján András, Chif Csaba, Gál Bertalan, Pabar Ákos, Juhász Balázs, Forján Anna,
Hodos Sándor, Mészáros Szabolcs, Mrena János - fehér pólóban Pályi Norbert edző 
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A Dalma Dance Club 2016/17 évad táncosai

Serdülő korcsoportban mazsorett és moderntánc kategóriákban táncosaink:
Juhász Réka, Kozák Zsanett, Spinou Heléna,

Szabó Csilla, Szabó Regina, Szentesi Anett, Valócsik Vanda

Gyermek korcsoport moderntánc és mazsorett kategóriákban táncosaink:
Fróna Réka, Hegedűs Blanka, Lovas Lilla, Lőrinc Anna, Major Regina,

Rácz Dzsenifer, Farkas Panni, Vetési Virág. 
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Szőkéné Erzsike, Lovasné Kálnai Mancika, Szűcsné Pálfi Eszter,
Kovács Sándor, Papp Istvánné Gál Micike, Törökné Csider Eszter, Szabóné Törjék Éva,

Ambrusné Kőműves Erzsébet, Szűcsné Berczeli Ildikó, Törökné Hamza Manyi, Herczegné Törjék Jutka, 
Berczeli Endre és Török Imre

Ambrusné Kőműves Erzsike, Papp Istvánné Gál Micike, ifj. Berczeli Gyula,
Törökné Hamza Manyika, Berczeli Endre, Török Antalné Csider Pöszike

Színjátszó találkozó 2011
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Vácrátóti kirándulás - 2016
Szilágyi Sanyi, Bagdán Piroska, Szűcsné Évike, Némethné Icuka, Barnáné Marika,

Koromné Gitta és Hegyiné Gréti

Fellépés a szarvasi Zenepavilonban
Berecz Zsolt, Nagy Dóri, Kozák Júlia, Papp Niki, Berczeli Endre, Petróczki Csaba, Soós Kálmán,

Szilágyi Sanyi, Bozó József



- 360 -

Túri Kalendárium 2017

Melis György árnyékában Szarvason
Berczeliék, Bozó József, Kozák Júlia, Nagy Dóri, Papp Niki, Petróczki Csaba, Szilágyi Sanyi

Túrkevei szavalóversenyen túri győztesek
Berec Kata, Nagy Sára és a Garai testvérek Vendel és Maja - 2011
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dr. Papp István, Marika és dr. Slíz Mariann többször tartottak nagysikerű  előadást Mezőtúron

Gyémántdiplomások - 2016
Nagy Zoltán és Nagy Zoltánné Zsuzsika
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